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Antisemitisme en politieke nozems 
V OOR het eerst is ook in een kazerne 

van het Westduitse leger een antise
mitische daad gepleegd. Een negentien
jarige vrijwillige soldaat uit West-Berlijn 
heeft in de kazerne te Boblingen op het 
mededelingenbord in het compagniesge
bouw twee plakaten opgehangen met anti
semitische leuzen, hakenkruisen en s.s.
runen. 
De soldaat is op staande voet uit het leger 
ontslagen." 

0 0 0 

D UITSLAND 1960: synagoges worden 
beklad met hakenkruisen. Anti-jood

se demonstraties op tal van plaatsen en in 
vele vormen. Wat is er aan de hand? Is er 
sprake van een georganiseerde actie? En 
worden deze activiteiten geleid door com
nunisten? 
Dit laatste wordt veelal aangenomen. Van
uit Oost-Duitsland zou het geredigeerd 
worden met het doel de positie van de re
gering-Adenauer in het jaar van de top
conferentie te verzwakken. 
Dat hier van een geleide actie sprake is 
geloven wij zeker: de bekladders schilde
ren namelijk de hakenkruisen niet alleen 
in West-Duitsland, maar ook in Engeland, 
Frankrijk, Oostenrijk, de Skandinavische 
landen, Amerika en Australië. Zelden heeft 
een actie zo snel om zich heen gegrepen. 
Terecht is ook de grote ontsteltenis in de 
wereld: wie hield dit na de tweede wereld
oorlog nog voor mogelijk?! 

0 0 0 

T E Dortmund kreeg een 42-jarige kell
ner vier maanden en een week ge

vangenisstraf, omdat hij de Hitlergroet had 
gebrac:1t toen de grammofoon het Duitse 
volkslied speelde. 
Een protesterende gast kreeg ten ant
woord: Men heeft jou en de nog levende 
joden vergeten te vergassen." 

0 0 0 

J A, het is alles nog mogelijk. Het natio
naal-socialisme is blijkbaar nog niet 

doodgedrukt: er zijn nog resten overgeble
ven, die. de kop beginnen op te steken. In
teressant is te lezen wat de heer Van Dam, 
secretaris van de Centrale Raad van de 
Joden in Duitsland hierover zegt: Men 
mag, zo zegt Van Dam, niet vergeten, dat 
het nationaal-socialistische regiem niet is 
verwijderd door een opstand van het volk, 
maar door een militaire nederlaag en dat 
de democratie een geschenk was van de 
overwinnaars. 
Voorts merkt hij op: De resten van het na
tionaal-socialisme kunnen zich nu alleen 
nog maar uitleven in het negatieve, name-

li.~k a'· '· "emitische leuzen. Andere aangrij-
, ,ip .nten hebben zij niet. 

d11s niet zo, zoals van verschillende 
: 'vordt gesuggereerd, dat we hier te 

maken hebben met politieke nozems, waar 
geen aandacht aan besteed moet worden. 
Zeker: er zullen ongetwijfeld jongelui aan 
de antisemitische actie deelnemen uit sen
satiezucht en omdat ze geen greintje her
sens hebben. Maar de kern van de zaak is 
veel ernstiger en daarom moet er wèl over 
geschreven worden. 

0 0 0 

L EVE Adolf. Hij heeft een beslissende 
slag voor de partij gewonnen," riep 

zaterdagavond (9 januari) een lid van de 
Duitse Rijkspartij in een bierkelder te Kai
serlautern en rondom hem werden biergla
zen geheven op Adolf von Thadden, de pro
pagandaleider van de partij. 
Von Thadden (vroeger leider in de jeugd
beweging van Hitler) was naar de bierkel
der gekomen, nadat een gerechtshof te 
Kaiserlautern het verbod van de regering 
van Rijnland Palts om een congres van de 
Rijkspartij te houden, ongedaan had ge
maakt. Met bier en gezang werd deze vic
torie gevierd. 

0 0 0 

V ERBIJSTERENDE lectuur is de bro
chure van de Duitse Reichs-Partei, 

getiteld: "De leugen van de schuld aan de 
oorlog. Hierin wordt gesteld, dat de gealli
eerden de schuld dragen aan de wereld
oorlog. Ja, U leest het goed. Ook is het de 
opzet van de overwinnaars geweest, zo 
zegt de brochure, dat Duitsland gescheiden 
zou worden. 
Clemenceaus afschuwelijk testament, dat 
er twintig miljoen Duitsers te veel in Euro
pa zijn kon nu worden geëxecuteerd: 18 
miljoen Duitsers werden van Duitsland 
losgescheurd. Wederom, zo gaat het leu
genachtige stuk verder, zochten de gealli
eerden - als in 1914 - naar een histori
sche leugen. 
Alles wordt omgedraaid en berust op de 
grofste leugens. De Duitse Rijkspartij mag 
dit gebral lanceren en zal zeker schade in 
Duitsland aan kunnen richten. Gezien de 
uitlatingen en gedragingen van een- wel
iswaar zeer klein -- percentage van de be
volking van de laatste weken zal dit ge
schrijf wel een zekere voedingsbodem 
vinden. 
Naar onze mening zou de Duitse regering 
er goed aan doen deze partij zo gauw mo
gelijk te verbieden, opdat ze niet openlijk 
kan doorgaan de democratie te ondergra
ven, die Duitsland na de oorlog moeizaam 
heeft weten op te bouwen. 
Met een verbod alleen komt men er ech-

ter niet. De regering zal zeer krachtig op 
moeten treden tegen alle neo-nazistische 
organisaties en personen. Willy Brandt, de 
burgemeester van Berlijn, heeft aangekon
digd dit te zullen doen. 
Adenauer heeft zich niet zo positief uitge
laten. Hij heeft namelijk zelf boter op zijn 
hoofd geladen door (ex)-nazi's in hoge 
functies te benoemen. Het is in hoge mate 
verwonderlijk, dat een figuur van zulk een 
groot formaat, dergelijke benoemingen 
heeft kunnen goedkeuren~ Dit maakt het 
voor de nazistische bekladders en betogers 
namelijk nu iets gemakkelijker hun wan
daden te bedrijven. 

0 0 0 

J N West-Berlijn kreeg een 49-jarige 
ambtenaar zeventien maanden gevan

genisstraf, omdat hij in een café - waar 
rechts radicalen bijeen plegen te komen
de Hitlergroet had gebracht en gepleit had 
voor de geest van München. 
De rechercheurs, die in het café een kijkje 
waren gaan nemen werden door hem met 
"kameraden" aangesproken. Hij verklaar
de verder, dat hij aan zijn overtuiging vast 
hield, ondanks het gevaar, dat hij als amb
tenaar zou worden ontslagen als zijn poli
tieke gezindheid bekend werd." 

~ 0 0 

BIJ dit alles moeten we bedenken, dat 
de nazistische opleving slechts door 

zeer weinig personen wordt gesteund. Ver
der moeten we niet vergeten, dat het voor 
negentig procent zeker is, dat de antisemi
tische daden worden ingegeven door de 
communistische propaganda. 
Niettemin is het verbijsterende voor ons, 
dat deze daden meestal worden bedreven 
door jongelui van 17-26 jaar. Jongens en 
meisjes, die dus het gangsterdom van de 
nazisten nooit bewust hebben meegemaakt. 
Niettemin doen deze jeugdige dwazen hun 
schandalig werk. 
Van verstokte nazisten kan men het zich 
nog enigszins indenken; van de Westduitse 
jongeren niet. 
In miljoenenoplaag is het Dagboek van 
Anne Frank over de wereld verspreid en 
gekocht. Heeft zij het voor niets geschre
ven? Hebben sommige van haar leeftijdge
noten er niets van geleerd of begrepen? 
Dit is het verontrustende van het ver
schijnsel. De gebeurtenissen van de afge
lopen weken leren ons de ontwikkeling van 
Duitsland nauwlettend te beschouwen, 
want wanneer een groot deel van het Duit
se volk zich van de democratie zou gaan 
afkeren, zou dit tot een zeer gevaarlijke 
situatie aanleiding kunnen geven en de
sastreuze gevolgen kunnen hebben. 

F. A. HOOGENDIJK 
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Voor belere en gezondere oogst: 

AA-BESTRIJDINGSMIDDELEN en ORIGINELE ZAAIZADEN 

van N.V. LANDBOUWBUREAU M. WIERSUM te Groningen 

Atlantische Jongerenconferentie in de 
Tweede Kamer 

De P.].C.R. wacht een nog grotere taak 

Op zaterdag 21 november van het vorige jaar hebben een zeventigtal 
jongeren zich in de Tweede Kamer bezig gehouden met het onderwerp 
"Het Atlantisch perspectief en de jeugd". 
De Politiek Jongeven Contact Raad had in samenwerking met de Ne

derlandse Jongeren Raad van de Europese Beweging deze studiedag ge
organiseerd. Dit soort bijeenkomsten wordt de laatste tijd in vele Nato
landen voor de jeugd georganiseerd. 
De NATO heeft· zelfs verleden jaar een secretaris aangesteld, die spe
ciaal de .opdracht heeft gekregen de jeugd in de Nato-landen politiek te 
activeren. 

Toen wij aan de Nato-jeugdsecre
taris, de heer Dagfinn Austad, 
vroegen hoe hij dit doel tracht te 
bereiken, vertelde hij, dat hij zich 
in het bijzonder tot de jeugdleiders 
in de verschillende landen richt. 
Het is de bedoeling, dat zij dan op 
hun beurt de Nato-politiek verder 
verduidelijken in de politieke jon
gerenorganisaties. 
De heer Austad vertelde, dat re
gelmatig in Parijs conferenties van 
jeugdleiders uit alle Nato-landen 
georganiseerd worden. Toen wij 
hem vroegen of hij hierbij dan te
vens de pers voor uitnodigde en in 
het bijzonder vertegenwoordigers 
van de jeugdpers om daardoor de 
massa van de jeugd te kunnen be-

reiken, kregen wij ten antwoord, 
dat hij alleen de Parijse bladen ter 
bijwoning van de jeugdconferenties 
uitnodigde .... Een standpunt dat 
we niet kunnen bewonderen. 
De studiedag in de Tweede Kamer 
was door de P.J.C.R. goed georga
niseerd en zo opgezet, dat men 
werkelijk tot een goede discussie 
over de westerse buitenlandse po
litiek kon komen. In de morgen 
hield mr. M. van der Stoel, buiten
lands secretaris van de P.v.d.A., 
een goede voordracht waarin hij in 
een zestal stellingen zijn zienswijze 
over de Nato-politiek naar voren 
bracht. 
Het eerste deel van de middag 
werden de afgevaardigden onder-

Een beroep op de Nederlandse 

JOngeren 
De in Politiek Jongeren Contact Raad samenwerkende politieke 
jongerengroeperingen van Nederland, de Nationale Organisatie 
van A.R.J.O.S., de Fede·ratie van C.H.J.G., de K.V.P.J.G., de, Fede
ratie vàn J.G. in de P.v.d.A., en de J.O.V.D., hebben met afschuw 
kennis genomen van de golf van anti-semitisme die over de we
reld gaat en die hen doet denken aan de gruwelen vóór en tijdens 
de Tweede W·ereldoorlog, en zij spreken hierover hun oprechte 
verontwaardiging uit. 
De Politiek Jongeren Contact Raad doet een beroep op de jeugd 
van Nederland pal te staan voor de democratische verworvenheden 
van het Nederlandse volk en zich met klem te verzetten tegen 
iedere anti-semitische actie. 
De Politiek Jongeren Contact Raad verzoekt de regering en het 
Parlement al die maatregelen te treffen, die nodig zijn om anti
semitische uitingen in ons land te voorkomen en ten strengste 
op te treden tegen hen, die zich hieraan schuldig maken. 

N.V. ROTTERDAMSCHE KOPER- ,EN METAALGIETERIJ 

H I F. A. w E IJ E R 
GUSTOWEG 43 ROTTERDAM 
TELEFOON Nos.: 66038 - 66490 
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verdeeld in een drietal commissies, 
waarin zij naar hartelust in kleine 
gezelschappen de problematiek van 
de NATO konden bespreken. 
Toen na enkele uren commissiever
gaderingen de plenaire zitting een 
aanvang nam en de verschillende 
rapporteurs hun problemen kwa
men voorleggen, werd het debat 
vooral toegespitst op het al dan 
niet toelaten van Spanje tot de 
NATO en de te defensieve houding 
van de Nato-landen t.o.v. de Oost
europese staten. 
Over de toelating van Spanje wa
ren de gemoederen nogal verhit. 
Tenslotte werd er een resolutie 
aangenomen, waarin 'afkeuring 
werd uitgesproken over een even
tuele toelating van Franco-Spanje 
tot de NATO. Als voornaamste ar
gument werd aangevoerd, dat we 
de oppositiepartijen, die nu in 
Spanje worden onderdrukt, er be
paald geen goede dienst mee be
wijzen door de fascist Franco in 
onze gemeenschap op te nemen. 
De NATO is ter verdediging van 
onze democratische principes, zodat 
een fascist er niet in thuis hoort, 
was de meerderheid van mening. 
De liberale jongeren wezen vooral 
op de zwakke houding van de 
NATO t.a.v. de Russische satelliet
landen. De NATO-politiek zal er 
steeds de Russen op moeten wijzen, 
dat zij geen enkel recht van spre
ken hebben over zaken als Ber
lijn, zolang zij zelf nog miljoenen 
mensen onderdrukken. 
Naar de mening van de J.O.V.D.'ers 
wordt de westerse politiek veel te 
veel in het defensief gedrongen, zo
dat er gevaarlijke situaties uit kun
nen ontstaan. 
Voorts werd er o.a. nog aandacht 
besteed aan het Rapacki-plan, de 
positie van het Midden-Oosten, de 
Russische infiltratie in Azië en 
Afrika, het leiderschap van de Ver
enigde Staten, de westerse politiek, 
de houding van De Gaulle en de 
kwestie Berlijn. 
Door de deskundigheid van mr. 
Van der Stoel en het systeem van 
de commissievergaderingen is het 
doel waarvoor de studiedag was 
georganiseerd volledig bereikt. 
Tot slot zouden wij er echter op 
willen wijzen, dat het de bedoeling 
van de politieke jongerenorgani
saties moet zijn belangstelling voor 
de Europese problematiek onder 
grote groepen van de Nederlandse 
jeugd op te wekken. 
Bij bovengenoemde studiedagen 
ziet men echter meestal dezelfde 
gezichten. De liberale jongerenor
ganisatie zou het zeker toejuichen 
indien de P.J.C.R. zich in de toe
komst tot grotere groepen van de 
Nederlandse jeugd zou gaan rich-
ten. 

F. A.H. 

Jfdelingsnit~uws 

ALBLASSERDAM, RIDDERKERK 
EN OMSTREKEN 

Een nieuwe naam 
Zaterdagavond, 19 (h'cember jl. 
kwam de afd. Alblas~crdam, Rid
derkerk en OmstrekPn bijeen in 
"Het Wapen van Rijsoord". 
In zijn openingsrede ll'l~de de voor
zitter, Jan Brugman,. pr de nadruk 
op, dat de oude naam afd. Alblas
serdam en Omstreken veranderd 
is in Alblasserdam, Ridderkerk en 
Omstreken. 
Tevens maakte hij het nieuwe be
stuur bekend. Dit is ;1 1S volgt sa
mengesteld: 
Mej. Adrie Caljé, Oost-Kinderdijk 
177, Alblasserdam - secretaresse. 
Jan Brugman, Rijsoord- voorzitter. 
Hans Koert, Alblasserdam - vice
voorzitter. Jan den Ouden, Alblas
serdam - penningmeester. Jan den 
Oudsten, Alblasserdam - lid. 

Na de opening, waarin de voorzit
ter o.m. Jaap Verhagen met verloof
de en afgevaardigden van de afde
lingen Dordrecht en Papendrecht 
kon verwelkomen kreeg Hans 
Koert het woord, die een korte 
inleiding hield over de beginselen 
der J.O.V.D. 
Na een levendige discussie, vooral 
tussen Tony van der Graaf en Jaap 
Verhagen, werd het tweede gedeel
te van de avond doorgebracht met 
dans en muziek verzorgd door 
"The Raising Stars". 
Het was een buitengewoon gezel
lige en geslaagde avond. 

HET GOOI 
Nieuwe schatkistbewaarder 

Op woensdag 16 december jl. werd 
in hotel Gooiland een ledenverga
dering van de afdeling Het Gooi 
gehouden. 
De bijeenkomst werd gt>opend door 
voorzitter F. Westerling. waarna de 
jaarverslagen werden goedgekeurd. 
Na de pauze werden de afdelings
reglementen behandeld, die na en
kele wijzigingen werd('n aangeno
men. In de vacature, J. F. Wessels 
als penningmeester, Wl'rd J. Hey
broek gekozen. Bij de rondvraag 
kwam nog tel"' sprake het uitnodi
gen van sprekers van andere poli
tieke richting. Ook werd een voor
stel gedaan om wat lectuur te laten 
rouleren. 

STALEN 
KANTOORMEUBELEN 

GISOLAMPEN 
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MARGINALIA 
Geen wit-%wart 

E r is al een en ander over 
geschreven, maar toch wil

len wij niet nalaten iets te zeg
gen over de door de Morele 
Herbewapening op bijzonder 
grootse schaal in ons land ver
spreide brochure "Ideologie en 
Coexistentie". Eerlijk, we vin
den het wel een wat ongelukkig 
uitgevallen manier om bij het 
Nederlandse volk bekend te ra
ken. 

Allereerst is daar het veelvul
dige, kalenderblaadjesachtige, 
verhalen van wonderbaarlijke 
bekeringen en aanhalen van uit
spraken van belangrijke figuren 
uit het geestelijke en maat
schappelijke leven. 

Zo wordt gesuggereerd, dat 
William Penn (1644-1718) ons is 
voorgegaan in de keuze tussen 
Morele Herbewapening (sinds 
1938) en ~.et Communisme (se
dert 1847)! 

Behalve aan een zekere aanma
tiging door nauwelijks rekening 
te houden met veranderde 
economische omstandigheden 
( . ... in de Engelse havens is 
door Morele Herbewapening ... 
sinds 1951 geen enkele staking 
meer geweest van een omvang, 
zoals wij die in het verleden 
gekend hebben .... ) hebben wij 
ons het meest gestoten aan de 
geest, die spreekt uit de slogan: 

"de keus is Morele Herbewa
pening of Communisme". 
Wij willen niet tegen de bewe
ging van de Morele Herbewape
ning zijn, overtuigd van de goe
de wil der ijveraars voor de 
ideeën van dr. Frank Buchman; 
evenmin zal men ons durven 
verdenken van communistische 
sympathieën. 
Wij wensen alleen niet in onze 
keuze beperkt te worden tot 
een simpel wit en zwart. 

Gelukkig, dat het Nederlandse 
volk al eerder. bewezen heeft, 
zich niet tot een dergelijke keu
ze te laten dwingen. 

Woningnood en 
produktiviteit 

Een bevriende bouwvakar
beider is dezer dagen naar 

Australië geëmigreerd, onder 
meer, omdat zijn medearbeiders 
hem op de vingers tikten als hij 
eens zin had om lekker hard op 
te schieten met zijn werk. 

Het mag wel als algemeen er
kend aangenomen worden, dat 
per man slechts een percentage 
wordt geleverd van de werk
kracht, die men vóór de oorlog 
in het bouwvak gewend was. 

De Telegraaf weet nu te mel
den, dat er een c.a.o. voor de 
bouwvakken in de maak is, die 
met ingang van 1 juli 1961 voor-

ziet in een 45-urige werkweek 
met behoud van loon. 
Wij gunnen dit de bouwvakar
beiders graag, maar wij hopen 
toch, dat deze c.a.o. dan - niet 
te slappe - waarborgen biedt, 
dat de man-prestatie meer dan 
90% van het vooroorlogse peil 
zal bereiken en die het afdwin
gen van de z.g. "zwarte" lonen 
absoluut onmogelijk maken. 
Het lijkt ons in verband met de 
nog steeds bestaande woning
nood niet onbillijk, dat eindelijk 
eens zo zuiver mogelijk kan 
blijken, waar de kosten liggen 
in het bouwvak en dat een prik
kel wordt gegeven tot produk
tiviteitsvergroting, óók bij de 
arbeiders. 

En %oeken maar 

I n zeker opzicht kunnen wij 
bewondering hebben voor 

de moed om zich in Europees 
verband te bezinnen op hetgeen 
het socialisme nog zeggen wil. 
Anderzijds is het niet zonder 
leedvermaak, dat wij kennis 
hebben genomen van de versla
gen over de conferentie van de 
dr. Wiardi Beckman-stichting, 
waarin men zich trachtte te 
heroriënteren op de socialisti
sche idee. 
Want ziet: de partij, die de libe
ralen meende te moeten be
schuldigen van negativisme, 
blijkt zelf geen positief ant
woord te weten op de vraag 
wat ze eigenlijk - behalve dan 
uit gewoonte - nog in de poli
tiek te maken heeft. 

"Een ideologie is ongewenst", 
zei prof. Drion. "Een ideologie 
is onmogelijk", zei prof. Ban
ning, "wij socialisten moeten 
zoeken naar nieuwe, zedelijke 
normen". 
Wij zijn benieuwd of de socia
listen als resultaat van hun zoe
ken kunnen komen tot andere 
normen, dan wat wij noemen: 
Vrijheid, Verantwoordelijkheid, 
Verdraagzaamheid en Sociale 
Rechtvaardigheid. 

0n%e initialen 

zo de eerste keer in het nieu-
we jaar kunnen we niet 

nalaten een beetje te filosofe
ren over onze plannen voor de 
komende maanden. En spelend 
met de initialen van onze orga
nisatie, kwamen wij tot de vol
gende leefregels voor 1960: 
Jeugdige frisheid, die ons helpt 
bij de aanpak van politieke pro
blemen; 
Optimisme, dat ons vol vertrou
wen de toekomst tegemoet doet 
gaan; 
Verantwoordelijkheidsbesef, dat 
ons in staat stelt "Vrijheid" te 
blijven genieten; en 
Daadkracht, waarmee we onze 
idealen zullen kunnen verwe
zenlijken. 
Voegen we daarbij nog een vast 
voornemen om iets te geven aan 
gironummer 1021, het propagan
dafonds, dan zal 1960 een jaar 
worden, dat een goede spring
plank vormt voor het tweede 
tiental van de JOVD. 

ARIS 

Groots opgezet weekend van het district Zuid-Holland 
Houdt 13 en 14 februari a.s. vrij! 

Op 13 en 14 februari a.s. houdt het district Zuid-Holland der J.O.V.D. 
haar jaarlijks weekend. Dit zal worden gehouden in het gebouw Muzan
da, Hyacinthstraat 5 te Vlaardingen. 

15.00 uur 
± 16.00 uur 

17.30-19.00 uur 

± 19.00 uur 

± 19.30 uur 

± 11.30 uur 
± 13.30 uur 
14.30 uur 

PROGRAMMA 
ZATERDAG 13 FEBRUARI 

Ontvangst. 
FORUM bestaande uit de vier HOOFDREDAC
TEUREN VAN: 
N.R.C. 
De Rotterdammer 
De Volkskrant 
Het Vrije Volk 
Als Forumvoorzitter zal prof. mr. C. H. E. Polak 
fungeren. 
ONDERWERP: DE PERS EN DE POLITIEKE 
VOORLICHTING. 

GELEGENHEID om kennis te gaan maken op de 
verschillende logeeradressen. Tevens is deze tijd 
geschikt om het werkwoord "apéritiveren" te ver
voegen. 

Diner. 

Gelegenheid tot dansen, een praatje, kortom enige 
gezelligheid. 

ZONDAG 14 FEBRUARI 

Huishoudelijke vergadering. 
Lunch. 

Inleiding door dr. J. N. van der Ende, rector van het 
Thorbeckelyceum te Den Haag. 
Onderwerp: Verleden, Heden en Toekomst van het 
voortgez,et onderwijs. 

HOOGST BELANGRIJK! 
Kosten van dit weekend bedragen f 6.-. Deze kunnen gestort worden op 
gir·orekening nr. 237927 t.n.v. mej. N. G. Veelders, penningmeesteresse der 
J.O.V.D. district Zuid-Holland, Beetslaan 96 te Rijswijk. 
Aanmelden: Indien U plannen heeft dit grootse weekend bij te wonen, 
verleent U dan eens één keer Uw volledige medewerking door Uw tijdige 
opgave (vóór 6 februari a.s.). 
Huisvesting: Ook hiervoor gaarne tijdig opgave bij de secretaresse van de 
Afdeling Vlaardingen-Schiedam, mej. C. WIEL,AARD, SCHIEDAMSE
WEG 145 TE VLAARDINGEN. Anders kunnen wij geen slaapplaats meer 
garanderen. 
Nogmaals, als U aan dit weekend gaat deelnemen - en dat doet U na
tuurlijk - geeft U zich dan vóór 6 februari op; dat bespaart ons enorme 
organisatiemoeilijkheden. 
BIJ VOORBAAT HARTELIJK DANK VOOR UW MEDEWERKING!! 

TOELICHTING 

Gelijk reeds een oppervlakkige blik op dit programma U geleerd zal 
hebben, is het mogelijk een zeer interessant weekend bij te wonen. Al 
kostte dit- in verband met de drukke werkzaamheden van de betrokke
nen - wel enige moeite, het is gelukt de hoofdredacteuren van een vier
tal prominente dagbladen bereid te vinden in het forum zitting te nemen; 
"Pers en Politieke Voorlichting" zijn onderwerpen, die in het middel
punt van de belangstelling staan. Terecht, ieder onderwerp afzonderlijk, 
zowel als de onderlinge samenhang van deze twee grootheden zijn zo 
enorm van invloed op het uiterlijk van onze maatschappij, dat hier moei
lijk voldoende aandacht aan kan worden besteed. 
Wij menen te weten dat ook in onze kring tegen de door sommige bla
den gevoerde politiek wel enige bezwaren bestaan. De eerste middag van 
dit distrlct's-weekend biedt wel bij uitstek de gelegenheid over het "hoe 
en waarom" iets meer te weten te komen. 
Tot slot: dit weekend biedt de kans met vele- zo niet alle -leden van 
Zuid-Holland bijeen te zijn, oude kennissen te ontmoeten en nieuwe ken
nissen te maken. 
Wij rekenen op EEN ZEER GROTE OPKOMST. Ook op U wordt gere
kend! Vanzelfsprekend zijn J.O.V.D.-leden van buiten Zuid-Holland die 
dit District's Weekend willen bijwonen, van harte welkom!! ' 

Namens het Bestuur, 
HENNIE MOERMAN 
Secretaresse 
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Ferdinand Domela Nieuwenhuis en Jacques De Kadt 
Het Amsterdamse museum Fodor heeft de afgelopen vijf weken de nage
dachtenis van de op 18 november 1919 overleden Ferdinand Domela Nieu
wenhuis geëerd met een tentoonstelling van curiosa en documenten. 

Men kan zich afvragen of het zin heeft veertig jaar na zijn dood deze 
felbewogen strijder in herinnering te roepen en speciaal of er reden is 
aan het leven en werk (waarvan zo weinig is beklijfd) van Neerlands 
belangrijkste anarchist in een liberaal jongerenblad aandacht te besteden. 
Wij geloven van wel. Juist in deze tijd, nu het socialisme zich gedwongen 
door de historische groei van de maatschappelijke verhoudingen heroriën
teert, is het goed eens te dwalen in de tuin der e,erst,elingen. 

De tentoonstelling was tweeledig. 
Uit de curiosa viel de mens Do
mela Nieuwenhuis en zijn milieu te 
proeven; uit de hier en daar over
stelpend veel documenten zijn 
werk, zijn strijd, zijn teleurstel
lingen ook en de tegenwerking die 
hij ondervond. 

Wat het eerste betreft was aan 
het begin van de expositie een kos
telijk portret van de achtjarige 
Ferdinand met zijn zusje Fanny, 
niet zonder talent geschilderd door 
"mejuffrouw" Meijer, ovaal en in 
een keurige gouden lijst, het geheel 
precies passend in de sfeer van een 
familie van verdienstelijke predi
kanten en hoogleraren der Luther
se Gemeente. De pendant hangt 
aan het eind: een enorme foto van 
het standbeeld waarmee in Am
sterdam (zij het wat achteraf) 
F. D. N. aan de vergetelheid werd 
ontrukt. 

Schuchter jongetje 

Van ietwat schuchter jongetje in 
een blauw fluwelen buisje (met 
- symbolisch - een rode das), 
een kanten kraagje, naast een zus
je met pijpekrullen en ook al in 
het kant, tegen een arcadisch aan
doende achtergrond, tot de man 
met de wapperende manen en de 
ten strijd geheven arm, waarbij 
elke gedachte aan een arcade· 
vloekt. De documenten schetsen die 
lange weg. 

Het is ondoenlijk F.D.N. hier op 
zijn levenspad te volgen, zoals het 
bij een bezoek aan Fodor onmo
gelijk was aan alle documenten 
evenveel aandacht te besteden. Wij 
brengen slechts in herinnering, dat 
Domela in zijn uit oprechte ver
ontwaardiging geboren drang naar 
een betere wereld door allerlei oor
zaken is geraakt op een pad, waar
op wel de (enkele) even felbewo
gen merlestrijders hem wilden vol
gen, maar niet de (wat) koelere 
tactici. 

De achtergrond hiervan lag in het 
karakter van de strijder, hij was 
een "be"-strijder, een aanwijzer van 
misstanden, een afbreker dus, geen 
bouwer. Als Kamerlid bleek hij 
een mislukkeling. Toen teleurstel
ling vooral hem de richting van het 
anarchisme uitdreef moest het dan 

ook tot een breuk komen. In 1894 
neemt het congres van de Sociaal 
Democratische Bond de bekende 
motie Hoogezand-Sappemeer aan 
tegen het deelnemen aan de ver
kiezingen. De twaalf apostelen tre
den uit en stichtten de S.D.A.P., 
voorgangster van de P.v.d.A. 

En dan komt meteen een aardig 
document op tafel. Tot de twaalf 
behoort ook Kol; dezelfde Kol 
(later S.D.A.P.-Indië-specialist in 
de Kamer) die in 1888, wanneer 
F.D.N. voor het kiesdistrict Scha
terland het eerste socialistische Ka
merlid wordt, van uit Indië een 
minder vriendelijk briefje schrijft 
en zegt de nieuwe volksvertegen
woordiger niet te kunnen felicite
ren. Hij (Kol) staat dan op het 
standpunt van de latere anarchist 
Domela Nieuwenhuis. 

Er zijn meer onvriendelijkheden 
van S.D.A.P.-stam aan het adres 
van F.D.N. De alleronvriendelijkste, 
ja ergerlijke geste komt voor in het 
Gedenkboek van de S.D.A.P. van 
1934. De tentoonstelling heeft deze 
aan het licht gebracht. In dat ge
denkboek is een tekening opgeno
men uit het "Neerlands Weekblad" 
van 2 april 1898. F.D.N. komt daar
op in drie afdelingen voor: 1879, hij 
luidt de klok (door het oprichten 
van "Recht voor Allen"); 1883, een 
groep (de S.D.B.) luidt de (gro
tere) klok; 1894, enkel een klein 
klokje met een gerafeld stuk touw 
(de S.D.B. opgeheven). 

Maar nu is het origineel, in Fodor 
weer opgedoken! Een vierde teke
ning, 1898, Domela stroopt de mou
wen op om de weer kleine klok op 
nieuw te gaan luiden (uittreden uit 

de redactie van Recht voor Allen 
en oprichting van de "Vrije Socia
list"). F.D.N. kwam na een inzin
king weer op, dat was de gedach
te van de tekenaar. Het gedenk
boek van de S.D.A.P. geeft een wel 
wat ander onderschrift: "Opkomst 
en verval van de door Nieuwen
huis geleide beweging." Op het 
origineel staat (heel dun) met pot
lood geschreven: "Dit niet meene
men" (bij de vierde afdeling van 
de tekening). Dit is geen onvrien
delijkheid meer, maar regelrechte 
geschied vervalsing. 

Het leven van Ferdinand Domela 
Nieuwenhuis was niet zonder po
litieke tragiek, ook zijn persoon
lijk leven niet trouwens. Deze door 
en door eerlijke man, die het offer 
van het "zakjesplakken" moest 
brengen, heeft de juiste weg niet 
weten te vinden. De twaalf apos
telen zagen die duidelijker. Smaad 
is hem daarbij niet gespaard ge
bleven. (Merkwaardig is dat, toen 
wij de expositie bezochten, blijkens 
het receptieboek geen enkele voor
man uit de huidige socialistische 
beweging er was geweest of althans 
zijn handtekening had geplaatst). 

Toch wordt F.D.N. door vele oude
ren terecht geëerd als de man, die 
de werkende klasse heeft wakker 
geschud, die niet de weg naar de 
verlossing zoals men het wel eens 
uitdrukt heeft aangegeven, maar 
wel op de mogelijkheid van de weg 
heeft gewezen en zijns ondanks 
heeft opgeroepen tot politieke zelf
werkzaamheid. Daarin ligt zijn gro
te verdienste en daarom alleen is 
het te hopen, dat zijn standbeeld 
eens en dan graag spoedig een 
waardiger plaats deelachtig mag 
worden. 

W aarschuwinM voor 
socialisten 

In de figuur van Ferdinand Dame
la Nieuwenhuis schuilt juist nu een 
waarschuwing voor de hedendaagse 
socialisten. Ook de twaalf aposte
len en vooral hun opvolgers heb
ben water in de rode wijn moeten 
doen. Hun weg was wel een veel 
betere, maar geen zonder struikel
blokken. Struikelblokken voortko
mend uit de eigen denkbeelden, 
die in het raam van de maatschap
pelijke ontwikkeling niet bleken te 
passen. Het Marxisme van de 
S.D.A.P. en van de P.v.d.A. is naar 
de letter pas zeer onlangs uitgeban
nen als zijnde in de praktijk on
bruikbaar gebleken en door de fei
ten achterhaald. Enerzijds werd het 
door velen in de praktijk al niet 
meer gehanteerd, anderzijds echter 
leeft het nog in de geest en het 
hart vooral ook van socialistische 

adepten. En zo is het met meer 
stokpaardjes. 
Bij de heroriëntatie van het socia
lisme, dat voor een deel zichzelf 
overbodig heeft gemaakt en voor 
een ander deel overbodig is gewor
den door de gang van z:~ken, is 
men niet tot een nieuwe lading 
van het socialisme kunnen komen. 
Men kan toch moeilijk hulp aan 
minder ontwikkelde gebieden een 
specifiek socialistisch punt noemen. 
En daar kwam het in de povere 
conferentie van de Wiardi Beek
man Stichting toch wel ongeveer 
op neer. 
De waarschuwing schuilt nu hierin, 
dat de socialisten van vandaag de 
kans lopen door het blijven vast
houden aan overwonnen standpun
ten in dezelfde positie te geraken 
als de eerste der Mohicancn. Wij 
zeiden het reeds eerder, een par
tij die zijn tijd gehad heeft dient 
te verdwijnen. Daarmee gaan haar 
verdiensten niet verloren, integen
deel, ze krijgen er een ander re
liëf door. 

Progressieve Volkspartij 
De heer Jacques de Kadt, een der 
belangrijkste theoretici van de 
P.v.d.A., heeft dezer dagen voor de 
afdeling Amsterdam van onze or
ganisatie gepleit voor een progres
sieve volkspartij (aldus een verslag 
in het Algemeen Handelsblad, dat 
wij hiervoor raadpleegden, wij wo
nen helaas niet meer in Amster
dam). Hij zei er bij. dat de V.V.D. 
die taak niet kan vervullen. Daar
voor voerde hij een scala van ar
gumenten aan, die naar ons inzicht 
niet steekhoudend zijn, wel dema
gogisch. 
De heer De Kadt verzuchtte, dat de 
P.v.d.A. gezien het feit, dat de 
V.V.D. het (nog) niet kan, die taak 
wel moet waarnemen. 
Nee, meneer De Kadt, zolang de 
uitdetijdse P.v.d.A. blijft bestaan 
tegen beter weten in (want de heer 
De Kadt beweerde niet, dat zijn 
partij principieel de aangewezen 
volkspartij is waar aan zo'n be
hoefte bestaat ,maar dat het een 
kwestie was van gebrek aan be
ter - concluderen wij maar), zo
lang die partij een sterk gekleurde 
propaganda voert juist tegen de 
V.V.D. van wie ze weet, dat het 
de partij met de toekomst is, zolang 
zij dus het politieke beeld blijft 
vertroebelen, zal de V.V.D. er lan
ger over doen om een volkspartij 
te worden, maar om de kiezers 
diets te maken dat zij het is. 
De heer De Kadt houdt die ontwik
keling niet tegen, hij remt haar. 
Dat nu noemen wij conservatisme, 
een term waarvan de heer De Kadt 
en de zijnen zo de mond vol heb-

{vervolg zie pag. 7) 
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Trekpaarden galoppeerden· • ID Zeister bossen 
Geluk brengende hoefijzers m een teken van een practische aanpak 

Het nut van de Trekpaardenconferentie is weer bewezen bij de op 
16-17 januari in het conferentieoord Woudschoten gehouden bijeenkomst, 
waar de afdelingsbazen en -bazinnen van de JOVD op informele wijze 
bijeen zijn geweest om de interne problemen en zo mogelijk de oplossin
gen daarvan te bespreken. 
Er was geen van te voren opgestelde agenda, zodat iedereen de gele
genheid kreeg zijn of haar hart uit te storten bij het hoofdbestuur en zo 
nodig uit te huilen aan secretaris' brede schouder om met gebroken stem 
koude te doen van een teruggang van het ledental of dezelfde secretaris 
te doen ineenschrompelen bij de mededeling dat er weer 60 nieuwe 
leden bij een afdeling waren ingeschreven, die allemaal zo graag de Drie
master zouden willen ontvangen. 

De Driemaster-verzending, een 
punt waarop het hoofdbestuur niet 
meer blijmoedig durft te reageren. 
Het is een prima verzorgd blad, 
daar niet van, maar dat kun je 
niet beoordelen als dit geschrift 
nimmer in je brievenbus belandt. 
Zo spraken een aantal verbitterde 
leden. Maar de voorzitter Evert 
Hoven zal met voortvarendheid te 
werk gaan en zijn mededeling, dat 
er plannen bestaan om de verzen
ding geheel te reorganiseren is met 
grote verwachtingen voor de toe
komst aangehoord. 

in b.v. Libertas (periodiek van de 
liberale studenten vereniging Ne
derland) of Socialisme en Democra
tie, is wel van zulk een grote 
waarde, dat wij toch zouden wil
len aanraden om in afdelingsver
band een abonnement op á.eze en 
andere tijdschriften in overweging 
te nemen. Het zijn geen nieuwsbla
den dus is het niet erg om pas na 
enige tijd kennis te nemen van wat 
een al of niet geestverwant over 
een bepaald vraagstuk gepubliceerd 
heeft. 
Het vraagstuk van de ledenwerving 
bracht wel wat beroering in de ge
lederen. Van heel somber tot heel 
opgewekt werd er verslag gedaan 
van de ondernomen pogingen. De 
suggestie om door middel van de 
Politiek Jongeren Contact Raad ar
tikelen te schrijven over politieke 
jeugdorganisaties in schoolkrantjes 
van middelbare scholen lijkt ons 
een uitvoerbare toe en daarom ver
melden wij dit met enige nadruk. 
Gebleken is wel dat het huisbe
zoek, vooral in grote steden, moei
lijk is uit te voeren, hoewel in 

kleinere plaatsen het persoonlijk 
contact met welgezinden-niet aan
geslotenen, een behoorlijke leden
winst kan opleveren. Meppel moge 
daar het voorbeeld van zijn. 
Het Gooi gaat het anders doen. 
Daar redeneren ze: ga eerst de 
VVD-ouders inlichten over de 
JOVD, de kinderen komen dan wel. 
Een plan dat succes kan hebben, 
vooral in die afdelingen, waar de 
leden van de VVD nog niet hele
maal begrijpen, wat de JOVD voor 
een organisatie is. 
Nog een doel van de Trekpaarden
conferentie is om de leden in te 
lichten over de interne gang van 
zaken in de organisatie. En dit doel 
is ook in Woudschoten weer be
reikt. Er waren een aantal com
missieleden aanwezig, die het te 
verwachten resultaat; van het werk 
van de~ betreffende commissie heb
ben uiteengezet. 
De commissie Europese aangele
genheden is nu voor de aanwezi
gen een zeer belangrijke commis
sie geworden. V oor diegenen, die 
niet aanwezig zijn geweest en dus 
veel gemist hebben, zullen we in 
het kort de woorden van de voor
zitter, Hans Gruyters, weergeven. 
De commissie houdt zich bezig met 
de politieke problemen, welke in 
1963 zullen ontstaan wanneer recht
streekse verkiezingen voor het par
lement van Europa van de zes zul
len worden gehouden. Het is te
vens nodig te onderzoeken wat nu 
Europees gezien de liberalen zijn, 
omdat het momenteel nog zo is, dàt 
iedere Europeaan die niet bij de 

socialisten of Christen-democraten 
is aangesloten, bij de liberalen 
wordt gerekend. Een vreemde si
tuatie waar een oplossing voor ge
vonden zal moeten worden voordat 
de verkiezingen voor de deur staan. 
Ook het te volgen kiesstelsel maakt 
in de commissie onderwerp van 
studie uit, want ook daar hangt 
van af hoe he1J Europees parlement 
er zal gaan uitzien. 
Een moeilijke opgave bleek te zijn 
om de toehoorders duidelijk te ma
ken hoe het zit met de internatio
nale contacten, waarbij ook nog in
tercontinentale contacten blijken 
mee te doen. Met spanning wordt 
gewacht op het binnenkort door de 
commissie uit te brengen rapport, 
dat hopelijk enig licht in deze duis
tere zaak zal weten te brengen. 
Het slot van de geanimeerde Trek
paardenconferentie kreeg het aan
zien van een markt. Districtsbe
stuurders gingen tegen elkaar op 
staan bieden over de beste districts
bijeenkomsten tegen de laagste 
prijzen. 
Er is ruime keuze want zo houdt 
district Zuid-Holland 13-14 februa
ri in Vlaardingen een week-end 
met een luisterrijk programma; 30-
31 januari kunnen wij naar Veen
dam om met de Neder-Saksen bij
een te zijn, terwijl district Noord
Holland een Dromedarissen-con
ferentie houdt in Enkhuizen, 2 en 
3 april. 
De JOVD bruist niet van activitei
ten, maar loopt er van over. Dat is 
ook weer gebleken in Woudschoten. 

KITTY VAN RIJN 

Met onze landelijke penningmees
ter Klaas Weide hebben wij toch 
wel te doen. Er kan zich geen ge
legenheid voordoen of Klaas moet 
zijn terecht treurig gestemde hart 
luchten. Wij hebben er bewonde
ring voor, dat hij toch weer bij 
ieder JOVD-week-end opgewekt 
achter de tafel zit, zonder dat hij 
met lege giro-rekeningen door de 
zaal loopt en hiermee achteloos de 
in gebreke gebleven penningmees
ters om de oren slaat. Want wat 
komen de afdrachten weer slecht 
binnen en als er wat geld gestort 
is, moet Klaas maar uitzoeken waar 
dat voor bestemd is. Boeiende rede van prof. Banning op onze Trekpaardenconferentie 

Beroep op de afdelingen 
In dit verslag willen wij niet nala
ten nog eens een beroep te doen 
op alle afdelingspenningmeesters 
om op de giro-strookjes duidelijk 
te omschrijven waar het geld voor 
dient op de volgende wijze: 
afdracht van de afdeling x voor y 
leden over z kwartaal. Als iedere 
penningmeester zich hieraan houdt, 
sparen we de zenuwen van onze 
landelijke penningmeester en kun
nog jaren met hem toe. 

Er kwamen weer vele belang
wekkende tips van de andere zijde 
van de tafel. Het initiatief van Rot
terdam om alle leden te enquête
ren, is voor zover de reacties thans 
binnen zijn, geslaagd te noemen. 
Het bestuur van de afdeling Rot
terdam heeft inzicht gekregen in 
de politieke verlangens van de le
den en er is nu ook bekend, welke 
de beroepen zijn van de leden, 
hetgeen voor het samenstel
len van commissies en studiegroe
pen van groot nut kan zijn. Zo er 
afdelingen zijn die ook een derge
lijke vragenlijst aan hun leden wil
len voorleggen, dan is de afdeling 
Rotterdam gaarne bereid om met 
de door haar opgedane ervaringen 
de betreffende afdeling bij te staan. 
De jonge afdeling Baarn deed de 
suggestie, een beetje dure welis
waar, om een leesportefeuille, be
staande uit week- en maandbladen 
en periodieken van de diverse po
litieke partijen onder de leden te 
laten circuleren. Het is inderdaad 
ondoenlijk om privé op alle be
langwekkende geschriften geabon
neerd te zijn, maar om kennis te 
nemen van wat geschreven wordt 

Nieuw beginselprogramma van de P .v.d.A. nader toegelicht 
Het hoogtepunt op de Trekpaardenconferentie van onze organisatie was 
de rede die de geestelijke vader van de Partij van de Arbeid, prof. dr. 
W. Banning, op zaterdagavond 16 januari hield. Onderwerp was het nieuw 
beginselprogramma van de P. v .d. A. 
Prof. Banning begon met het stellen van vier uitgangspunten, die es
sentieel waren voor de opstelling van het beginselprogramma, t.w. Ie. Wa.t 
heeft de P.v.d.A. onaangetast gelaten in de tijdsduur, dat zij nu bestaat, 
2e. Er moest een omschrijving gevonden worden voor het huidige demo
cratische socialisme, 3e. Welke zedelijke motieven men daarachter ver
onderstelt, 4e. Wat zijn d·e achtergronden van de ontwikkeHng van ar
beiderspartij tot volkspartij. 

Bij de opstelling van het nieuwe 
programma moesten drie funda
mentele principes onverkort ge
handhaafd worden: A. het demo
cratische karakter van de Partij, 
B. het doorbraakkarakter moest on
aangetast blijven, C. het begrip ar
beid moest inhouden hoofd èn han
denarbeid. 
Het tweede punt was uiteraard 
zeer belangrijk, zo ging prof. Ban
ning verder. Als men aan een oude 
socialist zou vragen: wat is demo
cratisch socialism.e, dan zegt hij: 
dat is socialisatie van de grond en 
van de productiemiddelen. Het so
cialisme was voor die mensen toen 
eigenlijk veel meer dan alleen die 
socialisatie. Alles was vroeger sterk 
emotioneel geladen, met dat eigen
aardige klassegevoeL Het socialis
me was toen nog de wereldbe
schouwing. 

Wat verstaan we nu onder so
cialisme: het democratisch socialis
me heeft met vele sectoren van het 
menselijk maatschappelijk leven te 
maken. Niet alleen met het econo
mische, maar in de eerste plaats 
met de samenleving van de men-

sen, los van het economische. In 
Rusland is namelijk duidelijk ge
worden, dat de onteigening van het 
bezit grond helemaal niet betekent, 
dat men dan meer democratisch 
met elkaar zou gaan samenleven. 

Maatschappelijke ordening 
Voor de socialist is vrijheid gebon
den aan gerechtigheid en maat
schappelijke ordening. Dit moet ge
zien worden over het brede ge
bied van de menselijke samenle
ving. Het socialisme keert zich zo
wel tegen het oude marxisme als 
het oude liberalisme. Hoe vreemd 
het ook moge klinken, marxisme 
en liberalisme hebben een gemeen
schappelijke wortel. 
Marx zei: breng de -economische 
belangen onder de gemeenschap, 
de liberalen zeiden: laissez faire, 
laat de maatschappelijke krachten 
vrij, laat de staat er zich niet mee 
bemoeien. Het resultaat is de 
grootst mogelijke harmonie. Beide 
zijn echter deterministisch. Als je 
het economische leven in orde 
brengt, dan heb je de waarborg 
voor de beste samenleving. 

Dit wordt nu door de socialisten 
afgewezen. De economie is niet al
leen bepalend voor de maatschap
pij. 

Zedelijke motieven 
Wanneer hierover in de P.v.d.A. 
wordt gesproken moet dit worden 
gezien tegen de achtergrond van 
het verleden. In dat verleden be
schouwden de socialisten het so
cialisme als ideologie. Dit begrip 
wil niet zeggen, idealen, maar een 
ideologie in een complex van be
ginselen, waarden of normen, die 
een bepaalde volksgroep beheersen 
op grond van de sociale po si tie 
waarin die groep zich bevindt. 

Een dergelijke ideologie is voor 
ons nu onmogelijk. De maatschap
pelijke verhoudingen zijn zo gewij
zigd, dat het niet meer wenselijk 
is, dat men die ideologie cultiveert, 
want dan houdt men zeker ortho
doxe protestanten en katholieken 
buiten de deur. 
Principieel zowel als praktisch is 
dit onwenselijk. Voor ons is vrijheid 
wezenlijk gebonden aan gerechtig
heid. En om hieraan te kunnen vol
doen is voor ons ordening de enige 
goede weg, 
Vrijheid van de ene moet niet be
taald worden met slavernij van de 
ander. Dan is het bevoorrechting 
van één groep. 
Bij de V.V.D. heerst een voorkeur 
voor niet-ordening, dat wil niet zeg
gen, dat men hier soms niet toe 
overgaat. Maar de eerste neiging 

(zie pag. 6) 
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is anders. Bij de P.v.d.A. is dat 
juist andersom. 

Vanaf de wereldcrisis in 1929 is de 
wereld de weg van de ordening 
moeten gaan. Roosevelt heeft dit 
het eerste goed begrepen. Na de 
tweede wereldoorlog zag men 
voortgaande ordening. Ons zedelijk 
motief - vrijheid gebonden aan 
gerechtigheid -· voert ons zowel 
tegen het kapitalisme als het com
munisme. 

Bezwaren 

De socialisten hebben de volgende 
bezwaren tegen de huidige maat
schappij: Ie. dat de particuliere be
zitters met onbeperkt beschikkings
macht over kapitaal en bedrijven 
kunnen beschikken, 2e. dat dit stel
sel in de vorige eeuw gepaard ging 
met grote rechteloosheid van de 
arbeiders, 3e. het individuele winst
motief, 4e. het verschijnsel van de 
periodieke crisis, 5e de schrijnende 

DE DRIEMASTER 

( \ 
Tijdens de discussie zei prof. Banning: 
Geen ordening bij de staat, maar distributie van verantwoordelijk
heid; ordening door organen die zelf uit de maatschappij voortko
men. 

In deze veelal stompzinnige maatschappij denkt men dat de hoofd-· 
zaak in het leven niets doen is, doch arbeid is het essentiële in 
's mensen leven. 

Welvaart is niet vanzelfsprekend. Je moet er voor vechten. Wel
vaart betekent ook geven. 

Van Marx ideeën weten de mensen niet veel. De marxisten nog 
het minst. 

Politiek moet zijn: dienstbaarheid aan de mens. 

In een teruggang van het socialisme geloof ik niet. Iedere richting 
maakt een golfbeweging door. We zitten nu in een neerwaartse 
golf. 

i 

~-------------------------------~ 
tegenstelling tussen bezitters en 
niet-bezitters. Tot 1950 was er voor 
bepaalde groepen nog grote armoe
de in Nederland. 

Arbeid 

Iedere politieke partij, die zou stel
len, aldus prof. Banning, dat arbeid 

alleen uit handenarbeid zou be
staan zou oogkleppen moeten heb
ben. Daarom is uitdrukkelijk in 
ons program opgenomen ha;1d èn 
hoofdarbeid. Dat wij ons PartU van 
de Arbeid noemen komt, omdat wij 
de arbeid als de stuwende I< racht 
in onze maatschappij beschouwen. 
En niet dat dooie kapitaal of die 
dooie grond. 
Tot slot zei prof. Banning, dat de 
P.v.d.A. niet zijn program had ver
anderd op grond van de laatste 
verkiezingsuitslagen. Een verande
ring was allang in voorbereiding. 

Dat we met onze laatste vernieu
wing Marx verloochend zouden 
hebben is onzin. Marx kan voor de 
huidige maatschappij geen oplos
sing meer geven. Het is noodzake
lijk dat men als partij de rnaat
schappij-ontwikkeling bijhoudt; ik 
feliciteer de partijen niet die den
ken dat ze de maatschapp~j-ont
wikkeling kunnen veranderen. 

F. A. H. 

Discussie over "liberalisme en geboortebeperking" brandt los 
EEN WOORD TER ZAKE 
OPEN BRIEF AAN DE HEER VERSTEEG 

zijnde tevens een op goed geluk - vanwege vele voor 
mij onduidelijke passages in zijn betoog over het bevol
kingsvraagstuk (in het december-nummer) - gewaagde 
poging enige opheldering te verschaffen, opdat een ge
dachtenwisseling inderdaad plaats kan vinden. 

Geachte Heer Versteeg, 

Uw bijdrage in het december-nummer van ons verenigingsorgaan kan m.i,. 
al Uw inspanning ten spijt, onmogelijk als inleiding tot een gefundeerd 
onderzoek van het door U aan de orde gestelde probleem dienen. 
Behalve dat U kennelijk met opzet vermeden hebt een persoonlijk stand
punt kenbaar te maken - na vier kolommen "inleiding" was ik daar 
bijzonder benieuwd naar - zijn de ook reeds door de redaktie gememo
reerde tegenstrijdigheden in Uw betoog in de hand gewerkt door een 
aantal foutieve premissen. 

van een opvallende realiteitszin. 
6. Uw "logische theorie" (à la 
,blanke ras, vermeerdert U") is 
lastig, inefficiënt, kostbaar en ver
ouderd, maar bovenal levensge
vaarlijk dom. 

7. Uw stelling, dat recidivisten, 
alcoholisten opmerkelijk veel n:in
deren hebben steunt op een oud 
volksgeloof; wetenschappelijk werd 
deze "theorie" reeds lang ontze
nuwd. 

8. De taak, die U aan de overheid 
toekent (of toch ook weer niet':) 
is - gelukkig - niet in de prak
tijk uitvoerbaar. 
Overigens voelt ieder individu zich 
gewenst en legitimeert daarmee zijn 
bestaan, ook al weet hij misschien 
dat het anders is. 

Het aantal facetten van het vraag
stuk "bevolking", waarmee U ons 
heeft gekonfronteerdJ is groot. Dat 
U voor Uzelf niet een beetje meer 
selektief bent te werk gegaan be
treur ik; anderzijds heb ik uit de 
grote dosis vrijheid,. die U anderen 
en mij bij het oplossen van het 
probleem heeft gelaten, gekonklu
deerd, dat U beslist een goed libe
raal moet zijn en wat dat betreft 
mijn gelukwensen! 

Zoals te verwachten was, heeft het betoog van de heer J. W. 
Versteeg over "Liberalisme en geboortebeperking", opgeno
men in ons vorig nummer nogal wat reacties uitgelokt. 

Mijn kanttekeningen bij Uw betoog, 
kortheidshalve puntsgewijs: 

1. Nederland is al een aantal jaren 
in het bezit van het bijzonder 
mooie wereldrecord inzake de lage 
kindersterfte. De snelle groei van 
onze bevolking is in de eerste 
plaats daarvan een gevolg (leef
tijdgroep der 0-14-jarigen 30% 
van de bevolking) en niet, zoals 
U suggereert, van een schrikbaren
de fertiliteit. 

2. Ook zonder kinderbijslag onder 
die naam blijft deze bestaan, n.l. 
in de vorm van de ook door U 
gememoreerde bijdrage, die elk 
werkend lid van de gemeenschap 
ook voor het kind (onderwijssub
sidie, etc) levert. De tegenstanders 
van het instituut "kinderbijslag" 
behoeven zich het predikaat "a
sociaal" dan ook niet te laten aan
leunen. 

3. De landaanwinning in ons land 
dateert al van ver voor de tijd, 
waarin van een optimale bevolking 
sprake is. Dat die landaanwinning 
thans nuttige diensten kan bewij
zen, om het bevolkingsprobleem te 

Wij laten deze thans volgen en wij verheugen ons erover, dat 
zij duidelijk demonstreren, dat hetgeen de heer V ersteeg ken
nelijk wilde zaaien, thans ook moet worden geoogst. 
Wij verheugen ons verder, dat in onze Driemaster de debat
ten weer eens op gang komen. Wij blijven deze altijd zien 
als basisstof voor discussieavonden in onze afdelingen, voor
al als men er daar in zou slagen een deskundige inleider over 
het onderwerp aan te trekken. 

1 

!;,';:. dit ook zij' wij bevelen het bijgaande gaarne t:e::::: , 
~------------------------------~ 
verlichten is alleen een gelukkige 
bijkomstige omstandigheid. 

4. Uw schuchtere vergelijking met 
dezelfde problemen in de Aziati
sche landen gaat niet op. Bij ons 
nijpt uitsluitend het probleem van 
de ruilnte, in Azië dat van de 
ekonomische potentie, die in de 
huidige ontwikkeling geen grotere 
bevolking redelijkerwijze toelaat. 

5. Uw "kwantiteitsleer" betreffen
de de, verdeling der rassen over de 
aarde is militair gezien niet meer 
zo acuut en technisch nog niet 
aktueel. De positie, die het blanke 
ras zich in deze wereld veroverde 
was bepaald geen gevolg van 
kwantiteiten, maar van de agres
sieve (niet in de militaire beteke
nis van dit woord) natuur van dit 
ras, van een bijzonder praktische 
interpretatie van de kultuur en 

U heeft er thans zeker recht op 
te weten, welk standpunt ik inzake 
het bevolkingsprobleem inneem. 

Voor Nederland: Het "terugdele
geren" van de verantwoordelijkheid 
aan de ouders (dus inklusief het 
afschaffen van de kinderbijslag en 
de exportpremie bij emigratie): De 
wijze waarop de overheid zich 
deze verantwoordelijkheid steeds 
meer heeft toegeëigend heeft met 
het oude christelijke rechtvaardig
heids- of gerechtigheidsbeginsel 
niets te maken terwijl in het ma
teriële vlak de Marxistische dwa
ling (als zouden wij bij gelijke 
verdeling van het bezit allemaal 
rijk zijn) nu toch eindelijk wel eens 
afgezworen mag worden. 

Verder: Behoudens het opvoeren 
van het onderwerp "Huwelijks
voorlichting" onder het hoofd "On-

derwijs' voor wat de overheid be
treft NIETS. S.v.p. geen bemoeiing 
met het gezin, behalve dan in die 
gevallen, waar de veiligheid van 
de gemeenschap (de andere ge
zinnen) in het gedrang komt; het 
recht biedt hier waarborgen. 

Voor de door U gememoreerde 
Aziatische landen: Bij het verle
nen van hulp aan deze onderont
wikkelde gebieden het verstand bo
ven het sentiment laten prevo.l~
ren! Hoe tragisch het ook mag zijn, 
het getuigt in elk geval van een te 
bewonderen realiteitszin, dat met 
name Indische autoriteiten de 
voorkeur geven aan ekonomische 
investeringen van buitenaf boven 
medische hulp (met als gevolg 
meer hongerdood). Mijn voorkeur: 
Investeringen (met waarborgen 
voor een redelijk rendement), die 
de basis voor welvaart kunnen 
vormen. Met de welvaart zal de 
gemiddelde gezinsgrootte kleiner 
worden (het voorbeeld van de ont
wikkelde landen heeft dat duidelijk 
bewezen). 

Met het bovenstaande hoop ik, in 
elk geval U, geachte Heer Versteeg, 
"uit Uw tent gelokt" te hebben. 
Overigens, sans rancune, Uw 

RICK J. DE JONG 

Door gebrek aan plaatsruimte moes
ten enige reacties in de bovenstaande 
discussie blijven overstaan tot het 
volgende nummer. 
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ben. De heer De Kadt (en ook prof. 
Banning) moet wat consequenter 
zijn. Hij moet zich aan de zijde van 
de liberale partij scharen. Als lid 
daarvan kan hij meehelpen het kli
maat te verbeteren als hij dat no
dig oordeelt. Als buitenstaander 
mist hij daartoe de kans en ook 
het recht. Doet hij dat dan dient 
hij zijn volk, want dat dit zijn eer
lijk streven is, daarvan zijn wij 
overtuigd. 

AFDELINGSNIEUWS 

Nu dient hij slechts overwonnen 
standpunten en een partij, die haar 
taak vervult heeft en die een waar
dige plaats toekomt in het pan
theon van de politieke geschiede
nis. En dan een beetje gauw. Hij 
dient er ook ·de verdiensten van 
zijn partij mee, hoe langer het 
duurt, hoe minder vooraanstaand 
haar plaats t.z.t. in het pantheon 
wordt. 
Wij behoren niet tot de lieden, die 
de V.V.D. volslagen volmaakt ach
ten. Wij persoonlijk zouden het 
helemaal niet erg vinden, wanneer 
met het numeriek groter worden 
deze partij nog iets meer het ka
rakter kreeg van de vroegere Vrij
zinnig Democratische Bond. Zui
ver een V.D.B. zou natuurlijk ook 
niet meer te bereiken zijn, de tij
den zijn nu eenmaal veranderd. 
Het liberalisme zelf - dat zich ten 
onzent in de V.V.D. manifesteert
is echter universeel, dit in tegen
stelling tot het socialisme. De heer 
De Kadt weet dat ook wel. Hij 
houde zich er aan. 

dBo. 

GRONINGEN 

Fiet Bos onderscheiden 

Onze afdeling heeft wederom enige 
tijd het stilzwijgen bewaard in deze 
rubriek. U zou kunnen denken, 
dat wij steeds de eerste maanden 
van het verenigingsjaar een soort 
winterslaap houden. Uiteraard sla
pen wij wel, zoals U zult begrijpen, 
maar van de uren, die ons per dag 
overblijven, worden er vele ge
bruikt voor de behartiging van 
J.O.V.D.-zaken! 
Zo werd het verenigingsjaar be
gonnen met een avond georgani
seerd tesamen met de afdeling 
Noord-Groningen. Op deze bijeen
komst heeft Jhr. Dr. C. de Marees 
van Swinderen een zeer belang
rijke causerie gehouden. 

Hij sprak o.a. over de foutieve 
beslissingen, die door leiders in de 
laatste oorlog zijn genomen, welke 
beslissingen de oorzaak zijn ge·· 
worden van de huidige moeilijke 
situatie, speciaal in Europa. In de 
pauze liet Jhr. de Marees van 
Swinderen foto's en platen circu
leren, betrekking hebbend op de 
tegenwoordige toestand in Duits
land. Dit werd door de aanwezig..:n 
zeer op prijs gesteld. De grote op
komst zal voor de spreker een 
grote voldoening zijn geweest. 

In oktober werd de algemeni~ lè
denvergadering gehouden. Op 

BI~. 
~ 
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voorstel van het bestuur werd Fiet 
Bos bij acclamatie tot lid, van ver
dienste benoemd. Zij is jarenlang 
met groot enthousiasme secretares
se van de afdeling geweest en heeft 
ook haar sporen verdiend met de 
organisatie van de jaarlijkse zo
merkampen, die bij de oudere le
den welbekend zijn. 
Het bestuur werd voor het jaar 
1959/1960 als volgt samengesteld: 
J. Bosscher, voorzitter; Mej. T. 
Hoiting, vicevoorzitster; Mej. T. 
Buiter, secretaresse; Mej. F. Melle
ma, 2e secretaresse; J. Hoeksema, 
penningmeester; T. Tepper, leden
administratie. 

ZUID-OOST DRENTE 

Ruilverkaveling 

De 19e december stond voor Zuid
Oost Drente in het teken van de 
ruilverkaveling. Een lang van te 
voren gevormde studiegroep had 
een voorlopig rapport opgesteld, dat 
door twee deskundige sprekers na
der werd toegelicht. 

De eerste was ir. Verkoren, direc
teur van de Cultuurtechnische 
Dienst in Drente. Er zijn econo
men, aldus spr., die van oordeel 
zijn, dat de landbouw als een afge
dane zaak beschouwd moet worden. 

Drie procent van de landbouw
gronden zou slechts rendabel zijn. 

We kunnen echter moeilijk waarde 
aan deze1 uitspraak hechten, als we 
o.a. zien, dat in 1957 nog 33% van 
alle exportproducten afkomstig wa
ren uit de landbouw. 

Vooral ten aanzien van industrie 
en EEG is het dwingend noodzake
lijk de landbouw op peil te houden. 

Factoren als productiestijging, me
chanisatie en rationalisatie moeten 
ook in de toekomst voortdurend 
onze aandacht hebben en in dit 
verband is de moderne ruilverka
veling een onmiskenbaar begrip 
geworden. 

De tweede spreker, het Tweede 
Kamerlid Zegering Hadders stond 
uitvoerig stil bij het erfrecht, dat 
zijns inziens dringend veranderd 
dient te worden, wil men niet het 
gevaar lopen, dat de door kostbare 
ruilverkaveling verkregen econo
mische landbouwbedrijven na één 
mensengeslacht weer versnipperd 
zullen zijn. 

Op 9 januari werd een oud stuk 
JOVD-traditie voortgezet: De "nij
joarsvisite" in Hotel Zwols te 
Sleen. Onder het genot van knie
pertjes en uit kraanpotten geschon
ken koffie, vertelde mej. Hadders 
uit Emmen aan de hand van bij
zonder fraaie kleurendia's van haar 
reis naar Schotland, die zij maak
te op uitnodiging van de Wereld
bond van plattelandsvrouwen. 

KRöGER ldZER EN STAAL N.V. 

PLATEN 3-200 mm 

BALKEN alle profielen 
HOEK- en T-I..IZER 

NIEUWERKERK a/d IJSSEL, Kortenoord 61 b, Tet 0 1803-444 (3 lijnen) 
Telex: 21611 

rH-;U HBu, 
I 
I 
I 
I 
I 
I 
I 
I 
I 
I 

Bezitsvorming 
Een persoonlijk contact met onze 

ervaren deskundigen waarborgt een 

verantwoord advies. 

I 
I 
I 
I 
I 
I 
I 
I 

Ook voor beleggingen: I 
de HBU 

1 
HOLLANDSCHE BANK-UNIE N.v. 

L AMSTERDAM - DEN HAAG • ROTTERDAM .• -. I _____ _. 



8 DE DRIEMASTER 

SIPI{EMA's WONINGINRICHTING N.V. 
DE I{RIM (Ov.) - TEL. 052'17-341-3'12 

Woninginrichting met meubelen uit eigen fabriek en van gerenommeerdeftr· 
brieken uit binnen· en buitenland en volgens speciaal ontwerp uit eigenfabrielt 

INTERIEUR- en KLEURADJIIEZEN Levering franko door geheel Nederlantl 

Een probleem dat door de liberalen nog te veel wordt ontlopen 
Nogmaals het vraagstuk der geboortebeperking 

Het artikel van de heer Versteeg heeft m.i. grote waarde, omdat het 
een probleem aansnijdt, dat door liberalen nog te veel wordt ontlopen. 
De Stichting Volk en Ruimte richt zich tot de ministerraad. De staats
secretaris van 0., K. en W. verbiedt de film "Kringloop". Zelfs bij de 
candidaatstelling voor de amerikaanse presidentsverkiezingen speelt het 
probleem der geboortebeperking een grote rol. 
Hoe moet de liberaal hier nu tegenover staan? 

Waarom geboortebeperking? 
Nederland had per 1 september 
1959 11.372.000 inwoners. 
Bij de huidige gang van zaken is 
er jaarlijks een geboorte-overschot 
van 140.000. Dit betekent, dat het 
inwonertal iedere 7 jaar met een 
miljoen omhoog gaat. 
Wat hiervan op den duur de ge
volgen zijn in economisch, sociaal 
en cultureel opzicht is gemakketijk 
te voorzien. De stichting Volk en 
Ruimte, samengesteld uit deskun
digen van verschillende richtingen, 
heeft zich voornamelijk met dit 
argument tot de ministerraad ge
wend met het verzoek om goede 
voorlichting over geboorteregeling 
in overweging te nemen. Religie 
en ethiek zijn voor de liberaal me
de. standpuntbepalend. Hoe staat 
het protestantisme tegenover ge
boortebeperking? 
Op verzoek van de Internationale 
Zendingsraad en de Wereldraad 
van Kerken hebben enige protes
tanten, anglicanen en orthodoxen, 
studerend in de oecumenische be
weging (vnl theologen en medici), 
eind oktober 1959 een uitspraak 
gedaan. Deze luidde: Geboortere
geling is zedelijk aanvaardbaar, 
zonder onderscheid tussen de daar
toe te gebruiken middelen. 
Als motivering voerden zij o.a. 
aan, dat de vorderingen van de 
medische wetenschap de ouders de 
verantwoordelijkheid geven kennis 
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van nieuwe feiten te gebruiken bij 
voortbrengen en opvoeden van 
kinderen. Waarachtig huwelijk en 
ouderschap maken tegelijk deel uit 
van het rijk der christelijke vrij
heid. 
Voor het protestantisme in Neder
land in het bijzonder is het mis
schien nuttig te wijzen op een 
lezing voor het C.N.V. v~n prof. 
dr. J. P. van Rooyen, hoogleraar 
aan de Vrije Universiteit en lid van 
de Stichting Volk en Ruimte. 
Hierin zegt hij, dat geboortebeper
king uit gemakzucht of voor meer 
luxe uit christelijk standpunt ver
werpelijk is, maar dat is het niet 
als het gaat om het indammen va11 
de bevolkingsexplosie. Bij de 
roomskatholieken ligt het enigszins 
anders. 
Daar wordt geboortebeperking toe
gestaan mits men gebruik maakt 
van natuurlijke middelen. Dit zijn 
dus algehele of periodieke onthou
ding. Toch is ook hier een ver
andering gaande. De r.k. prof. dr. 
B. Delfgauw schreef in het katho
lieke weekblad "De Linie" o.m.: 
Periodieke onthouding brengt niet 
altijd uitkomst en algehele onthou
ding kan in een huwelijk alleen 
maar een laatste toevlucht zijn. In 
hetzelfde weekblad vraagt een der 
redacteuren om meer pastorale 
bewogenheid en betere vorming 
van zielzorgers, artsen en sociaal
psychologen en merkt voorts op, 
dat er een schromelijk gebrek aan 
goede voorlichting is. 
Daarentegen wijst de r.k. schrijvE'r 
Fons Jansen iedere "Family-plan
ning" volstrekt af. Maar in het 
katholieke maandblad "Te Elfder 
Ure" vraagt pater Scharff zich af, 
of de kerk niet té star blijft vast
houden aan normen en voorschrif
ten uit een voorbije tijd. 

Treffende uitspraak 
Treffend is echter de uitspraak van 
de aartsbisschop mgr. dr. B. J. 
Alfrink, die voor de r.k. artsen
vereniging verklaarde, dat confron
tatie met de moderne visie op oe 
mens en zijn huwelijksleven ge
wenst is. 
Bij onkerkelijken speelt de ethiek 
een grote rol. Ieder bepaalt daar 
zijn eigen houding, voor zover men 
de gegevens heeft om die te kun
nen bepalen. 
Uit bovenstaande dringt één ding 
duidelijk naar voren, dat is het 
algemeen betreurde gebrek aan 
voodichting. 

Geestelijke volksgezondheid 
Bij het beschouwen van het jaar
lijks geboortecijfer moeten wij be
seffen, dat een groot deel hiervan 

ongewenste geboorten zijn. .Juiste 
cijfers hierover zijn mij niet be
kend, maar enigszins een indruk 
krijgt men als men weet, riat in 
een stad als Amsterdam enige h:m
derden aborteurs werkzaam zijn 
en dat slechts een klein deel van 
de ongewenste zwangerschappen 
bij een aborteur terecht komen. 
Ongewenste geboorten zijn schade
lijk voor het levensgeluk en kun·· 
nen de ouders-kind verhouding on
gunstig beïnvloeden. 
Tevens werpt het aantal ongewen
ste geboorten een schril licht op 
de deplorabele staat van onze gees
telijke volksgezondheid. Alleen de 
excessen (behalve zelfmoorden) ko
men in de kranten. Een gezin dat 
vijf pasgeboren kinderen op zolder 
laat omkomen. Een echtpaar in 
Voorthuizen, dat een ongewenst 
kind martelt en doodranselt. Om 
maar te zwijgen van huwelijken, 
die mislukken, doordat e~ een ver
wijdering ontstaat tussen de part
ners, welke zijn onbewuste oorzaak 
vindt in een onjuiste paringstech
niek, voortvloeiende uit onwetend
heid. 

Cebrek aan goede 
voorlichting 

De oorzaak van al deze ellende 
is m.i. steeds dezelfde: Gebrek aan 
goede voorlichting. 
Bij de artsen kan men niet terecht 
omdat aan hun scholing op dit 
gebied niets is gedaan. Op het ogen
blik treedt er een kentering op, 
maar de meeste hoogleraren pio
nieren maar wat op eigen houtje, 
daar de overheid volkomen verstek 
laat gaan. 
Zo kan men in Amsterdam prof. 
M. G. Weerdeman bij de anatomie 
ook de theorie van Ogina en, Kraus 
horen doceren. Een loffelijk stre
ven. 
Het is dus zeer gewenst, dat er 
een goede voorlichting komt. Voor 
de liberale verdraagzaamheid is 
het vereist, dat deze voorlichting 
algemeen is en dat dus de voorbe
hoedsmiddelen buiten beschouwing 
worden gelaten. Deze algemene 
voorlichting dient dan op de scho
len en via radio en televisie ge
geven te worden. 
Daarnaast moeten artsen en so
ciaal-psychologen een opleiding 
krijgen voor gevallen waarbij wel 
met voorbehoed~middelen gewerkt 
wordt. 
Hierbij worden twee dingen be
reikt: 

Ie. Dat ons geboorteoverschot klei
ner wordt; 

2e. Dat de geestelijke volksge
zondheid beter wordt en dus 
het levensgeluk groter. 

Directe invloed van de overheid op 
de "family-planning" is voor de 
liberaal absoluut verwerpelijk. 
De intiemste waarden zijn n.l. be
palend voor de totstandkoming van 

een gezin. Hier past, zeker vnor de 
liberaal, geen overheidsingrijpen. 
Wel moeten jonge mensen precies 
weten waar ze aan toe zijn, zodat 
zij uit eigen vrije wil, gerugge
steund door eigen religieuzt' of 
ethische overtuiging tot een hou
ding komen en tot een g1:zond 
gezin. 

ASSEN 

J. DE GRUYL, 
Amsterdam 

Zelfkritiek 

In november vond de afdeling As
sen de heer Stauilener bereid een 
inleiding te houden over de "Mid
denstand". De heer Staullenl'r is 
middenstandsconsulent. In groeps
verband nam men na deze inlei
ding de onderwerpen: "Wat kan 
men als zakenman van de cliënt 
verwachten?" en "houdt de mid
denstand voldoende rekening met 
de wensen van de jongeren en hoe 
zou dit te verbeteren zijn?" onder 
de loep. 
De hierna in december gehouden 
bijeenkomst getuigde ervan, dat 
deze afdeling zich openstelt voor 
kritiek, want één van de op die 
avond behandelde onderwerpen 
luidde: "Hoe denkt men over de 
bijeenkomsten van onze afdeling?" 
Een Onderwerp, dat een plaats 
waard is op iedere jaaragenda van 
alle afdelingen. 

PAPENDRECHT 
Ruimtelijke ordening 

Onze landelijke voorzitter E. 
Hoven besprak hier de proble
men van de overbevolking in 
West-Nederland en van de struc
turele werkloosheid in de andere 
gebieden van ons land. Hij ll'gde 
de nadruk op de stimulerende taak 
van de overheid inzake de vesti
ging van industrieën in die ge
bieden, waar dit laatste voorkomt; 
meer dan stimuleren moet het ech
ter niet worden. De ondernemer 
moet de keus gelaten worden zich 
te vestigen waar hij wil. 
Na de uiteenzetting ontspon zich 
een levendig debat, waarin nog 
eens duidelijk gesteld werd, dat wij 
vele en vooral de internationaal 
georiënteerde industrieën niet te 
veel moeilijkheden in de weg moe
ten leggen. 
Onze buurlanden azen immers ook 
naar dergelijke vestigingen. 

Copy voor het 

februari-nummer 

moet uiterlijk 16 febr. 

in ons bezit zijn. 
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T. P. DE GEUS 
AANNEMERSBEDRIJF 

GROND EN WEGENBOUW 
Kantoor: Schubertlaan 6 • Leidschendam - Tel. K 1761-1618 

Installatie- en constructiebedrijf "In C 0 ro" 
Specialisten op het gebied van pijpleidingen 
Scheepsbouw- en landinstallaties 
Reparatie - nieuwbouw - spoedreparaties 

lng .J. v. d. LINDE, Rotterdam 
Kantoor van Swietenlaan 36, Tel. 70292, na 18 uur 72092 
Fabriek Piekstraat 40 

Ingenieursbureau DE RE.US 
KRIMPEN a/d IJSSEL 
Telefoon K 1895-844 (m.l.) 

Kranen ~ Liften ~ Grijpers ~ Takels 

J. van de Geest & Zoon 

Behangerlj, Stoffeerderij, Matrassenmakerij en Scheepsstoffeerderij 

Weteringstraat 20 b-c - Telefoon 1 23835 - Rotterdam 

elektroden • lastransformatoren 

Varios-Fabrieken N.V. - Groningen - Rotterdam 

Machinefabriek en Constructiewerkplaats 

Fa. J. BRANDWIJK Pzn. 
Brielschelaan 58~60 ~ ROTTERDAM~Z. ~ Tel. 71197~75137 

Lichte staalconstructies en alle soorten draaiwerk. 

Roestvrij stalen bouten, koppelingen en andere onderdelen. 

U wordt snel ingelicht 

over gebeurtenissen in binnen- en 
buitenland. als U op een goed 
ochtendblad geabonneerd benl. 
Terwijl U slaapt, stroomt nieuws 
binnen uit het gehele land en uit 
alle delen der wereld. Het Alge
meen Dagblad wordt 's nachts ge
drukt en 's morgens vroeg bezorgd. 

• onafhankelijk 

• actueel 
• sport 
• markt- en beursberichten 

(o.a. New York) 
• belangwekkende advertentie-

pagina's 
e onderhoudende lectuur 
• vrouwenrubriek 

• tekenverhalen 

• geïllustreerde feuilleton 

J\lg@meen Dooblod 
Rotterdam, Witte de Withstraat 73 

~--------------------~--·----J 

N. V. Scheepsbouwwerf - Machinefabriek 

"DE KLOP" 
Industrieweg 4 Sliedrecht 

Voor al uw motorreparaties: 

• 
MotoPen- en MachinelabPiek 

,,KINDERDIJK"" 
Motoren voorradig in vermogens van 8-7 50 pk. 

Molenstraat 1 -6 - KINDERDIJK 
Tel 01859- 441 en 442; 010-40878 en 85638 

N.V. A. PRINS TH.ZOONS 
Aanneming Maatschappij 

SLIEDRECHT 

INDUSTRIEWEG 24 

TELEFOON 8 

Aannemers 

van 

Bagger

Opspuitings-

en Havenwerken 

Aannemersbedrijf 

Fa. W. VAN HATTUM 
& Zonen 

Bagger-,. 

Grond-, 
Rijs- en 

Glooiing 
werken 

~, 

ZALTBOMMEL 
TELEFOON 594 

Houthandel W. L. J. HOUDTZAGERS 
In- en verkoop van NIEUW HOUT en STUWHOUT 

Levering van alle materialen voor het stuwen van schepen, wagons enz 

Opslagterrein: HUDSONSTRAAT 49 

Telet"oon 36621-70684 

ROTTERDAM 

NA 17 UUR: KLEIDIJK 86 - RHOON - TELEFOON 595 

Schee ps
reparatie

bedrijf 
en Machinefabriek 

Waalhaven Pier 8 Rotterdam. 
Telefoon 77610 (3lijnen) 

Na 18 uur: 73554, 70341. 41782, 171502 

C. van der GIESSEN EN ZONEN'S 
SCHEEPSWERVEN N.V. 

KRIMPEN AAN DEN IJSSEL 

DE VRIES ROBBÉ & CO 
GORINCHEM 

staalconstructies 
metalen ramen en deuren 

9 
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r ·····································: 
N.V. BOELE's : . 

i 
Scheepswerven en Machinefabriek . : 

BOLNES : 
• 

Nieuwbouw en reparatie : 
• • ................................. '- ~ ""-""" ~..-..--- '"'<!!>•··-----

N. V. Betonlabriek DE METEOOR 
DE STEEG 
Tel. Velp K8302-3344 

Fabriek van kwallteits betonartikelen 

Voor prima vlees en fijne vleeswaren 

~ 
~ffi~ 

ll:~IMJ~'jj' ~ tz©©lfll 
' KO!fli©~~IQ)~~ 

Fa. GEBR. DENGERINK 
Vleeswaren- en Conservenfabriek 

MEPPEL - Telefoon 2514 

voor 

Baggermaterieel 

Zeesleepboten 

Alg. Scheepsbouw 

ANNO e1774 
A VAN HOBOKEN & Co. 

BANKIERS 
ROTTERDAM 
PARKLAAN n.u 

• 
BIJKANTOREN 1 

'1-GRAVENHAGI 
RHENEN 

• 
CORRESPONDENTSCHAP 1 

WIJK BIJ DUURSTEDE 

VERPLEGING èn ONDERWIJS 
ontvangen de patienten van 

Het Nederlands Studenten Sanatorium te Laren [NHJ 
Leest de interessante brochure: .. HET H 0 E, WAT, 
WAAROM VAN HET NEDERLANDS STUDENTEN 
SANATORIUM", op aanvraag gratis verkrijgbaar bij het 
Centraal Bureau van de Stichting Het Nederlands Studenten 
Sanatorium. Keizengracht 632• Amsterdam (C). Telef. 64488. 

Steunt het werk dezer stichting, die financiële 
hulp van particuliere zijde nog niet ontberen kan/ 

Postgiro•rekening No. 91323, A'dam. 

Werf 

"DE HOOP" 

Schiekade 36, Schiedam 
Tel. 0 10-46180 

Reparatie helling 
voor schepen 
tot 55 meter 

Bakker n.v. 
Machinefabriek 

en 

Staalgieterij 

* 
RIDDERKERK 

LIBERTAS 
twee maandelijks 
orgaan van de 

NEDERLANDSE 
LIBERALE 
STUDENTEN 

Vraagt 
proefnummer! 

Adm. Rooseveltlaan 175 
Amsterdam-Z. 

N.V. SCHEEPSWERVEN 

.,PIET HEIN" 
voorheen 

fiRMA W. SCHRAM &ZONEN 

• 
WERVEN TE BOLNES 

EN PAPENDRECHT 

jl 

Twee dwarshellingen, elk 115 mlr. 
lang. Overdekt droogdok 11 6x30 
meter, gesch1kt voor het zwa""te 

materiaal. 

Telef-nnummen Rotterlf•m 
71 354. Dordrecht 377 4 

Strijdt voor Vrijheid en Democratie voor iedereen, behalve 

voor Houtvernielers. Bestrijdt deze door Uw hout onder hoge 

druk te laten impregneren bij: 

v. d. SIJDE'S Houtbereiding N. V. 

Spui 40 - STRIJEN - Telefoon 0 1854-280 

DE ROTTERDAMSCHE 
DROOGDOK MIJ N.V. 

I 



"LASSEX" 
BESCHERMER 
VOOR ALLE 

IJZERWERKEN 

12e Jaargang No. 2 februari 1960 

Bevordert 
deugdelijke las 

N.V. EERSTE 
VLAARDINGSE 
VERFFABRIEK 
VLAARDINGEN 
Telefoon 3692 MAANDORGAAN 

NAADLOZE 
STALEN 
BUIZEN 

N.V. Rijnstaal 
vlh J. W. OONK & CO. 

ARNHEM 
Tel. 24941/45 Postbus 42 

VAN DE JONGEREN ORGANISATIE VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

In 17 minuten op het rode 
0 p donderdag 18 februari jl. zei de 

Amerikaanse minister van Buiten
landse Zaken, dat de steeds frequenter 
wordende atoomproeven het gevaar van 
een oor log door een vergissing deden toe
nemen. Daarom is de kwestie van de ont
wapening een urgente zaak, aldus Herter. 
In dezelfde week dat de bewindsman dit 
zei, kwam de Ontwapeningscommissie in 
Genève voor de 170ste keer in 15 maan
den bijeen. De Amerikanen hadden ver
strekkende voorstellen gedaan om tot een 
verbod van atoomproeven te komen. Ze 
hadden een voorstel gedaan, dat inhield: 
alle atoomproeven in de atmosfeer van de 
aarde, op de oceanen, in al die gebieden, 
die moeilijk te controleren zijn en tests 
onder de aardoppervlakte. 
Zei de Sovjet gedelegeerde Simyon K. 
Tsarapkin: "Een samenzwering, onaccep
teerbaar natuurlijk." 

* * * 
Het woordje "natuurlijk" is in dit 

verband van groot belang. De Rus
sische diplomaat had dit niet moeten zeg
gen. Hij gaf zich iets te ver bloot. De 
Russen willen namelijk wèl praten over 
stopzetting van atoomproeven en totale 
ontwapening, maar het tot een werkelijke 
ten uitvoering brengen: ho maar: 
Wij geloven, dat we de Russen er dank
baar voor moeten zijn. President Eisen
hower - 8 jaar geleden de verkiezings
campagne ingegaan met de leuze: de Oost
europese volkeren moeten worden bevrijd 
- gaat hoe langer hoe meer de kant op 
van een tè vredelievende politiek. 
Dit jaar is voor de defensie een bedrag 
van 41 biljoen (!) dollars uitgetrokken. De 
Democraten vinden dit beslist te weinig. 
Half februari heeft de president de scherp
ste aanvallen tijdens zijn gehele ambts
periode gehad op zijn beleid. De Demo
craten gingen zelfs zover te zeggen, dat de 

·president "aan het gokken is met de na
tionale veiligheid." De Democratische 
politici geloven niet veel van ontwapening 
en willen nog meer geld besteden aan de 
ontwikkeling van intercontinentale raket
ten. 

* * * 

Het klinkt paradoxaal: maar wij ho-
pen, dat de ontwapeningsvoorstellen 

voort zullen blijven sukkelen. Wij onder
handelen met politici van een regiem, die 
voor niets terugdeinzen. Verleden maand 
hebben de Russen nog 150 kinderen in 
Hongarije terecht gesteld. 
Geen één dictator houdt zich aan zijn 
woord, als hij er ongemak van heeft. 

Chroetsjew ook niet. Indien wij erin zou
den slagen tot een afspraak over ontwa
pening met de Russen te komen, zou dit 
grote gevaren voor ons inhouden. De 
Sovjets zullen namelijk nooit een goede 
inspectie ter controle toelaten. De concen
tratiekampen, bijvoorbeeld - waar de 
Russen het bestaan van ontkennen- zou
den dan ook aan het licht komen. Heel 
naïef. . . . stelde de Russen voor alleen 
met controle accoord te gaan als een Rus 
de leiding van de inspectiecommissie in 
Rusland zou hebben .... 

* * * 
J n de buurt van Reggan, midden in 

de Sahara hebben de Fransen hun 
eerste atoombom tot ontploffing gebracht. 
Toen De Gaulle het nieuws vernam riep 
hij uit: "Hoera voor Frankrijk, sinds deze 
morgen is ze trotser en sterker." De Gaul
listische U.N.R.-partij verklaarde te spre
ken voor alle Fransen: "In de wereld van 
morgen (!) is het essentiële kriterium voor 
werkelijke onafhankelijkheid het beheer
sen van de atoomenergie. We zijn dank
baar voor de explosie te Reggan, we kun
nen stellen dat Frankrijk een grote macht 
is in elk opzicht." 
Terecht heeft Eisenhower er op gewezen, 
dat het tot ontploffing brengen van één 
atoombom een land nog niet tot een 
atoommogendheid maakt. "Je moet ook 
nog de middelen hebben om de bom te 
vervoeren, wil je er iets aan hebben." Wij 
hopen dat De Gaulle de woorden op zijn 
juiste waarde heeft geschat. Frankrijk 
kan alleen bestaan door de macht van de 
NAVO en in die NAVO betekent het ietsje 
meer dan landen als België of Nederland. 
Het woord grote mogendheid is misplaatst. 
Als de NAVO er niet was hadden de Rus
sen Frankrijk al lang onder de voet ge
lopen. 

* * * 

D e opmerking van Eisenhower over 
het vervoer van atoombommen is 

de kern van de zaak. De laatste berichten 
zijn dat de Amerikanen vanuit hun basis 
binnen 17 minuten met hun atoomraket
ten het Rode Plein in Moskou kunnen be
reiken. Deze 17 minuten moeten De Gaulle 
toch wel duidelijk maken, dat hij "het 
atoommogendheid zijn" toch wel beschei
den moet opvatten. 
Zowel de Russen als de Amerikanen zijn 
er in geslaagd in de afgelopen jaren wa
pens tot ontwikkeling te brengen, die 
binnen 20 minuten de wereld in een hel 
kunnen doen veranderen. Dat in een even
tuele komende oorlog van de atoomwapens 

plein . . • • 
gebruik zal worden gemaakt is zeker. 
Slechts weinigen denken, dat het net als 
met het oorlogsgas zal gaan .... 

* * * 
N og nimmer is de internationale poli-

tiek van zo'n groot belang geweest 
als thans. De politieke stappen van Ameri
ka en Rusland zijn rechtstreeks van be
lang voor ons wel en wee ... In de periode 
1840-1940 heeft Nederland (behalve de 
Belgische kwestie) nooit geschiedenis ge
maakt",- zei minister Luns onlangs tegen 
ons toen wij over deze materie spraken. 
Toen kon men zich inderdaad buiten de 
wereldpolitiek houden. Nu kan niemand 
er zich buiten houden. De vrije wereld en 
de Sovjet Unie zijn op het ogenblik ge
weldige kolossen, die in evenwicht zijn. In 
de komende jaren zal het van het grootste 
belang zijn welke zijde de jonge staten in 
Afrika en Azië kiezen. Dit zal niet alleen 
militair of politiek van belang zijn, maar 
boven alles op economisch gebied. Wie in 
die gebieden geïsoleerd raakt, is verloren. 
De grote krachtproef met de Russen ligt 
daar. 
Het is ook duidelijk, dat als ergens de te
genstanders elkaar in evenwicht houden 
-op militair (atoom) gebied- dan moe
ten er anderen (gevechts)terreinen worden 
gezocht. Dit beeld kan echter weer ver
stoord worden door het steeds machtiger 
wordende Rood-China. Het zwaartepunt, 
waar de wereldpolitiek zich afspeelt, 
wordt echter steeds meer verlegd van 
Europa naar elders. 

* * * 

Wij moeten goed beseffen dat de kracht 
van de vrije wereld ligt in het ene 

zinnetje: "In 17 minuten naar het Rode 
Plein". De Russen buigen alleen het hoofd 
voor kracht. Laten we die kracht niet 
gaan ondermijnen door onvoorzichtige af
spraken met de Sovjets. De atoombom is 
er en hij blijft er!· 
Als minister Herter zegt, dat de kans op 
een oorlog door vergissing groter wordt, 
dan geloven wij dat graag. Wellicht kan 
besproken worden hoe dit gevaar tot een 
minimum te beperken is. Dat ontwapening 
een urgente zaak is. zijn wij niet met hem 
eens. Het verkrijgen van een gunstige po
sitie in Azië en Afrika is urgenter voor 
ons. F. A. HOOGENDIJK 
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SIPI{EMA's WONINGINRICHTING N.V. 
DE I{RIM (Ov.) - TEL. OS2<17 -3<11-3<12 

Woninginrichting met meubelen uit eigen fabriek en van gerenommeerde/ti• 
brieken uit binnen· en buitenland en volgens speciaal ontwerp uit eigenfabrit•k 

INTERIEUR- en KLEURADVIEZEN Levering franko door geheel Nederla11d 

Liberalisme en geboortebeperking 
Kritische gedachten over de inleiding van de heer Versteeg 

De heer Versteegheeft in het vorige nummer van de Driemaster een in
leiding gehouden over het interessante en overdenkenswaardige onder
werp: Geboortebeperking. De redactie van dit blad zei het reeds, het is 
een veelomvattend en moeilijk aan te vatten onderwerp bovendien. 
Naar mij dunkt, heeft de heer V ersteeg er zich dan ook wèl aan vertild. 
De nu volgende overwegingen hebben dan ook ten doel om, eer dan een 
discussie op gang te helpen, zijn betoog aan een enkele kritische beschou
wing te onderwerpen en een poging te wagen zijn argumenten te ont
zenuwen, zonder zelf meer nieuwe argumenten naar voren te brengen 
dan mij hiertoe strikt noodzakelijk lijkt. 

De eerste zin van het betoog van 
de heer Versteeg geeft meteen al 
een aantal van de belangrijkste ter
men te zien, die bij de bestudering 
van het onder de loupe genomen 
verschijnsel algemeen gebruikt 
worden en dan toch ook in een 
maar enigszins overwogen artikel 
nog wel eens tevoorschijn zouden 
zijn gekomen. Hier niets daarvan, 
het is gebleven bij een reeks woor
den achter elkaar, die sterk de in
druk wekte van een schone façade, 
een blikvanger, een technisch foef
je. 
Vervolgens wordt de meerderheids
opvatting, dat er in ons land spra
ke is van overbevolking, vrijwel 
zonder verdere argumentatie over
genomen. Het bestaan van een te
gengestelde mening wordt wel ver
meld (dat kon ook moeilijk an
ders), maar tussen haakjes ge
plaatst, zeer suggestieve haakjes. 
Dan wordt deze mening verder 
niet met één woord meer vermeld. 
En ondanks statistieken, een fraaie 
definitie van vrijheid, ondanks de 
zo op het eerste gezicht geleerde 
aanpak, is er in het gehele artikel 
geen zinnig woord te vinden. Aan 
mij de taak, dit aan te tonen. Hier
bij zal ik zoveel als mogelijk is, 
punt voor punt de gedachtengang 
van de heer Versteeg volgen. 

Om te beginnen: de heer Versteeg 
maakt zich zorgen over de toene
mende bevolkingsdichtheid van ons 
land. Statistisch toont hij inderdaad 
aan, dat deze zeer hoog is. Dan 
zeg_t hij waarschuwend: "Nederland 
schijnt er naar te streven het vol
gend jaar weer en ook het jaar 
daarop, wederom als nummer één 
uit de internationale demografische 
bus te kunnen komen. En juist dat 
maakt onze bevolkingstoename tot 
zo'n benauwend probleem." De uit
drukking "en juist dat" is een ju
weeltje. 

daarmee niet of minder te kam
pen, bijvoorbeeld dank zij een are
aal aan ontginbare grond. Dat laat
ste kan in sommige gebieden mi
niem zijn, daarom - hetzij nog
maals gezegd - bewijzen statistie
ken niets omtrent gebieden als 
Alaska of de Sahara. Deze gehele 
wijze van vergelijken is dus niets
zeggend, of althans zeer weinig 
zeggend. 
De logische hoofdfactor is de op
namecapaciteit van een land, maar 
deze wordt eenvoudigweg niet ge
noemd. Ik kan niet aannemen, dat 
alleen de recreatie de oorzaak 
vormt van zulke heftige noodkre
ten als die van de heer Versteeg. 
De intensivering van het verkeer 
die hij noemt, had hem zonder twij
fel ook tot optimistischer conclusies 
kunnen voeren. Ons leger oefent 
nu al in Frankrijk, Het gaat in we
zen dus om iets anders. Daarop ko
men we nog terug. 
We vervolgen: de heer Versteeg 
gebruikt een definitie van vrijheid, 
die zuiver materieel is, geschikt 
wellicht voor juridische beschou
wingen of voor een vrijheidsbegrip 
van andere politieke stromingen, 
die alleen maar uit zijn op de 
uiterlijke gedragingen van hun le
den of aanhangers. Voor een libe
rale beschouwing echter is die de
finitie ontoereikend. 

Mens ab ~edelfik 
we~ en 

Fundamenteel in het liberalisme is 
- althans in zoverre ik het versta 
- dat de mens niet een persoon-
lijke, formele rechtsfiguur is, wiens 
rechten in toom gehouden moeten 
worden door andermans rechten, 

Liberaal 

maar dat de mens een zedelijk 
wezen is ,een drager van verant
woordelijkheid. Vrijheid in liberale 
zin is dan eer het recht van de 
mens op eigen verantwoordelijk
heid. De definitie die de heer Ver
steeg geeft, moet voor de rechtge
aarde liberaal wel ondeugdelijk en 
verfoeilijk zijn. Dit alles is louter 
subjectief en speculatief, maar ik 
bezit de moed te menen, veel dich
ter bij de liberale opvattingen te 
staan dan de heer Versteeg. 

Op basis van deze statistieken en 
deze definitie gaat de heer Ver
steeg dan redeneren. Is het wonder, 
dat hij keer op keer de plank mis
slaat? Curieus is in dit verband het 
stellen van de mogelijkheid, dat 
een uitspraak van professor Oud, al 
dan niet namens de VVD gedaan, 
ooit inderdaad De mening van DE 
liberalen zou weergeven. Dit is een 
misvatting (nogmaals) van het we
zen van deze geestesstroming, die 
nimmer collectivistisch getint is ge
weest en het ook nu nog niet is. 

Zijn sterke nadruk op de verant
woordelijkheid der overheid, zijn 
neiging om deze uit te breiden, 
strijdt tegen het wezen van het li
beralisme en riekt naar iets an
ders. 

Onliberaal 

Ouderlijke "rechten", alsof een 
kind, een mens iets is, waarop 
rechten kunnen worden uitge
oefend.*). Nogmaals: onliberaal. 

We kronkelen verder: in Nederland 
wordt bij direct ingrijpen van de 
overheid door middel van al dan 
niet draconische middelen**), het 
gezinsleven zeer verstoord. Chine
zen, Japanners en Hindoes zijn 
kennelijk minder fijn van gevoel. 
In hun landen heet een dergelijk 
ingrijpen tenminste noodzakelijk. 
Zeer onliberaal en een beetje min 
aan doend. 
En dan komt de aap uit de mouw. 
Als apotheose een stukje rassen-

theorie over het niet-Slavische 
blanke ras dat in zijn Lebcnsraum 
wordt bedreigd. De herkomst laat 
zich niet moeilijk raden. En dat is 
geen liberale herkomst. 
De rest laat ik nu over aan ver
stand en gemoed van hen, die de 
moed hebben gehad, dit moeizame 
betoog door te lezen. 

L. VELLEMAN 

*) In de Nederlandse wet wordt 
dan ook, en terecht, over 
Ouderlijke macht" gesproken. 

**) Ook dit is weer een fraaie 
term. De heer Versteeg denkt 
aan Draconische wetten. Deze 
doen hem onmiddellijk beslui
ten tot Draconische middelen 
van het soort als in zijn arti
kel genoemd. 
Draco zelf zou het niet beter 
hebben gedaan! 
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Geen bewijs in~ake 
overbevolking • IS vooruitstrevend, 

Het liberalisme is geen dogma, doch een be
ginsel, dat geestelijke vrijheid waarborgt en 
geen belemmering is voor een gezonde evolutie. 
Daarom is het wezen van de in 1844 geboren 
NRC, die uit liberale beginselen wordt gere
digeerd, jong en vooruitstrevend. 

Die grotere bevolkingsaanwas na
melijk, die dichtere bevolking dan 
de meeste andere gebieden in de 
wereld kennen, bewijst niets om
trent een overbevolking. Het is 
heel goed voorstelbaar, dat een 
land als Alaska, ook al heeft het 
een geringe bevolkingsdichtheid, 
reeds in grote moeilijkheden ge
raakt door een kleine bevolkings
toename. Andere landen hebben 

Vraagt vrijblijvend proefnummers 

POSTBUS 824 . ROTTERDAM . TELEFOON: 111.000 

Daarom is de NRC het dagelijkse voorlichtings
orgaan voor de J.O.V.D-er, die in onafhanke
lijkheid zijn mening wil vormen. 

NIEUWE ROTTERDAMSE COURANT 
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Record opkomst op Zuid-Hollands districtsweekend 
te Vlaardingen 

Onder zeer grote belangstelling vond op 13 en 14 :februari de jaarlijkse bij
e,enkomst van bet District Zuid-Holland plaats. Na ,een kort openingswoord 
van voorzitter C. A. Hoorweg, beantwoordde ·een forum onder leiding van 
prof. mr C. H. F. Polak, die in bet district l'e,eds .een z,e,kere faam op dit ge
bied V·erworven heeft, vragen over "Pers en Politiek'e voorlichting". 
De bl'ede samenstelling van bet forum, bestaande uit Dr E. Diemer, boofd
l'edacteur van De Rotterdammer, mr L. B. M. Wüst, politiek redacteur van 
De Tijd/Maasbode, mr. A. st,emp,els, hoofdredacteur van de Nieuwe Rotter
dams'e Courant en dr Th. W. van V·een, adjunct-hoofdl'edacteur van He,t 
Vrije Volk, deed grote tegenstellingen vermoeden, lioch hiervan kwam 
we,inig tot uiting. 

den. Ze heeft hierdoor een grote 
verantwoording. Helaas wordt men 
echter vaak gedwongen, doordat 
kranten die zich minder van hun 
verantwoordelijkheid bewust zijn 
bepaalde gegevens publiceren. 

Ernstige ~aah 
Tot slot besprak men de invloed 
van de krant op de lezers. De heer 
Diemer, die door zijn heldere betoog
trant een ieders bewondering af
dwong, stelde dat de pers van 
nieuwsvoorziening tot toelichting 
van toelichting tot voorlichting 
kwam. De ene krant laat hierbij zijn 
lezers veel meer vrij dan de andere. 
Dit behoeft geen bezwaar te zijn. 
Naast de krant zijn er nog radio en 
televisie. In Nederland beschouwt 
men de pers als een ernstige zaak, 
zodat men kan aannemen dat de 
kranten opinievormend zijn. 
Naarmate de band met de lezers 
vaster is en de krant meer vertrou-

wen geniet, zal de invloed op de le
zers groter zijn. De voorzitter accen
tueerde in zijn slotwoord nogmaals 
de betekenis van de pers, die de 
democratie mogelijk heeft gemaakt. 
Het publiek is voor oordeelsvorming 
geheel afhankelijk van de voorlich
ting. De vrijheid van drukpers kan 
als één van de belangrijkste grond
rechten worden beschouwd. Bij op
komende dictaturen ziet men dan 
ook dat eerst de pers gemuilkorfd 
wordt. Het is verheugend te konsta
teren, dat alle forumleden blijk ge
geven hebben zich hun verantwoor
delijkheid terdege bewust te zijn. 

Na deze vruchtbare middag ging 
men aan tafel om kracht op te doen 
voor het komende bal. Aan de gees
tige tafelspeech van prof. Polak zul
len velen de prettigste herinnerin
gen bewaren. Na enkele ondeugende 
opmerkingen aan het adres van de 
pers, zei prof. Polak hoe het voort
schrijden der jaren hem overtuigd 
had van de juistheid van de liberale 
beginselen. De toekomst is onge
twijfeld aan het liberalisme en de 
bijeenkomst van het District ver
stevigde hem in het geloof aan de 
toekomst. 
Met een geanimeerd ;bal, waarbij 
de regionale eensgezindheid duide
lijk tot uiting kwam, werd de eerste 
dag van dit weekend besloten. 
Zondagochtend bracht de huishoude-

lijke vergadering, die kennelijk on
der invloed stond van de vorige 
avond. In record tempo werden 12 
agendapunten afgewerkt. Zelfs het 
Districtsreglement en de vaststelling 
van de contributie (op f 0.20 per lid 
gehandhaafd) mocht de slaperige 
schare niet tot protesten opwekken. 
Het Bestuur werd als volgt samen
gesteld: 

De heer C. A. Hoorweg, voorzitter. 
De heer J. W. Verbeek, vice-voorz. 
Mej. H. Moerman, secretaresse. 
De heer R. Hofman, penningmeester. 

Besloten werd voorts de huishoude
lijke vergadering voortaan in okto
ber te houden en deze los te maken 
van de jaarlijkse bijeenkomst. 
's Middags hield dr .1. N. van den 
Ende, rector van het Thorbecke
lyceum te Den Haag, een interes
sante lezin6 over onderwijsproble
men, waarvan U het verslag elders 
zult aantreffen. 
De voorzitter kon in zijn slotwoord 
terugzien op een zeer geslaagd 
weekend, dat eens te meer had 
aangetoond hoe het district de ban
den tussen de verschillende plaat-

. selijke afdelingen verstevigt. Dank 
bracht hij voor de voortreffelijke 
organisatie, die bijna geheel in han
den was van twee alom bekende 
secretaressen. 

JAN ZONNE 

Naar aanleiding van de vraag hoe 
het forum dacht over de gewoonte 
van sommige kranten om bij parle
mentaire verslagen de uitlatingen 
van geestverwanten extra naar vo
ren te brengen, getuigden allen van 
een oprechte wens naar objectiviteit, 
speciaal waar het de publieke zaak 
betreft. De parlementaire verslag
gever zit er namens het gehele volk. 
De heer Van Veen konstateerde met 
een zekere voldoening hoe zijn krant 
zich van een politiek pamflet ont
wikkeld heeft tot een werkelijk 
nieuwsblad, dat nieuws en commen
taar scherp gescheiden houdt. Wel 
hield men er rekening mee, dat de 
lezers als leden van de P.v.d.A. 
grote belangstelling hebben voor 
wat hun vertegenwoordigers in de 
volksvertegenwoordiging naar vo
ren brengen. Door plaatsgebrek ko
men de andere partijen dan wel 
eens minder aan hun trek. Het stre
ven naar objectiviteit wordt aldus 
door een gebrek aan ruimte enigs
zins belemmerd. Men zou geneigd 
zijn na deze redevoering de redactie 
van H.V.V. de suggestie aan de hand 
te doen de verkeersongevallen wat 
minder uitvoerig te vermelden, 
doch het belang hiervan moet ook 
niet worden onderschat. 

Verleden, heden en toekomst van het voortoezet onderwijs 
Zahelijhe leiding 

Na de objectieve berichtgeving 
kwam de verhouding tussen de za
kelijke leiding en de redactie ter 
sprake. Allen juichten hun onaf
hankelijkheid toe en enkelen 
illustreerden met voorbeelden hoe 
zij ondanks de druk van adverteer
ders hun plicht als objectieve voor
lichters bleven vervullen. Toch 
bleek men het niet eens over de 
mate, waarin de hoofdredacteur on
afhankelijk was. Mr Stempels wilde 
onderscheid maken tussen een 
hoofdredacteur van een partijor
gaan, die benoemd wordt door het 
congres van een politieke partij, en 
de hoofdredacteur van een onafhan
kelijk dagblad benoemd door direc
tie en commissarissen. 

Pers· en 
l(abinetsformatie 

Een breedvoerige discussie ontstond 
naar aanleiding van de vraag in 
hoeverre de pers zich met de kabi
netsformatie diende in te laten. Men 
meende in de eerste plaats de taak 
te hebben het publiek van nieuws 
te voorzien en behield zich dan ook 
het recht voor om de formateur 
nauwkeurig gade te slaan bij zijn 
pogingen. 
Vroegtijdige publicatie van bepaal
de namen kan een formatiepoging 
doen mislukken, doch dit behoeft 
niet altijd een nadeel voor de ge
meenschap te betekenen. Wanneer 
de formatie lang duurt, dan heeft 
het publiek het recht te weten wat 
er aan de hand is. 
De groeistuipen van het kabinet 
kunnen van grote betekenis blijken 
voor de toekomstige politieke ont
wikkeling. Wel dient de krant bij 
haar publicaties steeds de mogelijke 
konsekwenties voor ogen te hou-

Boeiende inleiding door Dr. ]. N. van den Ende, rector van het Thorbecke-lyceum te Den Haag 

Reeds in de graventijd en ten tijde 
van de Republiek was het onder
wijs een overheidstaak. Weliswaar 
had de kerk een belangrijke invloed, 
doch men kende het plaatselijk 
openbaar onderwijs waarvoor de 
stadsregering zorgde. Men beperkte 
zich echter uitsluitend tot lager on
derwijs dat algemeen vormend was 
en niet opleidde tot een bepaald be
roep. 

De springplank naar de universiteit 
was de Latijnse school waar uit
sluitend Grieks en Latijn gedoceerd 
werden. De leerlingen van een der
gelijke school waren intern bij rec
tor of conrector en zeer gering in 
aantal. Deze situatie duurde tot ver 
in de 19e eeuw. In 1838 waren er in 
ons land 68 Latijnse scholen, die 
gemiddeld 19 leerlingen hadden. 

Langzamerhand kwam men echter 
tot het inzicht dat het onverstandig 
was de kinderen in een levensperio
de, die bijzonder geschikt is voor 
het opnemen van kennis, uitsluitend 
met Latijn en Grieks vol te stam
pen. Voorzichtig ging men er toe 
over ook Frans en later Engels en 
Duits te doceren. 
Toen Thorbecke in 1863 met zijn 
Middelbaar-Onderwijs-Wet kwam, 
moest hij een vacuum opvullen. Er 
bestond nog niets van dien aard. 
Hij stelde zich als taak de midden
groepen van passend onderwijs te 
voorzien en dacht daarbij speciaal 
aan algemene ontwikkeling. Voor
bereiding voor de universiteit bleef 
bij de Latijnse scholen, die later 
gymnasia genoemd werden. 

In de wet werden geregeld: 

a) Burgerscholen - voorlopers van 
de tegenwoordige ambachts-
scholen. 

b) Hogere Burger Scholen. 
c) Landbouwscholen. 

De Hogere Burgerscholen gaven 
geen toelating tot de universiteit. In 
de praktijk kon deze regeling ech
ter niet gehandhaafd blijven en la
ter waren aanvullende wettelijke 
regelingen nodig, die de leerlingen 
van de H.B.S. toegang verschaften 
tot de universiteiten. 

Huidige situatie 

Bij een beschouwing van het heden 
springt de enorme stijging van het 
aantal leerlingen, dat na de lagere 
school een voortgezette opleiding 
volgt, duidelijk in het oog. Vóór de 
oorlog bedroeg deze categorie 500fo 
van het totaal, thans 950fo. Bij de 
U.L.O.'s en nijverheidsscholen zag 
men een verdubbeling van het leer
lingenaantal. Geen wonder dat een 
acuut tekort aan leraren optrad. 

Spreker ziet dit echter als een tij
delijk verschijnsel dat spoedig zal 
verdwijnen. Een ander veelgehoord 
bezwaar is thans, dat het peil der 
leerlingen terugloopt. Tegen deze 
opvatting trok de spreker fel van 
leer. De rendementscijfers bewijzen 
het tegendeel. Thans haalt 200fo van 
de H.B.S.-leerlingen het eindexa
men in 5 jaar, 500fo haalt het in het 
geheel niet. In 1888 haalde slechts 
160fo der leerlingen het eindexamen. 

Men ziet dus een belangrijke stij
ging van het rendement, terwijl de 
eindexamens veel moeilijker ge
worden zijn. Het rendement kan 
echter nog belangrijk worden opge
voerd wanneer ouders en leer
krachten meer begrip voor de aan
passingsmoeilijkheden van de begin
nende leerling kunnen opbrengen. 
Vele kinderen van ouders, die zelf 

nooit voortgezet onderwijs hebben 
genoten, bezoeken thans onze mid
delbare scholen. In deze categorie 
ziet men vaak de meeste moeilijk
heden optreden. 

Toekomstige 
veranderingen 

De structuur van ons voortgezet 
onderwijs in de toekomst ligt ver
ankerd in de bekende Mammoet-

(vervolg zie pag. 4) 

Frank Rijsdijk's 
lndustrieele On
dernemingen n. v. 

Hendrik-ldo-Ambacht 
Tel. H.-J..Ambacht 245 

Rotterdam 117615 
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• Oud IJzer 
• Nieuw IJzer, 
• Bruikbaar IJzer, enz. 
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Staalconstructies voor a.lle doeleinden 

Speciaalbedrijf plaatwerk voor zwaar 

Constructiewerkplaatsen 

W. Huizer n.v. Capelle a/ d IJ ss el telefoon 0--1804-2657 

(vervolg van pag. 3) 

Wet van Minister Cals. Bij het wets
ontwerp werden door de spreker 
enkele kritische kanttekeningen ge
maakt. 
Het Atheneum, de opvolgster van 
de huidige H.B.S., wordt 6-jarig. 
Dit geeft een studieduurverlenging, 
die gezien de langere academische 
studies eigenlijk onverantwoord is. 
Alleen in de uiterste noodzaak zal 
men tot zulk een maatregel over 
mogen gaan. 
Het Hoger Algemeen Voortgezet 
Onderwijs, een 5-jarige school voor 
hogere beroepsopleiding die geen 
toegang geeft tot de universiteit, 
heeft waarschijnlijk weinig levens
vatbaarheid. De ouders, . die vaak 
van hun jeugdige kinderen nog niet 
kunnen bepalen of zij al dan niet . 
verder zullen studeren, zullen hun 
kinderen naar de school met de 
meeste mogelijkheden sturen. Mocht 
de H.A.V.O. toch levensvatbaarheid 
bezitten, dan is het geenszins uitge
sloten dat de geschiedenis zich zal 
herhalen en door druk van univer
siteiten en hogescholen een wette
lijke regeling tot stand komt, waar
bij aan het diploma H.A.V.O. het 
recht verbonden wordt in bepaalde 
vakken verder te studeren. 

Ten aanzien van de bevoegdheidsei
sen merkte spreker op, dat de 
grondwet een wettelijke regeling 
eist. In dit opzicht schiet het wets
ontwerp echter ernstig tekort. 

Bepaald onprettig wordt het open
baar onderwijs door de minister be
handeld. "Aangezien het onderwijs 
primair een taak voor de ouders is, 
is het openbaar onderwijs alleen 
daar noodzakelijk waar de ouders 
tekort schieten", volgens de toelich
ting. Vanouds is het onderwijs ech
ter een overheidstaak geweest, spe
ciaal van de gemeenten. De open
bare school moet er in de eerste 
plaats zijn. Het is van groot belang 
dat opgroeiende kinderen wordt ge
leerd eerbied voor elkaars overtui
ging te hebben. 

Tot slot maakte de heer Van den 
Ende bezwaren tegen de sterk cen
traliserende tendensen bij de sub
sidieregeling. Het is te betreuren dat 
waar vanouds de gemeente een taak 
bij de onderwijsvoorziening had in 
het huidige wetsontwerp de ge
meentelijke autonomie in sterke 
mate is uitgehold. 

J.Z. 

AFDELINGSNIEUWS 
DWINGELO 

Propaganda-F,eestavond was 
groot succes 

Zaterdag 6 februari werd de jaar
lijkse Propaganda-Feestavond ge

houden in Hotel Wesseling. 
De voorzitter kon in z'n openings
woord een stampvolle zaal verwel-

komen. Verheugend is het feit dat 
steeds meer jongeren belangstelling 
tonen voor onze organisatie. Spre
ker was de heer Zegering-Hadders 

te Emmen, met als onderwerp 

"Voorwaarts". Een boeiend betoog, 
welk aller aandacht genoot. Met 

een groot bal o.l.v. de Cocktail-club 
uit Groningen werd de avond be
sloten. 

ZAANSTREEK 

Vrijdag 15 januari vond in Koog 
aan de Zaan een bijeenkomst plaats, 

die georganiseerd was door de pas 
opgerichte afdeling Zaanstreek van 
de J.O.V.D. Drs. H. A. Korthals, 
minister van Verkeer en Water
staat was tot zijn spijt verhinderd 
het woord te voeren. In zijn plaats 
sprak de heer E. T. Hoven, landelijk 
voorzitter van de J.O.V.D. 

Hij memoreerde nog eens de onaf
hankelijke positie die de organisatie 
tegenover de V.V.D. inneemt en hij 
zette uiteen hoe de jongeren zich in 
de J.O.V.D. bewust kunnen worden 
van de verantwoordelijkheid, die zij 
ten opzichte van de gemeenschap 
hebben. 

Hierna kwam mr. C. Berkhouwer, 
lid van de Tweede Kamer voor de 
V.V.D. aan het woord. Hij begon met 
een korte politieke geschiedenis
schets, waarbij hij o.m. over de ver
zuiling zei: "Ons land telt vele zui
len, maar heeft geen koepel, die 
daarop steunt. Deze koepel gaat de 
V.V.D. boven alles." 

Vervolgens schonk de spreker aan
dacht aan de tegenstellingen tussen 
de P.v.d.A. en de V.V.D. Hij legde 
vooral nadruk op het feit dat de 
V.V.D. altijd de ontplooiingsmoge
lijkheden van de enkele mens ver
dedigt. Deze beschouwingswijze, ge
richt op de enkele mens, speelde ook 
een belangrijke rol bij het onder
werp, waarop mr. Berkhouwer in 
het bijzonder inging. 

Hij merkt over de voetbaltoto nl. op: 
"De mens moet zelfstandig zijn, hij 
moet een eigen plaats in de gemeen
schap kunnen innemen. Laat hij 
aan de voetbalpool mee doen, als 
hij daar zin in heeft. Wij willen geen 
beperking van de inzet, daar die 
gemiddeld toch maar f 1.55 be
draagt, en ook niet van de prijs." 
Hij vond overigens het gehele vraag
stuk v.an de toto buiten proporties 
opgeblazen. 

Na een kort woord van de afdelings
voorzitter, sloot men de bijeenkomst. 

Spinners en Twijners 
van 
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De P.v.d.A. en de 
de ban, met een glimlach (of grijns?) 
naar links haalt de minderheid, met 
kennelijke goedkeuring van het 
Hoofdbestuur, de klassenstrijd uit 
de ijskast. In dit verband was het 
des te aardiger om te horen, dat 
mevr. Van der Goes van Naters "be
kende" dat de vrouwenclubs van de 
P.v.d.A. leven van z.g. loterijen. 
Waaruit volgt, dat men h.i. wel mag 
gokken tot welzijn van de partij, 

maar niet tot welzijn van zichzelf, 
want de Partij (met hoofdletter P) 
gaat voor alles! 
Mr Gammelbeeck drukte zich wat 
forsjes uit t.a.v. de bezitsvorming: 
Hij "geloofde er geen donder van", 
dat de bezitsvorming persoonlijke 
verantwoordelijkheid zou brengen. 
Hier is de wens de vader van de 
gedachte. Want persoonlijk verant
woordelijkheidsgevoel voor eigen 
bezit van de arbeiders is wel het 
laatste wat de P.v.d.A.-voormannen 
zouden willen zien: de kans is na-

melijk niet gering, dat er dan een 
ware exodus uit de partij zou plaats 
vinden. 

Maar men zal zijn (haar) weg wel 
vinden: de een neemt de koers van 
1946, een ander de (gewijzigde) 
koers van 1949 en nog een ander de 
(nogmaals gewijzigde) koers van 
1959, terwijl allen verklaren ééns
gezind de (eigen) koers te volgen. 
"Ende dispereert niet", zou Jan 
Pieterszoon Coen zeggen. 

Zaandam. R. M. MARCUSE 

De Fakkeldragersdagen van de 
P.v.d.A. plegen (uit traditie mis
schien?) iets te zijn waarover men 
gedurende enkele tijd stof te over 
tot napraten heeft. Dat was de Fak
keldragersdag van 1958, waarop mr 
J. A. W. Burger op de hem eigen 
boute wijze enkele eisjes poneerde 
die indirect leidden tot de val van 
het laatste kabinet Drees. De Cen
trale Fakkeldragersdag van de 
P.v.d.A. werd dit jaar gehouden op 
zaterdag 6 februari te Utrecht. Het 
was een dag, die, als ik de meestal 
goed ingelichte dagbladen mag ge
loven, druk werd bezocht. Er was 
gezorgd voor een forum, dat vragen 
van partijgenoten beantwoordde. In 
dit forum zaten o.m. mevr. Van der 
Goes van Naters, Evert Vermeer en 
mr Burger. Tijdens het forumge
sprek bleek weer eens te meer, dat 
men eigenlijk geen weg weet met het 
nieuwe programma van de partij, 
zoals dit op het P.v.d.A.-congres te 
Amsterdam met grote meerderheid 
is aangenomen. Het was immers 
mevr. Van der Goes van Naters, die 
op een vraag over de voetbalpool 
o.m. antwoordde, dat "het gegok de 
arbeiders afhield van de klassen
strijd". De geduldig toeluisterende 
partijgenoten beloonde haar met 
een ferm applaus, net zoals men 
even later mr Gammelbeeck en mr 
Burger, die precies het tegenoverge
stelde verklaarden en zich vóór de 
toto uitspraken, een ovatie bracht. 

Studievrijheid 

Het feit, dat de partijgenoten zich 
met twee totaal tegenovergestelde 
uitspraken van andere partijgenoten 
kunnen verenigen brengt iets zeer 
tweeslachtigs aan het (wrede) dag
licht: met een glimlach naar rechts 
deed de P.v.d.A. de klassenstrijd in 

Terwijl alle inlichtingen en berich
ten er op wezen, dat de in Neder
land zo geliefde studievrijheid, on
danks de aanvallen erop, ook in de 
herziene Hoger-onderwijs wet be
houden zou blijven, kwam als een 
volkomen verrassing voor de stu
denten in het begin van deze maand 
van de hand van minister Cals een 
wetsontwerp uit met als artikel 60 
(niet ver verwijderd van het zo be
ruchte artikel 61 bis van enkele ja
ren geleden): "Een faculteit, inter
faculteit, afdeling of tussenafdeling 
kan, indien dit noodzakelijk is ter 
bevordering van de goede gang van 
het onderwijs, een regeling vast
stellen, welke de mogelijkheid opent 
aan een student, die binnen ten 
minste tweemaal de daarvoor aan
geduide studieduur dit examen niet 
met goed gevolg heeft afgelegd, in 
die studierichting het recht tot het 
bijwonen van het onderwijs te ont
zeggen". Uit de toelichting blijkt, 
dat hiermee het eerste academische 
examen wordt bedoeld, waarvan men 
overigens niet wordt uitgesloten. 
Aanvankelijk denkt men, dat het 
een redelijk artikel is, immers een 

overbevolking van practica en col
legezalen maakt het onwenselijk, 
dat dezelfde figuren dezelfde plaat
sen jarenlang in beslag nemen. Bij 
enig nadenken echter zet men er 
grote vraagtekens achter. Zonder de 
practica en verplichte oefeningen 
kan men in feite geen examen doen. 
Zo wordt men indirect eveneens 
uitgesloten van het examen. Door 
bepaalde maatregelen te nemen kan 
de voortaan autonome universiteit 
dit vage artikel op velerlei manier 
gebruiken, waarbij de vrijheid van 
examendoen eveneens, maar dan 
geruisloos, verdwijnt. Voorts komt 
het nauwelijks voor, dat een student 
dezelfde practica, oefeningen of 
colleges meer dan éénmaal volgt en 
zeker nooit meer dan tweemaal. 
Hieruit kan geconcludeerd worden, 
dat redenen van overbevolking en 
van meerdere financiële lasten voor 
de staat, onmogelijk zijn waar te 
maken. 
Het komt er dus op neer, dat men 
een slimme manier uitgevonden 
denkt te hebben, waar men on
schuldig over kan opmerken, dat er 
in alle redelijkheid toch niets tegen 

is, maar waarachter een aantasting 
van vrijheid schuilgaat. 

99°/o van de studenten voldoen aan 
de eis in dit wetsontwerp, d.w.z. zij 
halen voor de gestelde tijd het 
examen óf verlaten de universiteit. 

Men vraagt zich dus af, waarom het 
er toch in moet. De psychologische 
dwang voor deze 99°/o wordt, afge
zien van militaire dienst en finan
ciële overwegingen, verder belast 
en de vrije ontplooiing tegengegaan. 

Bovendien is het slechts een nega
tieve daad om het probleem van het 
z.g. studierendement op te lossen, 
en ontbreken de positieve baanbre
kende gedachten. Het zou goed zijn, 
wanneer de achtergrond en de 
eigenlijke bedoeling eens duidelijk 
werden; gaat het nu werkelijk om 
die 1 °/o, die te lang studeert, en 
moet de 99°/o daarvan de dupe wor
den? Concluderend mag gesteld 
worden, dat artikel 60 vaag is, dat 
er betwijfeld moet worden, of 
iemand er bij gebaat is, en vooral, 
dat het overbodig is. 

F.W. 

Bezoekt het 

op 19 

gesprekcentrum 

maart 1960 
liberaal 

en 20 
Op zaterdag 19 en zondag 20 maart 1960 zal door VVD 
en JOVD in Hotel Bak te Lochem een weekend van het 
Liberaal Gesprekcentrum worden gehouden. 
Inleiders zijn voor de V.V.D.: 

de heer Sidney ..J. v.d. Bergh, 
voor de J.O.V.D.: 

de heer G. Dorsman 
Het onderwerp, hetwelk zowel van de zijde van de 
VVD als de JOVD zal worden ingeleid, is: 

Public relations van een 
politieke partij 

Na afloop der inleidingen zal er ruimschoots gelegen
heid zijn voor een uitvoerige discussie. 
Het programma voor dit weekend luidt als volgt: 

Zaterdag 19 rnaart: 
4.00-5.00 uur: Aankomst der deelnemers. 
6.00 uur: Gemeenschappelijke avondmaaltijd. 
8.00 uur: Inleiding door de heer Sidney J. van 

den Bergh. 
10.30 uur: Gezellig samenzijn. 

Zondag 20 maart:: 
9.00 uur: Ontbijt, daarna kerkgang of wandeling. 

12.30 uur: Gemeenschappelijke broodmaaltijd. 
2.00 uur: Inleiding door de heer G. Dorsman. 
6.00 uur: Gemeenschappelijke avondmaaltijd. 
7.30 uur: Vertrek der deelnemers. 

De kosten voor dit weekend bedragen per persoon 
f 17.50, exclusief bediening. De kosten moeten in het 
hotel worrden voldaan. 

In verband met de beschikbare plaatsruimte in Hotel 
Bak zullen de leden van onze organisatie door bemidde
ling van het bestuur van de VVD afdeling Lochem bij 
de leden van de VVD al daar worden ondergebracht. 
In verband met een snelle organisatie is een spoedige 
aanmelding dringend gewenst; tot uiterlijk 12 maart 
worden deelnemersopgaven geaccepteerd. 

Voor leden van de JOVD, die bij Lochemse VVD-ers 
worden ondergebracht bedragen de kosten f 7.50, hier
in is dan begrepen de avondmaaltijd op 19 maart en de 
broodmaaltijd op 20 maart. 

Voor deelname dienen onze leden zich ten spoedigste 
op te geven aan het algemeen secretariaat van de JOVD: 

2e v. LEYDEN GAELSTRAAT 119 TE VLAARDINGEN 

Verzuimt niet dit belangrijke weekend bij te wonen! 

HOOFDBESTUUR J.O.V.D. 
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Boe.kbespl'eking 

• De vrouw In de Nederlandse politiek 
Belangrijk proefschrift van mej. dr. J. C. Schokking 

In oktober 1958 heeft mejuffrouw 
dr Jacqueline Ciasine Schokking, 
geboren te Wassenaar, haar doctors
graad behaald in de politieke en so
ciale wetenschappen aan de univer
siteit van Amsterdam. 
In 1943 deed de jonge doctoranda 
eindexamen aan het Rijnlandse Ly
ceum te Wassenaar. Van 1945-1947 
heeft de schrijfster economie ge
studeerd en is dit laatste jaar over
gestapt naar de toen zojuist opge
richtte zevende faculteit. 
Het is politiek-geschiedkundig wel 
aardig te vernemen, dat haar groot
vader, de theoloog en jurist mr dr 
Schokking een van de oprichters 
was van de C.H.U. in 1908. Haar va
der, professor Schokking, doceert 
politieke wetenschappen aan de 
universiteit van Keulen. Zoals de 
schrijfster het tegen over mij uit
drukte: de C.H.U. heeft niets te bie
den, is de verdeeldheid zelf; van
daar dat ik ook V.V.D.-lid ben. 
Ter bespreking van het boek zal ik 
ten eerste deze samenvatting geven: 

"Een probleem van emancipatie 
en integratie, waarbij aandacht 

besteed zal worden aan de positie 
van de huisvrouwen, aan de hou
ding van de verschillende partijen 
en de plaats van de vrouw binnen 
deze partijen". 

Ter verduidelijking dient gezegd te 
worden, dat na de toekenning van 
het actief vrouwenkiesrecht in 1919, 
het feitelijke intreden van de vrouw 
- ook de jonge vrouw - pas be
gon en dat nu na 40 jaar dit eerste 
geschrift belangwekkend is. Temeer, 
daar is uitgegaan van een enquête 
in 1955 van al de toenmalige Neder
landse staten- en raadsleden. 
De liberale minister-president Cort 
v. d. Linden, tijdens de eerste wereld
oorlog, karakteriseerde de toen ge
huldigde gedachte als volgt: "een on
natuurlijke neiging dit vrouwen
kiesrecht". 
In haar proefschrift "De vrouw in 
de Nederlandse politiek" gaat dr 
Schokking uit van de gedachte, dat 
in de hedendaagse maatschappij 
samenwerking tussen mannen en 
vrouwen in de politiek noodzakelijk 
is. 
Enkele conclusies zal ik uit het 

boek van dr Schokking hierbij weer
geven: Er moet een aansluiting ge
zocht worden bij het sociaal-psy
chologisch klimaat van de vrouw 
zelf, bij primaire groepsfeer, de 
vrouw moet worden aangesproken 
vanuit haar gedachtenwereld. De 
belangstellingskring moet worden 
doorbroken van de weerstand der 
vrouw tegen de politiek. Voorlichting 
moet zijn: eenvoudig, populair, niet 
te hoog grijpend, niet te droog en 
gevoelsmatig. 

Politieke emancipatie en politieke 
integratie bij de vrouw zijn een 
kwestie van lange adem. In het he
den heeft de positie een reële basis 
gekregen. Er is "vaste grond onder 
de voeten". 

Voorwaarde is: de vrouw als vrouw, 
niet als quasi-man, die zich de ge
lijkwaardige weet van de man en 
door deze als zodanig wordt be
schouwd. Indien het "partner"-ele
ment als facet van de verhouding 
tussen mannen en vrouwen is ge
groeid, kan een volledige mede
verantwoordelijkheid der vrouwen 
worden gerealiseerd. 

De z.g. eigen bijdrage van de vrouw 
komt het meest pregnant tot uit
drukking bij problemen, die min of 
meer op de mens direct betrekking 
hebben. De vrouw leeft meer van
uit de primaire groepsbinding dan 
de man, aangezien zij directer is in
gesteld op de concrete menselijke 
situatie, op de zorg voor de mens. 
Het boek is verlucht met tal van 
overzichtelijke statistieken en is 
gemakkelijk te lezen. Al is dit proef
schrift dan geschreven over een 
groep personen van boven de 
30 jaar, toch heeft het gepubliceer
de zijn grote waarde voor een po
litieke jongerenorganisatie, daar be
paalde principes en gedachtl'n in de 
kern worden geraakt en deze toch 
ook zeker actueel zijn in de J.O.V.D. 
al is daar de landelijke verhouding 
nog maar 35°/o dames- t.o. (i50fo he
renleden. 
Dr Schokking merkt nog op, dat de 
politieke emancipatie is voltooid als 
een persoon zijn verantwoordelijk
heid als staatsburger eigen heeft 
gemaakt en spreekt tot slot cle wens 
uit, dat over enkele tientalll'n jaren 
het ondenkbaar zal zijn geworden 
een boek te schrijven over "de 
vrouw in de politiek". 
Ik beveel deze uitgave graag aan als 
onderwerp voor de discussiegroepen 
en afdelingsbibliotheken. 

J. LIPJES Jr. 

Voortzetting discussie over "Liberalisme en geboortebeperking" 
Aan de vooravond van Kerstmis 1959 heeft de redactie van de "Driemas
ter'' gemeend ons te moeten tracteren op een artikel van de hand van 
J. W. Versteeg. 
Zoals in een naschrift aangegeven: Versteeg begeeft zich op glad ijs, 
glibbert prompt onderuit, doet zulke wilde pogingen oni overeind te ko
men, dat hij het kostelijke ijs vernield en tenslotte blijkt hij dan ook .in 
een wak te zitten. Zogenaamd onder het mom van het uitlokken van 
een discussie, doet de redactie dan nog een poging om de lezer bij Ver
steeg in het wak te duwen. 

Versteeg wekt sterk de indruk -
hijzelf komt bij lange na niet aan 
enige zuivere probleemstelling toe 
- de volgende punten aan ons te 
willen voorleggen: 

1 overbevolking. 

2 Het recht van de overheid om 
in het gezin in te grijpen. 

3 a) Emigratiepolitiek. 

b) Landaanwinningspolitiek. 

4 De waarde van kinderbijslag. 

5 Vrijheid om het huwelijksleven 
volgens eigen beginselen in te de-

len. 

gehad bij de ·besprekingen van de 
resolutie over Sociale Zekerheid, 
die is aangenomen op het Lustrum
congres te Amsterdam (zie punt 9 
dezer resolutie). 
Een discussie over dit onderwerp 
is, op dit ogenblik dus weinig zin
vol. 

Denkbe.elden uit d·e nazitijd 

Zeer ernstige bezwaren heb ik te
gen het verschijnsel, dat blijkt uit 
de punten 6 en 7. Dit zijn namelijk 
denkbeelden, typerend voor de uit 
de nazi-tijd stammende idee van 
het edel-germaanse ras, dat met 
alle middelen in stand gehouden 

gaan om beschouwingen te gaan 
houden van cultuur-filosophische 
aard. Ook dit punt zal dus moeilijk 
de aanleiding kunnen vormen tot 
polemiek. 
De vrijheid om het huwelijksleven 
in te delen volgens eigen begin
selen lijkt mij helemaal geen moge
lijkheden tot debat te geven: een 
ieder, die liberale principes aan
hangt zal hier geen enkel pro
bleem zien en bevestigen, dat deze 
vrijheid onvoorwaardelijk moet 
worden gegeven. , 
Opvallend is, d_at Versteeg de fout 
maakt om middelen, die hoofdzake
lijk bedoeld zijn om het huwelijks
leven - zowel geestelijk als licha
melijk - gezonder te doen zijn, 
juist kenschetst als middelen tot 
geboortebeperking (consultatiebu
reaux voor geslachtkunde, huwe
lijksscholen). Hiermee speelt hij 
wel erg in de kaart van de in dit 
opzicht bevooroordeelden. 
Het recht van de overheid om in 
te grijpen in het gezin is in bepaal-

6 De handhaving van het blanke 
ras - voorzover niet-Slavisch. 

7 Sterilisatie van a-sociale elemen
ten. 

8 Legalisatie van de abortus pro
vocatus. 

(Hakken m een gordiaanse knoopÎ 
\~-------------------------------~ 

9 Cultuurpessimisme. 

Nu heeft een discussie pas enige 
zin, indien een ieder kan weten, 
welk probleem wordt behandeld. 
Naar aanleiding van bovenstaande 
lijst mogen we ons wel afvragen of 
de redactie haar taak begrepen 
heeft, waar zij heeft nagelaten het 
artikel van Versteeg te weigeren 
of tenminste een zuiverder pro
bleemstelling en een voorzichtiger 
dosering van vraagpunten aan de 
schrijver aan te bevelen. 

Gaan wij over tot een nadere be
schouwing van de lijst, dan heeft 
het onder 4 genoemde reeds een 
tamelijk uitgebreide behandeling 

en gezuiverd moet worden. De 
waarde van deze ideeën is genoeg
zaam gebleken en of het dus "wel
licht van een grootse visie ge
tuigt"!? 

Frappant is het telkens weer te 
moeten ontdekken hoe zulke waan
denkbeelden steeds weer de kop 
opsteken en ongemerkt ingeslopen 
zijn in de opvattingen van overi
gens onverdachte lieden. 

Het cultuurpessimisme, punt 9, 
wordt door Versteeg - zonder 
enige argumentatie- uit een soort 
natuurlijke reactie afgewezen. Ze
ker voor een jongerenvereniging 
als de onze zou het toch wel te ver 

de gevallen reeds als bestaand 
aangenomen, bijv. bij de ontzetting 
uit de ouderlijke macht. Bovendien 
is het in het kader van het over
bevolkingsvraagstuk niet zozeer de 
vraag of de overheid een theore
tisch recht heeft alswel of de over
heid practisch iets kan uitrichten. 

Dl'oogmaking ·een economische 
noodz,aak 

Nog slechts zeer zelden heb ik bij 
bespreking van de landaanwin
ningspolitiek het argument "ruimte 
maken voor nieuwe landgenoten" 
gehoord. DE grote aanleiding tot 
het droogmaken van de Zuiderzee 
is de economische noodzaak, die 
deze gronden droog_ meer waard 

doet zijn dan als palingvangstge
bied. Misschien is de economische 
verantwoording indirect te danken 
aan de grote bevolking, maar argu
ment kan dit nooit geweest zijn, 
te meer als :men bedenkt, dat de 
beslissing tot droogmaking van de 
Zuiderzee is genomen in een tijd, 
dat het probleem van de overbe
volking nog niet zoveel aandacht 
had als tegenwoordig. 

Resten dus de vraagstukken: 

1 Dreigt er een gevaar van over
bevolking en zo ja, wat kan hier
tegen worden gedaan, eventueel 
door de overheid? 

2 Onafhankelijk van 1: Waartoe 
emigratiepolitiek? 

3 Onafhankelijk van 1: Bestaat er 
aanleiding om de abortus provoca-

tus te legaliseren? 
Moge een ieder zich in zijn reactie 
op Versteegs stukje tot deze drie 
onderwerpen bepalen en ze stuk 
voor stuk behandelen. 

ARI Aris 

ADRES ALGEMEEN SECRETARIS 
EN PENNINGMEESTER 

Adres Algemeen Secretariaat 
J.O.V.D.: 

H. M. J. Dubbeldam, 2e Van Ley
den Gaelstraat 119, Vlaardingen. 
Tel. K 1898-5024. 

Adres penningmeester: 

K. Weide, Vred. de Vriesstraat 
60. Leeuwarden. 
Bankrekening: Amsterdamsche 
Bank N.V. te Leeuwarden. Giro 
803049, rekening J.O.V.D. 
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•• • Liberaal: dat wat een vriJ mens waardig IS 
voort te brengen. Met verontwaar
diging wijs ik een dergelijke ge
dachte af. Men is dan niet ver 
meer af van het "euthanasie pro
gram" van het Hitler-regiem. De 
vrijheid, die de heer Versteeg zich 
voorstelt, ontaardt in de wreedste 
tyrannie. 

Waar blijft de eerbied voor het leven? 

Naar aanleiding van het artikel- Liberalisme en geboortebeperking -
in het decembernummer van de Driemaster, zou ik twee uitspraken over 
dit onderwerp willen aanhalen. 
De huidige minister Toxopeus heeft op een algemene ledenvergadering 
van de V.V.D. te Vlissingen, sprekende over "Ruimtelijke ordening", de 
verwachting uitgesproken, dat de nederlandse bevolking omstreeks 1980 
13~ miljoen zielen zal tellen en dat dan een evenwicht bereikt zal zijn 
tussen geboorte en sterfte. 
Daarentegen schreef dr. Drees jr., dat onze bevolking zal stijgen tot 
20 miljoen in het jaar 2000, zonder dat dan een evenwicht zal zijn 
bereikt. 

Onwillekeurig moest ik nu den
ken aan; de uitspraak van Ortega y 
Gasset: "Deze moderne tijden ma
ken een verschrikkelijke dwaling 
om,menende dat 's mensen primai
re bezigheid bestaat in denken, aan 
te nemen, dat intellectuele relatie 
tot de dingen het voornaamste is". 
Dat dergelijke schattingen geen of 
weinig betekenis hebben moge 
blijken uit de geschiedenis. 
De erbarmelijke toestanden, waarin 
de grote massa zich in de vorige 
eeuw bevond gaf ook aanleiding 
tot allerlei sombere theorieën en 
voorspellingen. Thomas Malthus 
zag in begin 1800 geen andere toe
komst voor de arbeiders dan hon
gersnood en ellende, zulks als de 
onontkoombare gevolgen van een 
te levendige · voortplanting en 
schaarste aan voedingsmiddelen. 
Een dergelijke toestand bestond 
ook in ons land in het midden van 
de vorige eeuw. Omstreeks 1850 
bedroeg het percentage bedeelden 
27. 

· Reeds voor niets zei men, dat het 
enE· deel van ons volk via liefda
digheid het andere deel onder
steunde. Had men toen maatrege
len ter geboortebeperking aanbe
volen, het ware begrijpelijk ge
weest, daar blijkbaar voor de toen
malige omstandigheden een bevol
kingsoptimum was bereikt. 
Men dacht hier niet aan, enerzijds 
door de volkomen kritiekloze gees
tesgesteldheid, anderzijds doordat 
de ontkerstening van ons volk nog 
niet voortgeschreden was. 

Vervijfvoudigd 
In de daarop volgende honderd. ja
ren vervijfvoudigde de nederlandse 
bevolking, verloor zij haar koloniën 
en desondanks is; de materiële wel
vaart van het volk onvergelijkbaar 
met die van 1850. De fenomenale 
ontwikkeling van de techniek heeft 
dit mogelijk gemaakt. Maar wie in 
1850 zal dat hebben voorzien? 
Wat ik hiermee heb willen aanto
nen, dat men door denken niet tot 
een juiste analyse van dit probleem 
komt. Maar het enige, dat wij uit 
de geschiedenis leren is, dat wij 
er niets uit leren. 
M.l. ontwikkelen wetenschap en 
techniek zich op een wijze, dat voor 
de toekomst vooralsnog ruimere 
mogelijkheden zullen voordoen 
voor een steeds groeiende bevol
king. 
Ook de politieke ontwikkeling, die 
gaat in een verder integreren in 
een groter supranationaal verband 
kan voor de toekomst mogelijkhe
den bieden voor ons land in deze. 
Maar ik waag mij in deze aan geen 
voorspellingen. 
De vraag is echter: Kan men op 
grond van twijfelachtige verwach
tingen ingrijpen in het m.i. meest 
absolute recht van de ouders. 
Met de heer Versteeg ben ik het 
eens, dat vrijheid slechts een rela
tief begrip is. Vrijheid zonder ge
zag, zo zegt prof. Oud in "Modern 
liberalisme", is onbestaanbaar, 
maar ware vrijheid is er alleen als 

men zich gebonden weet aan een 
hoger beginsel. De heer Vcrsteeg 
haalt een definitie van het begrip 
vrijheid aan van Lerner: "This is 
the principle that anyone may do 
watbever he prefers to do as long 
as this does not affect the ability 
of other people to do what they 
want to do". 

Onjuist beginsel 
Hij beperkt die vrijheid door de 
verantwoordelijkheid te stellen te
genover de gemeenschap. Ik acht 
dit toch geen juist beginsel, omdat 
men dan terwille van de gemeen
schap de vrijheid ongebreideld zou 
kunnen inperken, daar dit geheel 
afhankelijk is hoe men de ver
antwoordelijkheid van het individu 
tegenover de gemeenschap stelt. 

Het beginsel, zoals prof. Oud dat 
stelt, vind ik vanuit liberaal stalld. 
punt veel meer te aanvaarden. 
Hier gaat men niet uit van de 
gemeenschap; hier wordt de bete
kenis van het volk bepaald door 
het feit hoe de volksgemeenschap 
staat tegenover de menselijke per
soonlijkheid. Het is niet: "Gij zijt 
niets, Uw volk is alles", maar "Gij 
zijt alles". 

Zelfs uitgaande van de definitie 
van Lerner kan ik de conclusie 
van Vcrsteeg niet onderschrijven. 

Legt de overbevolking extra. vrij
heidsbeperkingen op, dan zijn die 
beperkingen altijd van lagere orde 
dan de beperking van het recht 
der ouders de grootte van hun 
eigen gezin te bepalen; daarom is 
het een absoluut recht. 

Zegt prof. Oud, dat ware vrijhe:d 
slechts kan bestaan als men zich 
gebonden weet door een hoger be
ginsel, dan kan ik dat geheel on
derschrijven. Het standpunt van 
de V.V.D. is nu, dat waaruit dat 
noger beginsel stamt door een 
reder in eigen geweten moet wor
-.~en bepaald. Het is nu m.i. een 
misvatting te menen, dat ieder 
,,lens zich laat leiden door een 
hoger beginsel. 

Ook elders discussie 
Gük in Vrijheid en Democratie, het 
Wl!ekblad van de V.V.D., heeft een 
d:t.cussie over dit onderwerp plaats
ge••'Oncten. Een zekere heer Van 
hasselt heeft hier bijv. op !egali
sering van de abortus aangedron
gen. 

Het beginsel dat deze mensen zich 
stellen is een maatschappij, waar
bij de diverse facetten van het 
maatschappelijk leven zich op de 
beste wijze kunnen ontwikkelen 
of anders gezegd een harmonische 
gemeenschap, en daarvoor willen 
zij zelfs overgaan tot moord op het 
ongeboren leven (ik kan het niet 
anders zien). Ook speelt men met 
de gedachte van toepassing van 
draconische middelen om de 
vruchtbaarheid te beperken. Wel 
acht de heer Versteeg dit voor 
Nederland niet in aanmerking te 

komen, maar dit spruit meer voort 
uit zakelijke dan uit principiële 
overwegingen, omdat hij de oplos
sing voor sommige Aziatische lan
den wel aanbevelingswaardig acht. 
Het is meer "het doel heiligt de 
middelen" in plaats van een hoger 
beginsel. 
Ook speelt de schrijver met de 
gedachte bepaalde groeperingen het 
recht te ontzeggen nageslacht 

Evert Vermeer 
Voor Evert A. Vermeer, voorzitter 
van de P.v.d.A., blijkt het bedienen 
van een microfoon nog steeds veel 
duisterheden te bevatten. In 1958 zei 
hij in het Beursgebouw te Amster
dam op de avond van de Gemeente
raadsverkiezingen achter de be
stuurstafel tegen een partijgenoot: 

"Nou ja, de uitslagen van Rotter
dam geven we nog maar niet, want 
die zijn niet zo gunstig voor ons". 
Deze uitlating was, hoewel verwon
derlijk, toch te begrijpen: het is 
psychologisch volkomen juist gezien, 
dat men de partijgenoten zeèr voor
zichtig op de hoogte stelt van een 
flinke nederlaag. Jammer was al
leen, dat de microfoon niet was uit
geschakeld, zodat de talrijke aan
wezigen in he't Beursgebouw deze 
opmerking onder bulderend gelach 
in ontvangst namen, tot groot niet
begrijpen van de voorzitter. 

Op de Kaderdag, die de P.v.d.A., 
eind januari gehouden in Den Haag, 
waar mr J. A. W. burger (merk
waardiger wijze juist in de Dieren
tuin) zijn paniek-rede uitsprak, 
overkwam de heer Vermeer iets 
soortgelijks. Nu kon men hem, via 
de niet uitgeschakelde microfoon op 

Waar, vraagt men zich af, blijft 
de eerbied voor het leven? 
Juist liberalen zouden moet pro
testeren tegen deze ontluistering 
van de mens, van het leven, want 
liberaal wil zeggen "hetgeen de 
vrije mens waardig is". 

W. MAGENDANS 

en de microfoon 
de bestuurstafel, horen zeggen, dat 
mr Burger "net als Wim Kan" had 
gesproken, hetgeen spreker zowel 
als toehoorders met min of meer 
gemengde gevoelens moeten hebben 
aangehoord! 

Na deze technische stunts van de 
P.v.d.A.-voorzitter onder een wel
willende loep te hebben genomen, 
willen we de aandacht vestigen op 
een uitlating van hem tijdens het 
forumgesprek op de Centrale Fak
keldragersdag van de partij te 
Utrecht, gehouden op zaterdag 
6 februari j.l. 

Aan de orde kwam het probleem 
der voetbaltoto en ieder forumlid 
zei er het zijne (maar vooral het 
har·e, waarbij wij verwijzen naar 
"Klassenstrijd in de ijskast") van. 
De heer Vermeer, voorzitter van dit 
forum, verklaarde, dat men de pool 
"1 i b er aal" moest gaan bekij
ken. 

Als de heer Vermeer die liberale 
visie op méér maatschappelijke pro
blemen trekt, kan hij nog eens 
V.V.D.-lid worden. 
Maar beslist geen voorzitter! 

Zaandam. R. M. MARCUSE 

Noordelijke districtsdag te Zuidlaren 
Zaterdag 12 maart a.s. wordt in Hotel "De Gouden Leeuw" 

te Zuidlaren gehouden de traditionele 

NOORDELIJKE DISTRICTSDAG. 

Aanvang 15.00 uur. 

De heer R. Zegering-Hadders zal spreken over: 

"HOE LANG IS HET NOORDEN NOG 
PROBLEEMGEBIED!" 

Na de gezamenlijke Drentse koffietafel zal de afdeling Zuid

laren der J.O.V.D. opvoeren het toneelstuk van A. den 

Hartog: 

"DE PRIVE-VERPLEEGSTER" 

De dag wordt besloten met een J.O.V.D.-bal, muziek 

"The Rhythm Instructors" (J. W. Frisokapel, Assen). 

Deelnemersprijs f 6.50 per persoon, alléén voor de avond 

f 2.50 per persoon. 
Opgave voor 1 maart a.s. aan het Districtssecretariaat p/a 

Mej. J. H. Hoven, Haadsmastraat 2, Vries (Dr.), tel. 442-05921. 
ZUIDLAREN is te bereiken uit Assen met de G.A.D.O.-bus 

(richting Hoogezand) om 13.50 uur en 14.50 uur. 

Uit Groningen met de G.A.D.O.-bus (richting Emmen) om 

14.30 uur en 16.30 uur of met de D.A.B.O.-bus om 15.30 uur 

en 17.30 uur. 
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Voor betere en gezondere oogst: 

AA-BESTRIJDINGSMIDDELEN en ORIGINELE ZAAIZADEN 

van N.V. LANDBOUWBUREAU M. WIERSUM te Groningen 

Bevolkingspolitiek in ruime • Zin 
Wederwoord van ]. W. Versteeg 

Het is jammer, dat de discussie over 
"Liberalisme en geboortebeperking" 
een andere richting insloeg dan mij 
aanvankelijk voor ogen stond. 
Uit de "Open Brief" van de heer De 
Jong bleek, dat hij weinig heeft be
grepen van de aan de orde gestelde 
problematiek, zodat zijn doel -
verheldering van de discussie -
naar mijn mening niet werd bereikt. 
Mijn "Liberalisme en geboortebeper
king" bestond geenszins uit vier 
kolom inleiding! Het hele betoog 
moge ik in enkele stellingen samen
vatten: 

1) Nederland is overbevolkt; 
2) De bevolking blijft toenemen; 
3) Vrijheid is een relatief begrip; 
4) Absolute vrijheid bij de bepa

ling van het kindertal is daarom 
niet meer aanwezig; 

5) De overheid heeft derhalve 
rechten (en omdat het zo'n ur
gent nationaal probleem is zelfs 
verplichtingen) om de bevol
kingsaanwas in te dammen; 

6) De overheidszorg kan positief en 
negatief gericht zijn, welke 
qualificatie geheel afhankelijk 
is van het landsbelang; voorts 
kan de overheid op directe en 
indirecte wijze ingrijpen, terwijl 
zij zich tenslotte ook neutraal 
kan betonen; 

7) Het directe overheidsingrijpen is 
onuitvoerbaar en onwenselijk; 

8) De huidige overheidsbemoeienis 
is negatief gericht, d.w.z. de be
volkingsaanwas wordt eer aange
moedigd dan tegengegaan; 

9) Neutraliteit is ontoereikend en is 
niet het enige, dat met de libe
rale beginselen overeenstemt; 

10) Een indirect-positieve over-
heidsbemoeienis is dus het enige 
juiste in de huidige situatie. 

Doch waar "De Driemaster" geen 
orgaan is voor praktische politiek 
en ik geen bevolkingsspecialist ben, 
liet ik het bij een summiere aan
duiding van wat onder zulk ingrij
pen zou kunnen vallen. 
Daarmee had ik mijn artikel kun
nen beëindigen, doch onder de tus
sentitel "Andere aspecten" bracht ik 
een aantal problemen naar voren -
eensdeels van mondiale, anderdeels 
van qualitatieve aard - om aan te 
geven, dat au fond het bevolkings
vraagstuk niet uitsluitend landelijk 
en quantitatief kan worden bena
derd. Ik heb mij echter in mijn be
toog tot deze landelijk-quantitatieve 
aspecten beperkt, omdat het mij in 
wezen slechts ging om het princi
piële ener bevolkingspolitiek in 
ruime zin. 
Ten aanzien van de Afro-aziatische 
bevolkingsexplosie nog het volgen
de. Een theorie, die logisch is, be
hoeft nog niet actueel te zijn. De 
"Blanke ras, vermeerdert U-theorie" 
gaat uit van een lotsverbondenheid 
van het blanke ras en ziet de ge
schiedenis als bepaald door de strijd 
tussen de rassen. Zoals uit mijn 
stellingen 1 en 2 blijkt, ga ik niet 

uit van een te geringe blanke we
reldbevolking, doch van een te grote 
en wat voornamer is, nog steeds 
groter wordende Nederlandse be
volking. Wanneer de actualiteit van 
de rassentheorie mij echter onom
stotelijk werd aangetoond, zou ik 
stelling no. 1 niet meer kunnen 
handhaven en daardoor zou mijn 
gehele betoog over de noodzakelijke 
indamming van de Nederlandse be
volkingsaanwas zinloos zijn gewor
den! 
Op de feitelijkheden van De Jong's 
"Open Brief" kon ik nog niet in
gaan, omdat ik daarvoor mijn beurt 
in de discussie zal moeten afwach
ten. 
Ik hoop echter met bovenstaande de 
discussie weer te hebben getrokken 
naar het principiële vlak, waar zij 
naar mijn mening thuis hoort. 

:1. W. VERSTEEG 

r 
Afdelingsnieuws 

Prof. Oud sprak te 
Papendrecht · 

Woensdag avond 13 januari hield 
de afdeling Papendrecht een propa
gandabijeenkomst in het Dorpshuis, 
waar prof. mr P. J. Oud voor ruim 
tweehonderd belangstellenden een 
rede uitsprak onder de titel "Onze 
partijverhoudingen". De afd. Pa
pendrecht had nl. prof. Oud verzocht 
aandacht te wijden aan de pogingen 
die in confessionele kring gedaan 
worden om tot een geringere par
tijversplintering te komen en aan de 
verschuiving van de Partij van de 
Arbeid in een wat meer liberale 
richting. 
De politieke geschiedenis van 1813 
tot heden in korte trekken schet
send, ontmoette prof. Oud achter
eenvolgens drie tegenstellingen die 
het politieke leven in hoge mate 
zouden gaan beheersen. 
Allereerst de tegenstelling conser
vatief-progressief, waarbij de libe
ralen ongetwijfeld aan de progres
sieve zijde stonden; ook de Nijmeeg
se hoogleraar Rogier bijvoorbeeld 
noemde het streven der liberalen een 
beginsel met frisse gedachten. Spre
ker legde nog eens de nadruk op de 
emotionele geladenheid van de ter
men conservatief en progressief. Hij 
zou zich niet schamen om conserva
tief genoemd te worden in de goede 
zin van het woord. Bij ons heeft 
echter de uitdrukking zo langzamer
hand de betekenis gekregen van 
"overweegt niets en behoudt alles". 
De tweede tegenstelling, die met de 
schoolstrijd vorm kreeg, was die 
tussen confessioneel en niet-confes
sioneel, een tegenstelling die de ge
lederen wel heel scherp scheidde. 
Aan het eind van de negentiende 
eeuw, met de sociale kwestie komen 

we tenslotte tot de tegenstelling so
cialistisch en niet-socialistisch. We 
mogen er trots op zijn als liberalen 
steeds geijverd te hebben voor ver
beteringen in de omstandigheden 
waarin de arbeider leeft en werkt. 
Daarbij moeten we nu echter op 
gaan passen dat niet de midden
groepen door deze maatregelen in 
de verdrukking komen. 

Wat betreft de ontwikkeling in con
fessionele kring verwachtte prof. 
Oud vooralsnog geen spectaculaire 
gebeurtenissen. Hij vreesde zelfs dat 
bij een eventueel samengaan van de 
twee grootste prot.-chr. partijen de 
versplintering nog groter zou wor
den. Vooral in C.H.U.-kringen neemt 
en nam men dikwijls een zeer zelf
standige houding aan, zo zelfs dat 
in de twintiger jaren door haar toe
doen een coalitie-kabinet het lootje 
legde. 

Sprekend over de bezinning en de 
veranderingen in het socialistische 
kamp merkte prof. Oud op dat hij 
deze ontwikkeling met belangstel
ling volgde, alhoewel één zwaluw 
nog geen zomer maakt. 

Na deze rede volgde het optreden 
van de pantomimespeler Lou ter 
Bosch. Zijn "One man show" viel 
bij het publiek zeer in de smaak. 
Tot in de finesses waren de typen, 
die hij ten tonele voerde, bestudeerd. 
Na de pauze volgde m.m.v. de Ship 
Town Jazzband een bal, dat van
wege de goede stemming tot half 
twee werd verlengd. 

De avond werd bijgewoond door 
:f.O.V.D.-ers van de afdelingen Al
blasserdam/Ridderkerk, Hoekse
waard, Vlaardingen en Dordrecht. 

DEN HELDER 

Mr dr C. Berkhouwer sprak 
over de voetbaltoto 

Door de onlangs opgerichte afdeling 
Den Helder van de J.O.V.D. werd op 
vrijdag 29 januari j.l. een grote 
openbare bijeenkomst belegd in 
café-restaurant "Formosa", waarop 
het lid van de Tweede Kamer der 
Staten-Generaal, mr dr C. Berkhou
wer sprak over de voetbaltoto. 
Voor een aandachtig auditorium 
hield mr dr Berkhouwer een uiter
mate boeiend betoog over deze 
kwestie, die op het ogenblik zozeer 
in de belangstelling staat. 
Op duidelijke wijze belichtte de 
spreker de diverse standpunten 
omtrent de voetbaltoto, waarbij hij 
geen twijfel liet bestaan over de 
liberale zienswijze in deze: n.l. een 
vrije toto met ongelimiteerde prij
zen! 
Na nog diverse gestelde vragen op 
de hem eigen vlotte wijze tot ieders 
tevredenheid te hebben beantwoord, 
kwam mr Berkhouwer aan het ein
de van zijn uiteenzetting, waarna de 
voorzitter van de afdeling Den Hel
der, de heer C. Kansen, een woord 
van dank sprak tot mr Berkhouwer 
voor diens bereidwilligheid naar 
Den Helder te komen. 
De afdeling Den Helder kan hier
mede terugzien op een bijzonder 
geslaagde avond en zij hoopt hier
mede in de toekomst door te gaan. 

Gezamenlijke bijeen
komst J.O. V.D. en 

A.R.J.O.S. te Zaandam 
De afdeling Zaanstreek organiseer
de op zaterdag 6 februari een bijeen
komst in samenwerking mei de af
deling Zaandam van de A.R.J.O.S. 
In de zaal van Van Marle te Zaan
dam luisterde een gehoor van ca. 
60 jeugdige personen, besta:mde uit 
leden van de J.O.V.D., A.lt.J.O.S., 
P.S.P.-jongeren, enkele socialisti
sche jongeren uit de (niet-politieke) 
afdeling Ruimte en verscheidene 
"nihilisten" naar een forum, dat uit 
de volgende leden bestond: oud-pre
dikant N. van der Vèen te Westzaan, 
Tweede Kamerlid, (P.S.P.), M. J. 
Rille (P.v.d.A.) en J. Tilkema (Prot. 
Chr.), beiden wethouders van Zaan
dam, I. J. Wolleswinkel (V.V.D.), 
wethouder van Koog aan de Zaan 
en M. Klitsie (K.V.P.). Het forum 
stond onder voorzitterschap van de 
heer C. Meijer, hoofdredacteur van 
Het Dagblad voor de Zaanstreek, 
"De Typhoon". 
J.O.V.D.-voorzitter R. Marcuse, 
opende met een kort woord deze 
bijeenkomst. Hij verklaarde, dat di
rect na de oprichting van de 
J.O.V.D.-Zaanstreek het bestuur ge
dacht heeft om te komen tot een 
z.g. "jongerenparlement" in de 
Zaanstreek. Als eerste schr·ede op 
de weg hiertoe moest men deze kon
taktavond bezien. 
Aan het forum werden vele vragen 
gesteld, waaronder wij noemen vra
gen over het begrip democratie 
(waarover een grote eensgezind
heid bestond), Nieuw-Guinca (al
waar de verdeeldheid hoogtij vierde 
in het forum), de vrijlating van de 
Duitse oorlogsmisdadigers (even
eens verdeeldheid), de viering van 
de 5de mei (alweer verdeeldheid) en 
de vraag of het persé noodzakelijk 
is, dat een Christen lid is van een 
Christelijke partij (uiteraard ver
deeldheid!). 
Na het forumgesprek, dat ca. drie 
uur duurde, bedankte de voorzitter 
de forumleden voor het opofferen 
van hun zaterdagavond en overhan
digde als aandenken enkele boek
werkjes. 
Tot ca. 1 uur volgde er een gezellig 
samenzijn, dat het (overduidelijke) 
karakter van een instuif droeg. 

Zaandam. R.M. 

STALEN 
KANTOORMEUBELEN 

GISOLAMPEN 
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N. V. BETONDAK 
Fabrieken Arkel - kantoor Gorinchem 

N. V. Lijm- en 

Gelatinefabriek 

TWEE TORENS 
Telefoon 25242 Delft 

I C.V. OLIEFABRIEKEN 

"DE TOEKOMST" 
WORMERVEER 

Veevoeders, 

Technische oliën 

"Smaragd" Slaolie 

FRIESCH-GRONINGSCHE HYPOTHEEKBANK N.v. 
EN AANGESLOTEN BANKEN 

Amsterdam - 's-Gravenhage - Groningen - Rotterdam 

Gelden beschikbaar 

Mr. J. DE WILDE I De Directie: 

Mr. J. WILKENS Mr. F. C. KLEYN 

Fa. W. VAN 'T HART & ZONEN 
TELEFOON 39416-33267-50699-32280 

• Classificeren en volledig onderhoud 
van schepen. 

• Reinigen van alle typen stoomketels 

• Vervanging dek- en machinekamer
personeel 

• Onderhoudswerkzaamheden van 
constructiebouw. 

• Zandstralen van alle voorkomende 
werkzaamheden. 

• Mastiekwerkzaamheden 

DRIJVENDE LUCHT-, LICHT- EN ZANDSTRAAL-INSTALLATIES 
HUDSONSTRAAT 37-39 - ROTTERDAM-W. 

TRIPLEX & BOARDHANDEL 

D. BRAND 
"Pieus"-Betontriplex Meubelplaten Deuren 

Spangesekade 115 R 0 TT E RD AM 

Tel. 010 30231-51995 

..JOH. BOELE TZN's 
ZAND-, GRIND-, HANDELS- EN TRANSPORTBEDRIJF 

Corn. Muschstraat 2 - Rotterdam 4 

·-- ---
Voor levering van ophoogzand 

TELEVISIE - RADIO 

WILLEM DE JONG 
voorheen PASSAGE 

Specialisten sinds 1906 
GRAMO 
TAPE-RECORDERS 

Korte Hoogstraat 16 
ROTTERDAM 

Telefoon 117640 (3 lijnen) 
Tussen Gerzon en V. & D. 

N.V. ROTTERDAMSCHE KOPER- EN METAALGIETERIJ 

H. F. A. W E IJ E R 
GUSTOWEG 43 - ROTTERDAM! 

TELEFOON Nos.: 66038 - 66490 

TELEFOON NA 6 UUR 74863 

elektroden • lastransformatoren 

Varios-Fabrieken N.V. - Groningen - Rotterdam 

TANDWIEL- EN GIETWERK-SPECIALISTEN 

Fabricagerechten voor de BENELUX.gehieden 
van STOECKICHT planetaire-overbrengingen 

METAALBEDRIJF 

RADEMAI{ERS N.V. 
ROTTERDAM I{LAZIENA VEEN 

REDERS - CARGADOORS 
EXPEDITEURS 

AGENTEN VAN GEREGELDE LIJNEN 

P. A. van ES & Co. N.V. 
ROTTERDAM AMSTERDAM 

GRONINGEN - HAMBURG 

N.V. 

W. A. HOEK's 
MACHINE- EN ZUURSTOFFABRIEK 
Hoofdkantoor en Machinefabriek te Schiedam 

COMPRESSORS voor alle gassen en iedere druk. 
INSTALLATIES voor de bereiding van zuurstof, stikstof, enz. 

Seheeps
reparatie

bedrijf 
en Machinefabriek 

Waalhaven Pier 8 Rotterda:nt 
Telefoon 77610 (31ijnen) 

Na 18 uur: 73554, 70341. 41782, 171502 

N.V. Scheepsbouwwerf - Machinefabriek 

"DE KLOP" 
Industrieweg 4 Sliedrecht 

LIBERTAS 
Twee-maandelijks orgaan van de 

Nederlandse Liberale studenten 

Vraagt Proefnummer 

Administratie: Rooseveltlaan 1 75, Amsterdam-Z. 
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FABRIEK VAN COMPOSITIEVERVEN 
DElFT - HOllAND I 

ADURITA 

!.
·····································~ 

N.V. BOELE's ~ 
• 

I 
Scheepswerven en Machinefabriek : 

BOLNES • • • 
Nieuwhouw en reparatie · ! 

• • 
·············-·······-····--~-·--···--·-······-··-

Voor prima vlees en fijne vleeswaren 
Fa. G E B R. D E N G E R I N K 
Vleeswaren- en Conservenfabriek 

MEPPEL • Telefoon 2514 

C. van der GIESSEN EN ZONEN'S 
SCHEEPSWERVEN N.V. 

KRIMPEN AAN DEN IJSSEL 

ANNO et774 
A. VAN HOBOKEN & Co. 

BANKIERS 
ROTTERDAM 
PARKLAAN II·U 

• 
BIJKANTOREN 1 

'1-GRAVENHAGI 
RI:IENEN 

• 
CORRESPONDENTSCHAPt 

WIJK BIJ DUUUTEDE 

VERPLEGING èn ONDERWIJS 
ontvangen de patienten van 

Het Nederlands Studenten Sanatorium te Laren [NHJ 
Leest de interessante brochure: .. HET H 0 E. WAT. 
WAAROM VAN HET NEDERLANDS STUDENTEN 
SANATORIUM", op aanvraag gratis verkrijgbaar bij het 
Centraal Bureau van de Stichting Het Nederlands Studenten 
Sanatorium, Keizengracht 632, Amsterdam (C), Telef. 64488. 

Sfeunf hef werk dezer stichting, die financiële 
hulp van particuliere zijde nog niet ontberen kan/ 

Postgiro•rekening No. 91323, A'dam. 

emaille
lakken 

leverbaar in iedere kleur 

N. V. Betonlabriek DE METEOOR 
DE STEEG 
Tel. Velp K8302-3344 

Fabriek van kwaliteits betonartikelen 

Captain A. deJonge 
Gecontroleerde Particuliere 
Dag- en Nacht-Bewakingsdienst 

Bewaking van Schepen, 
Kaden, Loodsen, Wagons 
en opgeslagen goederen 
Vakkundig en Technisch 
personeel voor verhalen 
van schepen, openen en 
schoonmaken van ruimen, 
binnen- en buitenboord 
verven, ketel en tank 
reinigen, aflos donkey
man, matrozen, koks, enz. 

8 b van Vollenhovenstraat, 
Rotterdam 

Tel. dag en nacht 123578, 126173 
en 116539 

Werf 

.,.,DE HOOP" 

Schiekade 36, Schiedam 

Tel. 0 10-46180 

Reparatie helling 
voor schepen 
tot 55 meter 

DE ROTTERDAMSCHE 
DROOGDOK MIJ N.V. 

Bakker n.v. 
Machinefabriek 

en 

Staalgieterij 

* 
RIDDERKERK 

N.V. SCHEEPSWERVEN I 
"PIET HEIN" 

voorheen 

fiRMA W. SCHRAM &ZONEN 

• 
WERVEN TE BOLNES 

EN PAPENDRECHT 

Twee dwarshellingen, elk 115 mtr. 
lang. Overdekt droogdok 116x30 
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Ünnodige!9 vakhondspolitieke 
0 p het moment, dat uw commentator 

deze regels aan zijn portable ont
wringt, zit de president van de Haagse 
rechtbank gebogen over de moeilijke 
puzzle of de regering met de haar thans 
ten dienste staande wettelijke middelen 
de aannemers mag dwingen de hogere 
loonkosten, voortvloeiend uit de nieuwe 
(nog te tekenen) c.a.o.-bouwbedrijf, niet 
door te berekenen voor de reeds onder
handen werken, alhoewel er doorbereke
ningsclausules in de contracten zijn opge
nomen. 
Als u deze regels leest heeft de president 
zijn uitspraak in kort geding gedaan en is 
hopelijk het "bouwconflict" achter de rug. 
De kaarten van de "bouwstaking", "het 
feit van de maand", een twijfelachtige eer 
overigens, liggen dan in elk geval anders 
op tafel. Hoe anders valt niet te zeggen, 
misschien steviger, misschien minder ste
vig. Hoe het zij, het is duidelijk dat de taak 
van de politieke praatjesmaker deze keer 
geen sinecure is. Hij kan de zaak niet on
genoemd laten, doch zal zich anderszins 
uiterst moeten beperken, omdat hij op 
het bouwconflict niet kan ingaan, nu het 
door een kort geding sub judice is. Een 
enkele opmerking daarom slechts over de 
bouwstaking. 

* * * 
U et conflict, waarbij de sympathie, 

veelal door ressentimenten bepaald, 
niet aan de zijde van de aannemers is, is 
zeer vlot in een staking uitgemond. Deze 
staking echter kunnen wij niet anders 
noemen dan een onnodige, zij het begrij
pelijke vakbondspolitieke. En het verwon
dert ons dat in de in deze aangelegenheid 
zo eensgezinde Tweede Kamer daarover 
met geen woord is gerept, ook niet door 
onze geestverwante woordvoerders. Het 
publiek is gestijfd in de overtuiging dat 
het ongelijk aan de zijde van de aanne
mers is in het conflict met de regering en 
dat daardoor de bouwstaking gerecht
vaardigd is. De Volkskrant drukte het in 
een vierkolomskop triomfantelijk zo uit, 
dat "kabinet en hele kamer achter de 
stakers" staan. 
Dat de staking op zichzelf buiten twijfel 
rechtvaardig en nodig is lijkt ons op zijn 
minst dubieus. Of de aannemers gelijk 
hebben met hun weigering de nieuwe 
c.a.o. niet te tekenen onder de voorwaar
den, die daarbij als consequentie van de 
beroemde "spelregels van de gedifferen
tieerde loonpolitiek werden gesteld door 
het College van Rijksbemiddelaars (lees 
de regering) kan daarbij buiten beschou
wing blijven. Daar gaat het niet om, het 

gaat om de staking zelf. Bouwconflict en 
bouwstaking zijn twee wel verwante, maar 
niettemin afzonderlijke zaken. En dat 
wordt niet voldoende beseft. 
De lonen volgens de per 1 maart jl. geëx
pireerde c.a.o. voor de werknemers in het 
bouwbedrijf konden de vergelijking met de 
lonen in andere bedrijfstakken glansrijk 
doorstaan. De aannemers mogen dan vol
gens de volksmond schrikbarend verdienen 
(ook dat laten wij als niet ter zake daar), 
dat de bouwvakkers hun graantje behoor
lijk mee pikten, zeker in de hoogtij van de 
zwarte lonen, is niet te weer leggen. Van 
een "aparte" achterstand is geen sprake, 
van een op de grens van het minimumbe
staan of daar onder leven zoals bij de bus
chauffeurs al in de verste verte niet. 

* * * 

U et zou dus niet onoverkomelijk zijn 
geweest wanneer na 1 maart de 

werknemers in het bouwbedrijf op basis 
van de oude c.a.o. rustig aan het werk 
waren gebleven en hadden afgewacht hoe 
de moeilijkheden tussen regering en aan
nemers (en niet tussen arbeiders en aan
nemers!) over de doorberekening werden 
opgelost. Er was dan niemand onder de 
bouwvakkers verhongerd. Regering en 
aannemers hadden dan hun verschil van 
mening kunnen uitvechten en t.z.t. had de 
nieuwe c.a.o. met terugwerkende kracht 
kunnen ingaan. Een meer bewandelde 
weg. 
Er was en is dus geen sprake van een 
"noodtoestand", het schuim stond zo ge
zegd niet op de lippen. En alleen een 
noodtoestand kan een staking, ook deze 
rechtvaardigen. Alle franje waarmee de 
bouwstaking werd gemotiveerd ten spijt. 
Natuurlijk, de kwestie tussen regering en 
aannemers had niet eeuwig slepende kun
nen blijven, maar zo ver was het nog lang 
niet. Het ultimatum kwam heet van de 
naald. Te heet! 
Waarom dan die staking? Omdat, zoals de 
heer Van Tilburg, secretaris van het Ne
derlands Verbond van Vakverenigingen, 
het kort voor het uitbreken van het bouw
conflict tussen regering en aannemers(!) op 
een vergadering in Utrecht (ongeveer) uit
drukte: "wij ons leergeld hebben betaald 
en zullen zorgen dat het ons niet weer 
overkomt". 
Wat niet? Dat de arbeiders zich zoals bij 
de loonkwestie van de buschauffeurs weer 
door de vakbeweging en door het N.V.V. 
in het bijzonder "verraden" achten. De 
houding van de vakbonden in de kwestie 
rond de buschauffeurs (een houding waar
over wij ook het oordeel niet uitspreken) 

houwstaking 
heeft de bonden geen goed gedaan. De 
bonden hebben dat duidelijk kunnen mer
ken, hun functionarissen kregen op de 
vergaderingen minder leuke dingen te 
horen, ja, zij werden uitgejouwd en kwa
men er niet aan te pas. Zonder steun 
van de bonden wisten de buschauffeurs 
door middel van een wilde staking een 
zeer belangrijke financiële positieverbe
tering af te dwingen. 
In zo'n situatie wilden de vakbonden, en 
wij hebben reden om aan te nemen voor
al het N.V.V., niet graag nogmaals komen 
te verkeren. Tenslotte heeft de zelfbeheer
sing die de vakbonden zich na de oor log 
hebben aangemeten, en die een grote ze
gen is gebleken voor ons land en de wel
vaart, enkele wrange vruchten opgele
verd. Een vakbond wint niet aan popula
riteit door steeds de leden in bedwang te 
houden, al is die houding nog zo reëel. 

* * * 
0 e bonden wilden zich niet weer laten 

verrassen door een wilde staking en 
hadden er kennelijk behoefte aan de leden 
te tonen dat hun bonden voor hen op de 
bres staan en dat ze een grote macht heb
ben en die weten te gebruiken. Vandaar 
de haast om praktisch direct na het expi
reren van de oude c.a.o. een staking (zij 
het door haar karakter een wat merkwaar
dige) te proclameren. 
Vooral het N.V.V. wilde dat naar ons ge
voel graag, mogelijk kan men dan eens 
weer met trots en recht spreken van "meer 
dan 500.000 leden". Wij maken ons sterk, 
dat in de vergaderingen van de bouwvak
arbeidersbonden, waarin de houding werd 
bepaald, van N.V.V.-zijde bij monde van 
de heer Van Tilburg op het stakingsparooi 
is aangedrongen. De confessionelen zijn 
daar al te gretig op ingegaan. 
Dit alles is gezien de tanende voorliefde 
van een aantal arbeiders voor de "bond", 
zeker na de busstaking en indertijd de 
kwestie met de typografen, alleszins be
grijpelijk, maar daarom nog niet juist. 
Met de woningbouw al heel sterk zijn 
meer belangen gemoeid dan uitsluitend 
vakbondspolitieke. De woningnood is nog 
steeds groot en dat argument had het 
zwaarst moeten wegen en de vakbonden 
moeten weerhouden van de oproep tot 
staken. 
Hier is de macht wel getoond ("heel het 
werk ligt stil als uw machtige arm het 
wil"), maar niet door gebruik, doch door 
misbruik. Nl. niet ten behoeve van het 
verdrukte werkende volk, maar ten bate 
van een intern politiek belang, het ver
groten van de aanhang. Een manoeuvre 
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die wel zal gelukken. Wie zich coute que 
coute populair wil maken, grijpt wel eens 
naar het verkeerde middel en schaadt 
daardoor een volks( ook arbeiders) belang. 

ongetwijfeld de loonsverhoging gekregen 
met terugwerkende kracht, nu hebben zij 
deze dagen (weken?) niet gewerkt. Maar 
hun bond wordt sterker, zeker. 

leen, doch hun plicht bovendien. Via een 
staking als deze kan en mag dit probleem 
echter niet worden opgelost. Dit is een 
structurele moeilijkheid bij de zgn. vrijere 
loonvorming en voor de oplossing daarvan 
moet een wettelijke weg worden gevolgd. 
Dat in het bouwconflict de sympathie van 
het publiek onberedeneerd vaak niet aan 
de zijde van de aannemers is, behoeft niet 
te verwonderen. Wee nu eenmaal hen die 
in een kwaad gerucht staan. Maar het mag 
bouwconflict en bouwstaking niet doen 
verwarren. dBo. 
(Al is d.e staking voorbij, deze beschou-

* * * 
0 p dit moment heeft de inmiddels 

uitgebreide staking geen invloed 
meer op het oplossen van het bouwcon
flict (nogmaals tussen aannemers en rege
ring), deze zaak is onderwerp van een 
procedure. Juist het parool tot uitbreiding 
karakteriseert de staking. Deze staking 
dient stellig niet de belangen van de be
trokken arbeiders. Zonder de staking had
den zij na de oplossing van het conflict 

De grief van de vakbonden is, dat zij geen 
inzicht kunnen krijgen in de gang van 
zaken bij de werkgevers en dus niet pre
cies de stand van zaken bij de gedifferen
tieerde loonvorming kunnen meten. Dat 
is een zaak waaraan regering en werkge
vers niet zonder meer voorbij kunnen 
gaan. Maar dat is een kwestie, die in prak
tisch alle bedrijfstakken aan de orde is of 
kan zijn. Dat de vakbonden daarvoor een 
oplossing willen is hun goed recht niet al- wing blijft hoogst actueel. Reel.) 

Nogmaals (maar nu voor het laatst) Liberalisme en geboortebeperking 
Het zij mij v·ergund naar aanleiding van de p•enne•strijd over bet artikel van 
de heer Verst·eeg over bovengenoemd onderwerp als belangstenende ouder·e 
een enkele opm·erking te mogen mak·en. 
Wat mij in de eerste plaats getroffen be·eft, is de a.gressieve, vijandige toon 
van v·erschiHende in,gezond,en stukken. Ik beb altijd gemeend dat verdraag
zaamheid één van de wezensk•enmerken va.n bet liberalisme is, maar na bet
geen mij in ne Briemaster onder de ogen is gekomen, zou ik er haast aan 
gaan twijfelen. 

In de tweede plaats ben ik geschrok
ken van de ontstellende onwetend
heid aangaande de ernst van het 
bevolkingsprobleem. De Driemaster 
lijkt mij niet de plaats hier uitvoe
rig op in te gaan, ik moge volstaan 
met te wijzen op "het feit, dat de 
tegenwoordige mensheid doorlopend 
ZONDIGT TEGEN DE FUNDA
MENTELE WETTEN DER NATUUR 
en dat wij, en in nog sterkere mate 
onze kinderen en kindskinderen, 
daarvoor zullen moeten boeten". 1) 

Over de liberale opvatting van "de 
vrijheid" blijkt nogal wat verschil 
van mening te bestaan. De definitie 
van Lerner, zoals de heer Versteeg 
die geeft, vind ik zo kwaad nog niet. 
Het is niet juist, dat de vrijheid door 
door de verantwoordelijkheid tegen
over de gemeenschap te veel be
perkt wordt, zoals de heer Magen
dans dit gesteld heeft. De mens 
heeft zowel verantwoordelijkheid 
tegenover zichzelf als tegenover de 
gemeenschap. De socialisten zijn ge
neigd de verantwoordelijkheid je
gens de gemeenschap te laten pre
valeren. Bij de liberalen is essentieel 
"het bevorderen van zelfstandige 
kracht".~) Dit houdt in, dat de over
heid nu eens het individu meer vrij
heid moet geven door zich uit be
paalde staatsbemoeiingen terug te 
trekken, dan weer moet ingrijpen 
in verkeerd gegroeide maatschappe
lijke toestanden om de gemeenschap 
in bescherming te nemen. 
Zo kan een te grote bevolkings
dichtheid een belemmering vormen 
voor de ontwikkeling van de zelf
standige krachten in de maatschap
pij en ingrijpen van de overheid, 
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teneinde een geboortedaling te be
werkstelligen, noodzakelijk maken. 
Het beste is natuurlijk dit langs in
directe weg te bereiken en de be
volking vrijwillig tot een verlaging 
van het geboortecijfer te brengen. 
Wanneer dit echter niet lukt, en bij 
het minst intelligente deel van de 
natie bestaat daar grote kans op, 
kan zelfs een direct ingrijpen in de 
gezinsgrootte nog wel eens een min
der euvel blijken te zijn dan de be
volking aan verarming en degene
ratie prijs te geven. 

Zo zou het kunnen gebeuren, dat 
maatregelen, die ons thans een 
onduldbare inbreuk op de persoon
lijke vrijheid toeschijnen, onder be
paalde omstandigheden onvermijde
lijk worden. Onze rechten zijn door 
de zich ontwikkelende maatschappij 
nu reeds zeer beknot, geen vrije ves
tiging meer, geen vrije beschikking 
over de eigendom enz. Men zij daar
om voorzichtig met het toekennen 
van "absolute" rechten. 
Tot slot nog een enkel woord over 
de beperkte !egalisering van de 
abortus provocatus omdat mijn 
naam hierbij genoemd is. Men 
spreekt in dit verband van "moord 
op het ongeboren leven" en van ge
brek aan eerbied voor het leven. 
Maar wanneer het geboren laten 
worden van het ongewenste kind 
een bedreiging gaat vormen voor het 
leven van anderen of tot menson
waardige toestanden leidt, moet het 
lagere wijken voor het hogere. Ik 
vermag niet in te zien dat deze op
vatting zou getuigen van gebrek aan 
eerbied voor het leven, integendeel, 
het doen geboren worden van het 
"werkelijk" ongewenste kind (bijv. 
als het ter wereld komen van het 
kind levensgevaar voor de moeder 
oplevert, .als de zwangerschap het 
gevolg is van verkrachting of incest, 
of als ernstige erfelijke defecten 
moeten worden verwacht 3) ) dat 
slechts aanleiding kan geven tot 
onnoemelijk leed, kan ik slechts be
schouwen als een misdaad. Men doet 
er beter aan deze vraagstukken met 

werkelijkheidszin en naastenliefde 
te benaderen dan met star doorge
voerde ethische principes. 

R. VAN HASSELT 

1) Prof. dr D. H. Wester, De toe
komst van onze samenleving. 
2) Jac. Fahrenfort, Wat is en wat 
wil het liberalisme sociaal en eco
nomisch. 
3) The Law that Doctors often 
break, The Readers Digest, jan. 1960. 

VERDRAAGZAAMHEID 
In zijn .artikel over de geboortebe
perking, waarmede ik het eens kan 
zijn, schrijft de heer J. de Gruyl 
echter één opmerkelijke zin en wel 
deze: 
"Voor de liberale verdraagzaamheid 
is het vereist, dat deze voorlichting 
algemeen is en dat dus de voorbe
hoedsmiddelen buiten beschouwing 
worden gelaten." 
De liber.alen hebben bepaalde over
tuigingen en zo ook de katholieken. 
Deze zijn zeker niet dezelfde. Wan
neer een liberaal over zijn overtui
ging en de consequenties, welke die 
meebrengt, zou zwijgen tegenover 
een katholiek, zouden wij dit dan 
verdraagzaam moeten noemen 
of als een karakterloos wijken 
voor een andermans aanwezigheid 
moeten bestempelen. 
Eerbiediging van andermans over
tuiging? Best, maar dan toch zeker 
wederkerig? Waarom zou een libe
raal de overtuiging van een katho
liek moeten ontzien en niet omge
keerd? Komt de uiting van dhr. De 
Gruyl dan voort uit een stilzwijgen
de aanvaarding v.an de suprematie 
van de katholieken? Ik meen dit te 
mogen betwijfelen. Het lijkt mij, 
dat hier een misverstand in het 
spel is. Wanneer een professor in 
zijn college de voorbehoedmiddelen 
niet noemt, is dat niet meer of min
der dan een onverantwoordelijke 
wetenschappelijke omissie. Een der
gelijk verzwijgen van prophylacti
sche middelen is wetenschappelijk 
ontoelaatbaar. Iets anders is, dat die 
professor zijn studenten vrij moet 
laten ze al of niet toe te passen. Pas 
hierin behoort de verdraagzaamheid 
te komen. Evenzo zal de homoeo
paath de allopaath moeten vrijlaten, 
of degeen, die principieel tegen koe
pokinenting of vivisectie is, een an-

dersdenkende. Waar zouden wij 
blijven, wanneer b.v. de liberalen 
niets zouden mogen zeggen, wat vol
gens hun principes onwelgevallig in 
de oren van een communist of ka
tholiek klinkt? Verdraagzaamheid 
komt dus niet van pas bij het uit
dragen v.an een eigen overtuiging, 
wèl bij het aanvaarden van een an
dermans consequentie. 
Het leek mij goed hierop te wijzen, 
omdat anders zo mooi ethisch (ver
draagzaam) voorgesteld wordt, wat 
in feite karakterloos moet heten. 
Baarn. Ir A. E. BOSMAN 

Nog een wederwoord 
Ik ben de heer Versteeg nog enkele 
woorden schuldig n.a.v. zijn weder
woord in het laatste nummer. Ter 
zake heeft ook deze bijdrage wat mij 
betreft bepaald niet verhelderend 
gewerkt. Integendeel. 
In stelling 3 spreekt hij over 
een relatieve vrijheid. Wat mij be
treft: Accoord. Maar dan moet men 
in stelling 4 niet nog eens met een 
"absolute vrijheid" aankomen, want 
die bestaat in dit verband niet. 
Stelling 9 zegt, dat neutraliteit voor 
wat betreft de overheid ontoerei
kend is. Dat zou ik gaarne (nog 
steeds inzake de bevolkingspolitiek) 
bewezen zien. Stelling 10 is door de 
inhoud van stelling 9 overbodig ge
worden. In elk geval handhaaf ik 
mijn antwoord in eerste instantie 
(januari-nummer), want de schrij
ver heeft mij nergens kunnen ver
tuigen van een betere, c.q. een an
dere zienswijze. 

R. J. DE JONG 
(Discussie· gesloten. Red.) 

STALEN 
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Nederlandse jongeren helpen vluchtelingen 
"Doe Open" -actie verdient ook onze steun 

Het initiatief van de "Doe Op·en"-actie van de· Nederlandse Jeugdgeme.en
schap is e•en groot succes geworden. In het kader van het wer·eldvluchtelin
genjaar heeft de N.J.G. aan de Nederlandse j•eugd gevraagd om de ruim 800 
vluchtelingen, die nog in de kampen te Ohmst·ede en Friedrichsveld zijn, e·en 
menswaardige woongelegenheid te verschaUen. 
Elf Nederlandse jong·ens •en meisj·es zijn v·erled,en jaar naar de twee kampen 
gewe•est en hebben de ·ellende en het leed, die daar nog heersen - 15 jaar 
na de oorlog - met eigen cgen kunnen aanschouwen. Wat z.e daar gezien 
hebben liet z,e niet meer met rust. 

De vluchtelingen, die nog in de kam
pen zijn, krijgen geen emigratiever
gunning, omdat ze veelal niet 
gezond zijn (30 procent heeft t.b.) of, 
omdat ze invalide zijn. Van de 480 
mensen in het Lettische kamp zijn 
210 kinderen. Ze leven in tochtige 
barakken; waterleiding en w.c.'s zijn 
er niet. 

* * * 
Anita is zestien. Ze werd geboren in 
Jekabpils in Letland. Haar ouders. 
hadden daar een grote boerderij. In 
1944 kwamen de Russen. Anita was 
toen nog een baby; ze had één broer. 
Van de vlucht herinnert zij zich na
tuurlijk niets. 
"We gingen eerst naar Berlijn. De 
tocht heeft een paar maanden ge
duurd. We hebben gelopen en gere
den - steeds voor het front uit. Ik 
weet nog wel dat we stad binnen 
kwamen op een soort legertruck." 
Anita woont nu al geruime tijd in 
Ohmstede. Met haar moeder en 
broer. Ze heeft geen vader meer. 
"We zitten in barak 42. Onze ruimte: 
woonkamer, klein slaapvertrek en 
miniatuurkeuken, annex hal." 
Dit klinkt nog niet zo gek, denkt U 
misschien. Maar wie dat "huis" 
heeft gezien zegt: mens-onterend. 
Voor Anita is dit gewoon geworden. 
Ze maakt haar huiswerk aan een 
wrakke tafel, die nog net voor het 
fornuis kan staan, waarop haar 
moeder kookt. 

"' * * 
Anita en Sigurds zijn twee vluchte
lingen-kinderen, die door de actie 
"Doe Open" in het middelpunt van 
de belangstelling zijn geplaatst. 
Maar we moeten wel bedenken, dat 
zij toevallig vooraan staan in een 
eindeloze rij. 
Deze mensen, die gedoemd zijn te 
blijven waar ze zijn, na hun verja
ging uit hun vaderland, moeten 
menswaardige woningen hebben. Om 
dit te realiseren is zeshonderddui
zend gulden nodig. 
De organisatoren van de "Doe Open"
actie hebben zich ten doel gesteld 
dit bedrag bijeen te brengen. In de
cember van het vorig jaar is de 
actie begonnen. We hopen, dat iedere 
jongere een sleuteltje zal kopen: 
het symbool van de actie. 
Alle activiteiten ten behoeve van de 
vluchtelingen worden gedaan via of 
met behulp van de Nederlandse 
jeugd. 
In 750 van de 1000 gemeenten zijn 
actiecomité's opgericht. De elf jon
geren, die naar de kampen zijn ge
weest, hebben alle mogelijke autori
teiten te hulp geroepen om initiatie
ven te kunnen ontplooien om geld 
bijeen te brengen. 

* * * 
Sigurds vertelt: "Op school hebben 
we geen last meer van een vijandige 
houding. Vroeger was dat anders. 
Wij spraken toen nog geen woord 
Duits. Ik zit nu in een paar werk
groepen met jongens uit mijn klas. 
We lezen dan toneelstukken. Ook 
interesseer ik mij voor filosofie." 
Ook hij heeft al zeven of acht kam
pen achter de rug. Zijn vader was 
zanger bij de opera van Riga. Zijn 

moeder was lerares. Nu leven ZlJ m 
barakken, al 15 jaar. . . . . . Altijd 
lawaai, geschreeuw. En overal 
armoede, vaak honger. Dit alles 
hebben ze vele jaren moeten door
staan. Armoede en honger zijn ge
lukkig verdreven. Maar een mens
waardig bestaan hebben de vluch
telingen nog niet. 

* * * 
Tegenover ons zit de leider van de 
"Doe Open"-actie, de heer P. van 
Haaien, een enthousiaste figuur uit 
de Nederlandse jeugdbeweging. Hij 
zegt: "Wij willen geen collectes, wij 
willen meer. Niet alleen het kwartje, 
maar we willen tevens, dat de Ne
derlandse jeugd voelt, dat van deze 
vluchtelingen weer volwaardige 
burgers moeten worden gemaakt. 
De reacties op onze actie zijn hart
verwarmend. Met alle mogelijke 
fantasie en durf zijn de acties in 
ons land ingezet. Vertegenwoordi
gers van alle jeugdorganisaties en 
sportverenigingen werken hard, 
maar ook - en dat is verheugend -
jongeren, die soms met de term no
zem worden aangeduid, nemen 
initiatieven en doen dingen, waar wij 
versteld van staan. 
Meest jongeren onder de twintig 
helpen ons. 
Die zeshonderdduizend gulden krij
gen we. Oorspronkelijk zou de actie 
12 maart geëindigd zijn, maar we 
hebben besloten door te gaan tot 
begin mei. Ik geloof, dat het belang
rijk is geweest, dat we de Neder
landse jeugd concreet met de neus 
op de feiten hebben gedrukt: de 
ellende in twee kampen. 
Behalve dat de actie een volledig 
succes is geworden zijn we ook ver
heugd te kunnen laten zien, dat de 
huidige jonge generatie een eigen 
antwoord kan geven op de proble
men van vandaag. Jongens en meis
jes van 16 en 17 jaar - met brom
fiets en spijkerbroek! - hebben 
evenementen georganiseerd ten bate 
van de vluchtelingen, die tot in de 
puntjes klopten en een groot succes 
werden." 

* * * 
Commissarissen der Koningin en 
burgemeesters zijn opgebeld en 
hebben bezoek gehad van jonge 
mensen, die ze anders nooit zien. 
De elf jongens en meisjes, die de 
actie begonnen zijn met de N.J.G. 
zijn met Anita en Sigurds op be
zoek geweest bij de Koningin. An
der-half-uur hebben ze ongedwon
gen met de Koningin gesproken. 
Spontaan hebben de jongeren van 
het leed en de ellende in de kampen 
verteld. 

De mensen die zeggen, dat er met 
onze generatie iets aan de hand is 
hebben het mis. Er is met deze 
actie bewezen, dat wij .als jongeren 
een antwoord kunnen geven als wij 
het willen en de gelegenheid krij
gen. 

* * * 
Ja - Anita en Sigurds gaan verhui
zen. Dit jaar misschien al. In Ohm
stede worden grote flatgebouwen 
neergezet. De eerste barakken zijn 
er al voor afgebroken. Alle Letten 

Nauwe gangetjes in een vluchtelingenkamp 

krijgen hier te zijner tijd een eigen 
woning; erg eenvoudig en vrij 
klein, maar solide en .... tochtvrij. 
Het projekt moet voor een belang
rijk deel worden gefinancierd met 
bijdragen uit Nederland. 
Sigurds zegt: "Het is heerlijk te 
weten, dat er werkelijk nog mensen 
zijn, die ons willen helpen. We zijn 
zèlf zo machteloos." 

* * * 
De heer Van Haaien, die met 
enthousiasme over "Doe Open" 
spreekt en onvermoeid werkt met 
een klein groepje medewerkers om 
de actie tot een volledig succes te 
maken, vertelde een treffend staaltje 
van spontaniëteit bij de "moeilijke" 
jongeren van de Rotterdamse club
huizen. 
Burgemeester en mevrouw Van Wal
surn van Rotterdam hadden via de 

(cliché Alg. Handelsblad) 

dagmiddag 5 maart in de Burger
zaal te komen om gezamenlijk eens 
te spreken over de organisatie van 
de bevrijdingsdag en de "Doe Open"
actie. Negenhonderd jongeren mel
den zich. Ruim vierhonderd konden 
er toegelaten worden. 
Toen mevr. Van Walsurn in een 
korte speech had verteld van het 
leed, da1. nog door vele mensen, w.o. 
kinderen, in de vluchtelingenkam
pen moet worden gedragen, stapte 
er spontaan een jongen van één van 
de clubhuizen in Rotterdam naar 
voren en zei: "Ik ben zo onderste
boven van wat ik gehoord heb; ik 
vind het in de kampen zo heel rot 
voor die kinderen. . . . ik weet niet 
hoe ik het anders moet noemen .... 
dat ik zeg: we moeten er allemaal 
wat doen. Doe Open!" 

Laten de J.O.V.D.-ers niet achter-
krant een oproep gedaan aan de blijven. 
jongeren in Rotterdam om op zater- F. A. HOOGENDIJK 

Dr Drees sprak voor J.O.V.D. 
in de Zaanstreek 

Vrijdagavond 4 maart sprak oud
minister-president, nu minister van 
Staat, dr. W. Drees voor de afdeling 
Zaanstreek in de bovenzaal van 
café-restaurant De Waakzaamheid 
te Koog aan de Zaan over "Dirigis
me en Vrijheid". 

Voorzitter R. Marcuse kon op deze 
zevende bijeenkomst van de Zaanse 
afdeling in dit verenigingsjaar, die 
een min of meer besloten karakter 
droeg, een niet onaanzienlijk aantal 
aanwezigen verwelkomen. Onder dit 
gehoor was een grote afvaardiging 
van de afdeling Alkmaar, enkele le
den van de afdeling Amsterdam en 
de voorzitter van het bestuur van 
het district Noord-Holland, de heer 
A. J. M. de Goey. 

Dr. Drees onderwierp de termen 
dirigisme en vrijheid aan een diep
gaande beschouwing, waarbij hij 
zich zo veel mogelijk onthield van 
het poneren van zijn eigen mening. 

In het kort ging hij de ontwikkeling 
na van de overheicts bemoeiing op 

sociaal en economisch gebied, waar
na hij overging tot het ontleden van 
de leuzen "dirigisme en vrijheid", 
zoals hij zei, om aan te tonen, dat 
het stellen van deze leus wel een
voudig kan zijn, maar dat daarach
ter een groot complex van verwar
ring, vaagheid en onduidelijkheid 
schuil gaat. 

Zo belichtte hij o.m. de vorm van 
dirigisme, die in bepaalde bedrijfs
takken, met name de bouwnijver
heid, heerst. (Al kan men dit uiter
aard geen dirigisme noemen. Onder 
dirigisme verstaat men alléén het 
ingrijpen van de overheid, terwijl 
men omtrent bedoeld ingrijpen, sa
menwerken, overheersen etc. in de 
verschillende bedrijfstakken van en 
door de particulieren zelf, beter kan 
spreken van kartel en trust, hoewel 
men er zeker een of meerdere over
eenkomsten met het begrip dirigisme 
in kan vinden!). 

Verder sprak dr. Drees zijn veront

(zie pag. 4) 
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Zuidlaren bijeen 
Mijlpaal van duizend leden overschreden 

Wanneer je al enkeie jaren achtereen bent gezwicht voor het vriendelijke, 
maar niettemin z,eer dringende verzoek om voor de Driemaster een verslag 
te schrijven van de districtsda,g van het noordelijk district van de JOVD te 
Zuidlaren, .dan komt er onherroepelijk een ogenblik, dat je tegen een ko
mende districtsdag wat gaat opzien. 
Want opnieuw kun j·e dan een dergelijk verzoek verwachten en je weet bij 
voorbaat, dat j.e daarvoor weer zult zwichten. Maar je be,seft tegelijkertijd 
toch ook wel, dat het van jaar tot jaar moeilijk·er wordt om op een eerlijke 
en obj·ectieve wijz,e versla.g van de districtsdag uit te brengen. 
Op de duur ga je je namelijk met een dergelijke gebeurtenis dermate ver
trouwd gevoelen, dat ·er van een obj•ectief be,schouwen nauwelijks nog sprake 
kan zijn. Daarom zal ·deze poging - de laatste? - mogelijk ook niet hele
maal slagen. 

De districtsdag in Zuidlaren - dit 
jaar de negende, zoals de voorzitter 
van het district, Kees Vlas, in zijn 
openingswoord memoreerde - is zo 
langzamerhand uitgegroeid tot een 
traditioneel gebeuren, dat veel ver
der strekt dan het bijeenkomen van 
een grote groep liberale jongeren: 
het heeft zo langzamerhand het ka
rakter van een reunie gekregen, 
waar oude vrienden elkaar eens per 
jaar ontmoeten in de typische sfeer 
rond een Drentse koffietafel en waar 
nieuwe vriendschappen tot stand 
komen tijdens het "bal na". 
Maar daarnaast heeft de districts
dag toch ook zijn oorspronkelijke 
waarde behouden als evenement, 
waar enkele honderden jonge men
sen zich bezinnen op hun politieke 
verantwoordelijkheid. Daarover hoeft 
men niet te licht te denken. Want 
op dit stuk maakt men het zich niet 
gemakkelijk. Ernstige en zwaarwe
gende problemen gaat men niet uit 
de weg. Dit keer was de vraag aan 
de orde: "Hoe lang is het noorden 
nog probleemgebied?", een vraag, 
die werd behandeld door een beken
de in de JOVD, de heer R. Zegering 
Hadders, die als lid van de Tweede 

(vervolg van pag. 3) 

waardiging uit over een der leuzen, 
die de V.V.D. gebruikt had bij de 
verkiezingen: "Nederland moet op
nieuw bevrijd worden". Hij vond 
het op zijn minst gesproken zéér af
keurenswaardig in een verkiezings
tijd, datgene, wat de vorige rege
ringen hebben verricht eigenlijk ge
lijk te stellen met de toestand, zoals 
die in 1945 in ons land was. 

Na de pauze beantwoordde dr. Drees 
verschillende vragen. (Het was de 
heer De Goey die onder grote hilari
teit verklaarde, dat z.i. dr. Drees in 
zijn causerie had gesproken als "een 
goed, modern liberaal"). 

Na het beantwoorden der vragen 
(zowel als aan het eind van zijn 
causerie) werd dr Drees met een 
langdurig applaus beloond. De voor
zitter van de afdeling bood hem ter 
herinnering een boekwerk aan. 
Men mag terugzien op een alleszins 
geslaagde bijeenkomst. 

M. 

Kamer èn als wethouder van Em
men veelvuldig met de problematiek 
rond industrialisatie en werkgele
genheid in aanraking komt. 

ZEGERING HADDERS 
. . . . . boeiend betoog . . . . . 

De heer Zegering Hadders ging in 
een helder en vlot opgezet betoog 
de ontwikkeling sedert de laatste 
wereldoorlog na om aan de hand 
daarvan de wegen te kunnen aan
wijzen, die voor het noorden tot een 
gezondere economische structuur 
moeten leiden. Uitgangspunt van dit 
betoog vormde de bewuste industria
lisatiepolitiek, zoals die sedert de 
oorlog in ons land is gevoerd. Daar
bij staat de gedachte voorop, dat 
men de industrie moet brengen naar 
die plaatsen, waar werkkrachten 
zijn. 
Het komt er dus op aan, zodanige 
maatregelen te treffen, dat het voor 
de ondernemers aantrekkelijk wordt 
om nieuwe bedrijven te vestigen in 
de probleemgebieden, waar grote 
reserves aan arbeidskrachten aan
wezig zijn. Dat ook het noorden zo'n 
probleemgebied is, mag geen won
der heten, aldus de heer Zegering 
Hadders. Op grond van gedegen 
berekeningen verwacht men, dat in 
de noordelijke provincies in 1966 het 
tekort aan arbeidsplaatsen 58.500 zal 
zijn. 
Wat de oorzaken van de structurele 
werkloosheid in het noorden be
treft, deze zijn tweeledig: in het 

veenkoloniale gebied de beëindiging 
van het veenbedrijf, in het overige 
gebied de steeds verder gaande me
chanisatie van de landbouw. 

Kernpunt in de gedachtengang van 
de heer Zegering Hadders is nu, dat 
bij de bestaande regeling voor de 
industriesubsidiëring er op de duur 
een totale ontvolking zal plaats heb
ben van vele dorpen in onze noorde
lijke provincies, waardoor het nor
male dorpsleven en het instandhou
den van een dorpsgemeenschap, zo
als wij die nu kennen, onmogelijk 
worden. Want niet alleen de werk
loos geworden land- of veenarbei
der zal wegtrekken, ook voor de zo 
belangrijke leidinggevende figuren 
zal deze ontwikkeling tot wegtrek
ken nopen. 

De heer Zegering Hadders meent 
dan ook, dat de aanwijzing van een 
aantal kernen, waarvoor speciale 
subsidieregelingen in het leven zijn 
geroepen- hoe goed die politiek op 
zichzelf ook mag zijn - niet vol
doende is. Het subsidiebeleid moet 
ten aanzien van fabrieksbouw of 
fabrieksuitbreiding worden gewij
zigd in die zin, dat een bouwsubsidie 
voor kleinere bedrijven - bij voor
beeld tot vijftig werknemers - in 
alle gevallen voor het probleemge
bied mogelijk wordt. Voor grotere 
bedrijven kan de eis worden gesteld, 
dat zij gevestigd zijn of worden in 
de aangewezen kernen. 

Hierdoor zou men bereiken, dat de 
noodzakelijke kernen er toch komen 
en zich zullen blijven ontwikkelen 
als industriekernen maar tevens, dat 
er buiten deze kernen om een gro
tere mogelijkheid wordt geschapen 
om onze dorpen in stand te houden 
en ook om arbeidskrachten op onze 
landbouwbedrijven te behouden. 

De vraag is nu, hoe op korte termijn 
te herijken valt, dat het noorden 
geen probleemgebied meer is, om
dat er dan voor allen werkgelegen
heid is en er zelfs eventueel voor 
jonge mensen uit het westen des 
lands mogelijkheden zijn om zich in 
het noorden te vestigen. Daarop 
luidt het antwoord in de eerste 
plaats: door het noorden dichter bij 
het centrum en het westen des lands 
te brengen, hetgeen kan worden be
reikt door in snel tempo betere we
gen tot stand te brengen tussen het 
noorden en de rest van Nederland. 

Provincies actief 
Echter moeten ook de provincies zelf 
actief zijn door met spoed verschil
lende provinciale wegen te verbete
ren, opdat de onderlinge afstand 
tussen de kernen kleiner wordt. 

Van grote betekenis is ook de ont
wikkeling van de haven van Delf
zijl tot dè haven van het noorden. 

Mr. Dr. BARON DE VOS VAN 51'/<:/•:NWIJK 

. . . . altijd present •... 

De af te sluiten overeenkomst met 
Duitsland ten aanzien van de Eems
kwestie zal daartoe mogelijkheden 
bieden. Rijkswaterstaat zal op royale 
wijze de vaargeul naar Delfzijl moe
ten vergroten en onderhouden, opdat 
grote zeeschepen deze haven onge
hinderd kunnen bereiken. En na
tuurlijk zal ook een ruimere woning
toewijzing bij industrievestiging of 
industrie-uitbreiding moeten plaats
vinden. 

Maar daarnaast moet grote aandacht 
worden besteed aan de verhoging 
van het woonklimaat door het op 
hoger niveau brengen van het cul
turele leven, het stichten van scho
len op allerlei gebied, opdat de keu
zemogelijkheden worden Vl'rgroot. 

En tenslotte zal de stad Groningen 
met kracht moeten worden voortge
stuwd als cultureel en wetenschap
pelijk centrum. De rijksoverheid zal 
moeten erkennen, dat Groningen 
het onbetwiste centrum van het 
noorden des lands is en die stad ook 
als zodanig moeten behandelen bij 
de vaststelling van overheidssubsi
dies aan de gemeente. 

Nadrukkelijk stelde de heer Zege
ring Hadders vast, dat het er het 
noorden niet om gaat, klein rand
stadje te gaan spelen. Het streven 
om zoveel mogelijk industrieën te 
plaatsen in het noorden des lands is 
niet alleen van belang voor het 
noorden, maar voor het gehele land, 
om de toch al niet te stuiten groei 
van de randstad Holland niet onno
dig te vergroten. 

Vormde de inleiding van de heer 
Zegering Hadders de zeer gewaar
deerde politieke bijdrage tot de 
districtsdag, niet minder waardering 
genoot voorzitter Kees Vlas voor de 
innemende wijze, waarop hij deze 
districtsdag leidde. 
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Met trots maakte Kees bekend, dat 
het noordelijk district het afgelopen 
jaar een mijlpaal had bereikt: het 
ledental heeft de duizend overschre
den. Twee jaar geleden zat men op 
ongeveer vijfhonderd leden. Het 
prettige is echter, dat deze indruk
wekkende groei zo gelijkmatig is 
geweest: de helft is een gevolg van 
de oprichting van nieuwe afdelin
gen, de andere helft vloeit voort uit 
de uitbreiding van bestaande afde
lingen. Het is daardoor een gezonde 
groei. 

Maar het is niet gebleven bij een 
groei in aantal. In het afgelopen 
jaar zijn verschillende contacten 
aanzienlijk verbeterd, onder meer 
door bijeenkomsten van distriets
bestuur met afdelingsbesturen. En 
ook de kadervorming begint steeds 
belangrijker te worden. Het distriets
bestuur hoopt nu, dat men erin zal 
slagen een aantal nieuwe afdelin
gen in Friesland in het leven te 
roepen. In dit verband bracht Kees 
hulde aan de Friese commissie, die 
verdienstelijk werk verricht. 

Natuurlijk, er is nog veel meer ge
sproken. Aan tafel bij voorbeeld, 
door mr. dr. R. H. baron de Vos van 
Steenwijk, lid van de Eerste Kamer, 
die nooit op een districtsdag ont
breekt, door Klaas van Dijk als oud
voorzitter en lid van verdienste van 
het district en door ondergetekende 
als vertegenwoordiger van het 
hoofdbestuur. En bij spreken alleen 
is het niet gebleven. Maar ik heb 
mij voorgenomen om mij tot een 
weergeving van het gesproken 
woord te beperken. Om tenminste 

nog een beetje objectief te kunnen 
zijn. Laat ik volstaan met een totaal
indruk: een geslaagde districtsdag, 
die goed was georganiseerd en goed 
is verlopen. Met alleen deze kriti
sche aantekening: het toneelstuk 
was wat aan de lange kant. 
Het klinkt weinig origineel, maar 
de wegblijvers hadden werkelijk 
ongelijk. Zij, die er geweest zijn, 
zullen dat ongetwijfeld beamen. En 
volgend jaar terugkomen .... 

EVERT HOVEN 

NAVO-Conferentie van de P.J.C.R. • 
Ill de 

Tweede Kamer op 23 april a.s. 
Op zaterdag 23 april a.s. hoopt de P.J.C.R. een Navo-jeugdconfe
rentie te beleggen in het gebouw van de Tweede Kamer der 
Staten-Generaal. 
Het thema van de conferentie zal zijn: 

DE ATLANTISCHE GEMEENSCHAP, WAARBORG VOOR DE 
VRIJHEID, 
terwijl voor de discussie in de sectievergaderingen werkstukken 
zijn geleverd door de ARJOS en KVPJG over 

"Conflicten en mogelijkheden der Atlantische Gemeenschap" 
en door de JOVD, CHJG en JG van de PvdA over 

"De economische invloed van het wereldcommunisme op de 
jonge landen". 

Het programma van de conferentie is als volgt: 

10.30 uur Opening door de presidente van de PJCR, mej. J. van 
Leeuwen. 
Korte toespraak door de heer Dagfinn Austad van de 
afdeling jeugdactiviteiten der Navo te Parijs. 

BINGHAM & Co. N.V. 
NIEUWE HAVEN 69- SCHIEDAM 

• Dekkledenverhuurinrichting 

• Zeilmakerij 
• Vlaggen en wimpels 

• Tenten 
• Zonneschermen 

• Metalen jalousiën 
• Rolluiken 

• Lichtafsluitende gordijnen 
TELEFOON 69095 - 64775 (meer lijnen) 

V uurvaste stenen in alle soorten 

ttMOLISOU' moler isolatiestenen 

V uurvaste isolatiestenen 

Zuurvaste stenen 

nPRODORITE't chemisch besten~ 
dige produkten levert: 

N.V. Gouda Vuurvast 
Verenigde Vuurvaste-Steenfabrieken 

Gouda - Telefoon 2842* - (1820) 

11.00 uur Discussie in de secties n.a.v. de werkstukken, die door 
de organisaties zijn opgesteld. 

12.30 uur Lunch. 
13.30 uur PLENUM. 

agenda 
Verslagen van de sectievergaderingen. 
Theepauze. 
Inleiding door mr. G. B. J. Hiltermann. 
Discussie n.a.v. deze inleiding. 

15.30 uur Sluiting. 
Van de deelnemers wordt een bijdrage gevraagd van f 1.50, terwijl 
de reiskosten boven f 3.- worden vergoed. 
De lunch wordt gratis aangeboden. 
Indien U aan de conferentie wenst deel te nemen, gelieve U zich 
zo spoedig mogelijk doch uiterlijk tot 10 april bij het secretariaat: 
Engelsestraat 4, Waalwijk, op te geven. Denkt U vooral aan de 
opgave van de juiste reiskosten. 

P.J. M. VAN ENGELEN, secretaris. 
Namens het bestuur PJCR, 

KRöGE:R ldZER EN STAAL N.V. 

PLATEN 3-200 mm 

BALKEN alle profielen 
HOEK- en T-I.JZER 

NIEUWERKERK a/d IJSSEL, Kortenoord 61 b, Tel. 0 1803-444 (3 lijnen) 
Telex: 21611 

rH-;U HBu, 
I 
I 
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Bezitsvorming 
Een persoonlijk contact met onze 

ervaren deskundigen waarborgt een 

verantwoord advies. 

I Ook voor beleggingen: 

I 
I 
I 
I 
I 
I 
I 
I 
I 

de HBU 

I HOLLANDSCHE BANK-UNIE N.v. I 
L AMSTERDAM • DEN HAAG • ROTTERDAM .• -. I 

------~ 
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SIPI{EMA's WONINGINRICHTING N.V. 
DE I{RIM (Ov.) - TEL. 05247-341-342 

Woninginrichting met meubelen uit eigen fabriek en van gerenommeerde .fn· 
brieken uit binnen- en buitenland en volgens speciaal ontwerp uit eigenfabrit•k 

INTERIEUR- en KLEURADVIEZEN Levering franco door geheel Nederla11tl 

ANTI-COMMUNISME en DEMOCRATIE 
Laten we vooral nuchter blijven 

Een van de eigenschappen, die een democratie siert, is de ·erkenning, dat 
aan e.en zaak altijd meer dan één kant zit. E.en goede democraat kan nooit 
al van tevoren een antwoord klaar hebben liggen op alles, wat in deze 
wereld geschiedt, omdat de democratie nu •eenmaal eist, dat dke gebeur
tenis objectief beoordeeld wordt, nadat ieder er zijn licht (en dat kan uit 
vele boelten komen) over heeft laten schijnen. 
Wie slechts één lichtbundel toelaat in zijn oordeel handelt ondemocratisch. 
nez,e democratische houding vereist een opvoeding en ·e.en mentaliteit, die 

haar leden de objectieve waarheid le·ert beoordelen uit d·e versluierde vor
men, waarin dez.e ons tegemoettreedt. 

Daarom is de democratie moeilijk te 
hanteren en ongetwijfeld zwakker 
dan dictaturen, die onmiddellijk en 
krachtig op elke situatie kunnen 
reageren. Een van de grootste aan
vechtingen van democratische sy
stemen is de laatste tijd dan ook om, 
nu er een zeer grote dictatoriale 
dreiging in de vorm van het com
munisme dicht bij onze grenzen 
staat, zover te gaan in hun bestrij
ding van het communisme, dat men 
de aloude theorie "het doel heiligt 
de middelen" gaat toepassen. 
De kust is dan vrij om de tegen
stander in alles, ook in zaken, die 
niets met hem te maken hebben, 
zonder meer als de kwade boeman 
af teschilderen. Nadat men zo een
maal zichzelf in deze hoek ge
wrongen heeft, weet men van geen 
ophouden meer en gaat zelfs ieder
een, die niet in diezelfde hoek zit, 
van communisme of op z'n minst 
van meelopen betichten. Er ontstaat 
nu uiteraard een onbeschrijfelijke 
verwarring, waardoor nilhilisme, 
materialisme, communisme, antise
mitisme, coexistentie samen met 
onkerkelijkheid op één hoop terecht
komen, waar zich ook reeds alle te
genstanders van Adenauer en zelfs 
de N.R.C. bevinden. 

"Ideologie en coexistentie" 

De uitwerking van bovengenoemde 
gedachten kan men o.a. vinden in 
het in 3 miljoen exemplaren in Ne
derland verspreide boekje "Ideolo
gie en coexistentie" van de Morele 
Herbewapening. In het boekje ziet 
men alles tot het zwart-wit schema 
uitgewerkt. Naar de vorm doet het 
niet onder voor een communistisch 
pamflet. Alles wordt ondergeschikt 
gemaakt aan het ene ideaal: de 
overwinning van de ene absolutis
tische ideologie over een andere. 
Zoals het boekje de voorzitter van 
de Deutsche Partei, Hellwege, laat 
zeggen: "Ik sta van ganser harte 
naast Adenauer in zijn overtuiging, 
dat de keus voor de wereld thans 
Morele Herbewapening of commu
nisme is. Regeringen, die even over
tuigd zijn van Morele Herbewape
ning als Moskou van het commu
nisme, zullen de wereld onmiddel
lijk een tijdperk van eenheid, vrede 
en overvloed binnen leiden." 
Het toekomstige heilspatroon wordt 
ons hierbij dus ook niet onthouden, 
een gelijkenis met die andere abso
lute ideologie, die ze zegt te bestrij
den. Al zijn er in de Morele Herbe
wapening ongetwijfeld mensen met 
goede bedoelingen en zuiver christe-

lijk handelen, van wie ik er per
soonlijk enige ken, in dit boekje 
koml een absolute ideologie tot 
uiting, die met het christelijk geloof 
in strijd is. 
Kenmerkend in dezen is de uitla
ting van de Zweedse bisschop Jon
zon: "Zovelen van ons Christenen 
gebruiken God voor onze eigen doel
einden, in plaats van ons door God 
voor Zijn doeleinden te laten ge
bruiken. Dit is christendom. Dit is 
Morele Herbewapening. Alles wat 
minder is dan dat is geen christen
dom." 
Alsof deze laatste regels geen mis
bruik van de naam van God voor 
eigen doeleinden zijn. "Morele Her
bewapening is de ware ideolog1e 
van de democratie" wordt ons ver
der nog verteld. Van wat voor de
mocratie, vraagt men zich dan af? 
On-democratisch en on-liberaal is 
evenzeer het zg. bewijs, dat de an
tisemitische acties van enige tijd 
geleden volledig georganiseerd zijn 
door Moskou. Alle fouten, die in het 
westen bestaan, worden op deze 
manier op het hoofd van Moskou 
gestapeld en hierdoor ontstaat een 
gevaarlijke toestand, dat wij nl. de 
gebreken, die aan onze eigen demo
cratie kleven, niet meer met demo
cratische middelen kunnen oplossen 
en een zondebok nodig hebben. 

Ik zal de laatste zijn, om het grote 
gevaar van communistische drei
ging te onderschatten, maar het is 
toch m.i. verregaand eigenwijs, om 
zonder onderzoek direct een oplos
sing bij de hand te hebben (en zelfs 
door groepering van de 'ismen ni
hilisme, communisme en antisemi
tisme een studentenblad dit laatste 
zomaar in de schoenen te schuiven). 

De aanklager in de Keulse kladder
affaire heeft niets in de richting van 
een georganiseerde actie kunnen 
opsporen, terwijl hij er toch onge
twijfeld naar gezocht heeft. 
Natuurlijk hebben de communisten 
de antisemitische daden terdege uit
gebuit. Wie kan ze dat objectief ge
zien kwalijk nemen, waar het Wes
ten ook op elke rimpel van de com
munistische slak zout legt? Ook 
aan ons westerse systeem kleven 
fouten en we moeten die onder de 
ogen durven zien. Daarom gaat het 
mij dan ook bepaald te ver om vele 
hooggeplaatsten in Duitsland met 
een nazi-verleden de hand boven 
het hoofd te houden, alleen omdat 
zij felle tegenstanders van het com
munisme zijn. 

Men ziet hierbij een in het westen 
en op dit gebied speciaal in Duits-

land bestaande en nog niet verdwe
nen erfenis van het verleden volle
dig over het hoofd, waar het com
munisme nog nauwelijks invloed op 
gehad heeft. 
Persoonlijk neem ik, zolang niets 
bewezen is, aan, dat het verzwijgen 
van de vreselijke naziterreur over 
de Joden, door onderwijzers, ouders 
en kranten, en bovendien de wrok 
over de nederlaag bij nationaal-ge
zinde Duitsers, er de oorzaak van is, 
dat de jongeren geen enkel idee 
meer hebben van de begane gruwel
daden. Ook hier heeft het aan ob
jectieve berichtgeving ontbroken. 
Niet veel bladen schrijven bepaald 
onware zaken, maar ook door weg
laten van bepaalde gebeurtenissen 
en door teveel het licht te werpen 
op eigen visie (ook door de opmaak) 
kan men een onjuiste mening doen 
postvatten. Dit is met de voorlichting 
over het communisme algemeen het 
geval. Als men eens in Berlijn ge
weest is en men heeft daar in kran
ten uit Oost- en West-Berlijn de
zelfde gebeurtenissen beschreven 
gezien, dan blijken de westelijke 
kranten ook een groot deel van za
ken, die hen onwelgevallig zijn, niet 
op te nemen. 
Een bekend voorbeeld is de manier, 
waarop over het Jeugdwereldfestival 
in Wenen geschreven is. De enkele 

Nederlanders, waaronder een ver
tegenwoordiger van de I .i beral 
Students International (overig•·ns de 
niet-communistische interna I ionale 
delegatie - men zie Liberl;1s van 
sept. 1959) hebben een geheel ;111dere 
mening over dit festival dan de 
verslaggevers van de Nederlandse 
kranten. 
Is men zo bang beticht te worden 
van te heulen met de communisten, 
wanneer men hen niet onmiddellijk 
zwart maakt? Hebben de bovenge
noemde Me Carthy-neigingen toch 
zoveel invloed? 
Het zou een ernstig gevaar voor de 
democratie betekenen, wannt'<'r het 
anti-communisme onze samenleving 
zou gaan beheersen, omdat ellw ab
solute gedachtegang de oOl·deels
vorming verengt en de in dt• aan
vang van dit artikel gestelde waar
den van de democratie aantast. 
Juist door deze te ondermijnen, 
speelt men Moskou meer in de kaart 
dan men wil, omdat een aangetaste 
zwakke democratie een betere voe
dingsbodem is voor communistische 
agitatie. 
Laten we nuchter blijven, de geva
ren reëel onder de ogen zien en me
thoden, die niet stroken met onze 
liberale tradities, met beslistheid 
van de hand wijzen. 

F. WAGENMAKER 

FABRIEKSGEBOUWEN 

INDUSTRIEHALLEN 

GARAGES • KERKEN 

EN OPSLAGPLAATSEN 

N.V. <<LATUMEBO>> 
POSTBUS 5 • TEL. 647 (K 1859) 

ALBLASSERDAM 
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T. P. DE GEUS 
AANNEMERSBEDRIJF 

GROND EN WEGENBOUW 
Kantoor: Schubertlaan 6 • Leidschendam • Tel. K 1761-1618 

Installatie- en constructiebedrijf "In C 0 ro" 
Specialisten op het gebied van pijpleidingen 
Scheepsbouw- en landinstallaties 
Reparatie - nieuwbouw - spoedreparaties 

lng ..J. v. d. LINDE, Rotterdam 
Kantoor van Swietenlaan 36, Tel. 70292, na 18 uur 72092 
Fabriek Piekstraat 40 

Ingenieursbureau DE REUS 
KRIMPEN a/d IJSSEL 
Telefoon K 1895-2441 (m.l.) 

Kranen - Liften "' Grijpers "' Takels 

J. van de Geest & Zoon 

Behanger!;, Stoffeerderij, Matrassenmakerij en Scheepsstoffeerderij 

Weteringstraat 20 b-c - Telefoon 123835 - Rotterdam 

elektroden • lastransformatoren 

Varios-Fabrieken N.V. - Groningen - Rotterdam 

Machinefabriek en Constructiewerkplaats 

Fa. J. BRANDWIJK Pzn. 
Brïelschelaan 58-60 - ROTTERDAM-Z. - Tel. 71197-75137 

Lichte staalconstructies en alle soorten draaiwerk. 

Roestvrij stalen bouten, koppelingen en andere onderdelen. 

(---

u wordt snel ingelicht 

over gebeurtenissen in binnen- en 
buitenland. als U op een goed 
ochtendblad geabonneerd bent. 
Terwijl U slaapt, stroomt nieuws 
binnen uit het gehele land en uit 
alle delen der wereld. Het Alge
meen Dagblad wordt's nachts ge
drukt en 's morgens vroeg bezorgd. 

e onafhankelijk 
• actueel 
• sport 
• markt~ en beursberichten 

(o.a. New York) 
• belangwekkende advertentie-

pagina's 
e onderhoudende lectuur 
• vrouwenrubriek 
• tekenverhalen 
• geïllustreerde feuilleton 

Aloeme@n Doublod 
Rotterdam, Witte de Withstraat 73 

1--------------------~-----J 

N.V. Scheepsbouwwerf - Machinefabriek 
DE KLOP" 

" Industrieweg 4 Sliedrecht 

Voor al uw motorreparaties: 

• 
MotoPen- en MachinetabPiek 

,,KINDERDIJK"" 
Motoren voorradig in vermogens van 8-7 50 pk. 

Molenstraat 1-6 - KINDERDIJK 
Tel 01859- 441 en 442; 010-40878 en 85638 

N.V. A. PRINS TH.ZOONS 
Aanneming Maatschappij 

SLIEDRECHT 

INDUSTRIEWEG 24 

TELEFOON 8 

Aannemers 

van 

Bagger

Opspuitings-

en Havenwerken 

Aannemersbedrijf 

Fa. W. VAN HATTUM 

T 

& Zonen 

Bagger-, 

Grond-, 
Rijs- en 

Glooiing 
werken 

ZALTBOMMEL 
TELEFOON 594 

N.V. ROTTERDAMSCHE KOPER- EN METAALGIETERIJ 

Schee ps
reparatie

bedrijf 
en Machinefabriek 

H I F. A. w E IJ E R 
GUSTOWEG 43 - ROTTERDAM 
TELEFOON Nos.: 66038 - 66490 

TELEFOON NA 6 UUR 74863 

Waal ha ven Pier 8 Rotterda:~n 

Telefoon 77610 (3lijnen) 
Na 18 uur: 73551, 70311. 11782, 171502 

C. van der GIESSEN EN ZONEN'S 
SCHEEPSWERVEN N.V. 

KRIMPEN AAN DEN IJSSEL 

DE VRIES ROBBÉ & CO 
GORINCHEM 

staalconstructies 
metalen ramen en deuren 

7 
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N.V. BOELE's 
• • • • • • 
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N.V. Betonlabriek DE METEOOR 
DE STEEG 
Tel. Velp K8302-3344 

Fabriek van kwaliteits betonartikelen 

Voor prima vlees en fijne vleeswaren 

~ 
-~®~ 

l!.:§rril ~'ii' ~ LZ©©lfll 
... " ~UIMIID>~~ID>~~ 

Fa. G E B R. D E N G E R I N K 
Vleeswaren~ en Conservenfabriek 

MEPPEL - Telefoon 2514 

voor 

Baggermaterieel 

Zeesleepboten 

Alg. Scheepsbouw 

ANNO et77• 
A. VAN HOBOKEN & Co. 

BANKIERS 
ROTTERDAM 
PARKLAAN II·U 

• 
BIJKANTOREN 1 

'a-GRAVENHAGI 
RHENEN 

• 
CORRESPONDENTSCHAP 1 

WIJK BIJ DUURSTEDE 

VERPLEGING èn ONDERWIJS 
ontvangen de patienten van 

Het Nederlands Studenten Sanatorium te Laren (NHJ 
Leest de Interessante brochure: .. HET H 0 E. WAT, 
WAAROM VAN HET NEDERLANDS STUDENTEN 
SANATORIUM", op aanvraag gratis verkrijgbaar bij het 
Centraal Bureau van de Stichting Het Nederlands Studenten 
Sanatorium, Keizengracht 632, Amsterdam (C), Telef. 644!18. 

Steunt het werk dezer stichting, die financiële 
hulp van particuliere zijde nog niet ontberen kan I 

Postgiro•rekening No. 91323, A'dam. 

Werf 

"DE HOOP" 

Schiekade 36, Schiedam 
Tel. 0 10-46180 

Reparatie helling 
voor schepen 
tot 55 meter 

Bakker n.v. 
Machinefabriek 

en 

Sta a I gieterij 

* 
RIDDERKERK 

LIBERTAS 
twee maandelijks 
orgaan van de 

NEDERLANDSE 
LIBERALE 
STUDENTEN 

Vraagt 
proefnumtner! 

Adm. Rooseveltlaan 175 
Amsterdam-Z. 

N.V. SCHEEPSWERVEN 

"PIET HEIN" 
voorheen 

fiRMA W. SCHRAM &ZONEN 

• 
WERVEN TE BOLNES 

EN PAPENDRECHT 

jl 

Twee dwarshellingen, elk 115 mlr. 
lang. Overdekt droogdok 116x30 
meter, geschikt voor het zwa .. rste 

materiaal. 

Telef-nnummers ltotter .. •m 
71354. Dordrecht 3774 

Strijdt voor Vrijheid en Democratie voor iedereen, behalve 

voor Houtvernielers. Bestrijdt deze door Uw hout onder hoge 

druk te laten impregneren bij: 

v. d. SIJDE,S Houtbereiding N. V. 

Spui 40 - STRIJEN - Telefoon 0 1854-280 

DE ROTTERDAMSCHE 
DROOGDOK MIJ N.V. 

I 



"LASSEX" 
BESCHERMER 
VOOR ALLE 

IJZERWERKEN 

12e Jaargang No. 4 april 1960 

Bevordert 
deugdelijke las 

N.V. EERSTE 
VLAARDINGSE 
VERFFABRIEK 
VLAARDINGEN 
Telefoon 3692 MAANDORGAAN 

NAADLOZE 
STALEN 
BUIZEN 

~.v. Rijnstaal 
vlh J. W. OONK & CO. 

ARNHEM 
Tel. 24941/45 Postbus 42 

VAN DE JONGEREN ORGANISATIE VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

VAN 23 OP 21? 
<:professor Romme heeft onlangs op de 

Partijraadsvergadering van de Ka
tholieke Volkspartij een, vooral voor de 
Nederlandse jongeren, interessant pro
bleem uit de ijskast gehaald, t.w. het 
vraagstuk van de kiesgerechtigde leeftijd. 
Zoals algemeen bekend, is elke Nederlan
der eerst stemgerechtigd op zijn 23ste 
jaar. Professor Romme wenst de jongeren 
echter reeds wanneer zij 21 jaar zijn ge
worden het stemrecht te verlenen. 
Dit betekent dus, dat hij de 21-jarige com
petent acht, althans het recht wil toeken
nen, om zijn stemplicht te vervullen bij 
de verkiezingen van de Tweede Kamer. 
De leider van de K.V.P. maakte dit pro
bleem wel hoogst interessant en actueel 
toen hij de jongeren het advies gaf om 
contact op te nemen met jeugdorganisa
ties van andere politieke partijen. 
Aldus is eigenlijk een oud vraagstuk op
nieuw in het brandpunt van de belang
stelling komen te staan. Immers, het pro
bleem is inderdaad niet nieuw. Zo heeft 
prof. Romme de verlaging van de kiesge
rechtigde leeftijd reeds gepropageerd als 
lid van de Staatscommissie voor de Grond
wetsherziening. In 1954 kwam deze com
missie met haar eindrapport gereed en het 
was prof. Romme, die daar destijds een 
minderheidsnota aan toevoegde. Die nota 
was niet alleen door hem ondertekend, 
maar ook door andere K.V.P.'ers, zomede 
door leden van de P.v.d.A. 
Het hoofdargument van hen, die een ver
laging van de kiesgerechtigde leeftijd 
voorstaan is wel, dat de verkiezingen voor 
de Tweede Kamer gewoonlijk om de vier 
jaar worden gehouden. Van de nieuwe 
jaarklasse is aldus slechts ongeveer een 
vierde deel 23 jaar. Het overige deel van 
deze groep komt dan pas op zijn 24ste, 
25ste en 26ste jaar aan zijn trek. 

* * * 

':Jn verband met deze hoogst belang-
rijke kwestie troffen wij onlangs in 

het Algemeen Handelsblad een interessant 
hoofdartikel aan, waarin o.m. werd ge
steld, dat de debatten in de loop der par
lementaire geschiedenis over de verlaging 
van de kiesgerechtigde leeftijd zich meest
al hebben beperkt tot beschouwingen 
over 21, 23 en 25 jaar. 
Eénmaal, bij de Grondwetsherziening van 
1922, was er een amendement om reeds 
18 jarigen het kiesrecht toe te kennen. 
Dit "jeugdkiesrecht" werd toen echter 
niet aanvaard. 
De debatten, welke gehouden zijn omtrent 

de wijziging van de kieswet in 1946, hou
den, aldus het Algemeen Handelsblad, ook 
nu nog hun waarde. Het ging om de verla
ging van de kiesgerechtigde leeftijd van 25 
tot 23 jaar. De regering heeft toen als 
argument gebruikt, dat juist de jongeren 
in de bezettingstijd zich actieve en moe
dige vader landers hadden betoond. Het 
zou absurd zijn, aldus werd geredeneerd, 
hun het kiesrecht te onthouden. 
Met dit psychologische argument was men 
het in de Kamer volledig eens. Dit alles 
ging dus over het "gunnen" van het kies
recht. 
Het Algemeen Handelsblad herinnert er 
aan, dat de liberale afgevaardigde mr 
Wendelaar de zaak van een geheel andere 
zijde benaderde en het aldus stelde: "Hoe 
wordt bij de uitoefening van het kies
recht het belang van de S t a a t het best 
behartigd?'' 
Het blad vervolgt dan aldus: 
Ook voor de beantwoording van de vraag 
21 of 23 schijnt dit Staatsbelang het beste 
criterium. Beschikken jongeren van 21 
jaar over voldoende politieke rijpheid om 
een oordeel te geven over de gewenste 
richting van de landspolitiek? 
Daarbij moet men er dan maar niet aan 
denken of alle ouderen van 23 tot b.v. 106 
jaar tot een ge fundeer d politiek oor
deel des onderscheids zijn gekomen. 
Tot zover het Algemeen Handelsblad. 

* * * 

q,O ij willen het vraagstuk echter nog 
van een andere kant benaderen en 

er op wijzen, dat het in zekere zin incon
sequent is, de Nederlandse jongere, die 
burgerrechtelijk gezien op zijn 21ste jaar 
meerderjarig wordt, het kiesrecht te ont
houden. Men zou hier kunnen spreken 
van meten met twee maten. Daarom komt 
ons het toekennen van het kiesrecht op 
21 jarige leeftijd ook logisch voor. 
Wat het staatsbelang betreft kan er in dit 
verband op worden gewezen van welk be
lang het werk van de politieke jongeren
organisaties is. 
Immers, in de politieke jongerenorganisa
tie leert men om zich reeds op jeugdige 
leeftijd met politieke vraagstukken bezig 
te houden. Een dergelijke scholing maakt 
het probleem van de verlaging der kies
gerechtigde leeftijd beslist eenvoudiger al 
is het vanzelfsprekend jammer, dat de po
litieke jongerenorganisaties uiteraard de 
massa niet bestrijken. 

* * * 

;:;..eet zij verre van ons hier een betoog 
pro of contra de verlaging van de 

kiesgerechtigde leeftijd te houden. Wel 
moet het ons van het hart, dat de argu
menten voor de doorvoering van een der
gelijke verlagbg ons zeer sterk toeschij
nen. Het is tenslotte aan de J.O.V.D. zelf 
om uit te maken welk standpunt zij in deze 
wenst in te nemen. 
Doch zoals gezegd, het vraagstuk heeft nu 
opnieuw een zeer actuele kant gekregen. 
Temeer, nu prof. Romme de jongeren 
heeft aangeraden onderling, via de poli
tieke jongerenorganisaties, met elkaar 
contact op te nemen. 
Een advies, dat, als wij ons niet vergissen, 
zeker niet in de wind zal worden geslagen. 
Daarom mogen wij verwachten, dat wij 
van deze zaak spoedig binnen organisa
torisch verband meer zullen horen. Het 
vraagstuk lijkt ons belangrijk genoeg om 
er in elk geval over te beraadslagen. 

* * * 

CJ3 evreemdend is het evenwel, dat in 
al deze gevallen slechts wordt ge

sproken over het actieve kiesrecht en niet 
over het passieve. Het actieve kiesrecht 
betreft het zelf mogen kiezen. Het passieve 
kiesrecht behelst het gekozen mogen wor
den in één van onze openbare lichamen. 
Het passieve kiesrecht wordt nog steects 
toegekend op 30 jarige leeftijd. En men 
vraagt zich dan ook af, of hier niet op
nieuw een inconsequ<?ntie schuilt. 

Waarom wel mogen kiezen op zijn 21ste 
jaar en niet gekozen mogen worden op 
diezelfde leeftijd? 

Ziedaar een nieuw gezichtspunt, dat wel
licht in de komende discussies tevens de 
aandacht zal kunnen krijgen. 

Hoe dit alles ook zij, een nadere discussie 
hieromtrent lijkt ons zeker de moeite 
waard. 

Het gaat hier om een belangrijk vraag
stuk, dat opnieuw tot leven kwam en dat 
in eerste instantie wordt gebracht in de 
sfeer waar het thuishoort, n.l. de politieke 
jongerenorganisaties, die metterdaad heb
ben bewezen, dat de bestudering van der
gelijke problemen in hoge mate vrucht
dragend kan zijn. 

Voor de rest wachten wij rustig af. Het 
leek ons zeker gewenst aan dit alles niet 
stilzwijgend voorbij te gaan. 

G.S. 
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SIPI\.EMA's WONINGINRICHTING N.V. 
DE 1\:RIM (Ov.) - TEL. 05247-341-342 

Woninginrichting met meubelen uit eigen fabriek en van gerenommeerdt• fa
brieken uit binnen- en buitenland en volgens speciaal ont'Werp uit eigenfabriek 

INTERIEVR- en KLEVRADVIEZEN Levering franco door geheel Nederland 

Mr van Riel te Breda: 

Veroudering van een bevolking een groot gevaar 
Woensdag 16 maart j.I. organiseerde de afdeling Bl'eda van de .J.O.V.D. in 
samenwerking met de plaatselijke afdeling van de V.V.D. een bijeenkomst 
met als spr,ek,er mr. H. van Riel, vice-voorzitter der V.V.D. en fractie-voor
zitter van de liberaJ,e, groepering in de E,erste Kamer. 
De voorzitter kon in zijn openingswoord o.m. minister E. H. Toxopeus en de 
heer .J. H. Kloezen, lid van de Provinciale Staten van Noord-Brabant wel
kom heten. 
Mr H. van Riel sprak over "Nederland's buitenlands beieid in heden en 
verleden". Hij ging in zijn betoog terug tot de Ue eeuw, toen Nederland, die 
een sterk,e handels- en oorlogsvloot met bekwame aanvoerders had, de af
gunst opwekte van and,ere landen. De Republiek trok zich daar niet veel 
van aan, daar zij geld bezat waarvoor zij huurlegers kon krijgen, waarmede 
zij haar eig,en politiek kon doorvoeren. Ook kon ze haar politiek doorzetten, 
doordat z,e steun zocht bij de ene buur om de andere in toom te houden, 
welk,e politiek zij tot aan de 20e e,euw voerde. 

Toen Nederland in de 18e eeuw ver
zwakte, ging zij over tot een neutra
liteitspolitiek: bij een continentale 
oorlog kon Nederland bezet worden 
en in geval van oorlog met Enge
land zou de Republiek haar kolonies 
verliezen. 
De oorlog met Engeland in 1781 be
rustte niet op een schrille tegenstel
ling tussen Nederland en Engeland, 
doch vloeide voort uit het feit, dat 
Amsterdam handelsbetrekkingen 
aanknoopte met Amerika, waar de 
Engelse kolonisten in die tijd hun 
vrijheidsoorlog voerden. 
Feitelijk gezien heeft zich in de bui
tenlandse politiek van 1750-1940 al
leen een technische ontwikkeling 
voorgedaan. 
Nederlands buitenlands beleid, dat 
toen grotendeels door bijna erfelijke 
ambtenaren gevoerd werd in plaats 
van door ministers, komt in de 17e 
eeuw in handen van de familie Fa
gel. Zo heeft mr. Hendrik Fagel meer 
dan 60 jaar lang in de 18e eeuw de 
buitenlandse politiek in hoofdlijnen 
mede gevoerd, dikwijls tezamen met 
de Raadpensionaris van Holland. 
Een dergelijk langdurig beleid van 
één man leidt tot een vaste routine 
in het buitenlands beleid. 
Deze mr. Hendrik Fagel, griffier der 
Staten-Generaal, nam, om de stoute 
beeldspraak van mr. Van Riel te 
gebruiken, toentertijd enigermate 
dezelfde positie in die het Vaticaan 
nu als centrum van uitwisseling van 
diplomatieke gegevens inneemt. Hij 
kreeg van alle kanten inlichtingen. 
Voor Nederland als zwakke mogend
heid had de oorlog geen enkel ma
terieel voordeel en uit de laatste 
periode Fagel dateert de sterke be-: 
klemtoning van het juridisch vol
kenrechtelijk argument in het Ne
derlands buitenlands beleid. 

tot de Russische vloot bij Tsoetsjima 
verslagen was. 
Na de tweede wereldoorlog veran
derde de buitenlandse politiek; van 
neutraliteit begaven wij ons -nood
gedwongen - in de actieve politiek. 
We treden tot de E.E.G. toe. Hier 
tekent zich een belangentegenstel
ling af. Landen met veel handel 
lage tariefmuren, landen met in
dustrie bij voorkeur hoge tariefmu
ren. Niemand domineert er. Duits
land met potentiële kracht, maar een 
onprettig verleden tracht zich popu
lair te maken door zijn eisen niet te 
hoog te stellen; daarentegen komt 
Frankrijk, dat economisch zwakker 
lijkt, met allerlei eisen. 
De Benelux met zijn sterke export is 
in de E.E.G. een gelijkwaardige 
partner. En weer zien we naast een 
zekere continuïteit in de politiek een 
idealistisch element: het streven 
naar een verenigd Europa. 
Angst voor het communisme, voor 
het Russische imperialisme en voor 
verpauperisering van West-Europa 
geven naast positief gericht en 
waardevol idealisme een reële basis 
aan het eenheidsstreven. Vallen de 
afweerfactoren weg, dan zal die een
heid niet op korte termijn tot stand 
komen, naar sprekers oordeel. Het 
Koninkrijk der Nederlanden heeft 
de moeilijke taak als kleine natie 
onder deze wisselende omstandighe
den de traditie in zijn staatkunde 
voort te zetten. 
Bij de discussie werden verscheidene 
schriftelijke vragen gesteld, die be-

trekking hadden op de A.O.W., leger 
uit vrijwilligers en de emigratiepo
litiek. 
Terwijl spreker de A.O.W. zag als 
de beste sociale maatregel, die er in 
tijden genomen is, meende hij, dat 
wij in een land met snel expande
rende industrie en met groeiende 
werkmogelijkheid de problematiek 
van het kleine en het grote gezin 
niet te eenvoudig moeten zien. De 
zaak is feitelijk veel gecompliceerder 
dan velen denken, en veroudering 
van een bevolking is een groot ge
vaar. 
Een leger, alleen bestaande uit vrij
willigers, is in theorie heel mooi, 
maar in de praktijk moeilijk te ver
wezenlijken. Immers, nu kan men 
volop werk krijgen voor goed loon 
- helaas vaak meer dan in het le
ger voor de soldaat - en bij een 
leger heeft men jonge mensen nodig. 
Zou men nu een goed betaald be
roepsleger hebben, dan zouden de 
soldaten weer moeten afzwaaien als 
ze ca. 30 jaar zijn, omdat ze deels te 
oud worden voor hun ook lichame
lijk zware taak en dan moeten diE\ 
militairen weer een baan zoeken in 
de maatschappij, hetgeen wel eens 
moeilijkheden geven kan. 
Over de emigratiepolitiek zei spre
ker, dat het Rijk zich te beperken 
heeft tot voorlichting. Voorts zei hij, 
dat men meestal niet gaat emigre
ren, omdat men hier geen goed be
taald werk heeft, doch herhaaldelijk 
om subjectieve redenen, ontevreden
heid over huisvesting bijvoorbeeld 
en in het algemeen min of meer 
onbestemde gevoelens van onvol
daanheid. Een enquête heeft dat 
uitgewezen. 
Voorts werd gevraagd of Europa zich 
niet wat meer naar Rusland moest 
richten en zich niet als speelbal 
moest laten gebruiken van Amerika. 
Spreker meende, dat dit verkeerd is, 
daar, als we ons tot Rusland richten, 
het westen zal verzwakken. Amerika 
ziet ons niet als Nederland apart, 
doch meer in Europees verband. 
Veel aandacht besteedde mr. Van 
Riel nog aan de vraag van de heer 
Kloezen over de vooruitzichten van 

Nederlands handel, industrie en 
landbouw in E.E.G.-verb;md. Met 
een schat van details toonde spreker 
op duidelijke wijze de tegenstelling 
van belangen soms binnen dezelfde 
economische branche aan. 
De voorzitter dankte mr. Van Riel 
voor zijn indrukwekkende betogen 
en verleende het woord aan de 
voorzitter der V.V.D.-afdpling. Deze 
zeide met vreugde geconstateerd te 
hebben, dat de J.O.V.D. in Breda 
van kind tot volwassene g<'groeid is. 
Hierna sloot de voorzitter de verga
dering, maar niet dan.nadat hij aan 
mr. Van Riel nog een kistje sigaren 
had geschonken als herinnering aan 
de avond. De heer Van Ricl toonde 
zich voor dit onverwachte cadeau 
zeer erkentelijk. 
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geven door hun lidmaatschap blijk van maat
schappelijke verantwoordelijkheid. Op bijzonder pakkende wijze be

handelde de spreker daarop een veel 
later historisch gebeuren, waarbij hij 
dezelfde typisch Nederlandse wijze 
van benadering van 't probleem aan
toonde: de internationale verwikke
lingen rond S.abang tijdens de Rus
sisch-Japanse oorlog. De Nederland
se regering wist immers te apaiseren 
door in goed gefundeerde juridi
sche vertogen de strijdende partijen 
en de andere betrokken grote mo
gendheden tegen elkaar uit te spelen 

J.O.Y.D.- ers 
De NRC is voor hen een bij uitstek geschikt 
dagblad voor het vergaren van betrouwbare 
gegevens betreffende alles wat onze samen
leving beroert; een uitermate geschikt middel 
bij een onafhankelijke opinievorming. Vraagt de NRC vrijblijvend op proef als 

U nog geen abonnee bent 
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MARGINALIA de taak van hoogleraren was het 
oorzakelijk verband der dingen 
te onderzoeken en te onderwij
zen, zulks in de meest objectieve 
zin van het woord. 

Over concurrentie 
gesproken 

Sinds enkele weken WOif'd,t 
er door een Eindhovense 

agent van de kro een gedrukte 
kaart verspreid onder de voor
malige abonnees van de kro
gids, die hun blad ontrouw zijn 
geworden en zijn overgegaan 
naar het weekblad T.V. 
Op deze kaart staat het navol
gende: "Mijne heren, Hiermede 
bericht ik U, dat Uw TV en 
Radioprogrammablad mij niet 
bevalt en verzoek U dus van 
verder toezending verschoond 
te blijven, Hoogachtend," 
Ziedaar de wijze, waarop deze 
kro-agent tracht zijn oude 
klantjes terug· te winnen. 
Nu zijn wij bepaald wel voor 
vrijheid en ook voor vrijheid 
in de concurrentie, doch deze 
vorm van concurreren gaat ons 
wel te ver. 

Dit is g:een strijden meer met 
open vizier, doch het beïnvloe
den van de klant op een hoogst 
bedenkelijke wijze. Wat je 
noemt een "frisse" methode, die 
naar ons bleek, door de kro niet 
wordt afgekeurd. Blijkbaar hei
ligt hier ook het doel de mid
delen, maar dan wel op een 
uiterst gevaarlijk hellend vlak. 

Multatuli, slachtoffer van 
hooggeleerde ru::zie 

M ultatuli zal, in tegenstel
ling· tot hetgeen in de be

doeling lag, niet door de ge
meentelijke universiteit van 
zijn vaderstad worden herdacht. 

Binnen de literaire faculteit, 
die over deze herdenking zou 
moeten beslissen, zijn zodanige 
verschillen van mening ont
staan, dat men maar· helemaal 
van de plechtigheid heeft afge
zien. 

Volgens gegevens, die wij ont
lenen aan het Algemeen Dag
blad, zou de herdenking op of 
omstreeks 14 mei in de aula 
van de Amsterdamse universi
teit worden gehouden. Op die 
dag zal het nl. honderd jaar ge
leden zijn, dat de Max Havelaar 
verscheen. De universitaire 
plechtigheid zou een onderdeel 
vormen van een grote herden
king, die het Multatuli-genoot
schap heeft opgezet. 

De hoogleraren van de literaire 
faculteit van de Amsterdamse 
universiteit zijn het niet eens 
kunnen worden over de volgen
de vragen: 

1) Moet Multatuli worden her
dacht als voorstander van een 
sociale hervorming in het toen
malige Nederlands-Indië? 

2) Moet Multatuli uitsluitend 
worden herdacht als literair 
geweldenaar? 
Toen 17 hoogleraren dezer da
gen over de eerste vraag in 
stemming gingen, werd een 
stem meerderheid voor een po-

sitieve beantwoording behaald. 
Dit vonden de voorstemmers 
zelf, aldus luiden de informa
ties van het Algemeen Dagblad, 
te gering. 
Van een herdenking tegen een 
sociaal-historische achtergrond 
werd aldus afgezien. Twee pro
fessoren verlieten daarop de 
bijeenkomst. 
Vervolgens werd, aldus nog 
steeds de informaties van het 
Algemeen Dagblad (welke in
formaties wij ook elders beves
tigd vonden) gestemd over een 
louter literaire herdenking. Ook 
hiervoor werd slechts één stem 
meerderheid verkregen. Dege
nen, die voor hadden gestemd 
vonden ook deze verhouding 
niet doorslaggevend. 

En zo werd besloten de hon
derdste verjaardag van de ver
schijning van Multatuli's mees
terwerk niet met een universi
taire herdenking te bekronen. 
In de discussies over deze zaak, 
zo werd het Algemeen Dagblad 
meegedeeld, hadden politieke 
argumenten over en weer een 
rol gespeeld. 

Vreemde kant 

D e literaire faculteit van de 
Amsterdamse Gemeente

lijke universiteit van Amster
dam laat zich bij dit besluit wel 
van een heel vreemde kant 
zien, aldus schrijft het Alge
meen Dagblad. En het vervolgt: 
J acob van Lennep, die ruim 
honderd jaar geleden het ma
nuscript van Multutuli's Max 
Havelaar ter lezing kreeg, vond 
het een buitengewoon mooi 
boek, maar, zei hij, men moet 
er maar een dure luxe uitgave 
van maken, want het boek is 
wel wat wild om het de gewone 
man in handen te geven. 

Moet men, zo vervolgt het blad, 
-getuige de meded.eling, dat 
politieke argumenten bij het 
besluit van de faculteit een rol 
hebben gespeeld - zeggen, dat 
er blijkbaar sinds de dagen van 
Van Lennep althans aan de li
teraire faculteit van de Ge
meentelijke Universiteit nog 
niet zo gek veel veranderd is?" 
En het blad besluit: 

"Negen van de 17 hoogleraren 
menen, dat JVultatuli moet wor
den herdacht als voorvechter 
van een sociale hervorming. De 
andere acht dus niet. Hebben 
zij nimmer de toespraak tot de 
Hoofden van Lebak gelezen? 

Of het verhaal van Saidjah en 
Adindah? Of delen zij, anno 
1960 nog immer de mening van 
zekere Batavus Droogstoppel 
over het "pak van Sjaalman?" 

Hoog geleerd en 
laag gedaan 

A an bovenstaand commen
taar zouden wij gaarne 

het onze willen toevoegen. Wij 
hebben altijd gedacht, dat het 

Wij hebben altijd gedacht, dat 
bij hoogleraren objectieve 
waarheden niet verdoezeld kon
den worden door een eigen po
litieke voorkeur. Maar deze re
denering schijnt, althans in dit 
geval, aan de naieve kant te 
zijn. 
Wij hebben altijd gedacht, dat 
wij Multatuli moesten zien als 
een bijzonder kind van zijn tijd 
en we hebben ook gedacht, dat 
het op de weg van het universi
taire onderwijs lag een derge
lijke figuur tegen zijn eigen 
historische achtergrond te 
schetsen. Ongeacht of dat tijds
beeld wel of niet met het onze 
strookt. 

Wat hier gebeurt heeft met we
tenschap niets meer van doen, 
doch is een bewijs van een door 
politiek verziekte mentaliteit. 
Dat is jammer voor Multatuli, 
maar nog veel erger is het voor 
de geestesgesteldheid van ons 
universitaire niveau, waar taak, 
plicht en opdracht volkomen 
zoek schijnen te zijn. 

Hier zien we Nederland weer 
eens op zijn smalst en wel op 
een terrein waar men het nim
mer zou hebben verwacht. 
Werkelijk, deze ontwikkeling 
baart ons zorgen. 

Ranselen toegestaan 

V oortaan mag de Hamburg
se schoolmeester en le

raar met officiële toestemming 
het Spaanse rietje hanteren, 
wanneer zijn leerlingen onver
beterlijk blijken en niet willen 
gehoorzamen. 
Weliswaar wordt in deze offi
ciële regeling de lijfstraf als 
uiterste middel aanbevolen, 
doch deze is niettemin hiermee 
met ingang van 1 april j.l. van 
kracht geworden in alle Ham
burgse scholen. 

Maar goed, de Duitse zwiepers 
blijven toch nog humaan, want 
er mag bij de tuchtingen geen 
willekeur worden gebruikt. 

Verboden zijn o.m. slagen, die 
de gezondheid aantasten, het 
slaan van meisjes (!), het slaan 
van jongetjes in hun eerste en 
tweede schooljaar en zodra zij 
zestien jaar zijn geworden. Het 
geven van oorvijgen is ook ver
boden, evenals het slaan op het 
hoofd. 

Misbruik van het tuchtigings
recht zal worden gestraft met 
diciplinaire maatregelen tegen 
de betrokken docent. 

De lijfelijke afstraffingen mo
gen voorts uitsluitend uitge
voerd worden met een "van 
overheidswege goedgekeurd 
rietje, waartegen van medische 
zijde geen bezwaren zijn inge
bracht". 

De rietjes zullen door de offi
ciële onderwijsinstelling ter be
schikking worden gesteld. 
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Ziezo, dat weten we dan weer. 
En onze oosterburen maar 
slaan. 
Dat wordt nog eens met recht 
een kwestie van "geven en ne
men". 
Wij hebben bepaald bewonde
ring voor de man, die het 
spreekwoord uitvond, dat de 
vos wel zijn haren, maar niet 
zijn streken verliest. 
Een spreekwoord, dat opnieuw 
weer van toepassing blijkt voor 
een volk, waarvan wij ver
wachtten, dat het eindelijk eens 
aan zijn erfelijke belasting zou 
ontgroeien. 

AD INT. 

(Van de H.H.-tafel\ 
Tijdens de vergadering van het 
Hoofdbestuur op 27 maart is me
vrouw T. de Bruyne-de Ruiter tot 
administratrice van de JOVD be
noemd. Zij zal voorlopig voor de tijd 
van 1 jaar het stencil en typewerk 
op zich nemen. Tevens zal zij zich 
belasten met de ledenadministratie. 
21-22 mei zal er een weekend geor
ganiseerd worden in Dalfsen in "De 
Vechtstroom". Tijdens dit weekend 
zal het vraagstuk Nieuw-Guinea 
worden besproken, waarvoor twee 
bekende sprekers zijn uitgenodigd. 
Voorts werd het belang van het 
vormingswerk naar voren gebracht. 
De Advies-commissie dringt er bij 
de afdelingen op aan zo spoedig mo
gelijk een vormingsfunctionaris te 
benoemen. 
Het HB heeft een rapport ontvangen 
van de Commisie Europese aangele
genheden. Op basis van dit rapport 
heeft het HB de commissie verzocht 
het rapport uit te werken voor een 
mogelijke resolutie. 
Op voorstel van de Internationale 
Commissie is besloten tot de instel
ling van een permanente werkcom
missie buitenlandse betrekkingen. 
In deze werkcommissie hebben zit
ting de heren Dubbeldam, Bussema
ker, Hoogendijk, Schuyff en mejuf
frouw De Jonge. De commissie zal 
nog met enkele leden worden uitge
breid. Het rapport van de Interna
tionale Commissie zal in de Drie
master worden gepubliceerd. 

Frank Rijsdijk's 
lndustrieele On
dernemingen n. v. 

Hendrik-ldo-Ambacht 
Tel. H.-l.-Ambacht 245 

Rotterdam 117615 

SCHEEPSSLOPERIJ 
HANDEL in: 

• Oud IJzer 
• Nieuw IJzer, 
• Bruikbaar IJzer, enz. 

J.S. 
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Staalconstructies voor alle doeleinden 

Speciaalbedrijf voor zwaar plaatwerk 

Constructiewerkplaatsen 

w. Huizer n.v. Capelle a/d IJssel - telefoon 0-1804-2657 

Initiatieven van het District Zuid-Holland 
Een frisse aanpak 

Tijdens een op 31 maart j.l. te Rotterdam gehouden bestuursvergadering 
van het district Zuid-Holland zijn enige ideeën gelanceerd, waarvan het nut
tig kan zijn er in ruimere kring bekendheid aan te geven. 
Een van deze ideeën betreft een streven van het bestuur een bepaalde rich
ting te geven aan de gedachtenwisseling binnen het district - uiteraard 
zonder te willen ingrijpen in het beleid van de afdelingsbesturen. 
De bedoeling is dat het districtsbestuur, na overleg met de afdelingen via 
hun districtsafgevaardigden, aan de afdelingsbesturen een interessant onder
werp voorlegt ter bespreking en bestudering in eigen kring. Over het geko
zen thema kunnen de afdelingen dan zelfstandig voordrachten organiseren. 
Als sluitstuk wordt een districtsmiddag of- avond over hetzelfde onderwerp 
belegd, voor welke gelegenheid een deskundige zal worden uitgenodigd een 
spreekbeurt te vervullen. 
Belangrijk is hierbij, dat op deze wijze een gedeelte van de J.O.V.D.-activi
teiten de afdelingsgrenzen overschrijdt en in districtsverband een ruimer 
perspectief krijgt, terwijl daarnaast een mogelijkheid wordt geschapen tot 
intensivering van het contact tussen de afdelingen onderling. 
Door de hierboven geschetste opzet wordt bereikt, dat de afdelingen zich 
naar eigen inzicht - bijvoorbeeld door middel van afdelingsbijeenkomsten 
en studiegroepen- op een dergelijk onderwerp kunnen voorbereiden en dat 
de discussies een "bredere basis" krijgen resp. niet tot enkele in het onder
werp geïnteresseerden beperkt blijven. 
Voorts zal het districtsbestuur een poging ondernemen de onbekendheid van 
een aantal leden met de taken en activiteiten van het district te doen ver
dwijnen. Door het houden van inleidingen voor de afdelingen, zullen leden 
van het districtsbestuur trachten hun steentje hiertoe bij te dragen. De aan
wezigheid van een lid van het districtsbestuur op de afdelingsbijeenkomsten 
kan hiervoor uitstekend worden benut. De nadere uitwerking van dit voor
stel, dat hopelijk bij de afdelingen de nodige weerklank zal vinden, blijft 
uiteraard in handen van de afdelingsbesturen. 
Tenslotte wordt er hier nogmaals op gewezen, dat het van het grootste be
lang is het districtsbestuur zo snel mogelijk op de hoogte te stellen van 
"geruchten" over nieuw op te richten afdelingen, opdat metterdaad de ver
wezenlijking van een dergelijk voornemen kan worden gesteund. 

ZAANSTREEI{ HESPBAli 
NIEUW -GUINEA 

Men moet het toeschrijven aan de 
t.v. presentatie "Vuile handen" van 
J. P. Sartre, dat de bijeenkomst van 
de afdeling Zaanstreek op donder
dag 14 april in de bovenzaal van De 
Waakzaamheid te Koog aan de 
Zaan, slechts zeer matig bezocht 
was. 
De voorzitter van de afdeling, R. 
Marcuse, sprak daarover zijn duide
lijke teleurstelling uit in zijn ope
ningswoord. Hij noemde het thuis
blijven van vele leden ter wille v<e\< 
de hierboven vermelde t.v.-uitzen
ding "begrijpelijk, maar betreurens
waardig". 
De wegblijvers hebben een goede 
inleiding gemist, die hun standpunt 
t.a.v. Nieuw-Guinea en de vele pro
blemen rond dit gebiedsdeel mis
schien ingrijpend veranderd zou 
hebben. 
Het was n.l. drs C. J. Reeskamp uit 
Zaandijk, lid van het bestuur van 
de Ondercentrale Zaanstreek van de 
V.V.D., die een causerie hield over 
"Onze taak t.a.v. Nieuw-Guinea". 

Deze taak is duidelijk: Opleiding tot 
zelfbestuur. Maar dat is niet alles. 
Op het ogenblik geeft ons land jaar
lijks 65 miljoen uit aan Nieuw
Guinea, een bedrag dat volgens de 
heer Reeskamp beslist verhoogd 
moet worden. "Het is onaanvaard
baar, dat N.-G. als sluitpost op de 

begroting staat. Men mag er geen 
ijskastprobleem van maken!" 
Spreker bepleitte een veel actievere 
politiek van de regering t.a.v. 
Nieuw-Guinea: "In sommige krin
gen is een zekere schroom om open
lijk te spreken over de grote pro
blemen van N.-G. en een goede aan
pak ervan. Dat is begrijpelijk: men 
wil nu eenmaal niet voor "koloniaal" 
versleten worden." 
Een medische verzorging, die enigs
zins aan de eisen zou voldoen, zou 
8 miljoen per jaar vergen. Nog 
steeds eisen ziekten als lepra, fram
boesia, tuberculose en malaria vele 
slachtoffers. De zuigelingensterfte 
varieert van 30-50 pct. 
De heer Reeskamp meende, dat men 
zich op het ogenblik in N.-G. te zeer 
bepaalt tot projecten, die te groot 
van opzet zijn, en die pas na ver
loop van een zeer lang tijdsbestek 
behoorlijke revenuen zouden opleve
ren (houtbedrijf Manokwari; rijst
project Koembe). Spreker achtte de 
aanpak van veel directere sociale 
problemen, waardoor ook het voed
seltekort bestreden wordt, veel 
noodzakelijker. 
Bovendien bestreedt hij de politiek 
om Papoea's alleen maar sociologie 
te laten studeren, om "maar zo snel 
mogelijk regeerders te hebben en 
zelfbestuur te kunnen verlenen". 

Studie van medicijnen of studie voor 
de graad van ingenieur achtte hij 
veel belangrijker voor een enigszins 
zekere toekomst van Nieuw-Guinea. 
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In gesprek met minister Luns 

Nederland • 
IS niet zo'n heel klein land 

Buitenlands beleid kreeg de laatste jaren een ander karakter 

Klokslag 12 uur 's middags werden we door minister Luns op zijn departe
ment ontvangen. ne minister nodigde ons uit plaats te nemen in één van de 
grote clubfauteuls, die in de prachtig ingerichte kamer staan. 
Het is niet moeilijk e'en gespr,ek met hem te beginnen. Minister Luns staat 
bekend om zijn geestige verhalen; wij hebben er ook van kunnen genieten, 
doch het is ons helaas niet toege,staan z,e in dit interview weer te geven. De 

minister vroeg ons ze te vergeten, zodra we de deur uit waren; hetgeen 

niet gemakkelijk wa.s .... 

"Wat is mijn taak?", vraagt U. 
"In de eerste plaats het uitdragen 
en beschermen van de Nederlandse 
belangen in algemene zin. In de 
tweede plaats het regeringsstand
punt uitvoeren t.a.v. concrete kwes
ties waar Nederland in het buiten
land bij betrokken is. Het klinkt 
misschien wat vreemd, maar zui
vere, internationale politieke kwes
ties bestaan eigenlijk niet. De 
meeste zaken, waarmee ik mij bezig 
houd, zijn aangelegenheden, die in 
het binnenland door een andere 
minister behandeld worden. 
De binnenlandse taak van een mi
nister van Buitenlandse Zaken is 
veelal coördinerend. Er is zoals ge
zegd bijna geen probleem, dat alleen 
onder het Ministerie van B.Z. valt. 
Bijvoorbeeld: als er een emigratie
overeenkomst moet worden afgeslo
ten betreft het de minister van So
ciale Zaken; de Belgische kanalen
kwestie gaat in hoge mate de mi
nister van Verkeer en Waterstaat 
aan. 

De moderne ontwikkeling laat ook 
steeds meer de vervlechting van po
litieke zaken met economische zien. 
De minister van Economische Zaken 
is daardoor veel en meer dan vroe
ger rechtstreeks bij het buitenlandse 
beleid betrokken. 
Mijn taak bestaat dus voor een 
groot gedeelte uit het overleg ple
gen met mijn andere collega's. 

Geen geschiedenis 

- ne taak van een minister van 
Buitenlandse Zaken van Nederland 
is na de oorlog z.eker enorm toege
nomen? 

"Van 1840 tot 1940 behoorde Neder
land tot de gelukkige volkeren, die 
geen geschiedenis maakten. Behalve 
de Belgische kwestie was het hier 
wat de buitenlandse politiek betrof 
zeer rustig. De gevolgen van de 
tweede wereldoorlog zijn voor Ne
derland van grote betekenis geweest. 
Wij verlieten de neutraliteitspolitiek 
en kozen een actieve buitenlandse 
politiek. 

De instelling van velerlei interna
tionale organen heeft voorts de 
taak van dit departement zeer ver
zwaard. Nederland heeft bijvoor
beeld in de Verenigde Naties zitting 
in belangrijke commissies, die veel 
tijd en aandacht van mij vragen. 
Een zeer belangrijke commissie is de 
Economische Sociale Raad, waarin 
Nederland vertegenwoordigd is. 

De Benelux, de E.E.G., de Euratom, 
de K.S.G., de O.E.E.S., noem het al
fabet maar op, brengen veel werk 
met zich mee. In het bijzonder om
dat al die instellingen weer parle
menten hebben, waar je geacht 
wordt te komen. 
Ook de Noordatlantische Verdrags
organisatie vergt veel tijd. In het 
bijzonder toen ik een jaar (in 1959) 
voorzitter van de NAVO-raad was, 

ben ik veelvuldig bij de grote inter
nationale politiek betrokken ge
weest." 
- Laat het overleg tussen de 
NAVO-landen wel eens te wensen 
over, Excellentie? 
"Er is regelmatig onderling overleg. 
Wekelijks in de NAVO-raad door 
permanente vertegenwoordigers in 
Parijs. Enige keren per jaar worden 
de richtlijnen van de westelijke po
litiek gezamenlijk op ministerieel 
niveau vastgesteld. De samenwer
king is goed en geeft geen reden 
tot klagen." 

Tc bescheiden 

- Is de positie van een minister 
van Buitenlanlse Zaken . van een 
klein land, zoals Nederland, niet 
extra moeilijk? 

"Uiteraard moet Nederland in ster
ke mate rekening houden met in
zichten van de grotere mogendhe
den. Maar ik wil toch graag opmer
ken, dat Nederland niet zo'n heel 
klein land is. Geografisch is het 
klein, maar gemeten naar andere 
maatstaven zijn we één van de be
langrijkere landen. 
Ons nationaal inkomen, onze han
delsvloot, onze wetenschappelijke 
prestaties, - ga zo maar door -
geven ons internationaal een aan
zienlijk en verdiend prestige." 
- Bij de luchtvaartonderhande
lingen in de V.S. werd Nederland 
toch in feite wel als een klein land 
beschouwd? 

"Dit sloeg inderdaad meer op onze 
geografische kleinheid. Het is mis
schien wel jammer, dat Nederland 
niet beschikt over enkele tiendui
zenden km2 onvruchtbare woestijn
grond, die hoewel men er concreet 
niet veel aan heeft ons "kleinheids
complex" zou verminderen en je in
ternationale positie versterkt. Als 
volk denken we namelijk bepaald te 
bescheiden over onze invloed. 
In sommige wereldpolitieke vraag
stukken, bijv. in de tegenstelling 
oost-west, speelt Nederland een niet 
te verwaarlozen rol. Door gezamen
lijk optreden in Beneluxverband 
kunnen de drie landen nog meer in
vloed gaan uitoefenen. De factor 
van 21 miljoen mensen en een enorm 
economisch potentieel moet men be
paald niet licht opvatten. 
Over belangrijke aangelegenheden 
pleeg ik van te voren overleg met 
mijn Belgische en Luxemburgse 
collega's. Dit behoeft uiteraard niet 
altijd tot een identiek standpunt te 
leiden. Dit overleg is in het bijzon
der van groot belang t.a.v. kwesties, 
die in de Europese Gemeenschap of 
de NAVO spelen." 

Contact Ambassades 

- In welke vormen houdt U con
tact met de· Nederlandse Ambassa
des in het buitenland? 
"De vertrouwelijke instructies en 

boodschappen gaan in geheimschrift. 
Wij maken gebruik van een code 
(cijfer), die doormiddel van electro
nische brains wordt uitgewerkt. 
Voorts hebben we de gewone telex
verbindingen met de grote ambas
sades. Binnen enkele minuten heb
ben we verbindingen, waarbij het 
overleg ongestoord kan plaats vin
den. De telefoonverbinding is na
tuurlijk ook belangrijk. 

Iedere morgen ontvangt het mini
sterie vanuit de gehele wereld tele
grammen." 

De minister liet ze ons zien. Zeer 
uitgebreid wordt de minister hier
door voorgelicht. Hij maakt er met 
het ministeriële blauwe potloodje 
aantekeningen op, die dan verder 
op het departement worden ver
werkt. Als de minister er een T op 
zet, betekent dit "Tweede man", dan 
gaat het stuk naar de staatssecreta
ris. Zet minister Luns er een S op, 
dan gaan de stukken rechtstreeks 
na.ar de secretaris-generaal. Zo zijn 
er in dit verband nog andere letters. 
In een zeer snel tempo moet de be
windsman deze stukken afdoen. Be
halve van de ambassades komen er 
ook telegrammen van de Nederland
se vertegenwoordiging bij de V.N., 
de NAVO, E.E.G., enz. Omgekeerd 
moeten er weer instructies heen. Het 
is duidelijk dat zeer snel werken 
hierbij vereist is. 

Daarnaast komen de brieven en 
schriftelijke rapporten, die per koe
rier worden gezonden. Deze koe
rierszendingen, die onder zegel ge
schieden, gaan steeds per luchtpost. 
Als de bewindsman in het buiten
land is, volgen hem de koerierszen
dingen geregeld, terwijl belangrijke 
telegrammen via de ambassade in 
het land, waar de minister vertoeft, 
hem worden nageseind. 

"Toen ik hier op het departement 
kwam was ik 14 jaar in de Neder
landse diplomatieke dienst werk
zaam geweest. Hierdoor kende ik dit 
departement technisch door en door. 
Het spreekt van zelf dat bij zulk een 
groot apparaat, men velerlei zaken 
aan ambtenaren in buiten- en bin
nenland moet overlaten." 

Te veel 
open diplomatie 

- Is naar Uw mening de heden
daagse diplomatie niet te ve.el open 
en te weinig geheim? 

"In de diplomatie moet men onder
scheiden wat er op vergaderingen 
in het openbaar wordt gezegd en wat 
binnenskamers. Naar mijn mening 
is er nu wel wat te veel openheid. 
De geheime diplomatie ging te ver, 
het op straat brengen van de be
sprekingen via alle mogelijke pers
conferenties gaat ook te ver. Het 
komt hierdoor herhaaldelijk voor, 
dat posities in het stadium van de 
onderhandelingen reeds bevroren 
worden, hetgeen door meer geheim
houding had kunnen worden voor
komen." 
De minister vertelde van onder
handelingen, die hij gevoerd heeft, 
waar het hard tegen hard ging en 
moeilijk te verteren woorden vielen. 
Als dergelijke besprekingen in de 
openbaarheid zouden worden ge
bracht zou dit uiteraard fnuikende 
gevolgen kunnen hebben. 

Inlichten Parlement 

- Uwe Excellentie kan het parle
ment niet over alles inlichten. Dit 
zou van vele zaken de geheimhou
ding schaden. Wat voor oplossing is 
hiervoor gekozen? 
"Regelmatig houd ik contact met de 
Commissie voor Buitenlandse Aan
gelegenheden van de beide Kamers, 
waar zeer openlijke en uitvoerige 
mededelingen worden gedaan. For
meel behoef ik de leien van deze 
commissie alleen maar in te lichten, 
materieel is er wel sprake van over
leg. 
De controlerende bevoegdheid komt 
de Kamers toe. Het parlement is in 
ons land in het algemeen wel rede
lijk bij zijn beoordeling van het bui
tenlandse beleid. In andere landen 
is dat wel anders. 
Een belangrijke factor is anderzijds, 
dat er van het Nederlandse volk zelf 
een zeer grote belangstelling is voor 
de buitenlandse politiek van ons 
land, vergeleken met voor de oorlog. 
Dit is onlangs weer eens tot uit
drukking gekomen tijdens de be
handeling van de begroting van Bui
tenlandse Zaken, waarbij ook de 
landingsrechten aan de Amerikaan
se westkust ter sprake kwamen. Ik 
kan dus beslist het parlement (en 
dus het volk) niet met een paar 
nietszeggende volzinnen tevreden 
stellen." 

Ander karakter 

Tenslotte merkte de bewindsman 
op, dat het voeren van het buiten
landse beleid in de laatste jaren 
een .ander karakter heeft gekregen. 
In verband met de nieuwe structuur 
van het Koninkrijk. 
"Belangrijke politieke zaken, die het 
koninkrijk in zijn geheel aangaan, 
worden in de Rijks-Ministerraad 
behandeld. Daarin hebben dus naast 
de Nederlandse ministers ook de 
toegevoegde ministers van Surina
me en de Nederlandse Antillen zit
ting. 
In toenemende mate streef ik er ook 
na om met de regeringen in de west 
allerlei zaken persoonlijk te bespre
ken. Ik ben namelijk van mening, 
dat persoonlijk contact onmisbaar 
is. 
Eens per jaar ga ik er heen en 
spreek dan met hen in hun volledi
ge Ministerraad. 
Meestal worden deze besprekingen 
gecombineerd met de ambassadeurs
vergadering van de Nederlandse 
diplomaten van het zuilelijk half
rond. De laatste keer is deze verga
dering in Paramaribo geweest; dit 
jaar zal hij in de Nederlandse An
tillen plaats vinden." 
Vóór ons had de minister een ge
sprek gehad met de ambassadeur 
van Portugal, na ons onderhoud had 
de bewindsman een lunch met de 
vice-presidente van de Tweede Ka
mer, mevr. Stoffels-van Haaften. 
Besprekingen voeren, telegrammen 
lezen en verzenden, vergaderingen 
bijwonen, het woord voeren, enz., 
enz. De taak van een minister van 
Buitenlandse Zaken is niet gemak
kelijk. "Er is echter één troost in de 
diplomatie", zegt minister Luns, 
"vele dingen die men vreest gebeu
ren niet". 
Misschien juist door dat spreken, 
telegrammen versturen, enzovoorts! 

F. A. HOOGENDIJK 
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Politiek praatje 

Het VVD-congres te Hilversum in het licht 
van enkele dagblad-commentaren 

Het Vrije Volk is tegen schouderklopjes 

Het hoogtepunt van deze maand was voor liberaal Ne·derland de wa.pen
schouw van de V.V.D. op 8 en 9 april in Hilversum. Voor bet eerst na zeven 
jaar ·een wapenschouw in een r.egeringsp•eriode en vooral daarom door po
litieke vriend en viJand met bijzondere belangstelling gevolgd. Ook door 
ons J.O.V.D.-ers, met drie hoofdbestuurders officieel vertegenwoordigd. 
Alle re~den dus om er even bij stil te staan. Maar eerst een enkeie opmer
king over het "toernooiveld", re,st. De Kars,eboom. Een k·eurige geiegenheid 
maar m•et een zaal die voor e~en congres als dit volstl'ekt ongeschikt is. Velen 
hebben zo niet alles, dan toch veel van bet schouwsp,el - de rede van prof. 
Oud, de inleiding,en over de Europese zaken, het "ste,eksp·el" om bet fractie.
beieid en niet te v;erg.eten de verluchting door bard Rudy Carrell - wel 
moeten missen. 

Past ons deze opmerking, zo zal men 
zich afvragen? Stellig! De belang
rijkste gedeelten van de V.V.D.
congressen zijn openbaar, ze zijn 
meer nog, ze zijn zo te zeggen het 
visitekaartje van de liberale partij 
en daardoor ook wat de organisatie 
betreft open voor de brutalisering 
van de openbare kritiek. Men ver
gisse zich niet. Dat bezoekers zich 
er over moeten beklagen dat zij, die 
een lange reis achter de rug hebben, 
praktisch niets van het gesprokene 
hebben verstaan, werkt het enthou
siasme, dat toch op de congressen 
moet worden opgewarmd, niet in de 
hand. Het komt daardoor de interne 
en externe propaganda niet ten 
goede. Om maar te zwijgen van de 
buitenstaander die zich de moeite 
had getroost de rede van de V.V.D.
voorzitter niet alleen voor de radio 
te horen, maar in de zaal ook te 
zien uitspreken. 

liggen ze de V.V.D.-voorzitter beter. 
Deze laatste opmerking betekent 
niet dat prof. Oud een beter oppo
sant dan regent is. Wie dat meent, 
of om welke reden dan ook met 
stelligheid beweert (en die zijn er), 
verdiepe zich eens in Oud de mi
nister en de burgervader van Rot
terdam. Hij is zo genezen. Maar 
nogmaals gezegd, een oppositierede 
- van wie dan ook - spreekt meer 
tot de verbeelding, er is meer uit te 
halen of in te leggen zo U wilt, en 
prof. Oud is dan redetechnisch be
ter op dreef. 

Conclusie van de 
Volkskrant 

De Volkskrant meende uit de jong
ste congresrede van prof. Oud te 
moeten concluderen dat "de rege
ringsverantwoordelijkheid ook van 
een liberaal een ander mens maakt". 
Dat ook, dat doet het aardig. Maar 
van ander mens worden in politicis 
weet De Volkskrant inderdaad alles 
van. Prof. Romme mag in de poli
tiek dan een sphinx worden genoemd, 
een kameleon is hij niet minder. 
De Volkskrant zijn twee dingén ont
gaan. Ten eerste dat er tussen een 
regeringspartij en oppositiepartij een 
groot verschil bestaat. Dat het ac
cent bij het benaderen der vraag
stukken bij de een anders moet lig
gen dan bij de ander. Dat is De 
Volkskrant even ontgaan, we kun
nen tenminste niet aannemen dat 
ze politiek te weinig benul heeft het 
te weten. 

"woordige parlementaire periode 
"een maximum aan geluid te pro
"duceren. Zo stelt hij onze politie
"ke trommelvliezen op een zware 
"proef .... " 

Het Vrije Volk merkt dan nog op, 
dat menig K.V.P.'er niet dankbaar 
zal zijn, als hij bemerkt dat zijn 
partij "onder het gekwispel van 
Ouds stroopkwast een liberale koers 
gaat varen". Wij laten nog even het 
Algemeen Handelsblad aan het 
woord: 

"Er zijn kinderen die van stroop 
"houden. En er zijn ouderen, die 
"het een kleverige ietwat zoetige 
"massa vinden. Kleverig en zoetig. 
"Het past uiterst slecht bij de fi~ 
"guur van prof. Oud. Maar om in 
"de gedachtengang van onze so
"cialistische collega te spreken: 
"zelfs een "kwispelende stroop
"kwast" - (merkwaardig begrip) 
"- is ons liever dan overjarige 
"azijn." 

Die stroopkwast van Het Vrije Volk 
slaat op de schouderklopjes die prof. 
Oud inderdaad weggaf aan kabinet 
en de geestverwante bewindslieden 
in het bijzonder. Laten wij voorop 
stellen dat we er geen groot lief
hebber van zijn. Het behoort echter 
kennelijk tot het gebruik in het al
gemeen en mogen we a.u.b.? Wie 
wel eens partijcongressen van ande
ren bijwoont, is op dit terrein wat 
anders gewend. Het zou leuk zijn 
als Het Vrije Volk eens op een spe
ciale pagina alle fraaie woorden 
publiceerde door socialistische par
tijvoorzitters in de periode 1945-
1958 gewijd aan P.v.d.A.-ministers, 
Drees voorop. En dan besloot met 
de woorden van de heer Vermeer, 
dat het een schande was dergelijke 
bewindslieden naar huis te sturen. 
Over stroop gesproken! 
Maar genoeg, wat wij wilden zeg
gen was, dat liberaal Nederland 
deze maand weer haar jaarlijks 
hoogtepunt beleefde en dat het goed 
was in Hilversum te zijn. 
De ons inziens zeer belangrijke 
kwestie Nieuw-Guinea, door mr. 
Van Riel belicht, laten wij deze 
keer onbesproken, het zal de lezer 
binnenkort duidelijk zijn waarom. 

dBo. 

( ' K. Voskuil wist weer raad 
In de laatste dagen van de 
bouwvakstaking heeft ook 
de heer K. ("Socialistisch 
Commentaar") Voskuil 
enkele pittige woorden 
gesproken over de grote 
problemen die hiermee 
verbonden waren, in zijn 
wekelijkse spreekbeurt 
voor de V.A.R.A.-micro
foon. 
De heer Voskuil deed een 
patente oplossing ann de 
hand om de moeilijkheden 
met de ondernemers uit de 
weg te gaan: een staats
bouwbedrijf. 
Het lijkt nog maar kort 
geleden, dat de ramp van 
de Polynorm bekend werd. 
In dit ond.ernemersbedrijf 
van de staat stak de toen
malige minister van Fi
nancten Van de Kieft 
(P. v.d.A.), talloze miljoe
nen uit de schatkist. Ten 
einde raad heeft de heer 
v. d. Kieft tenslotte een 
particulier moeten "char
teren", die, onder bedin
ging van een b e l as -
t i n g v r ij honorarium 
het faillissement van het 
staatsbouwbedrijf zoveel 
mogelijk trachtte te be
perken. 
Het is te begrijpen, dat de 
heer Voskuil, wetende dat 
het geheugen van het pu
bliek niet al te ver terug 
pleegt te gaan, zijn stok
paardje weer eens te voor
schijn heeft gehaald. om uit 
een rampzalig conflict val
se munt te slaan met gou
den voorspiegelingen, die 
nauwelijks verguld mogen 
heten. 

Het is echter niet onwaar
schijnlijk, dat hij het ver
stand van zijn toehoorders 
ook deze keer heeft onder
schat. 

R. M. MARCUSE 

~-------_) 

Wij maken deze kanttekeningen niet 
uit een behoefte "te kraken". Maar 
wij hebben er op deze plaats reeds 
meer op gewezen dat, in de huidige 
tijd vooral, de wijze waarop een po
litieke beweging zich presenteert 
even belangrijk is als wat zij pre
senteert. Men kan dat (met ons) be
treuren, maar het is nu eenmaal niet 
anders. De laatste jaren is er heel 
veel verbeterd op dit terrein, wij 
hebben ook dat reeds meer dan eens 
opgemerkt, maar hoe beperkt de 
(financiële) middelen ook mogen 
zijn, er zal op deze dingen nog 
scherper moeten worden gelet. En 
daarom is het jammer te moeten 
constateren dat uit de ervaring met 
dezelfde zaal bij het buitengewoon 
congres in 1959 onvoldoende lering 
is getrokken. Nu zijn er onnodig lie
den onbevredigd naar huis gegaan. 
De voorzitter niet het minst, de fa
lende microfoon- in Hilversum! -
maakte zijn taak wel wat al te 
zwaar. 

Het tweede dat De Volkskrant ont
gaan is, is dat de principiële uit
gangspunten ten aanzien van de po
litiek zoals die zou moeten zijn bij 
prof. Oud niet zijn veranderd. Voor 
de K.V.P. geldt dit wel natuurWk, 
het uitgangspunt van het kabinet 
Drees was menen wij iets anders 
dan dat van de regering De Quay. 
Niemand die dat de K.V.P. kwalijk 
neemt (buiten de oppositie dan), 
maar ja, de een mag meer dan de 
ander en Romme mag alles. 

Nieuwe J.O. V.D.-aldeling te 
Lekkerkerk opgericht 

Oppositie beter 

En nu het congres zelf. En dan gaat 
het natuurlijk om de rede van prof. 
Oud. Bezien wij deze zuiver als rede, 
dan moeten wij eerlijk zeggen dat 
de redevoeringen van onze liberale 
nestor ons in de "oppositieperiode" 
meer deden. En dat niet omdat wij 
de oppositie meer waarderen dan 
het mee-regeren. Stellig niet, het 
aan politiek doen houdt in het pogen 
een stem in het regeringskapittel te 
krijgen. Daar gaat het om. Een rege
ringsperiode moet voor wie het ern
stig meent met de politiek meer be
vredigen dan een oppositietijdperk. 
Maar in de oppositietijd dragen po
litieke redevoeringen een ander ka
rakter, zijn ze spectaculairder. En .. 

Het socialistisch Het Vrije Volk con
cludeerde dat de heer Oud "als lei
der van één der regeringspartijen 
heel wat terug moet nemen van 
zijn luidruchtige verkiezingspropa
ganda". Wij zullen geen water naar 
de zee dragen en ons beperken tot 
het citeren van het ons inziens voor
treffelijke antwoord van het Alge
meen Handelsblad op dat fraais. Dat 
antwoord luidt: 

"Ja, ja. Met dergelijke scrupules 
"behoeft de P.v.d.A.-voorman, mr. 
"Burger, zijn slaap niet te versto
"ren. Zelfs in vergelijking met zijn 
"luidruchtige verkiezingspropa
"ganda" pleegt hij in de tegen-

Op initiatief van het afdelingsbe
stuur van de VVD te Lekkerkerk 
werd op maandag 11 april j.l. een 
propaganda-avond belegd met het 
doel om te komen tot de oprichting 
van een afdeling Krimpenerwaard 
van de JOVD. 
Na een inleiding door de voorzitter, 
de heer F. P. Nobel, schetste drs 
J. G. Th. Linssen, oud-voorzitter van 
de JOVD, het doel en werkwijze van 
de JOVD. 
Na deze uiteenzetting, welke met 
grote aandacht werd gevolgd, werd 
met groot enthousiasme van de zijde 
der aanwezige jongeren en ouderen 
besloten tot oprichting van de afde
ling Krimpenerwaard. Er werd on
middellijk een voorlopig bestuur ge
kozen, dat als volgt werd samenge
steld: J. A. Broere J.Azn, voorzit
ter; C. Streefland Czn, vice-voorzit
ter; M. C. Molenaar, secretaris; mej. 
H. Neef, penningmeesteresse en A. 
Slingeland Azn, tweede secretaris. 

In het districtsbestuur Zuid-Hol
land werd de heer P. D. Bak be
noemd. Het secretariaat is gevestigd 
te Lekkerkerk, Emmastraat 14, 
waar nieuwe aanmeldingen met 
vreugde zullen worden ingewacht. 
Het enthousiasme van het nieuwe 
bestuur was zo groot, dat het on
middellijk met de twee aanwezige 
districtsvertegenwoordigers, de ver
tegenwoordiger van de afdeling 
Nieuwerkerk a.d. IJssel en het af
delingsbestuur van de VVD een 
voorlopig plan voor de eerstkomende 
tijd hebben opgesteld. 

Het is hier zeker· op zijn plaats het 
VVD bestuur van Lekkerkerk veel 
lof toe te zwaaien voor zijn initiatief 
en het is dan ook te hopen, dat dit 
initiatief door vele andere afde
lingsbesturen zal worden gevolgd. 

Ons rest nog de afdeling veel succes 
toe te wensen bij haar pogen de ge
hele Krimpenerwaard te omspannen. 



DE DRIEMASTER 7 

Britse partijen 11emen hun jeugdorganisaties 
grondig onder handen 

Door e'en zeldzame samenloop van omstandigbeden (als bet t,enminste toe
val was) hebben beide grote Britse politieke partij.en bekendgemaakt dat 
zij hun jeugdorganisaties grondig onder handen zuHen nemen, aldus lazen 
wij dezer dag,en in Het Vrije Volk, welks betoog wij hierbij verder geheel 
cv,ernemen. 
De reden van hun belangstelling voor de jeugd is goed te begrijp,en: elk 
jaar worden de namen varr duizenden jonge kiezers aan de kiez,erslijsten 
van elk der 625 kiesdistricten toegevoegd en duiz,end of zelfs 500 stemmen 
in e,en kiesdistrict kunnen bij het Britse kiesstels,el de winst of het verlies 
van de zetel betekenen. 

Labour heeft op het gebied van de 
jeugdorganisatie heel wat in te ha
len, want in de praktijk had Labour 
sinds vele jaren geen jeugdorgani
satie meer. 
Op het partijcongres van Blackpool 
in december van verleden jaar (na 
de verloren verkiezingen) werd mee
gedeeld dat een nieuwe jeugdorga
nisatie, genaamd de Jonge Socialis
ten, zou worden opgericht. Ruim 
2 weken geleden hadden de Jonge So
cialisten een politieke televisie-uit
zending. 

want voor het eerst worden jongens 
en meisjes in de gelegenheid gesteld 
ergens met elkaar te zitten, te pra
ten, naar muziek te luisteren zonder 
naar een bar te moeten gaan waar 
alles behalve koffie geschonken 
wordt en die in de middag dicht 
zijn en 's avonds alleen van 6 tot 10 
of 10.30 geopend mogen zijn. 

Jeugdcongressen 
Het probleem van de organisatie is 

niet vergeten. Dit jaar zullen 44 
districts- en gewestelijke jeugdcon
gressen worden gehouden. Een groot 
landelijk socialistisch jeugdkamp 
zal in 1961 plaatsvinden en een lan
delijk socialistisch jeugdcongres met 
Pasen 1961. Het huishoudelijk regle
ment van de partij zal veranderd 
worden, zodat iedere afdeling, be
halve de gewone gedelegeerde, een 
gedelegeerde van de Jonge Socia
listen voor het partijcongres kan 
kiezen. 

De leeftijdsgrens v.an de afdelings
gedelegeerden zal worden verhoogd, 
zodat over drie of vier jaar door op
schuiving een derde van alle gede
legeerden uit jongeren zal bestaan. 
Bovendien zal gepoogd worden de 
vakbonden ertoe te bewegen dezelf
de politiek toe te passen, teneinde de 
hele arbeidersbeweging te verjon
gen. 

Reeds sinds 1945 

De Tories hebben reeds sinds 1945 
hun jeugdorganisatie, genoemd de 
organisatie heeft 125.000 leden en 
Jonge Conservatieven. Deze jeugd
noemt zich 'de grootste politieke 
jeugdorganisatie in de vrije wereld'. 

De Jonge Conservatieven willen voor 
het partijcongres in oktober het 
aantal leden verdubbelen. Ook zij 
willen aan het begin van 1961 een 
jeugdcongres houden, waarschijn
lijk in Londen en zij willen elk jaar 
in plaats van 2500 jeugdleiders, 
3500 jeugdleiders scholen. 

Ook zij willen de jeugd boven de 
15 jaar winnen en ook zij gaan er
van uit dat jonge mensen van 17 
jaar over vier jaar, wanneer de al
gemene verkiezingen gehouden wor
den, 21 zullen zijn en dus het kies
recht zullen hebben. 

Alle TV -critici waren het erover 
eens dat dit de slechtste TV-uitzen
ding van Labour was geweest. Toch 
kon de partij secretaris, Morgan 
Phillips, meedelen dat nog nooit een 
partijpolitieke TV -uitzending zoveel 
succes had gehad. 

District Noord op bezoek bij de Deutsche Jungdemokraten in Oldenburg 

Vfjf per •veek 
In december bestonden 286 afdelin
gen van de Jonge Socialisten. Begin 
april in totaal 400 en de groei be
draagt gemiddeld vijf per week. Na 
de veel gesmade uitzending meld
den zich 221 leden direct bij het 
centraal secretariaat van de Jonge 
Socialisten aan, terwijl honderden 
aan plaatselijke afdelingen schreven. 
Wie deze uitzending gezien heeft, 
was het erover eens dat zij een 
waar beeld v.an de activiteiten van 
de Britse socialistische jeugd gaf, 
dat voor de TV-camera's een alle
daagse taal gesproken werd en dat 
de medewerkenden zich niet gedroe
gen als amateur-toneelspelers. 

Nieu•ve wegen 

Labour zoekt dan ook naar nieuwe 
wegen om de Britse jeugd te win
nen. De jongeren in Manchester heb
ben een 'Espressobar van de linker
vleugel' opgericht die een groot suc
ces is. In Newmark houden de Jonge 
so2ialisten iedere zaterdagavond een 
espressobar en ook in andere plaat
sen worden bestaande espressobars 
bewogen, een avond van de week 
voor de Jonge Socialisten te reser
veren, aldus Phillips. 
Deze nadruk op koffiebars zegt op 
het vasteland van Europa weinig. 
Voor Engeland betekenen de espres
sobars echter een sociale revolutie, 

Verloofd: 

]. VERHAGEN 
en 

I. KRUITHOF 

Oud Beyerland, Oostdijk 105 

Leiden, Groenhovenstraat 7 

23 april 1960 

In Oldenburg werd op 26 en 27 
maart weer een weekend met de 
Duitse Jungdemocraten gehouden. 
Een groep enthousiaste J.O.V.D.'ers 
trok er per auto heen. 
Zaterdagmiddag, na de vriendelijke 
ontvangst met koffie, veel koekjes 
en de geschiedenis van de stad in 
een dik groot boek, luisterden we 
naar een referaat van Wilfried 
Hedergott, vice-president van de 
Niedersachsischen Landtag in Han
nover en lid van de F.D.P., over de 
Europese vereniging en de Duitse 
problemen. 
Spreker vond iets in de .aanhef te 
moeten veranderen en daardoor 
kwam het er op neer, dat het Duitse 
probleem zeer uitvoerig besproken 
werd, zonder ook maar aanwijzin
gen in de goede richting te geven. 
Van een verenigd Europa weten we 
nu, dat dit idee onmogelijk uitge
veerd kan worden voordat \Vest-, 
Mittel- (D.D.R.) en Ost-Deutsch
land weer tot een groot Duits rijk 
zullen zijn samengevoegd. Het is 
onmogelijk verdragen op welk ter
rein dan ook met een deel van 
Duitsland te sluiten. Op deze ma
nier zullen West- en Oost-Duitsland 
economisch nooit mee kunnen ko
men, aldL:s de spreker. 
In de discussie, die zeer lang werd 
voortgezet, werd op de vraag wat 
we dan als West-Europeërs moeten 
en kunnen doen om de Europese 
eenheid tot stand te brengen, gead
viseerd, ons geestelijk zo sterk mo
gelijk aaneen te sluiten om zodoen
de een effectief front tegen het 
communisme te kunnen vormen. 
De Oder-Neisselinie leverde ook 
veel stof tot discussie op en het is 
duidelijk, dat deze grens voor de 
Duitsers een zeer denkbeeldige is, 
die wijlen President Roosevelt van 
de V.S. het laatste oorlogsjaar vol
komen willekeurig op de kaart heeft 
aangestreept zonder kennis van de 
omstandigheden, zo vertelde een der 
Jongdemocraten. 
Het feestelijk gedeelte gedurende 
avond en nacht was zeer gezellig. 
De zondagmorgen werd besteed aan 
de geschiedenis van het land Olden
burg, belicht door dr. Lübbing, 
Staatarchivdirector. Het moet ons 
volgens spreker wel zeer bijzonder 
in de oren klinken, dat Oldenburg 
als deelstaat van het Duitse Keizer
rijk pas in 1848 zelfstandig gewor-

Veel stof tot discussie 

den is en dat het land voor die tijd 
als een dictatuurstaat werd gere
geerd, zonder er al te slecht te zijn 
afg12komen. 
Het land van de huidige staat werd 
groter en kleiner en ging in de loop 
der eeuwen van hand tot hand. Bij 
het verpozen op het marktplein in 
Kopenhagen mogen we bedenken, 
dat een deeltje van de welvaart van 
Kopenhagen in vroeger eeuwen uit 
Oldenburg is meegenomen. 
Al met al hebben we het er naar ge
noegen gehad. De maaltijden waren 
er uitstekend, het bier, speciaal het 
Sjechische Urquell, was in de bar 
exclusief hoog in prijs. Maar dit 
nam niet weg, dat er direct na de 

warme maaltijd koffie met dikke 
pillen Groninger koek genuttigd wer
den, die de voorzitter van Veendam 
speciaal in grote hoeveelheden bij 
de slecht uitziende Duitse meisjes 
aanbeval. 

Van de mogelijkheid de stad te be
kijken maakten de meesten geen 
gebruik meer; we wisten er onder
tussen al heel wat van. 
Dit weekend waren we voor de 
achtste keer met de D.J.D. van Ne
dersachsen samen en we hopen in 
het najaar weer iest te kunnen 
plannen vanwege de goede en nut
tige wederzijdse betrekkingen. 

JO DE JONGE 

Geslaagde gezamenlijke contactavond te Dordrecht 
De afdeling Alblasserdam-Ridder
kerk, Dordrecht en Papendrecht van 
de J.O.V.D. hebben op zaterdag 
9 april gezamenlijk een avond be
legd in gebouw Americain te Dor
drecht. 
Een half jaar geleden hadden deze 
afdelingen een commissie samenge
steld om enkele aspecten van de 
militaire dienst te bespreken. De re
sultaten van deze besprekingen kre
gen gestalte in twee inleidingen: 
een algemene beoordeling van het 
militaire vraagstuk door Flip Pieters 
uit Dordrecht en een inleiding over 
de economische kant daarvan door 
Cees van Dalen uit Papendrecht. 
Terwijl Flip Pieters ruim aandacht 
besteedde aan de grote ontwikke
lingswerken, die op uitvoering 
wachten en de geweldige bedragen, 
die defensie ons kost, ging Cees van 
Dalen uit van de gegeven situatie in 
Nederland, trok vergelijkingen met 

NAVO-partners en gaf een kort 
overzicht van het rapport van de 
commissie Van Voorst tot Voorst. 
Duidelijk kwam naar voren, dat de 
verkiezingsleus van de P.v.d.A. om 
de defensie-uitgaven te besnoeien en 
tevens de diensttijd te verkorten 
van alle werkelijkheidszin ontbloot 
is, althans voor hem, die met de 
NAVO-verplichtingen ernst maakt. 

Tijdens de discussie, die aan leven
digheid veel bood werd de juistheid 
van de gebruikte statistische gege
vens in twijfel getrokken, de dienst
plicht voor vrouwen aan de orde ge
steld en de rechtsgelijkheid in dienst 
onder de loep genomen. 

Zij nog vermeld, dat de avond aan
gevangen werd met een gezamen
lijke maaltijd en beëindigd met een 
gezellig dansje. Met een opkomst 
van 60 leden waren de organiserende 
afdelingen zeer tevreden. 

GEBR. BODEGRAVEN 
NIEUWKOOP 

*- Fabriek van Metaalwaren 

* IJzerhandel 
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Voor belere en gezondere oogst: 

AA-BESTRIJDINGSMIDDELEN en ORIGINELE ZAAIZADEN 

van N.V. LANDBOUWBUREAU M. WIERSUM te Groningen 

STAD EN PLATTELAND 
in nieuvve verhoudingen 

Enige voorstelfen tot verbetering van de situatie 
(Ingezonden) 

Voor mij ligt "Typologie van de Nederlandse gemeenten naar urbanisatie
graad, 31 mei 1947 en 30 juni 1956", ,een weidse naam voor een dun boekj,e, 
in lichtdruk uitgegeven door het eentraal Bureau voor de Statistiek, bij de 
Uitgeversmaatschappij W. de Haan N.V., Zeist, 1958 en bij de boekhandel 
verkrijgbaar voor f 3.85. 
Zoals gezegd ,een dun boekj,e maar met een schat aan interessante gegevens 
over typologie en typologische ontwikkeling van onze gemeenten. Het boekje 
beeft ten doel om aan te tonen, dat de gangbare gemeentedassificatie naar 
bevolkingsgrootte in de regel te simplistisch is en stelt daar tegenover een 
classificatie naar, de titel zegt bet al, urbanisatiegraad. 

Met de typologie naar urbanisatie
graad komt het CBS tot zeer inte
ressante ontdekkingen. Eén daarvan 
is, dat van de 405 zuivere platte
landsgemeenten, die ons land in 
1947 kende, in 1956 nog 173 als zo
danig over waren. 
De versnippering van het platte
land in duizend en één minuscule 
en, daardoor, niet levensvatbare ge
meenten, vormt een groot probleem, 
niet in het laatst doordat de demo
cratische verhoudingen er dikwijls 
scheef liggen door het toedoen of 
slechts het bestaan van dictatoriale 
burgemeesters en wethouders en 
andere "belangrijke dorpsfiguren". 
Een oplossing van dit probleem 
moet m.i. gezocht worden in ophef
fing van de kleinste dier gemeen
ten en samenvoeging derzeiven tot 
grote en krachtige plattelandsge
meenten, met het grootste dorp daar 
binnen (vgl. gem. Wieringermeer 
met gem.huis in Middenmeer) of het 
regionaal verzorgingscentrum daar 
buiten (vgl. gem. Wymbritseradeel 
met gem.huis in Sneek) als plaats 
voor het gemeentehuis. Het eerst in 
aanmerking voor deze gemeentelij
ke herindeling komen Westfriesland, 
het platteland van Zuidholland en 
Utrecht, de Betuwe, de Zeeuwse en 
Zuidhollandse eilanden en Midden
en Zuidlimburg. Als min of meer 
(let wel: min of meer) ideaal inge
deelde provincie zou ik Friesland 
willen noemen. 1) Met name de ver 
doorgevoerde gemeentelijke schei
ding in deze provincie tussen stad 
en platteland acht ik zeer gelukkig. 
Minder gelukkig ben ik met de 
steeds verder gaande heterogenise
ring van geïdustrialiseerde platte-

ADRES ALGEMEEN SECRETARIS 
EN PENNINGMEESTER 

Adres Algemeen Secretariaat 

J.O.V.D.: 

H. M. J. Dubbeldam, 2e Van Ley
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Tel. K 1898-5024. 

Adres penningmeester: 

K. Weide, Valedusstraat 23 b, 
Leeuwarden, tel. 05100-29505. 
Giro 953500, rekening J.O.V.D. 

landsgemeenten. Deze heterogene 
gemeenten zijn samengesteld uit één 
of meer verstedelijkte of geïn
dustrialiseerde woonkern(en) met 
5000 en meer inwoners en voorts uit 
een uitgestrekt agrarisch gebied. 
Hierdoor krijgt men de vreemde fi
guur, dat b.v. een gemeente als Hee
renveen is samengesteld uit het ge
industrialiseerde dorp Heerenveen 
(12.000 inw.) en een zich 10 km 
noordelijk en 20 km oostelijk uit
strekkend, volkomen agrarisch ge
bied (13.000 inw)! 
Een vergelijkbare situatie doet zich 
voor bij gemeenten als Emmen, 
Ede, Haarlemmermeer e.a. De nade
len zijn evident: de boerenbevol
king heeft niets goeds te verwachten 
van "die lui daar"; wel zitten er 
soms enkele agrariërs in de Raad, 
en zelfs een enkele keer in het Col
lege van B. en W., maar het accent 
valt begrijpelijk toch op het geïn
dustrialiseerde deel van de ge
meente. 

Weinig op de hoogte 
De raadsleden, resp. wethouders, uit 
dàt deel der gemeente dus, veelal 
weinig of niet op de hoogte van wat 
er letterlijk en figuurlijk op het 
platteland leeft, maken dan ook 
meestal de dienst uit. Het gevolg is, 
in het gunstigste geval, onverschil
ligheid van de plattelanders t.o.v. 
het bestuur hunner gemeente; in 
het ongunstigste geval, ontevreden
heid, ja, zelfs vijandigheid tegen
over de rest van de bevolking. Komt 
de laatste houding gelukkig zelden 
voor, de eerste is helaas maar al te 
vaak de gangbare. 
Aan deze bepaald ongezonde situatie 
kan m.i. slechts een einde gemaakt 
worden door splitsing van de hete
rogene gemeenten in een agrarische 
en een stedelijk-industriële gemeen
te of door aanhechting van het agra
rische gedeelte aan één of meer an
dere plattelandsgemeenten. 
Voor Heerenveen b.v. zou zulks be
tekenen: splitsing van de huidige 
heterogene gemeente in een homo
geen-stedelijke gemeente Heeren
veen en een homogeen-agrarische 
gemeente Schoterland; en daarmee 
een gedeeltelijk herstel van de in 
1934 begane fout de historische tra
ditie te hebben verbroken door het 
laten vallen van de grietenijnamen 
Schaterland en Aengwirden voor 
twee gemeenten. 2) 

Maar er zijn meer heterogene ge
meenten dan alleen Emmen, Ede, 
Heerenveen en de andere roodge
stippelde vakjes van het CBS-car-

togram. Ik noem Arnhem, dat zich 
sinds de jongste annexatie uitstrekt 
van Hoenderloo op de Veluwe tot 
Huissen in de Betuwe; Apeldoorn, 
dat de halve Oost-Veluwe beslaat; 
Leeuwarden, dat sedert de aanhech
ting van het Zuidelijk deel der ge
meente Leeuwarderadeel in 1944 uit 
een stedelijk en plattelandsgedeelte 
bestaat; ik noem ook de gemeente 
Amsterdam, die zich uitstrekt van 
de Gouwzee tot de Haarlemmer
meer. En ik vraag mij af: "Waarom 
Schaarsbergen en Uddel niet tot 
zelfstandige forensen, respectieve
lijk plattelandsgemeente gemaakt? 
Waarom Wirdum niet weer bij 
Leeuwarderadeel en Schelling
woude bij Broek in Waterland ge
voegd?" 
Natuurlijk, geboorteoverschot, wo
ningnood, uitbreidingsplannen, tuin
steden! Zeker! Maar, afgezien nog 
van de mogelijkheden tot hoog
bouw en annexatie, en afgezien van 
de onmogelijkheid, dat binnen af
zienbare tijd half Waterland volge
bouwd zal worden (om maar iets te 
noemen), ben ik van mening, dat 
we het politieke zelfbewustzijn van 
de plattelander en daarmee de de
mocratie ten pl_attelande niet mo
gen opofferen áán, of zelfs maar in 
gevaar brengen dóór, het laten 
voortbestaan van bovengenoemde 
vaak anachronistische en zeker on
gezonde toestanden. 
Tenslotte nog een woord over de 
agglomeratie i.e. aankluHing (of: 
"uitbreiding", zo u wilt) van onze 
grote steden, of liever: over de ge
volgen daarvan voor het bestuur 
derzelven. 
De gemeente Amsterdam telt een 
kleine 900.000 inwoners, waarvan er 
op 12 maart 1959 een dikke 500.000 
kiesgerechtigd, dus 23 of ouder, wa
ren. Van deze half miljoen "bur
gers", in de Romeinse betekenis van 
het woord, woont nog geen 10°/o in 
het centrum, d.i. binnen de grach
tengordel; de overige 900/o woont in 
de oude en nieuwe wijken aan 
weerszijden van het Y, en in de 
tuindorpen- en -steden, waarvan de 
naaste 6 km, de verste 12 km van 
het centrum verwijderd is. Toch 
ligt het stadhuis in datzelfde cen
trum! 

45 vroede vaderen 
In dat stadhuis vergaderen mins
tens éénmaal per maand de vroede 
vaderen: 45 in getal (als ze er alle
maal zijn!). Geen Amsterdammer zal 
ze u alle 45 kunnen opnoemen. Dat 
hoeft natuurlijk ook niet; maar ik 
meen toch, dat het de democratie 
ten goede zou komen, als er tussen 
kiezers en gekozenen enig persoon
lijk contact bestond, al ware dit 
slechts "een gehoord of gezien heb
ben". Dit nu behoort bij de huidige 
situatie tot de zeldzaamheden, zo 
niet tot de onmogelijkheden (tenzij 
men er een "avondje uit naar het 
stadhuis" voor over heeft, natuur
lijk). 
Met deze constatering niet tevreden 
zijnde, dacht ik aan de bestuursorga
nisatie in Brussel en Berlijn. Beide 
steden zijn verdeeld in een groot 
aantal zelfstandige gemeenten met 
een overkoepelend orgaan daarbo-

ven (in Berlijn: het Stadsparlement). 
En weliswaar is Amsü·rdam geen 
Brussel en Osdorp-Geuzt>nveld geen 
Berlin-Marienfelde, maar toch ge
loof ik, dat een splitsing van onze 
grote steden in verschillende zelf
standige gemeenten, mogelijk en 
juist wegens de betrekln'lijke klein
heid dier gemeenten, ook zeer wen
selijk is. 
Ik denk daarbij b.v. aan Tuinstad 
Slotermeer, Scheveningt>n, Moer
wijk, Kralingen, Hoogvliet-Pernis, 
Zuilen, Hoograven en nog tal van 
andere te vormen gem<'l'nten, alle 
met eigen gemeenteraad, te kiezen 
volgens de normale pnH'edure, ge
meentebestuur en gprneentehuis. 
Tesamen zouden de ra~Hisleden der 
onderscheidene stadsgemeenten, 
eventueel vermeerderd 1net die der 
aangrenzende forensengemeenten 
(Diemen, Nieuwer-Amstcl, Wasse
naar, Voorburg, Rijswijk) en andere 
gemeenten (Vlaardingen, Schiedam) 
een Stadsparlement moeten vormen, 
dat zich o.l.v. de stadsburgemeester 
en in samenwerking met het stads
bestuur (de gezamenlijke gemeente
besturen) bezig dienen te houden met 
het bestuur der openbare nutsbe
drijven, zoals water, gas en tram, en 
met de supra-gemeentelijke belan
gen, zoals verkeersvoorzieningen 
e.d. Dat ik in dit verband de Y-tun
nel noem, berust op zuiver toeval! 
Niet toevallig is het hierboven (ruw) 
geschetste plan. Ik heb er mee be
doeld burgerij en overhc·id dichter 
bij elkaar te brengen, zowel letter
lijk als figuurlijk, om zodoende de 
democratie i.e. de regering dóór het 
volk vóór het volk te beschermen 
en .... te verstevigen! Hetzelfde doel 
heb ik gepoogd in mijn beide andere 
ideeën tot uiting te doen komen. Dat 
mij dit niet ten volle gelukt is, 
daarvan ben ik overtuigd. En ik 
houd mij dan ook graag :tanbevolen 
voor aanvullingen, verduidelijkin
gen, verbeteringen en andere con
structieve critiek. Daartoe wil ik 
besluiten met een samenvatting van 
wat mij, bij het schrijven van dit 
artikel voor de geest heeft gestaan: 
1. zo ver mogelijk doorgevoerde 
gemeentelijke scheiding van stad, 
platteland en verstedelijkt platte· 
land; 
2. concentratie van het gemeente
lijk bestuur op het platteland; 
3. decentralisatie van het gemeen
telijk bestuur in de grote steden. 

1) de schrijver is Fries! 
2) de schrijver is historicus! 

G. B. VAN DIJK 

STALEN 
KANTOORMEUBElEN 

GISOLAMPEN 
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HUDSONSTRAAT 37-39 - ROTTERDAM-W. 

TRIPLEX & BOARDHANDEL 

D. BRAND 
,.Pieus"# Betontriplex Meubelplaten Deuren 

Spangesekade 115 ROTTERDAM 
Tel. 010 30231#51995 

JOH. BOELE TZN's 
ZA N D-, G RI N D-, HA N DE LS- EN TRA N S P 0 R TB E D RI) F 

Corn. Muschstraat 2 - Rotterdam 4 

Voor levering van ophoogzand 

TELEVISIE - RADIO 

WILLEM DE JONG 
voorheen PASSAGE 

Speelallsten sinds 1906 
GRAMO 
TAPE-RECORDERS 

Korte Hoogstraat 16 
ROTTERDAM 

Telefoon 117610 (3 lijnen) 
Tussen Gerzon en V. & D. 

N.V. ROTTERDAMSCHE KOPER- EN METAALGIETERIJ 

H. F. A. W E IJ E R 
GUSTOWEG 43 - ROTTERDAM! 

TELEFOON Nos.: 66038 - 66490 

TELEFOON NA 6 UUR 74863] 

elektroden - lastransformatoren 

Varios-Fabrieken N.V. - Groningen - Rotterdam 

TANDWIEL- EN GIETWERK-SPECIALISTEN 

Fabrleagereehten voor de BENELUX-gebieden 
van STOECKICHT planetaire-overbrengÏngen 

METAALBEDRIJF 

RADEMAliERS N.V. 
ROTTERDAM I{LAZIEN A VEEN 

REDERS - CARGADOORS 
EXPEDITEURS 

AGENTEN VAN GEREGELDE LIJNEN 

P. A. van ES & Co. N.V. 
ROTTERDAM AMSTERDAM 

GRONINGEN - HAMBURG 

N.V. 

W. A. HOEK's 
MACHINE- EN ZUURSTOFFABRIEK 
Hoofdkantoor en Machinefabriek te Schiedam 

COMPRESSORS voor alle gassen en iedere druk. 
INSTALLATIES voor de bereiding van zuurstof, stikstof, enz. 

Schee ps
reparatie

bedrijf Waalhaven PÏer 8 RotterdaJU 
Telefoon 77610 (3lijnen) 

Na 18 uur: 73554, 70341. 41782, 171502 
en Machinefabriek 

N.V. Scheepsbouwwart - Machinefabriek 1 

"DE KLOP" 
Industrieweg 4 Sliedrecht 

Strijdt voor Vrijheid en Democratie voor iedereen, behalve 

voor Houtvernielers. Bestrijdt deze door Uw hout onder hoge 

druk te laten impregneren bij: 

v. d. SIJDE'S Houtbereiding N. V. 

Spui 40 STRIJEN Telefoon 0 1854-280 
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FABRIEK VAN COMPOSITIEVERVEN 
DElFT - HOllAND 

' ADURITA 

r
.... . .... 

································~ 

N.V. BOELE's ~ 

I 
Scheepswerven en Machinefabriek ~ 

BOLNES • • 

Nieuwbouw en reparatie : 
• • 

Voor prima vlees en fijne vleeswaren 
Fa. GE B R. D E N G E RI N K 
Vleeswaren~ en Conservenfabriek 

MEPPEL - Telefoon 2514 

C. van der GIESSEN EN ZONEN'S 
SCHEEPSWERVEN N.V. 

KRIMPEN AAN DEN IJSSEL 

HOMIG'S ANNO e1774 
ARTIKELEN m·.· \ 

. 
A. VAN HOBOKEN & Co. 

BANKIERS 
ROTTERDAM 
PAR KL AAN II·U 

• 
BIJKANTOREN 1 

's-GRAVENHAGI 
RHENEN 

• 
CORRESPONDENTSCHAP 1 

WIJK BIJ DUURSTEDE 

VERPLEGING èn ONDERWIJS 
ontvangen de patienten van 

Het Nederlands Studenten Sanatorium te Laren (NHJ 
Leest de Interessante brochure: .. HET H 0 E. WAT. 
WAAROM VAN HET NEDERLANDS STUDENTEN 
SANATORIUM", op aanvraag gratis verkrijgbaar bij het 
Centraal Bureau van de Stichting Het Nederlands Studenten 
Sanatorium. Kelzer1gracht 632, Amsterdam (C), Telef. 64488. 

Sfeunf hef werk dezer stichting, die financiële 
hulp van particuliere zijde nog niet ontberen kan! 

Postgiro•rekening No. 91323, A'dam. 

emaille
lakken 

leverbaar in iedere k l_eur 

N. V. Betonfabriek DE METEOOR 
DE STEEG 
Tel. V elp K 8302- 3.344 

Febrlek van kwaliteits betonartikelen 

Captain A. de Jonge 
Gecontroleerde Particuliere 
Dag- en Nacht-Bewakingsdienst 

Bewaking van Schepen, 
Kaden, Loodsen, Wagons 
en opgeslagen goederen 
'lakkundig en Technisch 
personeel voor verhalen 
van schepen, openen en 
schoonmaken van ruimen, 
binnen- en buitenboord 
verven, ketel en tank 
reinigen, aflos donkey
man, matrozen, koks, enz. 

8 b van Vollenhovenstraat, 
Rotterdam 

Tel. dag en nacht 123578, 126173 
en 116539 

Werf 

,,DE HO()P" 

Schiekade 36, Schiedam 

Tel. 0 10-46180 

Reparatie helling 
voor schepen 
tot 55 meter 

DE ROTTERDAMSCHE 
DROOGDOK MIJ N.V. 

Bakker n.v. 
N.V. SCHEEPSWERVEN 

"PIET HEIN" 
voorheen 

Machinefabriek fiRMA W, SCHRAM &. ZONEN 

• en 
WERVEN TE BOLNES 

Staalgieterij EN PAPENDRECHT 

* 
,, 

Twee dwarshellingen, elk 115 mlr. 
lang. Overdekt droogdok 11 6x30 
meter, geschikt voor het zwa•rste 

RIDDERKERK materiaal. 

Telef-nnummera Rotterdam 
71354. Dordrecht 3774 

I 



"LASSEX" 
BESCHERMER 
VOOR ALLE 

IjZERWERKEN 

Bevordert 
deugdelijke las 

N.V. EERSTE 
VLAARDINGSE 
VERFFABRIEK 
VLAARDINGEN 
Telefoon 3692 

12e Jaargang No. 5 

MAANDORGAAN 

NAADLOZE 
STALEN 
BUIZEN 

N.V. Riinstaal 
v/h J. W. OONK & CO. 

ARNHEM 
Tel. 24941/45 Postbus 42 

VAN DE JONGEREN ORGANISATIE VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

W aaro-.n geen ,,psychiatrisch eiland''? 
Tweemaal in luttele weken werd ons land 

opgeschrikt door een perverse moord op 
een jong meisje. Tweemaal werd- weer
een jong mensenbestaan op beestachtige wijze 
afgesneden omdat zij niet wilde voldoen aan 
de ziekelijke wellustdrang van een belager. 
Tweemaal werden - weer ouders onver
hoeds geplaatst voor het verlies van het dier
baarst op aarde: een kind, een dochter. 
Op 7 april Engelina Feenstra, op 10 mei 
Joke GroenendaaL Kinderen van 1 7 en 16 
jaar, die nog alles van het leven mochten 
verwachten om te ontvangen en om te ge
ven ... Twee namen werden toegevoegd aan 
de lange rij van hen, die de tol moesten be
talen van de onvoldoende bescherming tegen 
individuen van dit allooi. 
Misdadigers kan men de belagers eigenlijk 

.....,_,pi.cl..-llQemen. Het zijn "zieken", lieden om 
r,.~ diep medelijden mee te hebben, als men het 

kan opbrengen evenveel en in zeker opzicht 
zelfs meer dan met hun slachtoffers. Het 
kan ieder gezin, iedere familie overkomen, 
dat er zo'n zieke in de kring is en dat is 
even afschuwelijk als een slachtoffer tot de 
zijnen te moeten rekenen. 
Deze gedachte heeft steeds meer "baan" ge
broken. En men is er terecht naar gaan han
delen. De bedrijver van dit en dergelijk 
kwaad - want dat blijft het - werd allengs 
als patiënt gezien en behandeld. Naast of 
na de straf, of helemaal ter vervanging daar
van, wordt thans de patiënt in een psychia
trische inrichting opgenomen en bij genezing 
(geleidelijk) weer in de maatschappij terug
gebracht. 
ten pracht idee, getuigend van een priJzens
waardige humaniteit. Maar met nochtans een 
paar bezwaren. In de eerste plaats is de 
wetenschap kennelijk nog niet zo ver, dat zij 
met redelijke zekerheid kan aangeven wie 
wel en wie geen patiënt is (en dus tot de 
werkelijke misdadigers moet worden gere
kend) en kan zeggen wie wel en wie niet is 
genezen. De praktijk heeft dit duidelijk uit
gewezen. 
Dat men niet precies kan aangeven wie wel 
of wie geen patiënt is, lijkt ons het minst 
bezwaarlijk. Men rekene ze er gerust alle
maal toe, wij hebben niet zozeer behoefte 
aan vergelding met gevangenisstraf. Wel aan 
verwijdering uit de maatschappij. Men berge 
ze dus gerust allemaal in een psychiatrische 
inrichting op. Maar dat men niet weet wie 
wel en wie niet genezen is en wanneer is 
hoogst bedenkelijk. 
Het is duidelijk, dat men, d.w.z. de deskun
digen, er dan nogal eens een prestige kwestie 
van maken, de gok nemen en de patiënt weer 
op de maatschappij los laten. Of er mee 
experimenteert, eens kijkt hoe de patiënt zich 

gedraagt. Het resultaat daarvan is genoeg 
bekend. De overheid laat dit gestuntel, we 
kunnen het met de beste wil van de wereld 
niet anders noemen, toe. 

* * * 
Het tweede bezwaar is de plaatsen die men 

voor de psychiatrische inrichtingen heeft 
uitgezocht. In ons goede vaderland vallen de 
mooiste streken ten offer aan Of militaire 
doeleinden Of inrichtingen voor lieden met 
geestelijke afwijkingen. Worden de voor de 
recreatie zo broodnodige gebieden ten onzent 
niet verstoord door gebrul van straaljagers 
of kanongebulder, dan is het wel door de 
aanwezigheid van al dan niet in horden op
trekkende geestelijke patiënten. De fraaiste 
stukken natuurschoon worden verpest (ex
cusez le mot), de rust wordt verdreven door 
tegennatuurlijke zaken of lieden . 
Hoeveel rustige natuurgenieters gaan maar 
gauw verder of naar huis omdat er "zo'n enge 
vent" rondsluipt, de kinderen benadert en 
wat al niet meer? Nu zijn er natuurlijk overal 
"enge venten", maar in de buurt van de in
richtingen zijn het er wel bijzonder veel, dat 
zijn dan zij die vanwege het experiment een 
uurtje mogen kuieren. Het aantal slacht
offers in de buurt van de inrichtingen is dan 
ook groot. 
Geen wonder, dat het publiek zich onveilig 
gevoelt. Het vorig jaar hebben de ouders 
van de schoolgaande kinderen in een grote 
gemeente in het centrum van het land een 
vergadering belegd samen met de politie 
over· de veiligheid van hun kinderen. Een 
v~iligheid die daadwerkelijk belaagd wordt 
door de patiënten van de talloze psychiatri
sche inrichtingen in die streek. De politie
chef was welwillend genoeg. Maar veel meer 
dan waarschuwen tegen het gevaar kon hij 
niet. Een afdoende bewaking tegen de los
lopende patiënten zou één agent per h e c -
t a r e vergen en die had hij niet en kon 
hij ook niet krijgen. 
En dan is er de kans tot ontsnappen, wat in 
de praktijk meestal niet meer betekent dan 
domweg de voordeur van de inrichting uit
wandelen. Verder niets, d.w.z. in vele geval
len niet eens een behoorlijke achtervolging 
en nasporing. Er zijn op die manier momen
teel omstreeks zestig gestoorden "zoek". Vol
gens de officiële cijfers dan, het "zullen er 
wel meer zijn". In vele gevallen schijnen de 
verantwoordel~jke leiders van de inrichtingen 
het verdw~jnen van een hen door de overheid 
toevertrouwde patiënt niet eens aan de justi
tie door te geven. Dat frusteert zeker het 
experiment! En de overheid, in de eerste 
plaats het departement van justitie, loopt niet 
over van ijver om aan deze slordige, nee 

misdadige gang van zaken een eind te ma
ken. Dat is de enige indruk die men kan 
krijgen. 

* * * 
De maat lijkt ons vol. Wat moet er nu 

gebeuren? Allereerst moet het geëxperi
menteer uit zijn. Kan men niet nagaan of en 
wanneer een patiënt genezen is - en dat 
kan men dus, getuige ook het geharrewar 
erover, niet - dan dient de patiënt geïso
leerd te blijven. Net zo lang totdat de we
tenschap met honderd procent zekerheid over 
het al dan niet genezen zijn een oordeel kan 
hebben. Dat betekent dus bij de huidige stand 
van zaken levenslang. Dat is onaangenaam 
voor de patiënt en zijn familie, maar het is 
niet anders. Het is voor de patiënt en zijn 
familie overigens nog onaangenamer wan
neer h~j weer een slachtoffer kan maken, zo
als nu. 
Isolement dus! Maar waar? De veiligheid 
eist dringend een plaats waar ontsnappen 
met een zo groot mogelijke zekerheid niet 
bestaanbaar is. Het is een kwestie van be
scherming van de burgers tegen levensge
vaarlijke elementen. Hier past geen medelij
den, maar alleen een harde afdoende maat
regel. 
Is er zo'n plaats? Zeker! Eén der Wadden
eilanden kan als één centrale psychiatrische 
inrichting worden benut. Ontvluchten is daar 
praktisch uitgesloten en een uurtje kuieren 
kan er geen kwaad. De bevolking van dat 
eiland moet natuurlijk worden verplaatst 
naar het vasteland of desgewenst naar een 
ander eiland. 
Nou, nou, nogal radicaal zal men tegenwer
pen. Ja, wat wil men eigenlijk? De aanbe
volen maatregel is niet meer dan een zaak 
van geestelijke hygiène. Een gezond volk 
stoot zijn zieke elementen uit, isoleert die. 
Niet op een ruwe manier, maar wel afdoen
de. Men kan op dat "psychiatrisch eiland" 
de patiënten net zo humaan behandelen als 
in het centrum van het land. Er is wat dat 
betreft geen enkel principieel verschil. 

0 ja, het kost natuurlijk geld. Dat is in ons 
land ook nogal belangrijk. Wij horen het al 
zeggen: "hoeveel zal dat wel niet kosten?" 
Inderdaad een flinke som! Maar geen on
overkomelijke. Voor onze verdediging zon
deren wij een groot deel van ons nationaal 
inkomen af. Een klein schepje er bij, ook 
voor een verdediging en voor een zeker niet 
minder belangrijke. Wat wil men, de kosten 
afwegen tegen het aantal der slachtoffers? 
Moet het leven van het volgende jonge 
meisje geringer worden geschat dan zeg 100 
miljoen Nederlands guldens? Is hier ook niet 
sprake van een Deltawerk? 

BOTE DE BOER Lzn. 
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Voor belere en gezondere oogst: 

AA-BESTRIJDINGSMIDDELEN en ORIGINELE ZAAIZADEN 
van N.V. LANDBOUWBUREAU M. WIERSUM te Groningen 

De buitenlandse belrekkingen van onze organisatie 
EEN SAMENVATTEND OVERZICHT 

De nieuwelingen in onze organisatie behoeven slechts eenmaal een landelijk 
week-end of een congres mee te maken om zich te kunnen realiseren. dat 
zij lid zijn geworden van e:en organisatie met afdelingen door het hele land 
en vele contacten met geestverwanten overal in het land. 
Het is duidelijk, dat het liberalisme ook buiten onze landsgrenzen vele aan
hangers telt en het is dus niet te verwonderen. dat ook onze organisatie 
contacten heeft met geestverwanten in het buitenland en is aangesloten bij 
internationale organisaties. 
Vele contacten kwamen tot stand toen een aantalleden van onze organisa,tie 
kennis maakten met buitenlandse jonge liberalen en hun organisaties. Deze 
banden groeiden uit tot regelmatige contacten waar de organisa.ties bij wer
den betrokken. 

Door dit groei-proces is het voor de 
buitenstaanders niet eenvoudig zich 
een !beeld te vormen van de situatie. 
Dit zal gelden voor de meeste ~eden 
van onze organisatie. 
Een ongewenste toestand bij zich 
steeds uitbreidende internationale 
contacten en toenemende noodzaak 
tot en belangstelling voor bestude
ring van ·internationale en europese 
aspecten van de politiek. 
Dit was dan ook een der redenen voor 
het H.B. om de in 1958 benoemde In
ternationale Commissie opdracht te 
geven om onder andere verslag uit 
te brengen omtrent deze onoverzich
telijke situatie. Het inmiddels uit
gebrachte rapport van deze commis
sie vermeLdt hierover onder meer 
het volgende: 
De J.O.V.D. is via officiële afgevaar
digden vertegenwoordigd in de vol
gende lichamen: 
1. World Pederation of Liberal & 

Radical Youth (WFLRY). 
Deze organisatie stelt zich ten 
doel: 
a. een wereldvertegenwoordiging 

te zijn van Hberale en radicale 
j augerenorganisaties; 

'b. middelen te verschaffen tot 
samenwerking tussen deze 
groepen; 

c. jongeren in landen waar nog 
geen organisaties bestaan aan 
te moedigen tot oprichting van 
een liberale of radicale jonge
rengroep; 

d. samen te werken met de Li
berale Internationale bij ge
meenschappelijke doeleinden; 

e. samenwerking en uitwisseling 
tussen liberale studentengroe
pen aan te moedigen. 

Het lidmaatschap van de Federa
tie staat open voor liberaal-radi
cale en overeenkomende nationale 
jongerenorganisaties, welke vol
doen aan de volgende eisen: 
a. politiek democratisch zijn; 
b. erkennen, dat het voor libe

ralen niet meer mogelijk is de 
,laissez faire doctrine" tot 
grondslag van het politiek 
handelen te nemen; 

c. voorstander te zijn van een 
economische orde gebaseerd 
op vrije markten met speciale 
voorzieningen als bijv. werk
nemers-participatie en winst
deling; 

d. collectivisatie van het econo
mische leven verwerpen om 
haar bedreiging van burger
lijke vrijheden en de vrijheid 
van arbeid. 

De Federatie werd opnieuw op-

gericht op 26 augustus 1947. De 
WFLRY heeft als leden de libe
rale jongerenorganisaties uit: Bel
gie, Denemarken, Frankrijk, 
Duitsland, Groot-Brittannië, Ne
derland, Noorwegen, Italië, Lu
xemlbuvg, Z•weden en Zwitserland. 
Tevens zijn aangesloten de in bal
lingschap bestaande organisaties 
uit Estland, Letland, Polen en 
Spanje. 
Het bestuur van de Federatie, de 
Executive, bestaat uit 11 afge
vaardigden benoemd door de na
tionale delegaties van elk van de 
ledenorganisaties en 2 afgevaar
digden benoemd door de geza
menlijke geassocieerde organisa
ties. 
Het "Bureau" (dagelijks bestuur) 
wordt gekozen door de Executive. 
De plenaire vergaderingen vin
den plaats op de congressen, die 
om de twee jaar worden gehou
den. Op deze plenaire vergade
ring heeft eik lid organisatie 6 
stemmen en elke geassocieerde 
organisatie 2 stemmen. Meerdere 
organisaties uit een land hebben 
in principe aLlen het recht als 
volledige afvaardiging met 6 
sternmen erkend te worden. In de 
praktijk wordt hiervoor een spe
ciale regding getroffen. 
De contributie voor ledenorgani
satie bedraagt Zw. frs. 100. per 
10.000 leden. 

2. Jeunesse Europeenes Liberales 
(JEL). 
Deze in 1952 opgerichte ovganisa
tie heeft tot doel: 
a. het propageren van de euro

pese gedachte en meewerken 
aan de verwezenlijking van 
een Verenigd Europa; 

b. het bestuderen van problemen 
betreffende de Europese een
wording en het verspreiden 
van deze studies; 

c. het versterken van contacten 
tussen jonge europese libera-

len en radicalen. 
Het JEL comité is samengesteld 
uit afgevaardigden van de natio
nale secties uit de volgende lan
den: Belglë, Denemarken, Frank
rijk, Duitsland, Groot Brittannië, 
Noorwegen, Italië, Luxemburg, 
Zweden en Zwitserland, terwijl 
ook als geassocieerd afgevaardi,g
den zijn vertegenwoordigd de in 
ballingschap bestaande organisa
ties uit Estland, Letland, Polen 
en Spanje. 
De Nederlandse JEL sectie is sa
mengesteld uit vertegenwoordi
gers van de JOVD en de Liberale 

Studenten Verenigingen. Deze 
studenten vertegenwoordigers wa
ren, op historische gronden, le
den van de LSVA. De vertegen
woordigers van de JOVD worden 
jaarlijks door het H.B. benoemd. 
De contributie wordt jaarlijks be
paald aan de hand van de finan
ciële situatie. Door middel van 
subsidie van buitenaf kan de JEL 
bijdra;gen in de kosten van inter
nationale 'bijeenkomsten, die door 
de nationale secties worden ge
organiseerd. 

3. Nederlandse Politieke Jongeren 
Contact Raad (P.J.C.R.). 
Deze organisatie is het contact 
lichaam van de 5 politieke jon
gerenorganisaties in ons land, nl. 
Federatie van Jongerengroepen 
in in de P.v.d.A., ARJOS, K.V.P. 
Jongerengroepen, C'.H.J.G. en 
J.O.V.D. Het bestuur bestaat uit 
2 afgevaardigden van elke orga
nisatie. 
De doelstellingen zijn: 
1e Het stimuleren van de alge

mene politieke belangstelling 
onder de jongeren; 

2e Het bevorderen van de goe
de verstandhouding tussen de 
jongeren van de deelnemende 
organisaties; 

3e De gezamenlijke binnen- en 
buitenlandse belangen van d~ 
deelnemende organisaties te 
bespreken en te behartigen. 

Hoewel deze organisatie in de 
stricte zin niet kan worden ge
rekend onder de internationale 
contacten, is het vooral bij de 
onder 3e genoemde doelstelling 
bij het gezamenlijk optreden naar 
buiten, dat de internationale con
tacten een rol spelen en met na
me omdat o.a. in NATO verband 
de PJCR optreedt namens de Ne
derlandse Politieke Jongeren. 
Door de PJCR worden besluiten 
met algemene .stemmen genomen. 
De contdbutie bedraagt .f 50,
per jaar per organisatie. De ver
tegenwoordigers ·in de PJCR wor
den aangewezen door het H.B. 

Via een niet officiële afvaardiging is 
de JOVD vertegenwoordigd in de 
Nederlandse Jongeren Raad voor de 
Europese Beweging. 
Deze jongerenraad werd opgericht 
op 16 september 1950 en heeft de 
vo1gende doelstellingen: 
a. het scheppen van een contact

centrum waar gesproken wordt 
over de middelen en wegen, moei
lijkheden en kansen om de Ne
derlandse jeugdbewegingsleden, 
politieke jongeren en de studen
ten voor de Europese zaak te in
teresseren. 

b. het geven van voorlichting, ver
strekken van documentatie en or
ganiseren van bijeenkomsten tot 
informatie omtrent de Europese 
Beweging, de Raad van Europa 
en de Europese gemeenschappen. 

De leden van de jongerenraad wor
den uitgenodigd zitting te nemen in 
de raad op ;grond van het feit, dat 
zij - hoewel niet namens een or-

ganisatie zitting hebbend - in de 
Nederlandse jeugd- en jongerenwe
reld dan wel de student<-norganisa
ties verantwoordelijke functies be-
1kleden dan wel daarin ct'n stem en 
invloed heb'ben. 
Het werk van de NJR w<'rd tot nu 
toe gefinancierd uit door de USA ge
fourneerde fondsen. Aangezien deze 
fondsen niet meer beschikbaar zijn 
werd een beroep gedaan op de or
ganisaties, waarvan de leden deel 
uitmaken van de raad. A;wgezien dit 
beroep tot nu toe niet het gewenste 
resultaat had, vindt er op het ogen
blik 'beraad plaats omtrent de ma
nier waarop de werkzaamheden van 
de raad kunnen worden voortgezet. 
Inmiddels heeft het H.B. besloten, 
dat de werkzaamheden van de raad 
in zoverre deze zijn gelegen op po
litiek terrein zonder bezwaar kunnen 
worden overgenomen door andere 
reeds .bestaande organisaties, zodat 
ér aan een lichaam als de NJR geen 
behoefte meer ·bestaat en de JOVD 
niet langer zal deelnemen aan de 
activiteiten van de raad. 
Butien de overkoepelende organisa
ties heeft de JOVD nog rechtstreeks 
contact met de volgende zusteror
ganisaties: 
1. Nationale Federatie van Liberale 

Jeugd van België. 
In deze organisatie wordt naast 
de politiek zeer veel aandacht 
besteed aan algemeen jeugdwerk 
en is als zodanig een grotere or
ganisatie met ruime overheids
subsidies ten bate van het alge
meen vormend jeugdwerk. 

2. Deutsche Jung Democraten. 
Gegevens van deze organisatie 
zijn vermeLd in de Driemaster van 
juni 1959. 

3. Venstres Ungdom. 
Een van de grote en invloedrijke 
Deense Liberale Jongeren orga
nisaties. 

4. Jeunesse Democratique Luxem
bourgeoise. 
De organisatie van Luxemburgse 
jonge liberalen en radicalen. 

Naar aanleiding van het bovenge
noemde rapport heeft hel H.B. op 
haar laatste vergadering besloten in 
te stellen een permanente commissie 
Buitenlandse Betrekkingen. Uit de 
taakomschrijving van deze commis
sie blijkt, dat zij onder meer het in
ternationale werk binnen en buiten 
de organisatie zal dienen te stimu
leren. 
De commissie heeft op dit gebied be
paalde ideeën en het streven is, dat 
U na deze uiteenzetting spoedig meer 
zult horen, opdat alle leden voort
durend zullen worden herinnerd aan 
het bestaan van internationale pro
blemen en contacten. 
Dit houdt niet in, dat suggesties en 
mededelingen van activiteiten van 
afdelingen op dit gebied niet welkom 
zullen zijn. Om Uw adreslijst niet 
nog langer te maken is het secreta
riaat van de Comm. Buitenlandse 
Betrekkingen: 
H. M. J. Dubbeldam, 2e Van Leyden 
Gaelstraat 119, Vlaardingen. 0. B. 
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MARGINALIA doet, menen wij een enkel be
zwaar te mogen aanvoeren. 
Ten eerste is het geen zwakheid 
van de democratie, dat een vijand 
er misbruik van kan maken. Het 
is een zwakheid van de overheid, 
die tot taak heeft de democrati
sche rechten te waarborgen. Hit
ler heeft aan de macht kunnen 
komen, doordat de politie het liet 
afweten op de momenten, dat een 
SA -streiche "het gezag" ging 
handhaven. 

Abonnementenwerving 

V ele bladen en tijdschriften voe
ren omstreeks de jaarwisse

ling een campagne om nieuwe 
abonnees te krijgen. Nu kunnen 
we ons niet aan de indruk ont
trekken - misschien te zeer on
der de invloed van het reclame
materiaal - dat te vaak niet
abonnees meer voordelen kunnen 
genieten dan degenen, die trouw 
hun kwartaal-, halfjaar- of jaar
abonnement betalen. 

Het Beste {uit Reader's Digest) 
heeft dit jaar zelfs twee voorde
lige aanbiedingen gedaan. Het 
ene -,--- een jaarabonnement plus 
een Het Beste Boek - verschaft 
een voordeel van .f 7 ,85. Het an
dere - een jaarabonnement plus 
Het(zelfde) Beste boek - brengt 
de gebruiker .f 10,- voordeel. 
Dit doet wat vreemd aan, vooral 
als men aan dezelfde persoon bei
de aanbiedingen doet. 

Bepaald hinderlijk vinden wij de 
recalme-methode, die bij beide 
aanbiedingen op de antwoord
kaarten naar voren komt. Er 
wordt namelijk een drang uitge
oefend om de antwoordkaart in 
ieder geval terug te zenden, ook 
al maakt men geen gebruik van 
het voordelige aanbod. 

Er wordt gesuggereerd, dat de 
administratie van Het Beste in de 
war loopt, als men de kaart niet 
terugstuurt. 

Hoewel het uit economische over
wegingen lwn zijn, heeft Het Beste 
op beide kaarten een postzegel 
geplakt, die het ons extra mak
kelijk moet maken, maar ons ook 
in twijfel brengt. Want wij vinden 
het zonde een postzegel ongebruikt 
in de prullemand te werpen; en 
wij maken ons misschien schul
dig aan verduistering, als wij ze 
voor een ander doel gebruiken. 

Wij zijn van mening, dat Het 
Beste iets te ver gaat, waar zij 
een beroep doet op gevoelens, die 
in dit geval eigenlijk geheel niet 
ter zake doen en dus kennelijk 
"hidden persuaders" in het werk 
poogt te stellen om het aantal 
abonnees uit te breiden. 

Hongar(je vergeten? 
Nooit! 
zijn wij Hongarije vergeten?" 

zo vraagt de heer S. F. Ro
dermond uit Amsterdam ons in 
een schrijven, dat is afgedrukt in 
"Vrijheid en Democratie" van 2 
april j.l. In dit schrijven fulmi
neert hij vooral tegen de redena
tie, dat men de superioriteit van 
de democratie demonstreert door 
communisten gebruik te laten ma
ken van ons spreekgestoelte en in 
discussie te laten treden met ons, 
andersdenkenden. Wij moeten de 
communisten blijven aanrekenen, 
wat is geschied in Hongarije. Een 
dergelijke groepering van anti
democraten mag men niet als lou
ter 'andersdenkenden' beschou
wen. 
Nu mag wel vooropgesteld war-

den - zoals ook Vrijh. en Dem. 
in een redactionele aantekening 
opmerkt, - dat het hoogst on
waarschijnlijk is, dat in ons land 
enige liberale groepering (]OVD, 
VVD of Liberale Studenten) op 
een vergadering het spreekge
stoelte zou hebben opengesteld 
voor een communistisch spreker. 

Bedenken wjj voorts, dat in Ne
derland een voor een buitenstaan
der weinig overzichtelijke chaos 
heerst in de communistische ge
lederen, dan vragen wij ons af, 
of in ons land inderdaad meer en 
meer de neiging bestaat om zich 
politiek te laten voorlichten door 
communisten. Maar ook vragen 
wij ons af, of het schrijven van 
de heer Rodermond wel gericht 
had moeten worden aan een libe
raal blad. 

Zover ons bekend, is Rodermond 
een van de weinige Nederlanders 
geweest, die van zeer nabij - in 
Boedapest - heeft meegemaakt, 
hoe de Russen in november 1956 
de Hongaarse opstand hebben 
neergeslagen. Daar heeft hij het 
optreden van de Russen ervaren, 
anderzijds het wanhopig verzet 
van de Hongaren, het vechten 
met de rug tegen de muur. Over
gave zou toch immers evengoed 
de dood betekenen! 

Maar ook heeft hij daar verkeerd 
in de door vele emoties geladen 
sfeer; een sfeer vol geruchten, on
controleerbare verhalen doorver
telde en romantische geschiede
nissen. Heel begrijpelijk is zijn -
toen nog zeer jeugdig hart - diep 
getroffen door de heldhaftigheid 
en de tragiek, waarmee de H on
garen hebben gevochten. Veel 
dieper waarschijnlijk is hij ge
troffen, dan de gemiddelde Ne
derlander, die immers een heel 
eind van de gebeurtenissen ver
wijderd was. 

Het verheugt dan ook telkens 
weer, als iemand als Rodermond 
de apathie en de lauwheid door
breekt en ons herinnert aan de 
gebeurtenissen in Hongarije. Hij 
heeft volledig gelijk: Wij mogen 
Hongarije nooit vergeten! En daar 
het communisme internationaal 
beweert te zijn, mogen wij de Ne
derlandse communisten een mede
schuld aanrekenen. 

Democratische rechten 
voor anti-democraten 

Z o ontzettend jammer is het 
dan, wanneer een waarschu

wing om Hongarije niet te ver
geten, wordt verzwakt door en
kele theorieën over democratie, 
die - op zijn minst - als aan
vechtbaar kunnen worden bestem
peld. 
"Een van de zwakheden van de 
democratie is, dat zij haar vijan
den alle rechten en mogelijkheden 
geeft om een toestand in het leven 
te roepen, waarin zij deze rech
ten met voeten kan treden en aan 
anderen onthouden. De democra
tie voedt haar eigen moordenaars 
op" citeren wij. Behalve, dat deze 
stelling ietwat slagzinachtig aan-

De maatschappij laat de mensen
moordenaars in leven. In de 
meeste landen is men wel zover 
gevorderd in humaniteit. Moet de 
democratie dan verweten worden, 
dat ze groeperingen toelaat, die 
schadelijk kunnen zijn voor haar
zelf? 
Alleen als de politiek verantwoor
delijken door onderlinge machts
strijd, verdeeldheid en wanbeheer 
een toestand kweken, die veront
rusting bij de bevolking teweeg 
brengt, maar vooral ook ontevre
denheid, dan krijgt een anti
democratische groep zijn kans, 
doordat het aanhangers gaat win
nen onder de kiezers, die zich niet 
meer gelukki.l!; voelen met de be
staande partijen. 
Indien een regering op behoor
lijke wijze, daarin gesteund door 
de democratische partijen, de de
mocratie waarborgt, dan maken 
anti-democratische groeperingen 
weinig kans. De voortdurende 
teruggang van de CPN in o"!:s 
land mag hiervoor wel als bewys 
gelden. 
Hitler en Mussolini hebben veel 
van hun macht verkregen door 
ontevreden kiezers en door moge
lijkheden tot intimidatie. 
Tsjechoslowakije is communistisch 
geworden, doordat de regering 
geen leger of politiemacht kon 
stellen tegenover de door de Rus
sische troepen gesteunde commu
nisten. In alle gevallen, was het 
niet een zwakke democratie, maar 
een regering, een overheid, die 
zich niet voldoende verzette of 
verzetten kon tegen anti-demo
cratische acties. 
Laat gerust anti-democratische 
groeperingen in een democratie 
bestaan. Men zie alleen nauwlet
tend toe, dat zij geen mogelijk
heid vinden tot onwettige hande
lingen, zoals wapenbezit, knok
ploegen en het misbruik maken 
van ingenomen sleutelposities. 

Nog eenmaal Chessman 

C aryl Chessman is op 2 mei 
1960 ter dood gebracht. Ruim 

elf jaar, nadat hij voor de eerste 
maal tot de gaskamer werd ver
oordeeld. Door hem is de mens
heid nog weer eens pijnlijk be
wust geworden, dat in onze "be
schaafde" wereld nog afschuwe
lijke straffen worden toegepast. 

Nu kan men in het strafrecht twee 
hoofdtheorieën onderscheiden: De 
repressieve leer - er wordt ge
straft, omdat er gezondigd is -
ziet een verhouding tussen de 
straf en het gepleegde. De pre
ventieve leer - men straft, op
dat er niet gezondigd warde -
wil, ten bate van een afschrik
wek!wnde werking, een straf, veel 
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zwaarder dan eigenlijk nodig zs 
om het gepleegde te wreken. 
Overal in het strafrecht vindt men 
een mengeling van deze twee 
theorieën, afhankelijk van de aan
hang, die een van beide had, op 
het moment, dat de strafbepalin
werden ingevoerd. In het Angel
Saksische recht heeft de preven
tieve leer altijd meer aanhangers 
gehad. 
Ook op momenten, dat de over
heid moeite heeft om zich te 
handhaven - men denke aan 
oorlogstijd! -, of het gezag in 
handen wenst te krijgen - zoals 
in de begintijd in de USA - is 
·men meer geneigd preventieve 
straften te stellen. En als meest 
afschrikwekkende straf komt men 
dan op de doodstraf. 
Het gaat niet aan om hier in te 
gaan op het voor en tegen van de 
doodstraf. Dat men ook in Cali
fornië de bezwaren van een dood
straf heeft gevoeld, blijkt wel uit 
het feit, dat Chessman na zijn eer
ste veroordeling telkens en tel
kens weer hoger-beroepsmogelijk
heden heeft gehad en gevonden. 
Helaas is de doodstraf hier niet 
veel humaner door geworden, om
dat Chessman nu elf jaar in de 
onmiddellijke nabijheid van de 
dood heeft geleefd. 
Hoe het ook zjj, wij kunnen niets 
anders doen, dan de strafrechts
opvattingen, die in Californië en 
in de USA leven, te billijken, 
ware het niet, dat het laatste uit
stel van Chessmans executie een 
politiek uitstel is geweest: uit 
angst voor relletjes in Uruguay 
op het ogenblik, dat Eisenhower 
daar op bezoek zou zijn. 
Reeds Montesquieu, wiens ge

. dachten in de USA voor het eerst 
in de praktijk zijn toegepast en 
op de realiteit zijn getoetst, heeft 
in zijn Trias Politica-leer, de leer 
van de machtenscheiding, Recht 
en Politiek als twee afzonderlijke 
machten gezien, die zo min mo
gelijk op elkaars terrein dienden 
te komen. 
Na het laatste uitstel mogen wij 
in het geval Chessm«n gerust 
spreken van een gerechtelijke 
moord. Omdat het slachtoffer nu 
de dupe is geworden van een strijd 
tussen de (federale) uitvoerende 
macht, die diplomatieke gevolgen 
ondervindt van de afkeer tegen 
de doodstraf en daarom een gra
tie voorstaat, en de justitiële 
macht {van de staat Californië), 
die, na even door de knieën te zijn 
gegaan het nodig vond om de 
onafhankelijkheid van zijn eigen 
macht te bewijzen door de dood
straf toch te voltrekken. 

A Ris 

STALEN 
KANTOORMEUBELEN 

GISOLAMPEN 
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Hebben .vij nog idealen! van de optimistische opvatting, dat 
bij een wereldconflict de kernwa
pens in de motballen zal blijven; im
mers niemand durft het risico te 
aanvaarden er enige urt:'n te laat 
gebruik van te maken. Gevaarlijk 
achtte hij de nationalistische hou
ding van De Gaulle i.v.m. de weste
lijke defensie. 

De grenzen ZIJn weggevallen en de wereld is klein geworden 

In het zeer lezenswaardige boekje "De nieuwe volwassenen" (uitgegeven 
in de Salamander-pocketreeks), een uitwerking door J. Goudsblom van een 
enquete onder jongeren van 18 tot 30 jaar door het weekbla,d "Vrij Neder
land", kan men lezen, dat het overgrote deel van de geënquetteerden de 
aantijging van de hand wijst, dat de moderne jeugd geen idealen meer heeft. 
Maar als men ziet, waaruit deze idealen dan bestaan, zijn z,e voornamelijk 
betrokken op de direkte omgeving: een goed huwelijk, "slagen" in de maat
schappij, geaccepteerd worden in de vriendenkring e.d. Andere idealen zijn 
er nauwelijks, meer. 

Behalve de enkele nozems, die een 
recalcitrante uitzondering vormen op 
het tegenwoordige type jeugd, schikt 
de overgrote meerderheid zich in de 
conformistische burgerlijke wel
vaartsstaat, hoewel natuurlijk onder 
protest tegen deze conformistische 
burgerlijkheid. 

Men probeert voor zichzelf een 
graantje mee te pikken en er ver
der "het beste van te maken". "Ze 
sputteren wat, ze klagen wat, maar 
ze houden zich aan de regels". De 
blaam van materialisme werpen ze 
verre van zich en geestelijke waar
den stellen ze natuurlijk voorop. 

Goede wil 
Deze laatste uitspraken lijken wel 
wat hypokriet, maar de goede wil 
is er in ieder geval, het vlees is he
laas zwak en in de praktijk zal men 
zich wel anders gedragen dan men 
met de mond belijdt. 

En bovendien, "ook de geldverwer
ving kent tal van mooie, ontroeren
de ogenblikken", zoals het hoofdar
tikel 'Onder materialisten' van het 
Hollands Weekblad no. 35 schrijft, 
"denken we slechts aan de jonge me
dewerker, die opslag krijgt, zodat hij 
een auto zal kunnen kopen en met 
zijn vrouw 's avonds plannen maken 
voor een nieuw kleed in de zitkamer 
en een vakantie in Spanje, en aan 
de trots van ouders, die kunnen ver
tellen, dat kinderen het aanzien van 
hun werkgevers genieten en een goe
de toekomst tegemoet gaan". 

Dit is één kant van de houding van 
de jongeren, aan de andere kant is 
men nuchterder en reëler dan de 
jeugd uit de twintiger jaren, men 
stelt zich bewust in de maatschappij 
der ouderen en past zich aan in even
wichtige werkelijkheidszin. Men moet 
niets meer hebben van de jeugdbe
weging met vaandels, slaande trom.:. 
mels en kampvuren, en met wereld
hervormende idealisten met strijd
liederen. 

De beide oorlogen hebben dit soort 
idealisme ten grave gedragen. Maar 
gaan we ook niet weer te ver met 
onze aanpassing en belanden we niet 
te snel in ons gezellige hoekje van 
de wereld, waar wij zelf van het ge
luk proeven, maar teveel binnen ons 
eigen kringetje kijken en de visie 
naar buiten verliezen. 

Met andere woorden, zijn we al 

tevreden, wanneer wijzelf vrijheid 
hebben, en laat ons de vrijheid van 
anderen eigenlijk koud? 
Zijn we pas van plan aan een ander 
te denken, nadat we eerst al onze 
eigen behoeften bevredigd hebben? 
Recht en gerechtigheid, begrippen, 
waar we altijd vlijtig mee schermen, 
gelden die alleen voor ons of ook 
voor anderen? 
Het slaan op het aambeeld der ge
rechtigheid door de idealisten van 
vroeger heeft de ogen der verant
woordelijken pas geopend op het 
moment, dat het bijna te laat was 
(of tè laat, zoals in Rusland) en de 
opheffing van de verschrikkelijke 
arbeidstoestanden in die dagen is 
niet uit vrije wil en christelijke 
naastenliefde geschied, maar onder 
de dwang der omstandigheden. Maar 
zijn wij als jongeren hier in Neder
land, waar wij toch redelijke vrij
heid en gerechtigheid bezitten, nu 
tevreden? 
Tweederde deel van deze wereld 
leeft in constante ondervoeding en 
het inkomen van hen ligt onder dat 
van de gemiddelde Nederlandse van 
een eeuw geleden. Verschrikkelijke 
ellende, ziekten en een zeer hoog 
sterftecijfer teisteren miljoenen men
sen, met wie wij op één planeet wo
nen en waar wij nu in alle opzichten 
dichter bij zitten, dan een eeuw ge
leden een Vlissinger bij een Gronin
ger. 
De gerechtigheid is in onze wereld 
te lange na nog niet voltooid en 
daarom moet voor ons jongeren, die 
nog niet geremd worden door be
langenhandhaving en nog vrij rond 
kunnen kijken, de uitbanning van 
ten-hemel-schreiende toestanden in 
onze wereld een zaak zijn, die ons in 
heftige beroering brengt. 

Het zou een schande zijn voor de 
Nederlandse jeugd, wanneer wij ons 
rondwentelen in zelfgenoegzaamheid 
en een gelukkige toekomst voor ons
zelf bouwen, zonder dit ideaal, het
welk wij als een eerste christelijke 
en humane plicht van gerechtigheid 
zouden moeten erkennen, bij de hand 
te vatten. 

De grenzen zijn weggevallen en de 
wereld is klein geworden. Als Ne
derlanders zijn wij medeverantwoor
delijk voor het onrecht, wat elders 
geschiedt en we moeten er voortdu
rend op blijven hameren. Wijzelf 
moeten onze woorden ook in daden 
omzetten. In de parlementen wordt 
er wel veel over gesproken, maar 

het blijft bij woorden. In dit opzicht 
is de "Doe open" -actie voor de 
vluchtelingen een hartverwarmend 
begin. 
Zeker van politieke jongeren als wij 
zijn, wordt geen zelfgenoegzame 
slaaphouding verwacht. Laten we 
bewijzen, dat wij ook een ideaal 
hebben! 

FRITS WAGENMAKER 

Papendrecht 
besprak de "Top" 

"Berlijn, de topconferentie en de 
ontwapening", luidde de titel van de 
inleiding, die de heer F. A. Hoogen
dijk, voorzitter van de J.O.V.D.-af
deling Den Haag op zaterdag 7 mei 
voor een grote groep J.O.V.D.-ers in 
het Dorpshuis te Papendrecht hield. 
Dat een goed spreker deze ogen
schijnlijk vormeloze materie, die bij 
velep. slechts een matige belangstel
ling geniet, kan omvormen tot een 
levend . beeld dat alle aanwezigen fas
cineert, werd op deze avond bewe
zen. 
Het Berlijnse vraagstuk, erfstuk van 
de tweede wereldoorlog, werd ge
schilderd zoals het voor het Duitse 
volk leeft; de geraffineerde commu
nistische propaganda- en onderwijs
methoden, de collectivisering, de 
aanhoudende stroom van vluchte
lingen en de ,grote verschillen in 
welvaart. 
Verheugend vond spreker het felt, 
dat dankzij De Gaulle en Adenauer 
de tot concessies geneigde houding 
van MacMillan en Eisenhower plaats 
gemaakt had voor een onverbidde
lijke standvastigheid t.a.v. de veel 
omstreden stad. Hij wees op de over
wegingen van binnenlandse-politie
ke aard, die een zo grote rol kunnen 
spelen in de buitenlandse politiek 
van een land, met name de gevaar
lijk vredelievende houding van Mac
Millan vóór de verkiezingen in En
geland. 
Een grote troef voor het Westen is 
de steun, die thans de Duitse socia
listen geven aan het buitenlands be
leid van de bondskanselier, een 
steun die mettertijd wel eens uit zou 
kunnen monden in een coalitiekabi
net, waarin de eminente Berlijnse 
burgemeester Willy Brandt een be
langrijke rol zou kunnen vervullen. 
Zoals de kaarten nu liggen zal 
Chroesjtsjow op de komende top:.. 
conferentie geen voet aan de grond 
krijgen; dit voelende buit hij het in
cident met het Amerikaanse verken
ningsvliegtuig dan ook ten volle uit. 
Mocht hij op deze conferentie inder
daad niets bereiken dan dreigt een 
periode van nog grotere bluf van 
Rusland aan te breken, met alle ge
varen daaraan verbonden. 
Sprekende over de ontwapening dis
tandeerde de heer Hoogendijk zich 

Zelfs Engeland, dat we toch niet 
altijd van eigengereidheid vrij kun
nen pleiten, heeft nu afgezien van 
een eigen raketontwikkeling en 
schakelt over op projectielen van 
Amerikaanse makelij. Spreker hoop
te, dat men zo verstandig zou zijn, 
eerst de politieke geschillen te be
slechten alvorens de ontwapening 
ter hand te nemen en niet omge
keerd. Dat de ontwapeningsconfe
rentie zonder resultaat voortsukkelt 
kon hem onder de huidige omstan
digheden niet anders dan verblijden. 
Een groot aantal vragen over Alge
rije, China, de communistische pro
paganda en de handel met het 
Sowjet-blok vormden tenslotte de 
grondslag voor een boeiende gedach
tenwisseling. 

NIET 
VERANTWOORDELIJK 

Na de in het "Vrije Volk" gevoerde 
"bombardement" tegen de jongste 
regeringsmaatregelen t.a.v. de defen
sie van Nieuw-Guinea, had men 
kunnen verwachten, dat de P.v.d.A. 
fractie in de Tweede Kamer eens 
flink op de bazuin zou schallen en 
een motie van afkeuring zou indie
nen, óf zouden tegenstemmen. 

Het debat is echter zeer tam ver
lopen. Op de hem eigen en bekende 
wijze blies de heer J. A. W. Burger, 
bijgestaan door partijgenoot J. de 
Kadt, wel hoog van de toren en gaf 
hij een niet onaardige solo-confé
rence weg, maar na de verwerping 
van zijn uiterst vage motie hulden 
hij en zijn volgelingen zich in merk
waardig stilzwijgen. 

En wat schrijft het "Vrije Volk"? 
Dat de P.v.d.A. in de Kamer duide
lijk heeft willen maken, dat, als om 
Nieuw Guinea een rampzalige situa
tie ontstaat, zij niet verantwoorde
lijk kan worden gesteld ... 

'n Merkwaardige redenatie, die mis
schien wel ingang vindt bij (een deel 
van?) de Vrije Volk-lezers, maar 
toch zeker niet bij het Nederlandse 
volk. 

Het pleit niet voor het Vrije Volk, 
dat men zich onttrekt aan de ver
antwoordelijkheid voor maatregelen, 
waarmee men heeft ingestemd, door 
niet tegen te stemmen, bovendien 
wenst men slechts dan niet verant
woordelijk te worden gesteld, als het 
misgaat en dat is een houding, waar 
in óók de rudimenten van de rugge
graat niet meer te vinden zijn. 

R. M. MARCUSE 
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DE N.A.V.O. IN HET BRANDPUNT 

Dr. C. L. PATIJN: DUIDELIJKE 
RICHTLIJNEN 

Over de politieke aspecten van de 
N.A.V.O. in de nabije toekomst spra
ken we met het Twe,ede Kamerlid, 
dr. C. L. Patijn. 
"We moeten niet vergeten," zo be
gon de heer Patijn, "dat de Russen 
vanuit hun ideologie denken, dat de 
westerse kapitalistische wereld op 
de één of andere wijze zal instorten. 
"Wij zullen jullie begraven," heeft 
Chroestjew gezegd. U gaat dood en 
wij komen een krans op Uw graf 
leggen, dat is de communistische ge
dachtengang. De N.A.V.O.-landen 
zullen er goed aan doen dit steeds 
voor ogen te houden en moeten zich 
voorbereiden op lange worsteling op 
velerlei gebied." 
Wij brachten de verdeeldheid van 
thet Westen naar voren. 
"In onderhandelingen 'met de Rus
sen staan we 'inderdaad altijd zwak 
door onze verdeeldheid. De Sovjet 
Unie zelf zegt, dat de N.A.V.O. over
een!komsten tussen Oost en West in 
de weg staat. Dit is uiteraard on
juist. De onenigheid tussen Washing
ton, Londen en Parijs geven de Sov
jets het gevoel, dat ze geen conces
sies behoeven te doen. Is het niet een 
dwaasheid, dat Amerika, Engeland 
en Frankrijk een nationale atoom
politiek voeren? 
Er is nog niet voldoende overleg over 
de richtlijnen van de N.A.V.O.-po
litiek De besluitvorming is ook 
uitermate moeilijk tussen vijftien 
staten. Een politiek "directo,rium", 
zoals De Gaulle heeft voorgesteld, 
van grote mogendheden, is echter 
ongewenst, maar een N.A.V.O.-raad 
van louter consultatief karakter zon
der een grote mate van wijwilUge 
discipline bij de leden is niet voor 
zijn taak berekend. 
Het is een vrij bondgenootschap van 
vrije staten. Veel van hun souverei
niteit willen de landen niet afgeven. 
Zelfs de atoomwapens kunnen hier 
nog niets aan afdoen, terwijl door 
deze wapens de nationale staat net 
zo kwetsbaar is geworden als de 
kastelen toen het buskruit werd uit
gevonden. 
Als Engeland zelJfs niet op een be
perkt gebied als kolen en staal iets 
van zijn souvereiniteit aan een in
ternationale autoriteit wil overdra
gen, dan doet het dat zeker niet als 
het politieke of militaire kwesties 
betreft. We zullen er dus rekening 
mee moeten houden, dat we in 
N.A.V.O.-ve:t'band altijd inefficiënt 
zullen blijven werken. 
Doch deze handicap zullen we op de 
koop toe moeten nemen. In deze di
versiteit ligt ook een groot deel van 
onze kracht. Doch dit doet niet af, 
dat in de praktijk nodig is 1gebleken, 
dat er dringend behoefte aan politie
ke riChtlijnen is. In spannende mo
menten - Hongarije - werkt het 
lichaam veel te traag. , 
Wij vroegen de heer Patijn of 'hij 
t.a.v. de richtlijnen nog konkrete 
plannen had. 
"Inderdaad. Het politieke secreta
riaat van de N.A.V.O.-,raad zal moe
ten worden versterkt voor research 
op politiek, handelspolitiek en tech
nisch gebied. Er wordt in N.A.V.O.
verband veel te weinig aan "intel
ligence" gedaan. Men moet bijvoor
beeld weten als de Russen ergens in 
de onderontwikkelde landen een 
economisch offensief gaan inzetten, 
wat wij er het beste tegenover kun
nen zetten. 
Men moet ,weten als de Russen van 
plan zijn de katoenoogst in Egypte 

Een .,jubileum" met licht~ en schaduwzijden 

ta gaan opkopen. Ook de Russische 
dreiging in Azië en Afrika gaat de 
N.A.V.O. aan. Hierover moet men 
niet incidentele beslissingen nemen. 
Er moet een soort "braintrust" wor
den gevormd uit de N.A.V.O.-landen, 
die de noodzakelijke gegevens aan 
de poHtieke leiders verschaft, waar
op zij hun politiek mede kunnen 
basseren. 
De laatste jaren zijn er ernstige fou
ten gemaakt en er is onnodig hard 
op tenen getrapt doordat er niet vol
doende overleg was. Bondgenoten 
moeten vrijheid van 'beweging helb
ben, accoord, maar bij belangrijke 
kwesties 'hebben de N.A.V.O.-leden 
géén bewegingsvrijheid. Dan is over
leg noodzakelijk. Dat brengt de al
liantie met zich mee. Als er in de 
komende jaren hierin verbetering 
komt hebben we al veel gewonnen. 

DRIE KAMERLEDEN OVER 
DE N.A.V.O. 

Op maandag 4 april was het 
elf jaar geleden, dat de Noord 
Atlantische Verdragsorganisa
tie werd opgericht - het bol
werk van het westen tegen de 
communistische dreiging. 
Ter gelegenheid van de elfde 
verjaardag had de Atlantische 
Commissie in Nederland in de 
Tweede Kamer een conferen
tie belegd, waar door Kamer
leden inleidingen gehouden 
werden over de verschillende 
aspecten vandeN AVO en zich 
in het bijzonder bezig hielden 
met een Atlantisch JO-jaren 
plan. De Kamerleden dr. C.L. 
Patyn, Lt-Gen. ]. H. Couzy en 
mr. P. A. Blaisse hielden o.a. 
inleidingen. 
Na afloop van de bijeenkomst, 
die o.a. werd bijgewoond door 
minister Luns en staatssecreta
ris Van Houten, voerden wij 
met deze Kamerleden exclusie
ve interviews over de politieke, 
militaire en economische aspec
ten van de Atlantische Ge
meenschap in de komende ja
ren. De gesprekken zijn hier-

I 
bij afgedrukt. 

F. A. HOOGENDI]K. 
\___ __) 

LT-GENERAAL J. H. COUZY: 
NOG VELE WENSEN 

Het tweede Kamerlid, lt-generaal J. 
H. Couzy, vroegen wij wat hij in de 
komende jaren op militair gebied in 
de N.A.V.O. verbe:terd zou willen 
zien. 
"De militaire leiders zijn ondevge
schikt aan de politieke leiding. De 
invloed van de militairen dient zich 
te beperken tot het kenbaar maken 
aan de politieke leiding of de ter 
beschikking staande militaire mid
delen voldoende zijn om de gestelde 
politieke doelen te verwezenlijken. 
Doch het versterken van de thans 
aanwezig zijnde zwakke plekken in 
de N.A.V.O.-verdediging kan slechts 
gebeuren op grond van politieke be
slissingen. 
Tot heden heeft het bondgenootschap 
zijn doel weten te 'bereiken. Mede 
door de N.A.V.O. hebben we de Rus
sen uit West-Europa kunnen weg-

Lt. Gen. Couzy 

houden. Doch we doen er goed aan 
te bedenken, dat het grootste af
schrikmiddel voor de Russen de 
Amerikaanse strategische luchtmacht 
is. 
De dertig divisies - een minimum 
aantal - die voor de verdedi,ging 
van West-Europa nodig zijn, hebben 
we nog steeds niet weten te berei
lken. Bij de twintig houdt het al op. 
Dit komt voor een groot deel door
dat de Franse regering tien divisies 
aan de N.A.V.O. onttrekt voor de 
strijd in Algerije. In het hart van 
onze verdediging ,zijn we idus al 
niet sterlk. Als men weet, dat er in 
Oost-Duitsland 20 tankdivisies staan 
en een paar honderd kilometer ver
der weer 20, dan ziet men wel, dat 
de verhouding wat dit 'betreft buiten 
aUe proporties is. 
Doch ook op onze flanken zijn we 
nog niet sterk genoeg. In de Mid
dellandse Zee ligt de zesde Ameri
kaanse vloot; Turkije heeft een sterk 
en goed leger, doch Griekenland 
vormt een uiterst zwakke schakel in 
onze verdediging. 
De noorderlijke flank wordt gevormd 
door de Oostzee en de Sont. Daar 
moeten de Denen en de Duitsers o.a. 
voorkomen dat de Russische duik
boten de Atlantische oceaan 'kunnen 
bereiken. De verdediging is hier ook 
nog niet volmaakt. Het ergste is 
echter, dat de luchtverdediging nog 
een nationale aangelegenheid is. In 
deze tijd van supersnelheden is het 
ronduit belachelijk, dat ieder land 
nog zijn eigen territoir wil verdedi
gen. De moeilijkheden om in deze 
sector tot een ·integratie te komen 
liggen voor een ,groot deel bij Frank
rijk. 
De Atlantische scheepvaartverbin
dingen geven ook in een eventuele 
komende oorlog grote zo:t'gen. De 
Russen beschikken over 450-500 
onderzeeërs. Als er slechts honderd 
van in de Atlantische oceaan kun
nen opereren betekent dit •zeer grote 
verliezen aan onze zijde." 

30 dagen oorlog? 
Vervolgens vroegen wij de generaal 
of in een komende oorlog de con
ventionele bewapening nog wel be
langrijk is. Volgens sommige des
kundigen zou een volgende oor,log in 
een dertig dagen zijn afgelopen. 
"Met deze mening kan ik het niet 
eens zijn. In de huidige omstandig
heden zullen er bij een conflict 
atoomwapens worden gebruikt. Wij 
zullen er wel toe gedwongen worden 
door ons gebrek aan mankracht -
te weinig divisies. Daarom is het 

veel beter dat wij het aantal divisies 
in Europa gaan opvoeren, zodat we 
de Russen eventueel ook met con
ventionele wapens kunnen wee·r
staan. 
Maar ook een eventuele atoom-oorlog 
zal veel langer dan een maand du
ren. Het is onmogelijk alles met 
atoom- of waterstofbommen te ver
nietigen." 
"De radioactiviteit?" 
"Men experimenteert steeds meer 
met de zgn. "schone" bommen. 
Voorts zal de Sovjet Unie nooit 
West-Europa geheel verwoesten, 
want hij wil dat gebied juist ver
overen. Een Amerika en Rusland 
kunnen niet geheel met deze bom
men worden bestreken. 
In Duitsland heeft men als proef sol
daten onder de grond laten leven, 
afgesloten van de buitenwereld. Het 
schijnt dat na dertig dagen het groot
ste gevaar voor ,radioactiviteit is ge
weken. Voorts heeft men niet onbe
perkte voorraden atoomwapens. Het 
is dus altijd mogelijk om in de ge
bieden, die radioactief zijn geweest, 
weer te vechten, waarvoor dus rnan
ikracht en conventionele bewapening 
nodig is. Zo lang ons schild - 30 di
visies - niet sterk genoeg is staan 
we dus zwak tegenover de Russische 
dreiging''. 

Meer standaardisatie 
"Een opvoering van de bewapening 
zal nog meer financiële lasten met 
zich meebrengen. Is dit nog wel op 
te brengen?", was onze laatste vraag. 
"Een grote fout bij de N.A.V.O. is, 
dat er niet rgenoeg standaardisatie is 
in wapens. Op sommige kleine pun
ten is er wel iets aan gedaan, maar 
dat brengt geen kostenbesparingen 
van betekenis met zich mee. Geluk
kig is bij het aankopen van de star
fighter wat eenheid in de luchtmacht 
van de Europèse landen gebracht, 
doch dat moet nog met vele andere 
wapens ook gebeuren. Deze stan
daardisatie is één van de urgentste 
zaken, die de N.A.V.O.-leiding zal 
moeten aanpakken." 

Mr. P. A. BLAISSE: 
MACMILLAN IS EEN SLECHT 

VERLIEZER 

Mr. P. A. Blaisse 

Tijdens het interview dat wij met 
mr. P. A. Blaisse mochten voeren 

(zie pag. 6) 
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over de economische aspecten van 
de Atlantische Gemeenschap, vroe
gen wij hem hoe hij' die economische 
samenwerking in de nabije toekomst 
zag. 
Verder legden wij het Tweede Ka
merlid de vraag voor of door de eco
nomische blokvorming van het Euro
pa van de Zes en het Europa van de 
Zeven de Atlantische samenwe:r!king 
niet in gevaar wordt gebracht, zo
dat de militliire eenheid te lijden 
krijgt van de economisohe moeilijk
heden. 
"Naar mijn mening is het aspect van 
de samenwerking in de N.A.V.O. ge
wijzigd. Van een negatief uitgangs
punt (verdediging tegenover de com
munistische dreiging) naar een po
sitief punt van samenwerking ook op 
andere gebieden dan het militaire 
vlak. 
Als antwoord op de gigantische eco
nomische expansie van de commu
nistische staten heblben de 18 landen, 
die vroeger in de Organisatie voor 
Europese , Economische Samenwer
king verenigd waren, zich met Ame
rika en Canada in januari aaneen
gesloten om tot een gezamenlijke 
economische politiek te geraken. Dit 
zai ,geen gemakkelijke opgave zijn en 
de voorzitter van deze samenwer
kende landen, onze minister van Bui
tenlandse Zaken, Mr. Luns, zal geen 
gema1kkelijke taak krijgen. 
Deze economische groep zal echter 
goed in de N.A.V.O. moeten worden 
ingepast. Als dit gebeurt geloof ik 
niet, dat het tegenstellingen, die re
percussies op militair terrein ~zouden 
hebben, zal oproepen." 
Hiel1bij brachten wij de laatste op
merking van de Engelse premier 
MacMillan naar voren, die in de 
laatste besprekingen met Eisenho
wer zou hebben gesproken van een 
strijd van Engeland tegen het twee
de continentale stelsel van het Euro
pa van de Zes (Euromarkt). 
"Als het zo is, dat MacMillan dit 
heeft gezegd dan is het een slecht 
verliezer. Engeland wil namelijk niet 
de regels van economisch goed ge
drag aanvaarden. Nu geeft de Britse 
regering de landen van de Euro
markt de schuld, dat ze een conti
nentale politiek gaan voeren. 
Met Engeland en de overige landen 
van het Europa van de zeven is uit
voerig ,geprobeerd tot overeenstem
ming te komen. Dit is niet gelukt, 
omdat Engeland onze minimumeisen 
afwees. En nu geeft Engeland ons 
de schuld! 
Wiaar wij echter 'als Nederlanders 
voor moeten opletten is, dat we geen 
Euroma:r!kt krijgen met een Frans 
stempel. In het bijzonder moeten we 
oppassen, dat 'We geen protectionis
tische landbouwbeleid in Europa 
gaan voeren, waarvan Nederland on
getwijfeld sohade zou lijden." 
Tenslotte vroegen wij aan de heer 
Blaisse wat zijn mening is over de 
neutraliteit van Zweden, Oostenrijk 
en Zwitserland. 
"De neutraliteit van de eerste twee 
landen zal in het kader van de toe
komstige Atlantische samenwerking 
nader moeten worden bezien. De po
sitie van deze landen is uiteraard 
moeilijk vlak bij het ijzeren gordijn. 
De neutraliteit van Zwitserland past 
echter niet meer in de hedendaagse 
politieke en economische verhoudin
gen. Zwitserland zal ongetwijfeld na
delen van zijn isolatiepolitiek in de 
Euromarkt gaan ondervinden. Dit 
zal wel als dwangmiddel werken, zo
dat de Zwitsers toch overstag zullen 
moeten gaan. 
Door een samenwerking van Frank
rijk, Duitsland, Italië en de drie Be
neluxlanden, als voorzien in de ver
dragen van Parijs en Rome (E.G.K.S., 
E.E.G. en Euratom), wovdt naar mijn 
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mening de Atlantische samenwer
king gediend, mits: a) geen politiek 
noch economisch protectionisme 
wordt voorgestaan en b) niet de 

saamhorigheid en de gemeenschap
pelijke verantwoordelijillheid van al
le Europese voLkeren wordt mis
kend." 

Prof. Oud sprak voor de afd. Het Gooi 
Grondbeginsel liberalisme: 
"Het blijven zoeken naar nieuwe 
wegen in een maatschappij, die 
zich voortdurend wijzigt". 

Het was maandag 25 april in de ogen 
van Uw Gooise correspondent een 
hoogtepunt voor onze nog jonge af
deling. Prof. Oud had zich bereid 
verklaard, die avond in Hilversum 
te komen spreken. Er was uiteraard 
grote belangstelling voor deze bij
eenkomst, mede vanwege de Gooise 
V.V.D.-ers. 
Ook ik, zo begon Prof. Oud zijn rede, 
ben mijn politieke carrière begonnen 
in een jongerenbeweging. Dat was 
in een tijd, waarin de politieke 
scheidslijnen geheel anders liepen 
dan nu. Toen, ongeveer 1905, was de 
grens duidelijk en eenvoudig: rech
terzijde (confessionelen) tegenover 
linkerzijde (w.o. liberalen). 
Zo'n enkelvoudige zwart-wit ver
houding bestaat nu niet meer. De 
duidelijke scheidslijn werd 50 jaar 
geleden geheel bepaald door de 
schoolstrijd. Het waren vanzelfspre
kend de confessionelen, die streden 
voor een volkomen financiële gelijk
stelling van openbaar en bijzonder 
onderwijs. Reeds toen waren er ech
ter binnen de twee blokken ontbin
dende krachten. Zo had men noch 
ter linker- noch ter rechterzijde een 
eenstemmige mening over enkele an
dere vraagstukken, vooral kiesrecht 
en sociale wetgeving. 

Prof. Oud 

Bij de sociale wetgeving ging het 
vooral om de mate waarin deze toe
gepast zou moeten worden. Het wa
ren de meer vooruitstrevenden, die 
aandrongen op algemeen kiesrecht 
en sociale hervormingen. Het laatste 
liberale ministerie (Cort van der 
Linden) - weliswaar een zakenka
binet, doordat het op een minder
heid in de kamer steunde - mag 
als blijvende verdienste aangerekend 
worden, dat het het algemeen kies
recht volgens evenredige vertegen
woordiging invoerde. 
Dit laatste feit, alsmede de oplossing 
van het schoolvraagstuk door een 
gelijkstelling van openbaar en bij
zonder onderwijs, betekende voor
goed een einde van de eenheid ter 
rechterzijde. Het districtenstelsel had 
namelijk tot gevolg gehad, dat veelal 

bijvoorbeeld de confessionelen in een 
district uitkwamen met een verenigd 
verkiezingsprogram. In elk district 
kon immers maar één afgevaardigde 
gekozen worden. 
Versnippering wil zeggen: geen ze
tel. Deze overweging, dat versnip
pering leidt tot zeer weinig volks
vertegenwoordigers geldt veel min
der bij de evenredige vergetenwoor
diging. Ter linkerzijde was de sa
menwerking tussen socialisten en li
beralen reeds in 1913 onmogelijk ge
bleken. 
Door genoemde oorzaken is de on
derscheiding van politieke partijen 
op grond van de levenschouwing 
eigenlijk onwezenlijk geworden. Ge
loofs- en politieke overtuiging be
hoeven niet samen te gaan, getuige 
bijvoorbeeld de grote verschillen 
binnen de K.V.P. met haar linker
en rechtervleugel. 

Socialist tegeno'Ver 
niet-socialist 

Tegenwoordig kunnen meerdere po
litieke scheidslijnen getrokken wor
den. Eén daarvan is socialisten con
tra niet-socialisten. Terwijl de libe
ralen streven naar versterking van 
de zelfstandige maatschappelijke 
krachten, proberen de socialisten 
ijverig zoveel mogelijk van bovenaf 
te regelen. Terwijl de liberaal met 
vreugde ziet, dat de maatschappelij
ke organisaties hun geschillen meer 
en meer aan de conferentietafel be
slechten, kan de socialist deze ont
wikkeling nog moeilijk zien als in 
overeenstemming met eigen theorie
en. 

De staatsinmenging 

Het probleem van de staatsinmen
ging bracht Prof. Oud tenslotte op 
de na-oorlogse verhouding in Ne
derland. 
Het was in 1946 niet moeilijk tot 
overeenstemming te komen met de 
socialisten. Een vèrgaand staatsin
grijpen op allerlei terreinen was 
door zeer bijzondere omstandigheden 
- prof. Oud sprak van een econo
mische staat van beleg - inderdaad 
noodzakelijk. 
Maar het bleef niet noodzakelijk. En 
nu kwam duidelijk de laatste door 
Prof. Oud genoemde scheidslijn naar 
voren - socialisten contra niet-so
cialisten. 

De socialisten waren met allerlei in
grijpende maatregelen bijzonder in
genomen. Onder het volk begon men 
echter geleidelijk te twijfelen. Die 
onzekerheid werd versterkt toen de 
gevestigde politiek niet onverdeeld 
tot gunstige resultaten leidde: 

Progressief-conser'Vatief 
Volgens de socialisten hebben alleen 
zij recht op het embleem progres
sief. Een andersdenkende is conser
vatief. Maar, zo vroeg Prof. Oud zich 
af: "is dat socialisme met haar in de 
grond ongewijzigde idealen werkelijk 
progressief?" 

Daartoe vergeleek hij het socialisme 
met zijn eigen liberale overtuiging. 
Juist het grondbeginsel van het libe
ralisme, Prof. Oud noemde dat "het 

blijven zoeken naar nieuwe wegen in 
'n maatschappij die zich voortdurend 
wijzigt", is in dit verband belang
rijk. En daarnaast staat een so:cia
lisme met haar reeds oude idealen. 
Ik krijg meermalen de indruk, aldus 
Prof. Oud, dat vooral de jeugd ziet, 
dat die oude beginselen niet meer 
passen op de problemen van onze 
tijd. En een politieke partij, op een 
dergelijke grondslag kan zich be
zwaarlijk werkelijk progressief noe
men. 
Het is volstrekt onjuist, dat de 
hedendaagse liberaal zweert bij de 
volstrekte staatsonthouding van de 
19e eeuwse idealen. Zo is het zelfs 
wenselijk, dat de staat ingrijpt ten
einde de door machtsconcentraties 
bedreigde vrijheid te verdedigen. 
Het beschermen van de vrijheid 
tegen machtige instellingen, w.o. ook 
de staat, dat is een liberaal beginsel, 
dat veld wint. 
Getuige de goede staat waarin de 
J.O.V.D. verkeert ook b~i de jeugd. 
De jongeren zijn voor de V.V.D. als 
een veer in een horloge. Zonder die 
veer staat de liberale klok stil. Ikzelf, 
zei Prof. Oud, ben twintig jaar, het 
jongste fractielid van de Vrijzinnig 
Democratische Bond geweest. 
Slechts een sterke jongerenorganisa
tie verhindert, dat zo'n ongewenst 
verschijnsel nogmaals zal optreden. 
Prof. Oud verklaarde vooral door dit 
besef ertoe gekomen te zijn een van 
zijn we1mge lezingen voor onze 
Gooise afdeling te houden. 

R. A. HEYTING 
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Geslaagde jeugdconferentie over de N.A. V.O. 
Vele critische opmerkingen 

De economische invloed van het we
reldcommunisme op de jonge landen 
en de problemen, waarmee de At
lantische gemeenschap vooral in dit 
opzicht wordt geconfronteerd, zijn 
de hoofdpunten geweest van een 
NATO-jeugdconferentie, die onlangs 
in de vergaderzaal van de Tweede 
Kamer is gehouden. 
Ongeveer 130 leden van jongeren
groepen van de vijf grote Neder
landse politieke partijen, verenigd 
in de Politieke Jongeren Contact
raad, hebben een dag lang gediscus
sieerd en geluisterd naar inleidingen 
van de minister van economische 
zaken, de heer J. W. de Pous, en mr. 
G. B. J. Hiltermann. 
De hulp aan de z.g. ontwikkelings
gebieden noemde minister De Pous 
een vraagstuk van de eerste orde, 
dat op geen enkele agenda van een 
internationale conferentie meer ont
breekt. Hij waarschuwde voor dou
blures bij dit werk en zei, dat een 
efficiënte aanpak van het probleem 
naar de mening van de Nederlandse 
regering mogelijk is in het kader 
van de Verenigde Naties, hoewel ook 
in Atlantisch verband goede hulp 
kan worden verleend. 
Behalve met financiële bijstand en 
technische hulp zijn de ontwikke
lingsgebieden volgens de minister 
ten zeerste gebaat met handels-poli
tieke maatregelen en juist dit aspect 
krijgt naar zijn mening nog te weinig 

aandacht. Er moet aan deze gebie
den meer mogelijkheden worden ge
boden tot afzet van hun produkten 
in de geïndustrialiseerde landen. 
Als basis voor de discussies, die in 
vijf secties van ongeveer 25 perso
nen werden gevoerd, diende een 
vijftal werkdocumenten, opgesteld 
door de afzonderlijke jongerengroe
pen van de politieke partijen. 

Samenvatting 

Wat heeft de Nato ons in de afge
lopen jaren gebracht, wat is de be
tekenis van de Nato, hoe kan men de 
mensen nog meer Natominded ma
ken, hoe is er nog meer inhoud aan 
de Nato te geven en welke wensen 
hebben wij nog ten aanzien van de
ze organisatie, zo vroegen velen 
zich af. 
Door de defensieve houding leeft de 
Nato niet zo sterk in onze gedach
ten, oordeelde men. Het zou gunstig 
zijn als de Nato zich ook bezighield 
met veel meer niet militaire zaken. 
Mogelijk wordt de Nato-band min
der sterk, wanneer het accent niet 
meer zo sterk op het strategische 
valt. 
De tegenstellingen Oost-West spitsen 
zich steeds meer toe op het economi
sche vlak en daarom acht men het 
gewenst in de Nato meer naar eco
nomische samenwerking te streven. 
Door de reeds gegroeide economi-

BINGHAM & Co. N.Y. 
NIEUWE HAVEN 69 - SCHIEDAM 

• Dekkledenverhuurinrichting 

• Zeilmakerij 
• Vlaggen en wimpels 
• Tenten 
• Zonneschermen 
• Metalert jalou~iën 
• Rolluihen 

• Lichtafsluitende gordijnen_j 
TELEFOON 69095 - 64775 (meer lijnen) 

V uurvaste stenen in alle soorten 

ttMOLISOLtt moler isolatiestenen 

V uurvaste isolatiestenen 

Zuurvaste stenen 

ttPRODORITEtt chemisch besten
dige produkten levert : 

N.V. Gouda Vuurvast 
Verenigde Vuurvaste-Steenfabrieken 

Gouda - Telefoon 2842* - (1820) 

sche blokken Hgt dit echter niet een
voudig. 
Om te voorkomen, dat veel van de 
minder ontwikkelde landen over 
gaan naar het communistische kamp 
is het noodzakelijk te komen tot een 
meer gecoordineerde samenwerking. 
De kracht van het Westen ligt in de 
veelheid van mogelijkheden; niet in 
de controverse Oost-West. Bijstand 
moet worden verleend door interna
tionale lichamen bv. in het kader 
van de V.N. of van een ander inter
nationaal lichaam. Bij individuele 
hulp van de verschillende landen 
worden zeer snel bepaalde ressenti
menten opgewekt zoals bv. die van 
het anti-kolonialisme. 
De Atlantische wereld is verenigd op 
idialogische grondslag; op de ideolo
gie van de democratie. Is deze basis 
hecht genoeg zo vroeg men, zich in 
andere groepen af. In een gesprek 
met de Communisten blijken de 
laatstgenoemden vaak veel meer 
houvast aan hun communistische 
leer te hebben. De uitgangshouding 
bij de strijd tussen Oost en West om 
de gunst van de jonge landen moet 
gebaseerd zijn op het goed van het 
Westen; tegenover de ideologische 
strijd in het Oosten is niet iets te 
stellen, dat even sterk spreekt. Moet 
men ook hulp verlenen aan landen, 
die sterk de neiging hebben om 
communistisch te worden, zoals bv. 
Guinee, zo vraagt een andere groep 

zich af. Zijn de maatstaven voor de 
hulpverlening niet vaak te strak en 
te veel zuiver financieel-economisch 
gericht? 
De economische groei maakt de vita
liteit van het Westen uit, zegt weer 
een andere groep. Materiële hulp is 
zeer belangrijk. Men vraagt zich af 
uit welke motieven deze hulp voort 
komt en hoeveel hulp aan de chari
tasgedachte is ontsproten. 

Het communistische model van een 
modern ontwikkelde economische 
natie moet op de minder ontwikkel
de landen een grote aantrekkings
kracht hebben, wordt van andere 
zijde opgemerkt. Vrij spoedig is de 
bevolking zover ontwikkeld, dat er 
twijfel begint te komen omtrent het 
communistisch regiem en dan vraagt 
het bestuur van deze landen een 
vrij grote economische beheersing en 
planning om alles blijvend in goede 
banen te leiden. We zien immers ook 
in Rusland en Communistisch China 
steeds meer verzet ontstaan tegen 
het heersende regiem. 

In het Westen zijn we wat de demo
cratie betreft in het stadium van de 
sociale democratie, waar Amerika 
nog in de politieke democratie leeft, 
merkt weer een andere groep op. We 
moeten ons in West Europa meer 
bezinnen op de geestelijke achter
grond. De minder ontwikkelde vol-

(Zie pag. 8) 

KRöGER I..JZER EN STAAL N.V. 

PLATEN 3-200 mm 

BALKEN alle profielen 
HOEK- en T-I..JZER 

NIEUWERKERK a/d IJSSEL, Kortenoord 61 b, Tel. 0 1803-444 (3 lijnen) 
Telex: 21611 
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Bezitsvorming 
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SIPiiEMA's WONINGINRICHTING N.V. 
DE I{RIM (Ov.) - TEL. 05247-341-342 

Woninginrichting met meubelen uit eigen fabriek en van gerenommeerdt~ fa
brieken uit binnen- en buitenland en volgens speciaal ontwerp uit eigenfaiJriek 

INTERIEUR- en KLEURADVIEZEN 

(vervolg van pag. 7) 

ken vinden ons vaak te materialis
tisch ingesteld. 

Over het onderwijs werden veel op
merkingen gemaakt. De Westerse 
intelligentie is ver achtergebleven 
bij die van de Sovjet Unie. De Uni
versiteiten en andere ontwikkelings
instituten moeten in het land zelf 
gezet worden; deze mensen moeten 
niet uit hun eigen sociale omgeving 
weggehaald worden om psycholo-

gische conflicten en weder aanpas
sing bij terugkomst met al de moei
lijkheden van dien te voorkomen. 

Voor zo ver in de Westerse landen 
studenten opgenomen worden, moe
ten we er voor zorgen deze jongeren 
ook buiten het studieverband op te 
nemen. Er bestaan te veel intellec
tuele bewegingen van ideologische 
aard, die deze studenten moeilijk de 
nodige steun kunnen verlenen. Voor 
zover er toch in het buitenland ge
studeerd wordt voor de juiste oplei-

Levering franco door geheel Nederland 

ding, moeten we proberen zoveel 
mogelijk deze jongeren naar het 
Westen te halen, daar men in het 
communistische blok met indoctri
naire methoden werkt, die altijd in 
het nadeel van het Westen zijn. 
De suggestie wordt gedaan om bui
tenlandse studenten te introduceren 
in Nederlandse bewegingen, ook in 
P.J.C.R.-verband. 

De Islam wordt in een groep een ge
noegzame afweer tegen het commu
nisme gevonden? hetgeen de heer 

Hilterman, die de discus~ie hier en 
daar toelichtte, niet volledig kon 
beamen. De opmerkingen, die hier 
zijn gemaakt, geven de discussiestof 
weer van de vijf groepen, waardoor 
hier en daar opmerkingl'll zijn ge
maakt, die mogelijk door vele an
dere deelnemers niet met instem
ming werden begroet, m<w t' voor het 
juiste overzicht werd alles er zo veel 
mogelijk in verwerkt. 

JO DE JONGE 

De economische betekenis van Nieuw-Guinea 
Ongunstig beeld, dat niet snel verandert 

Teneinde degenen, die in het geheel niets van Nieuw-Guinea weten enig 
inzicht te geven, volgt hier een beknopte beschrijving van land en volk. 
Een oppervlakkige bestudering van de kaart laat reeds zien, da,t het een 
moeilijk toegankelijk gebied betreft. In het centrum e'en zwaar bergland met 
enige sneeuwtoppen; smalle moerassige kustvlakten in het noorden en wes
ten. 
Uitgestrekte moerassen in het zuiden, behalve in het zuidwesten, waar zich 
een savanne-achtig landschap tot honderd.en kilometers landinwaa.rts voort
zet. 

Voor zover bekend, zijn de gronden 
op Nieuw-Guinea zeer arm. Het 
oude moedermateriaal gevoegd bij 
een excessieve regenval, die hier en 
daar de 4000 mm. te boven gaat, doet 
ook niet anders vermoeden. Enkele 
gebieden waar een jongere bodem 
van vulkanische oorsprong aanwezig 
is vormen een gunstige uitzondering. 
Het nadeel is echter, dat deze goede 
gronden zeer verspreid liggen. 
De gemiddelde temperatuur aan de 
kust van 26° C. verschilt niet van 
die van Paramaribo en Djakarta. 
Opvallend is echter de zware regen
val (Hollandia 2523 mm., Sorong 2850 
mm. tegen Djakarta 1800 mm., Para
maribo 2200 mm.). De regen valt bo
vendien gedurende het gehele jaar 
in grote en kleine buien; een droge 
tijd ontbreekt. 

Bevolking: 
Verreweg de belangrijkste bevol
kingsgroep, de Papoea's (700.000 zie
len), leeft grotendeels nog in het 
stenen tijdperk. De Papoea-maat
schappij is opgebouwd uit talloze 
stammen, die weinig of niets met 
elkaar gemeen hebben. Men spreekt 
dan ook van een atomische struc
tuur. 
Wanneer men op zoek gaat naar ho
mogene groepen dan komt men vaak 
niet verder dan eenheden van enige 
honderden zielen. 
Naar Van Eechoud meldt, werden 
alleen in de onderafdeling Hollaudia 
reeds 19 talen geregistreerd. Het be
treft hier geen dialecten, doch de 
verschillen zijn zo groot, dat buren 
elkaar niet kunnen verstaan. 
Ook in deze kleine eenheden wordt 
vaak nog een streven aangetroffen 
van bepaalde groeperingen om zich 
te isoleren van de rest en daarmede 
de verdeeldheid nog te vergroten. 
Kenmerkend voor de primitieve 
maatschappij is de onderlinge afhan
kelijkheid van de verschillende le
vensgebieden. 
De productiewijze is bijv. nauw ver
bonden met geloof en men kan dan 
ook niet volstaan met de mensen 
even een eenvoudige techniek bij te 
brengen zonder hun levensbeschou-

wing om te vormen. Vanzelfsprekend 
is dit een proces, dat minstens enige 
generaties duurt. 
Het zal niemand verwonderen, dat 
in de primitieve maatschappij van 
enige arbeidsverdeling geen sprake 
is. De productie is voornamelijk op 
eigen behoefte gericht en beperkt 
zich tot de voedselvoorziening. Land
bouw, sagowinning en jacht vormen 
de middelen van bestaan. 
Door ingrijpen van het Nederlandse 
gouvernement treft men hier en daar 
afwijkingen van het algemene beeld 
aan. Plaatselijk worden enkele pro
jecten op korte termijn uitgevoerd, 
waarbij men, ondanks de uitgebrei
de voorstudies, steeds op grote moei
lijkheden stuit. Een afzonderlijke be
spreking van deze projecten zou te
veel ruimte vergen; daarom zal thans 
worden overgegaan tot een beschou
wing van de economische betekenis 
van het eiland aan de hand van de 
handelsbalans over het jaar 1958, 
ontleend aan het Rapport Nieuw
Guinea uitgebracht aan de Verenig
de Naties: 

1958: In miljoenen guldens 
Importen 
Voedingsmiddelen . . . . . . . . . . . . . . 31 
Machines etc. . . . . . . . . . . . . . . . . . . 15 
Aardolieproducten . . . . . . . . . . . . 8 
Metalen . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 8 
Textiel en schoeisel . . . . . . . . . . . . 7 
Chemische producten . . . . . . . . . . 3 
Overige invoer . . . . . . . . . . . . . . . . 14 

Exporten 
Aardolie 

86 

16 
Copra en klapperprod. . . . . . . . . 3 
Copal en Damar . . . . . . . . . . . . . . 1 
Nootmuskaat en Foelie . . . . . . . . 2 
Overige uitvoer . . . . . . . . . . . . . . . . 2 
Invoersaldo . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 62 

86 

Cijfers spreken 
De . cijfers spreken eigenlijk voor 
zichzelf. 
Zoals te verwachten voor een land 
in opbouw vertoont deze balans een 

hoog invoersaldo. Opvallend is ech
ter, dat de post voedingsmiddelen 
verreweg het grootst is, wat m.i. wel 
iets zegt omtrent het elementaire 
stadium van de ontwikkeling. 
Zal nu op korte termijn verbetering 
optreden? 
Daartoe volgt een korte beschouwing 
van de belangrijkste posten en en
kele producten die in de toekomst 
van belang kunnen worden. 

Olie 
De productie van het voornaamste 
exportartikel vertoont een dalende 
tendens. Ter illustratie de volgende 
cijfers: 

in 1000 ton in 1000 guldens 

1954 500 26.444 
1955 459 25.756 
1956 363 20.098 
1957 332 20.832 
1958 266 16.336 

In totaal is aan de olie op Nieuw
Guinea f 380.000.000.- verloren. In 
augustus 1959 viel het Mogoi Wasian
terrein uit, terwijl van het Klamono
terrein verwacht wordt, dat het bin
nen 7 jaar niet meer exploitabel zal 
zijn. Geen gunstige vooruitzichten 
dus. 

Copra-export 
De Copra.-export is de laatste jaren 
ongeveer constant gebleven, getuige 
onderstaande cijfers: 

1954 
2129 

in 1000 guldens 
1955 1956 1957 
1752 2384 2194 

1958 
2907 

De Copra is over het algemeen van 
geringe kwaliteit en heeft een lage 
exportwaarde. 
Nootmuskaat en Foelie geeft een 
fluctuerend beeld; door de scherpe 
prijsstijging in 1956 en 1957 kwam 
dit product enigszins naar voren. 

1954 
293 

in 1000 guldens 
1955 1956 1957 

613 1898 2771 
1958 
2287 

Veel wordt verwacht van de cacao
cultuur. In 1959 zijn de eerste oog
sten aan de markt gekomen; kwan
titatief zijn de hoeveelheden echter 
nog onbelangrijk. De kwaliteit schijnt 
uitstekend te zijn. 
Hoop koestert men ook, dat de nik
kel- en kobaltwinning in de toe
komst perspectieven biedt. Op ver
schillende plaatsen werden exploi
tabele ertsreserves aangetroffen. 
In februari 1959 deelde het Minis-

terie van Zaken Overzee mede, dat 
met een combinatie van vier maat
schappijen overeenstemming was 
verkregen over een te sluiten con
tract aangaande de exploitatie van 
nikkel- en kobaltertsen op Nieuw
Guinea. In hoeverre met de exploi
tatie reeds een begin is gemaakt is 
niet bekend, doch men kan aanne
men, dat, indien dit het geval zou 
zijn, er grote ruchtbaarheid aan ge
geven was, zodat men voorzichtig
heidshalve mag verwachten, dat het 
zo'n vaart niet loopt. 
Samenvattend kan men stellen, dat 
de export van Nieuw-Guinea, wan
neer zich niet plotseling nieuwe mo
gelijkheden voordoen, voorlopig van 
geringe betekenis zal blijven. 
Vermindering van de invoer is ook 
niet te voorzien. Wel zal de post voe
dingsmiddelen door de in uitvoering 
zijnde projecten waarschijnlijk iets 
afnemen; daarentegen zullen, wan
neer de ontwikkeling in een verder 
stadium verkeert, meer machines en 
gereedschappen nodig zijn. 
Wij kunnen dus constateren, dat het 
niet te verwachten is, dat het on
gunstige beeld binnen afzienbare tijd 
verandert. 

,J. ZONNE 
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T. P. DE GEUS 
AANNEMERSBEDRIJF 

GROND EN WEGENBOUW 
Kantoor: Schubertlaan 6 - Leidschendam - Tel. K 1761-1618 

N.V. TeeP-, Bitunten- en VePiindust,.ie 

ToulNen & Co. 
Vierwindendwarsstraat 1, AMSTERDAM, tel. 46275 - 45393 
FABRIKANTE VAN PRODUCTEN VOOR: 

HoutbeschePnting (diverse kleuren) 

/JzepbeschePnting (op bitumen + teerbasis) 

BetonbeschePnting (op bitumenbasis) 

Vochtige ntUPen (op siliconenbasis) 

Ingenieursbureau DE RE.US 
KRIMPEN a/d IJSSEL 
Telefoon K 1895-2·H1 (m.l.) 

Kranen - Liften ~ Grijpers ~ Takels 

J. van de Geest & Zoon 

Behangerlj, Stoffeerderij, Matrassenmakerij en Scheepsstoffeerderij 

Weteringstraat 20 b-c - Telefoon 123835 - Rotterdam 

elektroden • lastransformatoren 

Varins-Fabrieken N.V. - Groningen - Rotterdam 

M achinef a brie k en Constructiewerkplaats 

Fa. J. BRANDWIJK Pzn. 
Brielschelaan 58-60 - ROTTERDAM-Z. - Tel. 71197-75137 

Lichte staalconstructies en alle soorten draaiwerk. 

Roestvrij stalen bouten, koppelingen en andere onderdelen. 

U vvordl snel ingelicht 

over gebeurtenissen in binnen- en 
buitenland. als U op een goed 
ochtendblad geabonneerd bent. 
Terwijl U slaapt, stroomt nieuws 
binnen uit het gehele land en uit 
alle delen der wereld. Het Alge
meen Dagblad wordt's nachts ge
drukt en 's morgens vroeg bezorgd. 

• onafhankelijk 
• actueel 
• sport 

• markt- en beursberichten 
(o.a. New York) 

• belangwekkende advertentie
pagina's 

e onderhoudende lectuur 

• vrouwenrubriek 

• tekenverhalen 

e geïllustreerde feuilleton 

AIOêiOOOO Dogblod 
Rotterdam, Witte de Withstraat 73 

J 

N.V. Scheepsbouwwart - Machinefabriek 

"DE KLOP" 
Industrieweg 4 Sliedrecht 

Voor al uw motorreparaties: 

• 
MotoPen- en MachinelabPiek 

'"'KINDERDIJK'"' 
Motoren voorradig in vermogens van 8-7 50 pk. 

Molenstraat 1-6 - KINDERDIJK 

Tel 01859- 441 en 442; 010-40878 en 85638 

N.V. A. PRINS TH.ZOONS 
Aanneming Maatschappij 

SLIEDRECHT 

INDUSTRIEWEG 24 

TELEFOON 8 

Aannemers 

van 

Bagger

Opspuitings-

en Havenwerken 

Aannemersbedrijf 

Fa. W. VAN HATTUM 

T 

& Zonen 

Bagger-, 

Grond-, 

Rijs- en 

Glooiing 

werken 

ZALTBOMMEL 
TELEFOON 594 

N.V. ROTTERDAMSCHE KOPER- EN METAALGIETERIJ 

r 
L 

Schee ps
reparatie

bedrijf 
en Machinefabriek 

H. F. A. W E IJ E R 
GUSTOWEG 43 - ROTTERDAM, 
TELEFOON Nos.: 66038 - 66490 

TELEFOON NA 6 UUR 74863 

\Vaalhaven Pier 8 Rotterdam. 
Telefoon 77610 (3lijnen) 

Na 18 uur: 73554, 70341. 41782, 171502 

C. van der GIESSEN EN ZONEN'S 
SCHEEPSWERVEN N.V. 

KRIMPEN AAN DEN IJSSEL 

DE VRIES ROBBÉ & CO 
GORINCHEM 

staalconstructies 
metalen ramen en deuren 
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N. V. Betonlabriek DE METEOOR 
DE STEEG 
Tel. Velp K8302-3344 

Fabriek van kwaliteits betonartikelen 

Voor prima vlees en fijne vleeswaren 

~ 
~rtJ~ 

~§~~'ii'~Ll~ 
~OIMIIQ>~~IQ>UJ~ 

Fa. G E B R. D E N G E R I N K 
Vleeswaren- en Conservenfabriek 

MEPPEL - Telefoon 2514 

voor 

Baggermaterieel 

Zeesleepboten 

Alg. Scheepsbouw 

' 

ANNO et774 
A. VAN HOBOKEN & Co. 

BANKIERS 
ROTTERDAM 
PARKLAAN II·U 

• 
BIJKANTOREN 1 

'a-GRAVENHAGI 
RHENEN 

• 
CORRESPONDENTSCHAP 1 

WIJK BIJ DUURSTEDE 

VERPLEGING èn ONDERWIJS 
ontvangen de patienten van 

Het Nederlands Studenten Sanatorium te laren [NHJ 
Leest de interessante brochure: .. HET H 0 E. WAT. 
WAAROM VAN HET NEDERLANDS STUDENTEN 
SANATORIUMH, op aanvraag gratis verkrijgbaar bij het 
Centraal Bureau van de Stichting Het Nederlands Studenten 
Sanatorium, Keizengracht 632. Amsterdam (C). Telef. 6ii88. 

Steunt hef werk dezer stichting, die financiële 
hulp van particuliere zijde nog niet ontberen kan! 

Postgiro•rekening No. 91323, A'dam. 

Werf 

,,DE HOOP" 

Schiekade 36, Schiedam 
Tel. 0 10-46180 

Reparatie helling 
voor schepen 
tot 55 meter 

Bakker n.v. 
M achinefabrielc 

en 

Staalgieterij 

* 
RIDDERKERK 

MAKELAARSKANTOOR 

LIBERTAS 
twee maandelijks 
orgaan van de 

NEDERLANDSE 
LIBERALE 
STUDENTEN 

Vraagt 
proefnummer! 

Adm. Rooseveltloan 175 
Amsterdom-Z. 

N.V. SCHEEPSWERVEN 

"PIET HEIN" 
voorheen 

fiRMA W. SCHRAM &ZONEN 

• 
WERVEN TE BOLNES 

EN PAPENDRECHT 

Jl 

T~e dwarshellingen, elk 1 15 mtr. 
lang. Overdekt droogdok 11 6x30 
meter, geschikt vöor het zw1~<•r1le 

malen aal. 

Telef-nnummer• Rottercl•m 
71354. Oordrec~ 3774 

MULLER, SIEGMUND & SCHOGT 

A. J. HOOFT & H. HOOFT 
tviakelaars en Taxateurs - Hypotheken 

Leidsegracht 8, Amsterdam-C. • Tel. 3 718 7 en 6 4 6 31 

DE ROTTERDAMSCHE 
DROOGDOK MIJ N.V. 

I 



LASSEX" " BESCHERMER 
VOOR ALLE 

IJZERWERKEN 

Bevordert 
deugdelijke las 

N.V. EERSTE 
VLAARDINGSE 
VERFFABRIEK 
VLAARDINGEN 
Telefoon 3692 

12e Jaargang No. 6 

MAANDORGAAN 

NAADLOZE 
STALEN 
BUIZEN 

N.V. Rijnstaal 
v/h J. W. OONK & CO. 

ARNHEM 
Tel. 24941/45 Postbus 42 

VAN DE TONGEREN ORGANISATIE VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Socialis~ne, 
WIJ hebben in ons maandblad reeds enige 

malen betoogd, dat het socialisme 
zichzelf overleefd heeft, dat zijn taak vol
bracht is en dat het als politieke beweging 
(ten onzent geconcretiseerd in de Partij van 
de Arbeid) heeft te verdwijnen. Wij beseffen 
misschien vervelend te worden, maar wij 
willen daarop nog eens even terugkomen, 
omdat wij in een artikel in Socialisme en 
Democratie, het maandblad van de P.v.d.A., 
van januari jl. een artikel aantroffen van 
de hand van mr. J. van der Putt, dat de 
beste bewijzen inhoudt voor de juistheid van 
onze stelling. 

De heer Van der Putt bespreekt in zijn 
artikel, dat hem in een later nummer van S. 
en D. een onvoldoende opleverde, zoals hij 
zelf in een naschrift verklaarde, van zijn 
partijgenoot Mok, het probleem (want dat is 
het voor de P.v.d.A.) jeugd en socialisme en 

·· het idealisme van twee generaties. De 
auteur analyseert de oorzaken waarom de 
jeugd zich in onze tijd niet meer tot het 
socialisme voelt aangetrokken en/of er zich 
vanaf wendt. 

Hij verklaart daarbij o.a. het idealisme 
van de nu ouderen voor het socialisme in 
hun jeugd en merkt daarbij op, dat de no
dige strijd tegen onrecht en verdrukking 
voor de arbeidende klasse de mogelijkheid 
bood van het samengaan van eigenbelang en 
ideaal. Beide lagen in hetzelfde perspectief, 
aldus de heer Van der Putt, die tussen 
twee haakjes tot de jeugd behoort. Hij ver
volgt dan: 

"Voor de jongere generatie ligt dat be
slist moeilijker. Denken wij bv. aan de hulp 
aàu wiuuer ontwikkelJ.e gelJieJ.en. Uit idèa
lisme hiervoor stemmen is natuurlijk niet 
moeilijk, wanneer van te voren vast staat, 
dat je reële inkomen gelijk blijft en het ge
voteerde bedrag middels de progressieve be
lastingen door beter gesitueerden moet wor
den opgebracht. Zulk idealisme kost immers 
niets. In een naar socialistisch recept geni
velleerde maatschappij daarentegen, waar 
ieder offer voor de minder welvarende vol
ken ook door iedere belastingbetaler moet 
worden opgebracht; zouden daar de socialis
ten nog even enthousiast en idealistisch 
zijn? De socialisten wel, geloof ik, of hoop 
ik toch. Alleen zouden er plotseling heel wat 
minder socialisten blijken te bestaan." 

DE heer Van der Putt neeft hier naar onze 
mening heel duidelijk getekend wie 

voor het grootste deel de aanhangers van het 
socialisme zijn en waarom ze dat zijn. De 
aangehaalde passage brengt ons een - het 
zij in bescheidenheid gezegd - overigens 

li.beralis~ne en 
lang niet domme neef in herinnering, die 
ons in de begintijd van Partij van de Arbeid 
en de toen nog Partij van de Vrijheid in alle 
ernst vroeg, met welk bezit - hij dacht zo 
aan dertig duizend gulden - men beter 
deed als kiezer van de P.v.d.A. op de P.v. 
d.V. over te stappen. Begrijpelijk wat het 
verleden betreft, wordt door velen de poli
tieke keuze, voorzover niet confessioneel be
paald, gezien als een afwegen van materiële 
belangen, waarbij de financiële en maat
schappelijke status dan aanwijst, waar men 
thuis hoort, bij de P.v.d.A. (voor de mindere 
man) of bij de V.V.D. (voor de betere man, 
zulen we dan maar zeggen). Een denkfout, 
die ook in onze kring wordt gemaakt, hoe 
vaak horen we niet "hoe kan die knaap, met 
zijn positie, nu P.v.d.A. stemmen?" 

Wij geloven, dat er thans nog de moge
l~jkheid is van de combinatie van eigenbe
lang en ideaal bij de politieke keuze. Tegen 
die combinatie is geen bezwaar aan te voe
ren, zij voert meer dan puur idealisme tot 
werkelijke betere toestanden, sterker nog, zij 
is "de" drijfveer van het bestaan. Die com
binatie vindt - in alle tijden - het beste 
tehuis in het liberalisme. Maar dan het libe
ralisme te verstaan zoals het werkelijk is en 
niet zoals politieke tegenstanders het afschil
deren. 

Liberalisme gezien dus als politieke bewe
ging, die in de allereerste plaats scheppen 
wil de gelijke kansen voor allen, waarbij de 
(individuele) vrijheid van de één niet gaat 
ten koste van de vrijheid van de ander en 
waarbij ook niet de individuele vrijheid 
wordt beknot door collectieve (schijn)vrij
heid. Een liberalisme tenslotte, dat de zelf
standige maatschappelijke krachten tot ont
plooiing laat komen. 0, wij horen het al 
weer zeggen, fraaie, maar holle leuzen. Ja, 
heren (socialistische en confessionele) tegen
standers, de holheid ervan hebt gij uzelf zo
lang voorgehouden, dat u het zelf gelooft. 

Dit is één bewijs, dat het socialisme "uit 
de tijd is", ons door de heer Van der Putt 
in de schoot geworpen. Inderdaad, bij het 
socialisme is de combinatie niet meer moge
lijk. En waarom niet? Omdat het socialisme 
niet meer was dan een tijdelijke bundeling 
van krachten, die ter verbetering van het 
eigen lot (dat in de eerste plaats, zie de 
woorden van de door ons aangehaalde 
auteur) en dat van anderen hun heil wel 
moesten zoeken in het aanhangen van het 
collectivisme. Dat de ontwikkeling iets an
ders is gegaan dan in de socialistische ge
lederen werd gedacht, het is geen bewe
ring van ons, maar een verklaring van de 
P.v.d.A.-voorman Banning. Dat betekent, 
dat de omstandigheden, die het socialisme 
als politieke beweging nodig maakten er niet 

de jongeren 
meer zijn; daarmee en daardoor is het socia
lisme een overbodige, ja, remmende factor 
in het politieke leven geworden. 

HET zou gemakkelijk vallen uit het arti-
kel van de heer Van der Putt nog een 

aantal van bewijzen voor de juistheid van 
onze stelling te peuren. Wij zullen het bij 
deze, sterk materialistische, laten. De con
clusie van het artikel is, dat de jeugd de 
politiek niet aantrekkelijk meer vindt door 
een scala van oorzaken, waaronder het feit, 
dat de materiële positie in onze tijd veilig is 
gesteld. Hier vergist de heer Van der Putt 
zich danig. Uit het verschijnsel, dat de 
P.v.d.A. wat de jeugd betreft met een leegte 
zit, die "Ruimte" genoemd wordt, mag men 
niet gaan generaliseren en bovendien dan 
nog een denkfout maken in het kader van de 
opzet van betoog. 't Betoog nl., dat de jeugd 
het immer zoekt bij die beweging, die waar
lijk een oplossing voor de (eigentijdse) pro
blemen te bieden heeft. Zo'n beweging is er, 
de liberale, en die heeft de jeugd wat te 
zeggen en is daarom aantrekkelijk. Het 
wordt vervelend en pedant zo langzamer
hand het te zeggen, maar de J.O.V.D. is het 
levende bewijs hiervoor. De jeugd gaat ook 
hier weer voorop. 

Wij komen nog even op het betoog van de 
heer Van der Putt terug. Hij zegt bijna aan 
het slot van zijn verhaal het volgende, dat 
ons toch wel een beetje ergert: "In het libe
rale tijdperk, toen de verantwoordelijkheid 
van de samenleving voor zijn leden ont
kend en veronachtzaamd werd, moest ieder 
idealisme zich wel richten op een of andere 
vorm van collectivisme en ook: zich in zo'n 
vorm uiten." 

De ergenis schuilt nu in dat "in het libe
rale tijdperk", daar is iets vergeten, nl. het 
woord "zogenaamde of zogeheten". Dat 
liberale tijdperk ondervond de kritiek van 
de werkelijke liberalen: het heette liberaal, 
maar was het daarom nog niet. De eerste 
bescherming van de arbeider tegen de kon
sckwenties v.an dat "zgn." liberale - lees: 
"kapitalistische" tijdperk stamt van liberale 

zonder "zgn." huize. 

DF.: heer Van der Putt besluit zijn artikel 
echter op een hartverwarmende ma

nier. Hij stelt, dat in de huidige tijd het 
idealisme zijn heil wel moet gaan stellen in 
de een of andere vorm van individualisme. 
En het zou dwaasheid zijn te menen, zo zegt 
hij, dat dit collectieve verantwoordelijkheid 
uit zou sluiten. 

Om op het collectieve element te wijzen 

(zie pag. 2) 
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(vervolg van pag. 1) 
was het socialisme als tak van het liberalis
me - want dat is het - nodig. Het heeft als 
zodanig de tijd gehad. Het socialisme was 
een - tijdelijk - versnelling van het libe
ralisme, dat zich, om zich van de vader te 
onderscheiden, een wens had aangemeten -
de produktiemiddelen in handen van de 
staat - die onmogelijk bleek en onjuist 

vooral ook. Die onmogelijke en onjuiste 
wens is - formeel eerst onlangs - losge
laten. De versnelling is in een rem veran
derd. Een versnelling is ook beslist niet meer 
nodig. 

Het is daarom tijd in het vaderhuis terug 
te keren. Een groter vaderhuis, van iets 
andere constructie misschien, maar op de 
oude, universele fundamenten. Het funda-

ment van de waardigheid van de mens als 
individu en als lid van een gemeenschap, 
waarin hij het recht heeft zich te ontwikke
len, waarin hij geestelijk en materieel bezit 
mag verwerven, zij het niet ten koste van 
zijn evenmens. De socialisten doen goed dit 
huis zo spoedig mogelijk mee te g-aan be
volken. 

dBo. 

NOGMAALS: ONNODIGE BOUWSTAKIN(; 

EEN RE- EN DUPLIEK 
(Ingezonden) 

Bij het lezen van het hoofdartikel in "De Driemaster'' van maart 1960, 
kon ik bijna niet geloven, dat ik inderdaad het blad van de liberale jongeren 
voor mij had, en niet dat van de aannemers. 

Toevallig had ik mij er de vorige avond net aan geërgerd, dat de heer 
Dazebosch voor de radio over het clubje van de heer Dura sprak als over 
"de liberale aannemers". Want al zij'n er misschien vele liberale aannemers 
in deze belangenorganisa.tie verenigd, het blijft een belangengroepering, die 
zich bij het bouwconflict nu niet bepaald liberaal heeft gedra.gen. Iedere 
belangenorganisatie heeft natuurlijk het recht voor de belangen van zijn 
leden op te komen, maar als zij dat wil doen, dwars tegen het algeme,en 
belang in, is het de taak der regering, als hoedster van het algemeen belang, 
krachtig op te treden. En dat hee·ft zij gelukkig gedaan. 

Maar als die aannemers inderdaad 
liberaal zouden zijn geweest, hadden 
zij het zo ver niet laten komen. Li
berale vrijheid betekent immers: 
vrijheid in verantwoordelijkheid. Als 
zij die verantwoordelijkheid hadden 
getoond, was de staking onnodig ge
weest en had de regering niet hoe
ven ingrijpen. 

In bovengenoemd, onbegrijpelijk 
hoofdartikel wordt echter de schuld 
geheel geschoven op de vakbonden. 
Dat is echter zeer onredelijk en 
daartegen wens ik mij te verzetten. 

Want wat zijn de feiten? De aan
nemers waren, net als ieder ander, 
al lang op de hoogte met de z.g. spel
regels der gedifferentieerde loon
vorming. Zij wisten dus, dat loons
verhogingen nu niet meer doorbere
kend mochten worden in de prijzen 
zoals dat onder de geleide loonpoli
tiek placht te geschieden. Deson
danks rekenden de heren er op, dat 
ze -dat ook nu weer zouden kunnen 
doen, toen ze met de vakbonden een 
loonsverhoging van 5% overeenkwa
men. Dit was onverantwoordelijk en 
de regering kon dit onmogelijk toe
staan, wilde zij haar gezag niet vol
komen verliezen. Terecht schrijft 
d.Bo dan ook, dat het hier een con
flict tussen aannemers en regering 
betrof. Maar moesten de werknemers 
daar de dupe van worden? 

hadden nu eenmaal 5% loonsverho
ging toegezegd en die hadden ze niet 
afhankelijk mogen stellen van hun 
geschil met de overheid. 

Nu hebben de aannemers een sta
king uitgelokt om de regering on
der druk te zetten. Maar was dat nu 
nodig geweest? Meenden de aanne
mers nu werkelijk, dat deze regering 
zo slap was, dat zij aan een der
gelijke druk toe zou geven? Geluk
kig is door deze staking duidelijk 
geworden ,dat wij in een rechtstaat 
leven, waarin iedereen aan het recht 
onderworpen is en het niet aan een 
groepje aannemers is toegestaan mis
bruik van de woningnood te maken 
en hun wil aan de gemeenschap op 
te leggen. 

Wij kunnen echter niet ontkennen, 
dat deze aannemers het socialisme 
een enorme dienst hebben bewezen. 
De vorming van een nationaal bouw
bedrijf is thans weer actueel ge
worden. 

R. STRAA TSMA. 

Naschrift. 

In het hoofdartikel van maart heb
ben wij ons uitdrukkelijk onthouden 
van een oordeel over het bouwc on
f 1 i ct en dus over de houding van 
de aannemersbonden daarin. En wel 

omdat toen wij dat artikel schreven 
het bouwconflict onderwerp was van 
een procedure in kort geding. Wij 
hebben ons bepaald tot de bouw
st aki n g en betoogd, dat deze los 
stond van het conflict ("wel verwan
te, maar niettemin afzonderlijke za
ken", zo drukten wij het uit) en een 
vakbandspolitiek karakter had en 
daardoor onnodig was. 

De heer Straatsma vraagt ons nu 
of de werknemers de dupe moesten 
worden van het conflict tussen werk
gevers en regering (hij erkent, dat 
er tussen werkgevers en werknemers 
geen conflict was). Nee! Maar de 
heer Straatsma fmoet goed lezen, 
voor hij ook wel een beetje met sen
timenten geladen zijn conclusies 
trekt. Wij hebben gesteld, dat er an
ders dan bij de buschauffeurs, bij de 
bouwvakarbeiders geen sprake was 
V}ln een noodtoestand en dat bouw
vakarbeiders daarom hadden kunnen 
wachten tot het conflict tussen werk
gevers en regering was opgelost om 
dan de loonsverhoging met terug
werkende kracht te krijgen. Nu, zo 
zeiden wij, hebben ze een tijd niet 
gewerkt en die strop zullen ze moe
ten dragen. Voor dat deel zijn ze de 
dupe. 

De heer Straatsma spreekt van 
verantwoordelijkheden. Maar die 
bestaan ook aan de zijde van de vak
beweging. Een onnodige staking uit
roepen om vakbandspolitieke reden, 
dat is het zich die verantwoorde
lijkheid niet voldoende bewust zijn. 
Wij herinneren de heer Straatsma 
nog even aan de woorden van de 
secretaris van het N.V.V. "wij heb
ben ons leergeld betaald en zullen 
zorgen, dat het ons niet weer over
komt." 

Wij hebben de schuld van het 
bouwconflict niet geschoven op de 
vakbonden, zoals de geachte inzen
der meent, maar wel een onnodige 
bouwstaking afgekeurd. Dat stand
punt handhaven wij volledig. 

Inmiddels is het bouwconflict ten 
einde en past het ons bder iets te 
zeggen over dat conflict. En dan ge
loven wij, dat om welke rTtlenen dan 
ook, "men" tegen aannemers was (en 
is). Wij hebben geen enkele behoef
te aannemers in het algemeen te 
verdedigen en in dit bouwconflict in 
het bijzonder. Maar wij hebben er 
evenmin behoefte aan op grond van 
ressentimenten aannemers aan te 
vallen. En dat is gebeurd. Wij zijn 
geen aannemersblad, maar wij zijn 
nog minder bereid tegen aannemers 
te ageren, omdat iedereen dat doet. 
Ter wille van de smeer likken wij de 
kandeleer niet. 

Hiermee hebben wij de houding 
van de aannemers niet verdedigd. 
Wij zullen dat ook niet doen. Onze 
beschouwing ging over de staking. 
Wij willen slechts één opmerking 
maken. De heer Straatsma prijst zich 
gelukkig in een rechtsstaat te leven. 
Juist! Alleen het 'behoort tot de 
rechtsstaat te mogen geloven, dat be
paalde wetten, voorschriften en re
gels niet in overeenstemming zijn 
met hogere of andere wetten, voor
schriften en regels. 

Gelooft men dat, dan ontstaat er 
een conflict met de overheid. In dat 
conflict is het in een rechtsstaat ge
bruik en volkomen geoorloofd de 
rechter in te schakelen. De aanne
mers meenden dat contrad in deze 
contract was. Dat was hun goed 
recht. (Men kan het sympathiek vin
den of niet dat ze dat recht hebben 
gehanteerd, maar dat is de zaak niet.) 
Zij hebben daarmee niet de wil aan 
de gemeenschap trachten op te leg
gen en er op gespeculeerd dat de 
regering slap was. Zij hPbben dat 
recht bevestigd of ontkend willen 
zien. Het oordeel was niet aan de 
"men", maar aan de rechter. Dat is 
nu eenmaal zo in een rechtsstaat. 

d.Bo. 

De aannemers hadden er niet op 
mogen rekenen, dat zij met hun con
tracten het hele regeringsbeleid kon
den doorkruisen. Als er dus geen 5% 
loonsverhoging zonder doorbereke
ning af kon, hadden zij de vakbon
den geen 5% toe moeten staan. Dat 
deden ze wel en daar hadden ze ook 
de verantwoordelijkheid voor moeten 
nemen. De werknemers hadden geen 
direct belang bij een geschil tussen 
overheid en aannemers en men 
mocht niet van hen verwachten, dat 
ze wel zo lang op hun loonsverhoging 
wilden wachten tot dit geschil uitge
vochten was. Dat hadden de aan
nemers hen niet aan mogen doen. Zij 

Rustig temidden van de woelige golven 
blijft de NRC haar taak voor 'de algemene oriëntatie vervullen, 
uitgaande van liberale beginselen, volkomen onafhankelijk infor
merend en commentariërend. Dat heeft haar de reputatie bezorgd 
van betrouwbaarheid en gezag en dat heeft haar gemaakt tot de 
nieuwsbron voor jonge mensen, die zelfstandig een mening wensen 
te vormen en voor leidende figuren in 
het maatschappelijke en politieke leven, 
die betrouwbare informatie behoeven. 

Als U nog niPt op de 
NRC gPahbonneerd 

bent, vraag haar dan 
vrijblijvend op proef. 

NIEUWE ROTTERDAMSE COURANT 
POSTBUS 824, ROTTERDAM - TELEFOON: 111.000 
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J.O.V.D. BEZON ZICH OP HET VRAAGSTUK INZAKE NIEUW GUINEA 

Inleidingen van prol. Röling en lt. gen. Couzy 

Op 21 en 22 mei vond onder grot.e belangstelling een landelijke bijeenkomst 
plaats waar het Nw. Guinea-vraagstuk van vele zijden bekeken werd. In 
zijn openingswoord ging de voorzitter in op de uitda.ging van de K.V.P.
jûngeren aangaande een uitspraak betreffende de kiesgerechtigde leeftijd. 
Naar zijn mening konden zowel actief als passief kiesrecht op 21-jarige 
leeftijd worden toegekend. In november zal dit probleem worden voor
gelegd aan het congres. 

De eerste inleiding over het Nw. Guinea-probleem werd gehouden door 
Prof. mr. B. V. A. Röling, die op indrukwekkende wijze velen voor zijn 
standpunt wist te winnen. 

Met klem betGogde hij, dat men de kwestie Nw. Guinea in wijder verband 
dient te zien. Onze huidige tij1d wordt gekenmerkt door de ideologische strijd 
tussen Oost en West, waarvan het zwaartepunt meer en meer komt te 
liggen in de Afro-Aziatische wereld. 

Helaas wordt het Westen gehan
dicapt door zijn koloniaal verleden 
en de rassendiscriminatie, die nog 
niet overal verdwenen is. Rusland 
heeft wat dit betreft meer te bieden. 
Het heeft zich in korte tijd zelf van 
onderontwikkeld gebied tot wereld
macht opgewerkt, wat niet nalaat 
diepe indruk te maken. 

Juist omdat het bestaan van het 
Westen met de uitslag van deze 
ideologische strijd gemoeid is, is het 
zo belangrijk, dat allerlei restproble
men uit het koloniale tijdperk, die 
emotioneel veel voor de Aziaat be
tekenen, uit de weg geruimd wor
den. Zij vormen "gefundenes Fres
sen" vor de communisten, die niet 
zullen nalaten erop te wijzen hoe de 
Westerse imperialisten hun posities 
trachten vast te houden. 

De kwestie Nw. Guinea ontstond 
toen Nederland na aanvankelijk 
voor Nw. Guinea geen uitzondering 
te hebben gemaakt op de R.T.C., dit 
gebied uitzonderde van de souverei
niteitsoverdracht, met de toezegging, 
dat de status van dit gebied over een 
jaar nader zou worden geregeld. 
Toen uit de Ver. Staten van Indo
nesië de eenheidsstaat Indonesië 
ontstond, voelde men zich niet meer 
verplicht dit gebied over te dragen. 
De Nederlandse politici namen hun 
posities in en hebben ze sindsdien 
niet meer verlaten. 

Aan Indonesische zijde was de te
leurstelling na de gedane toezeggin
gen bizonder groot. Men voelde zich 
bedrogen. De aanwezigheid van een 
vreemde natie op hun grondgebied 
bracht dit volk tot wanhoopsdaden 
en leidde tot het uitstoten van alle 
Nederlanders, hetgeen beide partijen 
ernstig heeft geschaad. 

Nieuw Guinea is steeds de motor 
tot verslechtering in de Nederlands
Indonesische relaties geweest. Ten
einde een volledig inzicht in het pro
bleem te krijgen, behandelde Prof. 
Röling verschilende aspecten van 
deze voor Nederland zo schadelijke 
zaak. 

1. De juridische kant. 

Vanaf het begin van de onderhan
deling over de souvereiniteitsover
dracht is gesproken over geheel Ne
derlands Indië. Onze vertegenwoor
diger in de Veiligheidsraad, Van 
Rooyen, verklaarde in 1948 "what 
used to be the Netherlands Indies 
shall be Indonesia". Pas op de R.T.C. 
werd plotseling een uitzondering 
voor Nieuw Guinea gemaakt. Wan
neer deze zaak aan een internatio
naal hof zou worden voorgelegd, is 
het lang niet zeker, dat Nederland 
in het gelijk zou worden gesteld. Ze
ker is, dat 2/3 van de wereldbevol
king zich op het Indonesische stand
punt stelt. 

2. Het economisch aspect. 

De gedachte aan verborgen rijk
dommen was een van de redenen om 
vaste voet in Nieuw Guinea te hou
den. Wat dit betreft is men bedrogen 

uitgekomen. Men kan veilig stellen, 
dat Nieuw Guinea een van de minst 
aantrekkelijke gebieden op aarde is 
en dat nagenoeg alles wat men al
daar heeft ondernomen, op een mis
lukking is uitgelopen. 

3. Het religieuze aspect. 
Ook de belangen van missie en 

zending hebben een rol gespeeld bij 
het vasthouden van Nieuw Guinea. 
Velen in de kerkelijke wereld zou
den thans graag zien, dat de kwes
tie uit de weg geruimd wordt. Waar
om offert men, zo vraagt men zich 
af, een zendings- en missiegebied 
van tachtig miljoen zielen op aan de 
positie in een gebied van hooguit 
negenhonderdduizend inwoners? 

4. Het humanitaire aspect. 

Graag spreekt men thans over het 
belang van de Papoea, dat het meest 
gediend zou zijn met een voortzet
ting van het Nederlandse bestuur. 
Het eerste wat deze mensen echter 
moeten leren, is te leven met de 
Aziaat. Dit wordt niet bevorderd 
door hun een Westerse cultuur op te 
dringen. 

Indien Nieuw Guinea ooit openge
legd zal worden, dan is het zeker, 
dat daartoe arbeidskrachten van 
buiten zullen komen. Gezien de 
dichtbevolkte eilanden in de buurt, 
ligt het voor de hand, dat het Indo
nesiërs zullen zijn, die Nieuw Gui
nea gaan bevolken. Wij scheppen 
grote conflicten door deze mensen 
kunstmatig van hun buurland te 
vervreemden. 

5. Het politieke aspect. 

Internationaal gezien staat Neder
land niet sterk. Geheel het Afro
Aziatische blok, gesteund door de 
communistische landen, stelt zich op 
het Indonesische standpunt. Ame
rika waakt er angstvallig voor partij 
te kiezen in dit netelig probleem, 
zodat wij alleen gesteund worden 
door de voormalig koloniale landen. 
Dat dit onze goodwill in Afro-Azië 
niet ten goede komt, zal een ieder 
duidelijk zijn. 

Voorts ligt er de mogelijkheid van 
een gewapend conflict, thans ver
groot door het provocerende zenden 
van versterkingen naar Nieuw Gui
nea. Wie zal ons helpen? Amerika 
zal zich er wel voor hoeden ons te 
hulp te komen en zich daarmede de 
haat van de Aziatische wereld op de 
hals te halen. 

De zaak ziet er voor Nederland 
niet al te best uit. Er is dan ook 
slechts één konklusie mogelijk. Deze 
kwestie moet uit de wereld gehol
pen worden. Nederland zal zo spoe
dig mogelijk de onderhandelingen 
dienen te openen over de souverei
niteitsoverdracht. 

Als bemiddelaar zou een gematigd 
figuur uit de Afro-Aziatische we
reld, bv. Bourguiba, goede diensten 
kunnen bewijzen. Teneinde degenen, 
die bezorgd zijn voor de toekomst 

van de Papoea's gerust te stellen, 
kan bedongen worden, dat de V.N. 
toezicht houden op de besteding van 
de gelden, die voor de ontwikkeling 
van Nw. Guinea beschikbaar komen. 
Het is te hopen, dat na een regeling 
in deze zin, weer normale betrekkin
gen tussen beide landen mogelijk 
zullen zijn. 

Vervolgens gaf de voorzitter het 
woord aan de tweede inleider, lt.
gen. J. H. Couzy. Of koloniaal be
stuur goed of kwaad is, wordt be
paald door de uitvoering. Teveel 
wordt kolonialisme thans als een 
vloek gezien, men vergeet de goede 
zijden. De verdeeldheid, die onder 
de inlandse volken bestond, ver
dween terwijl de individuele en col
lectieve welvaart werd verhoogd. 
Vooral na de tweede wereldoorlog, 
kwam het kolonialisme in discrediet. 
Men had schuldgevoelens t.o.v. de 
onderdrukte volken, voortspruitend 
uit een niet gerechtvaardigd bescha
vings-pessimisme. Nederland heeft 
een mooie taak in Nw. Guinea. 

De openlegging wordt met kracht 
voortgezet. Van expolitatie door 
Europeanen zal niet veel komen, 
daar het eiland bijzonder ongunstig 
ligt. De transportkosten worden 
daardoor te hoog, bovendien ontbre
ken de arbeidskrachten voor grote 
projecten. De ontwikkeling zal er 
dan ook op gericht moeten zijn, de 
bevolking op korte termijn zo ver te 
brengen, dat zij in eigen behoefte 
kan voorzien. Binnen vijf tot zeven 
jaar kan zelfbestuur worden gege
ven. 

Men behoeft hiermede niet te 
wachten tot een grote groep intellec
tuelen is gevormd. Een half-ontwik
kelde bovenlaag is reeds voldoende, 
aldus generaal Couzy, die tevens 
memoreerde, dat heden ten dage 
reeds diverse streekraden worden 
ingesteld. 

Met Indonesië is niet te onderhan
delen. Het heeft in het verleden 
diverse malen een overeenkomst ge
schonden, terwijl Nederland zijn af
spraken nauwkeurig nakwam. Wel
iswaar steunen alle Aziatische lan
den Indonesië, maar deze landen 
verdiepen zich weinig in het pro
bleem en laten zich leiden door emo
tionele motieven. 

Tot slot betoogde de generaal in 
het zenden van de "Karel Doorman" 
geen gevaar te zien. De bevolking 
van Nw. Guinea, die de laatste tijd 
aan talloze infiltraties van Indone
sische zijde heeft blootgestaan, dient 
ervan overtuigd te worden, dat Ne
derland hen niet in de steek laat. 

Concept-resolutie 
besproken 

Onder voorzitterschap van de heer 
E. T. Hoven werd op zondagmiddag 
de door de Nw. Guinea-commissie 
opgestelde concept-resolutie be
sproken. 

Zoals de voorzitter opmerkte, ging 
het er hierbij niet om reeds tot een 
uitspraak te komen, doch om de me
ningen te peilen. Dit t.b.v. de com
missie, die op grond daarvan naar 
de definitieve resolutie zal kunnen 
toewerken. 

Namens de commissie lichtte de 
heer A. Krijnen het concept toe. Dit 
concept is opgesteld aan de hand 
van de binnengekomen antwoorden 
op de aan de afdelingen voorgelegde 
vragen. 

Daarna belichtte de heer Jan Zon
ne het minderheidsstandpunt uit de 

commissie, dat met de inzichten van 
Prof. Röling overeenkwam. 

Hoewel van een meerderheid vóór 
het concept sprake was, bleken ver
schillende afdelingen in detail cri
tiek te hebben. Amendementen en 
suggesties werden o.a. door de heren 
Roggeveen, Dorsman en de Bruyne 
onder de aandacht van de commissie 
gebracht, die hiervan bij de opstel
ling van de definitieve tekst veel 
profijt zal trekken. 

Tijdens de levendige debatten 
bleek, dat van de tegenstanders ver
dere actie te verwachten is, zodat de 
resolutie op het Congres te Leeu
warden nog veel stof tot gesprek zal 
opleveren. 

Al met al een interessante middag 
met vele concrete resultaten onder 
uitstekende leiding van de landelijk 
voorzitter. 

De commissie maakt graag van de 
gelegenheid gebruik de heer Jan 
Zonne, die als lid is uitgetreden, te 
danken voor zijn medewerking. 
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Is de kwestie llieuw-Guinea 
wel een ""probleem""? 

(Ingezonden) 

Het is een gelukkige gedachte van de redactie van De Driemaster geweest 
om in verband met de behandeling van de concept-resolutie inzake Nieuw
Guinea, de nodige aandacht te wijden aan "het probleem Nieuw-Guinea". 
Men is althans in het algemeen licht geneigd om het hierover als zodanig 
te hebben, zonder dat de kwestie formeel "als probleem" aan ons is voor
gele,gd. 

Daarom maak ik graag van de gelegenheid ge·bruik om mijn - overigens 
strikt persoonlijke - visie over dit vermeende probleem te geven. 

Inderdaad vermeend, omdat Nieuw-Guine'a eigenlijk geen probleem is, 
het althans niet behoorde te zijn, ware het niet, dat als gevolg van een 
13 jarig rood-rooms wanbeleid op bijna alle fronten de kwestie Nieuw
Guinea. geworden is tot een stakkerig kind met een verschrikkelijk water
hoofd, en bovendien lijdende aan economische tuberculose, sociale mazelen 
en militair-politieke rode hond. 

Voeg daarbij een smeulende· reli
gieuze zuilenstrijd op het gebied van 
onderwijs en kerstening en een zie
kelijk aandoende socialistisch-com
munistis-che drift om de Papoea-be
volking van het Nederlandse kolo
nialisme te bevrijden en met een 
magistraal gebaar aan de koesteren
de zorgen van Soekarno-Indonesië 
over te leveren, en het is duidelijk, 
dat Nieuw Guinea licht als "pro
bleem" wordt beschouwd. 

Het besluit om een terzake dienen
de resolutie te doen opstellen ver
dient dan ook alle lof en bewonde
ring; de JOVD bewijst hiermede 
moeilijke kwesties als deze niet uit 
de weg te gaan. Of het tijdstip voor 
zulk een resolutie gelukkig is geko
zen, is een andere vraag; m.i. zou 
het aanbeveling hebben verdiend 
hiermede enkele jaren eerder te zijn 
gekomen, en wel vóór het moment 
van de besprekingen, die onze rege
ring destijds over Nieuw Guinea 
heeft gevoerd met die van Amerika 
en Australië. Want het beleid van 
onze regering doet vermoeden, dat 
dit een gevolg is van bepaalde af
spraken met onze ,,!bondgenoten", 
waardoor Nieuw Guinea met recht 
een economisch en militair-politiek 
blok aan het Nederlandse been is 
geworden. 

Kort samengevat kan worden uit
gegaan van de volgende, belangrijke 
punten: 

Ie. Westelijk Nieuw Guinea is in 
democratische handen een waar
devol strategisch bezit in het 
Westelijke, centrale deel van de 
Pacific; in Indonesische (com
munistische) handen is het een 
gevaarlijke springplank voor be
dreiging in Noordelijke, Ooste
lijke en Zuidelijke richting. 

2e. In militair-politiek en in econo
misch opzicht is Nederland als 
,,macht" in het Verre Oosten 
uitgespeeld; met name voor wat 
betreft het militair-politieke as
pect behoort Westelijk Nieuw 
Guinea tot de invloedssfeer van 
Australië en Amerika enerzijds, 
en in mindere mate (voorlopig 
althans!) van Indonesië en com
munistisch China anderzijds. 

3e. Versplintering van onze terri-

toriale strijdkrachten, in het bij
zonder van onze zeestrijdkrach
ten, voor de bescherming van een 
territorium, dat ook geografisch 
in eerste instantie onder de be
schermende vleugelen van 
Australië zou moeten berusten, 
betekent een ernstige verzwak
kitig van Nederland als Atlan
tische maritieme mogendheid 
met nog altijd zeer belangrijke 
economische belangen in de Ca
raïbische Zee. 

4e. Hernieuwde spanningen in het 
Oostelijke bekken van de Mid
dellandse Zee, waardoor mogelijk 
het Suezkanaal voor onze scheep
vaart zou worden gesloten, zou
den onze verbindingswegen met 
het Verre Oosten niet alleen aan
zienlijk verlengen en derhalve 
verzwakken, maar ook bijzonder 
kostbaar maken. 

5e. De kwestie van een eventuele 
overdracht aan Indonesië dient 
à priori buiten beschouwing te 
worden gelaten. Noch in geogra
fisch, noch in ethnologisch, noch 
in sociaal-economisch opzicht 
kan Indonesië enigerlei aan
spraak maken op Westelijk Nieuw 
Guinea. 

De .gefrusteerd-naïeve veron
derstelling van de socialisten, dat 
de huidige diplomatieke en eco
nomische betrekkingen met In
donesië zouden kunnen worden 
"afgekocht" met de overdracht 
van Westelijk Nieuw Guinea ge
tuigt niet alleen van een volko
men gemis aan nationaal be
wustzijn en van een volkomen 
misplaatst vertrouwen in de 
mentaliteit van het Soekarno
régime, maar ook van een enor
me inconsequentie met betrek
king tot Oostelijk Nieuw Guinea, 
om maar te zwijgen van Brits 
Borneo ·en Portugees Timor. 

Na de opsomming van de voor
gaande 5 punten zal men van mij 
misschien verwachten een oplossing 
voor de kwestie Nieuw Guinea te 
geven in de zin van: "economisch is 
het voor Nederland niet verantwoord 
zich zware offers te getroosten voor 
de ontwikkeling van land en volk, 
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dus laten wij er ons op een of an
dere, zo mogelijk elegante manier 
van af maken, bijvoorbeeld door met 
stille trom te verdwijnen en daar
mede Australië en Indonesië voor 
een fait accompli te stellen; wie het 
hardst loopt, is er het eerst en voor 
-de rest vechten jullie het maar uit"! 

Zo eenvoudig ligt de zaak nu ech
ter ook weer niet. Ten eerste zijn 
daar de vermoede, met Australië en 
Amerika ·gemaakte afspraken, die 
voor ons, politiek onkreukbare en 
brave burgermannetjes als wij zijn 
wanneer het er om gaat de kastanjes 
voor onze "bondgenoten" uit het 
vuur te halen, bindende verplichtin
gen kunnen inhouden. 

Maar ten tweede is er het feit, 
dat wij nu eenmaal in Westelijk 

Nieuw Guinea zitten, in de historie 
ons weinig gelegen hebben laten lig
gen aan de ontwikkeling van een 
handjevol arme Papoea's en het nu 
moreel onze plicht is om deze bevol
king in het zadel van de onafhan
kelijkheid te helpen. Een onafhan
kelijkheid, die bovendien ook in de 
verre toekomst bewaard zal moeten 
blijven in plaats van op korte ter
mijn ten prooi te vallen aan het op 
de rand van het communisme staan
de Indonesië. 

Mede in het licht van de voor
gaande 5 punten bezien, dienen hier
bij echter m.i. 2 volgende punten 
ernstig in beschouwing te worden 
genomen. ·Deze punten zou ik in de 
vorm van even zo veel vragen wil
len voorleggen, opdat de JOVD zich 

hierover eens nader kan beraden om 
zo mogelijk een en ander tot uit
drukking in de op te stellen reso
lutie te brengen: 

6e. Is ons bestuurlijk en opvoed
kundig systeem in Westelijk 
Nieuw Guinea niet nog te veel 
doortrokken van ambtelijke bu
reaucratie, maatschappelijke en 
religieuze verzuiling en van 
overblijfselen van een voor-oor
logse koloniale mentaliteit? Kan 
de gehele ontwikkelingsprocedu
re niet efficiënter ·verlopen? 

7e. Dienen er geen stappen te wor
den ondernomen om Australië 
en Amerika duidelijk te maken, 
dat het niet aangaat om Neder
land, als kleine mogendheid uit-

sluitend en alleen te laten op
draaien voor de economische en 
financiële consequenties, die zijn 
verbonden aan de ontwikkelings
procedure en vooral ook aan de 
huidige èn aan de toekomstige 
militairè bescherming van een 
uitermate strategisch belangrijk 
gebied voor de vrije, democra
tisohe landen in de Westelijke 
Pacific? 

Persoonlijk lijkt het mij toe, dat 
een positieve beantwoording van de
ze vragen, en daadwerkelijke activi
teiten als resultaat van die beant
woording onze taak in Westelijk 
Nieuw Guinea als christenmensen je
gens de Papoea-bevolking, aanzienlijk 
kunnen verlichten en verbeteren. 

F. L. MEIJERS. 

Naar een Verenigd Europa volkeren het geluk van materiële 
voorspoed leren kennen en het ligt 
voor de hand dat zo wij daar dan 
van weten gebruik te maken het 
Sowjet blok, door nivellering van 
het wereld-welvaartspeil, ons hierbij 
zelfs "in de kaart kan spelen"). 

De impasse van het negativisme 
(Ingezonden) 

Ongeveer een jaar geleden, toen de militaire dienst mij nog niet had gevan
gen en ik min of meer rustig economie en politiek-e wetenschappen studeer
de in Dublin, waagd-en e-en studievriend ·en ik ons aan het volg·end·e ex
periment. 
Met ve·el wikken en wegen steld-en we n.l. e'en enquêteformulier op, lieten 
het drukken in e·en oplage van 5000 stuks verzonden dez-e naar een 120-tal 
student-enorganisaties in West-Europa. 

Hoofdzaak was er achter te komen: 

a) Bestond er onder de inzenders 
beLangstelling voor de politiek? 

b) Tot welke richting werden zij 
aangetrokken? 

c) Waren zij voorstanders van een 
Verenigd Europa als een min of 
meer losse alliantie op politiek, 
economisch, sociaal en cultureel ge
bied? Waren zij daarvan voorstan
ders nu of voor de toekomst? Of 
waren zij voorstanders van een 
hechte Europese Staat, gemakshalve 
genoemd de Verenigde Staten van 
Europa? 

d.) Waren zij . van mening dat de 
V.S. de rol van morele en geeste
lijke leider van de z.g. vrije wereld 
op enigszins aanvaardbare wijze op 
zich nam, of zagen zij liever Europa 
(met een 2000 jaar oude, van spring
levende continuïteit getuigende be
schaving en de daarmede samen
hangende ervaring) *) deze rol op 
zich nemen of in ieder geval op een 
meer actieve en directe manier van 
deze leiderskern deel uit maken. 

(*) Het tussen haakjes geplaatste 
deel van de vraag kwam natuurlijk 
niet voor in de originele vraag op 
het enquêteformulier. Het. was 
uiteraard niet .onze bedoeling de 
ondervraagden een bepaald ant
woord op te dringen). 

e) Achtten zij direct gevaar van 
Ruslands zijde aanwezig voor het 
uitbreken van een 3e wereldoorlog? 
Verder nog vele kleinere vragen, 
merendeels praktische en van be
lang slechts voor onze statistiek. Dit 
was echter wel de kern. 

De reactie was voor ons ronduit te
leurstellend. Lieten enige studenten
organisaties al merken en/of weten 
dat men ons weinig vertrouwde en 
beschouwde als een griezelige, mis
schien wel communistische (en dat 

nooit! .... ) instelling om de publieke 
opinie te peilen, anderen weer lie
ten in het geheel niets van zich ho
ren. Ik mag wel zeggen dat de laat
ste categorie de apatische instelling 
van de toekomstige leiders en in
telligentia van ons moederland ka
rakteriseert. Het was dan ook verre
weg de grootste categorie. 

Toch kwamen nog ongeveer 1500 
ingevulde formulieren bij ons bin
nen. Deze waren soms slecht, maar 
meestal goed en dikwijls zelfs zeer 
goed en doordacht beantwoord: 

a) Onder deze 1500 studenten was 
850fo geïnteresseerd of zeer geïnte
resseerd in de politiek en namen 
verscheidenen er zelfs actief aan 
deel (vooral in W.-Duitsland en 
Gr.-Brittannië). 

b) De liberalen wonnen het met 
een neuslengte van de socialisten, 
met christen-democraten, fascisti
sche tendenzen (Italië, Frankrijk, 
W.-Duitsland) en conservatieven als 
slechte volgers ex-aequo (1 com
munist!). 

c) Met enkele te verwaarlozen uit
zonderingen waren allen voorstan
ders van een Verenigd Europa. 
Ruim 80°/o was voorstander van een 
Verenigde Staten van Europa, maar 
90% van hen achtte dit voor een na
bije toekomst niet te realiseren. 
d) Zonder uitzondering waren de 
ondervraagden er van overtuigd dat 
de V.S. jammerlijk hebben gefaald 
en falen in de door hen gecreëerde 
rol van morele leider en spreekbuis 
van de z.g. vrije wereld en unaniem 
werd een veel grotere invloed van 
Europa gewenst in de politieke lijn 
van "het Westen". (Sindsdien, ± één 
jaar geleden, is veel veranderd en 
het ziet er wel naar uit dat speciaal 
Frankrijk, maar ook de andere 
Europese landen zoals Italië, Duits-
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land en zelfs de Benelux, naast een 
reeds "gevestigde" Britse stem wat 
meer te vertellen krijgen). 
e) Weinigen achtten direct gevaar 
van Ruslands zijde aanwezig voor 
het uitbreken van een 3e wereld
oorlog. 
Ondanks de voor ons wel teleur
stellende inzending (300fo van de 
verzonden formulieren) verheugde 
het resultaat ons toch wel. 

Ik geef u de resultaten hier slechts 
voor uw informatie; opdat u er le
ring uit trekke. Voor mijn beschou
wing hier zijn van belang slechts 
deze punten: 

a) De onder de bloem der natiën 
heersende apathie (De rest is zwij
gen .... ). 

b) De grqte teleurstellingen van de 
geïnteresseerde en dus bewust le
vende minderheid in de staat van 
zaken in de wereld, met name in de 
machtsverhoudingen in de z.g. vrije 
wereld. (Hierna spreek ik slechts 
van "vrije wereld", maar de lezer 
zal nu wel begrepen hebben wat 
hieromtrent mijn mening is). 

c) De algemeen geldende misvattin
gen omtrent de Sowjet Unie en het 
communisme. 

Deze drie conclusies, die ik niet al
leen uit deze enquête, maar ook uit 
daglijkse observatie heb kunnen 
trekken, zijn drie grondoorzaken 
van de hedendaagse impasse van het 
negativisme. De kwestie is eenvou
digweg deze: De wereld van nu is 
geconfronteerd met een materiële en 
geestelijke machtsstrijd zoals onze 
planeet er nog geen gekend heeft. 
Het is een machtsstrijd tussen twee 
kolossen die de wereld gevaar doet 
lopen te barsten, en hebben de ma
teriële middelen al gefaald na als 
oplossingsmogelijkheid gebruikt te 
zijn (maar nog steeds gebruikt wor
den!), het is duidelijk dat op het 
geestelijk vlak de strijd beslissend 
zal worden gestreden al is er ook 
daar geen onmiddellijke oplossing 
in zicht. Het is juist op dit geeste
lijke vlak dat de vrije wereld bezig 
is de strijd te verliezen. 
(Het behoeft geen betoog dat ook op 
het materiële vlak onze voorsprong 
inkrimpt, maar we kunnen er ons 
slechts op verheugen dat steeds meer 

Op het geestelijke strijdvlak ligt de 
zaak anders. Laat ons het eenvou
dig stellen: het communisme heeft 
een duidelijke lijn, een duidelijke 
politiek, een op het eerste gezicht 
voor onder ontwikkelde volkeren 
aantrekkelijke ideologie, gemakke
lijk uitgebuit door, ja geschapen 
voor demagogie; het communisme is 
vóór, wij zijn tégen. Het communis
me heeft het communisme, de "vrije 
wereld" heeft het anti-communisme. 
Wordt het communisme door ons 
verworpen en vinden we zijn strek
king, behalve fataal in de ruimste 
zin des woords, vooral negatief, onze 
anti-politiek is van het negativisme 
de overtreffende trap. Wel zijn in 
onze beschaving de machten en 
ideeën aanwezig welke ons de over
tuiging geven dat "jus nastris est" 
en de geestelijke overwinning door 
de juistheid en schoonheid van onze 
ethiek ons niet kan ontgaan, een feit 
blijft, dat niets van dit schoons en 
goeds in de harde praktijk van de 
wereldomvattende machtsstrijd tus
sen de giganten gekristalliseerd 
wordt in de politieke lijn van de 
vrije wereld. 

Het is echter precies hier, waar de 
taak ligt voor onze generatie. Uit 
de enorme verscheidenheid van goe
de en grote ideeën, gedachten en 
stromingen, uit de wat minder over
vloedige hoeveelheid grootse ideële 
concepties een praktijk-politiek voor 
het Westen te creëren. Een politieke 
lijn voor onze toekomst, een posi
tieve, praktische ideologie ook, 
waarmee we met meer "succes" en 
vo'Oral ook met een beter geweten 
het communisme kunnen beconcu
reren in die grote gebieden der we
reld waarvan de landen en volkeren 
in de machtsstrijd van nu zich nog 
niet hebben gecompromiteerd 
(Afrika, delen van Azië, de Moham
medaanse landen, Z-Amerika), 
maar slechts lachend de graantjes 
van deze worsteling mee pikken. 
Maar ook voor die gebieden (waar
toe wij behoren) waar het commu
nisme in een koude oorlog toch 
geen kans heeft, maar waar het de 

GEBR. BODEGRAVEN 
NIEUWKOOP 

Fabriek van Metaalwaren 

IJzerhandel 

Telef. 01 725 nr. 104 en 289 
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Voor belere en gezondere oogst: 

mensen desalniettemin ontbreekt 
aan politiek houvast. Aan klare, een
voudige taal en een vaste, positieve 
lijn. 

En misschien, en hopelijk, ook voor 
de communistische landen die, waar 
de bevolking het régime dan voor de 
meerderheid mag afkeuren, toch ook 
weinig aantrekkelijks zien in ons 
"systeem". 

Het is ons zonder meer duidelijk, 
dat in de landen van de vrije we
reld, dat zijn dus die landen, welke 
verenigd in verschillende bondge-· 
nootschappen onder de leiding van 
de V.S., de opponenten zijn van het 
Sowjet-blok, het communisme wei
nig kans heeft nog enig terrein te 
winnen. Evenmin vice versa. Wordt 
de machtsstrijd tussen hen gestre
den, ze wordt niet op hun territoir 
bevochten, maar in die landen, 
welke de derde wereldfactor uitma
ken. Dit zijn bijna alle landen die 
ons iets te "verwijten" hebben en 
waar de Sowjet Unie, na zich als 
held en voorvechter van het anti
kolonialisme te hebben opgeworpen, 
de beste "start" heeft gehad. 

De V.S. begeerden deze rol en heb
ben onnoemelijk veel kwaad gedaan 
door er bij de verpauperde na
oorlogse imperia "op aan te dringen" 
(dit is nu wat de Engelsen een 
"understatement" noemen) hun ko
loniën onafhankelijkheid te geven. 
Dit is maar al te vaak op flagrante 
mislukkingen uitgelopen (Indonesië, 
Indochina), deels doordat de betref
fende koloniën bij lange na nog niet 
rijp waren voor deze onafhankelijk
heid, deels omdat de macht werd 
overgedragen, onder de druk van de 
Marshall-hulp, aan de verkeerde 
personen, maar ook omdat de V.S. 
het niet konden ontlopen een bond
genootschap te moeten sluiten met 
juist die landen waarop de "smet" 
van het vroegere kolonialisme 
rust(te). Op Rusland, noch op haar 
bondgenoten, rust(te) deze "smet". 
(Waarbij nog komt dat Rusland, in 
tegenstelling tot de V.S., geen eco
nomische belangen gevestigd had in 
die landen, zodat geen van haar po
litieke handelingen het stempel van 
"winstbejag" droegen). We moeten 
toegeven dat niet alleen in de lan
den waar de zaken uitgesproken de 
verkeerde kant op zijn gegaan (zo
als b.v. Indonesië en Indochina) 
maar ook in praktisch alle andere 
ex-koloniën, zelfs in die landen (b.v. 
Ghana, Guinee) welke onlangs on
afhankelijk werden en waar dus 
verondersteld kon worden dat er 
iets geleerd was van het verleden, 
wij zo niet uitgesproken verliezers, 
dan toch wel geneutraliseerden zijn. 
Bekijken we nu onszelf eens. Ken u 
zelven, zeiden de oude Grieken. Het 
gaat bij ons om onze generatie, want 
wij zijn de generatie van de toe
komst. Gegeneraliseerd is deze ge
neratie een apathische, losgeslagen 
generatie, zonder houvast, zonder 
idealen, zonder hoop op de toe
komst. Zogenaamd vrij, maar in 
feite geborneerd met gevaarlijke 
idees fixes, defaitistisch en negatief. 
Nemen we b.v. de recente uitspat
tingen van anti-semitisme en neo
nazisme in Duitsland onder de 
loep. Of de fascistische groepen in 

AA-BESTRIJDINGSMIDDELEN en ORIGINELE ZAAIZADEN 

van N.V. LANDBOUWBUREAU M. WIERSUM te Groningen 

Italië en Spanje en de "griezelige", 
praktisch identieke bewegingen in 
Frankrijk (zoals b.v. de grote "Jeune 
Nation" beweging). Zelfs bestaat er 
in Frankrijk een beweging die mou
vement LUCA" heet en waarvan de 
leden gekleed zijn in bruine hem
den etc. zoals de vroegere Italiaanse 
fascisten en zelfs elkaar de fascis
tengroet brengen wanneer ze, dik
wijls in groepsverband marcherend, 
elkaar tegenkomen. 

Maar laat ons hier slechts een mo
ment stilstaan bij de recente Duitse 
uitspattingen. Hoe komt het? Op 
school en in het gezin wordt de 
duitse kinderen geleerd dat Hitler 
de man was die de autobahnen liet 
bouwen, de Volkswagen liet ont
werpen en er een wilde geven aan 
elke Duitser, en die het communis
me bestreed. Van alle kanten, ook 
en vooral van de zijde van de vroe
gere vijanden, nu bondgenoten, van 
Duitsland, wordt het communisme 
en de Sowjet Unie bestempeld als 
een groot gevaar en de eerbiedwaar
Adenauer doet hetzelfde. Oud-nazi's 
bevinden zich in de topsferen van 
overheid en armee. Hitier moet wel 
gelijk gehad hebben (want over de 
moorden op miljoenen mensen en 
alle andere gruwelijkheden wordt 
liever niets gezegd); het communis
me moet vernietigd worden: Wij zijn 
dus anti-communist. De neo-nazis
tische groeperingen hebben dus pa
radoxaal genoeg de steun van de 
Westerse propaganda en natuurlijk 
van het diepgworteld nationalisme 
der Duitsers. Door het negativisme, 
het anti-communisme, wordt het 
neo-nazisme in de hand gewerkt. 
Ik hoop dat het duidelijk wordt dat 
veel van het negatieve, apathische, 
defaitistische en extremistische in de 
geesteshouding van het Westen zijn 
oorzaak vindt in ons anti-commu
nisme. (Het neo-nazisme was slechts 
een voorbeeld, zij het een duidelijk; 
ik had tientallen andere voorbeelden 
kunnen noemen). 

Communistische landen 

Beschouwen we nu de communisti
sche landen en vergeeft u het me 
als ik hier, in de loop van deze uit
eenzetting, de zaken scherp, voor de 
duidelijkheid misschien zelfs wel te 
scherp stel. Maar er zijn dingen die 
gedacht worden en derhalve ook ge
zegd dienen te worden; omdat ze 
wáár zijn! 

Over de Sowjet Unie kunnen we 
kort zijn. In te Tzaren tijd leefde het 
volk in een materieel, zowel als 
geestelijk vacuum, en indien we 
toegeven dat vrijheid behalve vrij
heid van gedachte, expressie en 
handelen ook vrijheid van honger, 
dorst en ellende inhoudt, is de be
volking van de Sowjet Unie er zon
der twijfel in de laatste 40 jaar op 
vooruit gegaan. 

Voor de Oost-Europese landen ech
ter geldt iets anders. De ellende met 
en voor Oost-Europa, evenals trou
wens met de rest van ons moeder
land, vindt zijn oorsprong in de 
tweede wereldoorlog en de periode 
direct daarna, verergerd door ons 
hedendaags negativisme. 

Moreel leiderschap kan dus niet 
komen van het Westen in zijn he
dendaagse structuur. Noch van Rus
land. Rusland is te veel gecompro
miteerd door haar optreden van de 
laatste jaren (Hongarije) om werke
lijk enige kans te maken op de rol 
van morele leider onder de volkeren 
en ze moet nog de capaciteit tonen 
tot samenwerking met andere lan
den, los van ideologische banden. 

Alleen een sterk, Verenigd Europa, 
waar een nieuw positivisme moet 
(kunnen) zegevieren, zal in staat 
zijn de steriele barrières van de 
koude oorlog te doorbreken en de 
historische rol van morele en gees
telijke leiding van de wereld zal op 
geheel andere wijze als voorheen 
weer de onze zijn. 

De ellende met en voor Oost-Europa, 
evenals met en voor de rest van 
Europa, vindt zijn oorsprong in de 
laatste oorlog én de periode direct 
daarna. Ik kom hier nu op terug, 
omdat het derhalve noodzakelijk is 
hier dieper (maar toch in deze korte 
beschouwing misschien wat te op
pervlakkig) op in te gaan. 

De laatste oorlog was niet alleen 
een misdaad tegen de mensheid om
dat oorlogen dat altijd zijn, noch al
leen omdat deze oorlog gruwelijker 
werd bedreven dan de vorige, om
dat miljoenen en nog eens miljoenen 
mensen eenvoudig werden uitge
moord, maar ook omdat deze oorlog 
voor sommige landen "hun" oorlog 
was, een politieke oorlog, en niet 
een strijd om een bezet en noodlij
dend volk te bevrijden. Omdat de 
"geallieerden" (maar politieke op
ponenten!) tezamen een strijd ::.tre
den, die er niet in de eerste plaats 
op was gericht vrede, orde en vrij
heid te herstellen, maar dat dit 
laatste slechts geschiedde "pour le 
besoin de la cause". En aangezien 
vrede, orde en vrijheid was wat we 
innig verlangden, werd en wordt dit 
laatste maar al te vaak over het 
hoofd gezien. De Yälta accoorden, 
om nu gelijk maar het beest bij de 
naam te noemen, zijn nooit geheel 
gepubliceerd, maar het is uit de ver
dere ontwikkeling wel duidelijk ge
worden waar op aan is gestuurd. Ik 
zeg dit nu hier en duidelijk: het is 
misdaad van Rusland en Amerika 
geweest Europa te verdelen bij ac
coord, achter onze rug om, over onze 
lijken. Het is een sluwe politieke 
misdaad geweest het eens sterke en 
machtige Europa, plat geslagen, uit
een gerukt en tegen over elkaar 
staand, te bespringen en te ver
scheuren als jakhalzen en hyena's. 

De politieke tweede wereldoorlog 
van achter de schermen is de groot
ste historische misdaad aller tijden 
en het wordt tijd dat wij ons in Ne
derland en in de rest van Europa 
realiseren in de breedste lagen des 
volks dat Amerika niet (slechts) het 
land was dat het leeuwenaandeel 
had in onze- bevrijding, dat we 
zonder hen verloren zouden hebben 
en dat zij het waren die met louter 
menslievende idealen voor ogen 
Europa weer op de been hielpen. 
Er zijn graduele verschillen in mis
daden tegen de mensheid en de sub
tiliteit dezer verschillen ontgaat de 
meesten! 

Het westen - en hier moeten we 
mede de schuld dragen van de han
delingen van onze bondgt•noot Ame
rika - heeft Oost-Europa opgeof
ferd en uitgeleverd aan Moskou en 
het communisme. Vooral de Polen, 
maar ook de andere <).-Europese 
volkeren zijn dit voorwanr niet ver
geten! En terecht. Het i.~ te begrij
pen echter dat ze er weinig voor 
voelen - zelfs indien Z<' dat kon
den - van régime te vcranderen 
na zich verraden te achten en na 
(b.v.!): de mislukte opstanden te 
Poznan en Boedapest waar het wes
ten toe moest kijken. Maar vooral 
omdat het westerse z.g. kapitalisti
sche systeem voor hen cl"i1t wel een 
slechte klank heeft en hen weinig 
positiefs of beters te Lit·den heeft 
dan het waarlijk wel enigszins ver
liberaliseerde communisme in hun 
landen. Hier kom ik dus weer terug 
op mijn uitgangspunt: de impasse 
van het negativisme. 

Europa één! 

Gestreefd dient te worden naar de 
totstandkoming van de Verenigde 
Staten van Europa. Dit is het be
langrijkste punt. Verder: uitgebreide 
sociale maatregelen, zoals gelijk
waardige medezeggenschap der 
werknemers buiten de vakvereni
gingen om (die trouwens verdwijnen 
moeten op de lange duur) in onder
nemingen, met het verwerven van 
eigen bezit in de meest algemene 
zin van het woord, in casu het ver
werven van aandelen in de bedrij
ven waar gewerkt wordt. Door ef
ficiente produktiemethoden moet 
gekomen worden tot drastische ver
korting van de arbeidsweek met 
geheel nieuwe aanpassingen voor de 
vrijetijdsbesteding. Een maatschap
pelijk systeem van georganiseerde 
vrijheid waar het individu onafhan
kelijkheid op alle domeinen be
houdt. Een verlaging van de stemge
rechtigde leeftijd van 23 (in Neder
land) of 21 tot 18 jaar. Een lossere 
alliantie met de Verenigde Staten. 
Een ruimere hulp aan onderontwik
kelde gebieden. Een verwoed streven 
naar ontwapening, desnoods door 
de eerste stap(pen) te nemen. 
Een krachtig gevoerd belPid (Frank
rijk gaat ons laarin voor) zal de po
litieke belangstelling vcrmeerderen 
en de concepties van hei nieuwe 
régime zullen gemeengoed worden 
van het volk, waarop de waarlijke 
kracht van het nieuwe systeem toch 
in de eerste instantie op zal moeten 
steunen. 

OLIVIER H. BOELEN 

STALEN 
KANTOORMEUBElEN 

GISOLAM PEN 
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N. V. BETONDAK 
Fabrieken Arkel - kantoor Gorinchem 

N. V. Lijm~ en 

Gelatinefabriek 

"':DeLft'' 

TWEE TORENS 
Telefoon 2524 2 Delft 

LIBERTAS 
twee maandelijks 
orgaan van de 

IIEDERLAIIDSE 
LIBERALE 
STUDENTEN 

Vraagt 
proefnummer! 

Adm. Rooseveltlaan 175 
Amsterdam-Z. 

FRIESCH-GRONINGSCHE HYPOTHEEKBANK N.v. 
EN AANGESLOTEN BANKEN 

Amsterdam - 's-Gravenhage - Rotterdam - Groningen - Arnhem 

Vlotte behandeling van hypotheekaanvragen 

Fa. W. VAN 'T HART & ZONEN 
TELEFOON 39416-33267-50699-32280 

• Classificeren en volledig onderhoud 
van schepen. 

• Reinigen van alle typen stoomketels 

• Vervanging dek- en machinekamer
pers0neel 

• Onderhoudswerkzaamheden van 
constructiebouw. 

• Zandstralen van alle voorkomende 
werkzaamheden. 

• Mastiekwerkzaamheden 

DRIJVENDE LUCHT-. LICHT- EN ZANDSTRAAL-INSTALLATIES 
HUDSONSTRAAT 37-39 - ROTTERDAM-W. 

TRIPLEX & BOARDHANDEL 

D. BRAND 
,.Pieus"~ Betontriplex Meubelplaten Deuren 

Spangesekade 115 ROTTERDAM 

Tel. 010 30231~51995 

..JOH. BOELE TZN's 
ZA N D-, G RI N D-, HA N D ELS- EN TRA N S P 0 R TB E D RIJ F 

Corn. Muschstraat 2 - Rotterdam 4 

Voor levering van ophoogzand 

TELEVISIE - RADIO 

WILLEM DE JONG 
Toorheen PASSAGE 

Specialisten sinds 1906 
GRAMO 
TAPE-RECORDERS 

Korte Hoogstraat 16 
ROTTEltDAM 

Telefoon 117610 (3 lijnen) 
Tussen Gerzon en V. & D. 

N.V. ROTTERDAMSCHE KOPER- EN METAALGIETERIJ 

H. F. A. W E IJ E R 
GUSTOWEG 43 • ROTTERDAM: 

TELEFOON Nos.: 66038 - 66490 

TELEFOON NA 6 UUR 74863 

elektroden - lastransformatoren 

Varios-Fabrieken N.V. - Groningen - Rotterdam 

TANDWIEL- EN GIETWERK-SPECIALISTEN 

Fabricagerechten voor de BENELUX-gebieden 
van STOECKICHT planetaire-overbrengingen 

METAALBEDRIJF 

RADEMAI{ERS N.V. 
ROTTERDAM KLAZIENA VEEN 

REDERS - CARGADOORS 
EXPEDITEURS 

AGENTEN VAN GEREGELDE LIJNEN 

P. A. van ES & Co. N.V. 
ROTTERDAM AMSTERDAM 

GRONINGEN - HAMBURG 

N.V. 

W. A. HOEK's 
MACHINE- EN ZUURSTOFFABRIEK 
Hoofdkantoor en Machinefabriek te Schiedam 

COMPRESSORS voor alle gassen en iedere druk. 
INSTALLATIES voor de bereiding van zuurstof, stikstof, enz. 

Schee ps
reparatie

bedrijf Waalhaven Pier 8 RotterdaiO 
Telefoon 77610 (3lijnen) 

Na 18 uur: 73554, 70341. 41782, 171502 
en Machinefabriek 

N. V. Scheepsbouwwerf - Machinefabriek 

"DE KLOP" 
Industrieweg 4 Sliedrecht 

Strijdt voor Vrijheid en Democratie voor iedereen, behalve 

voor Houtvernielers. Bestrijdt deze door Uw hout onder hoge 

druk te laten impregneren bij: 

v. d. SIJDE~s Houtbereiding N. V. 
Spui 40 - STRIJEN - Telefoon 0 1854-280 
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FABRIEK VAN COMPOSITIEVERVEN 
DELFT - HOllAND 

' ADURITA 

emaille· 
lakken 

leverbaar in iedere kleur 

----------------------------~-------------------------
~···········~-~:··~c=;~~~:~·-·········1 
~ Scheepswerven en Machinefabriek : 

~ Nieuwbou:L:: reparatie i 
~-························-· ~~~~-~~~--7-~······-·: 

Voor prima vlees en fijne vleeswaren 
Fa. G E B R. D E N G E R I N K 
Vleeswaren- en Conservenfabriek 

MEPPEL Telefoon 2514 

C. van der GIESSEN EN ZONEN'S 
SCHEEPSWERVEN N.V. 

KRIMPEN AAN DEN IJSSEL 

HOMIG'S 
ARTfKELEH 

ANNO et774 
A. VAN HOBOKEN & Co. Q BANKIERS 

ROTTERDAM 
,ARKLAAN II·U 

• 
BIJKANTOREN 1 

'a-GRAVENHAGE 
RHENEN 

• 
CORRESPONDENTSCHAP a 

WIJK BIJ DUURSTEDE 

VERPLEGING èn ONDERWIJS 
ontvangen de pattenten van 

Het Nederlands Studenten Sanatorium te Laren (NHJ 
Leest de Interessante brochure: .. H ET H 0 E. WAT, 
WAAROM VAN HET NEDERLANDS STUDENTEN 
SANATORIUM", op aanvraag gratis verkrijgbaar bij het 
Centraal Bureau van de Stichting Het Nederlands Studenten 
Sanatorium. Keizerigrecht 632, Amsterdam (C). Telef. 64488. 

Steunt het werk dezer stichting, die financiële 
hulp van particuliere zijde nog niet ontberen kan/ 

Postgiro•rekening No. 91323, A'dam. 

N. V. Betonlabriek DE METEOOR 
DE STEEG 
Tel. V elp K 8302-3344 

Fabriek van kwaliteits betonartikelen 

Captain A. de Jonge 
Gecontroleerde Particuliere 
Dag- en Nacht-Bewakingsdienst 

Bewaking van Schepen, 
Kaden, Loodsen, ~agons 
en opgeslagen goederen 
Vakkundig en Technisch 
personeel voor verhalen 
van schepen, openen en 
schoonmaken van ruimen, 
binnen- en buitenboord 
verven, ketel en tank 
reinigen, aflos donkey
man, matrozen, koks, enz. 

8 b van Vollenhovenstraat, 
Rotterdam 

Tel. dag en nacht 123578, 126173 
en 116539 

Werf 

,,DE HOOP" 

Schiekade 36, Sehiedam 

Tel. 0 10-46180 

Reparatie helling 
voor schepen 
tot 55 meter 

DE ROTTERDAMSCHE 
DROOGDOK MIJ N.V. 

Bakker n.v. 
Machinefabriek 

en 

Staalgieterij 

* 
RIDDERKERK 

N.V. SCHEEPSWERVEN I 
"PIET HEIN" 

voorheen 

fiRMA W. SCHRAM&. ZONEN 

• 
WERVEN TE BOLNES 

EN P~.PENDRECHT 

Twee dwarshellingen, elk 11 5 mlr. 
lang. Overdekt droogdok 11 6a30 
meter, geschikt voor het zwa .. rste 

matenaal. 

T elef-nnummera ltotterd•m 
71 354. Dordrecht 3 77 4 

_________ 4 __ 1 



"LASSEX" 
BESCHERMER 
VOOR ALLE 

IJZERWERKEN 

12e Jaargang No. 7 juli 1960 

Bevordert 
deugdelijke las 

N.V. EERSTE 
VLAARDINGSE 
VERFFABRIEK 
VLAARDINGEN 
Telefoon 3692 MAANDORGAAN 

NAADLOZE 
STALEN 
BUIZEN 

N.V. Rijnstaal 
vlh J, W. OONK & CO. 

ARNHEM 
Tel. 24941/45 Postbus 42 

VAN DE JONGEREN ORGANISATIE VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Teleurstellend toto-debat 
H oer a! Wij leven nog! De Italiaanse 

kinderarts Bianco heeft geen gelijk 
gekregen. De wereld is niet vergaan. 
Aarde, zon, en sterren: zij draaien alle nog 
in hun baan. Zelfs na het beruchte toto
debat in de Tweede Kamer. Waarmee we 
maar willen zeggen, dat we het rumoer 
om de toto-affaire niet bepaald wereld
schokkend vinden. Er zijn inderdaad be
langrijker en ernstiger problemen. 
Dit neemt niet weg, dat het toto-debat ons 
toch danig heeft teleurgesteld. Teleurge
steld, omdat in de eerste plaats door het 
kabinet het beginsel der vrijheid aan de 
wilgen is gehangen. Dit verbaast en ver
ontrust ons van ~en kabinet, dat zich zelf 
aandiende als te zijn een regeringsploeg, 
die het beginsel der vrijheid als eerste 
leuze in zijn banier had staan. 
Wat blijft er van een dergelijke hovaardij 

"'"'"'e:ldus over? 

* * * 
Trouwens bij de behandeling van de 

IJtunnel-kwestie in de Eerste Ka
mer kreeg men van hetzelfde laken een 
pak. Amsterdam mag geen tunnel bouwen. 
Ook niet als het andere gemeentelijke in
vesteringen uitstelt. Ook niet als de stad 
het plan zelf wil financieren zonder bij
dragen van het Rijk. 

O.i. volkomen terecht is er in de Eerste 
Kamer gesproken van een bedenkelijk in
grijpen in de gemeentelijke autonomie. En 
dat- opnieuw- van een kabinet, dat ook 
het bevorderen van de gemeentelijke zelf
standigheid fier in zijn vaan schreef! 

Wij vragen ons aldus af, of wij inderdaad 
wel met een dergelijk sterk kabinet te 
maken hebben, gelijk sommigen ons nog 
willen doen geloven. 

* * * 

W ij vragen ons verder af, of wij een 
dergelijk kabinet door dik en dun 

moeten sparen met als in~et het in de 
waagschaal stellen van de vrijheid. 

Want bij het aannemen van het regerings
voorstel inzake de toto is een essentiëel 
stukje vrijheid opgeofferd. Doch dat niet 
alleen .Ook in de persoonlijke verantwoor
delijkheid van de burger is door aanne
ming van het regeringsvoorstel ingegre
pen. 
Ook is een slag toegebracht aan een stuk 
zelfwerkzaamheid in de sportwereld, 
waaruit het ontstaan van de toto is voort
gevloeid. 

Dit zijn ernstige ;o:aken, die wij principieel 
gezien niet mogen onderschatten en waar
aan wij niet zo maar schouderophalend 
kunnen en mogen voorbijlopen. 
Volkomen terecht heeft het liberale Twee
de Kamerlid mr. dr. Berkhouwer opge
merkt, dat in het geval van de toto voor 
de overheid geen organiserende taak was 
weggelegd. 
Het is te betreuren, dat mede door de 
steun van de overgrote meerderheid van 
de Tweede Kamerfractie van de V.V.D. de 
vrijheid op het altaar van een dwingelan
dij-kabinetspolitiek is gelegd. 
Zeker, de liberale fractie stond voor een 
uitermate moeilijke keuze. Het_ ging er 
slechts om wat het zwaarst diende te we
gèn: Of _het opofferen van een brok essen
tiële vrijheid (waartegen nota bene de 
meerderheid van ons volk is) Of het ver
oorzaken van een kabinetscrisis. 

* * * 
M aar zou het bij verwerping van het 

regeringsvoorstel ook werkelijk tot 
een kabinetscrisis zijn gekomen? Wij be
twijfelen het sterk. De minister van 
Justitie, mr. Beerman, sprak slechts van 
het terugnemen van het gehele wetsont
werp. 

Maar, zo schreef o.i. de Volkskrant volko
men terecht, "het dreigement van de mi
nister, was op zich niet dwingend. Men 
mag van een minister niet verwachten, dat 
hij de zaak zo veel mogelijk in de war zal 
laten lopen, omdat hij een nederlaag leed." 
Daarom moet het ons dan ook van het hart, 
dat wij bewondering hebben voor de hou
ding van de liberale afgevaardigde mr. 
Geertsema, die tegen het wetsontwerp in
zake de toto heeft gestemd. 
Wij geven toe: het blijft een kwestie van 
keuze. Een zeer moeilijke keuze zelfs. 

Voor ons echter had het beginsel der vrij
heid in deze moeten prevaleren. Zeker ten 
aanzien van een kabinet, dat de grondslag 
van zijn eigen bestaan op een ernstige 
wijze zelf aan het ondermijnen is. 
Beginselen zijn voor ons een heilige zaak. 
En zeker de liberale beginselen. 
Gemarchandeer is in dit opzicht een kwa
lijke zaak, waaraan wij niet onverschillig 
voorbij mogen gaan. 

Het gebeurde met de toto is een geschikt 
incident om zich nog eens ernstig op deze 
liberale beginselen te bezinnen. 

Wij zijn in dit verband benieuwd wat er 
op den duur met betrekking tot de kinder
bijslagwet uit de bus zal komen. Maar be
perken wij ons nu slechts tot de toto. In-

. middels wachten we dan maar af wat de 
Eerste Kamer zal gaan doen. Deze zaak is 
ongetwijfeld ons aller aandacht waard! 

Nieuwe afdeling 
in Sneek 

In Sneek werd een oprichtingsbij
eenkomst gehouden, die georgani
seerd was door d·e V.V.D. afde
ling Sne·ek en onder leiding stond 
van mr. A. v. d. Weri'. 
De landelijke penningmeester, de 
heer K. Weide, vertelde de aanwezi
gen iets over de organisatie van de 
J.O.V.D. en de belangstelling van de 
jeugd voor de politiek. 
De voorzitter van het district Noord, 
de heer K. Vlas, besprak de vier be
ginselen van de• J.O.V.D. 
Moge onze nieuwe afdeling in 
Friesland een goede toekomst tege
moet gaan! 

Leeuwarden bereidt zich voor 
op de komst van ons congres 
De· afdeling Leeuwarden verheugt 
zich bizonder dit jaar het congres 
te mogen ontvangen. 
Wij zijn dan ook al druk met de 
voorbereidingen begonnen. Momen
teel bestaat onze afdeling uit 50 le
den. In Leeuwarden is een Jeugd
gemeenteraad, waarin wij met vijf 
leden vertegenwoordigd zijn. 
Met de andere politieke jongeren
organisaties houden wij contact in 
deP. J.C.R. 
Onlangs is er in Sneek een tweede 
afdeling opgericht met 10 leden. 
Ook zijn er plannen om in Heeren
veen en Harlingen afdelingen op te 
richten. 
In het volgende nummer hopen we 
iets meer over Leeuwarden te ver
tellen. 

MARGOT ACKEMA 

G.S. 

I 
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Voor belere en gezondere oogst: 

AA-BESTRIJDINGSMIDDELEN en ORIGINELE ZAAIZADEN 
van N.V. LANDBOUWBUREAU M. WIERSUM te Groningen 

Nieuvv-Guinea is Nederlands 
Vele moeilijkheden zullen nog moeten worden overwonnen 

In De Driemaster van juni jl. vroeg d·e heer F. L. Meijers zich af of de kwes
ti·e Nieuw-Guinea wel ·een "probleem" is. Ik ben van mening, dat wij als 

Nederlanders Nieuw-Guinea op internationaal terrein niet als ·een probleem 
moeten zien, maar nationaal daarentegen wel. Wanne·er wij Nieuw-Guinea 
als e•en internationaal probie•em zouden moeten beschouwen, dan zouden wij 
ook e'en internationale oplossing voor moeten staan. 
De verschillende oplossingen op internationaal gebied zijn volgens mij: 
1. Ove.rdracht aan Indonesië. 
2. Ov·erdracht aan Australië. 
3. Plaatsing onder behe·er van een trustscha.psstels.el van de Ver. Naties. 

Op bovenstaande punten zou ik na
der in willen gaan. 
ad. 1. Zouden wij dan Nieuw
Guinea kunnen en mogen afstaan 
aan Indonesië? 
Aan Indonesië, dat politiek een der
gelijke bedenkelijke koers zeilt, dat 
het meer en meer onder invloed van 
de communistische krachten dreigt 
te geraken? 
Aan Indonesië, dat economisch zeer 
zeker niet in staat is effectiever hulp 
te bieden aan dit onderontwikkelde 
gebied? 
Aan Indonesië, terwijl Soekarno uit 
sterk centralistische neiging niet 
bereid is het werkelijke belang van 
Nieuw-Guinea voorop te ste:U.en? 
Aan Indonesië, met zijn intern la
biele toestanden? Er zijn door de 
Republiek Indonesië dingen gedaan, 
welke geen enkele regering, die zich 
bewust is van haar verantwoorde
lijkheid tegenover eigen onderdanen 
en van haar plicht in de samenle
ving der volken een waardige plaats 
in te nemen, over haar kant zou mo
gen laten gaan. Dat is geen kwestie 
van mentaliteitsverschillen tussen 
Oosterse en Westerse politieke lei
ders, maar een zaak van het dienen 
van het recht en de vrijheid in de 
internationale samenleving. 
Indien men dit loslaat gaat men de 
weg op van prof. Röling, die in we
zen het grondbegrip der gerechtig
heid in de internationale samenle
ving betrekkelijk gaat stellen. Als 
men dit doet kan de hele strijd om 
een internationale rechtsorde wel 
worden opgegeven. 

Geen ruilobject 

De voorstanders van overdracht aan 
Indonesië dienen wel te beseffen, dat 
Nieuw-Guinea niet als ruilobject 
voor goede betrekkingen met Indo
nesië gebruikt kan worden. Neder
land heeft het gezag in Nieuw-Gui
nea uit te oefenen allereerst in het 
belang van de bevolking, tot be
scherming van haar recht. Volken 
zijn, naar het bekende woord van 
Wilson geen pionnen op een schaak
bord, die als levenloze waar verhan
deld kunnen worden. 
NEEN! Als wij deze overdracht tot 
:stand zouden brengen dan begaan 
wij een grote misstap. 
ad. 2. Is misschien overdracht aan 
Australië mogelijk? 

Zou Australië als buurland van In-

donesië zich bereid verklaren de 
verantwoordelijkheid voor Weste
lijk Nieuw-Guinea, inclusief het ge
schil met Indonesië, over te nemen? 
Bovendien, zijn wij wel verantwoord 
met een volledige overdracht aan 
Australië? 

Een nauwe samenwerking tussen 
Nederland en Australië is zeer ze
ker aan te bevelen, doch bij een 
eventuele algehele overdracht moe
ten wij niet uit het oog verliezen, 
dat Australië zelf een land is met 
een voor haar oppervlakte kleine 
bevolking, terwijl het tevens de 
souvereiniteit bezit over een gelijk 
deel van Nieuw-Guinea. 

Australië niet 

Ik geloof niet, dat Australië deze 
verantwoordelijkheid op zich zal 
kunnen en willen nemen. 
ad. 3. Het overdragen van de sou
vereiniteit aan de Verenigde Naties 
stuit volgens mij, op de volgende 
bezwaren: 

le. Vast staat, dat Indonesië zal 
stellen, dat de Verenigde Naties niet 
het recht hebben de souvereiniteit 
aan zich te trekken. 

2e. Het mag bij dit standpunt re
kenen op de steun van de Afro-Azia
tische landen en de steun van de 
grootste koloniale mogendheid, in 
haar meest afschrikwekkende vorm, 
de Sovjet Unie en haar blok. 

3e. Een dergelijke poging zal zeer 
duidelijk stellen, dat wij van Nieuw
Guinea afwillen, zoals ir. H. Vos 
heeft opgemerkt "overdracht aan 
Indonesië toch maar het beste zou 
zijn, aangezien de· kosten zeer zwaar 
drukken op onze begrotingen." Met 
andere woorden, de Papoea's zijn 
lastposten voor Nederland. Dit is 
kolonialisme van het zuiverste wa
ter! 

4e. In de Verenigde Naties zien we 
een onbeheerste drang naar ont
voogding van de niet-zelfbesturende 
gebieden, voortkomend uit politieke 
motieven of anti-koloniaal senti
ment. Het welbegrepen belang van 
de bevolking vormt te weinig uit
gangspunt en grondslag voor dit 
streven. 
Daarom bestrijd ik het recht van de 
Verenigde Naties om, zoals men zegt, 
de kwestie Nieuw-Guinea in behan
deling te nemen. Internationaal be
staat er voor mij geen kwestie 
Nieuw-Guinea. 

Sinds de eenzijdige opzegging van 
alle akkoorden door de Republiek 
Indonesië, is volgens mij de status 
quo opgeheven en kan Nederland 
vrijuit beschikken over dit gebied. 
Nieuw-Guinea mag niet overgedra
gen worden, aan wie dan ook, omdat 
wij hier een taak begonnen zijn en 
deze taak zal door ons worden vol
bracht. Nederland kan hier iets 
goeds verrichten en ik ben er van 
overtuigd, dat dit zal gebeuren. 
De bevolking moet opgeleid worden 
tot mensen, die met beide benen in 
de hedendaagse maatschappij kun
nen en willen staan. Wij moeten de
genen, die reeds verantwoordelijk
heid kunnen dragen onmiddellijk 
betrekken, en wel volwaardig be
trekken, in de opbouw van Nieuw
Guinea en zijn bevolking. Wij moe
ten hen gaan zien als leden van ons 
Koninkrijk der Nederlanden. Dit 
Koninkrijk der Nederlanden zal 
door middel van Nieuw-Guinea nog 
een belangrijk woordje kunnen 
meespreken in de wereldpolitiek. 
Zo zullen wij dan niet vervallen tot 
een derderangs mogendheid. 
Wij kunnen Nieuw-Guinea behou
den voor het Koninkrijk der Neder
landen wanneer wij het ook zo snel 
mogelijk gaan beschouwen als een 
deel er van en niet meer als een ko
loniaal bezit van het Rijksdeel Ne
derland. 
Er moet een morele band ontstaan 
door de bewoners verantwoordelijk
heid te durven geven. Alle verdra
gen, die voor het Koninkrijk gelden, 
moeten nu ook vanzelfsprekend 
voor Nieuw-Guinea gaan gelden. 
En één van de belangrijkste punten 
is het afschaffen van het onderwijs 
in het maleis. Wij moeten andere 
mogendheden, die ons vijandelijk 
gezind zijn, geen kans geven door 
middel van de taal het volk te be
invloeden. Deze infiltratie, die op 
het ogenblik op grote schaal plaats
vindt, moet de kop ingedrukt wor
den. Het Maleis is niet in het belang 
van de gehele gemeenschap. 
Zoals wij zien bestaat er wel een 
kwestie Nieuw-Guinea binnen het 
Koninkrijks verband. Vele moeilijk
heden zullen wij hebben te over
winnen, maar niets mag ons te veel 
zijn. 
De staatkundige ontwikkeling tot 
een Rijksdeel Nieuw-Guinea zal nog 
grote zorgen baren. Er zal een korte 
overgangstermijn moeten zijn, waar
in een ·adviesregering, bestaande uit 
inlanders en Nederlanders, de gou
verneur bijstaat. In deze zelfde pe
riode zullen ambtenaren en toekom
stige bestuurders moeten worden op
geleid. De adviesregering zal moe
ten overgaan in een regering over 
het Rijksdeel Nieuw-Guinea. 
De invloed van de Nederlander zal 
minder worden naarmate er meer 
inlanders komen, die de verantwoor
delijkheid kunnen dragen. Geduren
de deze overgangsperiode zal Nieuw
Guinea onder toezicht moeten staan 
van de Rijksregering en niet onder 

die van de nationale Nederlandse 
regering. Dit laatste zal ook zeer 
zeker de band tussen dP reeds be
staande rijksdelen ten goede komen 
en het koloniale aspect van Nieuw
Guinea zal zeer zeker verdwenen 
zijn. 

Strategiscl1. gebied 

Nieuw-Guinea is een strategisch 
gebied, het kan een bolwerk tegen 
het internationaal communisme zijn. 
Voorlopig zullen er Nederlandse 
troepen moeten zijn en met kracht 
zal bevorderd moeten worden, dat 
de inlanders opgeleid worden tot een 
modern leger. De inlanders zullen 
zoveel als het mogelijk is onder 
eigen mensen moeten komen te 
staan. Het Koninkrijk zal toe moe
ten treden tot de Zuid-Oost-Aziati
sche Verdragsorganisatie en van 
deze organisatie kunnen dan bases 
gelegd worden in Nieuw-Guinea. 
Een van de belangrijkste punten is 
echter, dat de vloot uitgebreid zal 
worden. 
De regering moet zien te bevorde
ren, dat Nederlandse en buitenland
se ondernemers naar Ni!'Uw-Guinea 
gaan, o.a. d.m.v. belastingfacilitei
ten. De exploitatie van de grondstof
fen moet gebeuren onder leiding van 
inlanders en Nederlanders. Inlan
ders zullen opgeleid moeten worden 
tot bekwame technici en bruikbare 
economen. De nationale eenheid on
der de Papoea's dient men te bevor
deren en de werkgemeenschap te 
stimuleren. En een zodanig econo
misch apparaat te laten ontstaan, 
dat het toekomstige Nieuw-Guinea 
op eigen benen kan komen te staan 
en niet afhankelijk is van allerlei 
hulporganisaties. 
Ook kan men nimmer genoeg waar
deren de arbeid van zending en 
missie, die een belangrijk aandeel 
hebben in de ontwikkeling van dit 
mooie land. 

Zoals wij allen stellig zullen begrij
pen, zijn er vele moeilijkheden te 
overwinnen. Maar volgens mij zal 
Nieuw-Guinea een gelijkwaardig en 
zelfstandig Rijksdeel van ons Ko
ninkrijk der Nederlanden worden. 

JOHANN D. VAN DIJK 

STALEN 
KANTOORMEUBELEN 

GISOLAMPEN 



DE DRIEMASTER 3 

De psych.opatenhwestie nogrnaals beschouwd 
Discussie rond het artikel van Bote de Boer 

(Ingezonden) 
Het is dan zover: ook de redactie van ons maandorgaan ne Uriemaster 
meent ·een hoofdartikel (in ons mei-nummer - red.) t.e moeten wijden aan 
de psychopaten-kwe,stie. Na een hele l'e•eks erbarmelijke lawaai-artikelen in 
een deel van de dagbladpers - "de Telegraaf" is zoals gebruikelijk weer 
ferm voorop gegaan - hedt de Iez,er zeker behoefte, aan ·een WELDOOR
DACHTE beschouwing over dit onderwerp. Bij lezing van de e·erste regels 
uit het artikel van Bote de Boer heeft men goede hoop inderdaad verstan
dige ide·eën te vernemen over deze zaak. 
Helaas, een ijdele hoop. 
Het is niet mogelijk het artikel van Bot'e' de Boer in details te analyseren: 
het zou e'en ·extra uitgave van De Driemaster v·ergen. Ik zal mij belaas moe
ten beperken. 

Voorop wil ik stellen, dat ik het, 
wat betreft de vele ontvluchtingen 
uit de psychiatrische inrichtingen, 

·in grote trekken wel met de schrij
ver eens kan zijn. Inderdaad is deze 
situatie hoogst ongewenst. Men zal 
hier naar methoden moeten zoeken 
om het gevaar van ontsnapping te 
verkleinen. (Schrijvers idee van een 
psychiatrisch eiland laat ik gaarne 
voor zijn rekening). 

Maar Bate de Boer beperkt zich in 
zijn artikel geenszins tot "de ont
snappingen". Integendeel: de kern 
van zijn betoog gaat veel verder. 
Ik citeer: 

" .... Allereerst moet het geëxpe
rimenteer uit zijn. Kan men niet 
nagaan of en wanneer een patiënt 
genezen is- en dat kan men dus, 
getuige het geharrewar erover, 
niet - dan dient de patiënt ge
ïsoleerd te blijven. Net zolang tot
dat de wetenschap met honderd 
procent zekerheid over het al dan 
niet genezen zijn een oordeel kan 
hebben. Dat betekent dus bij de 
huidige stand van zaken levens
lang .... " 

Men kan zich nu bij dit korte citaat 
al verschillende vragen stellen. Al
lereerst het volgende: wat bedoelt 
Bate de Boer in hemelsnaam met 
EEN patiënt? Valt daaronder ook 
iemand, die, ik noem maar wat, 
kleptomaan is? Levenslange isolatie? 
Wel een tamelijk zware therapie 
voor iemand, die chronisch zakkam
metjes steelt uit warenhuizen. 

Ik stel dit voorbeeld zo, om de vol
gende reden: de, weliswaar gevluch
te, delinquent M. (de moordenaar 
van Joke G.) bijvoorbeeld, is voor
zover mij bekend verpleegd, omdat 
hij zich herhaaldelijk had schuldig 
gemaakt aan fraude en diefstal. 
Nimmer pleegde hij (voorzover be
kend!) een zedenmisdrijf. Ook heb
ben de behandelende psychiaters 
hem tot zoiets niet in staat geacht 
(verklaarden zij later). Waarmede ik 
maar wil zeggen, dat men niet kan 
spreken van EEN patiënt; en dat 
men evenmin EEN patiënt maar le
venslang kan isoleren. 

Selectie nodig 

Men zal hierbij dus moeten selecte
ren. Zo goed als dat mogelijk is. En 
dan nog blij ft de vraag of men een 
patiënt, die wel voor een zedenmis
daad of een ander voor de maat
schappij gevaarlijk misdrijf heeft 
gepleegd maar zonder meer levens
lang kan gaan isoleren. In bepaalde 
gevallen zal men hiertoe moeten 
overgaan: n.l. in die gevallen, waar 
gevaar voor recidive waarschijnlijk 
moet worden geacht (ik denk in dit 
verband o.a. aan de beschermelingen 
van minister Beerman: de oorlogs
misdadigers). 

Komen we tot de volgende aante
kening. Bate de Boer meent, dat de 
factor "absolute zekerheid" in de 

psychiatrie ontbreekt op dit tijd
stip. Het is duidelijk, dat deze fac
tor zowel bij de door mij eerder 
genoemde selectie als bij de in-vrij
heidstelling van patiënten een zeer 
belangrijke rol speelt. 

Welnu: de geëiste 1000/o zekerheid 
ontbreekt inderdaad op dit moment. 

Ik neem aan, dat Bate de Boer geen 
beoefenaar van natuurwetenschap
pen is. Anders zou hij deze eis nooit 
gesteld hebben. Zeker bij weten
schappen, die zich met de levende 
materie bezighouden, is het volstrekt 
ondenkbaar, dat men iets met 100°/o 
zekerheid kan beweren. En ik kan 
de schrijver verzekeren, dat we dit 
ook in de verste toekomst niet zullen 
kunnen doen wat betreft de antro
pobiologische wetenschappen. 

Deze stelling gaat wel in hoge mate 
op voor de uiterst moeilijke tak der 
geneeskunde, de tegenwoordig veel
al ten onrechte in diskrediet ge
brachte psychiatrie (en psychologie). 

Altijd zal men bij het ontslag van 
een patiënt, of die nu psychisch of 
"somatisch" ziek is geweest, moe
ten afwachten wat uiteindelijk het 
resultaat van de behandeling is ge
weest. Altijd zal er een risico-factor 
aanwezig zijn. Waarmee maar ge
zegd wil zijn, dat het "geëxperi
menteer" NIET uit kan zijn. Mits 
dit experiment binnen verantwoor
delijke grenzen blijft. Ik geloof, dat 
dat in het algemeen zeker het geval 
is. (Waar haalt Bate de Boer de be
lachelijke opmerking vandaan: " .... 

Het is duidelijk, dat men, d.w.z. de 
deskundigen, er dan nogal eens een 
prestigekwestie van maken, de gok 
nemen en de patiënt weer op de 
maatschappij los laten .... " Heeft 
hij zo'n diepgaande studie van de 
zaak gemaakt, dat hij meent een 
dergelijke grove opmerking te kun
nen rechtvaardigen? Zijn artikel 
maakt die indruk bepaald niet). 

Zoals eerder gezegd, moet ik mij tot 
deze opmerkingen beperken. Ten
slotte zou ik nog op één facet de 
aandacht willen vestigen: Inderdaad 
schijnt er van een tijdelijke hausse 
in de psychopatenmisdaad sprake te 
zijn. Ik zeg: schijnt. Men zal sta
tistieken moeten zien, om hiervan 
een juiste inlichting te verkrijgen. 

Op dit ogenblik lijkt mij de hele 
kwestie grenzeloos uit haar juiste 
proporties getrokken. 

Inderdaad treuren twee ouderparen 
over het verlies van hun dochters. 

De misdaden op de twee meisjes 
waren verschrikkelijk. Maar: hoe
veel ouders treuren er dagelijks over 
het verlies van kinderen als gevolg 
van bijvoorbeeld verkeersongeval
len? Ik weet het: het is niet specta
culair genoeg voor bladen als de 
Telegraaf om grote voorpagina
artikelen hierover te plaatsen, maar 
toch geloof ik dat de verkeersonvei
ligheid 'n veel groter maatschappe
lijk gevaar betekent voor jonge 

dochters en zonen (en voor hen niet 
alleen). En dat in deze sector bij
voorbeeld ook nog zeer vele maat
regelen mogelijk zijn, die kunnen 
bijdragen tot beperking van deze 
onveiligheid. 

Het was niet mijn bedoeling om in 
dit antwoord aan Bate de Boer (en 
vele anderen) even de grootste wijs
heden te verkopen. Ik ben mij heel 
goed bewust van mijn menselijke 
beperktheid en van de mogelijkheid, 
dat in mijn woorden ook denkfouten 
zijn geslopen. Maar laten Bate de 
Boer en de vele anderen er zich dan 
ook van bewust zijn. En laten ze dan 
niet even een van emotie geladen 
artikeltje in elkaar draaien, waarin 
de ene boude bewering op de andere 
volgt. Alsof de kwestie gaat om iets 
als de moeilijkheden in de fabricage 
van bakstenen. Het gaat ook hier om 
MENSEN, mijne heren. 

ZAANDAM, 

MARCEL A. FRANSMAN 

NASCHRIFT 

Allereerst stelt de heer Fransman 
ons de vraag, wat wij onder een pa
tiënt verstaan. Wij spraken over 
mensen met een psychische storing, 
die door hun ziekte een bedreiging 
vormen voor het leven - en dus 
niet de portemonnaie - van een 
medemens. Wie in deze zin psychisch 
gestoord is dienen de deskundigen 
uit te maken. In twijfelgevallen 
zo stelden wij - "rekene (men) ze 
er gerust allemaal toe". 

Wij rekenden - door ons uitgangs
punt- derhalve niet tot de blijvend 
te isoleren patiënten bv. de klepto
manen. 

De heer Fransman acht het kwes
tieus of men een patiënt zonder 
meer levenslang kan gaan (lees mag) 
isoleren. Wat is hier zonder meer? 

Wij zijn van oordeel dat men een 
patiënt (van de door ons bedoelde 
"soort") niet alleen mag, maar ook 
m o e t isoleren - als maatregel van 
geestelijke hygiëne - zolang niet 
met zekerheid is te zeggen dat deze 
patiënt geen gevaar meer oplevert 
voor het leven(!) van een medemens. 

Let wel: wanneer de wetenschap zo 
ver zou komen dat zij een sluitende 
methode heeft, blijft de mogelijk
heid van "zich vergissen", dat risico 
moet natuurlijk aanvaard worden. 

Ceen sluitende methode 

De sluitende methode is er (nog) 
niet en zal volgens de heer Frans
man ook nooit gevonden worden 
(waarvan akte). Goed, dan levens
lang isolement op een veilige plaats. 

Hierbij zal men niet "naar metho
den moeten zoeken om het gevaar 
voor ontsnapping te verklei
n en", maar radicaal dat gevaar de 
kop in moeten drukken. Dat kan, 
hoe bv., hebben wij aangegeven. 

Wij willen de heer Fransman op de 
voet volgen en moeten dus nu even 
iets zeggen over de "oorlogsmisda
digers". Zijn van ressentimenten 
druipende opmerking hierover is 
zakelijk onjuist. Oorlogsmisdadigers 
hebben nl. alleen kans op recidive 
in oorlogsomstandigheden en die 
zijn er thans niet. Houdt men de 
heren vast, dan garandeert dit niets, 

wie zegt nl. dat de vijand de heren 
ook vast houdt. Is er oorlogsdrei
ging of oorlogstoestand (zonder be
zetting) dan is interneren immer 
mogelijk. Het feit dat dit laatste 
wel eens zou kunnen mislukken is 
een kwestie van een gebrek van het 
justitionele apparaat en mag nooit 
als grond voor vasthouden gelden. 

Wil men de heren vasthouden, dan 
moet men het argument van straf, 
van vergelding of desnoods van ge
nerale preventie gebruiken. 

Met zijn ongelukkige (en niet ter 
zake doende) voorbeeld, introduceert 
de heer Fransman echter tevens de 
waarschijnlijkheid van gevaar voor 
recidive als grond voor blijvende 
isolering. Hij geeft toe dat een slui
tende methode van genezing en van 
het bepalen wie nog wel of niet 
meer patiënt is, niet bestaat, zelfs 
onmogelijk is. Erkent hij daarmee 
niet bij zijn patiënten de waarschijn
lijkheid van gevaar voor recidive? 

En geeft hij daarmee ons geen ge
lijk wanneer wij blijvende isolering 
bepleiten? 

Uit ons betoog bleek zonneklaar dat 
ons "geëxperimenteer" slaat op het 
(vroegtijdig) weer loslaten van de 
patiënten, dus niet op wetenschap
pelijke (genezings)proeven in een in
richting. Wel, beslist wel, op het 
onderdeel: eens "kijken" hoe de 
patiënt zich gedraagt in de maat
-schappij. De heer Fransman zegt dat 
het experiment niet uit kan zijn (en 
dan bedoelt hij het experiment van 
"eens kijken"). Natuurlijk kan dat 
uit zijn. Men kan het doodeenvoudig 
verbieden en men heeft daar een 
goede reden voor: het gevaar voor 
het leven(!) van een medemens. Naar 
ons inzicht moet de overheid (rege
ring èn volksvertegenwoordiging) 
een eind maken aan het door ons 
bedoelde geëxperimenteer. Dat is 
geen zaak van psychiatrie, maar van 
beveiliging van de burger. M.a.w., 
dat is een politieke zaak, een kwes
tie van maatschappelijke ordening. 
Het psychiatrische experiment moet 
hier wijken, zoals ieder experiment 
dat gevaarlijk is uitgebannen dient 
te worden door de verantwoordelijke 
lieden en dat zijn (În dit geval) niet 
de deskundigen op psychiatrisch 
terrein. 

Wanneer de heer Fransman zorgvul
dig zou volgen hetgeen er in recht
zittingen, etc. passeert (en dan maar 
niet in De Telegraaf) zou hij weten 
dat de "belachelijke" opmerkingen 
nog zo belachlijk niet zijn. Hij leze 
bv. nog eens na wat de vice-presi
dent van de Bredase rechtbank, mr. 
F. Holleman, te zeggen had op 
16 juni jl. Het geharrewar, de pres
tigekwestie, de gokjes, het zijn geen 
boude beweringen van ons; het is 
helaas een ergerlijke dagelijkse rea
liteit, voor wie oren heeft om te ho
ren tenminste en ogen om te zien. 

Of er een hausse of een baisse is in 
de psychopaten-misdaad is op zich
zelf al onzinnig. Het gaat er om of 
patiënten (potentiëel) gevaar opleve
ren. Telt men de gevallen van de 
laatste jaren op, dan lijkt ons de 
term hausse overigens niet overdre
ven. Nog onzinniger wordt het wan
neer men de hausse of baisse gaat 
relativeren aan de verkeersdoden. 

Wij zien het maatschappelijk en 
persoonlijk gevaar van het verkeer 
zeer wel in, maar daar ging onze 

(Zie pag. 4) 
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beschouwing niet over. En deze za
ken hebben niets met elkaar te ma
ken. Men kan verder toch geen ge
vaar maar "laten", omdat er wel 
ergens een nog groter gevaar be
staat. 
Het koppelen van de psychopaten
kwestie aan het verkeersprobleem 
willen wij meer noemen dan alleen 
maar een denkfout. Het is onzinde
lijke discussie-methode. Het is het 
invoeren van schijnbaar redelijke 
argumenten om de aandacht van de 
zaak af te leiden. 
Dat is trouwens ons algemene be-

zwaar tegen dit "antwoord". De heer 
Fransman grijpt een mogelijke on
juistheid inzake het kunnen en ken
nen van de psychiatrie nu en in de 
toekomst aan om ons van repliek te 
dienen, maar gaat op de zaak die wij 
stelden niet in, of maar heel weinig 
(en moet ons dan feitelijk gelijk ge
ven). Wij stelden niet de eis, dat de 
psychiatrie een methode met 100 
procent zekerheid moet vinden. Wij 
stelden de eis, dat nu ze die niet 
heeft en voor zolang ze die niet 
heeft, het geëxperimenteer in de zin 
van "even kijken" radicaal uit moet 
zijn. 
De heer Fransman houdt ons ten-

emaille
lakken 

leverbaar 
. 
lll iedere kleur 

slotte voor, dat het gaat "om men
sen". Hij bedoelt kennelijk "om de 
psychopaten", niet om de reeds ge
vallen en nog te verwachten slacht
offers. De laatsten, och, er sterven 
er tenslotte zoveel aan andere acci
denten. De opmerking over mensen 
van de inzender is wat hypocriet. En 
staat helaas niet op zichzelf. De 
"deskundigen" zijn - dat heeft de 
praktijk duidelijk uitgewezen -
"bedrijfsblind". Zij zien in het hei
lige vuur van hun beroepsuitoefe
ning alleen maar de psychopaten, de 
objecten van hun studie en levens
taak (die niet eenvoudig is). Zij zien 
even begrijpelijk niet graag hun ex-

perimenten doorkruist. Daardoor 
kunnen zij over het geoorloofd zijn 
van een deel van de experimenten -
het deel van het even .,kijken" -
niet objectief oordelen. Dat is geen 
schande. Maar het is wd zaak dat 
hun hier een halt wordt toegeroepen. 

In de gauwigheid - en in zijn 
emotie - scheert de heer Fransman 
onze beschouwingen over een kam 
met bepaalde feitelijke verhalen in 
De Telegraaf, en zo. Lant hij ze in 
alle rust - ook dan is lezen nog 
moeilijk genoeg - nog eens doorne
men. Er zal dan wel verschil blijken. 

dBo. 

Politieke gezapigheid in ons kikkerlandje 
Hartekreet van een middelbare scholier 

(Ingezonden) 
Als men de politieke gebeurtenissen in ons la-nd beschouwt, dan valt het mij 
altijd op aan wat een enorme gezapigheid dez,e lijden. Toen ik bijvoorbeeld 
eens een bij uitstek politie.k orgaan bezocht als de Twe·ede Kamer, bemerkte 
ik, dat of wel een groot aantal leden verstek had laten gaan, of wel in hun 
banken zaten te slapen, of wel met een andere afgevaardigde zaten te pra
ten of de krant zaten te lezen. 
Hier stuiten wij l'eeds op de eerste verschijnselen van ·de geza.pigheid: de 
specialisatie van vele van onze politici. Waar zijn de tijden, dat ·een groot 
all-round spreker zijn gehoor in vuur en vlam kon brengen? Waar zijn de 
tijden, zoals toen de S,D,A,P. juichend opstond toen bekend was geworden, 
dat •er muiterij op de "Zeven Provinciën" was ontstaan? 

Behalve dat deze politieke gezapig
heid in de hoogste politieke kringen 
reeds 'n schrikbarende omvang heeft 
aangenomen, waardoor indirect de 
interesse voor de politiek verzwakt, 
is deze politieke gezapigheid, vooral 
bij de jongeren, onvoorstelbaar 
groot. 
En nu zult U misschien denken, dat 
ik een oude knorrepot ben, die zegt, 
dat de jeugd geen interesse meer 
voor de politiek heeft en dat dat de 
jeugd typeert en dat in mijn tijd nog 
massa-betogingen waren o.a. tegen 
de Radio-wet in Houtrust, maar dan 
moet ik U teleurstellen. 
Ik ben zelf namelijk 16 jaar en weet 
dus wel uit eigen ervaring, dat de 
jeugd hier in Nederland zich geen 
sikkepit voor de politiek interesseert. 
U zult mij natuurlijk voor de voeten 
werpen, maar zijn er dan geen 
.J.O.V.D., een J.O.K.V.P., en een 
A.R..J.O.S.? .Ja natuurlijk, maar die 
zijn, dat zult U me toch moeten 
toegeven, relatief beschouwd van 
geen directe betekenis, :waarmee ik 
helemaal niet het nuttige werk, dat 
deze jongerenorganisaties doen over 
het hoofd zou willen zien. 

Nee wat ik bedoel is, dat de jeugd 
hier in Nederland geen interesse 
voor politiek heeft en dat dit leidt 
tot een zeer afkeurenswaardige ge
zapigheid, welk een schrijnende te
genstelling met landen als Zuid
Korea, Turkije en .Japan, waar door 
jongeren van mijn leeftijd, studen
ten en middelbare scholieren, jon
gens zowel als meisjes, politieke 

omwentelingen tot stand zijn ge
bracht. 

· Misschien zult U mij nu voor de 
voeten werpen, dat dat gewoon 
"relletjes" waren, waarbij toevallig 
dan ook nog de politiek meesprak 
en verwijzen naar de relletjes, die 
wij hier op de Dam hebben beleefd, 
maar dan moet ik U er toch op 
wijzen, dat de relletjes hier in Ne
derland door een ste1letje straatslij
pers worden opgezet en in deze drie 
reeds genoemde landen door toe-. 
komstige intellectuelen. 
Dat is nu precies het punt, waar het 
om draait. De toekomstige intellec
tuelen in Nederland, m.a.w. mijn 
scholieren (ik zit op een lyceum) 

Wij ontvingen van een mid
delbare scholier onderstaand 
artikel, dat wij als uiting van 
de opvattingen onder de 
teen-agers een plaats in de 
Driemaster willen verlenen, 
ook al om de discussie op 
gang te brengen. 

\.. _.) 

hebben zich nog nooit warm gemaakt 
over de een of andere politieke 
kwestie. Het enige voorbeeld, dat ik 
U kan noemen dat de jeugd daad
werkelijk verzet heeft geboden te
gen bepaalde politieke maatregelen 

is het studentenverzet geweest n.a.v. 
het ontslag van prof. Meyers. 
Nu zou ik natuurlijk ook niet willen, 
dat hier in Holland onder de jonge
ren een soort Zuid-Amerikaanse 
sfeer heerste en dat wij, jongeren, 
op terrasjes zittend, met veel kabaal 
revoluties aan het uitbroeien waren, 
doch het zou al een hele vèrbetering 
zijn vergeleken bij die politieke 
sfeer, die er nu onder de jongeren 
heerst. Zij vinden het belangrijker 
een meisje te hebben, dan of de 
voetbalpool f 25.000,- als hoofd
prijs heeft of f 200.000,- Hierin geef 
ik ze ook wel gelijk, maar het één 
hoeft het ander nog niet uit te slui
ten. 
Ik weet, dat er een gevaar bestaat 
om werkelijk invloedrijke jeugdor
ganisaties te gaan vormen, omdat 
deze gauw naar het facisme gaan 
neigen en ik ben allerminst een 
voorstander van een orgaan, zoals 
de Hitlerjugend. Doch alles liever 
dan dit volkomen gebrek aan inte
resse, deze geestdodende sfeer. Men 
loopt nergens meer warm voor. 
Alles gaat langs hun heen en stuit 
op hun botte A-O's af. En hierin zie 
ik toch een fout van de ouders. Als 
men een kind van jongsafaan een 
beetje met de politiek vertrouwd 
heeft gemaakt, dan is het begrijpe
lijk, dat zulk een kind zich daad
werkelijk met de politiek gaat be
moeien. Maar wat moet men den
ken van kindêren, die op de vraag: 
wie was de leider van de N.S.B. 
"Romme" antwoorden (wat ik niet 
aardig van ze vind)? Hier komt dan 
wel tot uiting, dat de ouders iets in 
de ontwikkeling van hun kind ach
terwege hebben gelaten. 

Een ander punt om de politieke ge
zapigheid onder de jongeren op te 
heffen is volgens mij om het kies
recht van 23 naar bv. 17 jaar te 
brengen. Dan wordt de jeugd met de 
harde politieke feiten gecÓnfronteerd. 
Overigens geloof ik, dat de politieke 
partijen door een goede propaganda 
niet alleen bij die 23 jaar zijn ge
worden, maar ook bij diegenen, die 
toekomstige kiezers zijn (pet moge 

dan over twee of over vijf jaar zijn), 
deze politieke gezapigheid gedeelte
lijk kunnen opheffen. De jeugd is 
immers revolutionair, zie boordevol 
met ideeën. 
Wie de jeugd heeft, heeft de toe
komst. - Het spijt me, maar juist 
dat revolutionaire is bij deze jeugd 
heel, heel ver te zoeken. 
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Atlantische jongeren • 1n Washington bijeen 
Denkbeelden van de Nederlandse delegatie met kracht verdedigd 

Twee jaar geleden kregen politie~e jeugdle·iders uit verschillende NAVO
landen behoefte om met elk~r contact te zoeken: dit l'esulteerde in de 
Eerste Atlantische ConfeLl'entie van Jonge PoliUeke Leid.ers, die in 1958 in 
Parijs is gehouden. Toen werd besloten iedeLl'e twee jaar een d·ergelijke con
ferentie te beleggen, afwisselend in Europa en in de V•e.renigde Staten. 
De Tweede Atlantische Jeugdconferentie is eind mei-begin juni in Washing
ton gehouden. Elk van de 15 NAVO-landen zond 5 tot 7 de,elnemers. N·eder
land had een delegatie van 6 J.e,den, bestaande uit: mej. H. van Leeuwen 
(ARJOS), A. M. de Boo (CHJG), G. Gielen(KVPJ), drs H. Eijsink (PvdA) en 
F. A. Hoogendijk (JOVD). L·e·ider van de Nederlandse delegatie was mr 
H. Homan (ARJOS), tevens lid van het be,stuur, dat de Atlantische Confe
renties organiseert. 

De Europese delegaties verzamelden 
zich 25 mei in Parijs in het nieuwe 
gebouw van de Noord Atlantische 
Verdragsorganisatie aan de Porte 
Dauphine. Daar werden wij toege
sproken door hoge NAVO-functio
narissen, o.a. door Sir Evelyn 
Schuckbrugh, onder-secretaris-ge
neraal van de NAVO. Deze Engelse 
diplomaat zette uiteen, dat het voor 
de NAVO moeilijk schaken is met de 
Russen. "De 15 NAVO-landen zijn 
wel verbonden in één alliantie, maar 
deze heeft geen supra-nationale 
(bovenstatelijke) bevoegdheden. 
Daarom kan de NAVO alleen door 
overleg tot een gemeenschappelijke 
politiek komen. Het behoeft geen 
betoog, dat dit soms tot moeizame 
besprekingen leidt, die zeer veel 
tijd vergen." 

Gast bij SHAPE 

's Middags waren de delegatie-leden 
te gast bij SHAPE, het militaire 
hoofdkwartier van de NAVO in 
Fontainebleau. Daar werd door mi
litaire leiders het woord gevoerd 
over de militaire sterkte van de 
Sovjets en het Westen. Tevens werd 
oP kaarten aangetoond hoe de NAVO 
door middel van raketbases en de 
strategische luchtmacht de Russen 
heeft omsingeld om de Russische 
dreiging te kunnen weerstaan. 

Tijdens deze uiteenzettingen werd 
ons - wederom - duidelijk, welk 
een geweldig overwicht de Russen 
in mankracht hebben tegenover de 
NAVO-strijdkrachten. Rond 175 di
visies hebben de Sovjets aan hun 
grenzen klaar staan, terwijl er in 
West-Europa slechts 20 NAVO-divi
sies tegenover staan. Er werd dan 
ook ruiterlijk toegegeven op een 
vr;:~ag onzerzijds, dat het Westen de 
geweldige legermacht van de Rus
sen alleen tegenhoudt door middel 
van de tactische en strategische 
l1.1chtmacht en door raketten. 

Dit laat tevens zien, dat het praten 
over atoomontwapening voor het 
Westen alleen zin heeft, als er tege
lijk over conventionele ontwapening 
en demobilisatie aan beide kanten 
wordt gesproken. Wordt dit geschei
den gehouden, dan is onderhandelen 
met de Sovjets over atoomontwape
ning voor het Westen gelijk te stel
len met het overwegen van zelf
moord. 

Uit de getallen, die ons werden 
voorgeschoteld over de aantallen 
vliegtuigen en oorlogsschepen, die 
de Russen hebben, bleek duidelijk, 
dat het Westen alle zeilen zal moe
ten bijzetten om op dit punt niet op 
een fatale manier achter te raken. 

Het Westen heeft echter een perfect 
alarmsysteem opgebouwd. Daar 
een komende oorlog door een achter
stand van één van beide partijen 
van een kwartier verloren kan 
worden, heeft het Westen een goed 
radarveiligheidssysteem opgebouwd, 
dat tot ver in Russisch gebied vlieg-

tuigen en raketten kan waarnemen. 
Het nieuwste systeem om raketten 
te signaleren is het registreren van 
de uitlaatgassen, die met een gewel
dige kracht bij de start worden 
uitgestoten. Wanneer er dus grote 
hoeveelheden raketten tegelijk zou
den worden afgeschoten is het 
Westen gewaarschuwd. 

Openingstzitting 
Om zeven uur 's avonds vertrokken 
de Europese delegaties per vliegtuig 
naar Washington, waar wij de vol
gende dag om 10 uur plaatselijke tijd 
arriveerden. We werden gehuisvest 
in het prachtige Sheraton-hotel, 
waar ook de gehele week de confe
rentie is gehouden. 

De openingszitting vond echter 
plaats 's middags om vijf uur in het 
gebouw van de Kamer van Koop
handel. In totaal waren er 70 Euro
pese delegatieleden plus 50 Ameri
kaanse en 20 Canadese. De opening 
werd door vele diplomatieke verte
genwoordigers van de 15 NAVO
landen bijgewoond. Nadat alle aan
wezigen onder het spelen van het 
Amerikaanse volkslied hun eer aan 
de Amerikaanse vlag hadden bewe
zen - deze werd binnengedragen 
met de vlaggen van leger, vloot en 
luchtmacht - werd de conferentie 
geopend door de onder-minister van 
Buitenlandse Zaken voor politieke 
Aangelegenheden, de heer Merchant. 

"De NAVO", aldus Merchant, "is na 
het mislukken van de topconferentie 
in de moeilijkste situatie gekomen 
na haar oprichting. U kunt tijdens 
deze conferentie officieel getuigen 
van de eenheid, die in de NAVO on
der de jeugd leeft om de communis
tische dreiging te weerstaan. De or
ganisatie van de Atlantische Ge
meenschap werkt op het ogenblik 
efficiënter dan ooit - er is veel 
consultatie tussen de leden-staten. 

Dit is zeer belangrijk, daar bij een 
dergelijke alliantie alles afhangt 
van de contacten onderling. Ik ge
loof, dat er bij alle NAVO-landen, 
na het mislukken van de topconfe
rentie in Parijs, een grote vastbera
denheid heerst over de te volgen 
politiek." 

Nadat de voorzitters van de jonge
democraten en de jonge-republi
keinen uit de V.S. het woord hadden 
gevoerd, was de officiële zitting ten 
einde en werd de conferentie de vol
gende dag voortgezet. 

De jonge politici - voor het groot
ste deel jonge parlementsleden -
hebben zeer hard gewerkt in tal van 
vergaderingen om over een vijftal 
punten in het bijzonder van ge
dachten te kunnen wisselen. Het 
congres was gesplitst in een vijftal 
commissies, die respectievelijk spra
ken over: voorwaarden voor demo
cratie, problemen van de NAVO, de 
psychologische oorlogsvoering, het 
Westen en de onderontwikkelde lan
den en over NAVO-activiteiten in 

de vorm van opvoeding en informa
tie. 
Na een week van veel vergaderin
gen zijn over deze vijf onderwerpen 
rapporten verschenen, die in een 
plenaire zitting door alle gedelegeer
den zijn goedgekeurd. 

Problemen in de NAVO 
Het grootste economische probleem, 
waarmee wij vandaag worden ge
confronteerd is de mogelijke schei
ding van de westelijke wereld in ri
valiserende handelsblokken. Een 
probleem, dat alleen de communis
ten maar voordeel kan geven. De 
zes landen, die de Euromarkt heb
ben gevormd, bewegen zich in een 
snel. tempo naar een complete econo
mische integratie en het is de be
doeling dit te bekronen met de uit
eindelijke formatie van een federatie 
van Europese staten. 
Door de moeilijkheden, die er tussen 
de Zes en de Zeven, het tegenblok 
gevormd o.a. door Engeland en de 
Skandinavische landen, bestaan is er 
een mogelijkheid, dat er een gevaar
lijke economische scheiding in West
Europa komt. Door de afgevaardig
den van de landen van de Euro-· 
markt werd echter duidelijk naar 
voren gebracht, dat het voor het 
grootste deel de schuld van ,de En
gelsen is, dat de sèheiding tussen de 
Zes en de Zeven er is gekomen. 
Waarop door de Britten werd ge
zegd, dat Engeland met zoveel 
(grote) belangen buiten Europa re
kening moet houden, dat het voor 
hem onmogelijk is zich aan de 
Euromarkt te binden. 
Bij de uiteindelijke conclusies werd 

het door de meeste afgevaardigden, 
mede door Canada, lid van het Ge
mene Best, als een fout gezien, dat 
Engeland zich niet bij de Euromarkt 
had aangesloten. Er werd sterk op 
aangedrongen, dat er alsnog alles in 
het werk zal worden gesteld om een 
brug tussen de Zes en de Zeven te 
slaan. Ook de wenslijkbeid van een 
laag buiten-tarief kwam unaniem 
naar voren. 

De militaire hant 

Over de militaire problemen van de 
Noordatlantische Verdragsorganisa
tie is uiteraard ook veel gesproken. 
De meeste jonge politici geloofden, 
dat ondanks de totale mislukking 
van de topconferentie, de grote vier 
er goed aan doen alsnog te probe
ren tot een algehele ontwapening 
met wederzijdse inspectie te komen. 
Een grote illusie naar onze mening. 
Om een dergelijk ontwapenings
voorstel voor de grote Vier aan
vaardbaar te maken werd voorge
steld, dat een groep van kleinere 
landen, die niet direct bij de wor
steling tussen Oost en West zijn be
trokken, het initiatief zouden moe
ten nemen voor een ontwapenings
conferentie. 
Allen waren het er echter over eens, 
dat de. NATO-landen, zolang er geen 
solide basis voor ontwapening is, 
moeten doorgaan de NATO-alliantie 
militair zo sterk mogelijk te maken. 
Hierbij werd nadrukkelijk naar vo
ren gebracht, dat het bondgenoot
schap het sterkste zou zijn onder 
één commando met een gezamenlijke 
politiek. Ook zou Jtet gunstig zijn 

(Zie pag. 6) 
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als de NATO over -eigen atoomwa
pens zou kunnen beschikken; de 
conventionele bewapening moet ech
ter niet vergeten worden; er is een 
tendens om deze bewapening nog al 
eens te verwaarlozen. 
boor de Nederlandse delegatie is 
inet kracht naar voren gebracht, dat 
er nog meer consultatie tussen de 
NATO-landen zal moeten plaats
vinden, waarbij het denkbeeld van 
een soort "directorium" van de grote 
staten werd verworpen. Ook vonden 
de Nederlanders het wenselijk als er 
een politiek Atlantisch secretariaat 
zou komen, dat aan de NATO-landen 
informaties zou kunnen geven over 
de Russische politiek en de beste 
tegenzetten daarop. 
Voorts werd door Nederland gewe
zen op het feit, dat een actieve po
litiek t.a.v. de Oosteuropese staten 
gewenst is. Wij, jongeren, kunnen 
nooit genoegen nemen met de ge
dachte, dat die landen voorgoed voor 
de vrije wereld verloren zouden 
zijn. 
Het handhaven van onze posities in 
West-Berlijn werd ook door alle de
legaties met kracht verdedigd en in 
een resolutie bekrachtigd. 
Een zeer belangrijk discussiepunt 
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was voorts het communistische psy
chologische offensief. De oommunis
tische partijen en hun front-organi
saties buiten Rusland hebben één 
belangrijk doel voor ogen: de macht 
en de invloed van het communisme 
in andere landen te verspreiden. 
Zij werken als een verlengstuk van 
de Russische regering. Het doel van 
al hun acties is om de democratie uit 
te hollen, zowel politiek als econo
misch. Zij trachten dit te doen onder 
de mooie slagzin van de vreedzame 
coëxistentie. Wij zijn allen voor een 
vreedzame verstandhouding met de 
Sovjet-Unie, maar we wensen niet 
een coëxistentie, gedicteerd met de 
voorwaarden erbij door de Russen. 
Een psychologisch offensief is één 
van de gevaarlijkste wapens. De 
Russen verstaan deze kunst goed. Zij 
richten hun pijlen op zwakke Euro
pese staten en op de onderontwik
kelde gebieden. De belangrijkste ar
gumenten, die de Russen gebruiken 
zijn: 1) de geweldige wetenschappe
lijke vooruitgang in de Sovjet-Unie 
en daardoor de gelegenheid andere 
landen te helpen, 2) de technische en 
economische vooruitgang in Rusland 
en 3) de communistische houding 
t.a.v. vrede en ontwapening. 
Wat moet het Westen hier tegen
over stellen. We sommen op: 

"Een betere samenwerking op we
tenschappelijk gebied, dan tot nu het 
geval is." 
"Ophouden met het verspillen van 
geld en tijd aan gesplitst onderzoek 
op hetzelfde terrein." 

"Alle NATO-landen moeten bijdra
gen gaan leveren voor een gezamen
lijk researchprogramma." 

"In het strikte militaire vlak zullen 
pogingen moeten worden aangewend 
om tot een hoog ontwikkelde en ge
coördineerde politiek te komen; dit 
zeker wat de atoombewapening be
treft; het is te gek, dat NATO-landen 
miljarden aan de ontwikkeling van 
atoomwapens ten koste moeten leg
gen, als een bondgenoot over alle 
gegevens wat betreft dit wapen, 
reeds beschikt." 

"Om de onderontwikkelde landen in 
de richting van een democratische 
regeringsvorm te sturen en ze een 
goed wapen in handen te geven te
gen het communistische psychologi
sche offensief, zal materiële hulp 
gepaard moeten gaan met culturele 
hulp. 

Onze scholen zullen open moeten 
staan voor jonge mensen vanuit die 
landen. Tevens zullen universiteiten 
en een net van scholen in de onder
ontwikkelde gebieden zelf moeten 
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worden gebouwd om de bevolking 
de noodzakelijke opleiding te kun
nen geven." 

In de commissie waar de hulp aan 
de onderontwikkelde Innden uitvoe
rig is besproken, werd ook het be
lang naar voren gebracht van het 
inschakelen van de bevolking zelf, 
door middel van administratie en 
controlen, t.a.v. de hulpprogram
ma's. 

Wij geven U slechts een indruk van 
enkele van de vele punten, die op 
de conferentie zijn besproken. In 
volgende artikelen hopen wij op 
sommige punten nog wat uitgebrei
der terug te komen. 

Het is uniek geweest, dat jongeren 
uit de vrije wereld een week de ge
legenheid hebben gehad met elkaar 
over de wereldproblemen te spre
ken. Op de conferentie en daarna 
tijdens de studietour zijn vele 
vriendschappen gesloten en belang
rijke contacten gelegd. Tussen de 
jongeren groeit op deze manier een 
verstandhouding, die later zeker 
zijn vruchten zal afwerpen en wel
licht moeilijkheden zal helpen OP
lossen, waarvoor de ouderen thans 
nog geen oplossing kunnen vinden. 

F. A. HOOGENDIJK 

De Europese revolutie van morgen 
Een wereldevenwicht gebaseerd op de factoren angst en terreur zal moeten verdwijnen 

De impasse van het negativisme is één ding. De uitweg een geheel andere. 
Er loopt in ons land geen normaal mens meer rond, die het betreurt, dat in 
een tijdsbestek van 50 tot 100 jaar het proletariaat (een op zich zelf al on
geloofwaardig snel ontstaan fenomeen) als zodanig met alles wat daaraan 
vast zat aan ellende is verdwenen door een sociale omwenteling. Dit feit 
heeft verschillende gevolgen: 
1. De linkse partijen bezinnen zich op her-oriëntati,e nu ze hun "raison 
d'être" hebben verloren. 
2. Het volk heeft "de strijd" gewonnen. De enorme maatschappelijke, ma
teriële v-erschillen zijn ve-rvaagd. De welvaartsstaat is er. Het is nie't dui
delijk, welke strijd he,t socialisme nu nog van de massa verlangt. Het doel 
is bereikt. De strijd is gestreden. Er hee,rst de-rhalve apathie. 
3. Bij gebrek aan beter worden de oude leuzen weer te voorschijn gehaald. 
(De bouwstaking: "Hun strijd is ons aller strijd!"). Maar het aantrekkelijke, 
romantische socialisme van weleer is dood. 
4. De verschillen tussen de politieke partijen zijn nuance-verschillen gewor
den voor het volk. Het "vrijheid, verdraagzaamheid, sociale rechtvaardig
heid en verantwoordelijkheid" der liberalen, welke politieke partij van be
tekenis in ons land heeft ze, al dan niet enigszins anders geformuleerd en al 
dan niet "pour Ie besoin de la cause" (en de "cause" is en blijft het weinig 
v,erheven ideaal van stemmentrekken), ook .niet in een of ander programma 
opgenomen? 

Zij, die toch eenmaal rooms-katho
liek zijn stemmen K.V.P., hoewel 
K.V.P. niets anders betekent dan 
Katholieke Volkspartij. Zij, die Ne~ 
derlands Hervormd of daaromtrent 
zijn, stemmen Christelijk Historisch, 
hoewel niemand weet wat daar nu 
wel precies mee bedoeld wordt. En 
nog minder met dat "Unie", want 
wàs er werkelijk een unie, waarom 
stemmen dan de meesten der z.g. 
orthodoxen anti-revolutionair? 

Maar het is een mooi woord en al 
begrijpt niemand "anti" welke "re
volutie" ze eigenlijk zijn, het is 
slechts nuttig om hen, die waarlijk 
"plus Calviniste que Calvin" zijn, de 
gelegenheid te geven dit onbegrip 
duidelijk te maken door Staatkun
dig Gereformeerd te stemmen, een 
partij die nu eens gereformeerd ge
reformeerd noemt. Hoewel, wat nu 
precies dat "staatkundig" betekent? 

.... Edoch, nuanceverschillen moe
ten er zijn! Zo zijn er dan natuurlijk 
nog de mensen, die P.v.d.A. stem
men, omdat ze dat ook deden in de 
romantische militante dagen der so-

cialistische beweging, of omdat hun 
vaders dat deden en doen (uit tradi
tie (!), dus), omdat ze toch eenmaal 
in het N.V.V. geprest zijn, omdat de 
rode demagogen alle sociale verbe
teringen toeschrijven aan de zege
ningen van het socialisme en om
dat ...... 
Laat ons de liberalen zeker niet ver
geten. U weet het, dat zijn die men
sen, die zo "liberaal" zijn. Wat dat 
nu wel betekent? wel ze zijn pro
gressief, natuurlijk! Ze maakten de 
eerste sociale wet in ons land. En 
niet te vergeten de grondwet van 
Thorbecke! (die werd gekozen door 
het katholieke kiesdistrict Maas
tricht. Weet je nog wel, oudje?) En 
dan zijn ze natuurlijk voor de vrij
heid, hun vrijheid wel te verstaan. 
Dat is de vrijheid van iedere Neder
lander om ongeacht zijn geloofs
overtuiging of milieu. . . . V. V.D. te 
<Stemmen. Want om de stemmen gaat 
het! Vergeten we niet de grote groep 
Nederlanders, die V.V.D. stemt uit 
ontevredenheid. Zoals er trouwens 
ook ontevredenen zijn, die commu
nist stemmen (in twee nuances, na-

tuurlijk!), maar dan uiteraard om 
andere redenen. En, voorzover in 
ons parlement vertegenwoordigd, 
ten laatste leste nog die groep land
genoten, die ontevreden is over 
links en ontevreden is over rechts 
en ontevreden is over de atoombom. 
Is het verwonderlijk, dat de jonge
ren van Nederland (en zij niet al
leen!) niet eens meer ontevreden 
zijn, maar gewoon apatisch? 
De generaties onzer ouders en groot
ouders hebben de materiële revolu
tie van de laatste eeuw bewerkstel
ligd. Maar het is duidelijk, dat de 
verwezenlijking hunner idealen een 
nieuwe en voor hen onoplosbare 
problematiek heeft geschapen. Ze 
kunnen zich niet meer heroriënte
ren. De maatschappelijke vooruit
gang bereikt door de realisatie hun
ner progressieve doelstellingen en 
idealen heeft een muur opgetrok
ken, die verdere vooruitgang belet. 

Dit is wellicht de grootste historische 
paradox aller tijden! 

Afgeleefde generaties 

De generaties onzer directe voor
gangers zijn afgeleefd en afgedaan 
door twee wereldoorlogen en onaf
gebroken politieke strijd. Van hen 
kunnen we weinig of niets meer 
verwachten! Zeker niet, dat ze de 
door henzelf opgeworpen obstakels 
nog kunnen verwijderen. Want hun 
doelstellingen en idealen, welke zij 
allesomvattend en finaal dachten, 
zijn beperkt en tijdelijk gebleken. De 
materiële revolutie is volbracht. Een 
geestelijke revolutie kan daar slechts 
logisch op volgen om de voorafgaan
de te vervolmaken en omdat voor
uitgang de eerste levensbehoefte is 
voor de continuïteit onzer bescha
ving. Niet slechts is stilstand achter
uitgang, maar zonder vóóruitgang is 
er geen continuïteit, zonder continu
ïteit geen beschaving, zonder be
schaving geen levensdoel; leegte, 
vacuum, niets. -

Dan is er de godsdienst. Aansluitend 
op mijn vorige artikel is het duide
lijk, dat behalve de verminderde po
litieke belangstelling om redenen 
welke ik getracht heb te beschrij
ven, de sterk verminderde aantrek
kingskracht der godsdienst (en niet 
slechts der kerken!) één der belang
rijkste oorzaken is der geestelijke 
impasse van onze tijd en van onze 
generatie in het bijzonder. "Een ab
stracte God, een formule waar het 
leven niet doorheen breekt; en een 
bloedarm, levenloos, abstract, afge
roomd christendom, dat men tever
geefs tracht te camoufleren met een 
massa cliché's, die in de loop der 
eeuwen opgespaard bleven" (uit het 
katholieke weekblad voor de strijd
krachten "Salvo" van 22 februari jl.). 

Dit is een probleem, waarop wij ons 
allen dienen te bezinnen, in groeps
verband en/of als individu en al dan 
niet met of via de kerken, maar het 
is een probleem waar de praktische 
politiek geen stem in kan hebben nog 
invloed op kan uitoefenen. 

De samenleving met meer rechtvaar
digheid, de geestelijke en zedelijke 
groei der gehele bevolking vooral, 
worden in de weg gestaan door het 
politieke en sociale stelsel, dat de 
materiële revolutie, de opstand der 
horden van gisteren, heeft opge
bouwd. Dit stelsel is verouderd en 
dient derhalve te verdwijnen! 

De benamingen der verschillende 
partijen zijn verouderd; liberaal, so
cialist e.d. hebben hun waarlijke be
tekenis verloren, de politieke partijen 
verschuilen zich achter etiketten 
(woorden, namen), welke hun be
staansrecht verloren hebben. Ze zijn 
geassocieerd met een tijdstip, dat 
achter ons ligt en al moge dan veel 
van de essentiële waarden hunner 
idealen nog steeds essentiële waar
den zijn, de buitenkant (dus b.v. de 
naam) evenzeer als een deel van de 
binnenkant moeten veranderd, ver-

(Zie pag. 7) 
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nieuwd, verjongd en verbeterd wor
den. (Ook bepaalde andere instel
lingen van onze welvaartsstaat zoals 
b.v. de P.B.O., de S.E.R. etc. en de 
vakbeweging is een "face-lift" hard 
nodig!). 
(-Op het gebied van het werkelijk 
bestuur dient gestreefd te worden 
naar verregaande decentralisatie 
aan de ene en even verregaande cen
tralisatie aan de andere kant. Voor 
het eerste geval komen in aanmer
king de Provinciale Staten en dë ge
meenteraden, welke met aanzienlijk 
meer macht en zeggenschap op hun 
terrein en over hun gebied dienen te 
worden toebedeeld. Dit zal de po
litieke belangstelling spreiden en 
aanwakkeren. 

Apathie levensgevaarlijk 

Apathie is levensgevaarlijke bloed
armoede voor de democratie! Cen
tralisatie echter aan de andere kant 
van de zaken het zuivere staatsbe~ 
stuur aangaande. Het is niet toelaat
baar, dat bepaalde semi- of extra 
parlementaire organisaties de lijn 
van een te volgen regeringsbeleid 
bepalen en dicteren. De regering 
moet regeren, maar dient gecontro
leerd en geadviseerd te worden door 
het door het volk gekozen parlement 
en de door deze en de regering be
noemde organisaties, commissies en 
personen op gespecialiseerd en spe
ciaal gebied. Dit punt laat in ons 
land alles te wensen over! Een rege
ring, die werkelijk regeert, een cen
traal gezag, dat werkelijk gezag is, 
maar dan natuurlijk als eerste voor-

waarde in een democratisch bestel, 
bevordert de ontplooiing van poli
tieke talenten en persoonlijkheden en 
mede daardoor de politieke belang
stelling). 
Ik kom nu bij een punt, dat ik 
hoogst belangrijk acht: de sociale 
maatregelen van en voor de toe
komst. Hiervoor zie ik drie punten 
van groot gewicht om de sociale po
litiek van morgen te bepalen: 
a.) De uitbreiding van de demo
cratie in die zin, dat door het volk 
medenzeggenschap zal moeten wor
den verkregen in die zaken waar het 
die nu nog niet heeft. Speciaal van 
belang acht ik het beperkt medezeg
genschap der werknemers in de gang 
van zaken in de onderneming. Dit 
medezeggenschap echter dient de 
werknemer te bezitten als individu 
en niet als lid ener politieke - of 
op enige levensbeschouwing geba
seerde vak- of andere organisatie. 
De criteria in deze moeten zijn: de 
onderneming, de werknemer en de 
samenleving. (Dus geen politieke of 
sectarische belangen). 

b.) Het werven van eigen bezit in 
de meest algemene zin des woords. 
Terugkomend op punt a. moet de 
werknemer, die medenzeggenschap 
verkrijgt in de onderneming zelf ook 
aandeelhouder zijn in die onderne
ming. Men zou b.v. een deel der aan
delen ener onderneming in handen 
moeten stellen der werknemers en 
het overige deel zouden buitenstaan
ders moeten behouden. De werkne
mer dient dit aandeel .als bezit te 
verkrijgen, niet slechts te verdienen. 
Meritocratie moet uit de maatschap
pij van morgen verdwijnen. 
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Nadat de voordelen van bezit en ge
boorte door de revolutie van giste
ren werden weggenomen, kunnen 
we toch niet aanvaarden dat in de 
samenleving van morgen de verde
ling van inkomen zal overeenstem
men met de verdeling van intelligen
tie (meritocratie), terwijl het milieu
voordeel dan theoretisch wel, maar 
praktisch nog lang niet is verdwe
nen en waarschijnlijk nooit geheel 
zal verdwijnen. Het is een plicht de 
toenemende welvaart waarlijk te 
spreiden en om te vormen in eigen 
bezit; uitspreiden dus ook over hen 
die uit de grotere welvaart gee~ 
eigen aandeel kunnen verwerven. 
c.) De zorg voor de minderheden. 
Onder deze minderheden kunnen we 
zeer veel verstaan. Het is een re
cente problematiek, aangezien de 
sociale omwenteling van het nabije 
verleden er een was van en voor de 
massa, het proletariaat. Een mate
riële, proletarische omwenteling, 
waar de minderheden als zodanig 
werden vergeten (en de geest ge
heel). 
Niet alleen ouden van dagen, inva
lieden, geestelijke gestoorden etc. 
dienen verzorgd te worden en in
houd te worden gegeven aan hun 
leven, ook moet, nadat de maat
schappij materieel is genezen (van 
armoede en hieruit voortvloeiende 
ellende en ziekte) nu gezorgd wor
den voor de geest in al zijn facetten. 
Hiervoor zijn inrichtingen (medisch
opvoedkundige bureau's, bureau's 
voor levens- en gezinsmoeilijkheden 
etc.) en mensen (psychiaters, psy
chologen, sociale werksters en wer
kers, sociologen, pedagogen etc.) 
nodig. 
Ook dienen in de minderheden te 
worden begrepen de z.g. speciale 
groepen, welke door oorzaken en/of 
redenen buiten hun schuld en on
danks een normale geestelijke capa
citeit met buitengewone maatschap
pelijke aanpassingsmoeilijkheden te 
kampen hebben. In dit verband 
noem ik de Ambonezen, de "spijt
optanten" en overige gerepatrieer
den, en de vluchtelingen. 
Maar tot slot dit: het is natuurlijk 
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niet zo, dat de maatschappij bestaat 
uit meerderheden en minderheden, 
want ze bestaat per slot van reke
ning uit individuen. 

Vrijetijdsbesteding 
Een vraagstuk dat niet los te denken 
is van de 3 hierboven genoemde 
punten is het probleem van de vrije
tijdsbesteding. Het is te voorzien, 
dat in de nabije toekomst door ver
regaande automatisering en door de 
totstandkoming van .afzetmarkten 
zonder barrières (zoals de E.E.G.), 
waardoor de produkties gekoppeld 
worden in groter verband en dus ef
ficiënter worden, de arbeidstijd aan
zienlijk zal kunnen worden bekort 
Wat zal er in en met die vrije tijd 
moeten gebeuren, welke speciale 
voorzieningen zullen moeten worden 
getroffen? Dit is een voor mijn be
toog te gedetailleerd en gespeciali
seerd onderwerp, maar het is duide
lijk, dat deze voorzieningen verre
gaand en zeer uitgebreid zulle~ 
moeten zijn. 
Stelde ik in mijn vorig .artikel pri
mair de totstandkoming van een 
soort Verenigde Staten van Europa, 
ik doe dat nu uiteraard nog steeds. 
Sinds en door de Franse revolutie 
zijn, naast de toen reeds lang be
staande "blokken" als Frankrijk, 
Spanje, Oostenrijk, de Nederlanden 
en Engeland, uit de provinciestaatjes 
de soeverein onafhankelijke staten 
ontstaan. Daarop volgden de natiën 
door het ontstaan van nationale ge
voelens (Italië, Duitsland, België). 
De volkeren werden horden (zie 
Ortega y Gasset: "De opstand der 
horden"). Het proletariaat onstond 
en revolteerde tegen een maatschap
pelijke structuur, die ondanks (en 
door!) de Franse revolutie niet be
rekend was op die horden, noch op 
de snelle groei der techniek. 
Het is nu wederom een proces van 
eenwording, dat in eerste instantie 
de geestelijke (Europese) revolutie 
van morgen zal moeten bepalen. De 
ruimten om ons heen zijn in ieder 
opzicht te eng. De kunstmatige ba-
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(Zie pag. 8) 
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rières, waarvan de nationale gren
zen het meest: tastbare voorbeeld 
vormen, zijn voor ons als een hemd 
waar we uitgegroeid zijn. Ja, we 
hebben "Lebensraum" nodig, maar 
zonder expansie; door éénwording! 
De geestelijke revolutie van morgen 
moet door de totstandkoming van 
een soort Verenigde Staten van 
Europa, het Europa van wier gees
telijke en culturele waarden wij 
medeerfgenamen zijn, logisch en 
haast vanzelf beginnen. 
De steriele klassenstrijd zal uit het 
nieuwe geëmancipeerde Europa van 
morgen verdwijnen. Een wereld
evenwicht gebaseerd op de factoren 

angst en terreur zal moeten verdwij
nen en worden vervangen nièt door 
vreedzame coexistentie, welke onze 
ondergang evengoed zal betekenen, 
maar door een betere en sterkere 
levenswijze, maatschappij en ideolo
gie, welke ons de overwinning zul
len bezorgen. En wij zullen over
winnen of ten onder gaan! 
Het is de grote historische taak van 
onze generatie en de plicht tegen
over de generaties, welke op de onze 
zullen volgen met inzetting van al 
onze krachten te arbeiden voor deze 
betere maatschappij in de Verenig
de Staten van Europa. 

OLIVIER H. BOELEN 

Russische vrijwillige burgerwacht 
gaat buiten haar boekje 

Het is ongeveer achttien maanden 
geleden dat men in de Sowjet-Unie 
onopgemerkt begon met het vormen 
van een nieuw soort politie, een 
vrijwillige burgerdienst, gevormd 
uit brave partijleden, aldus lazen 
we in Het Vrije Volk. 
Het eerste korps verscheen in Le
ningrad ten tonele, daarna werden 
door het hele land korps1;n opge
richt - tienduizenden in totaal -
want de partij ging openlijk achter 
de nieuwe burgerdienst staan. Deze 
werd opgericht, zo zei men, om de 
politie de helpende hand te bieden 
bij het verwijderen van dronkaards, 
dieven, onsoeiale elementen en no
zem-jeugd uit publieke gelegenhe
den en van de straat. 

Als pt~ddestoelen 
Maart 1959 bevestigde het centrale 
comité van de partij en de minister
raad officieel, dat zij het oprichten 
van de burgerdiensten toejuichten 
en ze schoten als paddestoelen uit 
de grond. Men sprak daarbij van 
'bescherming van het volk, handha
ven van rust en orde, toezien op 
handhaving van de wet, het: verkla
ren van de communistische doelstel
lingen aan hen, die zich met de pu
blieke zaak bezighielden .... ' 
De nieuwe organisatie zou door de 
wet worden beschermd en samen
werking met de reeds bestaande or
ganisaties, zoals de politie, de com
munistische partij, de communisti
sche jeugdorganisatie en de vak
bonden. 
Zo bloeide deze nevenorganisatie in 
een land, dat reeds een grote poli
tiemacht heeft, een strijdbare mili
tie, een geheime staatspolitie en een
heden van het ministerie van Bin
nenlandse Zaken en van het Leger, 
die alle in Rusland het communis
tisch bolwerk stutten en steunen. 

Politie o11erbodig 
Het partijblad Izwestia maakte be
kend, dat de nieuwe burgerdiensten 
zeer effectief te werk gingen. In 
een dorp in het oosten des lands 
zelfs zó effectief, dat men daar de 
politie had opgeheven. 
Echter gingen allerlei geruchten de 
ronde doen en ziedaar: Izwestia 
schrijft dat sommige leden van de 
vrijwillige burgerdienst thans wor
den beschuldigd van het bestelen 

.van dronken burgers. Ook zouden 
zij jioe-jitsoegrepen tC:epassen bij de 
handhaving van rust en orde en zij 
zouden reeds de dood van één jong
mens op hun geweten hebben. 

En nog onlangs schreef de 'Komso
molkskaya Prawda' dat de burger
dienst van Yerevan, hoofdstad van 
Armenië, ver buiten zijn boekje is 
,gegaan. 

Groen-rode naaktdansen 

Volgens het blad bloeien in Arme
niën niet minder dan 1200 vrijwillige 
burgerdiensten met 22.000 leden. 
Maar in Yerevan noemen de leden 
zich 'De Groene Ridders' en is de 
burgerdienst ontaard in een losbolli
ge club, die wilde partijen organi
seert, waarbii men aan naaktdansen 
doet onder groene en rode schijn
werpers. 
Het goede partijlid Barsegan zou 
deze 'Groen~ ridders' wel eens uit
roeien. Helaas ook hij - aldus de 
Komsomolksk.aya Prawda - is bui
ten zijn boekje gegaan. Hij liet we
kenlang student Sarkosow bespie
den, die hij ervan verdacht leider 
van .d_e bende te zijn. 

Toen student Sarkosow zijn 24ste 
verpaardag vierde en zes vrienden 
uitnodigde met hem thuis een glas 
wijn te drinken en naar de gram
mofoon te luisteren, bestormden 
Barsegan en de zijnen het huis van 
de student. Zij trapten een deur in 
bij de buren en haalden alles over
hoop om 'de meisjes' te vinden. Maar 
er waren geen meisjes. 

Reprimande 110or kus 

Niettemin bracht Barsegan de stu
dent Sarkosow naar het politiebu
reau, waar deze l~n·gdurig werd on
dervraagd en tenslotte moest ont
kennen een meisje te hebben ge
kust. 
Met een officiële reprimande -
aangetekend in zijn 'dossier' - werd 
student Sarkasow naar huis ge
stuurd. 

Toen hoorde de 'Komsomolkskaya 
Prawda' van zijn geval. De krant 
vraagt nu dringend straf voor de 
heer Barsegan zijn ijverige vrijwil
lige burgerdienst. 
Vanwege de 'rust en orde'. 

Is de klNeslie NieulN-Guinea W'el 
een "probleem"? 

Een repliek door de schrijver op de schrijver 

(Ingezonden) 
Graag wil ik nog even terugkomen op mijn artikel in De Driemaster van 
juni jl., ten dele omdat dit bedoeld was geweest vóór het Nieuw-Guinea
weekend, ten dele als "nadere verduiddijking" op de weergegeven meningen. 
E,erst echter enkele opmerkingen naar aanleiding van het betoog van prof. 
Röling, zoals dit eveneens in het vorige nummer is afgedrukt. 
Prof. Röling spl'eekt ste,eds over Indonesië als een eenheidsstaat, terwijl ik 

in mijn artikel met opzet over Soekarno-Indonesië heb gesproken. M.i. maakt 
prof. Röling de gedachtenfout, zak,en met Indonesië als eenheidsstaat te 

kunnen doen. 

De anti-Nederlandse gevoelens en 
acties, de corruptie en het sociaal
economische verval van Indonesië 
vinden hun oorsprong op Java en 
vooral in de Javaan. Of dacht prof. 
Röling deze in zijn denken, doen en 
laten gelijk te kunnen stellen aan 
de trotse, vrijheidlievende, nijvere, 
strijdlustige en intelligente Menang
kabauers en Atjehers, of aan de 
avontuurlijke, stoutmoedige zee
vaarders en handelslieden van de 
oostelijke archipel? 

En de tragiek wil nu juist, dat de 
zgn. eenheidsstaat Indonesië "be
stuurd" wordt door de Javaanse 
Soekarno-kliek, waarmede betere 
betrekkingen zouden kunnen worden 
geschapen als westelijk Nieuw
Guinea "West Irian" zou worden .... 
Dat de Papoea's in de eerste plaats 
zouden moeten leren leven met "de 
Aziaat" is een uiterst vage stelling. 

Wij kunnen n.l. dadelijk de vraag 
stellen "welke Aziaat?", de Ambon
nees, Menadonees, de Timorees of 
de Alfoeren, of misschien (en dit zal 
wel de bedoeling zijn) de Javaan? En 
zouden de Javanen misschien kans 
zien Irian tot ontwikkeling te bren
gen, "onder beding, dat de V.N. toe
zicht houden op de besteding van 
de gelden, die beschikbaar komen" 
(àls ze er komen! !) "voor die ont
wikkeling, zulks ter geruststelling 
van de Papoea's"? 

Voorts lijkt het mij toe, dat de Pa
poea's toch minstens eveneens zou
den moeten leren leven met de be
woners van het buurland Australië. 
Ik weet niet, of prof. Röling die als 
"Aziaten" beschouwd .... 

Tot zover moge het de lezer duide
lijk zijn, dat mijn standpunt wel pa
rallel loopt met dat van de resolutie
commissie, annex de "meerderheid" 
van de JOVD. 

Doch nu de kern van de zaak, die. 
nóch in de destijds voorgelegde 
vragen, nóch in de concept-resolu
tie uit de verf zijn gekomen. 

Financiëeleconomisch is Nieuw
Guinea slechts een zwaar drukken
de post op onze middelen; het is 
een bodemloze put, waar niets uit
komt. En voor wat betreft de mili
tair-politieke kant van de zaak moge 
ik nogmaals verwijzen naar de pun
ten 1e t/m 4e in mijn vorige artikel 

In dat licht bezien moet de "Karel 
noorman-expeditie" als een onge
lukkige zet worden beschouwd. 

Moet de aanwezige Nederlanders 
dan niet tegen een mogelijke agres-

sie worden beschermd? Zeer zeker! 
En wel door hen ten spo('digste te 
repatriëren, als de werkelijke be
langhebbende democratische mo
gendheden Australië en Amerika 
niet van zins zijn te zorgen voor de 
politieke en militaire orde en rust 
in en om een voor hen zo uitermate 
belangrijk strategisch gebied. Waar
bij wij nog mogen verlangen, dat 
bijv. ruime middelen uit een des
noods door de V.N. te beheren 
fonds ter beschikking worden gesteld 
van de alleen maar "goede" diensten 
bewijzende Nederlanders" bij de ont
wikkelingsprocedure tot zelfstan
digheid. 

Wat er thans gebeurt, en wat de 
concept-resolutie uitspreekt is een
voudig te gek om los te lopen, als 
we bijvoorbeeld alleen maar eens 
denken aan de dringende noodzaak 
van een behoorlijke invaliditeits- of 

arbeidsongeschiktheidsverzekering 
om de in zeer behoeftige omstandig
heden levende invaliden in ons eigen 
land uit het sociale slop te halen. 

Een voorziening die grotendeels 
struikelt op het tekort van zo'n slor
dige 21/. miljard gulden van het In
validiteits- en Ouderdomsfonds. 

Een tekort dat bovendien is ont
staan, omdat het rijk niet aan zijn 
verplichtingen dienaangaande heeft 
voldaan .... Dit ter illustratie van 
één facet van de moreel-humani
taire kant van de zaak. 

Ten<:lotte nog een voorbeeld: er ver
blijven nog steeds tienduizenden 
politieke vluchtelingen in kampen 
waar de meest onbeschrijfelijke toe
standen heersen. Zij wachten op de 
middelen, waarmede zij zich kunnen 
scholen, herscholen en vestigen in 
landen van de vrije wereld, opdat 
zij hun menselijke waardigheid her
vinden en ingeschakeld kunnen 
worden in het produktieproces. Die 
middelen kunnen blijkbaar nog 
steeds niet worden opgebracht, maar 
het bedrijfsleven en de overheid 
worden in de concept-resolutie 
vriendelijk uitgenadig alle zeilen bij 
te zetten voor investeringen op 
grote schaal in het "den mens vij
andige Nieuw-Guinea", zoals prof. 

Scholten het zo kernachtig uitdrukte! 
Een goede raad aan de leden van de 
resolutiecommissie: lees het artikel 
"Hebben wij nog idealen!" van de 
heer Wagenmaker in het meinum
mer van de Driemaster nog eens 
over. De inhoud er van was mij uit 
het hart gegrepen. 

F. L. MEIJERS 
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, T. P. DE GEUS 
AANNEMERSBEDRIJF 

GROND EN WEGENBOUW 
Kantoor: Schubertlaan 6 • Leidschendam • Tel. K 1761-1618 

N. V. Teer-, Bltun~en- en Verfindustrie 

ToulNen & Co. 
Vierwin dendwarsstraat 1, AMSTERDAM, tel. 246275-245393 
FABRIKANTE VAN PRODUCTEN VOOR: 

Houtbeschern~ing (diverse kleuren) 
/Jzerbeschern~ing (op bitumen t teerbasis) 
Betonbeschern~ing (op bitumenbasis) 
Vochtige n~uren' (op siliconenba,is) 

Ingenieursbureau DE RE'US 
KRIMPEN a/d IJSSEL 
Telefoon K 1895-2441 (m.l.) 

Kranen ,.., Liften "" Grijpers "" Takels 

J. van de Geest & Zoon 

Behangerlj, Stoffeerderij, Matrassenmakerij !en Scheepsstoffeerderij 

Weteringstraat 20 b-c - Telefoon 123835 - Rotterdam 

elektroden • lastransformatoren 

Varios-Fabrieken N.V. - Groningen - Rotterdam 

Machinefabriek en Constructiewerkplaats 

Fa. J. BRANDWIJK Pzn. 
Brielschelaan 58~60 ~ ROTTERDAM~Z. ~ Tel. 71197~75137 

Lichte staalconstructies en alle soorten draaiwerk. 

Roestvrij stalen bouten, koppelingen en andere onderdelen. 

U vvordt snel ingelicht 

over gebeurtenissen in binnen- en 
buitenland. als U op een goed 
ochtendblad geabonneerd bent. 
Terwijl U slaapt, stroomt nieuws 
binnen uit het gehele land en uit 
alle delen der wereld. Het Alge
meen Dagblad wordt's nachts ge
drukt en 's morgens vroeg bezorgd. 

e onafhankelijk 
• •ctueel 
• sport 
• markt- en beursberichten 

(o.a. New York) 
• belangwekkende advertentie

pagina's 
e onderhoudende lectuur 
• vrouwenrubriek 
• tekenverhalen 
• geïllustreerde feuilleton 

Rotterdam, Witte de Withstraat 73 

--------------------~--·----J 

N.V. Scheepsbouwwart - Machinefabriek 

"DE KLOP" 
Industrieweg 4 Sliedrecht 

Voor al uw motorreparaties: 

• 
Motoren• en Machinefabriek 

""KINDERDIJK"" 
Motoren voorradig in vermogens van 8-7 50 pk. 

Molenstraat 1-6 - KINDERDIJK 
Tel. 01859 - 441 en 442; 010- 40878 en 85638 

N.V. A. PRINS TH.ZOONS 
Aanneming Maatschappij 

SLIEDRECHT 

INDUSTRIEWEG 24 

TELEFOON 8 

Aannemers 

van 

Bagger

Opspuitings-

en Havenwerken 

Aannemersbedrijf 

Fa. W. VAN HATTUM 

T 

& Zonen 

Bagger-, 

Grond-, 

Rijs- en 

Glooiing 

werken 

ZALTBOMMEL 
TELEFOON 594 

N.V. ROTTERDAMSCHE KOPER- EN METAALGIETERIJ 

Seheeps
reparatie

bedrijf 
en Machinefabriek 

H. F. A. W E IJ E R 
GUSTOWEG 43 - ROTTERDAM 
TELEFOON Nos.: 66038 - 66490 

TELEFOON NA 6 UUR 74863 

Waalhaven Pier 8 RotterdaJU 
Telefoon 77610 (31ijnen) 

Na 18 uur: 73554, 70341. 41782, 171502 

C. van der GIESSEN EN ZONEN'S 
SCHEEPSWERVEN N.V. 

KRIMPEN AAN DEN IJSSEL 

DE VRIES ROBBÊ & CO 
GORINCHEM 

staalconstructies 
metalen ramen en deuren 
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N.V. BOELE's 

N. V. Betonlabriek DE METEOOR 
DE STEEG 
Tel. Velp K8302-3344 

Fabriek van kwaliteits betonartikelen 

Voor prima. vlees en fijne vleeswaren 

b 
~®~ 

IL:~!Ml nr ~ tt:©©lfll 
~ON©~~©~~ 

Fa. GEBR. DENGERINK 
Vleeswaren- en Conservenfabriek 

MEPPEL - Telefoon 2514 

voor 

Baggermaterieel 

Zeesleepboten 

Alg. Scheepsbouw 

I r 

HOHIG'S 
ARTIKELEN 

ANNO 9 .,.,.. 
m 

\. 

A. VAN HOBOKEN.& Co. 
BANKIERS 

ROTTERDAM 
PARKLAAN II·U 

• 
BIJKANTOREN 1 

'a-GRAVENEIAGI 
R.f:IENEN 

• 
CORRESPONDENTSCHAP a 

WIJK BIJ DUUilSTEDI 

VERPLEGING èn ONDERWIJS 
ontvangen de patienten van 

Het Nederlands Stud~nten Sanatorium te laren (NHJ 
Leest de interessante l ··oci:!ure: .. HET H 0 E. WAT, 
WAAROM VAN HET t\EDERLANDS STUDENTEN 
SANATORIUM", op aanvraag gratis verkrijgbaar bij het 
Centraal Bureau van de Stichting Het Nederlands Studenten 
Sanatorium. Keizersgracht 632, Amsterdam (C), Telef. 64488. 

Steunt het werk dezer stichting, die financiële 
hulp van particuliere zijde nog niet ontberen kan I 

Postgiro•rekening No. 91323, A'dam. 

Werf 

"DE HOOP" 

Schiekade 36, Schiedam 
Tel. 0 10-46180 

Reparatiehelling 
voor schepen 
tot 55 meter 

Bakker n.v. 
Machinefabriek 

en 

Staalgieterij 

* 
RIDDERKERK 

MAKELAARSKANTOOR 

( 

LIBERTAS 
tweemaandelijks 
orgaan van de 

IIEDERLAIIDSE 
LIBERALE 
STUDEliTEil 

Vraagt 
proefnummer! 

Adm. Rooseveltlaan 175 
Amsterdam-Z. 

N.V. SCHEEPSWERVEN 

"PIET HEIN" 
voorheen 

FIRMA W.SCHRAM&ZONEN 

• 
WERVEN TE BOLNES 

EN PAPENDRECHT 

,, 

Twee dwarshellingen, elk 115 mtr. 
lang. Overdekt droogdok 116x30 
meter, geschikt voor het zwe;,rste 

materiaal. 

Talefeonnummera ltotter~am 
71354. Dordrecht 377 4 

MULLER, SIEGMUND & SCHOGT 

A. J. HOOFT & H. HOOFT 
/VI akelaars en Taxateurs - Hypotheken 

Leidsegracht 8, Amsterdam-C. • Tel. 3 71 8 7 en 6 4 6 31 

WIJNHANDEL • GRONIIIGEH 

DE ROTTERDAMSCHE 
DROOGDOK MIJ N.V. 

I 



"LASSEX" 
BESCHERMER 
VOOR ALLE 

IJZERWERKEN 

12e Jaargang No. 8 aug. 1960 

Bevordert 
deugdelijke las 

N.V. EERSTE 
VLAARDINGSE 
VERFFABRIEK 
VLAARDINGEN 
Telefoon 3692 MAANDORGAAN 

NAADLOZE 
STALEN 
BUIZEN 

N.V. Rijnstaal 
vlh J. W. OONK & CO. 

ARNHEM 
Tel. 24941/45 Postbus 42 

VAN DE JONGEREN ORGANISATIE VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Kerkbouvv en herverdeling 
Vorige maand brachten enige kranten 

het bericht, dat binnen afzienbare 
tijd een wetsvoorstel inzake de subsi
diëring van kerkbouw te verwachten zou 
z~jn. Van oudsher is koffiedik geen sub
stantie die bijzonder veel helderheid ver
schaft, het heeft dus weinig zin er in te 
kijken om dan te voorspellen of de rege
ring de toto-barrière in de Eerste Kamer 
al of niet zal nemen. In het eerste geval 
zal de kwestie van subsidie voor kerkbouw 
wellicht in deze zittingsperiode aan de or
de komen, in het niet zo onwaarschijnlijke 
geval, dat de regering over het ontzagwek
kend belangrijke totoprobleem struikelt, 
moet men maar weet afwachten wat er 
van komt. De kwestie' is er niet minder in-
teressant om. . 
Reeds jaren lang wordt er in ons land over 
het pro en contra van subsidiëring op dit 
met zoveel gevoeligheden omweven ter-

.,._rein gesproken. In 1957 bracht de door de 
regering ingestelde Commissie Sassen over 
het subsidiëren van kerkbouw een rapport 
uit. Hierin werd een landelijke regeling 
voorgesteld, waarin de rijksoverheid in 
eerste aanleg met de subsidiëring zal wor
den belast. Gedacht werd aan een bijdrage 
van 25% in de stichtingskosten van een 
kerkgebouw. 

V ooruitlopende op een rijksregeling is 
men in tal van gemeenten al tot sub

sidiëring overgegaan. De primeur was in 
1954 voor Nijmegen, een ietwat gerucht
makende affaire, daar het raadsbesluit 
aanvankelijk niet door Gedeputeerde Sta
ten werd gefiatteerd. Met goed Nederland
se zin voor het individualistische trekje 

• variëren de diverse raadsbesluiten rijkelijk 
in vrijgevigheid. Utrecht maakt het af op 
25 '!a van de bouwkosten, Den Haag, 
Rhoon en Voorburg - om maar een paar 
voorbeelden te noemen - geven respec
tievelijk 90, 100 en 140 gulden per zitplaats. 
De gedachte, die aan de hele discussie over 
dit onderwerp ten grondslag ligt, een ge
dachte, die vrijwel ook in ieder desbetref
fend raadsvoorstel opdoemt, is de overwe
ging, dat de bouwkosten voor kerken te 
hoog zijn geworden om door de kerkelijke 
gemeenten te worden opgebracht. 

In het bijzonder geldt dit uiteraard in 
snelgroeiende plaatsen. Deze opvatting, 
gekoppeld aan de moeilijk voor bestrijding 
vatbare overtuiging, dat het kerkelijk le
ven voor onze maatschappij van ontzettend 
grote betekenis is en als een algemeen be
lang moet worden gezien, vormt de basis 
waar voorstanders van subsidiëring zich 
op beroepen. 
De bezwaren, die worden aangevoerd zijn 
zowel van formele als principiële aard, 
beide houden echter verband met het al
oude punt: de scheiding van kerk en staat. 
Degenen, die zich op formele gronden 
tegen subsidiëring verzetten, beroepen 
zich op de Grondwet, en wel op hetgeen 
in het Hoofdstuk "Van de Godsdienst" is 
bepaald. Hierin blijkt immers, dat de 
scheiding van kerk en staat een feit is en 
dus mag de overheid met kerkgenoot
schappen geen andere financiële bemoeie
nis hebben dan in dit hoofdstuk is vast
gelegd. Zoals minister Beel echter bij de 
installatie van de Commissie Sassen stel
de uit het Koninklijk Besluit van 9 augus
tus 1954, naar aanleiding van de moeilijk
heden tussen Nijmegen en Gedeputeerde 
Staten, blijkt, dat de verlening van sub
sidie door een gemeente niet in strijd is 
met enige wettelijke bepaling. In het rap
port van de Commissie Sassen wordt de 
grondwettigheid dan ook als uitgangspunt 
genomen. 

Na deze formele kant komen wij van
zelf in de Nederlandse politieke 

jungle. De K.V.P. is zonder meer voor 
subsidiëring. Het college van advies van 
de A.R. bracht in 1958 een rapport uit, 
waarin de subsidiëring van kerkbouw 
door de overheid verworpen wordt. Half 
vorig jaar gaf de Dr. Wiardi Beekman
stichting van de P.v.d.A. een rapport uit, 
waarin men voor de rijksoverheid over
heidssubsidie voor bouw van kerken als 
een primaire taak ziet. Zoals op ieder ac
tueel politiek punt is de C.H.U. verdeeld 
en om het beeld af te ronden, de V.V.D. 
heeft een studiecommissie, die echter nog 
geen rapport uitbracht. Ook in liberale 
kring zijn echter de meningen verdeeld. 
Sommige raadsfracties hebben subsidi-

WAAR ONTMOETEN WIJ ELKAAR? 

eringsvoorstellen gesteund, andere raads
fracties waren principieel tegen. 
Wij betreuren deze verdeeldheid, omdat 
hier een punt bij uitstek aan de orde is, 
dat moet appelleren aan het liberale ge
voel voor verantwoordelijkheid. Het is een 
ongelukkige ontwikkeling, dat men een 
verantwoordelijkheid, die men door de 
eeuwen heen gedragen heeft, thans voor 
een deel op de gemeenschap wil afschui
ven. Deze ontwikkeling is niet nieuw. In 
het bijzonder na de oorlog heeft de ge
woonte om met gulle hand te subsidiëren 
om zich heen gegrepen. De alwetende 
overheid int gelden van de enkelingen en 
herverdeelt op talloze terreinen. 
De hedendaagse burger is er aan gewend 
geraakt, dat hij gesubsidieerd sport be
drijft, in de schouwburg op een gesubsi
dieerde plaats zit en subsidie ontvangt 
voor de kinderen, die hij groot moet bren
gen. Het spreekt voor zich, dat op vele ge
bieden bijdragen uit de algemene middelen 
noodzakelijk zijn, hoe aanvechtbaar de 
mate waarin dit geschiedt dikwijls ook is. 
Op het terrein van het geestelijk leven is 
echter iets anders aan de orde dan bij sub
sidieverlening aan een operagezelschap. 
Het karakter van ons volk en het beeld 
van onze maatschappij is in zijn wezen 
door het Christendom bepaald. Het is de 
strijdbare kerk, die voor tallozen een 
richtlijn blijft geven en de kracht van deze 
kerk blijft ook vandaag nog mede het 
beeld van de maatschappij bepalen. 
Men komt er niet met te stellen, dat de 
herverdeling nu eenmaal zo ver om zich 
heeft heengegrepen, dat het de kerk onmo
gelijk wordt gemaakt datgene te doen, wat 
tot haar wezenlijke taak behoort. Het ont
vangen van geld is tevens een ondermij
ning van de wil zèlf voor de instandhou
ding van de kerk te vechten. 

Een even bedenkelijk facet is de vraag, 
op welke wijze de overheid gelden 

zal moeten toekennen. In het rapport van 
de Wiardi Beekmanstichting wordt als eis 
gesteld, dat een kerkgenootschap of gees
telijke organisatie in de eerste plaats een 

(zie pag. 2) 

Natuurlijk op ons congres 5 en 6 novenber te Leeuwarden 
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minimumtotaal van 10.000 leden moet heb
ben en in de tweede plaats b.v. 5 of 10 jaar 
in een bepaalde gemeente werkzaam zal 
moeten zijn. Uitgaande van de stelling, dat 
het kerkelijk leven een openbaar belang 
is, komt men in de praktijk dus tot de fi
guur, dat een relatief klein, doch bijzon
der werkzaam kerkgenootschap achterge
steld wordt bij een weinig bewogen ge
meenschap, die echter in het bezit is van 
veel papieren leden. Het antwoord op de 

vraag, of het geestelijk leven hiermede ge
diend is, valt niet zo moeilijk te geven .... 
De moeilijkheden van de aan te leggen 
maatstaven worden nog verdubbeld, wan
neer de z.g. bezinningsgemeenschappen op 
het tapijt komen. De overheid zal zich bij 
de beslissing van al of niet subsidiëren van 
bezinningsgemeenschappen niet kunnen 
onthouden van een uitspraak over de 
waarde van zo'n gemeenschap. Dan is dus 
het moment gekomen, waarop de overheid 
een waarde-oordeel over een facet van het 

geestelijk leven in ons land zal moeten 
geven, een hachelijke situatie. 

i!~.,!f .,:~ 

H et ware wenselijk, dat ook in liberale 
kring het gesprek over het probleem 

van subsidiëring kerkbouw meer op gang 
komt dan thans nog het geval is. Dt·ze zaak 
is niet alleen een probleem van stedebouw
kundige, budgettaire of psychologische 
aard, het is een vraagstuk waarin men de 
mentaliteit van een heel volk weerspiegeld 
ziet. G. DORSMAN 

Nederlands-Belgisch week-end op 17 en 18 september a.s. te Oisterwijk 
Het vraagstuk van de Europese integratie komt aan de orde 

Bezoekt het Nederlands-Belgisch weekend in het schitterend ge
legen landgoed "de Rosep" te Oisterwijk. 
Op 17 en 18 september a.s. organiseren de Hoofdbesturen van de 
Jongerenorganisatie Vrijheid en Democratie en van het Nationaal 
Verbond der Liberale Jeugd van België een bijeenkomst in het 
comfortabele hotel "de Rosep", gelegen aan de Oirschotsebaan te 
Oisterwijk. 
De kosten voor logies, ontbijt, lunch en diner bedragen f 8,50 (in
clusief bediening), hierin is niet begrepen het gebruik van linnen
goed. Hiervoor wordt f 2,50 extra in rekening gebracht, tenzij men 
zelf een set linnengoed meebrengt. 

PROGRAMMA: 

Zaterdag 18 september 

3.30 tot 5.30 uur n.m. Aankomst der deelnemers en begroeting 
van onze gasten. 

6 uur n.m. 
8 uur n.m. 

Gemeenschappelijke maaltijd. 
Inleiding door mr. H. van Riel, vice-voor
zitter van de V.V.D. en voorzitter van de 
V.V.D.-fractie in de Eerste Kamer der Sta
ten-Generaal over "Europese Integratie". 
Na de heer Van Riel zal een lid van de 
Belgische Kamer van Afgevaardigden over 
hetzelfde onderwerp een inleiding houden. 
Na afloop der inleidingen zal er ruim-

Van de H.B. tafel 

In hel leken van hel 
naderend congres 

De enige mooie zondag van de af
gelopen tijd heeft het hoofdbestuur 
gebruikt voor het bespreken van 
allerhande zaken, welke nodig zijn 
voor het op gang houden van onze 
JOVD. 

Zoals gebruikelijk werd ook deze 
keer het probleem van de Driemas
termedewerkers uitvoerig bespro
ken. Er zijn weer een tweetal 
nieuwe medewerkers aangezocht, 
waarvan wij de verwachting heb
ben dat zij op constructieve wijze 
zullen bijdragen aan een nog le
zenswaardiger inhoud van ons 
maandblad. 

genoemd zijn, waarvan wij veron
derstellen dat, indien zij het nieuwe 
HB zullen versterken, zij de rechte 
man op de juiste plaats zullen zijn. 
Maar vóór het congres zullen er 
nog een tweetal bijeenkomsten 
plaats vinden. Allereerst een sa
menkomst met onze Vlaamse vrien
den in Oisterwijk, en wel 17-18 
september. De europese integratie 
zal daar het onderwerp van ge
sprek zijn. 

Zondag 16 oktober is gereserveerd 
voor het Centraal Kader. De con
cept-resolutie(s) wordt dan in het 
Jaarbeursgebouw in Utrecht aan 
een critische beschouwing onder
worpen. 
Een triest punt blijft toch altijd nog 

schoots gelegenheid zijn voor een uitvoe
rige discussie. 

11 uur n.m. tot 2 uur Gezellig samenzijn met muzikale omlijs
ting. 

Zondag 19 september 

9 uur 

12.30 uur 
2.30 uur n.m. 

Ontbijt, daarna kerkgang of wandeling 
in de schitterende bossen van het landgoed. 
Gemeenschappelijke broodmaaltijd. 
Inleiding over "de culturele samenwerking 
tussen Nederland en België", door dr. A. 
Mariën, cultureel attachee van de Belgi
sche ambassade. 
Ook na deze inleiding zal discussic moge
lijk zijn. 

4.30 uur Sluitng door de voorzitter van de J.O.V.D., 
de heer E. T. Hoven. 

In verband met een snelle organisatie is spoedige aanmelding drin
gend gewenst; tot uiterlijk 11 september worden deelnemersopga
ven geaccepteerd. Opgaven ten spoedigste dus aan het algemeen 
secretariaat van de J.O.V.D.: 
2e Van Leyden Gaelstraat 119 te Vlaardingen. 
Verzuimt niet dit belangrijke weekend bij te wonen! 

de afdelings-afdrachten. Er zijn een 
aantal afdelingen die niet zo hard 
lopen om aan hun verplichtingen te 
voldoen, en dat is jammer. We zul
len maar hopen dat de "zwarte 
lijst", zoals die in de Leidraad ge
publiceerd wordt, er toe zal bijdra
gen, dat de penningmeesters zich 
zullen gaan schamen en alsnog de 
penningen zullen overmaken. 
Ondanks de zomermaanden, die 
niet tot JOVD-activiteit prikkelen, 
is er toch een nieuwe afdeling op
gericht en wel in Sneek. Een har
telijk welkom aan deze nieuwe 
Friese afdeling. 
De voor het eerst uitgekomen Lei
draad heeft voor veel discussie ge
zorgd. Veel opmerkingen zijn ge
maakt, die er toe zullen bijdragen 
dat èn inhoud èn uiterlijk van deze 
steunpilaar voor de afdelingsbe
stuurders. de moeite van het lezen 
waard blijft. 

KITTY WARBURG-VAN RIJN 

Hoofdbestuur J.O.V.D. 

Verloofd: 

IR. F. WAGENMAKER en 

'MIEK M. J. HAMELEERS 

Receptie: 10 september a.s. 15.30-
17.00 uur. Homeruslaan 41, Utrecht. 

GEBOREN: 

FEMMEKE ROELIEN 

dochter van 

KL WEIDE en 

R. F. WEIDE-SNOEIJENBOS 

Leeuwarden 14 aug, 
Valerinsstraat 23 b Om het contact tussen districten en 

HB nauwer aan te halen, werd be
sloten een aantal HE-leden te be
noemen tot districtscontactpersoon, 
zoals ook reeds voor de afdelingen 
is gebeurd. Dit contact· heeft wel 
zijn nut bewezen, want zowel het 
HB als de afdelingsbestuurders we
ten nu meer wat er over en weer 
voor problemen zijn. Van de HB 
contactpersonen voor de districten 
verwachten we dat al of niet be
staande misverst·~mden spoedig tot 
het verleden zullen behoren. 

LIBERALE BEGINSELEN EN POLITIEI{ 

Het congres nadert al met rasse 
schreden, 5 en 6 november zullen 
we elkaar weer zien, ditmaal in 
Leeuwarden. Uitvoerig is er over 
de candidaatstelling gesproken met 
het gevolg dat een aantal namen 

Liberale beginselen bevorderen een onafhankelijke opinievorming, 
vrij van dogma's. Dat doet eveneens de NRC, die uitgaande van 
liberale beginselen, onafhankelijk, streeft naar de grootst mogelijke 
objectiviteit in haar voorlichting en daardoor ook voor vele anders· 
denkenden- een gewaardeerd middel is 
voor de algemene oriëntatie. 

Als U nog niet op de 
NRC geabonneerd 

bent, vraag haar dan 
vrijblijvend op proef. 

NIEUWE ROTTERDAMSE COURANT 
POSTBUS 824, ROTTERDAM . TELEFOON: lll.OOO 
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MARGINALIA veel gaapt er een kloof tussen 
de niveau's waarop de Neder
landers en de Papoea's leven. 
Een zeer kleine groep in en om 
Hollandia uitgezonderd. VRAGEN ROND KONGO 

Kongo is vrij. Met verbluf
fend gemak heeft het de 

vrijheid gekregen. Met bijna on
begrijpelijke snelheid - te roe
keloos, is men nu geneigd te 
zeggen - heeft België zich 
neergelegd bij het verlies van 
zijn kolonie. Kwade tongen 
hoort men wel beweren, dat 
onze zuiderburen zich snel aan 
de verantwoordelijkheid ont
trekken, nu het noodzakelijk 
werd om financiën náár de ko
lonie te stuwen. Maar zo on
rechtvaardig willen wij niet zijn 
tegenover onze Beneluxpart
ners. 
Toch blijven natuurlijk wel 
enige vragen. Vragen, waarop 
waarschijnlijk nooit een afdoend 
antwoord zal komen. Maar 
ook vragen, waaruit wij zelf 
misschien lering kunnen trek
ken. Want ook ons land moet 
nog een kolonie voorbereiden 
op de vrijheid. 

Vooraf enige feiten. Onder 
het Kongolese volk leeft nog 
allerminst een eenheidsidee. 
Zelfs nog onder Belgische heer
schappij kwamen geregeld stam
men-oorlogen voor. De tegen
stellingen tussen de verschillen
de stammen zijn groot. De poli
tieke partijen hebben hun vol
gelingen niet door het hele volk. 
Een stam volgt een politieke 
partij. En op deze wijze pro
beert een stam de macht in de 
nieuwe staat in handen te krij
gen. Te heersen over andere 
stammen. 
Een praktisch gevolg van deze 
stammentegenstellingen is b.v. 
dat leden van een bepaalde 
stam weigeren het gezag te er
kennen van een hoger geplaat
ste, lid van een andere stam. 

Een tweede feit is, dat de chaos 
in Kongo is begonnen, door het 
uiteenvallen van de Force Pu
blique, de politiemacht, tot ro
vende en plunderende, gewa
pende benden. Deze desintegra
tie van het politieleger kwam, 
omdat de Belgische officieren 
niet meer als meerderen wer
den erkend - blank boven 
zwart -. Maar ook, omdat er 
eigenlijk geen Kongolees kader 
bestond in deze Force Publique. 

Hoogstens enkele onderofficie
ren, die niet bij machte waren 
om de taak van de opzijgezette 
(Belgische) officieren over te 
nemen. 

En dit leidt ons tot de vragen. 
Onbegrijpelijk lijkt het, dat de 
Belgen, thuis of in de Kongo, er 
nooit bij hebben stilgestaan, dat 
het politieleger ineen zou kun
nen storten. Met natuurlijker
wijs de consequenties voor de 
in Kongo wonenden, en hun 
vrouwen. Hebben zij op een der
gelijke wijze in hun eigen hin
getje geleefd, dat zij de driften 
van de Kongolese bevolking 
hebben kunnen onderschatten 
en de trouw van de leden van 
het politieleger hebben kunnen 

overschatten? Of heeft een 
ieder zichzelf in slaap gesust, 
door het feit, dat de Kongobe
volking vriendelijk zou blijven 
voor de blanken, omdat zonder 
slag of stoot de vrijheid werd 
geschonken. 
Heeft ook niemand in de Belgi
sche leiding van de Force Pu
blique ooit twijfel gevoeld aan de 
gezagsbestendiging van de Bel
gische officieren, ook na de vrij
heidsdatum? Op welke gronden 
heeft men van regeringswege 
de Belgische bevolking in de 
Kongo durven aanraden om te 
blijven? 
En zo komen we bij de mis
schien belangrijkste vraag: Wat 
hebben de Belgen sinds de 2de 
Wereldoorlog gedaan aan ver
antwoorde kadervorming, zodat 
de Kongolese regering een ge
zagsapparaat kreeg, dat de orde 
kon handhaven? Een Kongolese 
regering, die zelf ook een op
vallend gebrek aan intellec
tuelen, gestudeerden vertoont. 
Heeft België de tekenen des 
tijds verstaan en haar verant
woordelijkheid begrepen? Of is 
het allemaal - een zuidelijke 
karaktertrek - iets teveel à la 
bonheur geschied. 

V ragen. V er gissingen mis
schien? Een antwoord op deze 
vragen komt in ieder geval voor 
België en voor de Kongo te laat. 

EN WIJ IN 
NIEUW-GUINEA? 

V oor Nederland valt er mis
schien nog lering te trek

ken uit deze vragen. Niet, dat 
wij zo'n onverantwoordelijke 
koloniale mogendheid zijn. Het 
verlies van Indonesië en de 
steeds slechter wordende ver
standhouding met deze staat 
heeft ons volk genoeg tot zelf
analyse aangezet. En, tot een 
verantwoordelijkheidsbesef om 
onze Nieuw-Guinease vrienden 
te leren lopen op het pad van 
zelfbestuur. 

Men kan er over twisten of wij 
het aangewezen land zijn om 
deze taak te volvoeren. Maar 
zolang wij door traditie of zelf
opgeworpen, internationaal er
kend, een verantwoordelijkheid 
aanvaarden, zullen wij die ook 
zo nauwgezet mogelijk dienen 
na te komen. 

Dan mogen wij onszelf de vraag 
stellen: Leven de Nederlanders 
op Nieuw-Guinea niet iets te
·veel in een eigen kringetje? Ge
dragen zij zich niet "koloniaal"? 

Het antwoord valt van hieruit 
moeilijk te geven. Maar wel 
hebben wij ons een indruk we
ten te vormen uit de verhalen 
van enkelen, die enige tijd daar 
hebben doorgebracht. En dan 
mogen wij aannemen - op een, 
begrijpelijk, hoog drankver
brttik na - dat er rustig en be
heerst geleefd wordt door de 
Nederlanders. Echter, het kon
takt met de autochtonen schijnt 
zeer summier te zijn. Nog te 

Maar ook hebben wij onszelf af 
te vragen, of wij wel voldoende 
doen aan een verantwoorde ka
dervorming. Zeker, er studeert 
een Papoea in Leiden. Hij, Frits 
Kirihio, heeft zojuist de stoot 
gegeven tot de oprichting van 
een politieke partij. Hij begrijpt 
zijn verantwoordelijkheid. Tij
dens de oprichtingsvergadering 
heeft hij het volgende betoogd: 
_"Het is niet nodig te wachten 
met de aanstelling van Papoea's 
in de hogere bestuurs- en poli
tiefuncties tot er voldoende 
autochtone academici zijn. Door 
middel van een uitbouw van de 
bestaande opleidingen zou men 
kunnen voorzien in de behoefte 
aan controleurs voor het bin
nenlands bestuur en politie-in
specteurs. 
In 1966 studeren de eerste Pa
poea-academici af. Zij kunnen 
na enkele jaren hogere functies 
vervullen, zoals resident. 
Nieuw-Guinea heeft er geen be
hoefte aan een onderwijs te krij
gen, dat op Nederlandse basis is 
geschoeid. Wat moeten wij met 
overtollige ballast zoals vader
landse geschiedenis, Frans en 
Duits?" 
Markant is, dat een mede-op
richter van de Partai Nationaal 
daarvoor had gezegd: "De Ne
derlanders waren tijdens hun 
strijd tegen Spanje ook nog 
geen geleerden, maar toch voel
den zij sterk de wens om vrij te 
zijn. S i n d s d i e n heeft Ne
derland zich ontplooid tot een 
zeer beschaafd land." 
Hier zit een juiste gedachten
gang achter. Nieuw-Guinea 
heeft een andere behoefte wat 
betreft scholing en opleiding, 
dan Nederland. Dat land heeft 
nog niet te leiden van de deva
luatie van de academische vor
ming. Een autochtoon Mr in de 
Rechten krijgt geen kans om de 
leiding in handen te nemen van 
een ,,lepeltjesactie". Voor hem 
is er belangrijker werk te doen. 
En zo werkt dat natuurlijk door 
naar beneden. 
Laten wij ons niet doodstaren 
op de eisen, die wij in ons over
volle land voor een bepaalde 
functie hebben gesteld. Hoog 
opgeschroefde eisen. Laten wij 
voor Nieuw-Guinea een speciaal 
schoolsysteem ontwerpen. Ef
ficient, gericht op zelfbestuur, 
zo snel mogelijk. Met de moge
lijkheid om tóch Universiteiten 
te bezoeken. Ook al ligt de ken
nis dan niet geheel gelijk met 
het Nederlandse niveau. 
Het optrekken van de gehele 
Papoea-bevolking tot het hui
dige Nederlandse- West-Euro
pese - peil zal op zijn minst 
drie generaties tijd vergen. We 
hoeven ons niet met de hoop te 
vleien, dat de jongere intellec
tuelen van Nieuw-Guinea zo 
lang zullen wachten met het op
vragen van hun zelfbestuur. 

A Ris 
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nHet jongste verleden 1111 

als pocketboek 

Voor de belaogr;tellenden, willen 
wij even vermelden, dat er een poc
ketboek is verschenen: Prof. Mr. 
P. J. Oud, Het jongste verleden 
(Meulenhoff-Minerva). 
Het geeft zeven hoofdstukken uit 
het grote standaardwerk, door de 
auteur zelf van verbindende tekst 
voorzien. Voor ieder, die zich finan
cieel niet het grote werk kan ver
oorloven, is dit een ideale manier 
om enig inzicht te verwerven in de 
parlementaire geschiedenis van 1918 
tot 1940. 
Samen met het boekje "Ons Parle
ment" van Van Raalte geeft dit een 
bijzonder boeiend beeld van het 
parlementaire spel en de wijze 
waarop de verhoudingen in onze 
Tweede Kamer zijn gegroeid. 

':De ':Driema6ter 
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Staalconstructies voor alle doeleinden 

Speciaalbedrijf voor zwaar plaatwerk 

Constructiewerkplaatsen 

w. Huizer n.v. Capelle a/d IJssel - telefoon 0-1804-2657 

COMMISSIE EUROPESE AANGELEGENHEDEN 
In 1959 werd door het Hoofdbe
stuur een commissie gevormd ter 
bestudering van verschillende Euro
pese aangelegenheden. 
Toen in het begin van dat jaar n.l. 

commissie zich gaan bezig houden. 
Op 29 januari van dit jaar richtte 
de commissie zich in een schrijven 
tot het Hoofdbestuur, waaraan een 
werkprogramma werd voorgelegd. 
Het Hoofdbestuur keurde dit pro
gramma goed. 
Inmiddels heeft de commissie een 
ontwerp-resolutie voorbereid met 
een begeleidende leidraad. Aan het 
secretariaat van elke afdeling is 
een aantal van deze stukken toe
gezonden. 
Mocht de resolutie op het aanstaan
de congres in Leeuwarden in grote 
trekken de instemming van de ver
gadering verwerven, dan ligt het in 
de bedoeling van de commissie in 
de eerste helft van 1961 aan de 
hand van de leidraad een uitvoerig 
rapport op te stellen, dat aan alle 
leden zal worden toegezonden en 
ook voor verdere verspreiding be
schikbaar zai zijn. 
Voorafgaand aan het congres zal de 
resolutie besproken worden op de 
kaderdag van 16 oktober a.s. te 
Utrecht. 
Voordien organiseert de afdeling 
Amsterdam echter nog een week
end op 3 en 4 september. Hierover 
heeft de leden inmiddels een mede
deling bereikt van het Hoofdbe
stuur, via hun secretariaten. Leden, 
die een dergelijke mededeling niet 
heeft bereikt, gelieven zich tot hun 
afdelingssecretaris te wenden. 

Spinners en Twijners 

van 

Weef- en Tricotgarens 

. gebleken was, dat de ontwikkeling 
van de Europese Economische Ge
meenschap op gang begon te ko
men, werd de rechtstreekse ver
kiezing van het Europese Parle
ment een verdere stap op de weg 
van de Europese integratie, die in 
de naaste toekomst verwacht kon 
worden. Ook van liberale zijde 
diende men de consequenties hier
van te bestuderen. Datzelfde gold 
voor de verdragen, waarbij de drie 
Europese Gemeenschappen tot 
stand waren gekomen. Nieuwe in
stellingen, met een bovennationaal 
gezag, dat vaak rechtstreeks in het 
leven van de burgers van de deel
nemende staten ingrijpt, waren op
gericht en hun invloed zou met de 
voortschrijdende ontwikkeling der 
Gemeenschappen steeds toenemen. 
Zeker van liberale zijde diende 
men zich af te vragen of dit alles 
op voldoende democratische wijze 
zou plaats vinden. Dit hangt in de 
eerste plaats af van de verdragen 
zelf, dat wil zeggen van de be
voegdheden ,die de verdragen aan 
de verschillende instellingen als de 
Europese Commissies, de Hoge 
Autoriteit, de Raden van Ministers, 
het Europese Parlement en het Hof 
van Justitie toekenden en de wijze 
waarop de verhoudingen tussen 
deze instellingen geregeld waren. 
Met deze vraagstukken zou de 

Voor verdere inlichtingen wende 
men zich tot de secretaris van de 
commissie, Alexander R. I. Aris, 
Witte Singel 80 te Leiden. Hi"u1 

GENIALE FORMULE 
"Aan Belgische rechters in de Kongo heb ik .opgedragen een 
onderzoek in te stellen naar de verkrachting van blanke vrou
wen, de schuldigen op te sporen en de strengste straffen op te 
leggen. Sindsdien is er echter geen enkel vonnis geveld. Dat is 
het bewijs dat er geen schuldigen zijn". 

Loemoemba in de U.S.A. 
Welk een heerlijke mogelijkheden op het gebied van voorlichting 
biedt deze onbeperkt toe te passen geniale formule. 
SOEKARNO: "Al die onzin over schadevergoeding voor in beslag 
genomen bedrijven. Er werken geen Nederlanders in Indonesië en 
dat bewijst, dat er niets te vergoeden valt". 
Mr. BEERMAN: "De meerde1·heid in de Tweede Kamer heeft vóór 
de beperking van de hoofdprijs in de voetbaltoto gestemd en dat 
bewijst, dat de meerderheid van het Nederlandse Volk geen vrije 
toto wil". 
De H.C. in Amsterdam: "Wij geven de voorkeur aan verklaringen 
van de onderwereld boven die van te goeder naam en faam bekend 
staande personen. Dat bewijst, dat er in Amsterdam géén onder
wereld is". 
Mr. OUD: "Wij stemmen voor .het onder voogdij stellen van het 
Nederlandse Volk, maar wij doen dat met een bloedend hart. Dat 
bewijst, dat wij de enige werkelijk betrouwbare strijders zijn voor 
Vrijheid en Democratie". 
CHROETST JEV: "Wij schieten op alles wat zich in de buurt van 
onze vliegtuigen beweegt en staan geen onpartijdig onderzoek toe. 
Dat bewijst, dat onze vliegtuigen uitsluitend boven eigen land vlie
gen en dat de anderen oorlogzuchtige agressors zijn". 
Wat hebben onze voorouders, die zwart/wit dachten toch moeilijk 
geleefd. Dank zij het genie van Loemoemba is het nu mogel~jk alles 
wat krom is recht te praten. Er zijn politici in Nederland waar deze 
nieuwe formule net op tijd voor komt. C. A. MULLER. 

~-----------------------~ 

DE EERSTE STAP ... 
•••• naar zakensucces in Zuid-Amerika 

is vollédige oriëntering via de kantoren 

der Hollandsche Bank-Unie in Nede;land, 

de bank met haar vele eigen vestigingen, 

óók in Zuid-Amerika. 

Ook voor Zuid-Amerika: 
de HBU 

I 
I 
I 
I 
I 
I 
I 
I 
I 

LHOLLANDSCHE BANK-UNIE N.v~ 
AMSTERDAM - OEH HAAG - ROTTERDAM -----
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LEEUWARDEN: HET LEVENDE CENTRUM VAN FRIESLAND 
Indrukken uit onze congresstad 

Wanneer n als congressisten van de J.O.V.D. op 5 november in Leeuwar
den arriveert, dan zal dit wellicht voor velen van u de eerste kennismaking 
zijn met de Friese hoofdstad. Want velen in den lande hebben meer van 
Friesland gehoord dan gezien en dat mag op zichzelf al spijtig zijn, erger 
wordt het nog door het feit, dat men over dit gewest maar al te vaak met 
misprijzende grapjes zijn oordeel velt. Zo in de trant van: "Ga je naar 
Friesland? Zorg dan, dat je je pas niet vergeet ... " Het Friese gewest 
wordt bij ongepaste gelegenheden dus nogal eens beschouwd als een wat 
excentriek stukje Nederland, waarbij de in veler oog wat singuliere lief
hebberij er een eigen taal op na te houden wel het meest de aandacht 
trekt. 

Komt men nu in Friesland en in 
de hoofdstad van dit gewest, dan 
blijken die druk besproken en be
schertste eigenaardigheden minder 
aan het oppervlak te treden dan 
men had gedacht en misschien ook 
wel een klein beetje had gewild. 
Leeuwarden blijkt, op het eerste ge
zicht, een heel gewone stad te zijn, 
een stad met ruim tachtigduizend 
inwoners zonder taalbarrière en 
zelfs zonder een bevolking, die aan 
de legendarische (en dus in werke
lijkheid niet bestaande) stugheid 
lijdt. 

Iets aparts 

Maar wel heeft deze stad iets 
aparts; onder het oppervlak van 
het dagelijkse leven schuilen haar 
bijzondere kenmerken, die zij heeft 
meegekregen in haar eeuwenlang 
bestaan. als centrum van dit van 
ouds ag~arische gewest, dat in vroe
gere eeuwen bovendien een speciale 
plaats heeft gehad in het vader
landse staatsbestel. Wanneer het 
congresseren u de tijd laat hieraan 
een deel van uw belangstelling te 
wijden, dan kan dit artikel u wel
licht de weg wijzen naar dit spe
.cifieke. 
Noemen wij in dit verhaal Olde
hove, de oude scheefgezakte to
ren, die nimmer is voltooid, maar 
desondanks al eeuwenlang (sinds 
het begin van de zestiende eeuw) 
het stadsbeeld beheerst en het sym
bool van de stad kan worden ge
noemd. De toren staat aan de rand 
van de tegenwoordige binnenstad, 
die tot het midden van de vorige 
eeuw vrijwel het gehele stadsgebied 
vormde. 

Nu ligt het grootste deel van het 
bebouwde oppervlak buiten de oude 
grachtengordel; waar eeuwenlang 
van de Oldehove af het groen der 
landerijen te zien was, daar ziet 
men nu het rood der daken. Binnen 
gracht en bolwerk leefde vroeger 
de stad in veilige beslotenheid, 
maar allerminst geïsoleerd van de 
omgeving. Want Leeuwarden is al 
eeuwenlang de provinciale hoofd
stad en zij heeft deze functie niet 
alleen waar gemaakt door bestuurs
centrum te zijn, maar ook door haar 
nimmer betwiste eerste plaats bij de 
handel en later de industrie. 

In het hartje van de binnenstad, 
op het begin van de Nieuwestad, 
staat nog altijd de in 1595-1598 ge
bouwde Oude Waag - een sierlijk 
stukje renaissance, waar zich de 
handel in boter en kaas concen
treerde, tot deze (met die in aard
appelen en granen) in 1880 werd 
overgebracht naar het Beursge
bouw, dat ook nu nog tijdens de 
markt op vrijdag het ontmoetings
punt tussen kopers en verkopers 
van deze agrarische produkten is. 

De veemarkt is in de loop van de 
eeuwen al vele malen verhuisd en 
zal over enige jaren opnieuw van 
plaats veranderen. Het veemarkt
terrein bij het station ligt namelijk 

verkeerstechnisch erg ongunstig en 
vooral om deze reden is enige jaren 
geleden begonnen met de aanleg 
van een nieuw terrein aan de zuid
westelijke stadsrand, waar de Hel
conweg, als onderdeel van de ring
weg-in-wording, voor een goede 
verbindingsmogelijkheid zal kunnen 
zorgen. 

De handel in agrarische produkten 
en in vee - dat is door de eeuwen 
heen het belangrijkst geweest en 
nog steeds is dit een hechte pijler 
van de Leeuwarder welvaart. Op 
verschillende plaatsen in de stad 
ziet men de witte kaaspakhuizen, 
van waaruit de in Friesland ge
maakte kazen hun weg vinden in 
het binnenland en, voor een zeer 
belangrijk deel, ook naar het bui
tenland. Niet voor niets staat bij de 
Beurs de Mercuriusfontein om de 
betekenis van de handel voor de 
stad te symboliseren. 

Beelden in het stadsbeeld. als 
nummer twee mag worden genoemd 
de Friese stamboekkoe in brons op 
het Zuiderplein, voor het gebouw 
van het Fries Rundveestamboek, 
waar de "braintrust" van de Friese 
veefokkerij zetelt. En daarmee zijn 
we - via het beeld, dat in de volks
mond "U s Mem" (Onze Moeder) 
wordt genoemd - bij een ander as
pect van de centrale positie van 
Leeuwarden beland. Op velerlei ge
bied wordt hier leiding en hulp ge
geven aan het (georganiseerde) 
agrarische bedrijf. De lijst van te 
Leeuwarden gevestigde agrarische 
instellingen telt niet minder dan 33 
namen, waarbij de stamboeken 
(rundvee, paarden, schapen, var
kens) en tal van laboratoria, keu
ringsdiensten enz. 

Vroegere residentie 

Kunnen we bij de handel, het, beeld 
van het historische Leeuwarden in 
dat van het hedendaagse laten over
gaan, hetzelfde is mogelijk, wanneer 
we de stad bekijken als bestuurs
centrum. Op de Turfmarkt vindt u 
het prachtige Kanselarijgebouw, op
getrokken in een Noordnederlandse 
variant op de renaissance, zoals 
deze in de bouwjaren 1566-1571 
werd toegepast. Daar zetelde vroe
ger het Hof van Friesland, dat voor 
bestuur en rechtspraak in dit ge
west het hoogste gezag vertegen
woordigde. En dan voeren wij u 
naar het Hofplein, vlak bij het 
Stadhuis, waar u een groot, wit ge
bouw ziet: de ambtswoning van de 
Commissaris der Koningin. 

Dit was vroeger (in een wel iets 
andere gedaante) het paleis van de 
Friese stadhouders, van wie de eer·
ste, Willem Ladewijk van Nassau, 
is vereeuwigd in het standbeeld, dat 
voor dit gebouw staat. Dit was "Us 
Heit" (Onze Vader), een neef van 
Prins Willem van Oranje en diens 
opvolger in 1584, het jaar waarin 
Prins Willem werd vermoord. Het 
stadhouderschap over Holland en 
over Friesland viel in dat jaar dus 

uiteen en het is gescheiden geble
ven tot in het midden van de acht
tiende eeuw. Toen koning-stadhou
der Willem III kinderloos was ge
storven moest zijn opvolger in de 
Friese tak worden gevonden; het 
werd de zoon van Johan Willem 
Friso, Willem Karel Hendrik Friso, 
die als Stadhouder Willem IV naar 
Den Haag ging en verenigde wat in 
1584 was uiteengevallen. 
Leeuwarden had opgehouden resi
dentie te zijn; slechts de weduwe 
van Johan Willem Friso (Maria 
Louise van Hessen Cassel, in de 
wandeling Marijkemeu, of Tante 
Marijke) bleef hier wonen in het 
Princessehof in de Grote Kerk
straat, waar nu een museum is ge
vestigd. En de nakomelingen van 
de van Friesland naar Holland ver
trokken stadhouder zouden het 
Oranjehuis voortzetten. Onze ko
ningin stamt in de rechte lijn van 
de Friese Nassau's af en het is spe
ciaal van Prinses Wilhelmina be
kend, dat door dit feit haar belang
stelling voor Leeuwarden altijd bij
zonder groot is geweest. 
In de Grote Kerk is de graftombe 
geweest van de stadhouders en hun 
families, tot deze graven bij een 
patriottenoproer in 1795 werden ge
plunderd. Sinds 1948 staat op de
zelfde plaats een gedenkteken, aan
gebracht ter gelegenheid van het 
regeringsjubileum van koningin 
Wilhelmina. 
De grandeur van een hdf is dus al 
lang uit Leeuwarden verdwenen, 
maar er bestaan nog talrijke her
inneringen aan deze periode. In ze
kere zin kan men daartoe ook het 
Leeuwarder Stadhuis rekenen. Het 
werd gebouwd van 1715 tot 1724 en 
weerspiegelt naar stijl en allure 
(speciaal de raadzaal) toch wel dui
delijk het feit, dat men eens gewend 
is geweest hier hoge gasten te ont
vangen. 
Nu is Leeuwarden een provinciale 
hoofdstad - één der elf. Het Pro
vinciehuis vindt u op de Tweebaks
markt en de rechtspraak wordt uit
geoefend in het Paleis van Justitie, 
waar niet alleen de Arrondisse
ments-rechtbank voor Friesland ze
telt, maar ook het Gerechtshof voor 
de drie noordelijke provincies. 

Industrialisatie 

Ten slotte iets over een vorm van 
bedrijvigheid in het moderne Leeu
warden, waarvan men de oorsprong 
niet in het grijze verleden kan vin
den. Dat is de industrie, die aan
vankelijk vrijwel geheel op de ver
werking van agrarische produkten 
(melk, graan) was afgestemd, maar 
langzamerhand een aanzienlijke 
verbreding van het werkterrein te 
zien heeft gegeven. In het oosten 
en het westen van de stad vindt u 
de industrieterreinen; in het westen 
is kort geleden een groot nieuw in
dustrieterrein gereed gekomen, ter
wijl daar bovendien nog een paar 
flinke stukken grond als reserve 
voor dit doel aanwezig zijn. 

Er wordt namelijk met kracht ge
streefd naar een verdergaande in
dustrialisatie, die nodig is, om de 
mensen hier, in de eigen omgeving, 
het werk te verschaffen, dat ze tot 
dusver vaak elders in den lande 
moesten zoeken. De eerste vruchten 
van deze activiteit beginnen te rij
pen en we mogen ons daarmee ge
lukkig prijzen. Niet alleen onszelf 
overigens, maar heel onze nationale 

economie, die zich tot dusver wel 
bijzonder eenzijdig op het westen 
van het land heeft· geconcentreerd. 
Ook hierbij heeft wellicht, speciaal 
ten aanzien van Friesland, een ze
kere aarzeling door onbekendheid 
een funeste rol gespeeld. 
We zijn bezig daar doorheen te bre
ken en het middel daartoe is steeds 
meer mensen confronteren met de 
levende werkelijkheid van het noor
den en van de stad Leeuwarden in 
het bijzonder. Daarom hebben wij 
graag, dat u hier ogen en oren goed 
de kost geeft - wat u straks over 
dit landsdeel weet te vertellen, zal 
ons bij de bestrijding van allerlei 
legenden omtrent Friesland van nut 
kunnen zijn. 

W. H. KUIPERS 
Voorlichtingsambtenaar 

~-~ Gemeente Leeuwarden 

Nogmaals een kort 
antwoord aan 
Bote de Boer 

(Ingezonden) 
In zijn eerste artikel "Waarom geen 
psychiatrisch eiland?" (mei 1960) 
klaagt Bate de Boer in, naar mijn 
smaak, felle bewoordingen het, laat 
ik zeggen, "psychopaten-beleid" in 
Nederland aan. 
Mijn reactie op zijn beschouwing 
(zie juli-nummer) was in zekere 
zin bedoeld als verdediging van dit 
beleid. Althans wilde ik in dat ar
tikel de stellingen van Bate qe Boer 
aanvechten. Mijn antwoord was 
misschien op sommige plaatsen wat 
te agressief en maakte mogelijk 
soms de indruk, als zou het mijn 
bedoeling geweest zijn Bate de Boer 
persoonlijk te kwetsen. Indien dit 
zo begrepen is, dan betuig ik daar 
mijn spijt over. 
Bekijken we nu het naschrift, dat 
de schrijver plaatst onder mijn kri
tiek. Het had voor mijn gevoel, al
lereerst op zijn weg gelegen om zijn 
positieven bij elkaar te houden. 
"Aanklager" de Boer is de discussie 
in de Driemaster begonnen; hij 
heeft de zaak aan de orde gesteld. 
Zijn naschrift had kort en za
kelijk behoren te zijn en vooral be
trekking moeten hebben op de 
hoofdpunten. Wat nu geleverd 
werd was beneden de, maat en bo
vendien soms moeilijk te volgen. 
Vooral aan het eind van zijn na
schrift tracht Bate de Boer enkele 
hatelijkheden aan mijn adres te 
verkopen en ik moet toegeven dat 
ik er enkele tamelijk geslaagd vond. 
Ik zal geen lik op stuk geven, hoe
wel het me enige moeite kost. 
Bovendien meen ik, dat het onver
standig is, de discussie rond het 
hoofdartikel van Bate de Boer 
voort te zetten. 
De schrijver stelde, dat ik "schijn
baar redelijke argumenten" invoer
de "om de aandacht van de zaak af 
te leiden". 
Wel, als ik er in geslaagd ben al
thans de aandacht van Bate de Boer 
van de zaak af te leiden, dan zou 
ik al zeer content zijn. 

MARCEL A. FRANSMAN. 



6 DE DRIErviASTER 

TOTO en politieke gesapigheid 
ENIGE REACTIES VAN ONZE LEZERS 

Zoals G. Stempher in zijn hoofdartikel in het julinummer van De 
Driemaster zeer juist zei: "Het gebeurde met de toto is een geschikt in
cident om zich nog eens ernstig op de liberale beginselen te bezinnen." Dat 
dit wel zeer nodig is, blijkt ten overvloede verder nog uit de hartekreet 
van D.D. in hetzelfde nummer. De politieke gezapigheid, waarvan in dit 
artikel sprake is, is op het ogenblik voor een groot deel de schuld van de 
V.V.D. en het lijkt mij de taak van de J.O.V.D. zich hier fel tegen te keren. 

Hierbij zou ik er nogmaals de aan
dacht op willen vestigen, dat er nog 
altijd het halsstarrige misverstand 
bestaat, dat de J.O.V.D. een deel of 
onderafdeling van de V.V.D. is. In 
zijn radiopraatje van vrijdag 5 
augustus j.l. sprak mr. dr. Baron 
de Vos van Steenwijk ook weer 
over: " onze jongeren organisa
tie " Het wordt tijd, dat zulke 
passages uit radio en pers verdwij
nen. De J.O.V.D. moet - helaas -
momenteel de V.V.D. de liberale be
ginselen gaan voorhouden. 
De manier waarop de V.V.D. de re
gering De Quay steunt, heeft niets 
meer te maken met vrijheid, ver
draagzaamheid en verantwoorde
lijk. Het voorstemmen van de 
grootst mogelijke meerderheid van 
de V.V.D. - waaronder zelfs mr. 
dr. Berkhouwer!! - is een aanflui
ting van de grondslag van het libe
ralisme. Het ontstaan van een ka
binetscrisis bij een verwerpen van 
de toto-voorstellen betwijfel ik met 
Stempher ten zeerste; het zou blijk 
gegeven hebben van dictatoriale 
neigingen bij een van de - overi
gens slechtste - ministers. Het is 
de vraag of de andere bewindslie
den hiervoor hadden willen buigen. 
Stempher vraagt zich af wat er bij 
de behandeling van de kinderbij
sla,gwet uit de bus zal komen. Ver
andert de houding van de liberale 
2e kamerfractie niet grondig,· dan 
zie ik met deze zaak de toekomst 
van het Nederlandse liberalisme -
in het bijzonder van de V.V.D. -
somber in. 
De Ie kamerfractie van de V. V.D. 
schijnt moediger te zijn dan haar 
overburen op het Binnenhof, ver
gelijk de behandeling van de ar
chiefwet. Nu de 2e kamerfractie 
echter haar fouten worden voorge
houden, wil prof. Oud de Ie kamer 
liever de mond snoeren en wijzen 
op het feit, dat zij niet het recht 
heeft van amendement (zie Elsc
viers Weekblad van 6 augustus j.l.). 
Tussen de regels door wordt de 
Ie kamer gemaand zich aan de spel
regels te houden, n.l. het door dik 
en dun steunen van de regering. 
Brengt dit politieke gezapigheid of 
niet? Ik kan me dan ook de harh!
kreet van de middelbare scholier 
zeer wel indenken. 
In zijn betoog, waarin hij overigens 
wel eens uitglijdt (hij is hierbij ech
ter in gezelschap van vele voor
aanstaande liberalen), vraagt D.D. 
zich af, hoe de jeugd meer bij de 
politiek te betrekken. Dat de kies
gerechtigde leeftijd verlaagd moet 
worden ben ik met hem eens, hoe·· 
wel zijn voorstel om deze op I7 jaar 
te brengen wel erg radicaal is. 
Maar, zijn we er daarmee? Neen! 
Een goede propaganda van de jon
geren-organisaties is nodig. 
Helaas! De geldmiddelen ontbreken; 
dit in tegenstelling met de Duitse 
Bondsrepubliek, waar de jongeren
organisaties een zeer ruime subsidie 
van de staat verkrijgen. Als de 
geldmiddelen er inderdaad waren, 
dan zouden de jongerenorganisaties 
hun ideeën ook beter kunnen uit
dragen. Dan zou de J.O.V.D. de re
solutie inzake sociale zekerheid 
kunnen verspreiden. Dan zou men 

duidelijk kunnen zien, hoe de 
J.O.V.D. denkt over de kinderbij
slag. 
Ook wat betreft de toto zou de 
J.O.V.D. dan zijn mening kunnen 
uitdragen, die, dacht ik, toch wel 
zou verschillen met die welke bleek 
uit het gedrag van de liberale 
2e kamerfractie (ik kan bijna niet 
aan de verleiding ontkomen het 
woord liberale hier tussen aanha
lingstekens te plaatsen). Als de 
V.V.D. er zoveel prijs op stelt de 
J.O.V.D. als haar jongerenorganisa
tie te beschouwen, dan zou ze toch 
ook wel eens mogen kijken naar 
wat er onder "haar" jongeren leeft.• 
"De vrijheid van de mens be
schouwt de Partij als het kostbaar-
ste goecl Zij verlangt, dat 
steeds -.!· 0 doel voor ogen zal staan 
het wa;,,rborgen ener zo groot mo
gelijke geestelijke, staatkundige en 
maatschappelijke vrijheid voor al
len". Dit staat in artikel 4 van het 
Beginsel Program van de V.V.D. Ik 
geloof niet bij een liberaal veel te
genstand te ontmoeten als ik po
neer, dat de voetbalpool, zoals deze 
tot nog toe door de K.N.V.B. geor
ganiseerd werd, volledig onder de 
vrijheid valt, bedoeld in bovenge
noemd artikel. 
De oorzaak van de Nederlandse ge
zapigheid wordt voor een groot deel 
veroorzaakt door het vele gecom
promiseer en het daardoor veront
achtzamen van de grondbeginselen. 
Zo lang hier geen verandering in 
komt, zal de politieke belangstel
ling meer en meer tanen. Een be
wijs hiervoor zie ik bij de verkie
zingen van vorig jaar. 
De V.V.D. stelde toen- positief
dat ze niet kon en zou medewerken 
aan een kabinet met de P.v.d.A. Dit 
was een ferme uitspraak en zie
daar: grotere belangstelling, onder 
meer resulterend in een grote groei 
van de J.O.V.D. 
Hopelijk zal er in de leiding van de 
V.V.D. zo snel mogelijk een frisse 
wind gaan waaien, zodat we weer 
achter de V.V.D. kunnen gaan 
staan. Dit kunnen de jongeren - in 
casu de J.O.V.D. - nu bepaald niet 
doen. 

DICK KOK 

(Wij hebben een Driemaster om 
onze beginselen te verbreiden. 
Laten we voor meer abonnees, 
vooral onder "de jongste jonge
ren" zorgen. Dan bereiken we 
voor een groot deel - ook zon
der subsidie - wat de schrijver 
wil. Overigens, als men in 
VVD-kringen spreekt van "onze 
jongerenorganisatie" wordt 
uiteraard "onze" bedoeld in de 
zin van "geestverwante". Red.) 

ANTWOORD AAN D.D. 
Betreft: Artikel "Politieke gezapig
heid in ons kikkerlandje", onderte
kend door D. D. 
Bovengenoemd artikel in de Drie
master, door u o.m. geplaatst, "om 
de discussie op gang te brengen" 

heeft mijn instemming, als 17-jarig 
lyceïst te Amsterdam. 
Ik verwacht niet, dat dit artikel een 
discussie zal uitlokken, in de zin 
van een twistgesprek, omdat ik uit 
eigen ervaring weet, dat de feiten 
(genoemd in dit artikel) juist zijn. 
Zelf werd ik op mijn (overigens 
goed bekendstaand) lyceum als po
litiek geïnteresseerd, als een eigen
aardig en merkwaardig geval be
schouwd, uitgezonderd door de le
raren Geschiedenis en Staatsinrich
ting. De laatste klaagde ook erg 
over de volledig ongeïnteresseerd
heid van de leerlingen. 
Wel valt te discussiëren over enkele 
meningen, conclusies en suggesties 
van de schrijver, dit zal echter 
geenszins de algehele tendens van 
het betoog van de schrijver aantas
ten. 
Dat de specialisatie van vele van 
onze politici een verschijnsel van 
"politieke gezapigheid" zou zijn, zie 
ik niet in. Ik vind het zelfs een 
voordeel, dat een vrij grote partij in 
staat is enige specialisten in zijn 
fractie op te nemen. Wel zou het 
gebrek aan "all-round sprekers, die 
hun gehoor in vuur en vlam kun
nen brengen" een verschijnsel van 
"politieke gezapigheid" kunnen zijn. 
De, in tegenstelling tot landen als 
Z. Korea, Turkije en Japan, in Ne
derland heersende "politieke geza
pigheid'' bij de jeugd is vooral een 
gevolg van de volledige, "van wieg 
tot graf"-verzorging (aan welks uit
breiding nog geen eind is te zien) 
in Nederland. Wanneer de maat
schappelijke, sociale en politieke 
toestand in Nederland dezelfde zou 
zijn als in genoemde landen, zou in 
Nederland zeker geen "politieke ge
zapigheid" Lij de jeugd heersen. 
Misschien zouden er dan ook revo
luties en politieke omwentelingen 
tot stand worden gebracht, welke 
uiteindelijk tot een zich steeds uit
breidende "van wieg tot graf-ver
zorging" zou leiden, welks uitbrei
ding oneindig is (ziedaar, de hui
dige Nederlandse toestand). 
De schrijver ziet in het gebrek aan 
interesse een fout van de ouders, 
die een kind van jongsafaan met de 
politiek vertrouwd dienen te ma
ken; ik zie dit niet. Dat een kind 
door de ouders van jongsafaan met 
de politiek vertrouwd gemaakt 
dient te worden kan aanbevelens
waardig zijn; dat dit niet gebeurt is 
beslist niet een fout. 
Mijns inziens wordt het beste re
sultaat bereikt, wanneer in de la
gere klassen van een middelbare 
school door de geschiedenisleraar 
iets over de binnenlandse politiek 
wordt verteld, want het is zelfs zo, 
dat het grootste deel van de mid
delbare scholieren uit de hogere 
klassen (H.B.S. uitgezonderd) niet 
het verschil tussen een minister en 
een kamerlid weet! Het merkwaar
dige feit doet zich voor, dat een 
eerstejaars student in de rechten 
nooit van staatsrecht heeft gehoord, 
terwijl zij, die wel de eerste begin
selen van staatsrecht zijn bijge
bracht op de middelbare school, niet 
tot de Juridische Faculteit worden 
toegelaten. 
Waarom de schrijver denkt, dat de 
"politieke gezapigheid" onder de 
jongeren is op te heffen door de 
kiesgerechtigde leeftijd te verlagen 
is mij niet duidelijk. Dat de jeugd 
dan met "de harde politieke feiten" 
wordt geconfronteerd, zie ik niet in; 
of meent de schrijver, dat het mel
den op het stembureau een "hard 
politiek feit" is? Men dient hier niet 

uit af te leiden, dat ik e•·n tegen
stander van verlaging van de kies
gerechtigde leeftijd ben; integen
deel! Mij lijkt het aanbewlenswaar
dig de kiesgerechtigde ll'eftijd te 
verlagen, zonder meldingsplicht. 
Politieke gezapigheid wordt hier 
echter niet door opgehevt•n. 

LEONARD STOLK. 
Corellistraat 5, Amsterda111-Z. 

( 
Enige beschouwing<'n in 
ons nummer van juli j.l. 
hebben tot enige interes
sante reacties geleicl, die 
we hierbij zoveel moyelijk 

, gegroepeerd afdrukken. 

~------

WATER IN DE 
WIJN 

DER VRI-JHEID 
Het Driemaster hoofdar1 ikel van 
juli, "Teleurstellend toto-eh-bat", zal 
men met. veel genoegen ht'bben ge
lezen. lnderdaad doet he1 op zijn 
zachtst uitgedrukt zeer bevreem
dend aan, dat de regering De Quay, 
waarvan men mocht verwachten, 
dat zij na een jarenlang brede ba
sis-compromis bewind Ct'l1 zilte 
wind der vrijheid over on~ land zou 
doen waaien, hier de vrijheid, op
geëist door minstens driekwart van 
ons volk, onderdrukte. 
Nog vreemder doet het ;Jan, dat 
onze geestverwanten, die nog wel in 
de naam hunner partij de vrijheid 
en de democratie heten te vertegen
woordigen, de regering gesteund 
hebben in dit ingrijpen in het per
soonlijk leven van de Nedt~rlander. 
(Is het de regering óók al onbe
kend, dat de gemiddelde inzet bij 
de paarden-totalisator boven de 
veertig gulden ligt ? ) . 
Dat de K.V.P.-fractie zich zou bui
gen lag geheel en al in de verwach
ting, doordat deze fractie zich blijk
baar nog niet van de sleur van re
geringscompromissen heeft kunnen 
losmaken. 
Maar dat onze geestverwanten zich 
zouden schikken naar de merk
waardige willekeur van speciaal 
minister Beerman, kwam voor mij 
als verrassing, daar de rede over de 
voetbalpool, die mr. dr. C. Berk
houwer voor onze afdeling, hield 
(en die hij voor vele JOVD-afdelin
gen heeft gehouden), mij nog vers 
in mijn geheugen lag. 
Bovendien betwijfel ik ten zeerste, 
of er inderdaad een kabinetscrisis 
over de toto (of men toch al niets 
beters te doen heeft dan zich over 
een voetbalpool op te winden en het 
hoofd te breken ) , was veroor
zaakt, indien de kamermeerderheid 
principieel was gebleven. Uit het 
verweer van minister Beerman is 
daarvan niets gebleken, zelfs niet, 
dat hij alléén zou aftreden (al dan 
niet met prot. chr. collegae). 
Minister Beerman heeft slechts ge
dreigd, dat hij het hele wetsont
werp zou terugnemen en dat daar
mee het (illegale) bestaan van 
K.N.V.B.- en Caritas-pool in gevaar 
kwam. 
Mijns inziens hadden onze geest
verwanten verstandig gedaan, dit 
risico te nemen. Daarmee juist had
den zij de kiezers getoond princi
pieel op de bres te staan voor de 
vrijheid. Nu hebben zij slechts laten 
zien, dat zij, ter wille van een (op 
het ogenblik tenminste) vrij aar
zelende en zwakke regering, bereid 
zijn een aanzienlijke hoeveelheid 
water aan de wijn der Vrijheid toe 
te voegen. 
Zaandam. R. M. MARCUSE. 
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POLITIEK IN DE VERENIGDE STATEN 
Indrukken van de verkiezingsstrijd aldaar 

Na de conferentie in Washington van politieke jeugdleiders van de vijftien 
NATO-landen maakten de Europese delegaties een studietour door de Ver
enigde Staten. Een deel van de Nederlandse delegatie kwam o.a. in 
Wichita-Kansas en bezocht in de omgeving van die stad verschillende in
dustrieën, waaronder de grote vliegtuigfabriek van de Boeing, waar de' 
grote atoombommenwerpers worden gemaakt. 
Tevens hadden de delegaties contact met vakbondleiders en werden ZIJ 
uitgenodigd op een vergadering van een grote oliemaatschappij, waar de 
directie van die maatschappij, politici had uitgenodigd om in de verkie
zingstijd - de strijd tussen de kandidaten voor het presidentschap is in 
volle gang - aan een groep van haar employees politieke voorlichting 
te geven. 

De vergadering duurde ander
halve-dag en het programma ver
melde o.a. "uiteenzetting over het 
Amerikaanse partijsysteem", "de 
macht van Uw stem" en een twee
tal forums over respectievelijk 
"partijorganisatie" en "praktische 
politiek". Het is duidelijk, dat het 
organiseren van dergelijke bijeen
komsten zeer nuttig is; het gebeurt 
door vele bedrijven in de Verenigde 
Staten. Het zou zeer toe te juichen 
zijn als Nederlandse bedrijven ook 
het initiatief tot het organiseren van 
dergelijke voorlichtingsdagen zou
den nemen. 
De beantwoording van de vragen 
hebben wij meegemaakt. Vragen 
als: "Waarom bent U in de politiek 
gegaan?" en "Hoe vindt Uw vrouw 
het dat U in de politiek bent?" 
mogen ons wellicht vreemd in de 
oren klinken, zij worden echter 
door de Amerikaanse politici op de 
meest openhartige manier - over 
de gehele familie wordt gesproken 
-uit de doeken gedaan. 
Wij zijn geneigd er in eerste instan
tie om te lachen, doch er zitten vele 
goede kanten aan de manier, waar
op de Amerikaanse politici hun po
litiek verkopen. Door over huis, 
tuin en keukenzaken te praten ge
ven zij de politiek iets vertrouwe-
1ijks, waardoor het de mensen meer 
aanspreekt. De kandidaten bren
gen op verkiezingsvergaderingen 
hun vrouw (en kinderen) ook 
meestal mee. 
De verkiezingsstrijd bij de Ameri
kanen wordt fel gevoerd en al de 
kandidaten voor het president
schap hebben grote bureaus met 
veel medewerkers achter zich. De 
jonge Senator Kennedy, die op het 
ogenblik veel successen boek, heeft 
een groot kantoor in Washington, 
schudt tiendu1zenden handen en be
antwoordt voor de t.v. vragen per 
telefoon, terwijl zijn knappe vrouw 
lief lachend naast hem zit. 
Toen wij aan mensen, die nauw 
bij de verkiezingen betrokken wa
ren, vroegen, waarom de politici 
nog zo de straat op gaan, terwijl zij 
via de t.v. miljoenen kunnen berei
ken, werd ons als antwoord gege
ven, dat de t.v. een zeer belangrijk 
aspect voor de campagne van de 
kandidaten uitmaakt, doch dat het 
handen schudden minstens zo be
langrijk is. 

Verschil 

Door het forum voor de employees 
van de oliemaatschappij werden in 
korte trekken de verschillen iussen 
de republikeinen en de democraten 
uiteen gezet. De republikeinen zijn 
voor een kapitalistisch ingerichte 
maatschappij met volledig vrije 
kansen voor het individu. De de
mocraten willen een meer centraal 
geleide regeringspolitiek en op het 
sociaal-economische terrein meer 
reglementering en zekerheid. Over 
de buitenlandse politiek verschillen 
de partijen nauwelijks. 
De verschillen tussen de beide par-

tijen worden op het ogenblik echter 
erg opgeblazen en de partijmachines 
putten zich uit in het elkaar zwart 
maken. Dit gebeurt niet altijd op 
de meest prettige manier. 
Richard Nixon heeft in één van de 
vorige verkiezingen, toen hij zich 
kandidaat had gesteld voor de Se
naat en een democratische tegen
kandidate had, uit laten zoeken 
hoeveel keer zij de buitenlandse po
litiek van de regering niet volledig 
had gesteund. Met name over de 
politiek t.a.v. de communisten had 
zij zich nog al eens kritisch uitge
laten. Dit bleek in acht concrete 
gevallen te zijn geweest. Zeven 
keer echter hadden de republikei
nen deze houding aangenomen en 
één keer niet. Dit ene geval ge
bruikte Nixon als voorbeeld - hij 
wist de kandidate als symphatise
rend met de communisten te dood
verven - en hij won met grote 
winst. 

Senaat 
Tijdens een bezoek aan de Senaat 
in Washington nam een Senator ons 
mee naar zijn kantoor. Iedere sena
tor heeft in een groot regerings
gebouw een eigen afdeling met vijf 
secretaressen. Deze worden hem 
gratis ter beschikking gesteld. 
Wij denken, dat de Nederlandse se
natoren al met heel wat minder 
tevreden zouden zijn. Zij zijn over
belast met werk, - verdienen wei
nig en hebben totaal geen service 
op dit gebied te verwachten. 
De senator liet ons zien, dat zijn 
bureau voor het grootste deel aan 
het werk was voor het beantwoor
den van zijn post. Het is in Amerika 
gewoon via de senatoren en de con
gresleden veel druk uit te oefenen 
via organisaties, publieke opinie en 
brieven. Een senator krijgt gemid
deld duizend brieven per week; 
meestal over dezelfde onderwerpen, 
die dan actueel zijn en in het mid
delpunt van de belangstelling staan. 

De meeste briefschrijvers krijgen 
dus hetzelfde antwoord. Dit wordt 
echter niet gedrukt of gestencild; 
het gebeurt veel geraffineerder. Er 
wordt een rol met de tekst erin ge
ponst in een speciale schrijfmachine 
geschoven. De typiste tikt de naam 
van de briefschrijver erop en dan 
typt de machine volledig automa
tisch verder. 
De brief is dus gewoon getypt en de 
briefschrijver krijgt de indruk, dat 
zijn brief persoonlijk door de sena
tor is beantwoord. De public re
lations van de Amerikaanse politici 
zijn voortreffelijk. De senator ver
telde, dat hij de helft van zijn tijd 
aan de public relations besteedde en 
de andere helft aan de politiek. 
Vele brieven werden onbeantwoord 
in de prullemand geworpen. Waar
om? vroegen wij. Het antwoord was 
keihard: deze mensen wonen niet 
in mijn kiesdistrict; zij kunnen dus 
ook niet op mij stemmen, dan doe 
ik ook geen moeite· om ze te beant-

woorden. Ja, ja, de Amerikaanse 
politici zijn wel zakelijk .... 

Vakbond 

Dit laatste merkten wij ook toen 
wij als NATO-jeugd-delegaties op 
bezoek waren bij Amerikaanse 
vakbondleiders. Hier volgen enige 
uitspraken van één van de leiders 
van de Amerikaanse vakbonden 
(van de machinisten) op vragen 
onzerzijds: "Wij hebben geen eigen 
politieke partij, wij steunen echter 
de democraten, doch hebben geen 
officiële partijfuncties. Het grootste 
deel van onze tijd en geld gebrui
ken wij voor lobbiën, dat wil dus 
zeggen mensen beïnvloeden, politici 
benaderen, druk uitoefenen. Wij 
schamen ons er niet voor dit te zeg
gen. Dit is de enige weg naar het 
parlement om invloed uit te oefe
nen. Wij doen dat echter niet alleen 
zo. De kerk en de Kamers van 
Koophandel bewandelen ook deze 
weg." 

"Wij zijn niet voor medezeggen
schap; wij doen niet aan culturele 
opvoeding; ons enige doel is meer 
loon voor de arbeiders te krijgen, 
zodat zij een deel krijgen van de 
steeds groter wordende welvaart." 
Wij geloven in het kapitalistische 
systeem en zijn voor de vrije on
derneming!" 
Deze uitlatingen zullen Europese 
vakbondsleiders wel vreemd in de 
oren klinken. Ook zouden zij -
evenals wij trouwens - wel even 
met de ogen knipperen als zij de 
vergaderzaal van de vakbond van 
machinisten in Wichita zouden be
zoeken: wit tapijt, prachtige wand
betimmeringen, een plafond met 
verschillende niveaus en ingebouw
de lampen, een speciaal model t.v.
toestel, witte telefoons, ook in een 
speciaal model en stoelen met witte 
bekleding en met zwart leer afge
zet. Werkelijk men waande zich 
eerder in een filmstudio in Holly
wood, dan in een bureau van een 
vakbond. 

F. A. HOOGENDIJK 

De tunnelpolitiek van de 
regering 

Dat de regering prioriteit heeft ver
leend aan de Coentunnel kan ik 
slechts toejuichen. De desbetreffen
de mededeling van minister Kort
hals is hier in de Zaanstreek met 
gejubel ontvangen. Een van de lo
kale bladen, "Het dagblad voor de 
Zaanstreek", kwam zelfs met een 
extra-editie van acht pagina's. Op 
de voorpagina prijkte een foto van 
minister Korthals, met als onder
schrift: "Het verlossende woord". 
Vreugde in de Zaanstreek en zeer 
waarschijnlijk de rest van Noord
holland benoorden het Noordzee
kanaal, droevenis en zelfs verbeten 
woede in de hoofdstad, waar men 
sinds jaren verlangt en streeft naar 
een tunnel, die een einde maakt aan 
de op het ogenblik inderdaad wan
staltige verbinding van Amsterdam
Noord met het overige deel van de 
hoofdstad. 
Het is Amsterdam reeds lang een 
doorn in het oog geweest, dat Rot
terdam een tunnel had. Toen de 
Rotterdammers luchtigjes begonnen 
te spreken over een tweede tunnel 
in hun stad, streefde Amsterdam 
meer dan ooit naar de IJ-tunnel. 
Een bedrieglijke zelfverzekerdheid 
van het Amsterdamse gemeentebe
stuur gaf bij dit streven de toon 
aan. Toen de Zaandamse .burge
meester G. J. D. Franken een op
zienbarende tocht onder het Noord
zee-kanaal door deelnam in de 
"Dam-tot-Dam"-race, verklaarde 
burgemeester Van Hall, dat hij er 
geen behoefte had het voorbeeld 
van zijn collega te volgen, aange
zien het voor hem toch vaststond, 

dat de IJ -tunnel er eerst zou ko
men .. 
Het "nee" van de regering t.a.v. de 
IJ -tunnel is als een bom in de 
hoofdstad ingeslagen. Pogingen van 
burgemeester Van Hall als Eerste 
Kamerlid en van drs. Den Uyl, lei
der van de P.v.d.A.-fractie in de 
Amsterdamse gemeenteraad, als 
Tweede Kamerlid, bleken nutteloos. 
Terecht kan men zich afvragen, 
waarom het niet mogelijk is, de 
twee tunnels tegelijk te bouwen. 
Vooral, nu Amsterdam de tunnel 
zélf wil bouwen. Dit ingrijpen in 
de gemeentelijke zelfstandigheid is 
inderdaad een teken aan de wand. 

Of moeten wij de oorzaak zoeken 
in het punt "belastingverlaging" 
van de regering-De Quay? Is het 
misschien zo, dat minister Zijlstra 
straks als kampioen gehuldigd moet 
worden voor enkele belastingverla
gingen, (die inderdaad nodig zijn, 
maar aan de andere kant ten koste 
dreigen te gaan van andere ( = gro
tere?) landsbelangen)? 
Het is jammer, dat minister Kort
hals hier "geofferd" wordt ter 
wille van minister Zijlstra. Het is 
niet alleen jammer, maar óók zeer 
bedenkelijk. 
Zaandam R. M. MARCUSE. 

We"ens een o-vervloed 
aan copy moesten enige 

bijdragen blij-ven 
o-verstaan 

---·------------·-
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Voor belere en gezondere oogst: 

AA-BESTRIJDINGSMIDDELEN en ORIGINELE ZAAIZADEN 
van N.V. LANDBOUWBUREAU M. WIERSUM te Groningen 

Een jaar Christelijk-Sociaal beleid 
DE SOCIALE VERZEKERING NOG ALTIJD EEN ZORGENKINDJE VAN DE 

LIBERALE TWEEDE KAMERFRACTIE 

De verkiezingsleuzen van ruim een jaar geleden liggen ons nog vers in 
het geheugen: sociale zekerheid, sanering van de woningnood, christelijke 
politiek, progressief of conservatief, volkskapitalisme, bezitsvorming, 
medezeggenschap ... weet U 't nog? 
We kregen een algemene weduwen- en wezenverzekering, die, na met 
stoom door de Kamers te zijn gejaagd (wat deed men opeens socialerig 
toen 't om de stemmen van het kiezersvolk ging!),. op 1 oktober 1959 in 
werking trad. Vóór het zomerreces in 1961 zou moeten blijken of er wel
licht tekortkomingen zijn. 
Welnu, het lijkt ons, dat er wel enkele minder bevredigende regelingen 
aan deze overigens voortreffelijke sociale verzekeringswet kleven. Ver
moedelijk was de grote haast bij de behandeling· van het wetsontwerp de 
oorzaak van een te oppervlakkige bestudering van. de overgangsbepalin
gen, met name van de ingewikkelde artikelen 55 en 56. 

Want er is nu - weliswaar een 
kleine - categorie weduwen van 
45 tot 50 jaren wier echtgenoten 
voor 1 oktober 1959 zijn overleden, 
die noch recht op een tijdelijke uit
kering, noch recht op het weduwen
pensioen hebben, ook al zullen zij 
de leeftijd van 50 jaren hebben 
overschreden sedert de inwerking
treding van de wet. Jammer, dat 
een gedegen parlementaire behan
deling, waarbij deze lacune mis
schien aan het licht was gekomen, 
werd vertroebeld door de toen heer
sende verkiezingsstrijd. Een bezin
ning op de thans geldende, hiervoor 
gesignaleerde leeftijdscriteria lijkt 
ons zeer nuttig. 

Celegenheidsvlag 
Dit lijkt ons vooral nuttig voor het 
kabinet-De Quay, dat het immers 
heeft bestaan om zee te kiezen on
der een "christelijk-sociale" vlag. 
Een vlag, die, naar wij hopen, in de 
toekomst geen aanleiding zal geven 
tot de kwalificatie van "goedkoop" ... 
Laten we tot goed begrip van zaken 
echter even vooropstellen, dat de 
gevolgen van een 13-jarige rooms
rode politiek niet abrupt in andere 
banen kan worden geleid, zèlfs niet 
door een "christelijk-sociale" poli
tiek. 
Met enig vertrouwen zagen we dan 
ook de begroting voor Sociale Za
ken en Volksgezondheid tegemoet, 
en we spitsten de oren, toen het 
woord "prioriteitenschema" werd 
vernomen. 
De hoogste prioriteit kreeg het 
is U ongetwijfeld bekend het 

(ambtelijke) privaat van Z.E. mi
nister Van Rooy, en uit de begro
ting bleek niet welk onderwerp be
slag kon leggen op de tweede plaats: 
de herziening van de invaliditeits·· 
en ongevallenverzekeringen, of de 
algemene kinderbijslagverzekering. 
En hieromtrent hadden we nu toch 
zo heel graag een duidelijke uit
spraak gezien, een uitspraak, die 
blijkens de Memorie van Antwoord 
op het voorlopig verslag evenmin 
werd gedaan! 

Vrijheid en 
prijsbeheersing 
De weliswaar geleide, maar toch 
meer gedifferentieerde loonvorming 
(het is pertinent onjuist om van een 
"vrije", of zelfs "vrijere" loonpoli
tiek te spreken!) heeft het er echter 
redelijk goed afgebracht ten opzich
te van het "èn 4% èn betere waar, 
alléén N.V.V.-en-P.v.d.A." De ge
spannen arbeidsmarkt en het pro
bleem van de meting van de tech
nische arbeidsproductiviteit in de 
dienstverlenende sectoren van het 
bedrijfsleven hebben het de heren 
Rooivink en De Paus zeker niet ge
makkelijk gemaakt. De daarbij be
reikte stabilisatie van het prijspeil 
was en is van groot belang voor de 
gehele bevolking. 
Schril steekt daartegen af het ge
marchandeer met de grondprijzen 
in de desbetreffende gemeenten, 
met name in de randstad Holland. 
Een toename van de bouw van 
goedkope volks- en middenstands
woningen in de particuliere sector 

- van essentieel belang voor de 

VAARPLAN VAN DE J.O.V.D. 
3 en 4 september a.s. Europees weekend te Amsterdam in "Sociëteits

club 1959", Reguliersgracht 26. 
Inleiding en bespreking concept-rapport en con
cept-resolutie inzake Europese aangelegenheden. 
Inlichtingen bij H. Gruyters, Lange Leidsedwars
straat 66, tel. 020-719862. 

16 en 17 september a.s. De Belgische en Nederlandse liberale jongeren
organisaties ontmoeten elkaar op het schitterend 
gelegen landgoed "de Rosep" te Oisterwijk. 

16 oktober a.s. Centraal Kader in Jaarbeursrestaurant te Utrecht. 
Bespreking concept-resoluties Nw.-Gninea en 
Europese aangelegenheden. 

5 en 6 november a.s. Jaarlijkse Algemene Vergadering te Leeuwarden 
in de "Harmonie". 

H. D. 

zgn. middengroepen, die op deze 
wijze aan individuele bezitsvorming 
willen doen - wordt daarmede om 
hals gebracht. 
Zijn de liberale fractieleden in ge
meenteraden en Tweede Kamer 
zich hier wel voldoende van be
wust? Senator Baron De Vos van 
Steenwijk heeft over deze vorm van 
prijsopdrijving enkele behartens
waardige woorden gezegd bij de be
handeling van de desbetreffende 
begroting in de Eerste Kamer. 
Het is natuurlijk wel fraai om we
tenschappelijk verantwoorde ver
handelingen te plegen over het wel
haast mystiek geworden begrip "be
zitsvorming", maar in de praktijk 
schiet de gewone man hier niet veel 
mee op. Juist het bezit van een ei
gen woning op nog betrekkelijk jon
ge leeftijd betekent een grote mate 
van zekerheid bij het bereiken van 
de pensioengerechtigde leeftijd. Een 
relatief grote vermindering van het 
inkomen wordt dan immers gecom
penseerd door de mogelijkheid van 
het slijten der laatste levensjaren 
in een onbelaste woning. Nu dreigt 
het spook van verdere huurverho
gingen en st ij gen de grond- (en 
bouw-!) prijzen voor de loon- en 
pensioentrekkende bevolking. 
Wel kregen de ambtenaren een 
spaarregeling, maar in feite gepre
miëerd door. de belastingbetalers! 
Neen, het ware beter alle geleerde 
beschouwingen over bezitsvorming 
maar achterwege te laten, zolang 
de grote massa van het volk - wij 
denken met name aan de arbeiders 
en aan de middengroepen - een
voudig niet de mogelijkheid wordt 
geboden om een dusdanig reëel in
komen te verwerven dat een ge
noegzaam deel daarvan naar eigen 
goeddunken duurzaam kan worden 
belegd. 

Loongrensperikelen 
Goed werk verrichtte de S.E.R. met 
zijn advies over de verzekerings
plichtige loongrenzen voor de soci
ale verzekeringswetten voor de 
loontrekkenden: liquidatie van het 
zgn. "duiventil-effect", jaarlijks zou 
na 15 augustus kunnen worden be
paald, of de loongrenzen op 1 janu
ari d.a.v. gewijzigd zouden moeten 
worden. 
Helaas, bij de parlementaire behah
deling van het wetsontwerp waren 
de socialistische en nota bene de
zelfde confessionele SER-, thans 
Kamerleden, opeens een andere me
ning toegedaan! Het kan verkeren. 
De Liberale Tweede Kamerfractie 
liet alleen maar horen, dat zij tegen 
het voorgestelde automatisme was 
(en daar had het bedrijfsleven nu 
juist zo'n mooie oplossing voor ge
vonden!), en dus tegen het, welis
waar geamendeerde wetsontwerp 
stemde. De sociale verzekering 
blijkt nog altijd ·het zorgenkindje 

van deze fractie te zijn, hetgeen wij 
uitermate betreuren. 
Over het inderdaad hoogst onbevre
digende toto-debat schred G. S. 
reeds afdoende in ons julinummer. 
De hypocrisie, die bij dit debat door 
een christelijk deel van hPI kabinet 
en van de volksvertegenwoordiging 
werd ten toon gesteld was eenvou
dig verbazingwekkend. 
Trouwens over hypocrisiP gespro
ken: de weigering en de motiverin
gen daarvoor van minister Van 
Rooy om op verzoek van de zeer 
nuttige Nederlandse Vereniging 
voor Sexuele Hervorming het con
gres van de I.P.P.F. in Den Haag 
te openen loog er ook niet om. 
Deze affaire deed ons bepaald on
zindelijk aan, en zulks te meer tot 
onze verwondering omdat de be
windsman immers reeds in de pril
le aanvang van zijn christelijk-soci
ale ambtsperiode blijk had gegeven 
van zulk een fijnzinnig gevoel voor 
hygiene 
En als klap op de vuurpijl werden 
we kort daarop en onlangs vergast 
op de Memorie van Antwoord op 
het voorlopig verslag bij het wets
ontwerp voor de algemenr· kinder
bijslagverzekering; een waardige 
slot-apotheose van het eerste jaar 
van een christelijk-sociaal beleid, 
vooral nu we de indiening van deze 
Memorie zo pal op de NVSH-ge
schiedenis voorgeschoteld hebben 
gekregen. 
Is deze indiening tevens een ant
woord op de vraag, of de arbeids
ongeschiktheidsverzekering zo zoet
jes-aan op de prioriteitenlijst is 
gaan kelderen? Zo ja, dan betreu
ren wij dit in hoge mate. 
Al met al hebben wij thans de in
druk, dat onze opvattingen over een 
verantwoorde en gerechtvaardigde 
sociale politiek in de toekomst wel 
eens belangrijk zouden kunnen 
gaan afwijken van die van het ka
binet De Quay. 

F. L. MEIJERS 

U gaat toch ook naar 
Leeuwarden 

op 5 en 6 november? 

STALEN 
KANTOORMEUBELEN 

GISOLAMPEN 
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N. V. BETONDAK 
Fabrieken Arkel - kantoor Gorinchem 

N. V. Lijm~ en 

Gelatinefabriek 

TWEE TORENS 
Telefoon 25242 Delft 

I LIBERTAS 
tweemaandelijks 
orgaan van de 

NEDERLANDSE 
LIBERALE 
STUDENTEN 

Vraagt 
proefnummer! 

Adm. Rooseveltloan 175 
Amsterdom-Z. 

FRIESCH-GRONINGSCHE HYPOTHEEKBANK N.v. 
EN AANGESLOTEN BANKEN 

Amsterdam - 's-Gravenhage - Rotterdam - Groningen - Arnhem 

Vlotte behandeling van hypotheekaanvragen 

Fa. W. VAN 'T HART & ZONEN 
TELEFOON 39416-33267-50699-32280 

• Classificeren en volledig onderhoud 
van schepen. 

• Reinigen van alle typen stoomketels 

• Vervanging dek- en machinekamer
personeel 

• Onderhoudswerkzaamheden van 
constructiebouw. 

• Zandstralen van alle voorkomende 
werkzaamheden. 

• Mastiekwerkzaamheden 

DRIJVENDE LUCHT-, LICHT- EN ZANDSTRAAL-INSTALLATIES 
HUDSONSTRAAT 37-39 - ROTTERDAM-W. 

TRIPLEX & BOARDHANDEL 

D. BRAND 
.. Pieus.,~ Betontriplex Meubelplaten Deuren 

Spangesekade 115 R 0 TT E RD AM 
Tel. 010 30231~51995 

-.10 .... BOELE TZN's 
ZAND-, GRIND-, HANDELS- EN TRANSPORTBEDRIJF 

Corn. Muschstraot 2 - Rotterdam 4 

Voor levering van ophoogzand 

TELEVISIE • RADIO 

WILLEM DE JONG 
Toorheen PASSAGE 

Speelallsten sinds 1906 
GRAMO 
TAPE-RECORDERS 

Korte Hoogstraat 16 
ROTTERDAM 

TeleFoon 117640 (3 lijnen) 
Tussen Gerzon en V. & D. 

N.V. ROTTERDAMSCHE KOPER- EN METAALGIETERIJ 

H. F. A. W E IJ E R 
GUSTOWEG 43 • ROTTERDAM 
TELEFOON Nes.: 66038 - 66490 

TELEFOON NA 6 UUR 74863 

elektroden • lastransformatoren 

Varios-Fabrieken N.V. - Groningen - Rotterdam 

TANDWIEL- EN GIETWERK-SPECIALISTEN 

Fabricagerechten voor de BENELUX-gebieden 
van STOECKICHT planetaire-overbrengingen 

METAALBEDRIJF 

RADEMAI{ERS N.V. 
ROTTERDAM I{LAZIEN A VEEN 

REDERS - CARGADOORS 
EXPEDITEURS 

AGENTEN VAN GEREGELDE LIJNEN 

P. A. van ES & Co. N.V. 
ROTTERDAM AMSTERDAM 

GRONINGEN - HAMBURG 

N.V. 

W. A. HOEK's 
MACHINE- EN ZUURSTOFFABRIEK 
Hoofdkantoor en Machinefabriek te Schiedam 

COMPRESSORS voor alle gassen en iedere druk. 
INSTALLATIES voor de bereiding van zuurstof, stikstof, enz. 

Seheeps
reparatie

bedrijf 
en Machinefabriek 

.RINK 
Waalhaven Pier 8 Rotterdam 

Telefoon 77610 (3lijnen) 
Na 18 uur: 73554, 70341, 41782, 171502 

N. V. Scheepsbouwwart - Machinefabriek 

"DE KLOP" 
Industrieweg 4 Sliedrecht 

GEBR. BODEGRAVEN 
NIEUWKOOP 

* Fabriek van Metaalwaren 

* IJzerhandel 
Telef. 01725 nr. 104 en 289 
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SIPI{EMA's WONINGINRICHTING N.V. 
OE I{RIM (Ov.) - TEL. 05247-341-342 

Woninginrichting met meubelen uit eigen fabriek en van gerenommeertlt~ .fa
brieken uit binnen- en buitenland en volgens speciaal ontwerp uit eigen.fal1riek 

INTERIEUR- en I(LEURADVIEZEN 

~
,t••·············································~ 

N.V. BOELE's ~ 
. . 

I 
Scheepswerven en Machinefabriek • 

BOLNES 

. Nieuwbouw en reparatie : 
• • 
.. .,. ..................... - • - •• - .. ~ - ~ ... - ~ " , ..... , .. - '· $ ..... - - - • 

Voor prima vlees en fijne vleeswaren 
Fa. G E B R. DE N GE R I N K 
Vleeswaren- en Conservenfabriek 

MEPPEL Telefoon 2514 

C. van der GIESSEN EN ZONEN'S 
SCHEEPSWERVEN N.V. 

KRIMPEN AAN DEN IJSSEL 

ANNO e1774 
A. VAN HOBOKEN & Co. 

BANKIERS 
ROTTERDAM 
PARKLAAN II·U 

• 
BIJKANTOREN I 

's-GRAVENHAGE 
RHENEN 

• 
CORRESPONDENTSCHAP t 

WIJK BIJ DUURSTEDE 

VERPLEGING èn ONDERWIJS . 
ontvangen de patienten van 

Het Naderlands Studenten Sanatorium te Laren [NHJ 
Leest de Interessante brochure: .. HET H 0 E. WAT, 
WAAROM VAN HET NEDERLANDS STUDENTEN 
SANATORIUMH, op aanvraag gratis verkrijgbaar bij het 
Centraal Bureau van de Stichting Het Nederlands Studenten 
Sanatorium, Keizengracht 632, Amsterdam (C), Te!ef. 64488. 

Steunt het werk dezer stichting, die financiële 
hulp van particuliere zijde nog niet ontberen kan I 

Postgiro•rekening No. 91323, A'dam. 

Levering franco door geheel Nederland 

N. V. Betonlabriek DE METEOOR 
DE STEEG 
Tel. Velp K 8302-:334-i 

Fabriek van kwaliteits betonartikelen 

Captain A. de Jonge 
Gecontroleerde Particuliere 
Dag- en Nacht-Bewakingsdienst 

Bewaking van Schepen, 
Kaden, Loodsen, Wagons 
en opgeslagen goederen 
~ 7 akkundig en Technisch 
personeel voor verhalen 
van schepen, openen en 
schoonmaken van ruimen, 
binnen- en buitenboord 
verven, ketel en tank 
re1mgen, aflos donkey
man, matrozen, koks, enz. 

8 b van Vollenhovenstraat, 
Rotterdam 

Tel. dag en nacht 123578, 126173 
en 116539 

Werf 

~~ DE HOOP" 

Schiekade 36, Schiedam 

Tel. 0 10-46180 

Reparatiehelling 
t:oor schepen 
tot 55 meter 

DE ROTTERDAMSCHE 
DROOGDOK MIJ N.V. 

Bakker n.v. 
N.V. SCHEEPSWERVEN 

"PIET HEIN" 
voorheen 

Machinefabriek fiRMA W. SCHRAM & ZONEN 

en • 
WERVEN TE BOLNES 

Staalgieterij EN PAPENDRECHT 

* 
,, 

Twee dwarshellingen, elk 115 mlr. 
lang. Overdekt droogdok 116,.30 
meter, geschikt voor het zwa.m;te 

RIDDERKERK materiaal. 

Telefeonnummers ltottertl•m 
71 354. Dordrecht 3 7 7 4 

I 



"LASSEX" 
BESCHERMER 
VOOR ALLE 

IIZERWERKEN 

Bevordert 
deugdelijke las 

N.V. EERSTE 
VLAARDINGSE 
VERFFABRIEK 
VLAARDINGEN 
Telefoon 3692 

12e Jaargang No. 9 sept. 1960 

MAANDORGAAN 

NAADLOZE 
STALEN 
BUIZEN 

N.V. Rijnstaal 
vlh J. W. OONK & CO. 

ARNHEM 
Tel. 24941/45 Postbus 42 

VAN DE JONGEREN ORGANISATIE VRIJHEID EN J?EMOCRATIE 

Devaluerende regeerkracht 

D e kogel is door de kerk! De Eerste 
Kamer heeft met een geringe meer

derheid het regeringsvoorstel inzake de 
toto verworpen. Ons standpunt te dien 
aanzien reeds bekend zijnde, verheugt 
het ons, dat de Eerste Kamerfractie van 
de V. V.D. unaniem aan deze verwer
ping heeft meegewerkt. 
Mr Van Riel, als woordvoerder van deze 
fractie optredend, heeft de argumentatie 
duidelijk gesteld: n.l. dat het staatkundig 
verkeerd is een wetsontwerp aan te ne
men, waar de meerderheid van ons volk 
niet achterstaat. Voorts heeft hij zich te
gen het wettelijk compromis verzet o.a. 
omdat hij ten aanzien van een zaak, welke 
nog in volle ontwikkeling is, de situatie 
van dit ogenblik niet in een wet wenste te 
fixeren. 
Sterk en overtuigend was ook zijn argu
mentatie, dat hij zich wilde verzetten te
gen de ontoelaatbare bemoeizucht van het 
wetsontwerp. De totosop noemde hij wel 
degelijk de kool waard. De borrel wordt 
toch ook niet verboden, omdat er gevaar 
van drankmisbruik bestaat? Verder sprak 
de heer Van Riel ook nog over bemoei
zucht en moreel dirigisme, terwijl hij er 
ook nog terloops op wees, dat het wets
ontwerp van de toto althans de verdienste 
heeft gehad, de politieke belangstelling, 
die wat lauw geworden was, wakker te 
roepen. Vooral bij deze opmerking zouden 
wij even willen aanhaken. 

-0-

H et is ongetwijfeld waar, dat de toto
affaire in brede lagen van ons volk 

als een politieke zaak heeft aangeslagen. 
Een politieke zaak, waarbij in eerste in
stantie het beginsel van de vrijheid was 
gemoeid. Het ging om het behoud van die 
vrijheid of om de verkrachting daarvan. 
De liberale Eerste Kamerfractie heeft 
consequent voor het behoud van die vrij
heid gestreden. 
Daarmee heeft zij aan de wens voldaan 
van honderdduizenden kiezers, die . de 

V.V.D. haar vertrouwen schonken. Daar
mee heeft zij ook voldaan aan de wens van 
de tienduizenden nieuwe kiezers, die 
op de V.V.D. rekenden als het er om ging 
het hoge beginsel van de vrijheid te ver
dedigen. Zo, en niet anders kunnen wij 
deze zaak zien. 
Zeker, wie in een regering- en zeker in 
ons land- gaat zitten kan er nu eenmaal 
niet onderuit in vele gevallen een compro
mis te sluiten. Wij zijn ons hiervan ter
dege bewust. Maar een dergelijke rege
ring kan niet worden gesteund als zij het 
beginsel der vrijheid en der persoonlijke 
verantwoordelijkheid - fiere leuzen in 
het liberale blazoen - om hals brengt. 
Daarom staan de liberale jongeren in grote 
getale achter de houding, die de liberale 
Eerste Kamerfractie, nogmaals, u n a -
n ie m inzake de toto-kwestie heeft aan
genomen. 
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E r zit nog een ander aspect aan dit 
toto-debat, n.l. dat de Eerste Kamer 

als lichaam van revisie in ons Staatsbestel 
weer eens een eigen rol heeft gespeeld. 
Een eigen rol, die volgens velen eigenlijk 
ten dode zou zijn opgeschreven. M.a.w. de 
Eerste Kamer is niet onder het juk van 
het in feite "onaanvaardbaar" door willen 
gaan. 
Vele politieke commentatoren zijn van 
oordeel, dat bij de besluitvorming van de 
liberale Eerste Kamerfractie ook heeft 
meegespeeld het groeiend onbehagen over 
de samenstelling van het huidige kabinet. 
Wij weten het niet of dat zo is, doch wij 
zouden het ons levendig kunnen voorstel
len. 
Noemen we allereerst het onwaardige 
gedoe met de Karel Doorman. Men kan 
twisten over de vraag of het verstandig 
van deze regering was de Doorman naar 
Nieuw-Guinea te zenden, zoals men van 
mening kan verschillen of de wijze, waar
op deze reis werd aangekondigd, tactisch 
was. 

ZIEN WIJ ELKAAR NOG? 

Erger wordt het echter als men moet er
varen, dat onze regering er zonder blik
ken of blozen in toestemde toen Ja pan 
weigerde de Doorman met de nodige eer
bewijzen te ontvangen. Dit had onze rege
ring nimmer mogen accepteren. Liever 
had zij toen het bezoek moeten intrekken 
dan dat zij toloreerde, dat er met de eer 
van onze Koninklijke Marine werd ge
sold. Dat Japan achteraf van het gehel~ 
bezoek afzag, doet niets terzake, omdat 
toen de vernedering al had plaats gehad. 
Noemen we verder het hoogst ongebrui
kelijke "misverstand", dat de minister
president, prof. De Quay wekte tijdens zijn 
gesprek met enige buitenlandse journalis
ten over Nieuw-Guinea. Een "misver
stand", dat op het moment, dat wij dit 
schrijven eigenlijk nog steeds niet uit de 
weg is geruimd, de spitsvondige verkla
ringen van minister Luns ten spijt. 

Wij willen er maar niet te veel over zeg
gen. Maar we dachten zo, als dit een plat
telandswethouder zou zijn gebeurd, deze 
al lang via een motie van wantrouwen de 
laan zou zijn uitgestuurd. 

Wijzen we voorts op het gerommel aan het 
loonfront en de komende moeilijkheden 
met betrekking tot de behandeling van de 
kinderbijslagwet, dan kunnen we, naa:r: 
onze overtuiging niet anders spreken dan 
van een devaluerende regeerkracht, die 
een reconstructie van het zittende kabinet 
zeer beslist noodzakelijk maakt. 

De komende weken zullen ons wat dit be
treft wel wat wijzer maken, of hebben dat 
inmiddels al gedaan. En tot slot opnieuw: 
de gang van zaken is het nauwlettend op 
de voet volgen door de jongeren ten volle 
waard. 

G.S. 

Natuurlijk! Op ons congres 5 en 6 november te Leeuwarden 
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Voor belere en gezondere oogst: 

AA-BESTRIJDINGSMIDDELEN en ORIGINELE ZAAIZADEN 

van N.V. LANDBOUWBUREAU M. WIERSUM te Groningen 

De liberalen en de algemene· kinderbijslagregeling 
A Is onze huidige regering 

haar zin krijgt dan zal het 
Nederlandse volk naast de vele 
en over het algemeen voortref
felijke sociale voorzieningen, 
die er reeds bestaan, over niet 
al te lange tijd de zegeningen 
van een algemene, de gehele 
lbevolking omvattende kinder
bijslagregeling deelachtig wor
den. Dat hebben wij kunnen af
leiden uit de Memorie van Ant
woord, die de regering nu al 
weer enige tijd geleden heeft 
ingezonden op het V oor lopig 
V erslag van de Tweede Kamer. 
Deze aankondiging kwam niet 
meer geheel onverwacht: het 
was reeds geruime tijd een pu
bliek geheim, dat bij de kabi
netsformatie een daartoe strek
kende afspraak was gemaakt. 
Kwam dus de Memorie van 
Antwoord niet als een verras
sing, zij kwam voor ons wel als 
een teleurstelling. 
De liberale jongeren in ons land 
zijn immers volstrekt niet over
tuigd van de noodzakelijkheid 
van de invoering van een alge
mene kinder bij slagvoorziening. 
Integendeel, op het jongste con
gres in Amsterdam heeft de 
JOVD op ondubbelzinnige wijz~ 
uitgesproken, dat de kinderbij
slag niet thuis behoort in een 
stelsel van sociale zekerheid en 
met de stijging van de welvaart 
dient te verdwijnen. 
Wij voelen er niets voor, dat de 
overheid in haar bemoeiingen 
met en zorg voor de materiële 
omstandigheden van de burger 
zover gaat, dat zij ook de per
soonlijke verantwoordelijkheid 
met betrekking tot het kinder
tal ondergraaft en met name de 
zorg voor de kinderen voor een 
aanzienlijk deel afwentelt op de 
gemeenschap. Afgezien nog 
daarvan, dat het onaanvaard
baar is, dat op deze wijze ook de 
ongehuwde mede de materiële 
lasten moeten dragen, die de 
gehuwden vrijwillig op zich ne
men bij de vorming van een ge
zin, komt hierbij vooral het 
principe van de sociale zeker
heid in het geding. 
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N aar onze overtuiging kan 
sociale zekerheid geacht 

worden aanwezig te zijn, indien 
de leden van de gemeenschap 
zowel financiëel als anderszins 
gevrijwaard zijn tegen de nade
lige gevolgen van omstandig
heden, die buiten hun beteuge
lingsmacht liggen en voorzover 
deze hun draagkracht te boven 

gaan. En al menen wij, dat het 
individu zelf zoveel mogelijk 
die maatregelen moet nemen, 
die voor hem sociale zekerheid 
scheppen, wij erkennen niette
min, dat gebrek aan inzicht en 
onvoldoende draagkracht bij 
een gedeelte van de bevolking 
nopen tot een stelsel, waarin 
de overheid in laatste instantie 
de verantwoordelijkheid draagt. 
Het accent valt in deze gedach
tengang vooral op het element 
van de beteugelingsmacht. 
Daarin heeft men een maatstaf, 
waarnaar men kan beoordelen, 
of het individu in voldoende 
mate in staat mag worden ge
acht om zijn verantwoordelijk
heid zelf te dragen. Die beteu
gelingsmacht ontbreekt ten 
enen male, wanneer het gaat 
om invaliditeit of het ouder 
worden. De materiële voorzie
ningen, die nodig zijn om de 
gevolgen van plotseling optre
dende invaliditeit te kunnen 
overwinnen, vergen bovendien 
zoveel van de staatsburger, dat 
dit in vele gevallen eenvoudig 
niet kan worden opgebracht. 
Hetzelfde geldt met betrekking 
tot een oudedagsvoorziening. 
Vandaar dan ook, dat de strek
king van de Algemene Ouder
domswet, de Algemene Wedu
wen- en Wezenwet en de 
Wachtgeld- en Werkloosheids
wet onze volledige instemming 
heeft. 
Maar met de kinderbijslag lig
gen de zaken toch wel enigs
zins anders. Hier heeft men het 
volledig in de hand, of men al 
dan niet een gezin zal vormen 
en hoe groot dat gezin zal zijn. 
Men zal niet kunnen zeggen, dat 
de gezinsgrootte een factor is, 
die buiten de beteugelingsmacht 
van het individu valt. Integen
deel, juist de gezinsvorming is 
een van de belangrijkste ele
menten, die de verantwoorde
lijkheid van de gehuwde bepa
len. En wat nog belangrijker is: 
het betreft hier een verant
woordelijkheid, die bij uitstek 
in het persoonlijke vlak ligt. 
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D aarom dient deze verant
woordelijkheid ook in het 

persoonlijke vlak gehandhaafd 
te blijven. Het is voor ons on
aanvaardbaar, dat de materiële 
gevolgen van het kindertal 
voorwerp worden van collectie
ve zorg en verantwoordelijk
heid. Daarom wijzen wij de 
voorgestelde kinderbijslagrege
ling, hoe ook de details mogen 

zijn, onvoorwaardelijk van de 
hand. 
Op dit ogenblik is het nog vol
strekt onmogelijk om te voor
spellen, wat er met het wets
ontwerp, dat de invoering van 
een algemene kinderbijslagre
geling beoogt, zal gebeuren. Dat 
zal waarschijnlijk mede afhan
kelijk zijn van de houding, die 
de liberale fractie in de Tweede 
Kamer zal aannemen. Van die 
houding zullen wij pas een in
druk kunnen krijgen bij de Ka
merdebatten, waarin uiteraard 
het optreden van de regering 
een belangrijke factor kan zijn. 
Ook andere dan strikt princi
piëel politieke opvattingen kun
nen daarbij immers een rol 
gaan spelen, al betrof het alleen 
maar het voortbestaan van het 
kabinet. 
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D e positie van de liberalen 
zou dan ook wel eens bij

zonder moeilijk kunnen wor
den. Aan de ene kant immers 
zullen zij als goede liberalen 
het anti-liberale karakter van 

het ingediende voorste I onder
kennen. Aan de andere kant 
zullen zij echter ook hd lands
belang in breder verband in het 
oog moeten houden. Zodra zich 
een situatie voordoet, waarin 
deze beide zaken met elkaar in 
strijd komen, zal een keuze 
moeten worden gemaakt. Dat is 
geen benijdenswaardig(' positie. 
Maar laat men wel beseffen, 
dat er hier ernstiger belangen 
aan de orde zijn dan hij voor
beeld met de voetbaltoto het 
geval was. Laat men wel besef
fen, dat de invoering van een 
algemene kinderbijslagregeling 
de persoonlijke verantwoorde
lijkheid op een van de meest 
essentiële onderdelen zal aan
tasten en dus een uitgesproken 
anti-liberale daad zal zijn. 
Er zullen dus wel uitzonderlijk 
zwaarwichtige belangen in het 
spel moeten komen, wil de me
dewerking van liberalen aan de 
voorgestelde regeling gerecht
vaardigd zijn. Zoals het er nu 
bijstaat zijn wij geneigd te zeg
gen, dat die liberale medewer
king niet zal kunnen worden 
gegeven. 

EVERT HOVEN 

Van de BB-tafel 
In het teken van ons congres 

Dat ook het Hoofdbestuur en vooral 
de leden van het dagelijks bestuur 
van hun vakantie genoten hebben, 
bleek wel tijdens de Hoofdbestuurs
vergadering. Er waren zo van die 
zaken die hadden behoren te gebeu
ren en toch waren blijven liggen. 
Het is maar goed dat wij in deze 
tijd zo mooi het excuus van vakan
tie naar voren kunnen brengen. 
Na de belofte ons JOVD-leven te 
beteren, werd er vlot gestart met de 
bespreking van het rapport van de 
organisatie-commissie. Een lijvig 
document waar alles in staat over 
taak en werkwijze van de commis
sies. 
In het nieuwe verenigingsjaar zal er 
aan de hand van deze instructie ge
werkt worden en als iedere commis
sie zich gaat houden aan deze hand
leiding, kan er op het gebied van het 
commissie-werk eigenlijk niets meer 
fout lopen. 
De laatste hand werd gelegd aan de 
week-ends in Amsterdam en Oister
wijk en de kaderbijeenkomst van 
16 oktober in Utrecht. 

Met zorg is nog een fractie samen
gesteld uit de vele gegadigden voor 
een bijeenkomst van het Jeugdpar
Iement, dat 1 oktober in het gebouw 
van de Ee~ste Kamer bijeen zal ko
men om te, spreken over "De kies-

gerechtigde leeftijd" en "Nieuw
Guinea". 
Behalve de officiële fractie-leden, 
zijn er die dag vele JOVD'ers wel
kom, die vanaf de publieke tribune 
een fraai overzicht zullen hebben op 
de senatoren in de dop. 
Het congres bleek in een vergevor
derde staat van voorbereiding te 
zijn. 
De Leeuwardenaren doen het weer 
best! 
Wat verder ter tafel kwam was een 
brochure, maar wat daar mee gaat 
gebeuren, leest U de volgende keer. 

KITTY WARBURG-VAN RIJN 

STALEN 
KANTOORMEUBElEN 

GISOLAMPEN 
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MARGINALIA 
Be~inning gevraagd 

Liberalen, in hun drang naar 
individualisme, zijn altijd 

veel sneller bereid kritisch te 
staan ten opzichte van hun 
eigen partij. En daar komt nog 
bij, dat de liberalen, na zoveel 
jaren oppositie moeten wennen 
aan het idee, dat in een kabinet 
vaak een compromis-oplossing 
gevonden moet worden - en 
daarna ook in de Kamer - met 
de andere partijen, die rege
ringsverantwoordelijkheid heb
ben aanvaard. 

Gezegd moet worden, dat de 
Tweede Kamerfractie van de 
VVD in deze compromissen 
vaardig een eigen weg zoekt. 
Voor vele liberale kiezers met 
minder of geen 'inside-infor
mation' ligt de gewenning aan 
de nieuwe situatie niet altijd 
zo gemakkelijk. En hier ligt dan 
ook een bron van kritiek. 

In de kringen van de jonge libe
ralen, de JOVD, is men het ook 
niet altijd eenstemmig eens met 
hetgeen de VVD doet. Terecht, 
al was het alleen maar om de 
onafhankelijkheid te bewijzen. 
Maar ook omdat men- liberaal 
gericht als men is - bij de 
enige liberale partij in Neder
land, de VVD, zijn heil zal 
moeten vinden, is een kritische 
houding niet ongunstig, zelfs 
gewenst. 

Zeker is een analyse op zijn 
plaats van de krachten, die bin
nen de VVD hun invloed doen 
gelden. Nog meer waarde krijgt 
deze analyse, als naar buiten 
blijkt van enige tegenstelling, 
die in tegengestelde keuzebe
palingen zijn neerslag vindt. 

Laten wij hopen, dat een dui
delijke analysering aan het 
licht zal brengen, dat in de VVD 
nog zo'n grote middengroep zijn 
invloed kan laten gelden, dat de 
twee kempende uitersten niet 
een gevaarlijke splitsing teweeg 
gaan brengen in het liberale 
kamp. 

Daarom zal het nodig zijn, dat 
de analyse om politieke 
roddelcampagnes te voorkomen 
- niet steeds in te kleine kring 
plaats vindt. Trouwens, een 
krachtige partij kan een goede 
wasbeurt best verdragen. 

Laten wij jongeren, die het li
beralisme zeer ter harte gaat, 
er voor waken, dat het Neder
landse liberalisme niet zijn 
aantrekkelijkheid verliest door 
persoonlijke tegenstellingen. 

Bergen op Zoom 
en ~Yn ~iekenhuis 

Jn ons in vele hokjes ver-
deelde landje kan men 

toch meer en meer de verwach
ting koesteren, dat er een sfeer 
van ware verdraagzaamheid 
heerst. Een liberale sfeer, waar
in men niet tracht de eigen 
principes aan anderen op te 
dringen. Ook de bereidheid om 
aan de principes van minder-

heden tegemoet te komen is 
groter. 

In het zuiden van het land 
komt men echter nog wel eens 
gevallen tegen, die gevaarlijk 
lijken op een verwrongen fa
natisme. Zo ook het rumoer om 
het Algemeen Burgergasthuis 
in Bergen op Zoom. 

Het college van regenten van 
dit ziekenhuis nam een bepa
ling op in het reglement voor de 
medische staf, dat bij de uit
oefening van zijn taak het me
disch personeel zich had te hou
den aan de algemene medische 
ethiek en de r.k. medische mo
raal. Een geargumenteerd voor
stel om het woordje 'en' te ver
vangen door 'respectievelijk' 
werd verworpen. 

Terecht heeft van de zijde van 
de protestanten uit Bergen op 
Zoom en omgeving een protest 
geklonken. Met deze wijze van 
formuleren immers, tracht men 
de rooms-katholieke medische 
moraal bindend te maken ook 
voor andersdenkende medici en 
patiënten. Hetgeen voor een 
'algemeen burgergasthuis toch 
niet te rechtvaardigen is. 

Na de vele protesten heeft het 
college van regenten het des
betreffende besluit opgeschort. 
Voor de wantrouwend gewor
den andersdenkende minder
heid is dat niet voldoende waar
borg. Voor ons gevoelen ook 
niet. 

En dit zelfs te meer, sinds uit 
verschillende daden van het ge
meentebestuur is gebleken, dat 
nog steeds wordt geprobeerd 
de ziekenhuisverpleging te 
Bergen op Zoom onder sterk 
rooms-katholieke invloed te 
brengen. 

De burgemeester wilde eerst de 
protestbrieven van de protes
tantse kerkeraden - zo stelde 
hij voor in de raadsvergadering 
van 29 juli - voor kennis aan 
laten nemen. De raad was ver
standiger en nam (11 tegen 10) 
een motie aan, waarin het col
lege van regenten van het Al
gemeen Burgergasthuis werd 
aangespoord het gewraakte be
sluit te herroepen. 

Nu echter zijn er ook plannen 
om in Bergen op Zoom een 
nieuw, volledig r.k. ziekenhuis 
tot stand te brengen. De minis
ter van Sociale Zaken en Volks
gezondheid heeft zich in prin
cipe niet tegen dit plan ver
klaard, maar heeft wel zijn 
voorkeur uitgesproken voor de 
totstandkoming van een alge
meen ziekenhuis met een sterk 
vergrote opname-capaciteit. 
Eén van de raadsleden, zelf re
gent van het Algemeen Burger
gasthuis, heeft in een nota de 
raadsleden nog eens willen at
tenderen op het risico, dat ge
lopen werd, als de gemeente 
Bergen op Zoom zich garant 
zou stellen voor de door de r.k. 
stichting St. Elisabethzieken
huis te sluiten lening van elf 

miljoen. Met klemmende argu
menten wordt aangetoond dat 
de in het vooruitzicht gestelde 
sluitende jaarrekening voor dit 
r.k. ziekenhuis een utopistisch 
geheel is. 
Het meest vreemde is echter, 
dat deze nota niet tegelijk aan 
de raadsleden en aan de pers is 
gezonden, hetgeen wel gewoon
te was in Bergen op Zoom. En 
bovendien, dat deze poging tot 
buiten de openbaarheid houden 
juist geschiedt tijdens de va
kantie buitenslands van de sa
mensteller van de nota. 
Laat Bergen op Zoom toch voor
al niet de sch~jn wekken, dat 
een deel van het katholieke 
volksdeel nog bezig is met een 
onverdraagzame geloofsstrijd. 

Nationale omroep 

OP ons eerste lustrumcon-
gres in Amsterdam in 

1954, werd bij acclamatie een 
resolutie inzake het radio-be
stel aangenomen. 

Een van de belangrijkste pun
ten uit deze resolutie hield in, 
dat gestreefd. dient te worden 
naar de verwezenlijking van 
een Nationale Omroep, die in 
haar opbouw representatief zal 
dienen te zijn voor de structuur 
van het Nederlandse volk. 

Het toen - en ook nu nog -
aanhangig·e ontwerp van wet ter 
regeling' van de omroep in Ne
derland ,geeft als enige norm 
voor het recht op zendtijd de 
numerieke sterkte van de om
roeporganisaties. En dat dan 
met een percentage-formule, 
waarbij het welhaast zeker is, 
dat de VPRO; gedwongen zal 
worden af te vallen. 

Dit heeft deze omroepvereni
ging de prachtige kans gegeven 
om op te komen voor de min
derheden, d.w.z. om een plan in 
te dienen voor een 'Radio Ne
derland', een nationale omroep. 

Langzamerhand is wel tot het 
merendeel van het Nederlandse 
volk doorgedrongen, dat het 
huidige omroepbestel dermate 
verouderd, is, dat het massa
communicatiemiddel radio in 
Nederland ,geenszins een voor 
ons volk representatieve cultu
rele functie heeft. Het failliet 
van deze omroepconstellatie 
kan men iedere week vele ma
len aanschouwen op de televisie. 

Helaas is er 'n zo grote persoon
lijke relatie tussen ons parle
ment en de omroep, dat er wei
nig hoop is, dat een waarlijk 
nationale omroep politiek een 
kans maakt. Daarom heeft de 
VPRO zoveel mogelijk willen 
aansluiten bij het aanhangige 
wetsontwerp. Niet altijd. is dit 
een versterking van zijn plan. 

Maar op zichzelf mag het toch 
verheugd stemmen, dat ook in 
Hilversum het besef begint 
baan te breken, dat het tijd 
wordt om de leiding' van de Ne
derlandse Omroep in overeen
stemming te brengen met de in 
ons volk bestaande schakerin
gen. Er zijn al twee voorzitters 
van grote omroepverenigingen 
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geweest (KRO en AVRO), die 
de bereidheid hebben betoond 
om hun kritiek of kommentaar 
pas te geven na lezing van het 
VPRO-plan. Wie weet, mis
schien blijkt in de Hilversumse 
omroepkringen realiteitsbesef 
aanwezig te zijn en weet men 
de bakens naar een nieuw be
stel te verzetten. ARis 

Ged; Staten rekenden af met 
progressieve belangenpolitiek 

in Amsterdam 

Gedeputeerde Staten van Noord
-Holland hebben een aardig staaltje 
van progressieve belangen-politiek 
van b. en w. en gemeenteraad van 
Amsterdam verijdeld en min of 
meer ten overstaan van de publieke 
opinie aan de kaak gesteld. 

Het voorstel van B. en W. van Am
sterdam om tot inkrimping van het 
taxi-wagenpark over te gaan ter 
wille van de rentabiliteit der taxi
bedrijven, was destijds tot stand ge
komen, nadat het P.v.d.A.-raadslid 
E l k e r b o u t deze zaak binnens
kamers bij b. en w. aanhangig had 
gemaakt. Dit raadslid ging hiertoe 
over, nadat een der taxi-bedrijven, 
de A.A.A.C. over de laatste boekja
ren vrij aanzienlijke verliezen had 
geleden. 

De A.A.A.C. werd met hulp van het 
N.V.V. in het leven geroepen als 
voortzetting van de N.V. ATAX. 

Deze N.V. was een docht·eronderne
ming van de Amst.erdamse Rijtuig 
Maatschappij, die de ATAX na de 
oorlog als onrendabel wilde liqui
deren. 

Wethouder mr R. van den Bergh, 
die het voorstel tot inkrimping van 
het taxi-wagenpark in de raad 
moest verdedigen, had het zeer 
moeilijk. Maar tenslotte slaagde hij 
er in, vooral met toegewijde steun 
en hulp van het genoemde progres
sieve raadslid Elkerbout, het voor
stel "er door te krijgen". 

Maandag 12 september kreeg het 
Amsterdamse gemeentebestuur van 
Gedputeerde Staten van Noord
Holland schriftelijk te horen, dat 
G.D. een forse streep door het raads
besluit hadden gehaald. Op die dag 
werd namelijk de uitspraak van Ge
deputeerde Staten bekend in het 
beroep van de taxi-ondernemingen 
op het z.g. s.aneringsbesluit. 

In hun motivering stellen Gedepu
teerde Staten, dat na uitvoerige 
accountantscontrole, die zij bij de 
verschillende Amsterdamse taxi
ondernemingen hadden laten ver
richten, gebleken is, dat bijna uit
sluitend de taxi-onderneming 
A.A.A.C. zander winst, d.w.z. met 
verlies, werkt. 

De cijfers, die door de eigenrijders
organisatie werden verstrekt, gaven 
een heel ander beeld van het Am
sterdamse taxi-wezen, dan die, wel
ke door de A.A.A.C. aan Gedeputeer
de Staten waren overgelegd. Deze 
cijfers hebben tenslotte het stand
punt van Ged. Staten bepaald. 

Ik zou het college van b. en w. en 
desnoods de gemeenteraad van Am
sterdam mijn medeleven kunnen 
betuigen voor de nederlaag, welke 
zij hebben geleden. 

Maar mijn medeleven gaat vooral 
uit naar het raadslid Elkerbout, 
direkteur van de A.A.A.C ...... . 

Zaandam. R. M. MARCUSE 



DE DRIEMASTER 

Europese integratie mislukt 
De Gaulle is geen Europees denkend man 

De Europes.e "integra.tie" iJs heel anders v·erlopen dan de enthousiasten voor 
het "Europa één" zich dat hadden gedacht. Niet het idealisme, maar de 
harde werkelijkheid zegevierde (hoe kon het ook anders!) en Europa viel 
uiteen in twee blokken, waartussen geen brug mogelijk bleek, integen
deel, de kloof allengs breder werd. 
Nederland kwam met zijn Benelux-partners in de Europese Economische 
Gemeenschap terecht en dat wordt als winstpunt hoger aangeslagen dan 
het verliespunt, dat wij daarmee van de Europese Vrijhandels-Associatie, 
dat is vooral van Engeland, werden afgesneden. 

Van het begin af, en dat leek zo 
vanzelfsprekend, heeft Nederland 
aan de E.E.G. in wording meege
daan en er is geen moment van 
aarzeling geweest en van overwe
gen of aansluiting bij het andere 
blok - dat nog wel niet dadelijk 
werd geformeerd, maar toch als 
reactie te voorzien moet zijn ge
weest - niet van groter belang 
was. Wij dachten van de aanvang 
af en wij doen dat nog - het is een 
soort fatalisme - in E.E.G.-termen 
wanneer wij over Europa spreken. 
Wij beschouwen de E.E.G. als de 
kern van (economisch) Europa en 
wij gaan er zonder meer vanuit 
daar qua structuur bij te horen. Wij 
zeggen dan ook thans, nu het 
"groot Europa" op een mislukking 
is uitgelopen, dat voor ons het 
"klein Europa" beter is dan niets 
en het komt niet in ons op of wij 
niet beter in de E.V.A. passen. 
Voor aansluiting bij de E.V.A. was 
één, maar dan ook alles bepalend 
motief aan te voeren. Namelijk, dat 
onze handelspolitiek meer overeen
stemt met de Engelse dan met de 
Frans-Duitse. Wij hebben het, met 
Engeland, wat onze handel betreft 
immer overzee gezocht. De Fransen 
en de Duitsers niet, althans niet in 
onze mate en ook niet in onze zin. 
Frankrijk en Duitsland hebben bo
vendien de zware industrie meer 
dan Engeland en Nederland als 
economische basis. Wij zijn met 
Engeland typische handelslanden. 

Het mislukken van het "groot 
Europa" is daarom voor ons land 
meer dan bijzonder jammer. Het is 
het afsnijden van een levensader, 
inderdaad niet de enige, maar wel 
een belangrijke. Het effect ervan 
is moeilijk te bepalen op dit mo
ment. We merken er (nog) niets 
van. Daarom worden we ook nog 
maar heel weinig wakker geschud. 
Maar mocht de hoogconjunctuur 
niet zo bestendig zijn als ze lijkt, 
dan zou de situatie wel eens pijn
lijk kunnen worden. 

E.E.G. en E.V.A. 

Overigens is de hoop op een nau
were band in de toekomst tussen 
E.E.G. en E.V.A. niet geheel ijdel, 
al zien wij het nog niet zo gemak
kelijk gebeuren. Wat er in ieder 
geval voor nodig is, is water in de 
wijn van beide zijden. Nederland 
lette op zijn zaak en voorzover -
en dat is niet heel ver - zij in de 
E.E.G. iets in de melk te brokken 
heeft, zie zij er op toe dat er veel 
E.V.A.-water in de E.E.G.-wijn 
wordt gedaan. 

Dat wij niet veel in de E.E.G.-melk 
hebben te brokken (het idealisme 
heeft het ook hier verloren) is wel 
duidelijk geworden door de ge
sprekken De Gaulle-Adenauer 
en Adenauer-MacMillan. Krijgt 
vriend De Gaulle zijn zin dan wor
den de Europese zaken verder ge
regeld door een raad van regerings
chefs met toegevoegde commissies. 
Het resultaat zal duidelijk zijn: 
Bonn en Parijs maken verder de 
dienst uit, of Parijs en Bonn. Im-

roers, afgezien van hun persoon
lijke kwaliteiten, is de kracht van 
de regeringsleiders van de overige 
vier niet groot door het simpele 
feit, dat ze met handen en voeten 
gebonden zijn aan hun parlemen
taire verantwoordelijkheid. De 
Westduitse grote man, wie het ook 
mag worden, heeft daar minder 
last van en zijn Franse collega al 
helemaal niet. Met andere woorden, 
in zo'n constructie kan Nederland 
de matten van zijn zeggenschap 
wel rollen en betekent voor ons 
land in de Europese "integratie" 
slikken wat de heren uitdokteren. 
En op het uitgedokterde vertrou
wen wij niet erg. 

Een lichtpuntje 

Een lichtpuntje is hoogstens dat het 
plan De Gaulle ook een Europees 
parlement inhoudt, dat zal moeten 
bestaan uit delegaties van de natio
nale parlementen van de zes landen 
der E.E.G. Hier heeft De Gaulle een 
duidelijke buiging gemaakt in de 
rirhting van Adenauer. Over de zeg
genschap van dit Europese parle
ment maken wij ons echter niet te
veel illusies, het zwaartepunt zal 
pertinent liggen bij het "secreta
riaat". Ter !egalisering van het ge
heel denkt De Gaulle aan een refe
rendum - de panacee van sterke 
mannen in Frankrijk - onder de 
Europese volken (iets wat bij ons 
grondwettelijk niet mogelijk is), wij 
zijn er nieuwsgierig naar hoe deze 
plannenmaker zich denkt de stem
men te wegen, wij hebben er niet 
zoveel namelijk. 

Het plan van Adenauer-MacMil
lan (voorzover uitgelekt) komt ons 
land beter van pas. Het gesprek 
tussen E.E.G. en E.V.A. moet weer 
op gang worden gebracht (en daar 
hebben wij dus alle belang bij), 
maar dan niet door de (supra
nationale) organen van de beide 
combinaties, doch door de diploma
ten en regeringen van de betrokken 
landen. Dit betekent eveneens dat 
de Europese zaak wordt uitge
maakt door de sterkste partners in 
het gesprek en daar hoort Neder
land niet bij. 

Het is moeilijk een verwachting uit 
te spreken, maar wij geloven toch, 
- wij hopen het althans - dat 
het de laatste richting uit zal 
gaan, die daarom nog niet bereikt 
wordt, de controverse is groot. En 
in de E.E.G. en in de E.V.A. zal nu 
het denkbeeld worden besproken, 
beter gezegd, worden gepropageerd. 

Op het propagandistische front legt 
De Gaulle overigens een grotere ac
tiviteit aan de dag. Ook een voor 
het publiek meer waarneembare en 
daar schuilt op zichzelf al een pro
pagandistische kracht in. Daar komt 
bij dat De Gaulle argumenten ge
bruikt, die hier en daar, en dan den
ken wij aan onze Belgische vrien
den, niet zullen nalaten indruk te 
maken. De gebeurtenissen in Afrika, 
het wijdere perspectief op econo
misch terrein dat door de Franse 
inspanningen in de Sahara geopend 

zou kunnen worden, het zijn verlei
delijke geluiden. 

De kleine landen in de E.E.G. hebben 
wel uitdrukkelijk gesteld dat de 
Europese zaak moet gaan in de rich
ting van een verdere uitbouw van 
het verdrag van Rome, in de rich
ting van de werkelijke intgeratie 
dus, maar men moet van de eenheid 
onder de kleine landen geen over
dreven voorstellingen hebben. Twee 
dagen voordat onze minister-presi
dent De Quay met de minister van 
buitenlandse zaken naar Parijs ging 
om van De Gaulle te vernemen hoe 
deze zich Europa denkt, hebben de 
Benelux-ministers vergaderd. Zij 
waren volgens de officiële verkla
ring eenstemmig van oordeel dat 
E.E.G. en N.A.T.O. uitgangspunt 
moeten zijn bij de Europese politiek. 
Zeker, maar uit ervaring weten wij 
dat de eenheid in de Benelux niet 
zo groot is als wordt voorgesteld. 
En als gezegd, het Afrikaanse mo
tief kon de Belgen op dit moment 
zeker wel eens aanspreken. 

Daar staat tegenover dat De Gaulle 
moeite zal hebben om de twijfel weg 
te nemen dat bij de uitvoering van 
zijn plan toenadering tussen de 
E.E.G. en de E.V.A. in het gevaar 
komt. (De beide plannen zijn nl. 
geen alternatieven, ze staan betrek
kelijk los van elkaar, de kwestie is 
dus veel genuanceerder en gecom
pliceerder). Vandaar ook dat wij ge
loven (en hopen) dat het plan 

Afdelingsnieuws 
ZAANDAM 
Het bestuur van de afdeling Zaan
dam werd in zijn jaarvergadering 
van drie tot vijf personen uitgebreid 
en ziet er nu als volgt uit: R. M. 
Marcuse, voorzitter (Zaandam); M. 
A. Fransman, eerste secretaris (Pro
vincialeweg 316, Zaandam); C. Vee
nis, tweede secretaris (Westzaan); 
J. Schuddeboom, penningmeester 
(Zaandijk) en D. W. Out, commissa
ris (Zaandam). 

Het punt contributie-verhoging gaf 
aanleiding tot lange discussies, daar 
verscheidene leden en tenslotte ook 
het afdelingsbestuur niet overtuigd 
bleken, dat deze dringend noodzake
lijk is. Besloten werd dit punt voor
lopig van de agenda af te voeren, 
onder voorbehoud, dat men het 
eventueellater weer voor een leden
vergadering brengt, als· dit noodza
kelijk zou zijn. 
Tot afgevaardigde voor het jaarcon
gres in Leeuwarden werd gekozen 
R. M. Marcuse. Een tweede afge
vaardigde zal nog door het afde
lingsbestuur worden aangewezen. 

Algemeen was de vergadering van 
oordeel, dat "De Driemaster" het 
karakter moet behouden, dat zij in 
de laatste twee nummers (juli en 
augustus) heeft gekregen: een zeke
re levendigheid, die een jongeren
blad beslist niet misstaat. Men was 
van oordeel, dat het blad tot juli tè 
"rustig" was. (Bedankt voor het 
compliment. Dat konden we na elf 
jaar "rust" wel gebruiken - Red.). 

Adenauer-MacMillan de beste kan
sen heeft. Engeland staat zeer scep
tisch tegenover het FranHe streven 
naar de hegemonie in Europa. Het 
uitvoeren van het plan 1 le Gaulle 
zou, zien wij het goed, dl' Engelsen 
afschrikken en het gesprdc E.E.G.
E.V.A. doen stranden. Die prijs kon 
de E.E.G.-partners van Fr.ankrijk 
wel eens te hoog zijn. Latl'n wij het 
hopen. 
De conclusie van dit allt•s is even 
duidelijk als triest. De Europese in
tegratie is o p d i t m o m ~~ n t mis
lukt. Naar onze overtuiging is 
voor de int.e.gratie het "g•·oot Euro
pa" ·essentieel. Het klein Europa 
zouden wij een deel-intel{ratie wil
len noemen, maar ook deze is in de 
huidige situatie niet meer dan het 
front waarop een machtstrijd wordt 
uitgevochten. Men kan He Gaulle 
een visie niet ontzeggen, maar de 
Franse leider is het tegendeel van 
e•en Europ·ees denkend man. Mocht 
zijn denkbeeld verwezenHikt wor
den, dan is de Europese integratie
gedachte voor lange tijd van de 
baan. Mocht, zoals wij hopen en 
toch ook een beetje verwachten, de 
toenadering E.E.G.-E.V.A. er komen, 
dan is dit nog geen integratie, de 
sterken zullen dan voorlopig de 
dienst uitmaken. Maar - en dat is 
het hoopvolle perspectief - dan 
k a n het ,.groot Europa" na verloop 
van tijd tot een werkelUk geïnte
greerd gebied uitgroeien. 

dBo. 

-~----
J.O.V.D., Afd. Assen 
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Nadere mededelingen over ons congres te Leeuwarden en 
de voorlopige beschrijvingsbrief 

Voorlopige beschrijvingsbrief van de 11e Algemene Vergadering van de KERKDIENSTEN 
J.O.V.D. op 5 en 6 november a.s. in "de Harmoni·e" te Leeuwarden. In bet oktobernummer van de Driemaster zuUen alle kerkdiensten van 

6 november worden v·ermeld. 

AGENDA: 
1. opening door ·de voorzitter, de be·er E. T. Hoven. 
2. benoeming leden Notulencommissie 1960-1961. 
3. versla.g Notulencommissie. 
4. benoeming lid van verdienste. 
5. ingekomen stukken en mededelingen. 
6. jaarverslag algemeen secretarissen. 
7. jaarversla.g algemeen penningmeester. 
8. versla,g kascommissie. 
9. begroting 1969-1961. 

10. vaststelling afdelingsa.fdracht aan bet Hoofdbestuur voor het jaar 
1960-1961. 

11. beleid redactie "De Driemaster". 
12. beleid Hoofdbestuur. 
13. verkiezing leden Hoofdbestuur 1960-1961. 
14. benoeming leden kascommissie 1960-1961. 
15. benoeming lid van de Raad van Ueroep. 
16. aanwijzing plaats en datum algemene verga.dering 1960. 
17. bespreking resoluties "Nieuw-Guinea" en "Europe.s·e aangelegenheden". 
18. bestuursov·erdracht. 
19. wat verder ter tafel komt. 
20. rondvraag. 
21. sluiting. 

TOELICHTING: 
ad 6. wordt gepubliceerd in "De Driemaster'' van oktober. 
ad 7. wordt aan de afdelingsbesturen ter vertrouwelijke kennisname toe

gezonden. 
ad 9. als ad 7. 
ad 13. ingevolge artikel 40, lid a, van het Huishoudelijk Re.glement stelt het 

Hoofdbestuur de navolgende candidaten: 

voorzitt·er: E. T. Hoven te Amsterdam. 
vice-voorzitter: G. Dorsman te Vlaardingen. 
secretaris: H. M. J. Dubbeldam te Vlaardingen. 
penningmeester: K. Weide te Leeuwarden. 
leden: mej. M. H. Doornbos te Assen. 

R. Hofman te Rijswijk. 
A. J. M. de Goey te Amsterdam. 
J. Lammerts te Assen. 
L. C. Mel:ller te Br·eda. 
A. H. Nijland te Eefde. 
mej. A. L. F. Rambonnet te Hilversum. 
J. Robaard te Meppel. 
mevr. C. M. Warburg-van Rijn te Den Haag. 
mej. H. Schouwink te Amsterdam. 
J. W. Verbeek te Rotterdam. 

ad 15. aan de beurt van aftreden is de beer mr H. R. Sicman te Den Haag 
(herkiesbaar). 

ad 16. voorgesteld wordt de Algemene Vergadering in 1961 te houden te 
Arnhem, op 11 en 12 november. 

ad 17. de pre-adviezen zullen gepubliceerd worden in "De Driemaster" van 
oktober en zullen aan d·e afdelingsbesturen worden toegezonden. 

Vlaardingen, 14 september 1960 
de algemeen secretarissen: 
H. M. J. DUBBELDAM 
MEVR. C. M. WARBURG-VAN RIJN. 

Aanmeldingsprocedure 
Hieronder volgen mede·delingen, die wij bij alle J.O.V.D.-ers aanbevelen. 

AANMELDING 
Men wordt verzocht alle correspondentie betreffende bet congr.es te richten 
aan: CongreiS-secretariaat J.O.V.D. 

t.a.v. mej. M. Ackema 
Willem Ladewijkstraat 45 
LEEUWARDEN. 

Voor ·een vlotte afwerking van één en ander verzoeken wij dat een ieder zich 
tijdig aanmeldt. 

KOSTEN 
De kosten voor d·e·elneming aan het congre,g be,dragen f 10;- per P·ersoon. 
Dit bedrag kan worden voldaan op girorekening Nr. 804349 (Kingma's Bank) 
t.n.v. Congres J.O.V.D. L·e,euwarden of op de congresdatum aan d·e kas
commissie. 

HUISVESTING 
De huisvestingscommissie stelt bet bijzonder op prijs iedere deelnemer van 
dienst te zijn. 
dienst te zijn. Op bet aanme·ldingsformulier kan ·een ieder zijn wensen ken
baar mak·en. De hotelkost.en zullen ongeveer f 7.50 bedragen. De huisveiS
tingscommissie tracht een aantal adressen te verzamelen van de .J.O.V.D. 
gunstig gezind zijnde partienHeren in Leeuwarden, bij wie de deelnemers 
kunnen overnachten. Dit laatste dient men voor 22 oktober op te geven. 

PROGRAMMA 
Het programma ziet er als volgt uit. 

Zaterda.g: 4.00 uur ontvangst. 
5.00 uur - 7.00 uur opening en huishouddijke vergadering. 
7.00 uur - 8.30 uur borreluurtje. 
8.30 uur - 10.30 uur diner. 

11.00 uur - ??? uur groot J.O.V.D.-bal. 

Zondag: 11.30 uur - 13.00 uur huishoudelijke vergadering. 
13.00 uur - 14.00 uur koffietaf·el. 
14.30 uur - 15.30 uur congresre,de. 
16.00 uur - 18.00 uur huishoudelijke vergadering. 

Re·eds nu is al bekend dat V·ele vooraanstaande libe·ralen dit congres zullen 
bijwonen. 
De dansmuziek zal worden v·erzorgd door het bekende dans en showorkest 
"Johan Bok". Het dansprogramma zal worden afgewis.seld met verschillende 
leuke attractie.s. 
De "Harmonie" met zijn z,e,er vele zalen en foyers biedt e'en bijzonder aan
trekkelijk geheel. 
In het oktober nummer zullen meerder·e mededelingen volgen. 

AANMELDINGSFORMULIER 

Congres J.O.V.D. 1960 

AanmeldingsformuHer te zenden 
aan: 

eengres-secretariaat J.O.V.D. 
t.a.v. mej. M. Ackema 
Willem Ladewijkstraat 45 
LEEUWARDEN. 

Ondergetekende; 

Straat: 

Woonplaats: 

Lid v. d. afdeling: 

geeft zich op als deelnemer/deel
neemster. 

*)Hij/Zij zorgt z.elf voor logies. 

Hij/Zij wenst bemideling bij hotel
accomodatie·. 

Hij/Zij wenst gehuisvest te worden 
bij particulieren. 

OPMERKINGEN: 

*) Doorhalen wat niet wordt gewenst. 

Handtek·ening: 

FABRIEKSGEBOUWEN 

INDUSTRIEHALLEN 

GARAGES • KERKEN 

EN OPSLAGPLAATSEN 

N.V. <<LATUMEBO)) 
POSTBUS 5 • TEL. 647 (K 1859) 

ALBLASSERDAM 



6 DE DRIEMASTER 

Ontwerp-resolutie inzake westelijk Nieuw-Guinea 
In verband met de be,staande discussie omtrent het Nederlands,e beleid in
zake We,stelijk Nieuw-Guinea is door mr J. A. Rogg~eveen, G. B. van Dijk, 
mej. H. van der Sluis, mevr. C. M. Warburg-van Rijn en de heer J. Zonne 
de hieronder volgende proev~e van ~een ontwerp-resolutie met toelichting op
gesteld welke zij gaarne aan de JOVD ter ov,erweging aanbieden. 

DE JONGEREN ORGANISATIE VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Overwegende TOELICHTING 
dat het Nederlandse standpunt dat 
de souvereiniteit over Westelijk 
Nieuw-Guinea onomstotelijk de jure 
bij Nederland berust en voorlopig 
behoort te blijven berusten, buiten 
Nederland, met name in de Afro
Aziatische landen, weinig of geen 
sympathie ontmoet; 
dat aangenomen moet worden dat 
met betrekking tot het geschil met 
Indonesië inzake Westelijk Nieuw
Guinea, de Afro-Aziatische landen, 
de Sovjet Unie met haar bondgeno
ten en de meeste landen van Zuid
Amerika het Indonesische stand
punt zullen steunen, terwijl van de 
Verenigde Staten van Amerika geen 
openlijke steun te verwachten is; 
dat eventuele handhaving van de 
Nederlandse souvereinHeit over 
Westelijk Nieuw-Guinea uitsluitend 
om militair-strategische redenen 
nooit als een bij uitstek Nederlands 
belang kan worden gezien, doch ten 
hoogste als een algemeen westers 
belang; 
dat Nederland alleen niet bij machte 
is voldoende technici uit te zenden 
en financieel-economisch steun te 
verlenen om binnen enigszins af
zienbare tijd grote delen van Wes
telijk Nieuw-Guinea tot ontwikke
ling te brengen; 
dat in de onderontwikkelde gebie
den de drang naar zelfstandigheid 
sneller pleegt toe te nemen dan de 
ontwikkeling van de autochtone be
volking; 
dat voorkomen moet worden dat 
tengevolge van een discrepantie 
tussen drang naar zelfstandigheid 
en ontwikkelingsgraad in het be
trokken gebied een chaotische toe
stand zou ontstaan, welke o.m. een 
gezagsvacuum ten gevolge kan heb
ben; 
dat Westelijk Nieuw-Guinea in de 
toekomst, gezien zijn ligging, is aan
gewezen op goede betrekkingen met 
Indonesië; 
dat het deswege onjuist is de bevol
king niet op een intensief contact 
met Indonesië voor te bereiden; 
dat een ontwikkeling van de bevol
king van Westelijk Nieuw-Guinea 
op een wijze die afwijkt van het al
gemeen gangbare cultuurpatroon in 
Zuid-Oost Azië, de binnenlandse 
politieke verhoudingen in het be
trokken gebiedsdeel ongunstig kan 
beïnvloeden, waardoor ook in de 
betrekkingen met aangrenzende ge
bieden spanningen kunnen ontstaan; 
Spreekt als haar mening uit: 
dat van Nederlandse zijde zonder 
verwijl stappen dienen te worden 
genomen die de weg naar een inter
nationaal aanvaardbare status van 
Westelijk Nieuw-Guinea openen; 
dat daarbij in het kader van de ver
enigde naties te werk moet worden 
gegaan, teneinde te bereiken dat de 
toekomstige ontwikkeling van Wes
telijk Nieuw-Guinea zoveel moge
lijk althans onder mede verantwoor
delijkheid van de verenigde naties 
wordt verzekerd; 
dat bij het zoeken van een nieuwe 
status voor Westelijk Nieuw-Guinea 
overdracht van de souvereiniteit 
van Westelijk Nieuw-Guinea aan 
Indonesië niet bij voorbaat moet 
worden uitgesloten; 
en gaat over tot de orde van de dag. 

Aangezien het geschil met Indone
sië omtrent de souvereinHeit over 
Westelijk Nieuw-Guinea zijn weer
slag heeft over de internationale 
politieke positie van Nederland in 
de wereld en in het bijzonder in 
Z.O.-Azië, kan naar de mening van 
de ondergetekenden de vraag of 
Nederland al dan niet juridisch de 
souvereiniteit over Westelijk Nieuw
Guinea bezit, niet meer van door
slaggevende betekenis zijn bij een 
discussie over de ontstane proble-
men. 
Uitgangspunt voor een discussie kan 
uitsluitend zijn het feit dat Neder
land thans een gebied bestuurt, dat 
Indonesië voor zich opeist, daarbij 
formeel gesteund door de Afro
Aziatische en de communistische 
landen. Hiervan uitgaande en mede 
in overweging nemende dat ener
zijds Nederland bij zijn huidige po
litiek geen krachtige steun krijgt 
van de westerse grote mogendheden, 
terwijl anderzijds het aantal Afro
Aziatische leden in de algemene ver
gadering val'i de verenigde naties 
steeds toeneemt, zijn de ondergete
kenden van mening dat het Neder
landse standpunt bij een nieuwe be
handeling van het geschil in de al
gemene vergadering van de verenig
de naties verworpen zal worden. 

Voorkomen moet worden dat Neder-
land door de verenigde naties ten 
opzichte van het Indonesische stand
punt in het ongelijk zal worden ge
steld tengevolge van de bovenom
schreven ontwikkeling. Te dien ein
de zou naar 'de mening van de on
dergetekenden Nederland zelf stap
pen dienen te ondernemen om het 
bestaande geschil te internationali
seren. Nu door het verbreken van 
de diplomatieke betrekkingen recht
streeks overleg met Indonesië niet 
meer mogelijk is kan dit het beste 
via de verenigde naties geschieden. 
De noodzaak tot internationalisatie 
klemt temeer aangezien het wel 
duidelijk is dat bij het ontstaan van 
een door Indonesië uitgelokt gewa
pend conflict, de massa's van Azië 
en Afrika de zijde van Indonesië 
zullen kiezen en de regeringen van 
die landen gedwongen zullen wor
den sancties tegen Nederland uit te 
oefenen. Het afgezegde bezoek van 
de Karel Doorman aan Japan is 
daarvan reeds een sprekend voor
beeld. Aan de thans bestaande han
delsbetrekkingen met de betrokken 
landen zou alsdan ernstig schade 
worlen toegebracht. Voorts zou het 
Nederlandse prestige worden ge
schokt, aangezien bij een dergelijk 
conflict ongetwijfeld de verenigde 
naties zullen ingrijpen en aan beide 
partijen een regeling opleggen, welke 
gezien de samenstelling van de or
ganisatie wel in het voordeel van 
Indonesië zal zijn. 

De ondergetekenden merken tevens 
op dat Nederland huns inziens zich 
niet moet laten verleiden Westelijk 
Nieuw-Guinea onder beheer te hou
den als westers bolwerk in Z.O.-
Azië, indien de mede belanghebben
de mogendheden daarbij geen on
dubbelzinnige steun verlenen. 

Wat de ontwikkeling van de bevol
king van Westelijk Nieuw-Guinea 
betreft zijn de ondergetekenden van 

mening dat zo snel mogelijk vol
doende inheems kader voor de be
stuursdienst dient te worden opge
leid. Daarbij zouden over het alge
meen geen Europese maatstaven van 
opleiding behoeven te worden aan
gelegd, doch zal voorlopig een op
leidingspeil geëist kunnen worden 
gelijkstaande aan dat van de om
ringende zelfstandige Aziatische lan
den en in het bijzonder aangepast 
aaü de toestand in het betrokken 
gebied. Het vestigen van een zoveel 

mogelijk westerse maatschappij
vorm, welke door het ontbreken van 
een eigen algemeen cultutirpatroon, 
onder het Nederlandse gt•zag wel
haast onvermijdelijk is, zal een goe
de aanpassing aan de omstandighe
den waarin de Aziatische volken 
leven, bemoeilijken. 
De ondergetekenden zijn tenslotte 
van mening dat door hel afnemen 
van de rpanning in het betrokken 
gebied ook het belang van Weste
lijk Nieuw-Guinea gediend zal zijn. 

Eenheid geboden 
Het verzoek van de Japanse rege
ring (3 september 1960) aan de Ne
derlandse om het vlootbezoek "uit 
te stellen" is een zoveelste bewijs, 
dat de internationale diplomatie 
van deze eeuw hoe langer hoe meer 
wordt beheerst door lieden, wien het 
begrip "fatsoen" volkomen vreemd 
is. 
Twee mogendheden besluiten het 
bestaan van een 350-jarig handels
kontakt te herdenken met een vloot
bezoek en een derde mogendheid 
protesteert hiertegen, ontketent een 
nietsontziende agitatie en hetze en 
dreigt met onbeperkte represailles, 
indien niet van het vlootbezoek 
wordt afgezien. Ziedaar een diplo
matieke stunt, die, op zijn zachtst 
uitgedrukt, hoogst ongebruikelijk 
genoemd moet worden. 
Met het optreden van Hitier cum 
suis is dit soort nozem-diplomatie in 
de mode gekomen. Zijn eerste po
ging tot Anschluss in Oostenrijk 
(1935) is een duidelijk voorbeeld van 
deze politiek. 
Na de Tweede Wereldoorlog hebben 
de communisten de plaats ingeno
men van de nationaal-socialisten en 
fascisten, met alle gevolgen van 
dien. Roosevel t, de grote idealist, die 
de wereld redde van het nationaal
socialisme en fascisme, heeft die
zelfde wereld overgeleverd aan het 
communisme. (Veto-recht in de Vei
ligheidsraad, bezetting van Oost
Duitsland, uitbreiding machtsinvloed 
in Midden-Europa). 
Het Westen is tot nu toe nog steeds 
onmachtig gebleken een positieve 
en eensgezinde politiek te voeren 
tegenover Rusland. Steeds weer 
blijken de Veiligheidsraad en UNO 
een instrument te zijn in handen 
van de Russen. Steeds weer blijkt 
de appeasementspolitiek van het 
Westen tegenover Rusland, een po
litiek die onrustbarend sterk doet 
denken aan de politiek, die vooral 
Chamberlain voerde t.o.v. Hitler
Duitsland, alleen maar uit te lopen 
op een nog grotere machtsuitbrei
ding van de Russen. 
Het was deze politiek, die de Rus
sen in staat stelde zich rechtstreeks 
te mengen in de binnenlandse aan
gelegenheden van o.a. Finland, Po
len, Tsjechoslowakije, HONGARIJE. 

Het was deze politiek, die de Chinese 
communisten de gelegenheid gaf hun 
macht te laten gelden en te doen 
groeien in oa .. Vietnam, Laos, TIBET. 
Het is deze politiek, die tot de on
dergang van het hele Wt!sten kan 
leiden. 
Wat het Westen nodig heeft is (het 
wordt eentonig) een h ei d. 
Als men er dan al tegen gekant is, 
dat de president van de Verenigde 
Staten de woordvoerder wordt voor 
de regeringen van alle landen, die 
zijn aangesloten bij de NATO, laten 
dan tenminste de Westeuropese re
geringen hun onderlinge naijver 
vergeten en serieus streven naar een 
"derde macht": het Westeuropese 
blok. 
In dit verband zijn de plannen van 
Frankrijks president Generaal De 
Gaulle een nauwkeurige bestude
ring waard. En ik hoop, dat het niet 
bij studie blijft. 
Dat Macmillan naijverig is op de 
positie die Frankrijk zich onder De 
Gaulle in korte tijd heeft verwor
ven, is, hoewel begrijpelijk, uiter
mate schadelijk voor Westeuropa en 
daarmee voor het gehele Westen. 
Men zal eindelijk moeten gaan in
zien, dat het belangrijkste is, dat 
een eensgezinde en gezamelijke 
Westeuropese politiek tot stand 
komt en dat de vraag, onder wiens 
leiding dit gebeurt, slechts van se
cundair of nog minder belang is. 
De situatie waarin Westeuropa zich 
bevindt doet denken aan de ontbin
ding van het Romeinse Imperium. 
Slechts een sterke eensgezindheid 
kan het van eenzelfde lot redden. 
De opzienbarende stap van de Ja
panse regering betekent niet alleen 
een groot prestige-verlies voor Ja
pan zelf. Inderdaad is het veelbe
tekenend, dat een regering zo zwak 
blijkt te staan en zo weinig gezag 
blijkt te hebben, dat zij haar poli
tieke stappen moet laten afdwingen 
door buitenlandse mogendheden en 
hun binnenlandse stromannen. 
Maar deze stap is ook een klap in 
het gezicht van Nederland en daar
mee van het hele Westen. 
Hopelijk leren de Westeuropeanen 
eindelijk van dit zoveelste teken 
aan de wand. 
Zaandam. R. M. MARCUSE 

Afdelingspenningmeesters opgelet 
Het eind va.n het jaar 1959-1960 is we~er nabij. Om het financieel verslag 
van he~t afgelopen seizoen zo tijdig mogelijk aan de afdelingen te doen toe
komen is medewerking vel'eist van alle afdelingen. 
Het jaar eindigt 30 september. Het moet dus voor elke afdeling mogelijk zijn 
de afdrachten direct na genoemde datum te voldoen. 
De algemeen penningme~e,ster verzoekt de afdelingspenningmeesters met 
klem aan zijn v~erzoek te,gemoet te komen. 
Met nadruk wordt er op gewezen, dat aan die afdelingen, waarvan de af
drachten na 1 NOVEMBER niet binnen zijn, op het congres geen stemrecht 
zal worden verleend. 
Mag ik op uw mede,werking rekenen. 

De algemeen penningmeester 
KLAAS WEIDE 
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Districtsweekend Noord-Holland op 8 en 9 oktober a.s. 
Districtswe·ekend op 8 en 9 oktober a.s. in "Land en Bos", Leeuwenlaan 297 
te 's-Graveland bij Hilversum. 
Het bestuur van het district Noord-Holland nodigt alle J.O.V.D. leden uit 
tot het bijwonen van het districtsweekend op 8 en 9 oktober a.s. 
Wij hopen op dit belangrijke weekend, waar het Buitenlands Migratiebe
leid der Nederlandse Regering aan de orde zal zijn en tevens de kwestie 
Nieuw-Guinea behandeld zal worden, ook vele leden van andere districten 
te kunnen verwelkomen. De kosten voor dit weekend bedragen f 5.50 p.p. 
inclusief diner, logies, ontbijt en lunch. Men wordt vriendelijk v.erzocht zo
ve•el mogelijk slaapzakken mede te breng·en, daar voor het huren van lakens 
f 1.25 in rekening gebracht wordt. 
"Land en Bos" is prachtig .geleg.en in de bosrijke omgeving van Hilversum. 
Het is te bereiken vanuit Amsterdam met bus 40, die vertrekt vanuit de 
Wibautstraat. Van het Centraal station bereikt men de Wibautstraat met 
tramlijn 5. Men kan ook met de trein tot Hilv·ersum reizen en dan met bus 
40 naar 's-Graveland. 

PROGRAMMA ZATERDAG: 

15.00 uur - 17.00 uur 
18.00 uur 

Aankomst deelnemers. 
Gemeenschappelijke maaltijd. 

20.00 uur 

± 23.00 nur 

ZONDAG: 

9.00 uur 
11.00 uur 
13.00 uur 
14.00 uur 

Inleidingen door de Heren H. A. van Luyck en J. C. 
Corver ov.er het Buitenlands Migratiebeleid der Ne
derlandse. Re.gering. 
Na afloop bestaat ·er gelegenheid tot discussie. 
J.O.V.D.-bal o.l.v. The Storyville jazzband. 

Ontbijt. 
Huishoudelijke vergadering district Noord-Holland. 
Gemeenschappelijke lunch. 
Behandeling resolutie Nieuw-Guinea. De beide com
missies Nw.-Guinea zullen in het kort hun standpunt 
uiteenzetten. Hierna zal eveneens gelegenheid tot 
discussie bestaan. 

17.00 uur Sluiting. 
Met vriendelijke groeten, 

namens het districtsbestuur 
YVONNE OLTHOF 

BI~. 
~ 

BINGHAM & Co. N.V. 
NIEUWE HAVEN 69 - SCHIEDAM 

• Dekkledenverhuurinrichting 
• Zeilmakerij 
• Vlaggen en wimpels 
• Tenten 
• Zonneschermen 
• Metalen jalousiën 
• Rolluiken 
• Lichtafsluitende gordijnen 

TELEFOON 69095 - 64775 (meer lijnen) 

V uurvaste stenen in alle soorten 

uMOLISOL" moler isolatiestenen 

V uurvaste isolatiestenen 

Zuurvaste stenen 

nPRODORITE" chemisch besten~ 
di ge produkten levert: 

N.V. Gouda Vuurvast 
Verenigde Vuurvaste-Steenfabrieken 

Gouda • Telefoon 2842* • (1820) 

Naam: 

Adres: 

Woonplaats: 

geeft zich hierbij op voor het districtsweekend op 8 en 9 oktober te 's-Grave
land. 

Handtekening: 

Het inschrijfgeld gelieve men bij aankomst te voldoen. 

Papoea-paradox 
Er is de laatste tijd in de Driemas
ter genoeg over Nieuw-Guinea ge
zegd. Vooral met F. L. Meijers kon 
ik meegaan. Ten minste nog 
iemand, die het vreemde ziet van 
Westerse positie, die verdedigd 
moet worden door het land, dat er 
net zo'n beetje het verst vandaan 
ligt. 
Toen Soekarno zo begon te drei
gen, heb ik mezelf iets afgevraagd. 
Zou ik bereid zijn de Papoea te 
gaan beschaven ook al zou ik met 
lege handen tegenover de Migs van 
Boeng komen te staan. Zou ik met 
beschaven willen doorgaan tot een 
halfgare Indonesiër achter een Bren 
of een Browning me in het vizier 
kreeg? 
Het klinkt absurd als je nagaat wàt 
Nieuw-Guinea eigenlijk is. Moeras 
en rimboe, vergeven van de mala
ria, land van koppensnellers en 
menseneters. Zul je daar zwetend 
rondsoppen met de wetenschap, dat 
je niet eens de sympathie en steun 
van je bondgenoten hebt. 
We hebben nu de muiterij in Congo 
achter de rug. Zo was het gebied 
wel varend zonder iemand iets te 
kosten, zo is het een chaos die de 

rHau 

leden~staten van de UNO miljoenen 
en miljoenen kost. Zo een basis in 
de Westerse verdediging, zo een 
springplank van het communisme. 
Als we nu eens glashard onze 
bondgenoten vroegen wat het ze 
waard was als we van Nieuw-Gui
nea niet een tweede Congo maak
ten? 
Kunnen wij ná Congo zèlf een beet
je berekenen hoeveel het de wereld 
scheelt, dat wij nóg op Nieuw
Guinea zitten? Zullen we eindelijk 
gaan begrijpen, dat die wereld niet 
ons een dienst doet? Dat het niet 
zo is, dat wij op onze knieën moe
ten smeken toch alsjeblieft ieder 
jaar zestig of zeventig miljoen te 
mogen fourneren om hun kastanjes 
uit het vuur te halen? 
Als wij kost wat het kost willen 
blijven, dan zullen we als te toen 
gebruikelijk wel weggetrapt wor
den. Het zou allicht anders zijn als 
we in alle ernst bereid waren op 
zeer korte termijn de Australiërs 
met het zaakje op te schepen. 
Voor Nieuw-Guinea gaat de para
dox op, dat we moeten kunnen ver
trekken om te kunnen blijven. 

T. ZWAANSWIJK. 
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Suriname is groter dan 
alleen Paramaribo .•• 

Laat één van de Nederlandse kantoren der 

H.B.U. - de bank met haar vele over-

zeese vestigingen - uw mogelijkheden in 

dit land met u onderzoeken. 

Ook voor Suriname: 
de HBU 

LHOLLANDSCHE BANK-UNIE N.:.Jv 
AMSTERDAM - DEN HAAG - ROTTERDAM -----
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Eenheid in de liberale politiek 
Enkele jaren geleden werd herop
gericht de Vrijzinnig Democratische 
Bond. Gedurende de afgelopen pe
riode heeft deze bond geen belang
rijke successen geboekt. Zo wist zij 
geen enkele zetel bij de verkiezin
gen voor de Tweede Kamer te be
halen, hetgeen voor een politieke 
partij een teleurstellend resultaat is. 
De V.D.B. kwam onlangs weer in 
het nieuws doordat zij in een bij
eenkomst te Amsterdam bekend 
maakte, dat een vorm van samen
werking was gevonden met het "So
ciaal Verbond en Sportbelangen", 
een Amsterdamse groepering, die 
bij de jongste gemeenteraadsverkie
zingen een zetel in de raad verover
de. De samenwerking zou plaats 
vinden ·onder de naam Vrije Demo
cratische Unie. De unie werd geka
rakteriseerd door de uitspraak, dat 
men de Partij van de Arbeid te wei
nig liberaal en de Volkspartij voor 
Vrijheid en Democratie te weinig 
sociaal vond. Kortom er was sprake 
van een nieuwe groepering, die tus
sen de P.v.d.A. en de V.V.D. in 
stond en een "sociaal-liberale" 
koers wilde varen. 
Een partij is een groepering van 
mensen; waar mensen samenwer
ken bestaan verschillen van inzicht. 
Een partijformatie zodanig, dat al
len in een partij over politieke 
vraagstukken dezelfde mening heb
ben is daarom uitgesloten. Een par
tij vormt daarom altijd een geheel 
van enigszins verschillend denken
de en verschillend geaarde personen. 
Daar het tot de directe doelstellin
gen der politieke groeperingen be
hoort een zo groot mogelijk aandeel 
in het bestuur van land, provincie 
en gemeente te verkrijgen is bun
deling van krachten voor haar een 
essensieel kenmerk, een dwingende 
noodzaak. 

Afscheiding en oprichting van 
nieuwe partijen is daarom een zaak 
waartoe men niet lichtvaardig mag 
overgaan. Het streven om gelijk ge
aarde personen in één partij te or
ganiseren behoort niet tot een ein
deloze versplintering en verdeeld
heid te leiden. E:r moet gewaakt 
worden tegen ee11 gescheiden op
trekken van groepen, die het op 
fundamentele punten met elkaar 
eens zijn. Afscheiding leidt veelal 
tot het ontstaan van partijtjes, die 
èèn of twee vertegenwoordigers in 
de verschillende bestuurscolleges 
verkrijgen. Soms is het succes der 
afgescheiden groter en gaat een gro
te groep der oorspronkelijke partij 
over naar de nieuwe groeperingen, 
maar de invloed der beide groepen 
wordt dan toch bijna altijd kleiner 
dan voàr de afscheiding. 
Nodig is dat, i.p.v. zich op te sluiten 
in vele kleine hokjes, de burgers 
zo veel mogelijk samenwerken, 
waarbij zij worden "samengebon
den" door eenzelfde opvatting t.a.v. 
enkele essentiële uitgangspunten 
voor het bestuursbeleid. 

In de parlementaire historie kwa
men perioden voor waarin de libe
ralen in drie kampen (vrije--libe
ralen, unie-liberalen, vrijzinnig-de
mocraten), ja zelfs in vier kampen 
(vrij heids bonders, vrij zinnig -demo
craten, en de dwergpartijtjes: Libe
rale Partij en Democratische Partij) 
verdeeld waren. De invloed van de 
liberale groepen tezamen, zowel als 
ieder apart verminderde voàr de 
tweede wereldoorlog mede hierdoor 
voortdurend. Verheugend was daar
om het veranderde beeld na de oor
log. De sterke toename der liberale 
invloed hing van verschillende fac
toren af, maar èèn daarvan vormde 
ongetwijfeld het feit dat voor het 

eerst sinds 1894 de liberalen weer 
in èèn partij, de V.V.D., samen op
trokken; een belangrijk gebeuren! 
De critiek, dat de belangstelling 
voor verschillende sociale vraag
stukken in de liberale politiek in 
ons land te weinig tot uiting komt, 
wordt ook in liberale kring gehoord 
en ik wil die critiek hierbij onder
strepen. Het komt me evenwel juist 
voor deze overtuiging met kracht te 
verdedigen zonder de eenheid in het 
liberale kamp te verbreken. Het 
gaat er in Nederland nog steeds om 
de vrije ontwikkeling en ontplooi
ing van het individu te verzekeren, 
om een bestuursbeleid waarin aan 
het vrije handelen der mensen een 
hoge prioriteit wordt toegekend. 
Daarvoor is een concentratie, een 
eenheid van alle liberale krachten 
in het politieke leven een absolute 
noodzaak. 
In dit licht gezien kan het wederop
richten der V.D.B., evenals de her
groepering in de V.D.U. niet geluk
kig genoemd worden. 
Voor de laatste wereldoorlog be
stonden er twee liberale jongeren
organisaties (Bond van Jong Libe
ralen, Vrijzinnig-Democratische 
Jongeren Organisatie). Verheugend 
is ook dat er thans slechts èèn li
berale jeugdorganisatie bestaat. De
ze eenheid zal aan de bloei van die 
organisatie niet vreemd zijn. 

E. NYPELS 

Congres wereldfederatie 
Zweden 

De World Federation of Liberal and 
Radical Youth, de internationale 
organisatie waarin jonge liberalen 
samenwerken, heeft van 15 tot 19 
juni j.l. haar jaarlijkse Congres ge
houden in Falkenberg (Zweden). 
Kon van het Congres in Brussel ge
zegd worden, dat het een succes 
was en getuigde van groeiende 
kracht en activiteit, op dit Congres 
bleek dat deze trend zich had 
voortgezet. Mede door het degelijke 
werk in het afgelopen jaar m.n. 
door de zweedse, deense en duitse 
organisaties, konden een aantal 
rapporten besproken en goed voor
bereide resoluties aan het Congres 
aangeboden worden. 
De onderwerpen waren: Problemen 
van de jeugd in de industriële 
massa-maatschappij (duits rapport), 
Oost-West verhoudingen, "De in
vloed van de publieke sector" 
(Deens rapport) en "Vormen van 
hulp aan ontwikkelingslanden" 
(Zweeds rapport). 
Voor de organisatie van het Con
gres was maar één woord: voor
treffelijk! Het zeer moderne Strand
baden Hotel, de volledig geoutilleer
de Congreszaal met o.a. simultane 
vertaling in engels, frans en zweeds 
via hoofdtelefoons, de voortreffelijk 
werkende staf van 10 man o.l.v. 
haar dynamische leider Arne Er
landsson en de keus van aangebo
den trips en recreatie: alles bij el
kaar maakte het tot een van onze 
meest geslaagde congressen. 

Behalve de discussie in commissies 
en in plenaire zitting over de voor
bereide onderwerpen stonden er 
nog vele andere punten op het pro
gramma. Zo hield prof. Eertil Oh
lin, leider van de zweedse liberalen 
en één der meest vooraanstaande 
liberale economen van onze tijd, een 
rede over "De onmogelijkheid van 
het socialisme in de zestiger jaren". 
Bovendien waren er verschillende 
belangstellende liberale waarne-

mers uit landen waar nog geen libe
rale jongerenorganisatie bestaat 
o.a. uit Brazilië, Nigeria en Z.W. 
Afrika. De inleidingen over hun na
tionale politiek en hun beschouwin
gen over het liberalisme en hun 
bijdragen aan onze discussies heb
ben velen gestimuleerd tot het vin
den van nieuwe wegen voor hun 
beginselen. 

Het Congres herkoos Niels Westerby 
(Den.) als president, Joop Schuyff 
als vice-president en Per Langhof 
als penningmeester terwijl Jacques 
Waefelaar (Belg.) en Barthold 
Witte (Dtsl.) resp. tot vice-presi
dent en algemeen secretaris werden 
benoemd. 

JOOP SCHUIJFF 

Nogmaals: politieke gezapigheid 
Naar aanleiding van de vele reac
ties, die ik gekregen heb, toen mijn 
artikel in het juli-nummer van de 
Driemaster verscheen, zou ik nog 
enige constructieve punten naar vo
ren willen brengen. 

Met één van de belangrijkste pun
ten uit mijn betoog, nl. om de poli
tieke gezapigheid te verminderen 
door een verlaging van het kies
recht van 23 naar 17 jaar was het 
merendeel het wel eens. Bij nadere 
beschouwing lijkt de leeftijd van 
17 jaar wel rijkelijk vroeg, maar 
laat men dan eens denken aan de 
voetnoot in de Grondwet van 1848 
van onze grote liberale voorman 
Thorbecke, want dan ziet men, dat 
onze Koning(in) reeds bij 18 jaar in 
wettelijke zin volwassen is. 
We behoeven alleen maar te kijken 
naar Prinses Wilhelmina, die op 
18-jarige leeftijd de regering van 
haar moeder overnam. Maar dan is 
het wel een schrille tegenstelling 
met de eis, dat een Kamerlid ten
minste de leeftijd van 30 jaar bereikt 
moet hebben en een kiesgerechtigde 
die van 23. Waarom begint bij 21 
jaar pas de wettelijke volwassen
heid? 

Als men eens kijkt naar de wette
lijke volwassenheid in andere lan
den, vooral in sommige staten van 
Amerika, dan ziet men, dat wij toch 
wel heel lang "achterlijk" worden 
gehouden. Deze "achterlijkheid" is 
helaas in vele gedragingen van de 
moderne jeugd te merken. Is het 
opwekken van politieke interesse 
onder de jongeren niet een zeer 
noodzakelijk punt? Want dat zou 
misschien een oplossing zijn voor 
de apatische sfeer, die heden ten 
dage onder de jeugd heerst. 
Hier wordt nu een mogelijkheid aan 
de jongeren geboden om zich voor 
een bepaald doel warm te maken. 
Want het stemmen op een bepaalde 
politieke partij brengt toch wel be
paalde consequenties mee. Het is nl. 
beslist te bout om te beweren, dat 
de Nederlanders zonder enig naden
ken zouden stemmen. Stemmen ver
eist toch immers enige bekendheid 
met de politieke situaties in den 
lande, partijprogramma's, etc. Doch 
ik zou het niet alleen bij het sugge
reren van dit punt willen laten, er 
moet daadwerkelijk iets gebeuren 
om de kiesgerechtigde leeftijd naar 
beneden te brengen. 

In ons land geldt het spreekwoord: 
"Spreken is zilver en zwijgen is 
goud", wat ik overigens een verder
felijk spreekwoord vind. En als er 
dan nog eens iets gezegd wordt dan 
laat men het alleen bij woorden. Het 
zou mij zeer veel genoegen doen 
indien de zeer vele J.O.V.D.'ers mij 
door middel van hun reacties hun 
adhaesie betuigen om zo de publieke 
opinie eens zwart op wit te laten 
zien, dat wij jongeren de kiesgerech
tigde leeftijd naar beneden willen 
hebben terwille van onze minder in 
de politiek geïnteresseerde broeders 
en zusters. 
Het is wel het vermelden waard, 
dat dit gebrek aan interesse zich 
niet alleen uitstrekt op politiek ter
rein, doch ook op journalistiek, 

literair, muzikaal en cultureel ge
bied, kortom op elk gebkd, waar
voor ook maar enige intNesse ZO'U 

kunnen zijn met uitzondt·ring van 
het suikerzakjes-sparen en het op
zetten van een collectie van rock
and-roll platen. 
Ik wil geen revolutionair gezwam 
ontketenen maar een dodbewuste 
actie. Er moet eindelijk eens wat 
gebeuren! D.D. 

Beneden de maat 
In het vorig nummer van De Drie
master kapittelt de heer Marcel A. 
Fransman mij over mijn naschrift 
bij zijn ingezonden stuk v;m juli jl., 
waarin hij reageerde op mijn arti
kel "Waarom geen psyl'hiatrisch 
eiland" in het mei-nummer. Mij 
wordt voorgehouden, dat mijn na
schrift "kort en zakelijk (had) be
horen te zijn en vooral betrekking 
(had) moeten hebben op de hoofd
punten. Wat nu geleverd werd was 
beneden de maat en bovendien soms 
moeilijk te volgen". 
Ik moge de heer Fransman eraan 
herinneren, dat ik in mijn naschrift 
zijn betoog op de voet heb gevolgd 
en punt voor punt mijn zakelijke 
bezwaren kenbaar heb gemaakt. 
Daarbij werd het hoofdpunt niet 
vergeten. Het hoofdpunt was, dat 
naar het oordeel van de heer Frans
man het "geëxperimenteer" met de 
psychopaten niet uit kan zijn en dat 
volgens mijn mening het geëxperi
menteer niet alleen uit kan zijn, 
maar beslist ook uit moet zijn als 
het gestoorden betreft die medemen
sen naar het leven (en nog iets) 
kunnen staan. Geëxperimenteer hier 
te verstaan als de patiënt terugbren
gen in de maatschappij en dan kij
ken hoe hij zich gedraagt. Aan deze 
kernkwestie heb ik in mijn naschrift 
achtendertig regels besteed. 
Waarom een naschrift kort moet zijn 
ontgaat mij, het moet, dacht ik, 
recht doen wedervaren aan de ernst 
van de zaak en aan de argumenten 
van de inzender. De verdere kwalifi
caties in het jongste stukje van de 
heer Fransman laat ik graag ter be
oordeling aan de Driemaster-lezers. 
Wel merk ik op dat de heer Frans
man zijn diskwalificaties niet met 
bewijzen staaft. Aan de argumenten 
in mijn naschrift wijdt hij geen 
woord. Hij citeert geen kwalijk ge
achte passages. Hij houdt het bij 
kreten. 
Het stukje van de heer Fransman 
moet de in druk we k k en dat 
het gelijk in de zakelijke kwestie 
toch wel aan zijn kant is, omdat ik 
niet meer wist te doen dan hatelijk
heden aan zijn adres te debiteren. 
Op deze manier leidt de heer Frans
man weer de aandacht van de zaak 
af - en dat is ook zijn bedoeling, 
gezien zijn slotzin -, nu niet meer 
met schijnbaar redelijke argumen
ten, maar met een discus,~ietaktiek, 

die mij beneden de maat voorkomt. 

BOTE DE BOER Lzn. 

(Discussie gesloten - redactie). 
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VAN DE JONGEREN ORGANISATIE VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

EN NU: OP NAAR LEEUWARDEN 
Het klinkt velen misschien wat vreemd 

in de oren, maar ook in de Jongeren 
Organisatie Vrijheid en Democratie be
staat een zeker gevoel voor traditie. 
Doorgaans is men geneigd om bij jonge 
mensen niet al te veel gevoel voor traditie 
te veronderstellen en de jon ge mensen 
zelf gaan er vaak prat op, van traditie 
niets te moeten weten. Maar het merk
waardige is, dat wanneer er eenmaal tus
sen jonge mensen een bepaald georgani
seerd verband is gegroeid, er toch veelal 
zonder dat men het merkt iets ontstaat, dat 
op traditie gaat lijken. 
Een voorbeeld daarvan is het jaarlijkse 
congres, dat is uitgegroeid tot een evene
ment, zonder welke de J.O.V.D. nog nau
welijks denkbaar is. 
In het leven van de J.O.V.D. en ook in dat 
van de rechtgeaarde J.O.V.D.-er neemt 
dat congres dan ook een bepaalde plaats 

ïn: Voor velen zou de regelmaat van de 
jaren verstoord zijn, indien zij in novem
ber op het congres verstek zouden moeten 
laten gaan. 
Zonder overdrijving kan men met betrek
king tot het congers spreken van een ma
nifestatie van jonge liberalen, die zich een 
bijzondere betekenis heeft verworven. 
Een manifestatie van bijzondere betekenis. 
Het is een uitdrukking als een gemeen
plaats: immers, iedere organisatie kent zijn 
jaarlijkse algemene vergadering, waar 
huishoudelijke zaken worden afgedaan en 
de beleidslijn voor de komende periode zo 
goed mogelijk wordt uitgestippeld. Ook op 
ons congres is voor dit soort zaken steeds 
veel tijd uitgetrokken. 
Maar daarnaast heeft het congres in de 
loop van de jaren in sterke mate het ka
rakter gekregen van een reünie, waar 
vrienden en bekenden elkaar eens per jaar 
ontmoeten en waar ook talrijke nieuwe 
vriendschappen, soms zelfs voor het leven, 
tot stand komen. 
Tegen deze achtergrond doet het mis
schien wat vreemd aan, dat elk jaar op
nieuw de landelijke voorzitter voor het 
laatste nummer van de Driemaster, dat 
vóór het congres verschijnt, een poging 
doet om de J.O.V.D.-ers op te wekken tot 
congresbezoek. Maar ook dit opwekken
de woord is tot een traditie geworden en 
de hoofdredacteur zou het niet graag in 
zijn kolommen missen. 

-0-

Het komende congres in Leeuwarden 
op 5 en 6 november vormt de 

afsluiting van een verenigingsjaar, waar
in zich belangrijke ontwikkelingen hebben 
voltrokken. In de eerste plaats moet daar
bij worden gewezen op het feit, dat de 

J.O.V.D., zoals ook uit de jaarstukken 
blijkt, in financieel opzicht vorderingen 
heeft gemaakt. De verhoging van de af
dracht van de afdelingen aan het hoofd
bestuur heeft het mogelijk gemaakt om tot 
een financiële positie te komen, die zeker 
rooskleurig kan worden genoemd. 
Deze verbetering van de financiële toe
stand heeft er bovendien toe geleid, dat 
het hoofdbestuur in de loop van het jaar 

kon overgaan tot de aanstelling van een 
administratieve kracht, waardoor eindelijk 
zich de perspectieven voor een administra
tieve reorganisatie, van de noodzaak waar
van een ieder wel overtuigd was, openden, 
De gunstige gevolgen daarvan zijn reeds 
duidelijk aan de dag getreden. 
Daardoor heeft de J.O.V.D. tevens demo
gelijkheid gekregen om meer kracht te 
ontplooien. Veel werk, dat tot nu toe 

(vervolg op pag. 2) 
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(vervoll{ van pag. 1) 

moest blijven liggen, omdat te weinig geld 
en te weinig tijd beschikbaar waren, kan 
nu worden afgewerkt. Ook in het komende 
jaar zullen daarvan nog veel vruchten 
mogen worden verwacht. 

nat alles vraagt bezieling, maar ook 
bezinning. Met elan zullen we de 

nieuwe mogelijkheden moeten aangrijpen. 

Onze aandacht zal daarbij ook moeten 
worden gericht op het werk, dat in de af
delingen wordt gedaan. Nieuwe ideeën op 
het gebied van de vergadertechniek bij 
voorbeeld zullen wij niet mogen veront
achtzamen. Het zal vooral de taak van het 
hoofdbestuur zijn om daarbij stuwend op 
te treden, zonder dat daarbij van bevoog
ding sprake mag zijn. 

gelegenheid om over al deze dingen van 
gedachten te wisselen en het bestek voor 
het komende jaar uit te zetten. Daarbij is 
iedere J.O.V.D.-er ten nauwste betrokken. 
Een opwekkend woord om het congres ook 
dit jaar te bezoeken is in dit licht dan ook 
meer dan een traditioneel verschijnsel. 
Wij bevinden ons thans in het stadium, 
waarin zich in de J.O.V.D. bl'langrijke 
veranderingen voltrekken. Het is van gro
te betekenis, dat velen zich daarmede be
moeien. 

Maar aan de andere kant legt deze gun
stige ontwikkeling ons ook grote verplich
tingen op. Wij zullen nog meer dan thans 
reeds het geval is de mogelijkheden moe
ten uitbuiten. De vernieuwing, die thans 
reeds te constateren valt, zal nog in veel 
sterkere mate door de hele J.O.V.D. moe
ten heenwerken. Wij zullen met onze ver
nieuwingsgedachten verder moeten gaan 
dan alleen de organisatorische vraagstuk
ken op landelijk niveau. 

Wij zullen dit werk echter op weldoor
dachte wijze moeten aanpakken, wil er 
enige kans zijn op succes. Juist het con
gres in Leeuwarden vormt de aangewezen 

Kom daarom naar Leeuwarden om mee te 
helpen bij het zoeken naar de wegen, die 
wij in het komende jaar dienen in te slaan. 

EVERT HOVEN 

Nogmaals: Het regeringsbeleid 

D e algemene beschouwingen 
in de Tweede Kamer heb

ben niet tot spanningen geleid. 
Na de hoofdartikelen, die wij 
geschreven hebben over de toto
debatten en het algehele rege
ringsbeleid, lijkt het ons wen
selijk nog eens te mediteren 
over hetgeen zich bij de alge
mene beschouwingen in de 
Tweede Kamer heeft afge
speeld. 
Wij willen er thans niet zelf het 
woord over voeren, doch in 
grote trekken weergeven wat 
de Nieuwe Rotterdamse Cou
rant hierover ter zake schreef. 
Een beschouwing, die ons ze
ker uit het hart is gegrepen. 
De N.R.C. dan bracht o.m. het 
navolgende in het midden: 
"Tastbare resultaten verwacht
ten wij van de algemene poli
tieke beschouwingen in de 
Tweede Kamer niet. Tastbaar 
zijn de resultaten inderdaad 
niet. 
Wat betekent dat? In ons par
lementaire bestel pleegt men 
zich niet te begeven in moties 
van goedkeuring of vertrouwen. 
Wie zwijgt stemt toe, zo is ook 
in de Staten-Generaal de regel. 
De Kamer heeft geen uitdruk
kelijke uitspraak gedaan. Dus 
de regering kan, f o r m e e I, 
gerust zijn. 
Een discussie tussen Kamer en 
kabinet kan wolken verdrijven. 
Maar de Kamermeerderheid 
heeft zich er ditmaal blijkbaar 
bij neergelegd, dat onbehagen 
verwekkende kwesties voorlo
pig blijven bestaan. De "rege
ringspartijen" hebben het kabi
net de hand boven het hoofd 
gehouden. Zij hebben het kabi
net met zachtheid behandeld; 
hetgeen waarschijnlijk voor het 
kabinet prettiger is dan voor de 
toeschouwer die onbehagen op
roepende kwesties niet zo ge
makkelijk opzij zet en zich dus 
nu teleurgesteld zal voelen. 
Onvoorzichtig, zo noemde de 
minister-president de uitlatin
gen die hij op een cocktailparty 
met de buitenlandse pers had 
gedaan. En met deze ruiterlijke 
en dus lofwaardige erkenning 
schijnt de zaak te zijn afgedaan 
voor zover het de Kamermeer
derheid betreft. 

Dit is wel verklaarbaar als men 
er rekening mee houdt, dat 
prof. De Quay een beminnelijke 
manier van optreden heeft en 
dat een ministers- of kabinets
crisis door haar gebruikelijke 
lange duur weinig begerens
waard lijkt. De beminnelijkheid 
mag, intussen, uit menselijk 
oogpunt een hanteerbare maat
staf zijn, het menselijk oogpunt 
mag dan ook in de politiek een 
zekere rol spelen, voor de be
oordeling van een minister
president is meer nodig. Het 
gaat niet aan iemand minister
president te laten worden en 
blijven alleen omdat hij zo'n 
aardige man met goede bedoe
lingen is. 
Maar er was een ander punt 
van betekenis: de fracties van 
de "regeringspartijen" hadden 
zich blijkbaar zozeer voorgeno
men de regering te steunen, dat 
men ze ook wel zonder aanha
lingstekens zou mogen schrij
ven. 
Dat kan gevaarlijk worden. 
Het gevaar is dan namelijk niet 
denkbeeldig, dat de Tweede 
Kamer te ver van het volk af 
komt te staan. Het algemene 
politieke debat in de Tweede 
Kamer moet zelfs doen vrezen, 
dat er niet meer alleen van een 
gevaar kan worden gesproken, 
maar dat er al sprake is van 
een werkelijk te grote afstand. 
Men kan op het standpunt 
staan, dat de politieke structuur 
van het kabinet-De Quay lo
gisch volgt uit de verkiezings-

uitslag van 1959. Dat stand
punt is in belangrijke mate ge
rechtvaardigd. Maar de kiezers 
hebben zich in het geheel niet 
uitgesproken over de feitelijke 
bemanning van zo'n kabinet. 
Dat ligt dan ook niet op hun 
weg. Maar wel mogen zij ver
wachten, dat de Kamerkandi
daten van hun keuze de beman
ning van een kabinet zakelijker 
beoordelen dan thans is ge
beurd. 
Voor het overige heeft men de 
moeilijke punten in het debat 
een weinig omzeild. De alge
mene politieke beschouwingen 
hebben daardoor allerminst aan 

waarde gewonnen. Wat beden
kelijk is. Het is te hopen dat 
men zich bij de behandeling van 
de afzonderlijke begratings
hoofdstukken in de Tweede 
Kamer wat meer door zakelijk 
oordeel dan door de overweging 
dat men toch gouvernementeel 
is, zal laten leiden. 
Of zou men de indruk moeten 
gaan krijgen, dat het gouverne
mentele deel van de Kamer niet 
sterker wil zijn dan het gouver
nement? Het zou wel treurig 
zijn." 
Aldus de N.R.C., wier 
wij volledig kunnen 
schrijven. 

betoog 
onder

G.S. 

E G G Electrotechnische Groothandel 
de Gloeilampencentrale 
ROTTERDAM - MATHENESSERLAAN 460 

• GLOEILAMPEN voor normale verlichtingsdoeleinden. 
• GLOEILAMPEN voor de industrie. 
e LASLAMPEN. 
• NEON signaallampen. 
• BATTERIJ en andere zwakstroomlampen. 
• KWIKMENGLICHT en HOGEDRUKKWIKLAMPEN. 
e NATRIUMLAMPEN met apparatuur. 
• FLUORESCENTIEBUIZE:N van 10 tot 65 Watt. 
• MONTAGEBALKEN en INDUSTRIE-ARMATUREN. 
• LUXE armaturen. 
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• RUBBER CONTACT materiaal. 
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Prijscourant no. 33 wordt U gaarne op aanvraag verstrekt. Hoge kortingen. 

liberale beginselen 
en verdraagzaamheid 

Liberalisme Is ondogmatisch en het staat op de bres 

voor geestelijke vrijheid. Daarom is Liberalisme de 

beste bodem voor democratie. Wilt U een dagblad 

lezen, dat in volkomen onafhankelijkheid sinds 1844 

van Liberale beginselen uit wordt geredigeerd. abon

neert U dan op de NRC. 
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Resolutie inzake Nederlands 
Het Hoofdbestuur heeft aan het ·einde van de Centrale, Kaderdag op jl. zon
dag 16 oktober te Utrecht naar aanl<Ciding van de aldaar gevoerde discussies 
het be,sluit g·enomen geen r·esolutie over Nieuw-Guinea bij de jaarlijkse 
algemene verg.adering in te dienen. De door he·t H.B. inge,stelde commissie, 
die met ontwerpen van een l'esolutie ov·er dit onderwerp belast was, be
schouwt daarom zijn taak als beëindigd. 
Ondergetekenden achten het echter mogelijk, dat in de J.O. V.D. een meer
derheid kan worden .gevonden voor de ontwerpresoluUe van de bovenge
noemd·e resolutie•commissie, mits hierin ·een aantal amendementen wordt 
opgenomen. Aangezien het nid mogelijk bleek op de Kaderdag te Utrecht 
een voldoende inzicht ov·er de opvattingen t.a.v. de' in onderstaand•e· resolutie 
uitgesproken meningen te verkrijgen, willen ondergetekenden gaarne hier
over de mening van de algemene vergadering vragen. De l'esolutie luidt als 
volgt: 
De Jongeren Organisatie Vrijheid en 
Democratie, 
Overwegende: 
dat de souvereiniteit over Neder:;.. 
lands Nieuw-Guinea bij het Konink
rijk der NederLanden berust; 
dat de Papoeabevolking nog niet in 
staat kan worden geacht over eigen 
toekomst te beslissen; 
dat vele vruchteloze onderhandelin
gen met de vertegenwoordigers van 
de Republiek Indonesië hebben 
plaats gehad; 
dat het van groot belang is, dat voor 
de toekomst van Nederlands Nieuw
Guinea spoedig een aanvaardbare 
regeling wordt getroffen; 
dat de souvereiniteit over dit ge
bied door Indonesië wordt betwist 
en met name de Afro-Aziatische 
landen en de Sovjet-Unie met haar 
satellieten geen sympathie hebben 
voor het Nederlandse standpunt; 
dat, tengevolge van een discrepantie 
tussen drang naar zelfstandigheid 
en ontwikkelingsgraad in het be
betrokken gebied, een chaotische 

toestand zou kunnen ontstaan, welke 
o.m. tot een gezagsvacuum leidt; 
dat handhaving van de Nederlandse 
souvereiniteit over Westelijk Nieuw
Guinea niet als een bij uitstek Ne
derlands, doch als een algemeen 
westers belang kan worden gezien; 
Spreekt als haar mening uit: 
dat het recht op onafhankelijkheid 
van ieder volk en derhalve ook dat 
van de bevolking van Nederlands 
Nieuw-Guinea, dient te worden er
kend; 
dat mede gelet hierop, rechtstreekse 
overdracht van Nederlands Nieuw
Guinea door Nederland aan Indo
nesië onaanvaardbaar is; 
dat vooruitlopend op de vrije zelf
standige keuze van haar status door 
de bevolking van Nederlands Nieuw
Guinea, gestreefd dient te worden 
naar een volledig zelfbestuur; 
dat de ontwikkeling van Nederlands 
Nieuw-Guinea gebaseerd dient te 
zijn op een efficient ontwikkelings
plan, hetwelk met voortvarendheid 
dient te worden uitgevoerd, en waar-

Beschrijvingsbrief 
van de Algemene Ledenvergadering van d·e Jonegren Organisatie Vrijheid 
en Democrati·e op 5 en 6 nov·embe·r a.s. te houden in "de Harmonie" te 
Leeuwarden. 

1. Opening door de voorzitter E. T. Hoven. 
2. Benoeming notulencommissie. 
3. Verslag notulencommissie van de algemene vergadering van 24 en 25 

oktober 1959 te Amsterdam. 
4. Ingekomen stukken en mededelingen. 
5. Benoeming lid van verdienste. 
6. Jaarverslag algemeen secretarissen. 
7. Jaarverslag algemeen penningmeester. 
8. Verslag kascommissie. 
9. Begroting 1960-1961 en vaststelling afdelingsafdracht aan het hoofd-

bestuur voor 1960-1961. 
10. Beleid redactie Driemaster. 
11. Beleid hoofdbestuur. 
12. Verkiezing leden hoofdbestuur 1960-1961. 
13. Benoeming leden kascommissie 1960-1961. 
14. Benoeming lid Raad van Beroep. 
15. Aanwijzing plaats en datum alg. vergadering 1961. 
16. Bespreking resoluties. 
17. Onderwerpen resoluties 1960-1961. 
18. Bestuursoverdracht. 
19. Wat verder ter tafel komt. 
20. Rondvraag. 
21. Sluiting. 

Toelichting: 
ad 5. Ter vergadering zullen hierover nadere mededelingen worden ge

daan. 
ad 7. Is aan de afdelingen ter vertrouwelijke kennisname toegezonden. 
ad 9. Voorgesteld wordt de afdracht te handhaven op 4 gulden per lid 

per jaar. 
ad 12. Ingevolge art. 40, lid a, van het Huishoudelijk reglement stelt het 

hoofdbestuur de riavolgende candidaten: 
Voorzitter: E. T. Hoven te Amsterdam. 
Vice-voorzitter: G. Dorsman te Vlaardingen. 
Secretaris: H. M. J. Dubbeldam te Vlaardingen. 
Penningmeester: K. Weide te Leeuwarden, tevens gecandideerd 
door de noordelijke afdelingen. 
Mej. M. H. Doornbos te Assen, tevens gecandideerd door de noor
delijke afdelingen. 
A. J. M. de Goey te Amsterdam. 
R. Hofman te Rijswijk. 
J. Lammerts te Assen, tevens gecandideerd door de noordelijke 
afdelingen. 
L. C. Melzer te Breda, tevens gecandideerd door de afdeling Breda. 
A. H. Nijland te Eefde. 

Nieuw-Guinea 
bij inschakeling van de autochtone 
bevolking zoveel mogelijk worde 
bevorderd; 
dat een termijn van 10 jaar na de 
instelling van de daatoe noodzake
instelling van de daartoe noodzake
het verlenen van de onafhankelijk
heid voor ogen dient te worden ge
houden; 
dat, zo de bevolking van Nederlands 
Nieuw-Guinea dit verlangt, Neder
land de souvereiniteit eerder moet 
overdragen; 
dat van Nederlandse zijde stappen 
dienen te worden gedaan, die leiden 
tot een algehele westerse samen
werking op financieel en economisch 
gebied, teneinde een juiste groei naar 
onafhankelijkheid van Nederlands 
Nieuw-Guihea te verzekeren; 
dat er voorts naar gestreefd dient te 
worden het economische en culturele 
contact met de bevolkingen van 
Oostelijk Nieuw-Guinea en de om
liggende Melanesische eilandengroe
pen te bevorderen; 
dat het sterke aanbeveling verdient 
op de grootst mogelijke schaal in
ternationale bekendheid te geven 
aan de doelstellingen van Neder
land t.a.v. Nederlands Nieuw-Gui
nea en de uitvoering hiervan; 
En gaat over tot de orde van de dag. 

Verantwoording: 
Deze resolutie bestaat uit een aan
tal overwegingen en uitspraken 
van de voormalige H.E.-resolutie
commissie, waaraan echter enkele 
belangrijke punten zijn toegevoegd. 
De kritiek van de "commissie Rog
geveen", geuit in de Driemaster van 

september jl., leidde o.m. tot het 
opnemen van passages waarin gro
tere aandacht wordt besteed aan de 
internationale verhoudingen. 
Dit komt tot uitdrukking in het feit, 
dat bij de overwegingen gesproken 
wordt over de houding van de Afro
Aziatische landen en het Sovjet
blok en over het belang van het 
Westen bij de situatie in Nederlands 
Nieuw-Guinea. 
Bij de uitspraken blijkt het inter
nationale .aspekt o.m. uit de aan
drang tot meer westerse samenwer
king bij de ontwikkeling van dit 
gebied. 

De internationale situatie en de mo
gelijkheid van het ontstaan van een 
chaotische toestand ten gevolge van 
een ontwikkeling binnen Nederlands 
Nieuw-Guinea zelf hebben geleid tot 
het noemen van een termijn waar
binnen de ontwikkeling zover gevor
derd moet zijn, dat een behoorlijk 
gezagsapparaat het Nederlandse 
bewind kan overnemen. Daarnaast 
achten de ondergetekenden het op
nemen van een passage gewenst 
waarin wordt uitgesproken, dat het 
mogelijk moet zijn, indien de Pa
poeabevolking dit om welke redenen 
dan ook wenst het Nederlands be
stuur zelfs eerder te beëindigen. 

In het belang van een snelle ontwik
keling van Nederlands Nieuw-Gui
nea tot het moment van beëindiging 
van het Nederlandse bewind is het 
dan noodzakelijk aan de doelstellin
gen van Nederland t.o.v. dit gebied 
grote bekendheid te geven. 
Tot zover deze verantwoording. 

R. HOFMAN, Rijswijk 
A. J. KRIJNEN, Rijswijk 
E. NYPELS, .Amsterdam 

Mej. J. A. L. F. Rambonnet te Hilversum. 
J. Robaard te Meppel, tevens gecand. door de noordelijke afdelingen. 
Mej. J. Schouwink te Amsterdam. 
J. W. Verbeek te Rotterdam. 
Mevr. C. M. Warburg-van Rijn te Den Haag. 
Door de noordelijke afdelingen is nog candidaat gesteld: J. Sypkens 
te Noord-Groningen. 

ad 14. Aan de beurt van aftreden is mr. H. R. Sicman te Den Haag. De 
heer Sicman heeft zich voor de volgende periode herkiesbaar 
gesteld. 

ad 15. Het hoofdbestuur stelt voor, de Algemene Vergadering in 1961 te 
houden in Arnhem op 11 en 12 november. 

ad 16. Aan de orde zullen worden gesteld de resoluties Nw.-Guinea, Euro
pese aangelegenheden en Kiesgerechtigde leeftijd. 

ad 17. Het hoofdbestuur stelt als onderwerpen voor: Subsidiëring Kerk-
bouw, Kinderbijslagregeling, Cultuurpolitiek. 

Vlaardingen, oktober 1960 
de algemeen secretarissen, 
H. M. J. DUBBELDAM 
C. M. WARBURG-VAN RIJN 

Programma van ons congres 
Hierond·er laten wij het programma volgen van ons congres, dat op 5 en 
6 nov.ember a.s. te L·eeuwarden wordt gehouden. 
ZATERDAG 

15.00 uur Ontvangst. 
16.30 uur - 19.00 uur Opening en huishoudelijke vergadering. 
19.00 uur - 20.30 uur Borreluurtje. 
20.30 uur - 22.30 uur Diner. 
23.00 uur- ? ? ? uur Groot J.O.V.D.-bal. 

ZONDAG 
11.30 uur - 13.00 uur V•ervolg huishoudelijke vergadering. 
13.00 uur - 14.00 uur Koffietafel. 
14.30 uur - 15.30 uur Congr·esr.ede. 
16.00 uur - 18.00 uur V·ervolg huishoud·elijke vergadering. 

KERKDIENSTEN 
Ned. Herv. Kerken: 10.00 uur Grote Kerk, Jacobijnen-Kerkhof. 10.00 uur 
Goede Herder Kerk, Mr. P. J. Troelstraweg. 10.00 uur Galileër Kapel, 
Bleeklaan. 
Gereformeerde Kerk: 10.00 uur Pelikaan Kerk, Pelikaanstraat. 
Doopsgezinde Kerk: 10.00 uur Wirdummerdijk. 
Rooms Katholieke Kerken: 7.00 en 9.30 uur St. Bonefatius Kerk, Voor
straat 70 b. 7.00, 9.00 en 11.00 uur Dominicus Kerk, Harlingerstraat. 7.00, 
8.45 en 10.45 uur Heilige Johannes de Doper Kerk, Huizumerlaan 23. 

Elke deelnemer ·dient zich bij aankomst te melden bij de ingang v.an "De 
Harmonie". Hier hebben de betrokken commissies plaat,s genomen. 
Z. EX, MINISTER TOXOPEUS IS UITGENODIGD DE CONGRESREDE 
UIT TE SPREKEN. 
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Staalconstructies 

Speciaalbedrijf voor 

voor alle doeleinden 

zwaar plaatwerk 

Constructiewerkplaatsen 

w. Huizer n.v. Capelle a/d IJssel -telefoon 0-1804-2657 

Ontwerp-resolutie van de Oommissie 
Europese aangelegenheden 

Hieronder laten wij volgen het ontwerp van resolutie van de commissie 
Europese aangelegenheden: 
De J.O.V.D. etc. 
overwegende, dat in de Europese Gemeenschappen een bovennationaal ge

zag is ontstaan, dat rechtstreeks in het leven van de burgers ingrijpt, 
overwegende, dat de democratische verhoudingen ook op Europees niveau 

gehanhaafd dienen te worden, 
overwegende, dat de in de naaste toekomst te houden rechtstreekse verkie

zingen voor het Europese Parlement een nadere bepaling van het liberale 
standpunt in verschillende vraagstukken vereisen, 

spreekt als haar mening uit, ten aanzien van de Europese Gemeenschappen, 
dat de Europese verdragen zodanig gewijzigd dienen te worden, dat een 
onderscheid gemaakt wordt in "constitutionele" en ondergeschikte be
palingen, 
dat laatstgenoemde bepalingen van de Europese verdragen door de 
Europese instellingen zelf moeten kunnen worden gewijzigd zonder tus
senkomst van de nationale regeringen en parlementen, 
dat de positie van het Europese Parlement versterkt dient te worden 
door grotere deelname aan en overdracht van verordenende bevoegd
heden van de Hoge Autoriteit van de Gemeenschap van Kolen en Staal 
en van de Raden van Ministers en tevens door uitbreiding van de con
trolerende bevoegdheden ten opzichte van de uitvoerende organen, 
dat de Hoge Autoriteit van de Europese Gemeenschap voor Kolen en 
Staal en de Commissie van de Europese Economische Gemeenschap en 
van de Europese Gemeenschap voor Atoomenergie tot één uitvoerend 
orgaan dienen te worden samengevoegd, 

Spinners en Twijners 
van 

dat voor de drie Gemeenschappen één Raad van Ministers dient te wor
den ingesteld, waarin zitting hebben de ministers voor de Europese Ge
meenschappen van de nationale regeringen, waartoe in elke regering een 
afzonderlijke minister dient te worden benoemd, 

Weef· en Tricotgarens 
ten aanzien van de Europese verkiezingen, 

dat rechtstreekse verkiezingen van het Europese Parlement het prestige 
en de invloed van deze instelling terecht zullen versterken, 
dat bij de vaststelling van het Europese kiesstelsel uitgegaan dient te 
worden van evenredige vertegenwoordiging binnen ieder van de aan de 
gemeenschappen deelnemende staten, 
dat het merendeel van de leden van het Europese Parlement geen lid 
van een nationaal parlement dient te zijn, 

ten aanzien van het Europese liberalisme, 
dat een Europees, liberaal programma dient te worden opgesteld vóór en 
gericht op de verkiezing van een Europees parlement, 
dat alleen leden van het Europees Parlement, die een· dergelijk program
ma onderschrijven lid van een te vormen liberale fractie kunnen zijn, 
dat een liberale organisatie voor studie en propaganda op Europees ni
veau tot stand dient te komen. 

(Een uitvoerige toelichting is in meerdere exemplaren aan alle afdelings
secretariaten toegezonden. Degenen, die daarvoor belangstelling hebben 
kunnen exemplaren bij het secretariaat van hun afdeling aanvragen). 

18-19 februari: weekend district Zuid-Holland in Dordrecht 
Dordrecht, de oudste, doch niet 
de doodste stad van Holland, 
heeft dit seizoen het voorrecht 
het weekend van het JOVD
district Zuid-Holland binnen 
haar poorten te mogen organi
seren. 
Deze afdeling, die nog niet zo 
lang geleden haar eerste ver
jaardag vierde, maar in al haar 
prilheid grote activiteiten weet 
op te brengen, heeft de eerste 
de beste gelegenheid aangegre
pen om te laten zien wat ze kan 
en natuurlijk ook om de propa
gandistische vruchten daarvan 
te plukken. 
Een deel van het weekend zal 
gewijd worden aan de proble
men van de Randstad Holland. 
Het districtsbestuur heeft haar 
afdelingen aangeraden over dit 

onderwerp zelf een avond te 
praten; bovendien is een lijst 
opgesteld met namen van spre
kers, deskundig op dit gebied. 
Naar we hopen zal dit tot meer 
en beter vragen leiden tijdens 
het weekend. 
Vanzelfsprekend zal het volle
dige programma over enkele 
maanden in de Driemaster be
kend gemaakt worden. 
Houdt echter nu reeds deze 
data vrij voor deze bijeenkomst! 

BESTUUR AFD. ZUIDLAREN 

Op 24 september jl. hield de afde
ling Zuidlaren haar algemene leden
vergadering in hotel "Sprookjeshof" 
te Zuidlaren. Het bestuur werd hier
bij als volgt samengesteld: 
W. Lutgen, voorzitter, mej. H. Sche
per, vice-voorzitster, mej. R. Derks, 
secretaresse, H. J. Nijhof, penning
meester en H. Karsens, lid. 
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DE EERSTE STAP ... 
•••• naar zakensucces in Zuid-Amerika 

is vollédige oriëntering via de kantoren 

der Hollandsche Bank-Unie in Nederland. 

de bank met haar vele eigen vestigingen, 

óók in Zuid-Amerika. 

Ook voor Zuid-Amerika: 
de HBU 
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LHOLLANDSCHE BANK-UNIE N.v:.J 
. AMSTERDAM • DEN HAAG - ROTTERDAM -----
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Toenemende activiteiten van het secretariaat 
Het vorig jaar schreven wij in het jaarv•erslag, dat de consolidatie van ver
kre.gen ledenaanwas, bet stimuleren van bet afdelingswerk en het intensi
veren van het kaderwerk het Hoofdbestuur voor grote problemen zou 
stellen. 
llf de afgelopen jaren is onze organisatie zeer sterk gegroeid, een ontwikke
ling waarover iedereen, die de liberale beginselen is toegedaan zich ten 
zeerste zal v-erheugen. 
Door deze expansie nam bet •Secretariaatswerk •enorm toe en bet was niet 
voor niets, dat wij vorig jaar de noodklok luidden. 
De beide secr,etarissen werden overstelpt door werkzaamheden, die zij, af
hankelijk als zij zijn van hun vrije tijd, ten d1ele konden verrichten. 

Gelukkig toonde de organisatie be
grip voor de moeilijkheden en zo 
kon op de algemene vergadering te 
Amsterdam de afdrachtsverhoging 
zonder veel moeite de goedkeuring 
van de afgevaardigden verkrijgen. 
Door dit besluit werd het nieuwe 
hoofdbestuur in staat gesteld om het 
secretariaat de zo nodige uitbrei
ding te geven door de aanstelling 
van een administratrice. Het vond 
mevrouw T. de Bruyne-de Ruiter te 
Amersfoort bereid deze taak op zich 
te nemen, de aanstelling vond plaats 
m.i.v. 1 juli 1960. 
Wij kunnen nu reeds vaststellen, dat 
een goede keuze is gedaan: de sa-

menwerking is voortreffelijk en de 
productiviteit van het secretariaat 
kon worden opgevoerd. 

Lustrumcongres 

Op 25 en 26 oktober 1959 werd de 
10e Algemene Vergadering gehou
den in Hotel Krasnapolsky te Am
sterdam. Onder overweldigende be
langstelling vond de viering van het 
tweede lustrum plaats. De waarde
ring voor datgene, dat in tien jaar 
tot stand is gebracht bleek overdui
delijk uit de vele gelukwensen, die 
het recipiërende dagelijks bestuur 

·mocht ontvangen. 

Het Dagelijks Bestuur neemt de gelukwensen in ontvangst van de praeses van de Liberale Studenten
ver. Amsterdam. V.l.n.r. K. Weide. G. Dorsman, mej. M. Takens, H. H. Jacobse, mej. C. M. van Rijn 

en H. M. ]. Dubbeldam 

Aanwezig waren o.m. Z.E. drs H. A. 
Korthals, minister van Verkeer en 
Waterstaat; Z.E. mr. E. H. Toxopeus, 
minister van Binnenlandse Zaken; 
de heer D. W. Dettmeijer, algemeen 
secretaris van de V.V.D. als verte
genwoordiger van het hoofdbestuur 
van de V.V.D., vele leden van de 
Eerste en Tweede Kamer der Staten
generaal, leden van het hoofdbestuur 
van de V.V.D., vertegenwoordig
sters van de Ver. Vrouwen in de 
V.V.D., vertegenwoordigers van de 
Federatie van Liberale Studenten
verenigingen, van het V.V.D.-bestuur 
en de V.V.D.-bestuursraad van de 
afdeling Amsterdam; vertegen
woordigers van de C.H.J.G.; de 
A.R.J.O.S.; de World Federation of 
Liberal and Radical Youth;; de 
World Assembly of Youth; de Swe
dish Liberal Youth; de Jeunesses 
Démocratiques Luxembourgeoises; 
het Nationaal Verbond van de Libe
rale Jeugd van België en van ver
scheidene V.V.D.- en J.O.V.D.-afde
lingsbesturen. 
Ter nagedachtenis aan hen, die in de 
jaren 1940-1945 hun leven lieten in 
de strijd om de vrijheid werd door 
de heer H. H. Jacobse en mej. J. 
Schouwink een krans gelegd bij het 
Nationaal Monument op de Dam. 

De congresrede werd uitgesproken 
door het oud-lid van de Tweede Ka
mer, mevrouw A. Fortanier-de Wit, 
de resolutie inzake Sociale Zekerheid 
werd aangenomen. 
Vervolgens werd het volgende nieu
we hoofdbestuur gekozen: E. T. Ho
ven, voorzitter; G. Dorsman, vice
voorzitter; H. M. J. Dubbeldam en 
mej. C. M. van Rijn, algemeen secre
tarissen; K. Weide, algemeen pen
ningmeester; M. de Bruijne; ir. 0. 
Bussemaker; A. J. M. de Goey; B. 
v. d. Horst; J. Lammerts; J. Ra
baard; mej. J. Schouwink; mej. M. 
Takens; T. Tepper en J. Verhagen. 
Door het hoofdbestuur werden tot 
leden van het dagelijks bestuur ge
kozen mej. M. Takens en J. Ra
baard. 
Het hoofdbestuur vergaderde 8 maal, 
het dagelijks bestuur kwam 5 maal 
bijeen. 

COMMISSIES 

De volgende nieuwe commissies 
werden ingesteld: 
Nw.-Guinea. Leden mej. J. van 

Hensbergen en de heren R. Hof
man, mr. E. Kilian, A. J. Krijnen 
en J. Zonne (bedankte tussen
tijds). 
De ontwerpresoluties van deze 

commissie zijn behandeld op het 
landelijk weekend te Dalfsen en 
op de kaderbijeenkomst te Utrecht. 
Een goedgekozen onderwerp, ge
zien de enorme belangstelling 
hiervoor. Tegen-commissies wer
den zelfs gevormd, de leden van 
de officiële commissie en de offi
cieuze commissies hebben op tal
loze afdelingsbijeenkomsten hun 
standpunt kunnen uiteenzetten. 

Europ·e·s·e Aangelegenheden. Leden 
mej. J. de Jonge en de heren A. R. 
I. Aris, H. Gruyters, D. v. d. 
Schans, drs. J. Schuyff en R. R. 
Smit. 
De ontwerpresolutie van deze 
commissie is onderwerp van be
spreking geweest op het landelijk 
weekend te Amsterdam en op de 
kaderdag te Utrecht. Een actueel 
en belangwekkend onderwerp is 
hiermede aan de orde gesteld, dat 
in onze organisatie nog wel lange 
tijd de gemoederen bezig zal hou
den. 

Cultuurpolitiek. Leden mej. J. Ho
ven, mej. J. de Jonge en de heren 
T. Tepper en K. Vlas. 
Op 28 mei 1960 gaf deze commis
sie haar opdracht aan het hoofd
bestuur terug. Na diepgaande stu
die van de verschillende facetten 
van het toevertrouwde onderwerp 
kwam de commissie tot de con
clusie, dat het onderwerp cultuur
politiek zich niet leent voor een 
congresresolutie, maar wel zeer 
geschikt is als studie-onderwerp 
voor de afdelingen en districten. 
De laatste conclusie is in feite een 
argument vóór het instellen van 
een studie-commissie, die aan de 
afdelingen zekere richtlijnen kan 
geven voor de bestudering van dit 
onderwerp. Het hoofdbestuur over
weegt dan ook de instelling van 
een nieuwe commissie Cultuur
politiek. 

De reeds bestaande commissie Reli
gie en Politiek is enkele malen bij
een geweest en werkt thans aan een 
rapport, dat binnenkort aan het 
hoofdbestuur zal worden aangebo
den. Hierin zal o.m. het belangrijke 
onderwerp Subsidiëring Kerkbouw 
aan de orde worden gesteld. 
De Agrarische commissie is ook dit 
jaar weinig actief geweest. Dit valt 
te betreuren, omdat de huidige land
bouwpolitiek zeker in onze organi
satie met zijn vele plattelandsafde
lingen een diepgaande studie waard 
is. Het hoofdbestuur is dan ook 
voornemens een reorganisatie in de 
samenstelling van deze commissie 
tot stand te brengen, waardoor als
nog de mogelijkheid geopend wordt 
de landbouwpolitiek in onze orga
nisatie aan de orde te stellen. 
De commissie Vakbeweging, die in 
het verleden reeds een resolutie in
zake het vakverenigingswezen zag 
aangenomen, is nog steeds werk
zaam. 

Ingesteld werd ook nog de Advies
commissie•. Leden: mej. J. Schou
wink, de heren F. A. Hoogendijk, 
E. T. Hoven, F. Meijers en mr. F. H. 
Westerling. Door deze commissie 
werd een rapport aan het hoofdbe
stuur uitgebracht, waarin werd na
gegaan op welke wijze de politieke 
vorming in de J.O.V.D. zou kunnen 
worden bevorderd. 

Daartoe werd voorgesteld om in 
iedere afdeling aan een bestuurslid 
de speciale zorg voor de vorming op 
te dragen. Inmiddels zijn door ver
schillende afdelingsbesturen vor
mingsfunctionarissen aangesteld en 
hebben reeds enkele regionale bij-

eenkomsten plaats gevonden, waar 
dan ervaringen en ideeën kunnen 
worden uitgewisseLd. Hierbij was 
steeds een van de leden van de Ad
viescommissie aanwezig. 
Hoe dit nieuwe instituut zal werken 
is nog onzeker, de eerste ervaringen 
zijn nog niet om te juichen. Het 
hoofdbestuur zal zich ook nog eens 
moeten beraden over de te volgen 
methode om dit instituut meer le
vensvatbaarheid te geven. 
De Organisatiecommissie bracht een 
rapport uit aan het hoofdbestuur 
over de mogelijkheden tot kwalita
tieve verdieping in de organisatie 
en de.ed voorstellen inzake het vast
leggen van taken, bevoegdheden en 
verantwoordelijkheden ten behoeve 
van een goede continuïteit in de or
ganisatie. 
Op grond van dit advies werd o.m. 
besloten regelmatig een Leidraad 
aan de afdelingen te verzenden. 
Hierin worden publicaties gedaan 
ten dienste van de afdelingsbesturen 
en districtsbesturen. De redactie is 
als volgt samengesteld: mej. J. 
Schouwink en de heren H. M. J. 
Dubbeldam, A. J. M. de Goey, F. A. 
Hoogendijk, R. M. Marcuse, E. Ny
pels. 
De commissie Internationale Be
trekkingen heeft verscheidene malen 
vergaderd. Als resultaat daarvan 
werd een uitvoerig rapport uitge
bracht omtrent de huidige contacten 
en betrekkingen met internationale 
en buitenlandse organisaties. Tevens 
werd een advies uitgebracht omtrent 
de gewense vorm, waarin deze con
tacten gereguleerd en gecoördineerd 
zouden kunnen worden. 
De Reglementencommissie heeft dit 
jaar moeizaam gewerkt. Dit is voor 
het hoofdbestuur aanleiding geweest 
de knoop door te hakken en de sa
menstelling van de commissie te wij
zigen. 

Propaganda 

De Propagandacommissie is ver
schillende malen bijeen geweest. Dit 
heeft evenwel niet kunnen .verhin
deren, dat ondanks de activiteiten 
van deze commissie een zekere mat
heid overal in het land te bespeuren 
viel. Het had er veel van weg, dat 
men na de jaren van grote expansie 
in voldaanheid over het bereikte 
wat wilde wegdoezelen. 
Maar deze tevreden dromers zouden 
wij willen toeroepen, dat het nog 
lang geen tijd is om op onze lauwe
ren te gaan rusten. Integendeel, wij 
kunnen heus nog wel enkele duizen
den leden gebruiken, maar om dat 
te bereiken zal iedereen - en niet 
alleen de Propagandacommissie -
hard, heel hard moeten werken. Aan 
die werklust ontbreekt het nog wel 
eens in sommige afdelingen. 
In het afgelopen jaar zijn er enkele 
afdelingen opgeheven, nl. Oldambt/ 
Westerwolde, Nijmegen en Wierin
germeer. Delft fuseerde met Rijs
wijk en Hoogezand fuseerde met 
Veendam. 
De navolgende nieuwe afdelingen 
werden opgericht: Den Helder, 
Krimpenerwaard, Sneek, Zutphen 
en Zwolle. Aan het einde van het 
verslagjaar werd het district Gel
derland opgericht. 
Het aantal leden bedroeg op 1 ok
tober 1959 2048, op 1 oktober 1960 
1943, een achteruitgang van onge
veer 100 leden dus. 
Ledental gesplitst naar de districten: 
district Gelderland 105 

(zie vervolg pag. 6) 
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(vervQ[g van pag: 5) 

district Zuid-Holland 535 
district Noord-Holland 283 
district Noord 869 
district Centrum 108 
Overigen 43 

weekends 
Ook nu werden weer verschillende 
bijeenkomsten georganiseerd, die vrij 
goed bezocht werden. Toch is het 
opvallend, dat verschillende afdelin
gen steeds weer verstek laten gaan, 
terwijl slechts een klein aantal af
delingen steeds goed vertegenwoor
digd zijn. Waarom toch dit isole
ment? Het lijkt ons, dat verschillen
de afdelingsbesturen hier nog wel 
een arbeidsterrein hebben braak 
liggen. 

De Trekpaardenconferentie, op 16 
en 17 januari 1960 gehouden in het 
Conferentieoord "Woudschoten" had 
niet over gebrek aan belangstelling 
te klagen. Ongeveer 100 leden heb
ben hier een goede gelegenheid ge
boden gekregen om verschillende 
organisatorische problemen aan de 
orde te stellen. Toch schijnen een 
aantal afdelingen nog steeds niet 
overtuigd te zijn van het nut van 
een dergelijke conferentie, waar nu 
eenmaal de mogelijkheden om de 
opzet van onze organisatie onder 
de loep te nemen veel groter zijn 
dan op het congres, waar de factor 
tijd altijd een geduchte rol speelt. 
De zaterdagavond was ingeruimd 
voor een referaat door de bekende 
socialist prof. dr. W. Banning. 
Op 19 en 20 maart 1960 werd door 
de J.O.V.D. en V.V.D. het Liberaal 
Gesprekcentrum te Lochem georga
niseerd. De heren Sidney J. v. d. 
Bergh en G. Dorsman hielden een 
inleiding over "Public Relations van 
een politieke partij", de deelname 
voor deze belangwekkende bijeen
komst was van J.C.V.D.-zijde niet 
overweldigend. Het onafhankelijk
heictsbewustzijn speelt hierbij wel
licht een rol, maar dit mag toch be
paald geen factor zijn om het bezoek 
aan dit soort bijeenkomsten te schu
wen. 
Op 21 en 22 mei werd de kwestie 
Nieuw-Guinea uitvoerig aan de orde 
gesteld tijdens het weekend in het 
Conferentieoord "De Vechtstroom" 
te Dalfsen. Inleidingen werden ge
houden door de Groningse hoogle
raar prof. mr. B. V. A. Röling en het 
lid van de Tweede Kamer, de gene
raad b.d. J. H. Couzy. 
Op de zondagmiddag werd van ge
dachten gewisseld over de ontwerp
resolutie Nieuw-Guinea. Hoewel aan 
alle leden door tussenkomst van de 
plaatselijke secretariaten een uitno
diging was gestuurd, was de op
komst voor deze zeer geslaagde bij
eenkomst niet groot. Het aantal deel
nemers was 56. 

Op 3 en 4 september 1960 werd nog 
een weekend ingelast te Amsterdam 
in de Sociëteitsclub 1959. Mr. J. de 
Wilde besprak de Europese integra
tie op zaterdagavond. De zondag
middag werd gebruikt voor een uit
voerige discussie over het rapport 
en de ontwerpresolutie inzake Euro
pese Aangelegenheden. Niettegen
staande de organisatie op korte ter
mijn, was het aantal deelnemers re
delijk. 

Na vele voorbereidende besprekin
gen kon toch nog op 17 en 18 sep
tember 1960 door ons een weekend 
worden georganiseerd in het land
goed "de Rosep", waar wij onze Bel
gische vrienden, leden van het Na
tionaal Verbond van de Liberale 
Jeugd van België ontvingen. Op de 
zaterdagavond hield mr. H. van Riel 
een inleiding over het Europese 
vraagstuk, de Belgische spreker liet 
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verstek gaan. Op zondag werd door 
dr. A. Mariën, cultureel attaché aan 
de Belgische Ambassade te Den 
Haag, een inleiding gehouden over 
de culturele samenwerking tussen 
Nederland en België. 
Op voorstel van de heer P. Swinnen, 
vice-voorzitter van de Belgische or
ganisatie, werd een motie inzake de 
Europese samenwerking aangeno
men. Een zeer geslaagd weekend in 
dit schitterend gelegen conferentie
oord, dat tot doel had de betrekkin
gen met onze Belgische vrienden te 
verstevigen. Aantal deelnemers 85. 
Tot slot werd op zondag 16 oktober 
de Centrale Kaderdag te Utrecht 
gehouden. Aan de orde kwamen de 
resoluties Kiesgerechtigde Leeftijd 
(voorbereid door een eenmans
commissie, nl. M. de Bruyne), Euro
pese Aangelegenheden en Nieuw
Guinea. De opkomst was goed en 
van de mogelijkheid tot discussie 
werd zeer ruim gebruik gemaakt. 
Naar aanleiding van deze bijeen
komst besloot het hoofdbestuur geen 
resolutie inzake Nederlands Nieuw
Guinea te Leeuwarden aan de orde 
te stellen. 

zal ook de Luxemburgse organisatie 
bij deze samenwerking betrokken 
worden. 
Met de Duitse vertegenwoordiging 
werd afgesproken, dat de reeds lang 
in de pen zijnde ontmoeting tussen 
de hoofdbesturen van J.O.V.D. en 

Deutsche Jungdemokrnten zal 
plaatsvinden op 10 en 11 december 
a.s. in Duitsland. Onze Scandinavi
sche vrienden zouden graag een 
congres zien georganiset'l"d in ons 
land, maar hiervoor ontbreken voor
lopig de middelen. 

Driemaster .Galgenmaal" te Palkenberg v.l.n.r. Jan Zonne, Hans Dubbeldam, Donald Ekong ne Hans-Otto }önsson 

De redactie van ons maandblad on
derging een rigoureuze wijziging. 
Niet minder dan drie leden van de 
redactie bedankten, n.l. de heer E. 
T. Hoven, i.v.m. zijn verkiezing tot 
voorzitter van onze organisatie en 
de heren J. Verhagen en ir. A. Ver
swijveren, i.v.m. zeer drukke werk
zaamheden. 
Inmiddels hebben wij kunnen be
merken dat onze landelijke voorzit
ter niet geheel van het Driemaster
toneel is verdwenen, na zijn bedan
ken hebben verschillende van zijn 
pennevruchten hun weg naar de 
Driemasterkolommen gevonden. 
Twee nieuwe leden van de redactie 
werden door het hoofdbestuur be
noemd, nl. de heren A. R. I. Aris en 
ir. F. Wagenmaker. 
Onze admin1stratrice is in juli be
gonnen met een algehele reorganisa
tie van de Driemaster-administratie, 
die in september z'n beslag heeft ge
kregen. Gemakkelijk was deze op
gave bepaald niet, ook al omdat de 
mutaties van de afdelingssecretaria
ten nog wel eens aan duidelijkheid 
te wensen overlaten. Gelukkig is 
thans de jarenlange tragedie rond
om de Driemasterbezorging tot een 
einde gekomen. 

Contacten met 
geestverwante en andere 
organisaties 
Ook dit jaar hadden contacten met 
de buitenlandse geestverwante or
ganisaties onze aandacht. Het Con
gres van de WFLRY te Falkenberg, 
Zweden, mocht zich verheugen in 
een zeer grote belangstelling. Onze 
organisatie werd vertegenwoordigd 
door mej. C. Wielaard en de heren 
H. M. J. Dubbeldam en J. Zonne. 
Verder was er drs. J. Schuyff in zijn 
hoedanigheid van vice-voorzitter der 
Wereld Federatie. Onderwerpen: 
Problemen van de jeugd in de in
dustriële massa-maatschappij, Oost
West verhoudingen, Vormen van 
hulp aan ontwikkelingslanden. Voor 
het eerst waren er ook deelnemers 
van buiten Europa. 

Er was ruimschoots de gelegenheid 
om de nodige aandacht te besteden 
aan de contacten met de andere or
ganisaties. Zo werd o.m. met onze 
Belgische vrienden over een nauwe
re samenwerking gesproken, hetgeen 
reeds is gerealiseerd door de organi
satie van het eerste gezamenlijke 
weekend te Oisterwijk. Op de duur 

De eind september gehouden confe
rentie van het Laudesverband Nord
rhein-Westfalen te Minden/Helm
sted/Berlin werd eveneens door een 
Nederlandse delegatie bijgewoond, 
n.l. de heren F. Pieters en D. de 
Ronde. 
In het binnenland onderhield het 
hoofdbestuur goede vriendschappe
lijke betrekkingen met het hoofd
bestuur van de V.V.D. en het be
stuur van de Ver. Vrouwen in de 
V. V.D. 
Mej. J. Schouwink en de heren E. 
T. Hoven en K. Weide vertegen
woordigden onze organisatie op de 
Algemene Vergadering van de 
V.V.D. te Hilversum en de heren 
G. Dorsman en H. M. J. Dubbeldam 
op de Partijraadbijeenkomst te Den 
Haag. De dames C. M. Warburg
van Rijn en M. Takens vertegen
woordigden onze organisatie op de 
jaarlijkse vergadering van de Vrou
wen in de V.V.D. 

Politiek Jongeren 
Contact Raad 
De activiteiten van de P.J.C.R., 
waarin wij vertegenwoordigd zijn 
door de heren M. de Bruijne en ir. 
0. Bussemaker, nemen elk jaar toe. 
Deze Raad wordt meer en meer tot 
een werkelijk levend orgaan, waar 
de jongeren van verschillende poli
tieke gezindte elkaar regelmatig 
kunnen ontmoeten. 

Zo werden o.m. een Atlantische Jon
gerenconferentie en het Nationaal 
Jongerenparlement georganiseerd. 
De belangstelling van J.O.V.D.-zijde 
voor deze bijeenkomsten was groot. 
Door middel van enkele radiouit
zendingen werd nog eens gewezen 
op het bestaan van de P.J.C.R., zo
dat ook naar buiten de werkzaam
heden van dit orgaan meer en meer 
bekend worden. Een lofwaardig ini
tiatief van de gezamenlijke politieke 
jongerenorganisaties om op deze 
wijze de belangstelling bij de jeugd 
te wekken voor de politiek. 

De uitbreiding van het secretariaat 
met een vaste kracht, maakte het 
voor het hoofdbestuur mogelijk 
nieuwe initiatieven te ontplooien, 
waarvan mag worden verwacht, dat 
zij de kwalitatieve en kwantitatieve 
groei van onze organisatie ten goe
de zullen komen. 
Wij vergeten wel eens, dat wij in de 

allereerste plaats een organisatie 
zijn, die zich ten doel stelt de poli
tieke vorming onder de jongeren te 
bevorderen. Een winstpunt is daar
om de grote belangstelling dit jaar 
voor het werk van de studie-com
missies. Wij kunnen slechts hopen, 
dat deze opgaande lijn zich ook in 
de komende jaren zal voortzetten. 
Wij betreuren de achteruitgang in 
ledental. Maar al te vaak is deze 
teruggang een gevolg van onvol
doende activiteit van de afdelings
besturen. Gelukkig zijn wij op een 
keerpunt gekomen, de laatste we
ken is er weer een lichte stijging te 
bespeuren van het ledental. Maar 
wij moeten ons hierdoor niet laten 
verblinden. Waakzaamheid blijft 
geboden. 

Wij moeten ons evenwel niet te snel 
laten ontmoedigen als er eens tegen
slagen zijn. Een afdeling runnen is 
heus geen gemakkelijke opgave, te
leurstellingen blijven niet uit. Maar 
moeten wij tijdelijke moeilijkheden 
uit de weg gaan, moeten wij bij de 
pakken gaan neerzitten als er zich 
eens een depressie voordoet? 
Wij zijn nog te jong en te vitaal om 
ons ontmoedigd te kunnen gevoelen. 
Lauwheid is een zeer, dat in een 
jongerenorganisatie niet mag voor
komen. 
De J.O.V.D. doet een beroep op ons 
doorzettingsvermogen, onze werk
lust en ons idealisme. Laten wij met 
elkaar afspreken, dat we in het nieu
we verenigingsjaar de zaken krach
tiger zullen aanpakken. Het kan en 
het moet! 

Vlaardingen, 17 oktober 1960 
de algemeen secretarissen, 
H. M. J. DUBBELDAM 
C. M. WARBURG-VAN RIJN 

DE AFD. NOORD-GRONINGEN 
BESTAAT WELDRA TIEN JAAR 

De afdeling Noord-Groningen bestaat 
op zaterdag 25 maart 1961 tien jaar. 
Dit tweede lustrum zal op die dag 
worden gevierd met een receptie, 
die 's middags plaats vindt. Daarna 
is er een broodmaaltijd, die evenals 
de receptie zal worden gehouden in 
hotel Suisse. 
's Avonds is er een gezellig samen
zijn in het Paviljoen Stadspark te 
Groningen. Nadere bijzonderheden 
volgen uiteraard. Het gaat er thans 
slechts om, dat U de 25e maart in 
Uw agenda reserveert. 
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Berlijn; 1Nereldprobleern 
Europese resolutie aanvaard 

Gedurende ons verblijf in Duitsland 
op uitnodiging van de Duitse jonge 
liberalen uit Nordrhein-Westfalen, 
hebben wij de kans gekregen ons 
van het probleem van het verdeelde 
Duitsland op de hoogte te stellen. 
Met ons waren er vertegenwoordi
gers van vele liberale jongeren or
ganisaties uit Europa. De verbijste
rende situatie die wij hebben aange
troffen in vluchtelingenkampen aan 
de Sovjet-zone-grens in Oost Ber
lijn etc., verdienen zeker ons aller 
aandacht. 
Alle buitenlandse deelnemers waren 
bijzonder onder de indruk, hetgeen 
moge blijken uit de onderstaande 
resolutie, die met algemene stem
men aan het einde der conferentie 
werd aangenomen. Het is onmogelijk 
het gehele probleem hier uitvoerig 
te behandelen, maar wij zullen de 
afdelingen, die hiervoor belangstel
ling hebben, gaarne een avond be
zoeken. 
Wij hebben ons uitvoerig gedocu
menteerd met propagandamateriaal 
zowel uit Oost- als uit West-Duits
land. 
De resolutie luidde als volgt: 

Berlin, den 10.10.60 
Am letzten Tag der V. Internationa
len Tagung "Geteiltes Deutschland" 
der Deutchen Jungdemokraten -
Landesverband Nordrhein-Westfa
len, fassten Jungliberale aus Belgien, 
Dänemark, Deutschland, Luxem
burg, den Niederlanden, Norwegen, 

Osterreich und der Schweiz nach 
eingehendem Studium der Zonen
grenze und Berlins folgende Ent
schliessung: 
1. Es ist unbedingt notwendig, dass 

sich die westlichen freien Völker 
ernsthafter mit dem Problem 
"Geteiltes Deutschland" befassen. 

2. Wir haben erkannt, die Spaltung 
Deutschlands stellt eine bestän
dige Gefahr für den Frieden in 
Europa und der Welt dar. Wir sind 
der Meinung: ein auf demokrati
scher Grundlage wiedervereing
stes Deutsland in einem Gezamt
europa ist der friedlichen Entwick
lung in der Welt förderlich. 

3. Die liberalen Politiker der Völ
ker Europas werden aufgefordert, 
sich in ihrer Tätigkeit mehr für 
die Wiederverenigung Deutsch
lands einzusetzen, urn auf gezamt
europaischer Basis zu einer fried
lichen Lösung zu kommen. 

4. Junge Liberale aus Europa wer
den zich in regelmässigen Zeit
abständen zusammenfinden, urn 
durch ihre gemeinsame Arbeit in 
der europäischen Jugend das Stre
ben nach Freiheit und demokrati
scher Ordnung für alle europäi
schen Völker zu fördern und der 
kommunistischen Propaganda 
wirksam engegenzutreten. 

Jeunesse Liberales des Belgique 
Venstre Ungdom Danmark 
Deutsche Jungdemokraten 
Jeunesse Liberales Sodales Luxem
burg 

H .P. GELDERMAN & ZONEN N.V. 
Oldenzaal 

KATOEN 
RAYON 

TERLENKA 
tevens G L A S W E E F S E L S 

voor alle industriële doeleinden 

Firma S. Bahher 
SLIEDRECHT - TELEFOON 224 

Centrale Verwarming 

Electra~ Techniek 

Scheeps~ en Fabrieksinstallaties 

Van den Herik's Aannemingsbedrijf 

Aannemers van alle voorkomende 

gloolingswe,.ken 
,.IJswe,.ken 
g,.ondwe,.ken 
kadenJuu,.we,.ken 
en nJetselwe,.ken 

Joh. Kraaijeveldstraat 9 

Telefoon 345 

Sliedrecht 

Abraham van Stolk & Zonnen 
Koninklijke Houthandel N.V. 

Rotterdam 

Jongeren Organisatie Vrijheid 
en Democratie Nederland 
Norges Unge Venstre 
Freiheitliche Jugend österreichs 
Jungliberale Bewegung der Schweiz 

H. C. PIETERS, Dordrecht 
D. DE RONDE, Schiedam 

Propagandafeestavond 
te Alkmaar 

De afdeling Alkmaar kwam in het 
verenigingsjaar 1959/1960 voor het 
laatst bijeen in een jaarvergadering 
op 25 juni 1960. Het nieuwe bestuur 
werd aldus gekozen: W. Schoehuijs, 
voorzitter, C. F. Vrijman, vice-voor
zitter, mej. L. Y. Olthof (Iepenlaan 
18, telef. 7139), secretaresse, mej A. 
G. Keyser, penningmeesteresse, en 
A. W. Hazevoet, lid. 
Het verenigingsjaar 1960/1961 werd 
ingezet met een propaganda-feest
avond, die werd gehouden op zater
dag 17 september jl. in "Het Wapen 
van Heemskerk". 
Na de opening van de vergadering 
sprak drs J. G. Th. Lisssen, oud
voorzitter van het hoofdbestuur van 
de J.O.V.D. op een vlotte wijze over 
het doel en het werk van de J.O.V.D. 
Hij achtte de jongeren nog niet vol
doende doordrongen van de waarde 
van de Europese samenwerkfng en 
meende, dat het de taak van de 
jongeren, en speciaal van de liberale 
jongeren, is, hun stem te laten horen 
tegen het geharrewar op Europees 
niveau. 

Vervolgens nam mr . .1. van Someren 
op dikwijls humoristische wijze de 
algemene politieke zaken onder de 

loep. Deze spreker belichtte de ach
tergronden van de beslissingen over 
het toto-wetsontwerp van de Tweede 
en Eerste Kamerfractie van de VVD. 
Aangezien er rekening mee gehou
den moet worden, dat het gehele 
ambtenarenapparaat "omgescha
keld" diende te worden en deze re
gering zelf de begroting nog maar 
één keer heeft vastgesteld, was mr. 
Van Someren niet zo ontevreden 
over het kabinet-de Quay: er is een 
belastingverlaging bereikt voor vrij
gezellen, een vrijere loonvorming 
ontstaan, de prijzen zijn praktisch 
stabiel gebleven, de huren omhoog 
gegaan en de leraren-salarissen ver
beterd. Er resten echter meer grote 
problemen, zoals bijv. de werktijd
verkorting en het verkeer, die om 
een oplossing vragen. 
De avond werd op een gezellige wij
ze onder leiding van een band be
sloten. 
De J.O.V.D.-afd. Alkmaar kan op 
een geslaagde avond met goede spre
kers terugzien. 

SAMENSTELLING BESTUUR 
DISTRICT NOORD 

Het bestuur van het district Noord 
van de J.O.V.D. is voor het vereni
gingsjaar 1960/61 als volgt samenge
steld: 
Voorzitter: R. R. Smit, Groningen. 
Secretaris: W. T. Boijenga, Violen
straat 11, Sappemeer. Tel. 05980-2435 
(kantoor) Afd. Veendam-Hoogezand. 
Penningm.: R. Lanting, Zwinderen. 
Vice-voorz.: W. Leegte, Leek. 
.2e secr.: Mej. M. W. Ackema, Leeu
warden. 

Fineerimport 
K. MAC-LEAN Jr. 
Jacob Catsstraat 113-115, Rotterdam, Tel. 0.10-40735-88508 

' 

RIO PALISSANDER - FINEER 

WERF l.S. FIGEE N.V. Vlaardingen 

Scheeps- en motorenreparatie 

CACAO DE ZAAN 

de fijnste de krachtigst1 

de geurigste 
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Concept -resolutie kiesgerechtigde leeftijd 
ne Jongeren Organisatie Vrijheid en nemocratie, in vergad·ering bijeen, op 
5 en 6 november 1960 te L·eeuwarden, 
overwegende·, dat 
het in e~en d·emocratiscbe geme~enschap ge·en vraag mag zijn, aan wie· het 
actief kiesr.echt toekomt, doch wie daarvan behoort te worden uitgesloten, 
de kiesger,echtigde leeftijd voor het Europe,s~e~ Parlement is voorgesteld op 
21 jaar, 
De leeftijd van 21 jaar in vele gevallen corl'esponde~ert met de burgerrechte
lijke leeftijd van volwassenheid, 
de huidige leeftijd van verkiesbaarheid tot lid der Staten-Generaal een 
belemmericg betekent voor de benoeming van jonge volksv·ertegenwoordi
gers, die daartoe geschikt zouden zijn, 
spreekt als haar mening uit, dat 
zo spoedig mogelijk, de leeftijd voor het actief kie,srecht voor alle vertegen
woordigende lichamen, diende te worden verlaagd tot 21 jaar. 
zo spoedig mogelijk de leeftijd voor het passief kiesrecht voor de Staten
Generaal dient te worden verlaagd tot 25 jaar; 
en gaat over tot de orde van d·e dag. 

Toelichting op de concept-resolutie 
"Kiesgerechtigde leeftijd". 

Actief kiesrecht 
"Verlaging van de kiesgerechtigde 
leeftijd kan slechts bepleit worden 
door hen, die de ogen sluiten voor 
de uiterst gewichtige en ingewikkel
de problemen, welke den kiezer 
worden voorgelegd", aldus de Me
morie van Antwoord op het voor
stel tot grondwetswijziging in 1921. 

Deze passage gaat kennelijk uit van 
de gedachte, dat men aan bepaalde 
eisen moet voldoen om in het genot 
te worden gesteld van het actief 
kiesrecht, terwijl bovendien wordt 
aangenomen, dat de leeftijd van 25 
jaar een minimumgrens betekent 
om aan deze eisen te voldoen. 

Het moet aan het vasthouden van 
dit uitgangspunt worden toegeschre
ven, dat het bijna 100 jaar heeft ge
duurd, aleer gebruik werd gemaakt 
van de mogelijkheid, door Thorbecke 

in 1848 in de Grondwet neergelegd, 
om 23-jarigen het kiesrecht te ge
ven; hetgeen niet wil zeggen, dat 
vooral in het begin van onze eeuw 
niet diverse pogingen zijn gedaan 
om hierin verbetering te brengen. 

Bij de wet van 1 maart 1946 werd 
de minimumleeftijd gebracht van 
25 op 23 jaar, in de Memorie van 
Toelichting gemotiveerd met de 
woorden: "De omstandigheid, dat 
gedur~nde de bezetting is gebleken, 
dat velen van de hier bedoelde groep 
de eisen van het staatsburgerschap 
verstaan, versterkt de opvatting, dat 
er geen aanleiding bestaat, de 23-
tot 25-jarigen uitsluitend op grond 
van hun leeftijd, voor wat het actief 
kiesrecht betreft, bij de anderen 
achter te stellen." Ook hier nog het
zelfde uitgangspunt, het verstaan 
van de eisen van het staatsburger
schap, gekoppeld aan een leeftijds
grens. 

De commissie is daarentegen van 
mening, dat in een democratische 

samenleving het niet de vraag mag 
zijn, waarom moet iemand het kies
recht hebben, maar waarom dient 
hij er van te worden uitgesloten. In
dien men het actief kiesrecht van 
die zijde benadert, wordt op de 
grootst mogelijke wijze inhoud ge
geven aan het constitutionele voor
schrift, dat de Staten-Generaal het 
gehele Nederlandse volk vertegen
woordigen. Bovendien wordt door 
een werkelijk algemeen kiesrecht 
op deze wijze voldaan aan het Hand
vest van de Verenigde Naties, dat 
ieder het recht toekent deel te ne
men aan en invloed uit te oefenen 
op de regering van zijn land, wan
neer hij in het bezit is van zijn bur
gerlijke rechten. De commissie is 
zich bewust, dat om praktische re
denen het trekken van een leef
tijdsgrens geboden is, doch voegt 
daaraan toe, dat iedere grens een 
zekere willekeur in zich draagt. 

Wanneer de commissie dan ook pleit 
voor verlaging van het actief kies
recht van 23 jaar tot 21 jaar, doet 
zij dit mede op grond van het feit, 
dat deze leeftijd voor de meeste ge
vallen overeenkomt met de burger
rechtelijke leeftijd van volwassen
heid en hiermede de kiesgerechtigde 
leeftijd in overeenstemming wordt 
gebracht met die, welke is voorge
steld voor het Europese Parlement, 
terwijl Nederland zich dan tevens 
zou scharen in de rij van landen, 
aangesloten bij de Verenigde Naties, 
die op een drietal uitzonderingen 
na, allen het actief kiesrecht kennen 
tussen de 18 en 21 jaar. 

In het algemeen verwacht de com
missie van deze verlaging een sterke 
stimulans onder de jongeren voor 
hun interesse in de politiek, doch 

Kinderbijslag, verantwoordelijkheid en bevolkinosoroei 
In liberale kring staat men vrij eensgezind afwijz~end te,genover de door de 

regering voorgestelde algemene kinderbijsla~gr·egeling. neze e<ensgezindheid 

is op zichzelf verheugend; teleurstenend is ~e~chter, dat het standpunt van 

V·elen gebaseerd wordt op onvoldoende en misschien z,elfs onjuiste argumen

ten. In onderstaand artikel wil ik graag in het belang van ·een goede be

strijding van de ingediend~e voorstellen op e1en ve·el genoemd bezwaar te.gen 
d·e kinderbijsla,g nad~er ingaan. 

Door vele liberalen wordt aangeno
men, dat de kinderbijslag de ver
antwoordelijkheid van de ouders 
t.o.v. de bepaling van de gezinsom
vang ondergraaft. Een belangrijk 
gevolg zou daarvan zijn, dat de be
volkingsgroei van ons land ver
sterkt zou worden, hetgeen onge
wenst is gezien de dreigende over
bevolking. 
Ik mag er evenwel op wijzen, dat 
het ter beschikking staande feiten
materiaal in het algemeen geen ver
band tussen de hoogte der economi
sche welvaart en het kindertal aan
geeft: 
Bij de bevolkingsdeskundigen ont
stond het inzicht, dat voor een volk 
een toenemende welvaart en een 
voortschrijdende cultuur zelfs tot 
een dalend geboortecijfer kunnen 
leiden. Verder is opmerkelijk, dat 
de stijging van het geboortecijfer 
sinds 1937 zich ook in de jaren 1940 
t/m 1944 voortzette; en in die oor
logsjaren werd de economische si
tuatie voor de Nederlandse gezin
nen steeds slechter! Voorts wezen 
onderzoekingen uit, dat in de gezin
nen in de hogere welstandsgroepen 
van onze samenleving het kindertal 

verreweg het laagste is. 
Verscheidene schrijvers over be
volkingspolitieke vraagstukken be
schouwen daarom verschillende an
dere faktoren voor de bepaling van 
het geboorteniveau van veel groter 
belang: b.v. de physieke toestand 
van een volk en faktoren van gods
dienstige, zedelijke en culturele 
aard. Het hoge geboortecijfer van 
ons land beschouwt men wel als een 
typisch Nederlands verschijnsel, dat 
samenhangt met de volksaard, waar
in de intimiteit van het huiselijk le
ven en de individualiteit sterk leven. 
Een zeer belangrijke faktor blijkt 
bovendien te zijn de mate van sek
suele voorlichting. Onderzoekingen 
toonden hier aan, dat met name in 
gezinnen met minderontwikkelde 
ouders zeer vaak meer kinderen 
voorkomen dan de ouders oorspron
kelijk zelf gewenst hebben. 
Men kan uit het voorafgaande de 
konklusie trekken, dat er - afge
zien van uitzonderlijk slechte eco
nomische situaties (depressies, hon
gerwinter), die het geboortecijfer 
drukken - in het algemeen geen 
verband tussen economische wel
stand en geboortecijfer merkbaar 

is. Een belangrijke invloed van kin
derbijslag en belastingfaciliteiten, 
die slechts een deel der welstand 
uitmaken, op het geboortecijfer valt 
hierdoor evenmin te verwachten. 

Maar als het aantal geboorten niet 
toeneemt, mag evenmin gesproken 
worden van een verminderde ver
antwoordelijkheid t.o.v. de gezins
grootte. 

Deze konklusies worden nog beves
tigd door de ervaringen in het bui
tenland, met name in België en 
Frankrijk. In beide landen waar de 
kinderbijslag, in tegenstelling met 
ons land, mede op bevolkingspoli
tieke gronden werd ingevoerd, mis
lukte het streven d.m.v. financiële 
steun het geboortecijfer op een ho
ger niveau te brengen. En dat ter
wijl behalve hoge bedragen aan kin
derbijslag nog op verschillende an
dere manieren, zoals b.v. eenmalige 
premies bij geboorten, gezinssteun 
werd uitgekeerd. 

Het is van belang zich verder goed 
te realiseren, dat ook al zou men 
kunnen aantonen, dat door het ver
strekken van kinderbijslag ergens 
het geboortecijfer, de gemiddelde 
gezinsomvang stijgt, dit op zichzelf 
niet altijd een verminderd verant
woordelijkheidsbesef der ouders 
t.o.v. de gezinsomvang betekent. 

Waarschijnlijk zal dan ook een aan
tal ouderparen bewust de opvoeding 
van een groter gezin op zich hebben 
durven nemen. 

bovendien zal hiermede gt•hoor wor
den gegeven aan de vrij algemene 
tendens om aan jongeren. meer dan 
voorheen, grotere verantwoordelijk
heid toe te kennen en zullen zij te
vens worden geconfrontet•rd met de 
verantwoordelijkheden, welke het 
staatsburgerschap met zieh brengt. 

Passief kiesrecht 
Ook bij het passief kien·cht is men 
geneigd aan te nemen, dat de ont
wikkeling van ons staabrecht geen 
gelijke tred heeft gehouden met de 
ontwikkeling van ons staatkundig 
leven. Immers de huidig<· wijze van 
candidaatstelling, welke in alle op
litieke partijen is te bscllouwen als 
een voorselectie voor eventuele can
didaten, waarborgt op zit'hzelf reeds 
de afvaardiging van capabele men
sen, waarbij de leeftijd slechts een 
secundaire rol speelt. 
De huidige leeftijd van 30 jaar voor 
verkiesbaarheid tot lid der Staten
Generaal is dan ook eerder te be
schouwen als een belemlllering voor 
jonge, werkelijk capabPle mensen, 
dan dat men er van kan verwachten, 
dat zij een waarborg is voor af
vaardiging van slechts capabele 
mensen. 
Evenals bij het actief kit•srecht, zal 
bij verlaging van de keftijd van 
verkiesbaarheid ook hier om prak
tische redenen een grens dienen te 
worden getrokken, waarbij de com
rr~issie !zich ervan bewust is, dat 
ook hier iedere leeftijdgrens een ze
kere willekeur in zich draagt. De 
commissie acht de tijd nog niet rijp 
om het pleit te voeren voor de 
21-jarige leeftijd, doch ml'de om his
torische redenen acht zij verlaging 
tot 25 jaar, overeenkomend met de 
leeftijd, welke geldt voor de Provin
ciale Staten, onder de huidige om
standigheden zeer zeker verant
woord. 

Tenslotte zij opgemerkt, dat de ma
te van een ondergraving van de ver
antwoordelijkheid t.o.v. de gezins
grootte afhangt van de hoogte der 
kinderbijslagen. In ons lnnd zijn de 
bijslagen in verhouding tot het bui
tenland betrekkelijk gering. De kin
derbijslag vormt, ook voor de lagere 
inkomensgroepen, maar een deel 
der kostentoeneming bij gezinsuit
breiding. Zelfs tesamen met de be
staande belastingfaciliteiten wordt 
slechts een deel van de kosten van 
onderhoud en opvoeding van een 
kind vergoed. Gezinsuitbreiding 
vraagt dus altijd- en terecht- een 
financiëel offer der ouders. Daarom 
is het begrijpelijk, dat een aantas
ting der verantwoordelijkheid der 
ouders t.o.v. de gezinsomvang niet 
in belangrijke mate plaats vindt. 

Resumerende komt dit betoog op 
het volgende neer: Bij het maken 
van bezwaren tegen de kinderbijslag 
wordt door vele liberalen vaak on
gemotiveerd gewezen op een aan
tasting der verantwoordelijkheid 
van de ouders t.o.v. de gezinsom
vang. Veelal wordt een versnelling 
der bevolkingsaanwas hiermee in 
verband gebracht. Er bestaan even
wel gegronde redenen aan de juist
heid van deze argumenten te twij
felen. 

Mochten er personen zijn, die on
danks bovengenoemde punten deze 
eindkonklusie niet aanvaarden, dan 
hebben we er belang bij dat zij hun 
mening met goede argumenten naar 
voren brengen. 

E. NYPELS 
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( (F AH) - J n rmd t.nntig min~ni::~r: ~~n~rij=~SDu~~~~l!~:=,~~aarin kan men lezen hoe "men\ 
gebeurtenissen uit de laatste 25 jaar op het film- de vrede het beste bewaren kan", dat "de arbeiders de ware 

doek geprojecteerd. leiders zijn in de communistische· staten", dat "de DDR de 
Dit ter gelegenheid van het 25-jarig bestaan van de Haagse rechtmatige Duitse staat is", enz. 
Cineac. Het journaal begon met de moord op koning Alexan- Men walgt van deze stukjes, die bijna altijd beginnen met 
der van Joegoslavië in 1934 in Marseille; vervolgens de op- "Liebe Kameraden, Liebe Freunde und Genossen" en die 
komst van Hitler, de oorlog· .... , de wederopbouw, de Vere- steeds te lezen geven hoe goed het in het Oosten is. Vandaar 
nigde Naties, enz., enz. die duizenden vluchtelingen, die per dag(!) naar het Westen 
Dit alles wordt snel voor duizenden ogen per dag afgedraaid vluchten en die alles achterlaten om het te ruilen voor de 
- en terecht. Dit filmpje had men moeten vertonen op het vrijheid ... . 
laatste Labourcongres in Engeland, waar men een resolutie 
aannam, die zich uitspreekt voor éénzijdige atoombewape-
ning . ... Er zijn namelijk mensen wier ogen nooit open 
gaan ... . 
Tijdens het filmpje zat er een moeder achter ons aan haar 
zoontje (een jaar of acht) uit te leggen wat er werd vertoond. 
, Moeder wat is oorlog?", "wie is die meneer met die snor?", 
"zijn dat bommen?" En moeder legde geduldig uit. Het is de 
jonge, nieuwe generatie, voor wie dit filmpje volledig histo
rie is. 
Toen even later Chroestsjev op het doek kwam vroeg hij 
niets. Wel licht is hij met deze verschijning reeds vertrouwd 
geraakt. Want de wereld heeft weer een nieuwe dictator. 
Eén, die in de Verenigde Naties zijn schoenen uittrekt om er 
mee op zijn lessenaar te trommelen onder het uitroepen van 
de volgende vloeken: "Wij leven hier op aarde niet bij de 
gratie Gods, of bij Uw gratie, maar bij de gratie van de 
kracht van het grote Sovjet volk." 

U zult niet in staat zijn de stem der waarheid te verstikken, 
die eist een graf voor het kolonialisme." 
Ongetwijfeld zullen deze sènes voorkomen in een volgend 
herdenkingsjournaal van de cineac; evenals de moord op de 
Japanse socialistenleider. Het wereldjournaal vertoont altijd 
dezelfde beelden. De ene keer is het een dictator, die tapijten 
"vreet", de andere keer één, die het te kwaad heeft met zijn 
schoeisel. ... 

-0-

Tegenover mij in de trein zaten drie arbeiders; ik daclît 
eerst, dat het Duitsers waren, maar het bleken ge

vluchte Hongaren te zijn, die in Duitsland werkten. Ze ver
telden van de grote ellende, die er in Hongarije heerst. Ze 
lieten een pakje sigaretten zien, dat gevuld was met sigaret
ten, waar geen tabak, maar een soort hooi inzat. Een arbeider 
moet drie uur in Hongarije werken om zo'n pakje te kunnen 
kopen. Om een costuum te kunnen kopen moet hij twee 
maanden werken. 
De gevluchte Hongaren werkten pas in Duitsland. Ze gaven 

\ mij een tweetal uitgaven van de "Sozialitische Briefe", een 
'-. propagandageschrift van de communisten, dat in West-

Kerk en politiek 
W ij blijven van mening, dat 

niet-politieke groeperin
gen zich van politiek dienen te 
onthouden. Het allersterkste 
menen wij dit, wanneer kerke
lijke organisaties of instanties 
zich gaan wagen aan politieke 
uitspraken. 

Nu is het natuurlijk wel zo, dat 
in politieke kwesties iemands 
geloof een leidsman kan zijn. 

Maar de politiek zorgt voor de 
nuanceringen en interpretaties. 

Hoe verschillend die kunnen 
uitvallen is eenvoudig te de
monstreren aan het feit, dat 
even goede lidmaten van b.v. 
de Ned. Herv. Kerk, lid zijn van 
de PvdA als van de VVD. Val
len ook telkens de fracties van 
de CHU niet uiteen in twee 
groepen, zodra een politieke be
slissing wordt gevraagd? 

Politiek is voorts een zaak van 
het moment, van de beoordeling 
van de feiten van nu. Het ge
loof, de godsdienst is van alle 
tijden, maar daarom ook niet in 
staat alle feiten, complicaties 

en eventuele consequenties te 
overzien. 

Niemand zal een kerkelijke or
ganisatie het recht ontzeggen 
om op· te komen voor haar prin
cipes, zo ze die geschonden acht. 

Een uitspraak contra de rassen
scheiding valt dan ook zeer wel 
te billijken. Ook een uitspraak, 
dat er sociale rechtvaardigheid 
moet bestaan ligt in dit vlak. 

Maar over de technische zijde, 
het 'hoe' en 'wat', moet de ker
kelijke organisatie zwijgen. Zij 
mag niet aang•even of deze so
ciale rechtvaardigheid via de 
liberale of via de socialistische 
opvatting·en tot stand moet ko
men. Zij mag ook niet een uit
spraak doen over de wijze, 
waarop inzake Nieuw-Guinea 
zal moeten worden gehandeld. 
De laatste tijd schijnt er binnen 
de Ned. Hervormde Kerk een 
streven te zijn om de kerk meer 
in het leven van alle dag te 
plaatsen. Een uiting hiervan is, 
dat in het weekblad "Hervormd 
Nederland" zo nu en dan wat 
politieke beschouwingen wor
den gegeven. Met de grootste 
voorzichtigheid weliswaar, 

-0-

T heo van B. (54) heeft reeds twee kinderen vermoord. In 
1941 vermoordde hij Ria Pagie (10) en Annie Remken (13). 
Het is thans zeker, dat hij, een paar weken geleden, Hansje 
Hermans (11) heeft vermoord. Behalve op Theo van B. rust 
er op de overheid ook een grote verantwoordelijkheid voor 
de moord op Hansje Hermans. Hoe kan men in hemelsnaam 
zo'n "patiënt" loslaten als hij reeds twee kinderen heeft ver
moord. De "patiënt" moet weer een kans hebben, wordt er 
dan gezegd. En een ouderpaar heeft er weer een kans bij om 
een kind te verliezen . ... 
Dat men iemand loslaat na zijn straftijd, die in drift iemand 
heeft vermoord, is te verdedigen. Dat men psychopaten-kin
der-moordenaars loslaat, valt nimmer te verdedigen. Toch 
lopen er tientallen vrij rond. "Ze moeten weer een kans heb
ben . ... " 

-0-

oe directie Wegenbouw van het ministerie van Verkeer 
en Waterstaat in Den Haag heeft voor de komende 

vijftien jaar een bouwprogramma voor 1200 km nieuwe auto
wegen op stapel staan. 
Dit wegenplan is het grootste, dat ooit in Nederland werd 
opgezet. In totaal is er een bedrag van twee miljard mee ge
moeid. 
De plannen zijn verheugend nieuws. De Delta-werken zijn 
noodzakelijk en vergen veel geld, maar de wegen zijn nog 
urgenter en behoeven eigenlijk nog meer geld. Ruim acht
tienhonderd doden vallen er per jaar aan verkeersongeluk
ken; om van de ernstig gewonden nog maar te zwijgen. 
Daarom werd het hoog en hoog tijd, dat de directie Weg en
bouw met een groots wegenplan voor de dag kwam. Het is 
alleen te hopen, dat het geen vijftien jaar behoeft te duren, 
zoals wordt voorgesteld . ... Dat is wel zeker te lang. 
De Koningin heeft op de verkeersbezinningsdag terecht ge
zegd: "De beschaving van een land kan blijken uit het ge-
drag op de weg". Dit is inderdaad een eerste vereiste. De 
overheid heeft echter de dringende taak door haar wegen, 
kruisingen en tunnels de kansen op verkeersongelukken zo } 
klein mogelijk te maken. _/ 

maar toch ook met een duide
lijk stelling nemen zo nu en 
dan. 
Zo vonden wij in genoemd 
weekblad van 24 september een 
artikel "Kanttekeningen bij de 
troonrede" een zinsnede, waar
in gepleit wordt voor de in
ternationalisering van Nieuw
Guinea. Ook geeft (Ds) F. H. L. 
(andman) een nabeschouwing 
over het totodebat in de Eerste 
Kamer, waarbij hij de houding 
van de tegenstemmers bekriti
seert, omdat deze het allen uit 
staatkundige overwegingen 
hadden gedaan (althans VVD 
en vooral PvdA). Hij acht het 
een gevaar voor de democratie, 
dat zo weinig rekening wordt 
gehouden met de principiële 

inzichten van democratisch ge
zinde minderheden - de Ned. 
Herv. Kerk heeft zich tegen de 
toto uitgesproken! - en dat het 
partijbelang bij dit tegenstem
men overwogen heeft. 
Maar als inleiding tot een o.i. 
ietwat laf-smakend excuus, dat 
bij een andere gelegenheid de 
schrijver bereid is om een ja ten 
aanzien van de houding van de 
PvdA en een "neen" tegen de 
houding van b.v. de A.R. uit te 
spreken, lezen wij het volgende: 
"Wij weten, dat wij op onze 
beurt met deze opmerkingen in 
een kerkelijk, d.i. pol i tie k
onaf ha n k el ijk, (onze spat.) 
blad een gevaarlijke weg op
gaan." 
En hier ligt ons bezwaar. Een 

(zie vervolg pag. 10) 

N.V. Tee,.-!1 Bitun~en• en Ve,.findust,.ie 

ToulNen & Co. 
Vierwindendwarsstraat 1, AMSTERDAM, tel. 246275-245393 
FABRIKANTE VAN PRODUCTEN VOOR: 

Houtbesche,.".ing 
/Jze,.besche,.".ing 
Betonbesche,.".ing 
Vochtige n~u,.en 

(diverse kleuren) 

(op bitumen t teerbasis) 
(op bitumenbasi') 
(op silkonenbasis) 
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Interview met het Tweede Kamerlid mr. dr. C. Berkhouwer 

Japan en zijn politieke en economische aspecten 
Onlangs heeft een Nederlandse p,arlementaire delegatie gedurende drie we
ken een ber~;oek gebracht aan Jap.an. l·eder jaar wordt namelijk een congres 
georganiseerd door de Interparlementail"e Unie, een ov,erkoep,elend orgaan 
van bijna alle p'arlementen ter wel"eld en dit jaar vond het plaats in Tokio. 
Mr. dr. C. Uerkhouwer, lid van de Twe,ede Kamer voor d·e V.V.D., was één 
van de twaalf delegatieleden, die Nederland afvaardigde. Tijdens een inter
view vertelde de heer Uerkhouwer, dat er in Tokio ruim vijfhond·erd parle
mentariërs bijeen waren, die vijftig parlementen vertegenwoordigden. 

"Het was een soort Verenigde Na
ties, maar dan op parlementair ni
veau. Eerst is er een debat geweest 
over de algehele wereldsituatie 
(spanning Oost-West); ook de com
munistische landen hadden afge
vaardigden gestuurd. Vervolgens is 
gesproken over de ontwikkeling van 
de parlementaire democratie, waar
bij ik zelf een lezing heb gehouden 
over parlementaire democratie in 
Azië. 
Ik vond het een bijzonder gunstige 
samenloop van omstandigheden, dat 
het congres van de Interparlemen
taire Unie juist dit jaar in Tokio 
werd gehouden, omdat de Japanse 
regering wel een steuntje in de rug 
kan hebben. De democratie is er 
nog niet zo oud en in de afgelopen 
maanden hebben we kunnen zien, 
dat agitatie van bepaalde bevol
kingsgroepen de regering gauw door 
de knieën liet gaan (bezoek Eisen
hower en de Karel Doorman). 

Dr. Karel Doorman 
Nu moet wel gez,egd worden, dat 

het niet tactisch was van Eisenho
wer om direct na de rel in Japan 
over het vriendschapsverdrag tussen 
de V.S. en Japan, een bezoek aan 
Nippon te gaan brengen. Even on
tactisch vond ik bet van onre rege
ring om juist d·e· Karel Doorman naar 
Japan te willen zenden om luister 

bij te z.etten ter viering van het han
delsverdra.g tussen beide landen. 
Een schip te z,enden met de naam 
van een Nederlandse admiraal, die 
tegen d·e, Ja.panners sneuv·elde, ge
tuigt niet dir,ect van goede' smaak, 
hoewel dit geen rol spe·elde in de 
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Mr. dr. C. Berkhouwer 

Japanse agitatie. 

Mijn gevoel is, dat de vriendschaps
betrekkingen tussen de twee landen 
beter gediend was geweest met een 
andere geste van de Nederlandse 
regering. 
Onze wetenschapsmensen hebben 
een zeer goede naam in Japan; wel
nu, had een delegatie van deze 
mensen naar Japan laten gaan. De 
democratie in Japan is nog niet erg 
sterk; als vriend van zo'n land moet 
men de democratie niet meer over
belasten, dan het toelaat. 
Japan wil behalve met Nederland 
ook goede relaties onderhouden met 
Indonesië. De negentig miljoen In

donesiërs zijn potentiële kopers 
voor Japan en de regering zat dan 
ook in een moeilijk parket toen 
Soekarno dreigde de diplomatieke 
betrekkingen met Japan te verbre
ken, als ze toestond de Karel Door
man te ontvangen. Nogmaals: het 
westen moet dergelijk onnodige con
troversen zien te voorkomen. 

Goede hlanh 
Overigens heeft de naam Holland 
een goede klank in Japan. En de 
sfeer tussen beide landen is niet zo 

(vervolg van pag. 9) 

kerkelijk blad is niet politiek
onafhankelijk, maar het is bo
ven-politiek. En elk afdalen 
naar de technische details op 
het politieke vlak is uit den 
boze. Want dan laat men niet 
meer Gods Woord doorklinken 
in de politiek, maar laat men de 
politiek doorklinken in Gods 
Woord. En dat laatste kan aan 
de bezielende kracht van de 
kerk alleen maar afdoen. 

ARis 

vertroebeld door de affaire van de 
Karel Doorman en de film over het 
Nederlandse vrouwenkamp in Indië 
als wel eens wordt voorgesteld. 
De film is bijzonder slecht - enke
len van onze delegatie zijn hem gaan 
zien. Het is meer een aanval op de 
gedragingen van de Japanners tij
dens de oorlog, dan op de moraal 
van de Nederlandse vrouwen. Aan 
het eind van de film wordt de kamp
commandant vrijgesproken door een 
hof van geallieerde rechters - wat 
in werkelijkheid ook gebeurd is -
en dit laatste is een goede reclame 
voor de onpartijdigheid van de wes
terse rechtspraak. 
De oorlog heeft overigens de menta
liteit van de Japanners voor mili
tairen en politici wel enigszins ver
anderd. Ze hebben bijvoorbeeld 
zo schoon genoeg gekregen van de 
politie, dat er bijna geen politie
agenten op straat te zien zijn; in 
feite is er ook te weinig politie aan
gesteld. Dit is niet zo verstandig, 
omdat de straatmassa's, die próte
steren tegen de regeringspolitiek, 
daardoor meer kans krijgen dan 
eigenlijk noodzakelijk is. 

Hoogtepunten 
Hoogtepunten in mijn reis naar 
Japan was een bezoek aan de Kei
zer en aan de fabrikant Matsushita. 
Uit de ontvangst bij de Keizer bleek 
wel, dat Japan het een grote eer 
vond als gastheer voor de Interpar
lementaire Unie op te treden. Er 
werd trouwens bijzonder veel aan
dacht in de Japanse pers aan het 
congres gewijd en de posterijen had
den zelfs speciale postzegels er voor 
vervaardigd. 
Een bijzonder interessant bezoek 
heb ik in Osaka bij de fabrikant 
Matsushita (hij is grootofficier van 
Oranje Nassau) gebracht. Deze man 
heeft 21 grote fabrieken in Japan, 
die voornamelijk electrotechnische 
apparatuur produceren. Hij werkt 
nauw samen met Philips. De fabriek, 
die ik bezocht, was vijf jaar gele
den gebouwd en nu werken er 6000 
arbeiders. 
Japan moet met zijn vele mensen 
op een klein grondgebied het wel 
hebben van industrie, die zich toe
legt op preciesieprodukten. Als men 
ziet wat er op dit terrein in Japan 
gepresteerd wordt, is het wel zeker, 
dat Japan in de nabije toekomst een 

Uit onze J.O.V.D.-familie 
Geboren: 

Dochter van 
REIN A 

Bote de Boer en 
Hilda Naarding. 

De Bilt, 24 september 1960, 
Groenekanseweg 77. 

Getrouwd: 
EVERT T. HOVEN 

en 
HENNY MOERMAN 

Amsterdam, 22 oktober 1960, 
Willemsparkweg 108 II. 

nog geduchter concurrent zal wor
den, dan het nu al is. 
Het is uiteraard belangrijk, dat er 
handelscontacten tussen Japan en 
Nederland zijn. Ik heb het gevoel, 
dat er van Nederlandse zijde nog 
meer aan gedaan moet worden, dan 
thans gebeurt. Er zijn nog tal van 
mogelijkheden, die door Nederlan
ders kunnen worden benut; temeer 
daar Nederland een goede naam 
heeft in Japan. De Duibers probe
ren op het ogenblik delen van de 
Japanse markt voor hun land te in
teresseren. 
Ik ben er zeker van, dat het de Ne
derlanders gemakkelijker zal luk-
ken dan de Duitsers ...... " 

F. A. HOOGENDIJK 

Frank Rijsdijk's 
Industrieele On
dernemingen n. v. 

Hendrik·ldo·Ambael•t 
Tel. H.-I.·Ambacht 245 

Rotterdam 117615 

SCHEEPSSLOP:ERIJ 
HANDEL in: 

• Oud IJzer 
• Nieuw IJzer, 
e Bruikbaar IJzer, enz. 

Bij Duyvis 

sPreäd 

STALEN 
KANTOORMEUBELEN 

GISOLAMPEN 
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N. V. BETONDAK 
Fabrieken Arkel - kantoor Gorinchem 

N. V. Lijm~ en 

Gelatinefabriek 

"':DeLft'' 

TWEE TORENS 
Telefoon 25242 ~ Delft 

11 LIBERTAS 
tweemaandelijks 
orgaan van de 

IIEDERLAIIDSE 
LIBERALE 
STUDEliTEil 

Vraagt 
proefnummer! 

Adm. Rooseveltlaan 175 
Amsterdam-Z. 

FRIESCH-GRONINGSCHE HYPOTHEEKBANK N.v. 
EN AANGESLOTEN BANKEN 

Amsterdam - 's-Gravenhage - Rotterdam - Groningen - Arnhem 

Vlotte behandeling van hypotheekaanvragen 

Fa. W. VAN 'T HART & ZONEN 
TELEFOON 39416-33267-50699-32280 

• Classificeren en volledig onderhoud 
van schepen. 

• Reinigen van alle typen stoomketels 

• Vervanging dek- en machinekamer
personeel 

• Onderhoudswerkzaamheden van 
constructiebouw. 

• Zandstralen van alle voorkomende 
werkzaamheden. 

• Mastiekwerkzaamheden 

DRIJVENDE LUCHT-, LICHT- EN ZANDSTRAAL-INSTALLATIES 
HUDSONSTRAAT 37-39 - ROTTERDAM-W. 

TRIPLEX & BOARDHANDEL 

D. BRAND 
"Pieus"~ Betontriplex Meubelplaten Deuren 

Spangesekade 115 ROTTERDAM 
Tel. 010 30231~51995 

dOH. BOELE TZN's 
ZAND-, GRIND-, HANDELS- EN TRANSPORTBEDRIJF 

Corn. Muschstraat 2 - Rotterdam 4 

s----
Voor levering van ophoogzand 

TELEVISIE - RADIO 

WILLEM DE JONG 
voorheen PASSAGE 

Specialisten sinds 1906 
GRAMO 
TAPE-RECORDERS 

Korte Hoogstraat 16 
ROTTERDAM 

Tele:foon 117610 (3 lijnen) 
Tussen Gerzon en V. & D. 

N.V. ROTTERDAMSCHE KOPER- EN METAALGIETERIJ 

H I F I A. w E IJ E R 
GUSTOWEG 43 • ROTTERDAM 
TELEFOON Nos.: 66038 - 66490 

TELEFOON NA 6 UUR 74863 

elektroden • lastransformatoren 

Varios-Fabrieken N.V. - Groningen - Rotterdam 

TANDWIEL- EN GIETWERK-SPECIALISTEN 

Fabricagerechten voor de BENELUX-gebieden 
van STOECKICHT planetaire-overbrengingen 

METAALBEDRIJF 

RADEMAI{ERS N.V. 

ROTTERDAM J{LAZIEN A VEEN 

REDERS- CARGADOORS 
EXPEDITEURS 

AGENTEN VAN GEREGELDE LIJNEN 

P. A. van ES & Co. N.V. 
ROTTERDAM AMSTERDAM 

GRONINGEN - HAMBURG 

N.V. 

W. A. HOEK's 
MACHINE- EN ZUURSTOFFABRIEK 
Hoofdkantoor en Machinefabriek te Schiedam 

COMPRESSORS voor alle gassen en iedere druk. 
INSTALLATIES voor de bereiding van zuurstof, stikstof, enz. 

Schee ps
reparatie

bedrijf 
en Machinefabriek 

Waalhaven Pier 8 Rotterdam 
Telefoon 77610 (31ijnen) 

Na 18 uur: 73554, 70341. 41782, 171502 

N.V. Scheepsbouwwerf - Machinefabriek 

"DE KLOP" 
Industrieweg 4 Sliedrecht 

GEBR. BODEGRAVEN 
NIEUWKOOP 

'* Fabriek van Metaa.!waren 

'* IJzerhandel 
T~lef. 01725 nr. 104 en 289 
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Voor betere en gezondere oogst: 

AA-BESTRIJDINGSMIDDELEN en ORIGINELE ZAAIZADEN 

van N.V. LANDBOUWBUREAU M. WIERSUM te Groningen 

~················································ • • 
N.V. BOELE's : 

Scheepswerven en Machinefabriek 
BOLNES 

Nieuwbouw en reparatie 

Voor prima vlees en fijne vleeswaren 
Fa. G E B R. D E N G E R I N K 
Vleeswaren~ en Conserve~fabriek 

MEPPEL • Telefoon 2514 

ANNO ef774 ' 
A. VAN HOBOKEN & Co. 

BANKIERS 
ROTTERDAM 
PAIIlKLAAN II·U 

• 
BIJKANTOREN 1 

'a-GRAVENHAGI 
&tiENEN 

• 
CORRESPONDENTSCHAP 1 

WIJK BIJ DUURSTEDE 

C. van der GIESSEN EN ZONEN'S 
SCHEEPSWERVEN N.V. 

KRIMPEN AAN DEN IJSSEL 

HOMIG'S 
ARTf«ELEH 
~ 
~ 

VERPLEGING èn ONDERWIJS 
ontvangen de patienten van 

Het Nederlands Studenten Sanatorium te Laren (NHJ 
Leest de Interessante brochure: ,,HET H 0 E. WAT, 
WAAROM VAN HET NEDERLANDS STUDENTEN 
SANATORIUM", op aanvraag gratis verkrijgbaar bij het 
Centraal Bureau van de Stichting Het Nederlands Studenten 
Sanatorium, Keizengracht 632, Amsterdam (C), Telef. 61488. 

Steunt het werk dezer stichting, die financiële 
hulp van particuliere zijde nog niet ontberen kan I 

Postgiro•rekening No. 91323, A'dam. 

• • • • • • 

N. V. Betonlabriek DE METEOOR 
DE STEEG 
Tel. Velp K8302-3344 

Fabriek van kwaliteits betonartikelen 

Captain A. de Jonge 
Gecontroleerde Particuliere 
Dag- en Nacht-Bewakingsdienst 

Bewaking van Schepen, 
Kaden, Loodsen, Wagons 
en opgeslagen goederen 
Vakkundig en Technisch 
personeel voor verhalen 
van schepen, openen en 
schoonmaken van ruimen, 
binnen- en buitenboord 
verven, ketel en tank 
reinigen, aflos donkey
man, matrozen, koks, enz. 

8 b van Vollenhovenstraat, 
Rotterdam 

Tel. dag en nacht 123578, 126173 
en 116539 

Werf 

,,DE HOOP" 

Schiekade 36, Schiedam 

Tel. 0 10-46180 

Reparatiehelling 
voor schepen 
tot 55 meter 

DE ROTTERDAMSCHE 
DROOGDOK MIJ N.V. 

Bakker n.v. 
Machinefabriek 

en 

Staalgieterij 

* 
RIDDERKERK 

N.V. SCHEEPSWERVEN 

"PIET HEIN" 
voorheen 

fiRMA W. SCHRAM &ZONEN 

• 
WERVEN TE BOLNES 

EN PAPENDRECHT 
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VAN DE JONGEREN ORGANISATIE VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Geslaagd J.O. V.D.-congres te Leeuwarden 

Motie in~ake kinderbislagregeling a~n'Vaard 
1~ p zaterdag en zondag 5 en 6 novem
C.J ber heeft de J.O.V.D. haar jaarlijks 

congres gehouden te Leeuwarden. Rond 
driehonderd jonge liberalen waren naar de 
Friese hoofdstad getrokken. 
Ook de ministers Korthals (ere-lid van de 
J.O.V.D.) en Toxopeus waren aanwezig 
met hun echtgenoten; tevens staatssecre
taris Stijkel met zijn vrouw. 
Voorts verschillende V.V.D. Kamer- en 
bestuursleden. 
De landelijke voorzitter, de heer E. T. Ho
ven, opende het congres met een toepasse
lijke rede. Hij begon met zijn verheugenis 
uit te spreken over de grote opkomst en 
het feit, dat het congres in Leeuwarden 
gehouden kon worden. 
In een vroeg stadium van de J.O.V.D. is 
deze afdeling al opgericht, doch het is 
moeilijk - behalve in Sneek - verdere 
steunpunten in Friesland voor het libera
lisme en in het bijzonder voor de J.O.V.D. 
te maken. Ik vertrouw er echter op, aldus 
Evert Hoven, dat van dit congres een grote 
stimulans mag uitgaan. 
Vervolgens ging de voorzitter uitvoerig in 
op de positie van de regering De Quay. Hij 
loofde het streven van de regering om de 
enorme taken, die de overheid in de loop 
van de tijd aan zich heeft getrokken, 
enigszins af te stoten en daardoor meer 
verantwoordelijkheid te leggen bij de bur
ger. 
Velen hadden van deze regering reeds 
spectaculaire veranderingen verwacht, 
maar het is duidelijk, dat dit niet direct 
mogelijk is. Hoogstens kan er sprake zijn 
van een ombuiging van het beleid. De re
gering De Quay heeft op enkele punten 
duidelijk laten zien wat zij wil. De vrije 
loonvorming heeft zijn uitwerking niet 
gemist. Ook de aangekondigde belasting
verlaging was dringend noodzakelijk. 

Toto en kinderb~jslag 

Sprekend over de toto, zei de heer Hoven, 
dat dit een moeilijke zaak was geweest 
voor de beide V.V.D.-Kamerfracties. Toch 
is de voetbaltoto niet een zaak, die belang
rijk genoeg is om een regering te laten val
len. Degenen, die er een conflict in de 
V.V.D. over zagen ontstaan hebben de 
situatie overtrokken. Het was een zaak 
van persoonlijke verantwoordelijkheid 
voor de Kamer leden en het was redelijk, 
dat de Tweede Kamerfractie op dit onder
geschikte punt water in de wijn heeft ge
daan om tot een compromis te geraken. 

Onze voorzitter, Evert Hot;en, zojuiJt onderJcheiden met een 
ereteken t•an de V. V. V. te Leeuwarden, aan het woord. 

Een heel andere kwestie is de regeling van 
de algemene kinderbijslag, die door de 
regering aanhangig is gemaakt. De 
J.O.V.D. heeft zich reeds eerder uitgespro
ken tegen kinderbijslag, die voor haar le
den principieel onaanvaardbaar is en die 
geleidelijk dient te verdwijnen. 
Het zou dan ook beslist te zwaar op de 
maag liggen als de liberalen deze rege
ringsvoorstellen zouden steunen. Dit is 
een heel andere zaak dan de toto, - veel 
belangrijker en principiëler. 
Het moet voor liberalen onaanvaardbaar 
zijn de persoonlijke verantwoordelijkheid 
van het gezin hierdoor aangetast te zien. 
Later nam het congres een motie aan 
over de kinderbijslag van de volgende in
houd: 

De J.O.V.D. in vergadering bijeen op 5 en 
6 november te Leeuwarden, overwegende, 
dat de kinderbijslagregeling nog steeds 
gezien moet worden als een maatregel, die 
geleidelijk dient te verdwijnen naarmate 
de onder deze regering vallende groeperin-

gen van loontrekkenden en kleine zelf
standigen hun welvaartspositie vergroten, 
de door de minister van Sociale Zaken en 
Volksgezondheid voorgestelde Algemene 
Kinderbijslag verzekeringswet niet haar 
instemming heeft, vooral gezien de alles
zins verwerpelijk te achten sterke progres
siviteit van de premies, die volgens deze 
wet uigekeerd zouden worden; 
spreekt als haar mening uit, dat de voor
gestelde kinderbijslagverzekeringswet on
gewenst is, 
en gaat over tot de orde van de dag. 

Resoluties 

De deelnemers aan het congres hadden 
geen voldoende eenheid van inzicht in het 
vraagstuk Nieuw-Guinea om tot een reso
lutie te komen. 
Wel namen zij een resolutie aan waarin 
de wenselijkheid wordt uitgesproken om 
het actieve kiesrecht voor alle vertegen
woordigende lichamen tot 21 jaar en het 
passieve kiesrecht voor de Staten-Gene
raal tot 25 jaar te verlagen. 
Ook werd een resolutie aanvaard, waarin 
wordt uitgesproken, dat een Europees 
liberaal programma dient te worden opge
steld voor en gericht op de verkiezing van 
een Europees parlement. 
Dat het J.O.V.D.-congres 1960 een groot 
succes werd is voor een groot deel te dan
ken aan de uitstekende organisatie in 
Leeuwarden. Veel lof voor onze Friese 
vrienden voor de wijze waarop zij zich van 
hun ongetwijfeld moeilijke taak hebben 
gekweten! 

F. A. HOOGENDIJK 

A.R.I.Aris verlaat onze 
redaktie 

Van onze redacteur A. R. I. Aris 
ontvingen wij dezer dagen het be
richt, dat hij zich wegens studiere
denen genoodzaakt ziet het redac
teurschap van ons maandblad neer 
te leggen. Aris verzorgde in ons blad 
de rubriek "Marginalia", waarin hij 
steeds actuele gebeurtenissen onder 
de loep nam. Hij deed dit steeds in 
een bijzondere eigen stijl. Het spijt 
de redactie dan ook, dat we Aris als 
medewerker moeten missen. Wij 
wensen hem bij zijn studie veel 
succes toe. 



2 DE DRIEMASTER 

Voor betere en gezondere oogst: 

AA-BESTRIJD~NGSMIDDELEN en ORIGINELE ZAAIZADEN 
van N.V. LANDBOUWBUREAU M. WIERSUM te Groningen 

Congres koos Huub Jacobse tot lid van verdienste 
Veel nieuwe gezichten in het hoofdbestuur 

Ue,t is voor hen, die uit "Holland" moesten kom,en e,en v,err·e reis geweest om 

het congres 1960 bij te wonen. E,en tev,ergeefse l'eis naar Leeuwarden was 

het echter aUerminst. Een groot aantal J.O.V.D.'ers is getuige geweest van 
e,en bijzonder ge,slaagd congres, dat niet alleen in de organisatie Zielf veel 

belangstelling beeft getrokken, maar ook daarbuiten. 

Het is een congres geworden waar de afdeling Le,euwarden trots op kan 

zijn; de J.O.V.D. op haar beurt kan trots zijn op de leden van de afdeling 

Le,euwarden, want bet valt voor 'een betr,ekk,elijk kleine afdeling niet mee 

om gastvrouw te zijn voor zo'n grote groep jongeren, die behalv,e ,eten, sla

pen en vergaderen, ook nO!; aangenaam bezig gehouden moeten worden. En 

dat alles is voortreffelijk gelukt. Van deze plaats nogmaals hulde voor deze 
groep enthousiast·e· J.O.V.D.'ers. 

Het was jammer dat vel.e promi
nenten van het liberalisme ontbra
ken door het feit dat elders in het 
land werd gewerkt aan de opbouw 
van het liberaal denken. Zo ontvin
gen wij telegrammen en brieven van 
onze ere-voorzitter, prof. mr. P. J'. 
Oud, de minister van Defensie, Z.E. 
Visser, de staatssecretaris van Bui
tenlandse Zaken, Z.E. Van Houten 
en van vele V.V.D.-leden van Eer
ste en Tweede Kamer-fractie. 

doordringen, dat het nodig is om 
voor de komende tijd iets achter de 
hand te hebben. Er moeten nieuwe 
brochures komen en ook bestaan er 
plannen om afdelingen, die met een 
goed plan voor ledenwerving komen, 
hiermede financieel te steunen. Maar 
de afgevaardigden wilden er liever 
nog een nachtje over slapen, alvo
rens de begroting aan te nemen. 

Een goed gevulde zaal vormde een aandachtig gehoor 

Als wij de jaarvergadering van de 
J.O.V.D. in dit verslag kenschetsen 
als geanimeerd, denken wij terug 
aan een week-end, dat behalve het 
traditionele feest, ook ren huishou
delijk gedeelte heeft gehad, dat uit
muntte door levendigheid en vecht
lust. Niet alleen vechtlust ten op
zichte van het verdedigen van onze 
liberale beginselen, waarvan de 
voorzitter getuigde in zijn openings
rede, maar ook onderlinge lust tot 
debatteren, in de meest vriendschap
pelijke sfeer uiteraard. Zo kreeg de 
penningmeester het hard te verdu
ren met zijn ingediende begroting, 
want vele afdelingspenningmeesters, 
die met hun afdeling op de rand 
van een faillissement schijnen te 
balanceren, deden felle aanvallen 
op de momenteel redelijk gevulde 
kas. 

Vanachter de HB tafel is er zwaar 
geschut aan te pas moeten komen 
om de afgevaardigden er van te 

Het corps leden van verdienste is 
ook bij deze jaarvergadering weer 
uitgebreid met een in het verleden 
en heden actieve J.O.V.D.'er. De 
voorzitter, die vorig jaar de hamer 
heeft neergelegd, Huub Jacobse, is 
met luid applaus tot dit verdienste
lijk lidmaatschap geroepen. Door 
ziekte verhinderd de hulde ter plaat
se in ontvangst te nemen, betuigen 
wij Huub hierbij nogmaals de dank 
voor alles wat hij deed en nog doet. 

Hamerstukken 

Behalve de begroting, die dus naar 
de zondag werd verschoven, waren 
het zaterdag alle hamerstukken. 

Geen opmerkingen over de notulen, 
het verslag van de secretarissen en 
het beleid van de redactie Drie
master. Het ging er op lijken dat in 
record tijd de agenda zou zijn afge
werkt. Maar dat leek maar zo, want 
zelden zijn wij in zo'n tijdnood ge
komen als met dit congres. Kenne-

Het hoofdbestuur {oude samenstelling) aandachtig luisterend naar de openingsrede 
van Evert Hoven die op deze foto niet zichtbaar is. 

lijk gesterkt door het voortreffelijke 
diner en het gezellige feest daarna, 
kwamen de afgevaardigden zondag 
ter vergadering met voorstellen tot 
wijziging van de afdracht, met als 
resultaat na veel over en weer ge
praat, dat alles bij het oude bleef. 

Ook bij de verkiezing van het 
hoofdbestuur moest tot tweemaal toe 
gestemd worden; tenslotte zijn de 
volgende hoofdbestuursleden geko
zen: E. Hoven, voorzitter; G. Dors
man, vice-voorzitter; H. M. J. Dub
beldam, secretaris; K. Weide, pen
ningmeester; mej. M. H. Doornbos, 
A. J. M. de Goey, R. Hofman, J. 
Lammerts, L. C. Meltzer, A. H. Nij
land, J'. Robaard, mej. H. Schou
wink, J. Sypkens, J. W. Verbeek en 
mevrouw C. M. Warburg-van Rijn. 

Veel nieuwe gezichten dit jaar, 
waaruit de conclusie volgt, dat er 
verschillende getrouwen het HB 
hebben verlaten. Mineke Takens, 
Mattie de Bruyne en Otto Bussema
ker hebben enige jaren achtereen 
de J.O.V.D. op de meest lofwaardige 
wijze gediend. Wij zullen de opbou
wende critiek, de suggesties, en niet 
te vergeten de rapporten van de 
twee laatstgenoemden, waarmede zij 
gewapend ter HE-vergadering ver
schenen, node missen. Wij hopen, 
dat de nieuwkomers in hun voet
stappen verder zullen gaan. 

Een groot gedeelte van de middag 
werd in beslag genomen met het 
bespreken van een drietal resoluties. 

Een opmerkelijk groot aantal afge
vaardigden is aan het woord ge
weest om te betogen, dat zij voor, 
tegen, een beetje voor of een beetje 
tegen waren. Al met al een lang
durige geschiedenis waar toch nog 
twee resoluties zijn uitgekomen. Een 
uitspraak over verlaging kiesge
rechtigde leeftijd en over de Euro
pese integratie. Een succesvol slot 
van een jaar praten en studeren. 

Dit lot was niet de resolutie Nieuw
Guinea beschoren. Ondanks het 

charmante optreden van een twee
tal Papoea's, durfde de meerder
heid het niet aan om een uitspraak 
uit te lokken. De meningen over t;lit 
vraagstuk blijken nog zo verdeeld 
te zijn, dat besloten is het komende 
jaar nogmaals dit probleem bin
nenskamers te bespreken om zo
doende wellicht de volgende jaar
vergadering met meer eenstemmig
heid een resolutie ter tafel. te kun
nen brengen. 

Motie op het nippt>rtje 

Op het nippertje werd door een 
aantal leden een motie omtrent de 
kinderbijslagregeling aan de verga
dering voorgelegd, welke met alge
mene stemmen werd aangL'nomen. 

Na deze discussies bleken de afge
vaardigden hun kruid wel verscho
ten te hebben; de zaal liep lang
zaam leeg: velen hadden nog een 
lange reis voor de boeg; en de laat
ste agendapunten werden met een 
sneltreinvaart afgewerkt. 

Eén klap van de voorzittershamer 
en het oude bestuur was gedechar
geerd, bij de volgende hamerslag zat 

(zie vervolg pag. 3) 

STALEN 
KANTOORMEUBElEN 

GISOLAMPEN 



DE DRIEMASTER 3 

Rede van minister Toxopeus hoogtepunt van het congres 
Actuele beschouwingen over Nieuw Guinea 

Hoogtepunt van bet J.O.V.D.-congres was de rede, die minister mr. E. H. 
Toxopeus zondagmidda.g uitsprak over Nieuw-Guinea. 
De minister be,gon zich af te vragen wat het bestaansr•echt van een politieke 
jongerenorganisatie is. Weten de jongeren het beter dan de ouder·en en wil
len ze daarom meer zeggenscha.p? Dat geloof ik ontkennend t·e· moeten be
antwoorden, want de ·ervaring van de ouderen mag niet worden onderschat. 
En de jongeren weten dat zelf maar al te goed. 
Maar ·er zijn bepaalde ond·erwerpen, waarvoor de jeugd in bet bijzonder 
belang stelt en die wil bestuder,en om ·er ·eventueel ·een uitspraak over te 
doen. Daarom is het belangrijk in ·een politieke jongerenorganisatie· ver
enigd te zijn. 
Dit is de bestaansreden van •een dergelijke' j·eugdorganisatie. Een punt van 
kracht voor de J.O.V.D. daarbij is nog, dat ze niet is opgenomen in het kader 
van ·e·en bepaalde politieke partij. 

Eén van de onderwerpen, die de 
jeugd van Nederland wel moet in
teresseren is de kwestie Nieuw
Guinea, aldus minister Toxopeus. 

Nu ik er een paar weken heb mo
gen verblijven heb ik dit eiland le
ren kennen als een land van uiter
sten. Grote bossen waardoor rivieren 
kronkelen, afgewisseld met uitge
strekte moerassen. De verkeersver
bindingen vormen één van de groot
ste problemen in Nieuw-Guinea. 

Alle vervoer moet gebeuren over de 
rivieren per boot of per klein vlieg
tuig. 
In totaal wonen er ongeveer 700.000 
inwoners en het heeft een grootte 
van Frankrijk. Het is duidelijk, dat 
er dus nog tal van mogelijkheden 
voor dit land zijn, te meer daar er 
een snelle groei van de bevolking 
wordt verwacht. 
De Papoea's zijn er volleidig van 
overtuigd, dat de ontwikkeling van 
hun land nog maar in het allereer
ste stadium is en dat ze het alleen 
nu zeker nog niet af kunnen. Ze 
spreken steeds hun verheugenis uit, 
dat de Nederlanders hen in de op
bouw van hun land willen helpen. 
Hiermee kwam de minister te spre
ken over de politieke kanten van het 
"vraagstuk" Nieuw-Guinea. 

Souvereiniteits overdracht 

Over de souvereiniteitsoverdracht 
zei de minister: "Mijn opvatting is, 
dat je mensen niet kan weggeven. 
En Indonesië zegt niet: wij kunnen 
onze taak zoveel beter verrichten, 
dan de Nederlanders om de Papoea's 
tot zelfstandigheid te brengen. In
tegendeel: als Nieuw-Guinea bij In
donesië zou komen, zouden zij in 
het geheel geen kans meer hebben 
op zelfbeschikking. Het is onze 
plicht dit volk naar zelfstandigheid 
te leiden." 
Is dit voor Nederland een te zware 
last?, zo vroeg de minister zich ver-

(vervolg van pag. 2) 

het nieuwe bestuur al achter de ta
fel. Slechts nog eenmaal lichtten de 
gezichten van de vermoeide HE
tafel op. Een Leeuwardens lid bood 
de RB-leden een geschenkje aan: 
een klein vierkant flesje (reclame 
maken wij niet, daar worden wij 
niet voor betaald). Het was een ge
baar dat bijzonder op prijs is ge
steld. 
Laten we de inhoud van het flesje 
zien als symbool van het congres: 
opwekkend als van ouds. Het sti
muleert niet alleen de organiserende 
afdeling, maar ook de leden die het 
hebben bijgewoond. 
Verkwikt gaan we het nieuwe jaar 
in en zien we elkaar terug in Arn
hem, 11-12 november. Een goede 
raad voor onze Zuidveluwse 
J.O.V.D.'ers: spiegel je aan Leeu
warden, het was een goed congres! 

KITTY WARBURG-VAN RIJN 

MINISTER TOXOPEUS 

volgens af. "Tot nog toe gebeurt bij
na alles van gouvernementswege. Dit 
moet veranderen; er zal· meer van 
het particuliere initiatief moeten 
uitgaan. Als dit gebeurt - en er 
zijn verschillende mogelijkheden -
zal het voor de Nederlandse rege
ring een minder zware druk op de 
schatkist geven. Maar de regering 
beseft volledig, dat Nieuw-Guinea 
nu eenmaal meer geld zal kosten, 
dan zal opbrengen. Maar dit is ook 
niet in het geding. 
Opvallend is, dat de Papoealeiders 
mij steeds om meer onderwijs vroe
gen. Daar hebben ze de meeste be
hoefte aan; dat voelen zij zelf het 
beste. Ik ben er voor om Nederlands 
als spreektaal te handhaven en ver
der Engels op de scholen te doceren. 
Wij hebben op Nieuw-Guinea een 
taak voor het onderwijs en wat men 
daar niet kan vinden zal men dus 
bij ons moeten halen. Daarvoor is 
beheersing van de Nederlandse taal 
noodzakelijk. 

De Papoea-jongeren werken hard 
op school. Ik heb de indruk, dat zij 
weten waarom zij moeten leren; zij 
beseffen, dat dit noodzakelijk is voor 
de toekomst van hun land." 

Onder Verenigde Naties? 

"Er wordt wel gezegd, dat de Pa
poea's beter gebaat zouden zijn als 
de V.N. de taak van Nederland zou 
overnemen. Ook wordt wel gesteld, 
dat de Papoe'as ons beleid toejui
chen, omdat wij hen daartoe "dwin
gen". Dit is natuurlijk onzin. 
Een Papoea doet iets beslist niet, 
als hij dat niet wil. Binnenkort als 
de Nieuw-Guinearaad zich gaat uit
spreken zal men moeilijk meer kun
nen zeggen, dat dan de Papoea's 
klappen, omdat wij hen daartoe ver
plichten .... 
Een heel andere zaak is hoe wij ons 
standpunt internationaal duidelijk 
maken. Dit kan geloof ik niet beter 

gebeuren, dan steeds het belang van 
de bevolking voorop te stellen. De 
Verenigde Naties kunnen steeds 
vertegenwoordigers sturen om te 
komen kijken. Wij brengen trouwens 
ieder jaar reeds rapport uit. Verder 
wil ik beslist niet gaan. Nederland 
kan het verder alleen wel af. 
Zo gauw de Papoea's zouden zeg
gen: wij hebben jullie niet meer no
dig, dan is het duidelijk, dat wij 
weggaan. Maar zij beseffen volledig, 
dat ze eerst nog veel moeten leren en 
hun economie moeten opbouwen. 
Een werkverdeling, zoals wij die 
kennen, begint heel langzaam te 
groeien, doch is nog lang niet ont
wikkeld. 
Ik heb bewondering voor de vele 
Nederlandse bestuursambtenaren, 
die veelal in de binnenlanden hun 
taak uitoefenen en op alle gebieden 
de bevolking terzijde staan", zo be
sloot minister Toxopeus zijn interes
sante rede, die met veel applaus 
werd onderstreept. 

Het was een indrukwekkend mo
ment toen op het congres twee Pa
poea-leiders het woord kregen om 
hun mening over de te volgen 
Nieuw-Guinea politiek te zeggen. 
Zij merkten op, dat Nederland vol
ledig bevoegd is om Nieuw-Guinea 
te besturen. Nieuw-Guinea blijft 
dan ook rekenen op de steun van de 
Nederlandse regering. Wij beschou
wen Nederland als leidsman. 
De oprichter en leider van de Partai 
National merkte op, dat er sinds 
1949 geen koloniale band meer tus
sen Nederland en Nieuw-Guinea be
staat. 
De vorming van de Nieuw-Guinea
raad is een belangrijk begin om tot 
zelfstandigheid te komen. Dit zal 
stap voor stap verwezenlijkt moe
ten worden en wij stellen het bij
zonder op prijs, dat Nederland ons 
daarmee wil helpen. 
Na afloop van hun speeches werden 
de beide Papoea's geestdriftig door 
het congres toegejuicht. F. A. H. 

Dordrecht behandelde Randstad-Holland 
Wanneer U als goed J.O.V.D.'er, 
want dat bent U natuurlijk, iedere 
aflevering van de Driemaster door
leest, heeft U in het oktobernum
mer kunnen zien, dat het weekend 
van het district Zuid-Holland dit 
seizoen in Dordrecht gehouden 
wordt. Bovendien heeft U dan gele
zen, dat een van de onderwerpen 
voor dit districtsweekend Randstad
Holland is en dat het districtsbe
stuur de afdelingen heeft aangera
den hier zelf eens een avond over te 
beleggen. 

Op 22 oktober heeft wethouder W. 
Jas uit Dubbeldam voor de afdeling 
Dordrecht e.o., hierover gesproken. 

De heer Jas heeft een boeiend be
toog gehouden en op interessante 
wijze de verschillende vraagstukken 
naar voren gebracht. 
Als een van de grootste problemen 
bracht de spreker de verhouding 
tussen het Randstadgebied en de zo
genaamde probleemgebieden naar 
voren. De Randstad oefent een grote 
aantrekkingskracht uit op enerzijds 
de bevolking van geheel Nederland 
en anderzijds op de industrieën. 

Deze industrieënaanwas dreigt tot 
gevolg te hebben, dat de industrie
terreinen, die aan "diep vaarwater" 
gelegen zijn in beslag worden geno-

men door andere industrieën dan 
waarvoor ze aangelegd zijn. 
Degene, die absoluut dit "diep 
vaarwater" nodig hebben, moeten 
als gevolg hiervan naderhand wor
den afgewezen. De arbeiders voor 
deze industrieën moeten of op en 
neer reizen, met alle gevolgen van 
dien, of zich in dit industriegebied 
vestigen, hetgeen woonproblemen 
en recreatieproblemen met zich 
meebrengt. 
Het wonen in een industriegebied op 
zichzelf geeft al moeilijkheden, 
wanneer men bedenkt, dat het ri
vierwater wat voor drinkwater ge
bruikt wordt door de afvalproduk
ten van de fabrieken verontreinigd 
wordt, terwijl andere bedrijven (Per
nis) op een verschrikkelijke manier 
de lucht verontreinigen. 
Een ander probleem vormt het con
flict tussen enerzijds landboUw en 
veeteelt en anderzijds de industrie. 
Deze en nog vele andere punten 
werden door de heer Jas ter sprake 
gebracht. In de discussie werd nog
maals de aandacht gevestigd op de 
noodzakelijkheid elders .andere in
dustriegebieden tot ontwikkeling te 
brengen; b.v. door gunstiger omstan
digheden, als wegen e.a. 
Dordrecht e.o. kan terugzien op een 
geslaagde avond. 

Verenigd aan het diner, v.I. n. r. voorzitter Evert Hoven, met•rouw Kort hals, 

minister Kort hals, mevrouw Weide en de! hoofdredakteur :van~de :Driemaster Gert Stempher 
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Belgische en Nederlandse jonge liberalen ontmoetten elkaar te Oisterwijk 

Europese eenwording vormde een der punten van bespreking 
Op 17 en 18 september jl. waren Iedren van het Nationaal Verbond van Libe
rale Jongeren van België en de Jongeren Organisatie Vrijheid en Democratie 
in het prachtig gele·gen 1111ndgoed "de Rosep" in Oisterwijk bij·een om te 
spreken over d·e Europese integratie en de cultul.'ele betrekkingen tussen 
België en Nederland. 
Op zaterdagavond voel.'de mr. H. van Riel, voorzitte·r van de Eerst·e Kamer
fractie van de V.V.D., het woord over de Europese eenwording. Zondagmid
dag gaf dr. A. Mariën, cultureel attachee van de Belgische Ambassade te 
Den Haag, een uiteenzetting over de cultUJ."~e·le betrekkingen tussen beide 
landen. 

De voorzitter van de J.O.V.D., de 
heer E. T. Hoven, wees in zijn ope
ningswoord op het belang van een 
dergelijke ontmoeting: "Er ontbreekt 
veel persoonlijk contact in het pro
ces van de eenwording van Europa. 
Toch is dit een noodzakelijke voor
waarde. Vandaar dat ik verheugd 
ben ruim zeventig jonge liberalen 
uit België en Nederland welkom te 
mogen heten." 
Hierna sprak mr. Van Riel. Deze 
begon met op te merken, dat het be
langrijk is te weten waar wij het 
precies over hebben als wij spreken 
over Europese integratie. De omstan
digheden zijn namelijk zo belangrijk 
en het allerbelangrijkste is wel in 
welke termijnen men zich denkt de 
eenwording te laten voltrekken. Dit 
laatste wordt nog al eens vergeten. 
De omstandigheden waardoor en 
waaronder de integratie tot stand 
zal komen wisselen snel en liggen 
veelal buiten onze invloedsfeer. Er 
bestaat een grote wereld buiten 
Europa, die steeds luidruchtiger en 
machtiger wordt. Communistisch 
China wordt bijvoorbeeld jaar na 
jaar invloedrijker. 
Als men dus over de integratie van 
Europa spreekt moet men beseffen, 
dat dit een facet is van wat zich in 
de wereld afspeelt, maar niet meer 
van beslissende invloed voor die 
wereld zal zijn. 

Desintegratie 

Wat hebben wij aan integratie no
dig en wat is er verwezenlijkt?, zo 
vroeg de heer Van Riel zich ver
volgens af. 
Als er te eenvoudig over de integra,. 
tie wordt gedacht, dan kan dat al
leen maar verwarring verwekken. 
De realiteit is, dat eenheid van in
zicht op het ogenblik niet is te zien. 
Er is op het moment meer disinte
gratie, dan integratie.' 
Laten we eens nagaan hoe de zaken 
staan. Duitsland is wel voor een 
eenwording. Zij gunt Frankrijk in 
eerste instantie de eerste positie in 
continentaal Europa, daarbij in het 
achterhoofd denkend, dat zij zeker 
over acht jaar deze positie zal over-
nemen ..... . 
Engeland voelt weinig voor de inte
gratiegedachte. België wel, als er 
maar niet één een te dominerende 
positie inneemt. In Nederland denkt 
men er net zo over en het idealisme 
is hier gelukkig vervlogen; men be
kijkt de zaken kritisch. De integra
tie is voor ons echter van groot be
lang en daarom zijn we er voor. 
Italië is voor de eenwording, mits 
het sociaal-economisch geholpen 
wordt om met succes met de andere 
Europese landen mee te komen. 

Wat is er bereikt? 

De Kolen- en Staalgemeenschap is 
een goed functionerend apparaat. 
Dit is een winstpunt voor de een
wording van Europa, maar er zijn 
goede gronden aan te wijzen waar-

om dit orgaan goed kan functione
ren en ook betrekkelijk gemakke
lijk tot stand kon komen. Er waren 
een klein aantal fabrikanten voor 
kolen en staal in Europa en die kon
den het snel met elkaar eens wor
den, omdat er lange jaren een zekere 
kartelvorming in deze sector was 
geweest. 
In andere branches is de integratie 
veel minder gemakkelijk te berei
ken, bijvoorbeeld in de vervoers
sector zijn er zoveel ondernemers bij 
betrokken, dat het veel moeilijker is 
om hier alle belangen te coördine
ren. 

E.E.G. 
In de E.E.G. is de grote botsing van 
belangen toegespitst tussen de wel
en niet-producerende landen. Voorts 
is de sociale en economische harmo
nisatie een bijna onoplosbaar pro
bleem: lonen, huren, sociale lasten 
en kinderbijslagen zijn in alle lan
den van de Europese Economische 
Gemeenschap verschillend en vor
men een bijna onoplosbare puzzle. 
Voorts kan men, al zouden de be
lastingtarieven in de zes landen ge
lijk zijn, nog niet zeggen, dat de 
zaak dan rond is, want de belastin
gen zijn in landen als Frankrijk en 
Italië wel hoog op papier, maar wat 
er betaald wordt is veel minder .... 
De landbouwparagraaf van het ver
drag van de E.E.G. brengt op het 
ogenblik de grootste moeilijkheden. 
Ieder land kent zijn agrarische pres
siegroepen en geen enkele regering 
kan onverschillig staan tegenover 
deze groep; sterker: geen één rege
ring durft aan deze groep maar een 
klein offer te vragen voor de toch 
zo noodzakelijke harmonisatie. 
In het bijzonder voor Nederland is 
de landbouwpolitiek van groot be
lang. Al werken er ieder jaar min
der mensen in deze sector, onze pro
duktie gaat door de mechanisatie 
steeds meer vooruit. Als wij ons al
leen tot de Zes bepalen en geen 
overeenkomst met de Vrijhandels
zone tot stand kunnen brengen, ziet 
het er somber voor de Nederlandse 
landbouw uit. 
Onze landbouwproduktie wordt dan 
voor landen buiten de Euromarkt te 
duur. Maar, kan men dan tegen
werpen, dan kunnen wij onze pro
dukten toch in de Euromarkt ver
kopen. Dit is nu juist iets wat niet 
opgaat. Door de hoge subsidiëring 
in het buitenland van de landbouw
produkten gaat daar de produktie 
met reuze sprongen vooruit. 
Over een paar jaar hebben ze onze 
produkten er beslist niet meer nodig. 
Als wij dan opgesloten zitten bin
nen de gemeenschap van de zes is 
het duidelijk, dat het voor de Ne
derlandse landbouwers er niet roos
kleurig uitziet. 
Zolang er voor Nederland geen be
vredigende oplossing wat betreft de 
landbouw wordt gevonden, is het 
moeilijk de integratie op andere ter
reinen te aanvaarden. 

Bij de Noord Atlantische Verdrags
organisatie speelt de druk uit het 
Oosten een grote rol. Dit houdt de 
partners wel bij elkaar. De NAVO 
is essentieel voor ons bestaan. Niet
temin tracht Frankrijk de NAVO 
naar zijn hand te zetten en onttrekt 
op grote schaal troepen aan de or
ganisatie. Dit, terwijl er minstens 
dertig divisies noodzakelijk zijn om 
West-Europa goed te kunnen ver
dedigen en wij er nog geen twintig 
hebben. 
Duitsland zal echter deze achterstand 
snel helpen inlopen. Maar wij moe
ten bedenken, dat voor iedere divi
sie, die de andere partners minder 
beschikbaar stellen, Duitsland er 
meer zal moeten bewapenen. Dit 
houdt in, dat Duitsland over drie of 
vier jaar weer de derde of vierde 
mogendheid in de wereld zal zijn 
wat militaire sterkte betreft. 
Het is duidelijk, dat dit zijn weer
slag zal hebben. Niet dat het geva
ren oproept, dat Duitsland een an
der land zal gaan aanvallen, maar 
wel, dat Europa op andere terrei
nen de Duitsers tegemoet zal moeten 
komen. Iemand, die men de kastan
jes uit het vuur wil laten halen, 
heeft ook veel te zeggen en te eisen. 
Er zal door de andere landen een 
prijs voor moeten worden betaald. 
Als men dus denkt een wijze politiek 
te voeren door de defensielasten 
naar beneden te doen, dan bedriegt 
men zich zelf, daar men dan op een 
ander tijdstip de rekening te beta
len krijgt. 

Niet rooskleurig 
Al met ál ziet het er met de Euro
pese integratie niet zo rooskleurig 
uit. Dit valt ook te begrijpen. Een 
land als Zwitserland heeft er een 
burgeroorlog voor nodig gehad. Het 
gehele proces kan echter versneld 
worden door druk van buitenaf. Een 
land als communistisch China heeft 
over enkele jaren ook zijn kernwa
pens en dit zou het wereldtoneel wel 
eens kunnen doen veranderen. 
Veel werk wat we nu doen moeten 
we echter zien als het ploegen van 
de akker, waarvan we later profijt 
zullen hebben. Als liberalen kun
nen we onze bijdrage tot de Euro
pese integratie leveren, door steeds 
één stap verder te gaan, dan de an
dere politici denken, dat nodig is. 
Als wij als liberalen in Europa of
fervaardigheid weten te kwektm 
waar het nodig is om tot de inte
gratie te komen, dan is dat een 
waardevolle bijdrage. 

Motie 
Op initiatief van de Belgen werd 
vervolgens een motie ter tafel ge
bracht, die later na enkele wijzigin
gen als volgt luidde: 
Jonge Liberalen, leden van de Jon
geren Organisatie Vrijheid en De
mocratie en het Nationaal Verbond 
van Liberale Jongeren van België, 
te Oisterwijk bijeen 
stellen vast, dat de Europese econo
mische integratie op zeer bevredi
gende wijze verloopt en spreken 
hun voldoening uit over de ontwer
pen tot bespoediging, die door de 
Raad van Ministers van de Euro
pese Economische Gemeenschap 
werden goedgekeurd; 
spreken de wens uit, dat voor de 
gemeenschappelijke landbouwpoli
tiek geen uitzondering wordt ge
maakt wat betreft het tempo van 
uitvoering van het verdrag; 

stemmen in met de bedoeling van 
generaal De Gaulle om een politieke 
Unie tot stand te brenl{en, doch zijn 
van mening, dat de politieke een
making van het Europa van de Zes 
slechts degelijk en duurzaam kan 
worden verwezenlijkt op suprana
tionale wijze, zoals is geschied in 
het verdrag van Rome, waarvan de 
uitvoering werd toevertrouwd aan 
een onafhankelijke, gemeenschappe
lijke instelling; 
zijn van mening, dat verkiezing bij 
algemeen stemrecht v;m een Euro
pees Parlement, waaraan meer uit
gebreide bevoegdheden moeten wor
den toegekend en een samensmel
ting van de uitvoerende organen van 
de E.K.S.G., de E.E.G. en Euratom 
het zullen mogelijk m.aken de poli
tieke eenheid van de Z!'s te verster
ken, zonder afbreuk te doen aan het 
supranationale karakter daarvan; 
achten het van belang, dat de rege
ringen van Nederland en België dit 
met kracht zullen bevorderen; 
bevestigen tenslotte, dat de politie
ke en economische integratie van de 
Zes in geen geval een politiek van 
afzondering en autarkie kan recht
vaardigen en dat alle krachten moe
ten worden ingespannen om de 
banden, welke de leden van het 
Europa van de Zes met hun partners 
van de NAVO en de O.E.E.S., even
als met andere landen verbinden, 
in stand te houden en uit te breiden. 
Deze motie werd met algemene 
stemmen aanvaard. 

Culturele betrekkingen 
Zondagmiddag werd door dr. A. 
M.ariën, cultureel attachee een le
zing gehouden over de culturele be
trekkingen tussen België en Neder
land. Uitvoerig ging hij in op de 
uitwisselingen van professoren, lera
ren en studenten tussen beide lan
den. 
Ook op het gebied van de kunst is 
veel uitwisseling, zo vcrtelde dr. 
Mariën. 
Het weekeinde werd met deze rede 
besloten. Het vond plaats in een bij
zonder prettige sfeer en er werd be
sloten het volgend jaar een dergelijk 
weekeinde in België te organiseren. 
(Dit verslag is wegens plaatsgebrek 
blijven overstaan). 
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Een taxi- debat 

De waarheid over de A.A.A.C. van twee zijden belicht 
(Ingezonden) 

Er zijn drie mogelijkheden: Of de 
heer Marcuse weet niets af van de 
situatie in de Amsterdamse taxi
bedrijven, van de A.A.A.C. in het 
bijzonder en dus ook niet van de 
achtergronden van het besluit van 
B. en W. van Amsterdam inzake de 
taxi-sanering; hij heeft zijn infor
maties van derden. Ofwel hij heeft 
het 18 pagina's tellende rapport 
(besluit) van Gedeputeerde Staten 
van Noord-Holland inzake de taxi
sanering door de gemeente Amster
dam zéér vluchtig doorgelezen (of 
doorgebladerd); Of hij weet er alles 
van en heeft desalniettemin, bewust, 
een zeer tendentieus stukje geschre
ven vol insinuaties, half- en (voor
al!) onwaarheden! 
Dit is (zeer beknopt) de geschiedenis 
van de A.A.A.C. De A.A.A.C. werd 
in 1953 opgericht, nadat de A.T.A.X., 
het taxibedrijf van de N.V. Amster
damse Rijtuig Mij., had geliqui
deerd. De A.T.A.X. werkte n.l. met 
verlies (nota bene: met VERLIES; 
dit punt is zeer interessant voor het 
verloop van deze uiteenzetting l) en 
besloten werd, dit niet rendabele 
deel van de A.R.M. "af te snijden". 
Met één week loon in de hand ston
den aldus van de ene dag op de 
andere 200 man zonder werk op 
straat in een tijd, dat er vrij wat 
werkloosheid heerste in Nederland. 
Enkele van deze 200 man hadden 
reeds 40 jaar (of méér) bij de Am
sterdamse Rijtuig Mij. gewerkt! 
Besloten werd toen, volgens richt
lijnen van de (liberale) prof. dr. J. 
F. Haccoû, de N.V. Algemene Am
sterdamse Aandeelhouders Chauf
feurscombinatie op te richten om 
aldus deze 200 werklozen op te van
gen. Eén van de heftigste pleiters 
vóór de A.A.A.C. was de vakbonds
leider de heer J. H. A. Elkerbout, 
socialistisch raadslid van Amster
dam. Als waar idealist heeft de 
heer Elkerbout belangeloos en met 
grote volharding gestreden voor de 
A.A.A.C. en speciaal voor een ge
meentelijke garantie (dus geen LE
NING, maar een GARANTIE). 
Toen de A.A.A.C. reeds enige maan
den bestond en nog geen directeur 
kon worden gevonden, verklaarde 
de heer Elkerbout zich bereid, na 
veelvuldige verzoeken, de leiding 
op zich te nemen. 

Revolutionaire op~et 
De opzet van de A.A.A.C. is zeer re
volutionair en derhalve hoogst in
teressant. In dit bedrijf n,l. zijn de 
chauffeurs zèlf aandeelhouders en 
ook 3 van de 7 commissarissen ko
men uit hun gelederen. 
Tezamen brachten deze ca. 200 man 
f 110.000.- op. Op de gemeentelijke 
garantie van f 300.000.- werd een 
lening aangegaan van hetzelfde be
drag. Voorts participeerde de Cen
trale Arbeiders Verzekeringsbank 
(slechts) met f 30.000.-, terwijl het 
N.V.V., dat zeer sceptisch stond te
genover de A.A.A.C. wat betreft 
haar levensvatbaarheid, deelnam 
met slechts f 20.000.-. 
Er is jaren hard gewerkt in vóór
en tégenspoed. De grootste meeval
ler (en niet slechts voor de A.A.A.C.) 
was de staking van 1956, waarbij 
gedurende een vrij langdurige perio
de ca. 240 taxi's niet aan de exploi
tatie deelnamen. 

De goede resultaten over dat jaar 
stelden de A.A.A.C. in staat haar 
belangen aanzienlijk uit te breiden, 
o.a. door aankoop van het garage
en taxibedrijf N.V. E.N.T.A.M. 
(waarvan zij trouwens zeer con
sequent de 27 vergunningen niet ex
ploiteerde) en door de aankoop van 
een nieuwe garage. Voorts werd zij 
dealer van een groot automobiel
merk en het volgend jaar (1961) 
gaat de A.A.A.C. een grote en hy
permoderne garage bouwen aan het 
Waterlooplein. Tenslotte opent zij 
een nieuwe garage aan het Over
toomse Veld in februari a.s., terwijl 
ook andere plannen in studie zijn. U 
ziet het: het is er met de A.A.A.C. 
.nog niet zo slecht aan toe als de 
heer Marcuse het wil doen voorko
men; integendeel! 
Wel waren de resultaten over 1957 
en 1958 wat betreft de taxi-exploi
tatie vrij slecht, maar de A.A.A.C. 
blijft altijd gedekt door haar belan
gen elders. In 1959 echter was ook 
de taxi-exploitatie winstgevend en 
kon 6°/o dividend op de aandelen 
worden uitgekeerd, terwijl over 
1960 (alweer uitsluitend voor wat 
betreft de taxi's) nog gunstiger be
drijfsresultaten worden verwacht. 
De heer Marcuse doet het voorkomen 
alsof alléén de A.A.A.C. gediend zou 
zijn met een inkrimping van het 
taxi-wagenpark. Hij noemt dit (en 
vergeet U hierbij niet, dat de V.V.D. 
in de Amsterdamse raad in de oppo
sitie is): progressieve belangenpoli
tiek in Amsterdam. Ik noem zo'n 
uitspraak ongefundamenteerde, in
sinuerende, onscrupuleuze en dema
gogische oppositiepolitiek. 
Want de A.A.A.C. heeft zoveel ne
venbedrijven, dat ze het "on the 
long run" zelfs waarschijnlijk zal 
winnen van de andere taxi-bedrij
ven. 
De toestand in het Amsterdamse 
taxi-bedrijf wordt n.l. ieder jaar 
slechter. Het gemiddelde aantal rit
ten per dienst loopt ieder jaar terug. 
Het aantal particuliere automobielen 
in Amsterdam is van 1953 tot begin 
1960 gestegen van 19.800 tot ruim 
50.000. Het aantal bromfietsen en 
scooters is vertienvoudigd. Het bios
coopbezoek en het bezoek aan vele 
andere centra van vermaak (waar
voor dikwijls van de taxi werd ge
bruik gemaakt als vervoermiddel) 
loopt sterk terug door de televisie. 
Er zijn te veel taxi's in Amsterdam. 
De staking van 1956 heeft uitgewe
zen, dat met 240 taxi's minder in de 
roulatie de overige bedrijven winst
gevend werken, terwijl het publiek 
geen nadeel ondervindt. En de taxi
sanering van de gemeente Amster
dam beoogde een vermindering met 
15°/o (d.i. ± 140 taxi's) van het aantal 
nu rijdende taxi's in Amsterdam 
(591). 

Een taxichauffeur n.l. "werkt" 55 
uur per week verdeeld over 5 hele 
en 1 halve werkdag. Per hele werk
dag "werkt" een taxichauffeur dus 
10 uur. Op zo'n dag echter maakt 
deze chauffeur slechts 12 ritten. De 
gemiddelde duur van een rit is 10 
minuten; plus in- en uitstappen en 
wachttijd WERKT een taxichauf
feur dus ± 3 (drie) uur per dag en 
doet hij 7 (zeven) uur per dag niets! 
Maar, ongeschoold arbeider als hij 
is, verdient hij méér dan b.v. een 
geschoold monteur of typograaf. Wie 
betaalt voor deze vreemde gang van 

zaken? Het publiek! Maar aan deze 
kant van het vraagstuk schenkt de 
heer Marcuse geheel geen aandacht! 
Stellen nu verschillende taxi-bedrij
ven, dat zij rendabel werken en der
halve geen behoefte hebben aan een 
sanering van deze zeer ongezonde 
situatie in het Amsterdamse taxi
bedrijf, dan vraag ik mij tenslotte 
af, waarom de gezamenlijke Am
sterdamse taxi-bedrijven ALS ENI
GE UITZONDERING IN ONS 
LAND de landelijke loonsverhoging 
van .f 2,- p. w. voor loonchauffeurs 
BESLOTEN HEBBEN NIET TOE 
TE KENNEN. (Volgens het officiële 
en eerder genoemde rapport van 
Gedeputeerde Staten van Noord
Holland hebben slechts 111 van de 
591 taxi's in Amsterdam over het 
afgelopen jaar een redelijke winst 
gemaakt!). 

P.S. 1. In Londen werd in 1959 het 
aantal taxi's met ± 1200 stuks ver
minderd (van ± 6700 tot ± 5500). 
Eenzelfde tendens dus! 

2. Schrijft de heer Marcuse: "Wet
houder mr. R. van den Bergh, die 
het voorstel tot inkrimping van 
het taxi-wagenpark in de raad 
moest verdedigen, had het zeer 
moeilijk. Maar tenslotte slaagde 
hij er in, vooral met toegewijde 
steun van het genoemde progres
sieve raadslid Elkerbout, het voor
stel "er door te krijgen"." 
Ten eerste is dit voorstel nooit in 
de raad geweest, maar werd door 
een speciale commissie besproken 
en ten tweede was daarbij uiter
aard de heer Elkerbout ook niet 
aanwezig. 
Over insinuatie gesproken! 

OLIVIER H. BOELEN 

Wederwoord van de heer R. M. Marcuse 
De heer Boelen heeft enkele opmer
kingen gemaakt, die van gezond na
denken getuigen. Daarnaast echter 
wijzen meerdere uitlatingen in zijn 
betoog op een goedgelovigheid en tè' 
snel reactievermogen. Ik hoop een 
en ander onder de volgende punten 
aan te tonen. 
1. Laat de heer Boelen mij toestaan 
uit de door hem opgesomde moge
lijkheden de tweede te kiezen: Ik 
hèb (zij het ietwat vluchtig), het rap
port van Gedeputeerde Staten door
gelezen, de zinsnede, waarin wordt 
opgemerkt, dat "aldus handelende 
(besluit tot sanering, R.M.), is de in 
de Wet Autovervoer Personen gege
ven bevoegdheid gebruikt boven de 
doelstelling van deze wet uit." 

2. Dat de A.T.A.X. met verlies (no
ta bene: met VERLIES) werkte, was 
mij bekend. Ik heb dat in mijn arti
keltje, dat het verweer van mijn 
geachte opponent zo zeer gewekt 
heeft, duidelijk geschreven, vermel
dende, dat de A.R.M. haar wilde li
quideren, omdat zij onrendabel was. 
De heer Boelen moet de desbetref
fende alinea maar eens goed (her)
lezen. 
3. Eveneens wist ik reeds, dat prof. 
dr. J. F. Haccoû liberaal georiën
teerd is. Bovendien was het geen ge
heim, dat men bij de oprichting van 
de A.A.A,C. richtlijnen van hem 
volgde. Het is mij echter niet dui
delijk, waarom de heer Boelen dit 

(zie pag. 6) 

NEDERLANDS-NIEUW-GUINEA 
Ten behoeve van het demografisch structuuronderzoek in 
Nederlands-Nieuw-Guinea-, dat gefinancierd wordt uit het 
Ontwikkelingsfonds der Europese Economische Gemeenschap 
kunnen worden uitgezonden 

een aantal MANNELIJKE EN VROUWELIJKE ASSISTENTEN 
zomede een LEIDSTER DER VROUWELIJKE ASSISTENTEN 

Vereisten: ongehuwd, meerderjarig, tenminste MULO-diploma, 
administratieve ervaring, uitstekende gezondheid. 

Leeftijd assistenten ca. 25 jaar; leidster ca. 35 jaar. 

Taak : mannelijke assistenten: Bevolkingsenquete vnl. in 
afgelegen gebieden. Duur contract 3 jaar. 

vrouwelijke assistenten: Verwerking enquetegege
gevens in basiskamp. Duur contract 2 jaar (evtl. 
3 jaar). 

Leidst.er: supervisie vrouwelijke assistenten. Duur 
contract 3 jaar. 

Bezoldigingsverloop assistenten: .f 350,- tot max . .f 525,- p.m. 

Bezoldigingsverloop leidster f 500,- tot max. f 750,- p.m. 

Dagtoelage voor allen .f 10,- p.d. waarvan .f 6.- p.d. 
moet dienen voor bijdrage 
kosten huisvesting en voeding. 

Tegemoetkoming in de uitrustingskosten; kortverbandtoelage 
en bonus. 

Geneeskundige verzorging tegen betaling 1 °/o der maandelijkse 
bezoldiging. 

Uitzending na vooropleiding in Nederland van ca. 4 maanden 
gedurende welke periode een toelage ad f 300,- p.m. wordt 
toegekend, zomede vergoeding van eventueel noodzakelijke reis
kosten. 

Uitvoerige sollicitaties te richten tot de Directie Financiële en 
Economische Zak·en voor Nederlands-Nieuw-Guinea, Plein 
no. 1, Den Haag. 
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nadrukkelijk vermeldt. Of geeft hij 
daarmee te kennen, dat een onder
neming, opgericht met medewerking 
van een liberaal, automatisch het 
stempeltje "in orde" verdient? 

4. De heer Boelen schildert de heer 
J. H. A. Elkerbout, oud-raadslid 
voor de P.v.d.A. te Amsterdam als 
een waar idealist. Verder schrijft 
hij, dat de heer Elkerbout enige 
maanden na de oprichting van de 
A.A.A.C. tot directeur van deze on
derneming is benoemd. 
Laat de heer Boelen mij toestaan bij 
dit ware idealisme een vraagtekentje 
te plaatsen, al geef ik direct toe, dat 
het hier een gevoelskwestie betreft: 
Eind 1953 steunt de heer Elkerbout 
vol overtuiging een voorstel van B. 
en W. tot het verlenen van een ga
rantie van J 300.000 aan de A.A.A.C. 
Dit voorstel komt in de raadsverga
dering van 12 december 1953 in be
handeling. Tegenstanders van het 
voorstel zijn de fractie van de V.V.D. 
en de Prot. Chr. De heer Boekel 
(V.V.D.), stelt dat er nu weer méér 
taxi's (let wel, heer Boelen: MEER 
taxi's!) zullen komen. Bovendien zal 
de A.A.A.C. z.i. e·en bedreiging vor
men voor de bestaande taxi-onder
nemingen, die toch al met verlies 
werken. 
Deze woorden vinden echter geen 
voldoende weerklank. Het voorstel 
wordt aangenomen met 32 (P.v.d.A., 
K.V.P., C.P.N.) tegen 7 (V.V.D., Prot. 
Chr.) stemmen. 

Ruim 7 'Weken later 
Ruim zeven .weken later (3 febr. 
1954) wordt de heer Elkerbout op 
een vergadering van de A.A.A.C. be
noemd tot directeur. Op 11 februari 
1954 bedankt hij als raadslid. 
5. Het is bekend, dat de A.A.A.C. 
is uitgegroeid tot een groot bedrijf, 
met diverse nevenbedrijven. Doch in 
dit verband hebben wij slechts te 
maken met de taxi-exploitatie van 
de A.A.A.C.! 
In 1954 leed men een verlies van 
ongeveer f 40.000. In 1955 zowel als 
in 1956 werd een winst gemaakt, 
terwijl 1957 weer een verlies ople
verde. Ook het jaar 1958 was niet 
gunstig. 1959 was weer gunstiger. 
De heer Boelen is juist, als hij op
merkt, dat de verliezen van de taxi
exploitatie van de A.A.A.C. "gedekt" 
worden (werden) door haar belan
gen elders, maar dat doet niets af 
aan het feit, dat de taxi-exploitatie 
van de A.A.A.C., met name in het 
"saneringsjaar" 1958 ongunstig is 
geweest en dat deze onderneming 
alle belang had bij een sanering, zo
als die toen werd voorgesteld 
en IN DE GEMEENTERAAD WERD 
AANGENOMEN. 
6. Want hoe komt de heer Boelen 
er bij, dat dit plan niet in de ge
meenteraad zou zijn geweest, maar 
dat het zou zijn "besproken in een 
speciale commissie"? 
Dat zou toch wel een zeer bevreem
dende gang van zaken zijn geweest, 
die bij geen enkel demokraat in de 
goede aarde was gevallen. Sterker 
nog: dergelijke gang van zaken is 
onmogelijk, want gelukkig bestaat 
er zoiets als het Gemeenterecht, dat 
in een zo demokratisch mogelijke 
functionering van de gemeenten en 
haar instellingen voorziet. 
Op 24 juli 1958 namelijk vergadert 
de raad van Amsterdam. Het is de 
laatste bijeenkomst van de "oude" 
raad, WAARIN SINDS JANUARI 
1957 DE HEER J. H. A. ELKER
BOUT ZITTING HEEFT. (Hij keert 
echter niet terug in de "nieuwe" 
raad). 
Tijdens deze vergadering wordt be
slist over het saneringsplan. De heer 
Seegers (C.P.N.) stelt voor, de be
slissing uit te stellen. Doch wethou-
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der mr Van den Bergh (P.v.d.A.) wil 
hier niets van weten: Hij vindt het 
beter, als men nog onder het zitten
de college van B. en W. beslist, dan 
onder een nieuw, dat eventueel van 
andere politieke samenstelling is. (Bij 
de gemeenteraadsverkiezingen van 
1958 kwam de V.V.D. in Amsterdam 
van 6 op 10 zetels en het had er in 
die maanden nog alle schijn van, dat 
de V.V.D. in het college van B. en W. 
zou komen). 
De uitslag van de stemming over 
het voorstel Seegers bewijst, dat 
de meerderheid het met de wethou
der eens is: Het voorstel wordt ver
worpen met 21 (P.v.d.A., K.V.P., 
Prot. Chr.) tegen 12 (V.V.D. en 
C.P.N.). 
Dit gebeurde, heer Boelen, drie we
ken, nadat op een vergadering van 
de A.A.A.C. was medegedeeld, dat 
het verlies over 1958 reeds f 74.000 
bedroeg. 
Nu volgt een protestactie bij Gede
puteerde Staten van alle Amster
damse taxi-ondernemingen, behalve 
de A.A.A.C. 

Uit een accountants-controle, die 
Ged. Staten bij de taxi-onderne
mingen laten instellen, blijkt, dat 
PRAKTISCH ALLE AMSTERDAM
SE TAXI-ONDERNEMINGEN, BE
HALVE DE A. A. A.C., EEN NIET 
ONGUNSTIG JAAR HEBBEN GE
HAD. 
Pas twee jaar nadat de gemeente
raad het saneringsplan heeft aange
nomen, komen Gedeputeerde Staten 
met hun beslissing. Het s.anerings
plan gaat niet door. 
7. Het is best mogelijk, dat het 
aantal taxi's in Parijs, Lissabon, 
Rome en New York óók werd ver
minderd in 1959. Maar dan zou ik 
toch eerst willen weten, welke fac
toren hierbij gespeeld hebben, alvo
rens te (kunnen) konkluderen, dat 
hier sprake is van "een zelfde ten
dens". 
8. Natuurlijk zou niet alléén de 
A.A.A.C. gediend zijn met een sane
ringsplan, zoals men dat heeft wil
len doorvoeren. Ook de andere 
grote taxi-ondernemingen zouden 
er baat bij gehad hebben, maar de 
kleine waren er de dupe van ge
worden. Het grappige is wel, dat óók 
de andere grote taxi-ondernemingen 
bij Ged. Staten protest aantekenden. 
(Zo stelde de A.T.O., dat een ver
mindering van het aantal taxi's zou 
maken, dat de standplaatsen in de 
buitenwijken niet bezet konden 
worden, hetgeen tot gevolg zou heb
ben, dat de ritten duurder wer
den). 
Resumerend, heer Boelen, verzoek ik 
U mij niet verkeerd te begrijpen. 
Evenals U ben ik van mening, dat 
de situatie van het Amsterdamse 
taxi-wezen slecht is en dat veran
dering ervan dringend gewenst is. 
MAAR DE WIJZE, WAAROP MEN 
GEPOOGD HEEFT EEN VERAN
DERING TOT STAND TE BREN
GEN, NOEMDE IK (EN IK BLIJF 
HET ZO NOEMEN) "PROGRESSIE
VE BELANGENPOLITIEK", WANT 
DE VOORGESTELDE SANERING 
ZOU TEN VOORDELE ZIJN GE
WEEST VAN DE GROTE TAXI
ONDERNEMINGEN, TERWIJL DE 
KLEINERE ERNSTIG BENADEELD 
ZOUDEN ZIJN. 

Het is toch duidelijk, dat een sane
ring van 150fo voor een onderneming 
met b.v. 50 taxi's veel minder nade
lig zou zijn dan voor een onderne
ming met b.v. 10 taxi's en. . . . "on 
the long run" zelfs voordeliger! 
Want juist dat "on the long run", 
heer Boelen, is zo belangrijk. U stelt 
misschien niet ten onrechte, dat de 
A.A.A.C. het op de lange duur waar
schijnlijk zal winnen van de andere 
ondernemingen, omdat zij zoveel ne
venbedrijven heeft. 

OP MIJN BEURT STEL IK, DAT 
MEN DIT PROCES HEEFT WIL
LEN BEVORDEREN. MEN HEEFT 
GEPOOGD DE MOGELIJKHEDEN 
TE SCHEPPEN VOOR EEN OVER:. 
HEERSENDE POSITIE VAN DE 
GROTE TAXI-ONDERNEMINGEN. 
(Waaronder: de A.A.A.C.) 
DAT MEN ZICH DAARBIJ MEDE 
HEEFT LA TEN LEIDEN DOOR DE 
ONGUNSTIGE ONTWIKKELING 
VAN DE TAXI-"AFDELING" DER 
A.A.A.C. (AAN WELKE ONDER
NEMING DE GEMEENTE EEN GA
RANTIE VAN f 300.000 HAD GE
GEVEN), IN 1958, IS VOOR MIJ 
OP ZIJN MINST EEN OMSTREDEN 
ZAAK. 

Zaandam. R. M. MARCUSE 

Kerk en politiek 
Aris schrijft in het oktobernummer 
van de Driemaster onder dit op
schrift een beschouwing, waarin hij 
aan de hand van voorbeelden stelt, 
"dat een kerkelijk orgaan (dus ook 
een kerk) niet politiek-onafhanke
lijk mag zijn, maar boven-politiek, 
want dan laat men niet meer Gods 
woord doorklinken in de politiek, 
maar de politiek in Gods woord en 
dat laatste kan aan de bezielende 
kracht van de kerk alleen maar af
doen". 
Inderdaad kan dat laatste gebeuren, 
als een kerk zich, weliswaar niet 
formeel, maar wel moreel verbindt 
aan één bepaalde politieke partij. 
Men ziet dit in Nederland heel dui
delijk aan de Rooms-Katholieke 
Kerk en in iets mindere mate aan 
de Gereformeerde Kerken (het be
vreemdt mij altijd weer in de ver
kiezingstijd in mijn stad de R.K. en 
Gereformeerde scholen behangen te 
zien onder de portretten van Rom
me en Zijlstra). 
Maar het verbaast mij wel, als Aris 
nu juist de Hervormde Kerk als 
voorbeeld kiest. Immers, die ver
bindt zich aan geen enkele politieke 
partij en als enige grote kerk ziet zij 
haar lidmaten in alle partijen (be
halve K.V.P.) een actief aandeel 
hebben. De Hervormde Kerk is ook 
in haar uitspraken, die overigens al
leen het karakter hebben van een 
oproep tot bezinning, politiek-onaf
hankelijk. Zij baseert haar stand
punt nooit op partij-politieke over
wegingen (zoals in voorbeelden aan 
te tonen zou zijn), maar tracht bo
ven die partij -politiek een bijdrage 
te leveren aan de meningsvorming 
en verstaat deze bemoeienis met het 
openbare leven als een evangelische 
opdracht. 
Nu is het in geen geval zo, dat ze 
zich met technische details bezig
houdt. Alleen de zeer belangrijke 
zaken (bevolkingsaanwas, kernbe
wapening, onderontwikkelde gebie
den, Nieuw-Guinea, verhouding 
oost-west) en die waar het Neder
landse volk heftig over verdeeld is, 
als de toto, radio en verzuiling, ge
ven haar aanleiding tot zulk een 
uitspraak. Ik kan dit niet "afdalen 
in technische details" noemen. 
Het lijkt mij bijzonder juist, dat de 
Hervormde Kerk zijn gedurende 
enige eeuwen uitsluitend op het 
Eeuwige gerichte belangstelling 
heeft laten varen en na de oorlog 
haar taak in de Nederlandse samen
leving wederom begrepen heeft en 
ook in de gang van zaken in de 
maatschappelijke problemen haar 
geluid laat horen. 
De politiek is dankzij de democratie 
hier geen zaak van de partijbestu
ren alleen, al zouden vele politici 
graag willen, dat een ieder zich bij 

zijn eigen leest hield en zich niet 
met andermans zaken, in dit geval 
de politiek, bemoeide, want het is 
natuurlijk altijd lastig als belang
rijke buitenstaanders politidce uit
spraken doen, waar men ni\'1. op ge
rekend heeft (overigens protesteert 
men hier over het algeme;·n alleen 
tegen, als men een ander<' mening 
heeft en krijgt de betrokl"·ne een 
schouderklopje, als men het met hem 
t:ens is. 
Zo stelt Aris bv., dat een 11itspraak 
over rassenscheiding zeer w..t te bil
lijken is, maar over Nieuw-Guinea 
mag de Kerk niets zeggen). Voor de 
Kerk zelf is het ook niet Z(l!lder ge
volgen, wanneer zij zich met de 
maatschappij bemoeit, w;!Tlt dat 
geeft zeker weerstanden. M'lar wat 
riskant is, behoeft daarom nog niet 
uit de weg gegaan te word<'IL 
De gemakkelijkste weg ZOII onge
twijfeld zijn zich uitsluitend met het 
hiernamaals te bemoeien, zo;ds vroe
ger, maar de gemakkelijk~k weg is 
zeker niet de juiste. Om d<· proble
men weer uit hun vaak v<·rstarde 
partij-politieke schema·s te halen, is 
de bezinning, die de H<•t·vormde 
Kerk vraagt over belangrijk<' zaken, 
een duidelijk teken, dat zij zi<·h meer 
bewust wordt een representant te 
zijn van het haar door Christus ge
schonken Evangelie, n'en déplaise 
enige politici, die haar graag weer 
terug zouden zien in het "boven
politieke" stadium. F. W. 

Weekend 
met de Deutst;he 
Jong Demokraten 

Toen we met de bus naar Nieuwe 
Schans terugreden werd er gevraagd 
wie verslag wilden uitbrengen over 
dit weekend. Mijn belofte wil ik 
hier gestand doen. 
De tweede ontmoeting, welke ik heb 
gehad met de liberale jongeren uit 
de Bondsrepubliek is zeer geslaagd 
te noemen. Na de aankomst en be
groeting werd er een inleiding ge
houden door een Duits marine-offi
cier. Het onderwerp: "die NATO, 
Europa und die Welt", was voor ons 
grotendeels bekende kost, temeer 
omdat wij als Nederlanders hier po
sitiever tegenover staan dan de 
Jung Demokraten. 
In de discussie werden natuurlijk 
vele problemen aangesneden. Op 
één punt werden we het niet eens, 
de hereniging van Oost- en West
Duitsland. 
Kort gezegd kwam het meningsver
schil hier op neer: de liberalen in 
West-Duitsland zouden eventueel 
hun plaats willen inruimen in de 
NATO vo'or de hereniging, wanneer 
het gesprek om strategische of ande
re redenen resultaat zal hebben. 
Voor ons is hereniging alleen moge
lijk wanneer Duitsland aangesloten 
blijft bij de NATO. 

Niet alleen is het nuttig, dat er over 
dergelijke zaken gesproken wordt, 
er is nog een tweede belangrijk punt 
Men leert over en weer mensen van 
verschillende nationaliteiten kennen. 
Je krijgt meer begrip voor elkaars 
gedachtengangen. Er worden ver
schillende weerstanden overwonnen, 
men komt dichter bij elkaar. 

De integratie krijgt nu pas wezen
lijke inhoud. En wanneer dit zich 
voltrekt tussen grotere groepen van 
de bevolking en in de zes, kunnen 
we spreken van Europa één. 

J. K.S. 
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Waarom een algemene kinderbijslagverzekering ? 0 

Kritisch liberaal geluid in voorlopig verslag 

In 1939 kreeg Nederland een kind·erbijsla,gv·erzekering, de Kinderbijslagwet 
voor loontr•ekkenden. Zij werd aanstonds algemeen bekend als "'t kwartje 
van Romme", genoemd naar de toenmalige ministe·r van Sociale Zaken. 
Enkele voor ons van belang zijnde punten uit de Memorie van Toelichting 
bij het wetsontwerp en uit de e·erder verschenen ra.pporten van meerdere 
studiecommissies willen wij in het kort l'eleveren. 

Omdat men destijds vele technische 
bezwaren terzake van de uitvoering 
van een algemene volksverzekering 
zag, had men zich moeten beperken 
tot een voorziening voor uitsluitend 
de loontrekkende bevolking. Wel 
wees men op de financiële nood, die 
zou heersen bij de groep der "kleine 
zelfstandigen" met een groot aantal 
tot het gezin behorende kinderen, 
een toestand, die eveneens bestond 
bij de dito arbeidersgezinnen, om
dat de toen gangbare lonen in het 
belrijfsleven niet waren afgestemd 
op de levensbehoeften, maar op de 
geleverde prestaties. 

Sociaal-ecoflomisch 
onverafltwoorde ge!:.!ÏfiS• 
politiek 

Nu is het wel merkwaardig, dat on
danks de toen heersende en door de 
wetgever aangehaalde sociale ver
houdingen terzake van het inko
mensniveau der arbeidende bevol
king, de R.K. geestelijkheid al se
dert geruime tijd vóór de tweede 
wereldoorlog een welbewuste pro-

paganda voerde voor de vorming 
van grote gezinnen. Met name was 
dit het geval op het platteland. 
Weliswaar zijn deze praktijken 
thans aanzienlijk in betekenis afge
nomen (in R.K. intellectuele kringen 
discussiëert men zelfs over geboor
teregeling, zij het nog op aarzelende 
wijze), maar niettemin blijft men 
uitermate geporteerd voor de grote 
gezinsuitbreiding, ondanks voorko
mende bezwaren van fysieke, psy
chische en/of sociaal-economische 
aard. Wellicht ten overvloede ver
melden we hierbij nog als sociaal
ruimtelijke remmingsfactor de he
dendaagse woningbouw, die bepaald 
geen rekening houdt met de boven 
de middelmaat liggende gezins
grootten en met het verlangen van 
kleine families naar méér kinderen. 
Dit geldt niet in het minst voor de 
woningwetbouw! 

We kregen dus de Kinderbijslagwet 
voor loontrekkenden, welke voorzag 
in bijslagen van het derde kind af, 
mede met de steun van de toenma
lige S.D.A.P., die immers rekening 
moest houden met de niet-confessio-

BINGHAM & Co. N.V. 
NIEUWE HAVEN 69- SCHIEDAM 

• Dekkledenverhuurinrichting 
• Zeilmakerij 
• Vlaggen en wimpels 
• Tenten 
• Zonneschermen 
• Metalen jalou~iën 
• Rolluiken 
• Lichtafsluitende gordijnen 

TELEFOON 69095 - 64775 (meer lijnen) 

V uurvaste stenen in alle soorten 

ttMOLISOLtt moler isolatiestenen 

V uurvaste isolatiestenen 

Zuurvaste stenen 

,,PRODORITE'' chemisch besten
dige produkten levert: 

N.V. Gouda Vuurvast 
Verenigde Vuurvaste-Steenfabrieken 

Gouda - Telefoon 2842* - (1820) 

neel georganiseerde arbeidersbevol
king. Ook in enkele orthodox-pro
testante kringen was (en is) men wel 
te vinden voor de genoemde voor
ziening, naar wij mogen aannemen 
om dezelfde redenen en op grond 
van dezelfde voorgestane gezinspo
litiek als hiervoor geschetst. 

Nivellereflde grofldslag en 
Er moet premie worden betaald voor 
iedere in dienst zijnde, verzekerde 
werknemer, ongeacht zijn inkomen 
en ongeacht zijn burgerlijke staat. 
De wet voorziet n.l. in kinderbijsla
gen aan alle loontrekkenden in 
dienstbetrekking bij particuliere on
dernemingen zonder de beperking 
van een verzekeringsplichtige loon
grens. Dat wil dus zeggen, dat de 
jongste ~>ediende en de directeur 
van dezelfde zaak dezelfde kinder
bijslagen ontvangen voor de tot hun 
respectievelijke gezinnen behorende 
kinderen tot de leeftijd van 16 jaren 
(indien studerend of invalide tot de 
leeftijd van 27 jaren). 
Bij de wet van 21 december 1946 
werd de Kinderbijslagwet gewijzigd 
in die zin, dat het recht op kinder
bijslag ook werd verleend ten be
hoeve van 1e en 2e kinderen, zulks 
op grond van de toen heersende 
economische omstandigheden, waar
door een algemene loonsverhoging 
niet wenselijk was. 
Afhankelijk van een wijziging in de 
economische situatie van ons land 
en een wijziging in de loonvor
ming, zou deze maatregel dan ook 
als een tijdelijke moeten worden 
beschouwd. 
De werkgever betaalt de gehele 
premie, thans bedragende 5,3°/o van 
het premieplichtige inkomen der 
verzekerde werknemers (per dag 
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maximaal f 20.-, het zgn. premie
dagloon). 
De bedrijfsverenigingen zijn belast 
met de uitvoering van de wet: zij 
mnen de premies, beslissen omtrent 
het recht op uitkering en dragen zorg 
voor de betaalbaarstelling van de 
bijslagen. 
Zoals bekend mag worden veronder
steld, hebben thans 15 zgn. vakbe
drijfsverenigingen hun administra
tie voor de uitvoering van de sociale 
(arbeiders-)verzekeringswetten op
gedragen aan het Gemeenschappe
lijk Administratiekantoor het 
GAK- te Amsterdam, meer bekend 
als "het aquarium". 
Wij meenden er goed aan te doen de 
voorgaande beknopte beschouwing 
over de bestaande voorziening voor 
loontrekkenden te geven bij wijze 
van inleiding tot een meer uitvoe
rige beoordeling van het in behan
deling zijnde wetsontwerp voor een 
algemene, de gehele bevolking om
vattende kinderbijslagverzekering 
(de A.K.W.) ten behoeve van derde 
en volg·ende kinderen. Ten aanzien 
van de loontrekkenden blijft de vi
gerende kinderbijslagwet namelijk 
gekortwiekt bestaan in de vorm van 
een "voorgeschakelde voorziening" 
ten behoeve van eerste en tweede 
kinderen. 

Het gehele complex van sociale 
voorzieningen beschouwende en de 
huidige economische situatie met de 
gewijzigde koers inzake de loonvor
ming in aanmerking nemende, vra
gen wij ons af, of het zo langzamer
hand geen aanbeveling verdient het 
"tijdelijke" van de bovengenoemde 
maatregel ten behoeve van eerste en 
tweede kinderen der loontrekkenden 
op korte termijn waar te maken .... 

(zie pag. 8) 
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I 

Suriname is groter dan 

I 
I 
I 
I 
I 
I 
I 
I 
I 

alleen Paramaribo ..• 

Laat één van de Nederlandse kantoren der 

H.B.U. - de bank met haar vele over-

zeese vestigingen - uw mogelijkheden in 

dit land met u onderzoeken. 

Ook voor Suriname: 
de HBU 

LHOLLANDSCHE BANK-UNIE N.v:.J 
AMSTERDAM - DEN HAAG - ROTTERDAM -----
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Rooms-rood compromis 
In 1956 boterde het niet meer zo 
best tussen de twee grote regerings
partijen. Het ging toen - dit werd 
de massa althans voorgeschoteld -
tussen "Drees of Romme". Het re
sultaat was natuurlijk "Drees èn 
Romme", in die zin, dat de K.V.P. 
er de scherts-portefeuille van Maat
schappelijk Werk bijkreeg en dat de 
heer Suurhoff te verstaan werd ge
geven, dat het sedert jaren in de 
ijskast liggende ontwerp voor een 
algemene kinderbijslagverzekering 
nu maar eens aan de Tweede Ka
mer moest worden aangeboden. 
Het moet gezegd worden, dat Suur
hoff hieraan loyaal heeft meege
werkt: op 26 oktober 1957 versche
nen het ontwerp van wet en de 
daarmede verband houdende wijzi
gingen van de bestaande kinderbij
slag- en -toelagewetten. Merkwaar
dig was, dat als eerste onderteke
naar (voor het ministerie van Socia
le Zaken) niet de minister, maar de 
toenmalige staatssecretaris Van 
Rhijn optrad. We mogen hieruit 
wellicht concluderen, dat minister 
Suurhoff, ondanks het in de Memo
rie van Toelichting aangevoerde ar
gument "solidariteit" voor de rechts
grond, bij voorbaat van gevoelen 
was, dat deze solidariteit noch bij 
hem, noch bij de meerderheid van 
ons volk aansloeg. En terecht, zoals 
naderhand bleek uit de reacties van 
het overgrote merendeel der maat
schappelijke geledingen in ons land. 
Ook uit technisch-administratief 
oogpunt bleken er vele bezwaren te
gen de voorgestelde regelingen te 
bestaan, met name tegen de hand
having van het bij de uitvoering 
betrokken, verouderde en niet ef
ficiënt werkende instituut van de 
Raden van Arbeid. 
Het voorlopig verslag van de Twee
de Kamer was dan ook zeer kritisch 
gesteld van liberale kant. 
De verdere behandeling werd door
kruist door de jongste kabinetscrisis. 

(wordt vervolgd) F. L. MEIJERS 

Papendrecht verdiepte zich 
in de Amerikaanse politiek 

De afdeling Papendrecht heeft haar 
avondencyclus geopend met een bij
zonder interessante lezing door 
Ferry A. Hoogendijk over de ver
houding Amerika-Rusland, de ver
kiezingen in de Verenigde Staten en 
de politiek zoals de Amerikaan die 
bedrijft en beleeft. Zijn gehele be
toog was doorspekt met ervaringen, 
die hij had opgedaan tijdens een 
reis door Noord-Amerika, met be
zoeken aan talrijke toonaangevende 
politici en staten. 
Duidelijk schilderde hij de onbevan
genheid van de Amerikaan, die de 
politici op vergaderingen de (voor 
ons althans) wonderlijkste vragen 
stelt, b.v. "hoe vindt Uw vrouw het 
dat U in de politiek gegaan bent?", 
terwijl de vakbondsleider, zeer op 
de praktijk ingesteld, op een vraag 
wat zijn werk inhoudt, antwoordt: 
"Ik beding voor de arbeider een zo 
hoog mogelijk loon, en verder ge
loof ik in het kapitalistische stelsel!" 
Ook de senator schroomt niet te 
verklaren, dat hij veel tijd aan het 
landsbelang besteedt, maar meer tijd 
aan het belang van de staat, die 
hem afvaardigde en de meeste tijd 
om te zorgen, dat hij bij de volgende 
verkiezingen weer gekozen zal wor
den. 
De verkiezingen zijn tot en met "big 
business" geworden, met voor de 
cand.idaten een staf medewerkers, 
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waarvan onze parlementariërs zelfs 
niet durven dromen. De speeches 
worden klaargemaakt; Kennedy bij
voorbeeld, zich wel bewust van de 
bezwaren die sommige protestantse 
groeperingen tegen hem hadden, 
vloog naar een predikantencongres 
in Houston, ging (in een stemmig 
costuum gestoken) met de dominees 
in debat en behaalde een grote mo
rele overwinning. Natuurlijk werd 
dit debat vastgelegd op een film 
welke alom in den lande vertoond is. 
Uitvoerig ging Ferry Hoogendijk in 
op de Amerikaanse televisie-debat
ten en de taktiek van Kennedy in 
deze. 
Het poneren van de stelling, dat het 
nationaal prestige van Amerika in 
het buitenland gedaald was, bleek 
eeh meesterlijke zet van Kennedy te 
zijn. Nixon die dit ten stelligste ont-

kende verloor veel terrein toen de 
New York Times een nota bene ge
heim rapport van de regering 
Eisenhower publiceerde, waaruit 
duidelijk bleek dat Kennedy gelijk 
had. 
Spreker zelf was van mening, dat 
Amerika aan een fris bewind toe is 
en hij vertrouwde erop, dat de jonge 
democraat dit kon brengen. Na zijn 
lezing toonde de heer Hoogendijk 
talrijke kleurendia's van zijn reis 
door de Verenigde Staten en zijn 
bezoeken aan Eisenhower en Steven
sou enz., hetgeen door zijn toehoor
ders evenzeer ·geapprecieerd werd. 
Al met al heeft deze avond er zeer 
toe bijgedragen een betere indruk te 
krijgen van het land en het volk, 
dat voor het oude Europa vooral 
de laatste decennia zoveel is gaan 
betekenen. 

DE GRENZEN VAN EUROPA 
Europa wordt een steeds hechtere 
eenheid. Telkens worden nieuwe 
verdragen gesloten, die weer een 
klein onderdeeltje van de vele ver
schillen egaliseren. 
Het spreekt vanzelf, dat dit met 
wrijvingen gepaard gaat, omdat bij 
elke verandering wel enige groepen 
of personen gedupeerd kunnen wor
den en het niet eenvoudig is voor 
velen om in korte tijd om te scha
kelen van een nationaal naar een 
Europees denkraam. 
Als misschien over niet al te lange 
tijd Europese verkiezingen plaats 
zullen vinden, wordt het elke inwo
ner van de Zes zeer direkt duidelijk 
gemaakt, dat hij Europeër is. Be
halve met landbouw, douane en 
staal problemen en met militaire 
verdediging heeft deze Europeër 
echter ook te maken met wat in de 
verschillende "deelstaten" branden
de kwesties zijn, die de gemoederen 
aldaar meer in beweging brengen 
dan tariefmuren. 
Zo b.v. met Algerije, de Kongo, 
Nieuw-Guinea, Zuid-Tirol en met 
de Duitse grenzen. Hier komen de 
nationale eer en gevoeligheden hun 
kop opsteken en wij als andere 
Europeërs beschouwen ons direkt 
als buitenstaanders, die op een af
stand toezien en hun vingers niet 
willen branden. 
Dit is een onjuiste houding, want 
deze problemen zijn Europees en 
dus ook medebepalend voor onze 
toekomst. Zo kan men zich erover 
verwonderen, dat men van Neder
landse zijde zwijgt, wanneer op mas
savergaderingen in Duitsland de te
ruggave geëist wordt van Opper
Silezië, Sudetenland en andere oos
telijke gebieden. In het Wirtschafts
wunder is men zijn verleden al lang 
weer vergeten en de bescheidenheid 
is als deugd wat naar achteren ge
drongen. 
De oorzaak van de grensveranderin
gen ligt immers in de Duitse Lebens
raumagressie in de afgelopen oorlog 
en als gevolg van de verwoesting, 
uitmoording en verjaging van mil
joenen Polen, Tsjechen en Russen 
heeft de oostelijke overwinnaar, die 
in zijn methoden niet verschilt van 
de overwonnene, in 1945 weinig 
scrupules gemaakt en eveneens gro
te stukken land in bezit genomen en 
op zijn beurt heeft hij miljoenen 
Duitsers verdreven. 
Het is moeilijk in dit geval van recht 
en billijkheid te spreken. Niets, wat 
in en direkt na een oorlog geschiedt, 
kan de rustige vredeskritiek van 
rechtvaardigheid doorstaan. :Ooor 
beide partijen zijn gruwelijke beest
achtigheden bedreven (men denke 
slechts aan de behandeling van de 
Polen door de Duitsers of van de 
Oost-Pruisen door de Russen). 

In 1945 zijn nieuwe grenzen vastge
steld, waarin oorlogsbuit en -wraak 
zijn geïncorporeerd, zoals gebruike
lijk is na alle oorlogen. Is dat een 
recht van de overwinnaar? Wat is 
recht eigenlijk in een dergelijke tijd? 
Op zijn minst doet het nu echter wat 
vreemd aan, Erhard en Seebohm op 
bijeenkomsten van Sileziërs en Su
deten-duitsers te horen spreken 
over het R,echt op hun geboorte
grond. In het licht van de historie 
lijkt het onbegrijpelijk, dat minis
ters, gesteund door adhaesietele
grammen van Adenauer, de stl,jd 
voor de terugkeer van de verloren 
gegane gebieden aanvoeren en daar
mee te kennen geven niet veel ge
leerd te hebben. 
Ze wekken hiermee bij de vluchte
lingen, die zich in het Wirtschafts
wunder hebben ingepast, niet te 
verwezenlijken illusies (alleen een 
nieuwe oorlog zou grenzen kunnen 
wijzigen) en wat erger is, zij geven 
nieuw voedsel aan de communisti
sche propaganda, dat de (bewapen
de) Duitsers niet te vertrouwen zijn 
en drijven de Polen en Tsjechen, die 
een veel groter wantrouwen en angst 
voor de Duitsers hebben dan voor 
de Amerikanen, nog verder in de 
Russische armen. 
Dit is alles zeer ten nadele van de 
Polen en Tsjechen èn van het Wes
ten. De enigen, die van deze vluch
telingenactiviteiten plezier hebben, 
zijn de Russen. 
Wordt het niet eens tijd, dat de 
overige Europeërs zich ook met deze 
aangelegenheid bezig houden en de 
Duitsers duidelijk maken, dat hun 
expansieplannen de Europese zaak 
niet dienen. Wij zijn geen buiten
staanders meer, het gaat ons even
zeer aan. F. W. 
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UIT ONZE J.O.V.D. FAMILIE 

Verloofd: 

COCKY WIELAARD 

en 

GAB DORSMAN 

Vlaardingen, 29 oktober 

Schiedamseweg 145 

Riouwlaan 158 
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Voorlopig programma 
van de afdt~ling 

Zaanstrt.,t~ I{ 
26 november: N. van der Veen, 

Tweede Kamerlid voor de P.S.P., 
spreekt over: "P.S.P. bijwagen, mee
loper, of .... ". Na afloop gezellig 
samenzijn. Plaats van handeling: 
Gebouw Van Marle, l{ozengracht, 

Zaandam. Aanvang 20.1 ~ uur. 

7 januari: Nieuwjaarsfuif, even
eens in gebouw Van Marle. Aan
vang ± 20.30 uur. 

23 januari: Luitenant-~rt'neraal b.d. 
J. H. Couzy, Tweede Kamerlid voor 
de V.V.D., spreekt ovct· defensie
aangelegenheden, in dt! bovenzaal 

van "De Waakzaamheid" te KoQg 
aan de Zaan. Aanvang 20.00 uur. 

0 

Bestuur afdt~ling 
Rotterdam 

In de algemene leden vergadering 
van de afdeling Rotterdam, geho,u

den op 27 oktober 1.1., is het bestuur 
voor het komende ven!nigingsjaar 
als volgt samengesteld: de heer K. 
Huig, voorzitter; de heer J. W. Ver
beek Jr., vice-voorzitter; mej. mr. 
E. Th. Hack, secretaresse; de heer 
KL Jongsma, penningmeester; mej. 
I. G. J. Baggerman en de heer H. 

Smith, commissarissen. 

0 

Forumavond 
te W esterhork 

Op vrijdag 9 december a.s. wordt in 
hotel Slomp te Westerbork, des 
avonds 8 uur een forumavond ge
organiseerd in samenwerking met 
de vier andere politieke jongeren
organisaties 

Mis deze belangrijke avond niet. 

De Prov. Bestuurscommissie 
der J.O.V.D. voor Drenthe 

Op kantoor 

of in huis: 

Maak ze 

abonnee op de 

Driemaster 
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T. P. DE GEUS 
AANNEMERSBEDRIJF 

GROND EN WEGENBOUW 
Kantoor; Schubertlaan 6 • Leidschendam • Tel. K 1761-1618 

N.V. Teer-, Bitun~en- en Verfindustrie 

Touwen & Co. 
Vierwindendwarsstraat 1, AMSTERDAM, tel. 246275-245393 
FABRIKANTE VAN PRODUCTEN VOOR: 

Houtbeschern~ing 

IJzerbeschern~ing 

Betonbeschern~ing 

Vochtige n~uren. 

(diverse kleuren) 
(op b1tumen t teerbasis) 
(op bitumenbasis) 

(op siliconenbasis) 

Strijdt voor Vrijheid en Democratie voor iedereen, behalve 

voor Houtvernielers. Bestrijdt deze door Uw hout onder hoge 

druk te laten impregneren bij: 

v. d. SIJDE,S Houtbereiding N. V. 

Spui 40 STRIJEN Telefoon 0 1854-280 

J. van de Geest & Zoon 

Behangerlj, Stoffeerderij, Matrassenmakerij en Scheepsstoffeerderij 

Weteringstraat 20 b-c - Telefoon 1 23835 - Rotterdam 

elektroden • lastransformatoren 

Varios-Fabrieken N.V. - Groningen - Rotterdam 

Machinefabriek en Constructiewerkplaats 

Fa. J. BRANDWIJK Pzn. 
Brielschelaan 58~60 ~ ROTTERDAM~Z. ~ Tel. 71197~75137 

Lichte staalconstructies en alle soorten draaiwerk. 

Roestvrij stalen bouten, koppelingen en andere onderdelen. 

(--

u lNordt snel ingelicht 

over gebeurtenissen in binnen- en 
buitenland. als U op een goed 
ochtendblad geabonneerd bent. 
Terwijl U slaapt, stroomt nieuws 
binnen uit het gehele land en uit 
alle delen der wereld. Het Alge
meen Dagblad wordt's nachts ge
drukt en 's morgens vroeg bezorgd. 

• onafhankelijk 
• actueel 
• sport 

• markt- en beursberichten 
(o.a. New Vork) 

• belangwekkendeadvertentie-
pagina's 

e onderhoudende lectuur 
• vrouwenrubriek 
• tekenverhalen 
e geïllustreerde feuilleton 

Algemeen Doublod 
Rotterdam, Witte de Withstraat 73 

.I 

N.V. Scheepsbouwwerf - Machinefabriek 

"DE KLOP" 
Industrieweg 4 Sliedrecht 

Voor al uw motorreparaties: 

Motoren- en Machinefabriek 

• 
""KI 11 DERDIJ K"" 

Motoren voorradig in vermogens van 8-7 50 pk. 

Molenstraat 1-6 - KINDERDIJK 
Tel 01859- 441 en 442; 010-40878 en 85638 

Aannemersbedrijf 

Fa. W. VAN HATTUM 

• 

& Zonen 

Bagger-, 

Grond-, 

Rijs- en 

Glooiing 

werken 

ZALTBOMMEL 

TELEFOON 594 

N.V. A. PRINS TH.ZOONS 
Aanneming Maatschappij 

SLIEDRECHT 

INDUSTRIEWEG 24 

TELEFOON 8 

Aannemers 

van 

Bagger

Opspuitings-

en Havenwerken 

N.V. ROTTERDAMSCHE KOPER- EN METAALGIETERIJ 

r 
L 

Seheeps· 
reparatie

bedrijf 
en Machinefabriek 

H I F. A. w E IJ E R 
GUSTOWEG 43 - ROTTERDAM 
TELEFOON Nos.: 66038 - 66490 

TELEFOON NA 6 UUR 7 4863 

Waalhaven Pier 8 Rotterda:m 
Telefoon 77610 (3lijnen) 

Na 18 uur: 73554, 70341. 41782, 1715(2 

C. van der GIESSEN EN ZONEN'S 
SCHEEPSWERVEN N.V. 

KRIMPEN AAN DEN IJSSEL 

DE VRIES ROBBÉ & CO 
GORINCHEM 

staalconstructies 
metalen ramen en deuren 

9 
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r ·····································: 
N.V. BOELE's : 

• 

I 
Scheepswerven en Machinefabriek : 

BOLNES • 
• • 

Nieuwbouw en reparatie : 
• • 
·············-·······-······~-----·-~---·········· 

N. V. Betonlabriek DE METEOOR 
DE STEEG 
Tel. Velp K8302-3344 

Fabriek van kwallteits betonartikelen 

Voor prima vlees en fijne vleeswaren 

~ 
~oj]~ 

ll:§~ m <E il©©lrll 
. ~Dff:IIOC)~~IQ):JJ~ 

Fa. GEBR. DENGERINK 
Vlees.waren- en Conservenfabriek 

MEPPEL ·.Telefoon 2514 

voor 

Baggermaterieel 

Zeesleepboten 

Alg. Scheepsbouw 

ANNO e1174 
A. VAN HOBOKEN & Co. 

BANKIERS 
ROTTERDAM 
PARKLAAN 11·11 

• 
BIJKANTOREN 1 

's-GRAVENHAGI 
RHENEN 

• 
CORRESPONDENTSCHAP 1 

WIJK BIJ DUURSTEDE 

VERPLEGING èn ONDERWIJS 
ontvangen de patienten van 

Hat Naderlands Studanten Sanatorium te Laren (NHJ 
Leest de Interessante brochure: .. HET H 0 E. WAT, 
WAAROM VAN HET NEDERLANDS STUDENTEN 
SANATORIUM", op aanvraag gratis verkrijgbaar bij het 
Centraal Bureau van de Stichting Het Nederlands Studenten 
Sanatorium, Keizengracht 632, Amsterdam (C), Telef. 64488. 

Steunt hef werk dezer stichting, die financiële 
hulp van particuliere zijde nog niet ontberen kan! 

Postgiro•rekening No. 91323, A'dam. 

Werf 

"DE HOOP" 

Schiekade 36, Schiedam 
Tel. 0 10-46180 

Reparatiehelling 
voor schepen 
tot 55 meter 

Bakker n.v. 
Machinefabriek 

en 

Staalgieterij 

* 
RIDDERKERK 

MAKELAARSKANTOOR 

Captain A. de Jonge 
Gecontroleerde Particuliere 
Dag- en Nacht-Bewakingsdienst 

Bewaking van Schepen, 
Kaden, Loodsen, Wagons 
en opgeslagen goederen 
Vakkundig en Technisch 
personeel voor verhalen 
van schepen, openen en 
schoonmaken van ruimen, 
binnen- en buitenboord 
verven, ketel en tank 
reinigen, aflos donkey
man, matrozen, koks, enz. 

8 b van Vollenhovenstraat, 
Rotterdam 

Tel. dag en nacht 123578, 126173 
en 116539 

N.V. SCHEEPSWERVEN ~-
"PIET HEIN" 

voorheen 

FIRMA W. SCHRAM &ZONEN 

• 
WERVEN TE BOLNES 

EN PAPENDRECHT 

Twee dwarshellingen, elk 115 mlr. 
lang. Overdekt droogdok 116x30 

• meter, geschikt voor het ZWII4rste 
materiaal. 

Telef-nnummera Rottertlam 
71354. Dordrecht 3774 

MULLER, SIEGMUND & SCHOGT 

A. J. HOOFT & H. HOOFT 
IVfakelaars en Taxateurs · Hypotheken 

leidsegracht 8, Amsterdam-C. - Tel. 3 718 7 en 6 4 6 31 

DE ROTTERDAMSCHE 
DROOGDOK MIJ N.V. 



"LASSEX" 
BESCHERMER 
VOOR ALLE 

IJZERWERKEN 

12e Jaargang No. 12 december 1960 

Bevordert 
deugdelijke las 

N.V. EERSTE 
VLAARDINGSE 
VERFFABRIEK 
VLAARDINGEN 
Telefoon 3692 MAANDORGAAN 

NAADLOZE 
STALEN 
BUIZEN 

N.V. Rijnstaal 
vlh J. W. OONK & CO. 

ARNHEM 
Tel. 24941/45 Postbus 42 

VAN DE JONGEREN ORGANISATIE VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

OVER WILDE EN POLITIEI{E STAKINGEN 
De verhoudingen tussen werknemers 

en werkgevers heeft in Nederland 
een peil bereikt zoals vrijwel nergens ter 
wereld het geval is. De wijze waarop de 
vakbeweging en de werkgeversorganisa
ties in de diverse organen van overleg sa
menwerken wekt in het buitenland heden 
ten dage nog steeds grote verbazing en 
bewondering op. 
De kiem van deze samenwerking ontstond 
tijdens de bezettingsjaren van de Tweede 
Wereldoorlog. Twee grote mannen op het 
gebied van het overleg in die tijd waren 
de N.V.V.-voorzitter Kupers en de libe
raal Stikker. Mede aan hun arbeid is b.v. 
het ontstaan te danken van de Stichting 
van de Ax:beid, het orgaan dat speciaal in 
de eerste jaren na de oorlog zo'n grote in
vloed op de arbeidsvrede in ons land heeft 

r "gehad. Een gevolg van de verdere ontwik
keling was, dat de z.g. klassenstrijd en de 
toepassing van de twee gevreesde wapens 
hierin: de werkstaking en de uitsluiting 
vrijwel geheel werden uit~ebannen. 
De bedoelde ontwikkeling kon alleen 
plaats vinden dank zij het feit, dat werk
nemers- zowel als werkgeversorganisaties 
een grote mate van verantwoordelijkheids
gevoel toonden. De goede samenwerking, 
de grote mate van zelfbeperking bij beide 
groepen en het uitblijven van stakingen 
bevorderde de stijging van de produktivi
teit en daardoor het snelle nationale her
stel na de oorlogsontreddering. De vruch
ten plukken we er thans allemaal van. 
Hier past alleen waardering en dankbaar
heid voor hetgeen op dit gebied tot stand 
kwam. 
Teleurstellend is, dat zich de laatste tijd 
hoe langer hoe meer een verschijnsel voor
doet, dat een schaduw werpt op de ar
beidsverhoudingen, n.l. de wilde staking. 
Zonder direkt groot alarm te maken en te 
betogen, dat thans reeds alles wat na de 
oorlog bereikt werd vernietigd is, moet 
toch ernstige aandacht voor dit verschijn
sel gevraagd worden. Een verdere uitbrei
ding van het aantal wilde stakingen en het 
veranderende karakter ervan, houden n.l. 
een gevaar in voor de bereikte goede ver
houdingen tussen werknemers en werk
gevers en voor de democratie. 

* * * 

Alvorens op de wilde staking in te 
gaan, enkele opmerkingen over de 

staking in het algemeen. 
Als gevolg van de invloed van de Franse 
Revolutie was de werkstaking ook in Ne
derland gedurende het grootste deel van 
de vorige eeuw verboden. Gelijktijdig met 
de afschaffing van het z.g. Coalitieverbod 
in 1872 werd het stakingsverbod opgehe-

ven. Een wettelijke regeling van deze ma
terie bleef verder evenwel achterwege. 
Omtrent de rechtmatigheid van het ge
bruik van de staking, die dus noch verbo
den, noch uitdrukkelijk toegestaan werd, 
ontstond sindsdien een soort gewoonte
recht. Alhoewel de staking formeel als 
contractbreuk beschouwd moet worden, 
erkent men in de praktijk de rechtmatig
heid indien: 
a) de staking wordt aangezegd met een 

termijn gelijk aan de opzegtermijn; 
b) de staking zodanig wordt uitgevoerd, 

dat geen opzettelijke beschadigingen 
aan machinerieën, enz. plaats vinden; 

c.) er geen z.g. vredesplicht bestaat, d.w.z. 
dat de organisatie, die de staking uit
roept geen overeenkomst (b.v. een 
c.a.o.) aangegaan mag zijn met de 
werkgevers waarin de staking uitgeslo
ten wordt. 

Bij het sluiten van c.a.o.'s met werkge
versorganisaties hebben de verschillende 
geledingen van de vakbeweging tegen
woordig in vele genaJlen, terwille van goe
de arbeidsverhoudi. '" n, vrijwillig het 
stakingsrecht uit handen gegeven. Aange
zien door het sluiten van c.a.o.'s niet alleen 
de organisaties zelf, maar ook de leden 
van die organisaties gebonden worden, 
mogen in dergelijke gevallen vakbonds
leden niet meer aan stakingsacties deel
nemen. 
Onder wilde stakingen verstaan we sta
kingen die niet door de vakbonden zijn 
georganiseerd of overgenomen. De sta
kers ontvangen dan geen ondersteuning 
uit de stakingskassen. Veelal zijn bij deze 
acties echter wel vakbondsleden betrok
ken. 
Naast de schade aan verloren arbeidsuren 
hebben wilde stakingen o.a. een intern 
conflict tussen de vakbondsbesturen en de 
stakende leden ten gevolge. Terwijl bij de 
werkgevers het wantrouwen t.o.v. de vak
beweging toeneemt omdat deze "zijn leden 
niet meer in de hand heeft". 
Deze beide punten betekenen een ver
zwakking van de positie van de vakbewe
ging. Dit geldt des te sterker in de geval
len waarin de vredesplicht bestaat; de sta
kende vakbondsleden komen dan de door 
hun besturen gegeven garantie, n.l. dat 
niet gestaakt zal worden, niet na. Ze ple
gen een onrechtmatige daad. 

* * • 

Ernstiger wordt de zaak nog wanneer 
wilde stakingen uitbreken die i.p.v. 

tegen de werkgevers, zijn gericht tegen de 
overheid (regering of College van Rijksbe
middelaars). Er is dan sprake van een po-

litieke staking. De jongste stakingen in de 
metaalindustrie zijn hier voor!Jclden van. 
Bezwaren tegen politieke stakingen zijn: 

a) Zij vormen een ondermijning van de 
parlementaire democratie, waarin sinds 
de invoering van het algemeen kies
recht de invloed op regeringszaken al
leen via de gekozen volksvertegen
woordiging uitgeoefend behoort te 
worden. 

b) I.p.v. de regering treffen zij de werk
gevers,· die niet de macht hebben aan 
de wensen van de-stakers te voldoen. 

Degenen, die deelnemen aan wilde poli
tieke stakingen brengen hierdoor schade 
toe aan de vakbeweging, aan de gegroeide 
wijze van samenwerking in de diverse or
ganen tussen werknemers en werkgevers 
en aan de parlementaire democratie. 
Ondanks het feit, dat de staking een ern
stig verschijnsel is en ondanks het voorko
men van excessen in de vorm van wilde 
en politieke stakingen, dient het stakings
recht in het algemeen erkend te worden. 
Er kunnen zich, zoals de Commissie Vak
beweging van de J.O.V.D. afd. Amsterdam 
in haar rapport*) terecht opmerkt, n.l. 
gevallen voordoen waarin het neer leggen 
van het werk het enige is dat overblijft 
om rechtvaardige eisen kracht bij te zet
ten. Bovendien behoort in een maatschap
pij waarin de verantwoording voor de ar
beidsverhoudingen niet primair bij de 
overheid maar bij de werknemers- en 
werkgeversorganisaties ligt, tussen deze 
organisaties een zeker machtsevenwicht te 
bestaan. Hiervoor moet de mogelijkheid 
van werkstaking als uiterste middel van 
actie voor de vakbeweging van grote be
tekenis geacht worden. 
Via de weg van een beperking van het 
stakingsrecht mag dus geen oplossing ge
zocht worden voor het verschijnsel van de 
wilde (politieke) stakingen. Dit te meer 
daar men, zo gewild, nu reeds gerechtelijk 
kan optreden bij wilde stakingen, omdat 
deze meestal niet aan de eerder genoemde 
voorwaarden voor rechtmatigheid vol
doen, zodat van een onrechtmatige daad 
sprake is. 
Veel belangrijker is echter te trachten de 
oorzaken op te sporen en weg te nemen 
teneinde herhalingen te voorkomen. 
Als eerste oorzaak valt te noemen een ver
groting van de afstand tussen leden en be
sturen in verscheidene vakbonden. Hier
door blijken de besturen onvoldoende op 
de hoogte te zijn van hetgeen onder de 
leden leeft. 
De vakhondspolitiek van enkele N.V.V.-
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organisaties mag als tweede oorzaak ge
noemd worden. Zo kan men moeilijk aan 
de indruk ontkomen, dat het bestuur van 
de Algemene Nederlandse Metaalbedrijfs 
Bond de agressieve stemming bij een 
deel zijner leden heeft aangewakkerd, het
geen bleek op de onlangs gehouden kader
vergadering van het district Amsterdam 
van deze bond. Evenmin kan men moeilijk 
aan de indruk ontkomen, dat de A.N.M.B. 
een soort buitenparlementaire oppositie 
tegen de regeringspolitiek heeft gevoerd. 

leden, voormalige leden van de E.V.C. '58 
en andere radicale (grotendeels ongeorga
niseerde) werknemers. 
De vierde oorzaak mogen we zoeken bij 
het invoeren van de nieuwe vrijere loon
politiek van de regering. Deze loonpolitiek 
kent naast vele goede punten ook verschil
lende bezwaren, zoals het liberale Kamer
lid prof. Witteveen indertijd duidelijk aan
toonde. Toch liggen in deze bezwaren op
zichzelf de oorzaken van wilde en politie
ke stakingen niet. 
De vrijere loonpolitiek vormt een tussen
vorm van de volkornen vrije loonvorming 
en de centraal geleide loonpolitiek. Er be
staat thans vrijheid de lonen te bepalen 
binnen het algemene, door de regering be
paalde kader. Dit kader gaat uit van de 
conjuncturele positie van ons land. 

op de wijze waarop de banden tus:-;en be
sturen en leden moeten worden versterkt. 
Verder moet het inschakelen van een deel 
der vakbeweging in de strijd tegen de re
geringspolitiek voorkomen worden. Voorts 
dienen de overlegcolleges van het bedrijfs
leven zich beter te oriënteren over de 
kansen van goedkeuring door het College 
van Rijksbemiddelaars, alvorens hun voor
stellen te doen. Deze voorstellen wekken, 
als zij afgewezen worden, teleur:-;telling 
en onrust bij de werknemers. Tenslotte zal 
men van regeringszijde moeten streven 
naar een nog duidelijker aangeven van de 
"spelregels" der loonpolitiek. De onrede
lijke radicale werknemers zullen dan bij 
hun activiteiten geen kansen meer krijgen. 

* * * 

W e moeten begrip opbrengen voor de 
moeilijke positie van de socialisti

sche vakbonden, die moeten meewerken 
aan een door·· de regering bepaalde loon
politiek, die niet de hunne is. Terecht ver
klaarde het N.V.V.-bestuur zich echter 
bereid volkomen loyaal aan de uitvoering 
mee te werken. De vakhondspolitiek van 
de bij het N.V.V. aangesloten organisaties 
mag daarmee evenwel niet in strijd ko
men. 

In het vinden van hun houding t.o.v. de 
nieuwe loonpolitiek door werknemers- en 
werkgeversorganisaties, in het uitzoeken 
wat wel en wat niet geoorloofd is bij de 
nieuwe wijze van loonbepaling, moeten 

Te hopen valt, dat de betrokken: werkne
mers, werkgevers en regering al hun 
krachten blijven aanwenden om de wilde 
en politieke stakingen in aantal te doen 
verminderen. Terwille van het vele goede 
dat bereikt werd op het gebied der ar
beidsverhoudingen, terwille van de parle
mentaire democratie. . we een bron voor arbeidsonrust zoeken. 

E. NYPELS 
Onjuist is het de schuld van de wilde en 
politieke stakingen speciaal aan de socia
listische vakbeweging te geven. Een derde 
oorzaak ligt bij het optreden van E.V.C.-

Dit hoort bij de "kinderziekten" van de 
vrije loonpolitiek. 
Om de mogelijkheden van wilde en poli
tieke stakingen te verkleinen zullen de 
vakbonden zich ernstig moeten bezinnen 

*) Een liberale visie op de Nederlandse Vakbe
weging- Rapport van de Commissie Vakbewe
ging van de J.O.V.D.-afd. Amsterdam- mei 1958. 

De afdeling Meppel bestaat 10 jaar 
Bij het neerschrijven van boven
staande woorden, lijkt het mij haast 
een onmogelijke taak om in een kort 
bestek als dit het wel en wee van 
onze afdeling gedurende 10 jaar voor 
U te doen herleven, want terugblik
kend op deze periode komen er di
rect zoveel goede herinneringen bij 
mij boven, dat het mij zeer moeilijk 
valt alles in een zo goed mogelijke 
chronologische volgorde te plaatsen. 
Op 6 januari 1951 was dan de grote 
dag, dat een aantal jongelui uit 
Meppel en omgeving het initiatief 
nam om tot oprichting van een af
deling van de landelijke J.O.V.D. te 
komen. Deze afdeling zou Meppel 
en de omliggende gemeenten om
vatten. 
Vanaf het begin werd er geestdrif
tig aangepakt om deze jonge loot tot 
een volwaardige boom te doen uit
groeien. Dat men hierin in de loop 
van het achter ons liggend decennia 
tenvolle is geslaagd, bewijst o.a. wel 
het huidige ledental, dat de 170 na
dert en waardoor wij de grootste 
afdeling in den lande zijn. 
Dat dit aantal nog steeds groeiende 
is, manifesteerde zich wel in het 
bijzonder op het laatst gehouden 
jaarlijkse J.O.V.D.-congres te Leeu
warden, waar wij dit jaar weer de 
wisselbeker, welke door het Hoofd
bestuur wordt uitgereikt aan die 
afdeling welke in het afgelopen 
verenigingsjaar het grootste aantal 
nieuwe leden heeft aangeworven, in 
ontvangst mochten nemen. 
Dit grote aantal leden en de met 
zich meebrengende drukke werk
zaamheden noopten ons onlangs 
nog tot een bestuursuitbreiding tot 
7 personen. 
In dit bestuur hebben zitting: 
F. Luning, voorz.; J. Maat, vice
voorz.; mej. Gr. Gomarus, secretares
se; mej. Gr. Alberti, 2e secretaresse; 
R. van Tany, penningmeester; F. van 
Weydom Claterbos, 2e penningmees
ter en A. Kreuze, lid. 
Dat wij momenteel zo'n grote bloei 
in onze afdeling doormaken, hebben 
wij niet alleen aan het huidige be
stuur te danken, maar ook aan de 
besturen, welke aan dit bestuur zijn 
voorafgegaan. 
Ons eerste bestuur bestond uit 5 

personen en stond onder voorzitter
schap van de heer L. Stapel, die 
deze functie gedurende 4 jaar met 
veel ijver en ambitie heeft vervuld. 
Vooral in het begin waren er zeer 
veel moeilijkheden op te lossen, 
maar met groot doorzettingsvermo-

Ter gelegenheid van het 10-jarig 
bestaan van de afd. Meppel en om
streken, nodigen wij U allen uit tot 
het bijwollen van onze grote feest
avond op zaterdag 7 januari 1961 in 
zaal Slot te Meppel. Aanvang 8 uur. 

Spreker: Mr: Dr K. van Dijk, me
de-oprichter afdeling Meppel en 
omstreken en wetbouder van 
Groningen. 

Na afloop groot J.O.V.D.-bal met 
muzikale medewerking van bet 
dans- en showorkest Martin Vijver 
uit Leeuwarden. Komt allen! 

HET BESTUUR 

gen heeft het toenmalige bestuur 
zich daar doorheen geslagen en toen 
al de richtlijnen aangegeven, welke 
door het huidige bestuur nog zo veel 
mogelijk worden gevolgd. 

De voorzittershamer ging in 1955 
over in handen van de heer W. 
Broekhuizen, in 1956 in handen van 
de heer W. Dekker en tenslotte in 
1959 in handen van de heer Fr. 
Luning. 

Ook de bezetting van de andere be
stuursfuncties was uiteraard aan 
mutaties onderhevig, maar men kan 
gerust beweren, dat steeds de juiste 
man/vrouw op de juiste plaats zat/ 
zit. 
In de achter ons liggende jaren heb
ben de diverse besturen zeer veel 
vruchtbaar werk verricht en wij 
moeten hen daarvoor zeer dankbaar 
zijn. Ook de medewerking, die de 
verschillende besturen van haar 
leden mocht ontvangen was altijd 
groot en ook de leden zijn wij hier
voor dank verschuldigd. 
Om deze dank in tastbare zin tot 
uiting te kunnen brengen, heeft het 
huidige bestuur gemeend een grote 
feestavond te moeten geven op 7 
januari 1961 in zaal Slot. 
Het bestuur heeft mr. dr. K. van 
Dijk, één van de oprichters, bereid 
gevonden aan deze avond zijn me
dewerking te verlenen. Deze feest
avond zal besloten worden met een 
groot J.O.V.D.-bal. 

Mag ik daarom eindigen met de 
hoop uit te spreken, dat wij velen 
van U op onze feestavond zullen 
mogen begroeten en dat wij als af-

deling dit lustrum op uitbundige 
wijze zullen vieren. 
Uw komst zal voor ons een blijk van 
waardering zijn voor het werk wat 
wij als afdeling in het verleden heb
ben verricht en mede een stimulans 
om in de toekomst op de ingeslagen 
weg door te gaan. 

A. KREUZE 

Vaarplan landelijke 
week-ends 

21~22 januari 1961 
Trekpaardenconferentie 
in uW oudschoten" te Zeist 

8~9 april 1961 
Landelijke bijeenkomst te 
Scheveningen 

10~11 juni 1961 
Landelijke bijeenkomst in 
het noorden des lands 

16~17 september 1961 
Landelijke bijeenkomst in 1 

11~12 november 1961 
Congres te Arnhem 

I I I .-ers geven door hun lidmaatschap blijk van maatschappelijke ver

antwoordelijkheid. De NRC Is voor hen een bij uitstek ge

schikt dagblad voor het vergaren van betrouwbare gegevens 

betreffende alles wat onze samenleving beroert; een uiter

mate geschikt mlddel bij een onafhankelijke opinievorming. 

Vraagt de NRC vrijblijvend op proef als U nog geen abonnee 

bent. NIEUWE ROTTERDAMSE COURANT 
POSTBUS 824, ROTTERDAM, TELEFOON: 111.000 
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MARGINALIA 
Hofstra 

O ud-minister Hofstra heeft 
vroeger eens een boekje 

geschreven, waarin hij fel van 
leer trekt tegen het kapitalisme 
en de vrije markteconomie. 
Zulke theorieën worden ontwik
keld in de studeerkamer. 

Sindsdien heeft de heer Hofstra 
de voordelen van het kapitalis
me in de praktijk gezien. Hij 
heeft tevens gezien, dat initia
tiefvolle mensen het ver kun
nen brengen in deze "kapitalis
tische" maatschappij. 

Wij denken hier aan mannen als 
Van Doorne en Verolme. Eer
lijk gezegd, denken wij in het 
bijzonder aan de heer Verolme, 
die het ondanks de tegenwer
kende krachten van het socia
lisme tot één van de grootste 
scheepsbouwers ter wereld 
heeft gebracht. 
De heer Hofstra is nu bij de 
heer Verolme in dienst getre
den. Als hij zijn taak goed wil 
vervullen, zal hij aan de spits 
moeten staan als één van de di
recteuren om het bedrijf nog 
groter en sterker te maken. 

Ongetwijfeld zal de heer Hof
stra dit doen, anders had hij de 
functie niet aangenomen. Dat 
dit niet samen kan gaan met 
een kamerlidmaatschap van de 
Partij van de Arbeid is duide
lijk; daarom heeft de heer Hof
stra ook bedankt als lid van de 
Tweede Kamer. 

Het is een merkwaardige car
rière op deze manier. Er zijn er 
twee, die er ongetwijfeld beter 
van worden: Hofstra en Verol
me. De grootste afgang is het 
voor het socialisme om op deze 
manier één van je voormannen 
te moeten verliezen. 

Beerman (1) 

M inister Beerman regeert 
op een vermoeide, luste

loze wijze. Wij krijgen de in
druk, dat hij er geen plezier 
meer in heeft. Zijn verdediging 
van zijn beleid was ook in de 
Tweede Kamer bij de begro
tingsbehandeling bepaald mat. 

Zelf heeft hij onlangs de wens 
te kennen gegeven, dat hij 
eigenlijk liever weer zijn advo
catuur zou willen opnemen. Wij 
zijn geneigd tegen d,e heer Beer
man te zeggen: doen, beslist 
doen. Een minister kan zijn zeer 
zware ambt slechts dan goed 
vervullen als hij zich ervoor de 
volle honderd procent voor wil 
inzetten. 

Beerman (2) 

T~·recht heeft de Tweede 
Kamer bij de begrotings

behandeling van Justitie sterk 
aangedrongen op verruiming 
van de toelating van spijtop
tanten uit Indonesië in Neder-

land. Ergerlijk was het te ho
ren hoe de familie van één van 
de spijtoptanten door het mini
sterie van Justitie wordt ge
dwongen een familielid in 
Duitsland te onderhouden, om
dat het departement deze spijt
optant (nog) niet in Nederland 

1 wiL toelaten. Verheugend was, 
dat de motie, die toelating van 
spijtoptanten op ruime schaal 
vroeg, met zeer grote meerder
heid werd aangenomen. 

De argumenten, die minister 
Beerman aanvoerde voor min
der toelatingen zijn juist, maar 
zwak, o.a. gebrek aan woningen. 

De spijtoptanten hebben echter 
al zoveel ellende achter de rug, 
dat het Nederlandse volk de 
plicht heeft ze in Nederland toe 
te laten. De Tweede Kamer 
heeft hier gelukkig uiting aan 
gegeven. 

Beerman (3) 

Bij de behandeling van de 
begroting van Justitie 

noemde mr. Berkhouwer het 
voor hem een onaanvaardbare 
gedachte, dat de ergste vier 
Duitse oorlogsmisdadigers, die 
in ons land ter dood veroordeeld 
waren (Lages, Kotälla, Fischer 
en Aus der Fünten) en later tot 
levenslang zijn gegratieerd door 
nieuwe gratieverlening eens 
vrij zouden komen. 

Het recht van gratie is echter 
een prerogatief van de Kroon 
en als zodanig mag de Kamer 
er geen uitspraak over doen. 

De woorden door mr. Berkhou
wer uitgesproken worden ech
ter door velen in den lande on
derschreven. Het zou voor velen 
onverteerbaar zijn als deze oor
logsschurken in vrijheid zouden 
warden gesteld. 

Al is er dus geen uitspraak over 
de gratieverlening in de Tweede 
Kamer geweest, wij hopen van 
ganser harte, dat de minister 
van Justitie de woorden van 
mevr. Berkhouwer niet heeft 
misverstaan. 

Beerman (4) 

V ast staat dat er in de psy
chiatrische inrichting 

"Groot Ratelaar" dingen ge
beurd zijn, die niet door de beu
gel kunnen. Mr. Kokosky heeft 
voldoende aangetoond, dat een 
onderzoek naar de "behandel
methoden" van de psychiater 
Arendsen Hein (inmiddels ver
trokken), zeker gerechtvaar
digd is. 

Mr. Berkhouwer en ir. Van Dis 
hebben tijdens de begrotings
behandeling van Justitie minis
ter Beerman gevraagd medede
lingen te doen over de praktij
ken, die op Groot Batelaar 
plaats vonden. De heer Beer
man zei de Kamer in zijn re
pliek, dat hem er niets van be-

kend was.... Met dergelijke 
"vage" mededelingen bewijst 
minister Beerman de democra
tie beslist geen goede dienst. 
Integendeel. Wat is er trouwens 
tegen een objectief onderzoek? 

Pen 

prof. dr. J. Pen (economist) 
heeft in een rede voor 

een gezelschap in het Stedelijk 
Museum gezegd, dat het een 
nationale schande is, dat Ne
derland nog steeds woningnood 
heeft; 15 jaar na de oorlog. We 
beschouwen het, aldus prof. 
Pen, net zo'n plaag als het 
slechte weer, waar we ook nooit 
van af komen. 
Prof. Pen heeft hier harde, 
doch ware woorden gesproken. 
Zeer velen, o.a. alle partijen, 
spreken van probleem nummer 

een als het over de woning
nood gaat. Maar wij krijgen de 
indruk, dat het één van de be
roemde loze kreten is. 
Tijd.ens een interview met mi
nister Van Aartsen zei deze, dat 
het gebrek aan bouwvakarbei
ders de grootste rem is om meer 
woningen dan 85.000 per jaar 
te bouwen. In hetzelfde gesprek 
zei de bewindsman, dat er in 
Israël 30.000 woningen per jaar 
worden gebouwd. Inwonertal 
van Israël 2 miljoen. Wij bou
wen er 85.000. Inwonertal van 
Nederland: ruim 11 miljoen. En 
de Israëli's hebben behalve de 
woningbouw nog een heel land 
tot ontwikkeling te brengen. 
Gezien dit laatste valt de ver
gelijking wat de woningbouw 
betreft niet erg gunstig voor 
ons uit ..... . 

F.A.H. 

(Deze marginalia lagen reeds op de pers toen het kabinet De Quay aftrad -
Redactie). 

In 1961 de J.O. V.D. groter dan ooit 
Een nieuwe ledenwerfactie 

In 1961 de J.O.V.D. groter dan ooit. Onder deze leuze lan
ceert het hoofdbestuur een ledenwerfactie, die tot doel heeft 
om het ledental van de J.O.V.D. tegen het congres, dat in 
november van het komende jaar in Arnhem zal worden ge
houden, een stevige stoot in opwaartse richting te geven. Het 
wordt een actie, waaraan het competitie-element niet vreemd 
zal zijn. 
De plannen zijn nog niet voldoende uitgebroed om er hier nu 
al uitvoerig over te schrijven. In het januarinummer van de 
Driemaster zal er zonder twijfel nader op worden terugge
komen. Dit stukje is eigenlijk maar bedoeld als een algemene 
aankondiging om alvast iedere J.O.V.D.-er op de komende 
actie te wijzen. 
Er is hier al gezinspeeld op het competitie-element, dat aan 
de ledenwerfactie zal worden verbonden. Het is duidelijk, 
dat daarmede beoogd wordt een vriendschappelijke, maar 
niettemin felle strijd tussen de afdelingen te ontketenen, die 
in een grote ledenwinst moet uitlopen. De beloning voor de 
winnende afdeling zal daarbij als een stimulans moeten wer
ken. 
Echter, die competitie is natuurlijk niet de hoofdzaak. De uit
breiding van het ledental krijgt een veel diepere betekenis, 
wanneer men de actie plaatst tegen de achtergrond van het 
ideële doel, dat de J.O.V.D. zich heeft gesteld, namelijk zo
veel mogelijk jongeren vertrouwd te maken met politieke 
zaken, hun politiek verantwoordelijkheidsbesef te vergroten 
en in het bijzonder hun enthousiasme te wekken voor het 
liberalisme. 
Om dit te verwezenlijken is de medewerking van iedere 
J.O.V.D.-er nodig. Wanneer elk J.O.V.D.-lid in de komende 
maanden één nieuw lid zou werven, zal de slagzin "In 1961 
de J.O.V.D. groter dan ooit" geen loos gerucht zijn geweest. 
Voorlopig houden wij het daar maar op. 

BESTUUR 

Zuidelijk Westerkwartier 

Het bestuur van de J.O.V.D. afdeling 
Zuidelijk Westerkwartier is voor het 
jaar 1960/61 als volgt samengesteld. 
Voorzitster mej. A. v. Triest, Roden; 
vice-voorz. A. Holman, Groningen; 
secr. W. Venema, Prov. weg 21, Doe
zum; Penningm. H. Zeeman, Oost
wold W.K.; Vice-secr.-penningm. 
mej. A. v. Slooten, Tolbert. 

Leeuwarden hield 
geslaagd lorum 

Op 10 december hield de afdeling 
Leeuwarden een bijeenkomst. 
Vóór de pauze werd het huishoude
lijk gedeelte afgewerkt en hierna 

EVERT HOVEN 

werd er onder leiding van de voor
zitter K. Weide een forum uit de 
aanwezigen samengesteld. 

Er werden allerlei vragen afge
vuurd, o.a. over het gratiebeleid 
voor de oorlogsmisdadigers, de ver
hoging van de leerplicht, de rassen
scheiding en de kwestie Berlijn. 
Het forum weerde zich uitstekend. 

Tenslotte namen bijna alle aanwe
zigen deel aan de diskussie, waar
door wij kunnen terugzien op een 
zeer geslaagde avond uit eigen 
krachten. 

Het bestuur is thans als volgt sa
mengesteld: K. Weide, voorzitter; 
A. Th. Velsink, vice-voorzitter; mej. 
M. Ackema, secretaresse; IJ. Brada, 
penningmeester en H. Broersem, lid. 
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Staalconstructies voor alle doeleinden 

Speciaalbedrijf voor zwaar plaatwerk 

Constructiewerkplaatsen 

w. Huizer n.v. Capelle a/d IJssel - telefoon 0-1804-2657 

Afdeling Zaanstreek- ds van der Veen (P.S P.) 
Interessante discussie 

De heer N. van der Veen te Zaan
dam, lid van de Tweede Kamer voor 
de Pacifistisch Socialistische Partij 
(P.S.P.), blijkt met een voor een 
oud-predikant verwonderlijk te noe
men snelheid te zijn uitgegroeid tot 
een "menner des volks", die zijn 
evenknie niet al te gemakkelijk zal 
vinden. 
Onze afdeling had zaterdag 26 no
vember het genoegen de heer Van 
der Veen als spreker te ontvangen 
in het bekende gebouw Van Marle 
te Zaandam. 
Onder de titel "P.S.P.: bijwagen, 
meeloper, of .... " zou de spreker 
een inleiding houden van op zijn 
hoogst dertig minuten. 
Met radde tong overstelpte de heer 
Van der Veen gedurende ruim drie 
kwartier de toehoorders met zijn 
politieke gedachten, die weinig sa
menhang vertoonden. 
Enkele belangwekkende uitspraken 
van de heer Van der Veen in diens 
inleiding waren: 
"Nieuw-Guinea moet zo spoedig mo
gelijk worden overgedragen aan In
donesië". 
"Het kapitalistische stelsel is fout. 
Wij moeten een stelsel zien te vin
den, dat minstens even rechtvaardig 
is als het Russische". 
"Wij moeten ons losmaken van de 
N.A.T.O. Ons land mag niet ten of
fer vallen aan de revanche-geest, 
die West-Duitsland beheerst". 

Over het vraagstuk Nieuw-Guinea 
werd en half uur heen en weer ge
praat. In laatste instantie gaf spre
ker eindelijk toe, dat overdracht aan 
Indonesië wel niet de juiste en de 
meest ideale oplossing was (hij ging 
zelfs zo ver, dat hij toegaf een der
gelijke overdracht eigenlijk zèlf ook 
niet te appreciëren), maar in ieder 
geval de meest reële, praktische 
en. . . . . . onvermijdelijke. 
Ook het hoe en waarom van de In
donesische politiek t.o.v. Nederland 
werd ons in enkele volzinnen volle
dig uit de doeken gedaan. Schuldige: 
Nederland. Waarom? Omdat ons 
land zich ook ná de overdracht van 
de souvereiniteit in Indonesië ge
dragen heeft als een koloniale 
macht, alsof er eigenlijk niets ver
anderd was en zich niet aan zijn af
spraken had gehouden. (Arme heer 
Drees: óók nog beschuldigd te wor
den van imperialistische (brede ba
sis}-politiek!). "Natuurlijk heeft dat 
bij de Indonesiërs kwaad bloed ge
zet, net zo lang tot ze er genoeg van 
kregen". 
Het wordt tijd, zo konstateerde spre
ker, dat het Westen eindelijk afstand 
doet van zijn beschermende houding 
t.o.v. pas onafhankelijk geworden 
volkeren. Hierbij wees hij op de na
tionalisatie van het Suez-kanaal: 

Spinners en Twijners 
van 

Weef· en Tricotgarens 

Over de Bescherming Bevolking was 
de inleider kort. Hij volstond met 
een simpel verwijzen naar het 
"schuilkeldertje spelen". 
Tijdens de discussie kwam de heer 
Van der Veen nog tot enkele opmer
kingen en uitspraken, die het ver
melden alleszins waard zijn: 

"Wat werd er niet geschreeuwd, dat 
Egypte het kanaal nóóit zelf zou 
kunnen verzorgen en dat het één 
grote janboel zou worden! Bij mijn 
weten is er onder het Egyptische 
beheer geen enkele calamiteit voor
gevallen, is b.v. geen enkel schip 
verloren gegaan!" (Aldus de heer 
Van der Veen, die hier wijselijk niet 
vermeldde, hoe groot b.v. het aan
tal niet-Egyptische loodsen is, dat 
in het Suez-kanaal dienst doet). 
Ook kwam spreker met kracht op 
tegen de mentaliteit in het Westen, 
die de communisten niet als vol
waardige mede-burgers beschouwt 
en accepteert ("allicht moeten zij ook 
in de raadscommissies!"), die ze 
eigenlijk nawijst en nakijkt in de 
trant van-daar-heb-je-er-weer-een, 
of nog erger, dat men ze gewoon 
verbiedt, zoals in West-Duitsland. 
Na een discussie over dit punt van 
bijna een kwartier deelde spreker 
mede, dat hem het Oostduitse sy
steem óók niet beviel. (Hetgeen hij, 
ter eventuele verduidelijking van 
zijn standpunt, misschien wat eer
der had kunnen opmerken). 

rH-;U H'Bu1 
"Wij moeten deze tijd leren begrij
pen: Het Westen heeft àfgedaan. De 
Aziatische en Afrikaanse landen en 
volken wantrouwen het Westen, om
dat men het alleen heeft leren ken
nen als een koloniaal-heersende 
macht, op eigen voordeel uit". 
"Wij moeten de kaart anders gaan 
bekijken: De Russen zijn niet agres
sief. Dat bewijst de hele geschiede
nis. Zij worden tot hun politiek ge
dwongen door het Westen". 

"Onmiddellijk na de Tweede We
reldoorlog werd een keten van bases 
rondom het Russische territorium 
door het Westen aangelegd. Hierte
gen móést en móét Rusland zich 
wel beschermen". 
(Hoewel niet geneigd tot commen
tariëring en de woorden liever voor 
zich zelf willende laten spreken, 
moet het hier toch wel van mijn 
hart, dat het uitermate te betreuren 
is, dat de heer Van der Veen de ge
schiedenis slecht kent. Zo schijnt 
een onbetekenend incidentje als "de 
putsch van Praag" in 1948 (met als 
gevolg de oprichting van de N.A.T.O. 
d a a r n a ) geheel en al aan deze 
volksvertegenwoordiger te zijn voor
bijgegaan). 

Wij mochten ons deze avond verheu
gen in een opkomst van ruim 50 be
langstellenden, waaronder een grote 
afvaardiging van de Zaandamse af
deling der A.R.J.O.S. en vrij veel 
niet-leden. 
Het was een leerzame bijeenkomst, 
die, door een belangrijk tekort aan 
leden van de zwakkere sexe, beslo
ten werd met een iets minder ge
slaagd "jolijt-gedeelte". 

R.M. 
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DE EERSTE STAP ... 
•••. naar zakensucces in Zuid-Amerika 

is vollédige oriëntering via de kantoren 

der Hollandsche Bank-Unie in Nederland, 

de bank met haar vele eigen vestigingen, 

óók in Zuid-Amerika. 

Ook voor Zuid-Amerika: 
de HBU 
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Houdt 21 en 22 januari vrij voor onze 

Trel'-paardeneonferentie 
De jaarlijkse Trekpaardenconferentie van de J.O.V.D. zal ook dit vereni
gingsjaar gehouden worden in. 

Het conferentieoord "Woudschoten" 
in Zeist op zaterdag 21 en zondag 22 januari 1961 

Het conferentieoord is zeer centraal gelegen aan de Woudenbergseweg te 
Zeist, aan de route van de autobusdiensten Utrecht-Venendaal en Utrecht
Austerlitz. Het ligt 5 kilometer van het station Driebergen en is van het 
station Utrecht met de bussen van de Firma De Haas te bereiken. Deze 
bussen staan voor het station en vertrekken iedere tien minuten na het 
hele uur. 

Voor de bezoekers van de vorige trekpaardenconferentie behoeft "Woud
schoten" geen aanbeveling meer, de nieuwkomers kunnen wij verzekeren 
dat een prachtig conferentieoord in een schitterende omgeving op hun 
wacht. 

4.00 uur: Ontvangst. Graag gelijk namen opgeven aan de organisatie
commissie voor regeling financiën, kamerindeling enz. 

Programma: 
4.30 uur: 

5.00 uur: 

6.00 uur: 

7.30 uur: 

Opening door de algemeen voorzitter, de heer E. T. Hoven. 

Bespreking tussen Hoofdbestuur en afdelingsbesturen over de 
organisatorische problemen van onze organisatie. 

Een copieuse maaltijd wacht U. 
Wij hebben de burgemeester van Zwolle, Drs. J. A. F. Roeien, 
gevraagd een inleiding te houden over GEMEENTEPOLITIEK 
Een onderwerp, dat in het centrum van de belangstelling is 
komen te staan na een aantal geruchtmakende affaires op 
gemeentelijk niveau. 

Daarna: Een luchtig programma om de geest weer wat te ontspannen. 
Zondag: Er zal ruimschoots gelegenheid tot kerkgang zijn. Mededelingen 

over de aanvangstijden van de kerkdiensten zult U kunnen vin
den op het publikatiebord in het conferentieoord. 
Om ongeveer 12 uur zal dan, met een onderbreking voor de 
maaltijd, de vergadering van zaterdag worden voortgezet. 

Kosten f 8.50 per persoon, excl. gebruik van linnengoed. Het is mogelijk 
een stellinnengoed te huren ad f 1.75. Er zijn 1-, 2- en 6-persoonskamers. 
Wanneer U slechts een deel van het weekend mee kunt maken worden de 
kosten van lunchen/of diner in verhouding geregeld. Praktische punten 
Reiskosten boven f 6.- worden vergoed, als basis dienen de reiskosten per 
2e klas N.S. 
Onze nationale congressen laten meestentijds weinig gelegenheid om wat 
dieper in te gaan op talloze organisatorische aangelegenheden. Welnu, de 
Trekpaardenconferentie biedt U ruimschoots de gelegenheid om over al 
deze zaken met het Hoofdbestuur van gedachten te wisselen. Het is dan 
ook bepaald noodzakelijk dat alle plaatselijke voorzitters, secretarissen en 
penningmeesters deelnemen aan deze bijeenkomst. 
Uit ervaring blijkt echter, dat ook de leden zonder speciale functie veel tot 
het succes van de Trekpaardenconferentie bijdragen. Enerzijds door hc:t 
betere contact, anderzijds door de vele suggesties, aan alle kanten omdat 
een landelijke organisatie als de onze het juist van de landelijke bijeen
komsten moet hebben om aan initiatieven een goede start te geven. 
Reserveert dan ook 21 en 22 januari voor Uw J.O.V.D. Wij verwachten 
zeer vele leden op "Woudschoten". 
Vlaardingen, december 1960. 

HANS M. J. DUBBELDAM, algemeen secretaris 

Hierlangs afknippen 

Voor 14 januari a.s. opzenden aan het algemeen secretariaat: 2e van Leyden 
Gaelstraat 119 te Vlaardingen. Telefonische opgaven worden niet geaccep
teerd. 

Ondergetekende: 

adres: 

lid van de afd. (eventueel funktie vermelden): 
geeft zich op voor de Trekpaardenconferentie op 21 en 22 januari 1961 te 
"Woudschoten" en zal de zaterdag/de zondag/ het gehele weekend mee
maken. (Doorhalen wat niet van toepassing is). 

Handtekening: 

5 
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Waarom een algemene Kinderbijslagverzekering? (slot) 
Wij hebben geen behoefte aan een dirigistische ingreep in onze loon- en inkomensvorming 

Tijdens de verkiezingsstrijd hebben 
we van liberale kant meerdere ma
len horen aankondigen: "geen al
gemene kinderbij slagverzekering"; 
de heer Romme daarentegen was 
echter voor wat betreft dit chapiter 
altijd zeer ondubbelzinnig vóór de 
voorziening, zulks in tegenstelling 
tot zijn gebruikelijke trant van re
deneren. 
Alras bleek echter ook, welk een 
uitermate bekwame kabinetsknutse
laar de heer Romme is. Want het 
stond bij voorbaat vast, dat de por
tefeuille van Sociale Zaken en 
Volksgezondheid in handen van de 
K.V.P. moest komen. Maar wie zou 
bereid zijn de consequenties te aan
vaarden van de verdediging van een 
zo'n erfelijk belast wetsontwerp, 
waartegen bij de liberale regerings
partner immers zulk een weerzin 
bestond? 
Na lang zoeken en soebatten knut
selde de heer Romme de heer Van 
Rooy in de ministerszetel; deze 
zwakke figuur zou zich niet al te 
veel zorgen behoeven te maken, 
want de heer Oud, die tijdens de 
verkiezingen juist tegen de kinder
bijslag zo fel van leer was getrok
ken, zou wel met de heer Romme 
het kabinet door dik en dun steu
nen en dus ook het thans voor af
handeling rijp geworden ontwerp 
voor de algemene kinderbijslagver
zekering. 

Onverteerbare solida
riteit en dirigisme 
De inmiddels ingediende Memorie 
van Antwoord getuigt van een vaak 
emotionele blijmoedigheid omtrent 
het verlangen naar en de noodzaak 
van de verzekering, die ons versteld 
heeft doen staan. Bovendien staat 
zij vol met tegenstrijdigheden en 
gewrongen argumenteringen, die de 
aandachtige lezer van dit lijvige 
stuk het onbehagelijke gevoel moet 
geven, dat er terzake van de weder
om uitvoerig besproken rechtsgrond 
en van de uitvoeringsorganisatie 
opnieuw knutselwerk in optima for
ma is geleverd. 
In de inleidende beschouwingen zegt 
de minister, dat de huidige regering1 
blijkens haar op 26 mei 1959 uitge
geven verklaring, de tegen het wets
ontwerp gerezen bezwaren zorgvul
dig zou overwegen. 
Nu, ruim een jaar later, heeft dit 
"zorgvuldig overwegen" van al die, 
waarlijk niet uit de lucht gegrepen 
bezwaren er toe geleid, dat de re
gering na ampel beraad (sic!) het 
wetsvoorstel, zoals dit werd inge
diend, nagenoeg in zijn geheel hand
haaft. 
Hoe is het mogelijk, zouden we wil
len uitroepen! 
De kwestie van de prioriteiten wordt 
ook weer ten tonele gevoerd, in het 
bijzonder met betrekking tot de 
vraag of een arbeidsongeschiktheids
verzekering niet de voorkeur ver
dient. Men houdt in de Memorie te 
dezer zake enige voor ons onaan
vaardbare slagen om de arm: de in 
de toekomst te verwachten econo
mische omstandigheden zullen daar
bij een rol spelen en bovendien, 
aldus de minister, is een arbeids
ongeschiktheidsverzekering immers 
in voorbereiding. 
Men ziet, hoe er ten departemente 
naarstig wordt geknutseld en hoe 
men onder pressie van de katholie-

ken toch probeert de A.K.W. er het 
eerst door te drukken. 
In § 2, waarin de rechtsgrond wordt 
behandeld, staan meer van dergelij
ke fraaiigheden. Op enkele er van 
vestigen wij de aandacht. 
Na het vraagstuk van uit "de ge
meenschapsgedachte" en van uit 
"het natuurlijke recht op een ge
zond gezinsleven" te hebben bezien, 
wordt gezegd, dat het geenszins be
wezen is, dat gezinsuitbreiding in 
ons land gestimuleerd zou worden 
door de kinderbijslag. 

Laten we ev·en de puntjes op de i 
zetten ·en de zaak omdraaien: door 
een welbewust gevoerde gezinspoli
tiek bij bepaalde bevolkingsgroepen, 
zou daar de financiëel-economische 
nood nu zó hoog zijn gestegen, dat 
daardoor de inwerkingtreding van 
de A.K.W. gestimuleerd moet wor
den De opzet is even door
zichtig als onelegant. 
De minister ontkent verder ten stel
ligste, dat er hier van een verzeke
ring in de zin van een risicodekking 
tegen calamiteiten sprake is. Het 
gaat immers om een herverdeling 
van het nationale inkomen, afgeme
ten naar het behoefte-element. 
Maar de minister schroomt niet, als 
het hem te pas komt, de loze kreet 
"ter wille van de solidariteit" te 
slaken en te wijzen op de andere 
volksverzekeringen (AOW en A WW), 
waaraan deze solidariteitsgedachte 
toch óók ten grondslag ligt. 
We hebben zelden zulk een staaltje 
van demagogische hypocrisie onder 
de ogen gehad! 
Terzake van de inkomensvorming 
der zelfstandigen wordt aangevoerd, 
dat evenals zulks het geval is bij de 
loontrekkenden, geen rekening 
wordt gehouden met het behoefte
element. De zelfstandigen worden 
dan verder min of meer over één 
kam geschoren met de loontrekken
den in dier voege, dat ook zij arbeid 
verrichten, waarvoor ook zij een 
gemiddeld inkomen genieten, dat 
voldoende wordt geacht voor de in
standhouding van een gezin van ge
middelde grootte, n.l. man, vrouw 
en twee kinderen. 
Waarom, zo vragen wij ons af, blijft 
de (tijdelijke!) bijslag voor eerste 
en tweede kinderen der loontrek
kenden dan gehandhaafd? Of speelt 
men met de gedachte deze bijslag 
t.z.t. ook in de A.K.W. in te voeren? 

In aansluiting hieraan en in ver
band met het feit, dat de minister 
het "een utopische gedachte" acht, 
dat een stijging van de welvaart tot 
een afschaffing van de kinderbij
slagen zou kunnen leiden, verwijzen 
we naar § 6, het recht op kinderbij
slag, waarin op het beginsel wordt 
gewezen, "dat het normale loon toe
reikend moet zijn voor het gemid
delde gezin" (der loontrekkenden); 
nochtans acht men het niet zeer 
waarschijnlijk, dat de meergenoemde 
tijdelijke bijslag voor eerste en 
tweede kinderen ongedaan zal wor-
den gemaakt ..... . 
Proeft U de regeringslogica? 
Het opgenomen overzicht m.b.t. de 
C.B.S.-publikatie "Inkomstenverde
ling 1935 en Vermogensverdeling 
1954" achten we niet actueel genoeg 
als illustratief argument voor de 
rechtsgrond. Sedertdien is er toch 
wel iets veranderd in ons goede 
land. 
Wanneer er een recent statistisch 

overzicht ware gepubliceerd omtrent 
de aantallen kinderrijke gezinnen 
en de regionale geboortecapaciteit, 
dan had men daaruit wellicht kun
nen begroten, dat er bij de invoering 
van de A.K.W. een relatieve kapi
taalsstraming zou ontstaan naar de 
provincies bezuiden de grote rivie
ren. Het komt er op neer, dat men 
ter wille van "de solidariteit" een 
stuk van ons inkomen afneemt ten 
behoeve van diegenen, die veelal op 
onverantwoorde wijze zijn omge
sprongen met de gezinsvorming. 

Van dirigisme 
gesproken 
En hoe denkt men over de plicht tot 
premiebetaling voor ongehuwden en 
15-jarigen? 
Ook de voorgestelde dubbele bijslag 
voor invalide kinderen tot de leef
tijd van 27 jaren komt ons irreëel 
voor; het is klein lapwerk. 
Beter ware het terzake van ons ge
hele stelsel van sociale v·erzekerin
gen nu eindelijk eens de balans op 
te maken en ·e•en verantwoord prio
riteitenschema op te stellen tegen 
de achtergrond van wat sociaal-eco-

nomisch mogelijk en noodzakelijk is. 
Wij houden het dan in de eerste 
plaats op de herziening van de hui
dige invaliditeits- en ongevallenver
zekeringen, afgerond tot een doel
matige arbeidsongeschiktheidsver
zekering, waarin, of in verband 
waarmede ook de sociale positie van 
de invalide "kinderen tot 27 jaren" 
zou kunnen worden geregeld. 
Voorts zullen er toch op korte ter
mijn de nodige knopen moeten wor
den doorgehakt terzake van de 
broodnodige sanering van het zie
kenfondswezen. 
Dan zou wellicht blijken, dat er geen 
behoefte bestaat aan een kinderbij
slag- en toelagevoorziening zoals 
thans wordt voorgesteld en dat in 
het raam der sociaal-economische 
omstandigheden de huidige voorzie
ningen inderdaad van aflopende 
aard zouden kunnen zijn. 
Wij hebben thans zeker geen enkele 
behoefte aan een dirigistische in
greep in onz.e loon- en inkomens
vorming ter wille van een bedui
dend·e en betrekkelijk scherp afge
tekende minderheid van de bevol
king. Zelfs niet op grond van de 
ministeriële solidariteitskreet! 

F. L. MEIJERS 

--- - = n:ws wn:um """ = aa:n:w-= = n = 

Het ligt nog ver in 't verschiet. 

Maar vergeten doen wij het niet! 

Denk erom op 11 maart 1961 naar Zuidlaren te gaan, 

Daar viert Distrikt Noord haar 10-jarig bestaan! 

---..--
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Kanttekeningen bij de Bescherming Burgerbevolking 
Een mislukt schuilkelder-experiment 

"Gebleken is dat met een dergelijke heterogene groep het mensenmogelijke 
te doen is". Deze woorden sprak de arts Burger vlak nadat 25 "gezonde, op
gewekte" noodwachters van de Bescherming Burgerbevolking op 21 oktober 
jl. om 12 uur precies na zeven dagen uit de ondergrondse BB-commandopost 
Berg en Dal opdok,en onder de tonen van "When de saints go marching in" 
(out zal bedoeld zijn). 
De dames en heren hadden 168 uur geledd en gewerkt in omstandigheden, 
die de atomaire oorlogssituatie zoveel mogelijk moesten b e n a de r e n. Het 
doel was te onderzoek,en hoe de mens psychisch en lichamelijk reageert op 
een dergelijke afgeslotenheid. "En", aldus het hoofd van de medische dienst, 
"gebleken is ...... " 

Gebleken is totaal niets! Ja, geble
ken is, dat de oefening althans op 
het eerste gezicht aardig gelukte, 
dat de apparatuur onder niet-ato
maire omstandigheden redelijk vol
deed, dat het spel - dat is het enig 
juiste woord - goed werd gespeeld. 
Maar dat kan men toch met de beste 
wil van de wereld geen "gebleken 
is" noemen. De werkelijke atomaire 
omstandigheden waren er niet. Die 
zijn niet na te bootsen, die lenen zich 
niet voor spel, ook niet voor oefe
ningen. Trouwens, nabootsen, bena
deren, dat is het niet, de gedragingen 
van noodwachters onder atomaire 
oorlogsomstandigheden zijn pas te 
toetsen wanneer die omstandighe
den werkelijk aanwezig zijn. 
Het kan best zijn, dat de dergelijke 
heterogene groep het als puntje bij 
paaltje komt homogeen in de broek 
doet. Het kan even best zijn, dat de 
dergelijke heterogene groep zich als 
een homogene held gedraagt of, dat 
de leden van de groep individueel 
helden blijken. Laten we het hopen. 
Bij de oefening in Berg en Dal werd 
de afgeslotenheid in een bunker tij
dens een atomaire oorlog niet bena
derd, het leek er niet op. En de 
spanning, die een atomaire oorlog 
met zich brengt was er evenmin. De 
oefening was voorbereid, op de mi
nuut nauwkeurig: dan er in, dan er 
uit. Eerst thuis en in de zaak of de 
betrekking even de boel beredderen. 

Een afsakkertje 
's Avonds vooraf desnoods nog even 
een afzakkertje. De leden van de 
ploeg wisten, dat de thuisblijvers het 
wel maakten en hoogstens door 
stinkbommen van de jongste zoon 
(of kleinzoon) werden bedreigd. 
Mochten de thuisblijvers door ziekte 
of ongeval in levensgevaar zijn ge
komen, dan zou de bunker even ge
opend zijn om vader er uit te laten. 
In een atomaire oorlog gaat het iets 
anders. 
Toen een juffrouw goed pijn in de 
buik kreeg en met haar blindedarm 
bleek te sukkelen, werd zij netjes 
buiten de bunker gebracht: Een 
prachtkans verspeeld overigens om 
nu eens te testen wat er met de mo
raal van de dergelijke heterogene 
groep zou zijn gebeurd bij een ope
ratie door een in de bunker aanwe
zige arts, die niet even alle beno
digdheden voor de ingreep kon gaan 
halen en die misschien nog nooit 
deze ingreep had verricht. Bij een 
atomaire oorlog zal hij met de be
schikbare riemen, die blindedarm 
moeten verroeien. 
Tenslotte, de groep kreeg gefingeer
de berichten over aanvallen, getrof
fen punten, radio-actieve neerslag 
e.d. te verwerken. Maar het is wel 
iets anders of het bericht, dat toe
vallig in jouw stad een atoombom
metje is verdwaald, gefingeerd is of 
dat het echt is. De gedragingen van 
de dergelijke heterogene groep on
der de omstandigheden van een ato
maire oorlog zijn niet te testen. Bij 
de oefening ontbrak en zal altijd 
ontbreken het essentiële: de atoom-

oorlog zelf. En de spanning, die deze 
bij de mens zal wekken. 
De noodwachter in de commando
post zal dan zijn gedachten ook be
palen bij de familie buiten de mis
schien veilige (daar is hij ook niet 
zeker van) bunker. Hij zal er aan 
denken hoe zijn leven, zijn bezit, zijn 
werk, zijn bestaan in één klap regel
recht naar de maan kan gaan. Na 
zeven dagen zal er geen "saints" op
klinken; na de Hemel moge weten 
hoeveel vervloekte dagen zal de 
noodwachter misschien de aarde 
zien, maar hoe ...... ? 
Heeft de oefening in Berg en Dal 
dan geen enkel nut, is er geen goed 
woord over te zeggen? Natuurlijk 
wel! Men heeft reacties bij een voor
af qua tijdsduur bepaald verblijf in 
e en afgesloten ruimte kunnen be
palen, de apparatuur kunnen testen, 
de ruimte zelf met betrekking tot 
het aantal mensen kunnen beproe
ven en nog veel meer. En daaruit 
valt ongetwijfeld lering te trekken. 
En uit dit oogpunt is de oefening 
waardevol geweest. Maar de mense
lijke spanningen onder een atomaire 
oorlogstoestand heeft men beslist 
niet kunnen waarnemen. 

Het "gebleken is .... ", is volkomen 
fout en wekt bij het publiek (dat 
toch voor een deel de kop in het 
zand steekt en niet wil weten wat 
een atoomoorlog nu precies bete
kent) valse indrukken en verwach
tingen. De dames en heren zijn de 
bunker in Berg en Dal ingegaan en 
uitgekomen onder een publiciteit, 
die de suggestie wekt, dat de Ne
derlandse BB nu een atoomoorlog 
wel aan kan. Misschien kan de Ne
derlandse BB een atoomoorlog ook 
wel aan, dat zal bij onverhoopte om
standigheden de praktijk uitwijzen. 

Maar bewezen is nog niets. Een 
illusie van zekere veiligheid is vol
slagen vals. En de oefening heeft 
niet meer dan een illusie gewekt. 

Het "gebleken is .... " is niets meer 
of minder dan - officieel - boe
renbedrog. Gevaarlijk, misleidend, 
onwaarachtig! 

Meer misleidingen 
Er zijn ten aanzien van de BB meer 
misleidingen, meer onwaarachtighe
den. Half november werden we ver
blijd met de boodschap, dat de BB 
8.500 man boven sterkte was geko
men. En dit terwijl de geluiden al
tijd nog in de richting waren gegaan, 
dat er nog een paar man (en vrouw) 
nodig waren. En nu ineens 8.500 man 
boven sterkte. Hoe bestaat het? Nu, 
heel eenvoudig! Door reorganisatie! 

Een reorganisatie heeft de "organie
ke BB-formatie" van rond 170.000 
man op ongeveer 83.000 man ge
bracht. Voor de reorganisatie be
droeg de werkelijke sterkte van de 
BB 91.500 man. Voor de reorganisa
tie 78.500 man tekort, na de reorga
nisatie 8.500 man over. Zonder twij
fel is de term "organieke BB-forma
tie" zo imponerend, dat de bescherm
de bevolking niet durft vragen 

hoe het zit: was er voor de reorga
nisatie een administratief tekort en 
een werkelijk overschot, of is er na 
de reorganisatie een werkelijk te
kort en een administratief overschot? 
Men kan het ook anders formule
ren: is de bescherming aangepast 
aan de beschikbare manschappen of 
is het aantal manschappen aange
past aan de maximaal benodigde 
bescherming? Hoe het zij, met boek
houden beschermt men de bevolking 
niet. 
De BB is een helaas nodig instru
ment, dat mocht de nood aan de 
man komen nuttig kan zijn. Of het 
instrument nuttig za 1 zijn hangt af 
van de omstandigheden dan. En van 
de voorbereiding. Zonder deskundig 
te zijn heeft men kunnen constate
ren, dat er hier en daar nog wel iets 
aan hapert. Bij de overstroming in 

Amsterdam-Noord in het begin van 
dit jaar waren de noodwachters, 
hebben wij het wel, iets later ter 
plaatse dan het Leger des Heils en 
stonden ze meer met lege handen. 
Dat heeft het vertrouwen van het 
beschermde volk niet vergroot en 
experimenten als bunker-oefenin
gen in Berg en Dal en organieke 
formaties maken dat niet beter. 
Mocht het ooit tot een wereldbrand 
komen- en dat zal dan een atoom
brand zijn, alle geleuter over het 
gebruik van conventionele wapens 
ten spijt - dan mag van de BB het 
mensenmogelijke worden verwacht, 
meer niet, maar dat mensenmogelij
ke (en meer) mag niet worden 
v o o r g e s p i e g e l d door gespeel 
in en met bunkers en gegoochel 
met cijfers. 

BOTE DE BOER Lzn. 

Vrijheid- of vrijheid in gebondenheid? 
In het blad "Vrijheid en Democratie" van 8 oktober jl. komt een verslag 
voor van een liberale studiekring, bestaande uit Hagenaren, die "'s winters 
geheel ongedwongen aan liberale politiek doen", zoals erbij vermeld staat. 
Voorts, dat "hun liberale gevoelens onverdacht zijn". Dit is kennelijk be
doeld ter geruststelling, als de lezer e'ens van mening mocht zijn, dat de 
uitspraken niet zo liberaal waren als ze ,eruit zien. 
Wij zijn inderdaad niet geheel gerustgesteld. Het onderwerp was in septem
ber: Vrijheid - of vrijheid in gebondenheid. 
Het verslag meldt: "Uit de dircussie kwam naar voren, dat vrijheid in ge
bondenheid geen vrijheid is. De nadruk komt dan te liggen op de gebonden
heid en niet op de vrijheid. Aanvaardt men de term vrijheid in gebonden
heid, dan gaat men dus primair uit van de gebondenheid, dus inperking van 
de vrijheid en secundair zal men dan wel zien, al naar de omstandigheden 
het toelaten, hoeveel vrijheid gegeven kan worden." 

Verder was de vergadering "uiter
aard" van mening, dat er weliswaar 
spelregels nodig zijn om een chaos 
te vermijden, maar dat die meer be
paald dienen te worden door de 
educatie en het beschavingspeil van 
de bvolking dan door dwingend 
voorschrift door de overheid. 
Conclusie: "Wij liberalen streven 
naar een zo groot mogelijke vrijheid. 
Daarom was men van mening, dat 
de uitlating "Vrijheid in gebonden
heid is ons parool" uit liberaal oog
punt onjuist is." 
Wij achten het een vooruitgang, dat 
er over een zeer belangrijk begrip 
- de vrijheid-, waar wij liberalen 
onze naam aan danken en die wij 
hoog in ons vaandel hebben ge
schreven, eens een discussie wordt 
gevoerd. 
Te lang hebben wij in Vrijheid en 
Democratie, Liberaal Reveil, of De 
Driemaster (als wij tenminste goed 
gelezen hebben) moeten wachten op 
een goed artikel hierover. Het scho
ne woord "Vrijheid" wordt daaren
tegen in onze kring te pas en te 
onpas gebruikt, zonder dat wij het 
idee hebben, dat een ieder (inclusief 
wijzelf) van dit begrip de betekenis 
doorziet. 
Het begin is er nu in de discussie 
hierover en aangezien alle begin 
moeilijk is, zullen we het de Haagse 
VVD'ers niet zeer kwalijk nemen, 
dat zij (en dat nog wel op één avond 
in september) niet tot een afgeronde 
beschouwing kwamen. 

De vraag blijft natuurlijk over, 
waarom dit verslagje gepubliceerd 
moest worden in "Vrijheid en De
mocratie". Misschien heeft de redac
tie ook gemeend, dat dit testimonium 
paupertatis de gemoederen eens aan 
het denken zou zetten? Wij hopen 
het! 
Overigens willen wij ook graag een 
duit in het zakje doen. Wij vinden 
nl. de opmerkingen betreffende de 
gebondenheid bepaald ontoereikend 
en uitsluitend negatief gesteld. De 
gebondenheid is o.i. niet de tegen
pool van de vrijheid, zoals de Hage
naren menen, maar juist een van de 
positieve grondslagen van onze sa
menleving, zoals wij hieronder wil
len trachten te verduidelijken. 
Volgens het beginselprogram van de 
VVD (art. 1) staat deze partij op het 
standpunt, dat "vrijheid, verant
woordelijkheid en sociale gerech
tigheid de fundamenten behoren te 
zijn van een op christelijke grond
slag berustende samenleving als de 
Nederlandse". Naar onze mening is 
de hoogste vrijheid voor een Chris
ten zich bevrijd te weten van de 
machten, die hem omringen. Die 
vrijheid is echter geen op zichzelf 
staande grootheid, maar ligt veran
kerd in het nieuwe Verbond (Nieuwe 
Testament), dus in de gebondenheid 
van God met Zijn kinderen door het 
bevrijdend lijden van Christus. 
De christelijke vrijheid komt pas 
tot zijn recht in overgave en diepe 

(zie pag. 8) 
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gebondenheid aan God. Dit houdt 
tevens in, en het Nieuwe Verbond 
laat hierover geen twijfel bestaan, 
gebondenheid aan de medemens. 
Als men dus spreekt over een op 
christelijke grondslag berustende 
Nederlandse samenleving, lijkt ons 
hier de oorsprong te liggen van de 
begrippen vrijheid en gebondenheid 
De mens is als individu op de we
reld gekomen, maar is daarbij in een 
gemeenschap gesteld. Een ieder is 
persoonlijk verantwoordelijk voor 
zichzelf en geen tittel of jota hier
van kan op een andermans schou
der afgewenteld worden, maar er is 
ook een gezamenlijke verantwoor
delijkheid van de gemeenschap, om
dat deze uit individuen bestaat, die 
niet als kluizenaars leven en ook 
niet kunnen leven, maar op elkaar 
aangewezen zijn. 
De gebondenheid is een zeer posi
tieve kant van de menselijke samen
leving. Dit laatste ligt ook ten grond
slag aan de liberale gedachte. Zoals 
het beginselprogram in art. 4 ook 
zegt: "Zij (de VVD) ziet de uit het 
gemeenschapsverband voortvloeien
de gebondenheid van de individuele 
mens niet als een beperking zijner 
vrijheid, doch als een onmisbare 
voorwaarde om die vrijheid rech
tens en feitelijk te verwezenlijken." 
De idee van de Hagenaren, dat ge
bondenheid inperking van de vrij
heid betekent, is, dunkt ons, met 
bovenstaande gedachten moeilijk te 
rijmen. Natuurlijk is er inperking 
van de vrijheid, zoals in de ,spelre
,gels van het maatschappelijk ver

. xeer tot uiting komt, maar niet al-
leen om een chaos te vermijden, 
maar·ook om de positieve reden, dat 
de vrijheid van een ieder er door 
vergroot wordt. 
Om b.v. bij het bekende voorbeeld 
van de verkeersregels te blijven; 
wij voelen ons vrijer als wij van de 
rechterzijde van de weg gebruik 
maken, dan wanneer wij links zou
den rijden. Wij kennen niemand, die 
zijn vrijheid ingeperkt voelt, omdat 
het hem verboden wordt links te 
rijden. Natuurlijk zijn er spelregels 
nodig in de ingewikkelde maatschap
pij, maar wij menen, dat hier wel
licht twee vrijheidsbegrippen door 
elkaar lopen. 
De zo groot mogelijke vrijheid in de 
vele details van het maatschappe
lijk leven, om juist de verantwoor
~elijkheid duidelijker te laten uit
Y.:omen, is een liberale eis van de 
eerste orde en een beknotting van 
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DE DRIEMASTER 

die vrijheid is een aantasting daar
van. Maar de geestelijke vrijheid is 
geworteld in de positieve gebonden
heid en is geen loshangende slogan. 
In de N.R.C. van 26 febr. en 29 mrt. 
1955 heeft een uitgebreide discussie 
gestaan met prof. Donner over het 
antirevolutionaire en het liberale 
vrijheidsbegrip, vooral in verband 
met gezag en vrijheid. Terwijl prof. 
Donner volhoudt, dat het liberale 
beginsel alleen op de vrijheidsge
dachte steunt (gelijk onze Haagse 
VVD'ers ook doen), stelt de NRC
redacteur, dat de positieve normen, 
die onze beschaving stelt, en die 
voortkomen uit haar zedekundig 
christelijke grondslagen, de grenzen 
vormen, waarbinnen de vrijheid mèt 
de verdraagzaamheid hun ruimte 
\lebben. De overheid heeft derhalve 
tot taak deze grenzen tot het uiter
ste te verdedigen. 
De geestelijke vrijheid, het gezag en 
de gebondenheid vormen het raam
werk waarbinnen het maatschappe
lijk verkeer zijn vrijheid en zijn be
perkingen heeft en waar de liberaal 
een zo groot mogelijke vrijheid na
streeft. 
Het schijnt ons toe, dat sommige 
liberalen de vrijheid teveel als al
leenzaligmakend beginsel hanteren 
en alles wat naar gebondenheid of 
binding zweemt, bij voorbaat afwij
zen als onliberaal. Af en toe zullen 
ze echter toch wel wat moeten slik
ken, maar ze doen dit voorkomen als 
een noodzakelijk kwaad, zo in de 
stijl van: er zijn nu eenmaal een 
aantal rechtsregels nodig, omdat er 
altijd onfatsoenlijke mensen zijn 
(waar de betreffende liberalen na
tuurlijk niet bijhoren), die hun vrij
heid misbruiken. (Men zie de aange
haalde Haagse regels over het be
-""havingspeil van het volk, waarin 
~nen deze gedachte proeft). 
Wij hopen echter duidelijk gemaakt 
te hebben, dat deze houding niet 
strookt met een positieve en liberale 
instelling, omdat zij de grote posi
tieve waarde van de gebondenheid 
in onze Nederlandse samenleving 
onderschat. 
De woorden vrijheid, gezag, ver
draagzaamheid en gebondenheid 
duiden kernbegrippen aan, die een 
eeuwenlange politieke en levensbe
schouwelijke geschiedenis achter de 
rug hebben. Toch is een verstaal\ 
van de huidige problematiek niet in 
te denken zonder een voldoende 
kennis van deze begrippen. 
Een overdenking hiervan in liberale 
kring lijkt ons een dringende eis, die 
snel aangevat dient te worden. Een 
nauwgezette bestudering (b.v. van 
een rapport van de Teldersstich
ting?) zou een heilzame werking op 
de liberale gelederen kunnen heb
ben. als was hP.t alleen maar, om het 
begrip vnjheid met wat meer ach
tergrond dan die van een slogan te 
kunnen hanteren. 

F. WAGENMAKER 

Dordrecht sprak over Berlijn 
Op 24 november organiseerde de 
J.O.V.D. afdeling Dordrecht e.o. een 
bijeenkomst, waar de heer Pieters 
enige indrukken heeft gegeven van 
zijn ervaringen in Berlijn tijdens de 
.,International Tagung der Deutsche 
Jungdemocraten", een congres dat 
door meer dan zeven nationaliteiten 
werd bezocht. 
De afgevaardigden hebben ruim 14 
dagen lang de gelegenheid gehad 
zelf te ervaren welke eigenaardige 
toestanden er bestaan in Groot-Ber
lijn, dat in vier zones verdeeld is en 
wat een onhoudbare toestand het 
vormt. 
In vergelijking met de levensom
standigheden in West-Berlijn steken 
die in Oost-Berlijn al heel ongunstig 

af: De bevolking is er armoediger 
gekleed en alles maakt een veel so
berder indruk. Alleen de StaJin 
Allee, die als reclameobject moet 
dienen lijkt imposant. 
De heer Pieters had bergen propa
ganda-materiaal meegebracht van 
zijn reis. Boekjes waarin Oost
Duitsland de Westduitse regerings
autoriteiten beschuldigt van Nazi
praktijken. Dit soort boekjes wordt 
aan de Oost-Duiters in grote hoe
veelheden verstrekt. 
Zelfs op kermissen, waar men in be
paalde gelegenheden prijzen kan 
winnen, liggen mooie boekwerken, 
maar het zijn altijd de propaganda
boekjes, die men wint. 
Onder leiding van een Oostduitse 
journalist, die zich liberaal noemde, 
maar het verschil tussen liberaal en 
communist niet wist, had het gezel
schap ook nog een bezoek gebracht 
aan een Duitse staatsboerderij. Daar 
sliepen de varkens in nieuwe hok
ken, de mensen echter woonden in 
een grote ruimte, die door kleden 
werd onderverdeeld, met verschil
lende gezinnen tegelijk. 
Van een oude boer vernam men, dat 
er gebrek aan werkkrachten was 
omdat vele jongeren naar het wes
ten waren gevlucht. 
Na de inleiding kwamen er nog vra
gen en er ontspon zich een geani
meerde discussie. 
De rest van de avond werd in "ge
zelligheid" doorgebracht. 

RECTIFICATIE 

(Ingezonden) 

In het laatste nummer van de Drie
master trof ik in het verslag van 
Kitty over het Congres in Leeuwar
den een passage aan over het aan
bieden (pag. 3) van een geschenkje 
(een vierkant flesje etc.), waarbij 
vermeld staat, dat dit aan het H.B. 
werd aangeboden door een Leeuwar
dens lid. 
Dit is niet juist. Het werd door on
dergetekende, voorzitter van het 
Distrikt Noord namens het Distrikt 
aan de H.E.-leden aangeboden tot 
stimulans van het H.B. in het ko
mende jaar. ROELOF R. SMIT 

Feestavond 't Gooi op 
4 januari a.s. 

Op woensdag 4 januari 1961, des 
avonds om 8 uur, begint in Hotel 
"Hamdorff" te Laren (N.H.) voor de 
.afdeling Het Gooi het nieuwe jaar. 
Allereerst kan enige tijd geluisterd 
worden naar een forum, samenge
steld uit leden van de vijf politieke 
jongerenorganisaties. De JOVD zal 
vertegenwoordigd zijn door de heer 
H. M. J. Dubbeldam. 
Daarna staat een Nieuwjaarsfeest 
op het programma. 
Er wordt gerekend op de aanwezig
heid van vele leden en belangstel
lenden. 

Uit onze J.O.V.D.-familie 

Getrouwd: 

J. VERHAGEN 

en 
K. A. KRUITHOF 

Oud Beijerland, 10 december 1960, 
Graaf van Egmondstraat 69. 

Getrouwd: 

A. D. HUISMAN 

en 
M. ENGELBERTS 

Rotterdam, 17 december 1960, 
Welgelegenlaan 36. 

PROGRAMMA ZAANSTREJ•:K 

Over het onderwerp: is diPliSttijd
verkorting mogelijk? en over andere 
defensie-aangelegenheden spreekt 
maandag 23 januari luitenanI -gene
raal b.d. J. M. Couzy, lid van de 
Tweede Kamer voor de V.V.D., in de 
bovenzaal van café-restaur<lltt "De 
Waakzaamheid" te Koog ;t;m de 
Zaan. Aanvang 20.00 uur. 
J.O.V.D.-sters en J.O.V.D.-ers (in het 
bijzonder uit de Noordhollandse af
delingen), zijn ook van hart<• wel
kom om op zaterdag 7 janu:tri met 
bestuur en leden van de a !'deling 
Zaanstreek het nieuwe jaar op fees
telijke wijze in te luiden tijdPns een 
Nieuwjaarsinstuif, die op die dag 
georganiseerd wordt in gebonw Van 
Marle, Rozengracht, Zaandam. Van
af 20.30 uur kan men zich warmen 
aan de kachel, laven aan de bar en 
uitleven op de (linoleum) dansvloer. 

Frank Rijsdijk's 
lndustrieele On
dernemingen n. v. 

Hendrik-Ido Ambacht 
Tel. H.-l.-Ambacht 245 

Rotterdam ll7615 

SCHEEPSSLOPERIJ 
HANDEL in: 

• Oud IJzer 
• Nieuw lher, 
• Bruikbaar IJzer, enz. 

Minder georganiseerde 
A.R.- jongeren 

De A.R.J.O.S., de Nationale Organi
satie van Anti-Revolutionaire jon
geren studieclub, stelt in haar der
tiende jaarverslag, over de periode 
van 1 oktober 1959 tot en met 30 
september 1960, met teleurstelling 
vast, dat haar ledental is gedaald 
van 5058 tot 4767. 

In het jaarverslag wordt meege
deeld, dat dit een zich reeds enkele 
jaren voortzettende tendens is. "Bij 
een groeiende bevolking betekent dit 
een grotere teruggang, dan uit de 
cijfers is af te lezen", zo voegt de 
A.R.J.O.S. daaraan toe. 

STALEN 
KANTOORMEUBELEN 

GISOLAMPEN 
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TELEFOON Nos.: 66038 - 66490 

TELEFOON NA 6 UUR 74863 

elektroden - lastransformatoren 

Varios-Fabrieken N.V. - Groningen - Rotterdam 

TANDWIEL· EN GIETWERK-SPECIALISTEN 

Fabricagerechten voor de BENELUX-gebieden 
van STOECKICH'f planetaire-overbrenglogen 

METAALBEDRIJF 

RADEMAI{ERS N.V. 
ROTTERDAM KLAZIENA VEEN 

Strijdt voor Vrijheid en Democratie voor iedereen, behalve 

voor Houtvernielers. Bestrijdt deze door Uw hout onder hoge 

druk te laten impregneren bij: 

v. d. SIJDE'S Houtbereiding N. V. 

Spui 40 - STRIJEN - Telefoon 0 1854-280 

N.V. 

W. A. HOEK's 
MACHINE- EN ZUURSTOFFABRIEK 
Hoofdkantoor en Machinefabriek te Schiedam 

COMPRESSORS voor alle gassen en iedere druk. 
INSTALLATIES voor de bereiding van zuurstof. stikstof, enz. 

Seheeps
reparatie

bedrijf 
en Machinefabriek 

Waalhaven Pier 8 Rotterdam 
Telefoon 77610 (3lijnen) 

Na 18 uur: 73554, 70341. 41782. 171502 

N.V. Scheepsbouwwerf - Machinefabriek 
DE KLOP" 

" Industrieweg 4 Sliedrecht 

GEBR. BODEGRAVEN 
NIEUWKOOP 

* Fabriek van Meta&!waren 

* IJzerhandel 
T~lef. 01725 nr. 104 en 289 
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Voor betere en gezondere oogst: 

AA-BESTRIJDINGSMIDDELEN en ORIGINELE ZAAIZADEN 

van N.V. LANDBOUWBUREAU M. WIERSUM te Groningen 

rN.v:··BOELè~ ........... j 
Scheepswerven en Machinefabriek ! 

BOLNES • • • • • • Nieuwbouw en reparatie 
• 

~h.~ ••••• ~ •• ~.~.~ ••••• ~ •• ~.~ •••••••• ~.~.~ •••••••. ~.~-~~~~'-~--~.~~~~~-7.~--~-6~.~.~ ••. ~ .. ~.: 

Voor prima vlees en fijne vleeswaren 
Fa. GEB R. DE N G ER I N K 
Vleeswaren- en Conservenfabriek 

MEPPEL - Telefoon 2514 

ANNO e1774 
A. VAN HOBOKEN & Co. 

BANKIERS 
ROTTERDAlt 
PARKLAAN II·U 

• 
BIJKANTOREN 1 

'a-GRAVENEIAGI 
I. i:~ ENEN 

• 
CORRESPONDE!NTSCHAP 1 

WIJK BIJ DUUUTEDE 

C. van der GIESSEN EN ZONEN'S 
SCHEEPSWERVEN N.V. 

KRIMPEN AAN DEN IJSSEL 

VERPLEGING èn ONDERWIJS 
ontvangen de patlenten van 

Het Nederlands Studenten Sanatorium te Laren [NHJ 
Leest de Interessante brochure: .. HET H 0 E. WAT. 
WAAROM VAN HET NEDERLANDS STUDENTEN 
SANATORIUM", op aanvraag gratis verkrijgbaar bij het 
Centraal Bureau van de Stichting Het Nederlands Studenten 
Suatorlum, Ketzengracht 632, Amsterdam (C), Telef. 6ii88. 

Sfeunf hef werk dezer stichting, die financiële 
hulp van particuliere zijde nog niet ontberen kan/ 

Postgiro•rekening No. 91323, A'dam. 

N. V. Betonlabriek DE METEOOR 
DE STEEG 
Tel. Velp K8302-3344 

Fabriek van kwallteits betonartikelen 

Captain A. de Jonge 
Gecontroleerde Particuliere 
Dag- en Nacht-Bewakingsdienst 

Bewaking van Schepen, 
Kaden, Loodsen, Wagons 
en opgeslagen goederen 
1lakkundig en Technisch 
personeel voor verhalen 
van schepen, openen en 
schoonmaken van ruimen, 
binnen- en buitenboord 
verven, ketel en tank 
reinigen, aflos donkey
man, matrozen, koks, enz. 

8 b van Vollenhovenstraat, 
Rotterdam 

Tel. dag en nacht 123578, 126173 
en 116539 

Werf 

,,DE HOOP" 

Schiekade 36, Schiedam 
Tel. 0 10-46180 

Reparatiehelling 
voor schepen 
tot 55 meter 

DE ROTTERDAMSCHE 
DROOGDOK MIJ N.V. 

Bakker n.v. N.V. SCHEEPSWERVEN 

"PIET HEIN" 

Machinefabriek 
voorheen 

FIRMA W. SCHRAM &ZONEN 

en • 
WERVEN TE BOLNES 

Staalgieterij EN PAPENDRECHT 

* 
,, 

Twee dwarshellingen, elk 115 mtr. 
lang. Overdekt droogdok 11 6x30 

RIDDERKERK 
meter, geschikt voor het zwa•rsle 

matenaal. 

T elef-nnummers ltottertlem 
71354. Dordrecht 3774 

I 
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